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.Aanvulling bepalingen omtrent inning <.'n verantwoordin g Vlill inkomstenbelustjng , enz., ste mmin g. 
l\Iedcdeeling benoeming Commissie va n voorbe reiding voor Ond. 6 . 
Nadere w ij zigi.ng der Hooger-Onderwij ,:; ordormantie; stemming. 
Wij ziging verplichtingen r egentschap Lebak met betrekking tot de d o'O r het v'O'O rmalig gewest Bantam aan
gegane gcldl ecningen; stemmin g. 
Inst elli ng Pr'Ovineie :Midden-Java enz., r ed cv. vld heeren ~iiddend 'O rp, K oes'Oemo J'Oed'O en den Rg. Comm. 
VOOI' de best.. hervorming j stemmingen. 

Onteigening ten behoeve vld waterleiding te l\[anado, r ed ev. vld hl' Blaauw en stemming . 
rroepas."in g art. 17 der Volks raad-positieregeling ten opzichte van het lid , den hee l' Djajadinin gl'at, rede 
vld V'O'O rz. en vld heeren Kerkkamp, Van H elsdin gen en Fruin; stemming. 
V erhoogin g en vermind ering 's Lands uitkeel'illg aan eeni ge ressorten en gemeenten; stemmin g. - Intrek
Idng 'Ord'Onnantie betreffende br'Onwated eidingen en artesische putten in beheer bij l 'Oealo ress 'Orten ; stem
ming. - Wijziging a rt. 9 der r egentschaps'Ord 'O nn antie, rede vld heer Soej 'On 'O en stemming. - Wij ziging 
reglement tot regeling van het gebruik van ' 8 Lands l'Os- en laadh 'O'Ofd t e Ternatc; st~mll1ing. 

Nadere wij ziging va n het Bur'Opeeseh vnd er wij sreglement; st emmin g'. - Subsid ieregelin g v'O 'O r bij zond ere 
Europeesche kwee kscholen, redevoeringen van de heeren Schmutzel'l Van H elsdingen en De H oog . 
Regeling voor het beheer van Inlandsche gcmeente-c l'ecliet instellingen in de pl'o\' incÎes op Java cn l\fadoern, 
redevoerin gen va n de heeren Koesoemo Joedo, Kel'kkamp, ::\liddendol'p, B lnauw en Van IIelsclingen. 
B ekl'llchti g illg leeningsbesluit plaatselijken raad van de onderafdecling Lcmata ng llil' j stemmin g. 
B ekI'achtiging Jeeningsbesluit ~i'Ïnahasaraad j ste mming. 
S ubsidieregeling bij zondere EUl'opeesche kweeks<:holen, amend ementen, antwoord vld wd . D ir. v. O. en E. 

Idem I dem redev 'O eringen vld heeren Schmutzer , Van HeIsdin

Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 
Idem 

ge n en D e Hoog. 
antw. vjd wnd. Dil'. v. O. en ]~. 

stemminge n. 
behandeling motie-Van H elsdin gen en st emmin g. 

Vaststelling aan ta l opcenten op aanslag inkomstenbelast.in g en vennootschapsbelastin g ; rede van den heel' 
Van Helsdingen en stemming. - Aanvullin g van a rt. 152 van het Reglement 'Op de Rechterlijke Organisatie ; 
,o;;temming. 

Voorzienin gen nieuwe administratieve i ndeelin g Lnmpon gsche districten, rede vld heel' KCl'kkamp. 
Idem I dem a nt\\' . Dir. 13.13. en stemming. 

Regeling beheer Inl. gem.-c l'ec1iet-instell in gen op J ava en )[aclOeI'8 ; rede Dil'. B. B. 
Idem Idem ' rede vld hee ren Van H elsdingen, K'Oe-

Idem 
Idem 

Ingekom en stukken. 

Idem 
Id em 

s'Oem'O Joed 'O, K ed,kamp, Middendorp, 
S 'O ejoll'O, Blaauw en Van H elsdingen. 
antw. Dil'. B. B. 
behandelin g amendementen el1 stem-
millgen. 

\Vijzigin g uitvoerin gsvoorschl'ifteu V Hn het rechtsl'eglement buitengewesten j stemming . - Aanvulling en 
wijzigin g PJ'ovincie-, Hegentschaps- en Stadsgemerntc-orc1ollllantie en aanvullin g Kies-ordonnantie gemeen
teraden ; stemmin g. - Wijz iging del' Ol'd01Ulantie betreffende de reorganisatie rcchtswezcn in Socl'akarta 
en Djokj akarta ; stemmin g. 
Inst ellin g 5 stadsgemeenten in ~Iidden-Java , redevoerin ge n vlcl hcc l'en Dwidj osewojo en Roep. 

Id em antw. vld Adviseur VOO l' de decentralisat ie. 
Idem redevoerin g vld heer D widjoscwojo en stemm ing . 

B ekrachtig in g lecnin grsbcslui t gemeent eraad Pal embang ; stemmi11 g. - Wij zigin g vld regeJin g omt rent hef
fing en invol'derin g va.n Provincia.le-, Regentsehaps- en Staclsgemecntebela stin gen ; stemmin g . - \Vij ziging 
ordonnantic tot overdra cht zoutverkoop aan provin cie '\Test-Ja va; s tem min g. 

65 Ingekom en stukken. 

66--70 Begr. provo Midd.-Ja va en daarbinnen gelegen regentseh. ; r edev. vld heer en K 'Oesoem'O Oet'Oy'O, Fruin, Kan, 
Van H elsdin gen, lIfiddend'Orp , K'Oes'O em'O J'Oed'O, 

70 Idem Id em 
Soejono, Dé Hoog, Roep en B laauw. 
antw. Reg. Comm . voor de best. herv. 

3994 '1 
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Blz. der 
Handelingen. 

70--73 

73-74 

74 

Begr. proVo Midd.-Ja va en daarbinnen gelegen regentsch. ; rooev. vld heeren Koesoemo Oetoyo, Fruin, Vau 
Helsdingen, Middendorp, De Hoog, Roep en 
Blaauw. 

Idem 

Idem 

Idem 

Idem 

autw. Reg. Comm. voor de best. herv. 

redev. vld heeren Koesoemo Oetoyo en Bruine-
man en stemmingen. 

74 Ontheffing van provincies en zelfstandige gemeenschappen binnen provincies van het beheer van aan den 

Lande toebehoorende zaken; stemming. 
75 Bekrachtiging leeningsbeslnit plaatselijken raad Tegal en Pekalongan; stemming. 
75 Uitbreiding vrijstellingen recht van snccessie, redev. vld heeren Kerkkamp, antw. vld Dir. v. Fin. en 

76-77 
77 
77-78 
78 
78-79 
79 
79-80 

81 

81-83 

83-84 
84-86 

86-87 

87 
87 
87-88 

stemming. 
Uitbreiding vrijstellingen zegelrecht; 

Idem 

redevoeringen vld heeren Kerkkamp en De Hoog. 
antw. vld Dil'. van Financiën. 

Idem autw. vld Dir. B. B. 

Idem redevoering vld heer De Hoog. 

Idem antw. vld Dir. van Financiën. 

Idem antw. vld Dil'. B. B. 

Idem behandeling motie-De Hoog en stemmingen. 

Herziening rechtstoestand Inlandsehe burgers in de residentie Menado; stemming. - Terugbrenging 

1and Kali Bata tot Landsdomein ; stemming. 
Onteigening ten Dame stadsgemeente Mr. Coruelis, redev. vl d hrn. Ko esoemo Oetoyo, Roep, KerkkalllP, 

Van Helsdingen, Kan en Fruin . 
Idem antwoord vld dil'. B.B. 
Idem redev. vld h1'11. Koesoemo Oetoyo, Roep, Kerkkamp, 

Van Helsdingen en Kan. 
Idem antwoord vld dil'. B.B., l'cdev. van den heer Koe

BOemo Oetoyo en stemmin.gen. 
Mededeeling Voorzitter. - Onteigening ten name stadsgemeente Mr. Cornelis; stemming. 
Uitbreiding bevoegdheid dir. B.B. tot vervallen verklaring erfpachtsrechten, rcdev. vld hr. ICerkkamp. 

idem Idem antwoord vld dir. B.B.; stem-
ming. 

88-95 Aanwijzing credietinstellingen waarvoor credietverband vergund is, redev. vld hrn. Brnineman, Fruin, 
Middendo l'p, Kan, Soejono, Dwidjo

95-96 
96- 98 

. 98 

Idem 
Idem 

Idem 

Idem 
Idem 

Idem 

sewojo. 
antwoord v/,d dir. B.B. 
r,ooev. vld hrn. Bruineman, Fmin, 
Middendorp, Soejono en Dwidjo
sewojo . 
antwoord vld dil'. B.B. en stem-
ming. 

100-102 Wijziging en aanv. Ind. burg. pensioenrègl. r ed ev. vld heeren Dwidjosewojo, Blaauw, Kerkkamp, Roep 
en Fruin. 

102-106 Idem antw. vld Dir. v. Fin. 
106-108 Idem I'edev. vld heeren Dwidjosewojo, Blaauw, Kerkkamp en 

Vun IIelsdingen. 
108 Idem antw. vld Dir. v. Fin. en stemming. 
108 Ovcrdracht verkoop en distributie zout aan de provo Midden-Java ; stem ming. 
110 Wijziging art . 17 Regentschapsordonnantie ; stemming. 
110--126 Verzoekschriften. 
127-131 Regelin g eigcndomsovergang . Tjampea enz. , redev. vfd heeren Kiès, Voo rzitter, Kerkkamp, Bl'uineman, 

Fl'uin, Kan en Dwidjosewojo. 
131-134 Idem antw. vld Dir. v. Jüst. 
134-136 Idem redev. vld heer Bruineman, den Voorzitter, de heeren 

Fruin, Bl'uineman, Kerkkamp, Roep en Blaauw; uitstel. 
136 Voorz. inz. uitbet. v. eeni ge groepen ambtenaren; stemming. - Aan\'. v. d. regelen betr. beschikkingsrecht 

over niet in art. 1 Ind. mijnw. genoemde delfstoffen; stemming. 
137 Beslissing omtr. behandeling Provincie-ord., enz. 
137-138 Regeling v. d.·eigendomsoverdracht v. d. landen Tjampea, enz. verk!. vld Dil'. v. Just. 
138-141 Idem J dem redev. vld hCel'en Kiès, Kerkkamp, Bruine

]41-142 
142-144 

Idem 
Idem 

EX l·'. A IS 
U NI"
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,~ 
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Idem 
Idem 

man) Fruin en Kan . 
antw. vld Dil'. Y. Just. 
bch. v. e. amend. 
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144--149 

149-154 
154 
154--155 
155-156 

156-157 
157 
157 
158 
159 
159-161 
161-163 
163-166 

166-168 
168-171 

173-175 
171-173 

177-179 
179-180 
180 

Nade,·c wijzigÎl1g van het Vendnreglement, 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

redev. vld heeren Bruineman, Dwidjosewojo, l\fiddendorp, 
Kerkkamp, Kan, Soekawati, Koesoemo Octoyo en Roep. 

antw. vld Dir. v. Fin . 
met amendement; rede vfd hccr B,·uineman. 

Idem antw. vld Dir. v. Fin. 
Idem redev. vfd heeren Dwidjosc-

Idem 
Idem 

wojo, Middendorp, Kerkkamp, 
Soekawati en Roep. 
antw. vld Dir. v. F in. 
vraag v fd heer Van Helsdingen. 

Bekrachtiging van eellleeningsbes!. v. d. pI. raad v. Noord- en Znid-Banjoemas; stemming. 
Nadere wijziging vall het Vedureglement; stemming. 
Regeling eigendomsovergang v. d. landen Tjampea, enz. redev. vld hrn. Fruin en Van Helsdingen ; stemming .. 

Wijziginl5 vl d Provincie-ord., enz.redev. vld hrn. Van Helsdingen, Blaanw en Kerkkamp. 
Idem met amend. antw. vld Adv. vl d Dec. 
Idem red ev. VVd hrn. Van Heldsdingen, Blaau\\', Frllin, Van 

Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

Helsdingen, Roep en Soejono. 
antwoord vl d Adv. vjd Dec. 
red ev. vl d hrn . l!'rnin, Van Helsdingen, Roep en Dwi
djosewojo. 
antwoord vl d Adv. vld Dec. 
redev. vl d hrn. Fruill, Kerkkamp, Van H<llsdingen, 
Koesoemo Oetoyo, antwoord vfd Adv. vfd dec. en 
stemmingen. 

Subsidieregeling voor opiophagenvrrpleging, red ev. vld 11rn. Dwidjosewojo, Kan, Van Helsdingen. 
Idem antwoord v.h. Hoofd vld D. V. G. en stemming 

Wijzil5ing vld ord . betr. Jlet winnen van diamant te Martapoera, stemming. - Instelling van een 1andge
recht te Padang, stemming. 

180-184 Motie Kiès inz. bescherming van natunrproducteu, redev. vld hrn. Kiès, Van Helsdingen, Koesoemo 
Octoyo, Kerkkamp, dir. , .. Landb. Nijl'. en Hand. 
dcn hl'. Kiès en dir. ,'. LUllct 1\ijv. en Hand . i stem-
ming. 

184--186 Motie-Koesoemo Oetoyo betr. optredeu tegen nationalistische vereenigingen, redcv. vfd hl"ll. Koesoemo 
Oet.oyo, Fruin, Bruine
man, De Hoog, Van Hels
dingen, l\Iiddcndorp, Kan, 
Roep, en Kct"ldwmp, stem
ming. 

188 
189 

191 

191-193 

193 
]93-194 
194--195 
196-197 
]97 
197 
198 

199 
199-200 
200 

Verkiezing pI. Y. Voorzitter. - Vl'.ijstelling van invoel'recht voor ccnige chemicaliën; stemming. 
Uitbreiding regelen voor het adm . beheer; stemming, - Aanvullin g \', h. lC. B. oet!'. de Postspna l'bnnk j 

stemuung. 
Onteigening eigendomsrechten 
Plldang Tidji ; stemming. 

Wijziging van het Vorstenl. 

in Madiocn; stemming. - Voorzieningen 1. \'. m. ophcffi ng onderafd. 

Idem 
Idem 
Idem 

grondhu urreg!. 

Besc herming van 'fi J.Janclsbosscheu in Singkil, 
Idem 

red ev. vfd hrn. Dwidjosewojo, Ratu Langic, Fruin en 
Ra tu Langie. 
antw. vfd d ir. v. B. B. 
redev. vld brn. Dwidjosewojo, Pl'uin en Ratu T.Jangie. 
a.ntw. vld dir. v. B. B. en stemming, 

rede vfd heel· Kerkkamp. 
antw. vld dir. v, L" N. en H . en stemming. 

Opcenten heffing op inlwJllsten- en vcnn. bel; stemming, 
Regel ing v, d. in\'ol'del'ing van belastingen j stemming. - 'Vijziging van het Eul'. ondcrw. reg!.; stemmin g. -
Voorzieningen i. v . Ul . vel'plna.tsin g hoofdp!. onderafd . Oost-Ceram; stemming. 

Wijziging att. 15 v. h. reg!. op de rechterlijke organisatie, rede vld heer Dwidjosewojo. 
Idem Idem antw. vfd dir. v. Just. en stemmin g. 

Bekra chtiging leeningsbesluit gemeenteraad j\-'(edau, stemming. 

200-211 IIl\"oel'ing vel'ldezingcn voor gemeenteraden l\r[cnado en Bandjermasin en wijziging samenstellin g gemeen· 
tCl'aad l\1:enaclo, rede\'. vld hCeI'en Ratu Langic, Kiès, l\fanclagie, Kel'kkamp, Fl'l1in, Kan, De Hoog, Van 
H elsdin ge n, Roep en Soejono. 

211-215 Idem Idem, antw. vld Adv. v. d. decentralisatie. 
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215-224 

224-225 
226 

227-230 
231-232 
233-234 

234 

234-235 
236-237 
237-238 

238-239 

239-241 
242-244 
244-245 
245-246 
246 
246 

24ï 

Invoering verkiezingen voor gemeenteraden :à-fenado en Bandjermasin en wijziging samenstelling gemeen
teraad Menado, red ev. vld heeren Ratu Langie, Kiès, Mandagie, Kerkkamp, Fruin, De Hoog, Van Helsdin

. gen en Soejono. 
Idem Idem, antw. vld adv. v. d. dec. en stem ming. 
Aanwijzing Landraadsvoorz. voor Riouw, enz.; stemming. - Kwijtschelding interest verschuldigde O. W.
belasting; stemming. 
Verzoekschriften, vierde rapport. 
Wijziging Hondsdolheid-ordonnantie 1926, rede vld heer Kiès en stemming. 
Aanvulling bepalingen tel' verzekering van het zoutmonopolie. - Nadere wijziging en aanvulling reg!. 
voor den Postdienst en reg!. voor den Pakketpostdienst in Ned.-Indië. - Heffing en invordering van pro-
vinciale, regentschaps- en stadsgemeentebelastingen j stemmingen. . 
Onteigening van drie stukken grond in regentschap Mr.-Cornelis, redev. vld heereu Soeroso, Frnin, den 
Voorzitter en den heer Roep; stemming. 
Onteigening van een stnk grond in regentschap Baudoeug; stennning. 
Terugbrenging tot landsdomein van het part. land Groot-Kampong Makassar en Harmendaal ; stemming. 
Bepalingen betreffende de volkstelling, redev. vld heer Kerkkamp eu antw. vld dil'. vau L. N. en H. cu 
den dil'. van Justitie. 
Idem Idem, redev. vld heel' Kerkkamp en antw. vld dir. van L. N. en H. eu den dil'. vau Justitie; 
stemming. 
Verzoekschriften, vijfd'e rapp'Ort. 
Ingekomen stukken. 
Herziening van het stoomreglement, verklaring vld dir. van Justitie. 

Idem Idem , redev. vld heereu Bruineman en Kan. 
Idem Idem , antw. vld dir. van Justitie, rede vld heel' Bruineman en stemming. 

Wijziging art. 294 vlh reg!. op de Strafvordering. - Aanvulling van de ordonnantie van 19 September 
1897. - Wijzigingen in de reglementen op het houden der registers van den burgerlijken stand en in 
de ordonnantie op het houden der registers voor gemengde huwelijken, stemmingen. 
Bekrachtiging van een leenin,gsbesluit van d en Provincialen Raad van .oost-Java. - Wijziging vld 
bepalingen betr. de slacht belasting op Java en Madoera, stemmingen. 



VOL K SR A A D. 





HANDELINGEN 
VAN HET 

COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZITTINGSJ AAR 1929-1930. 

1sle VERGADERING - DONDERDAG 20 JUNI 1929. 
Verdceling van het College in twee vaste commissies. - Samenstellen del' stenografische commissie. 

Bekrachtiging leeningsbesluit Gemeenteraad Magelang. 

1ste VERGADERING. 

Vel' g a del' i n g van Don del' dag 20 J nni 1929. 

(BijeelU'oepingsuur 8.30 voormiddag). 

VeJ'deeling van het College in twee vaste commissies. -
Samenstelling del' stenografische commissie. - Bekrachti
ging leeuingsbesluit Gemeenteraad Magelang (Ond. 141) . 

Voo I' zit tel'. J . W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
de heeren: 

Blanllw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, Van HeIsdin
gen, De Hoog, s' Jacob, Kan, ICerkkamp, Koesoemo Jocdo, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middelldorp, Roep, Soejono 
en Soekawati. 

De Voo I' zit tel': Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

Aan de orde is het voorstel inzake de 
verdeeling van de Gedelegeerden over 
twee vaste commissies (art. 97 R. v.O.). 

(VOORZITTER.) 
R. A. A. A. A. Djajadiningrat, 
H. C. ICerkkamp, 
Mr. C. C. van Helsdingen, 
W. Middelldorp en 
J . A. M. Bruineillan. 

Tweede Commissie: 
(Landbouw, Nij vel'llC id en Handel, Burgerlijke Openbare 

Werken, Gouvernementsbcdrjjven, Justitie en Onderwijs 
en Eel'edienst) . 

de heeren: P. A. A. KOESOEMO JOEDO (Voorzitter), 
Mr. H. s' Jacob, 
F. H. de Hoog. 
Mr. R. A. A. Fruin, 
Tjokorde Gde Rake Soekawati, 
R. M. A. A. Koesoemo Oetoyo, 
Ali Moesa, 
Dr. Ir. J. I. J . M. Schmutzer, 
R. A. A. Soejono en 
R. W. Dwidjosewojo. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voo I' zit tel' : A a n deo I' dei s de a a n-
wijzing van de stenografische commissie 

Overeenkomstig het schriftelijk voorliggende voorstel zal (art. 93(2) R. v.O.) . 
deze verdeeling als volgt zijn : 

Eerste Commissie: 
(Alg. Zaken, Regeering en Hooge Colleges, Financiën, 

Binnenlandsch Bestuur, Oorlog en Marine). 

de heeren: J. W. MEYER RANNEFT (Voorzitter) , 
H. H. Kan, 
C. H. M. H. Kiès, 
Mr. P. A. Blaauw, 
P . A. Mandagie, 
B. Roep, 

Ik stel den hem'cn voor in deze commissie naast mij te 
benoemen de heeren Van Helsdingen en Schmutzer, die ook 
het afgeloopen jaar in die commissie zitting hadden. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voo r zit ter: A a n cl Col' dei s d e b e h a n
d e ling del' ontwerp-ordonnantie tot be
krachtiging van het leeningsbesluit van 
d e n Gemeenteraad van Magelang (Ond. 
141 ). 
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lste VERGADERING - DONDERDAG 20 JUNI 1929. 

Bekrachtiging leeningsbesluit Gemeenteraad Magelang. 

(VOORZITTER. ) 
Dit ontwerp wordt zonder beraadslaging en zonder hoof· De Voo r z it ter: Ik verzoek den heeren om negen 

delijke stemming aangenomen. uur in de afdeeIingen bijeen te willen komen. 

De notulen van de vorige openbare vergaelering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. De vergadering wordt te 8.34 uur V.ID. gesloten . 

. ' 
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2dc VBHOADEH INO - DONDERDAG 27 JUNl .lY29. 

Ingekomen stukken. 

2de VERGADERING. 

Ver g a der i n g v n ft D 0 ft der dag 27 Ju 11 i 1929. 

(Bijee,u'oepiftgsuur IJ voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Aanvulling bepalingen omtrent 
inning en vera'ltwoo"ding \'an inkomstenbelastingen (Ond. 
140). 

Voorzitt e l': J . W . MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Vool'zitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

.All Moesa, Blaauw, Bl'uineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jaeob, Kan, Kerkkamp, Koe
Boemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp. 
Roep, Soejono en Sockawati, 

(VOORZITTER. ) 
No. 26 tot ontheffing van J. W. de Roeve,' van het lid
maatschap van de Commissie \'001' bepcl'king van den 
~ondagsarbe id in Ned.-lndische havens en houdende 
benoeming in diens plaats van F, de Boer. 

5. Als voren van 13 Juni 1929 No. 31 tot goedkeuring van 
de verkiezing van P,·of. Dr. C. D. de Langen door den 
Natuurwetenschappelijken Raad voor Nederlandsch
Indië tot vool'zittcl' van genoemde commissie. 

6. Als voren van 13 Juni 1929 No, 42 tot indienststelling 
boven de formatie, van personeel ten behoeve van Ie 
pestbestrijding in de afdeeling Wonosobo. 

7. Als voren van 14 Juni 1929 No. 1x tot regeling van het · 
ceremonieel bij het ve,·trek van H.H.i'iI.M. den Koning 
en de Koningin van SiaID van Weltevreden. 

8. Als voren van 15 Juni 1929 No. 8 tot wijziging van de 
regeling van standplaatsen en werkkringen der pre(Jj
kanten bij de Protestantsehe gemeenten en del' hulp
pre(Jjkers ten di enste van de Inlandsehe Christenge
meenten in Nederlandseh-Indië. 

De Voo r zit tel': Mijne Heel'en ! Ik op~n deze ver- 9, A Is voren van 16 Juni 1929 No. 1x tot verwiidCl'ing 
gadering. van Ng Thian Kang uit Nederlandseh-Indië. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A, Dc volgende Rcgccl'illgshl'icn~ll en -beschikkingen : 
1. Kabinctsbricvell vall den üonH'l'nclll'-Oencl'aal van 19, 

19, 20 eu 20 Juni 1929 Nos. 11, 12, 1 en 21 t er aanbie
ding van: 
a. een ontwerp-OI'donnantie tot instelling van een 

vijftal stadsgemeenten in Midden-Java (Oud. 17); 
b, een ontwel'p-ordonnantie tot verhooging en ver

mindering vnn 's Lands ui tkcel'ingen aan eenige 
ressorten en gemeenten (Olld. IS); 

c. een ontwcrp-ordonnantie tot instelling van de pro
vincie Midden-Java, enz. (Ond. 11) ; 

d, een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van 
de Hooger Onderwijs-ordonnantie (Oud. 22). 

De stukken worden gedrukt. 

2, Kabinetsbrieven van den Gouvcrueur-GeClu'aal van 16 
Juni 1929 Nos. 1~ en 26 houdende mededeeling van de 
vaststelling van: 
a. de ol'donnantie houdende eenige voorzieningen in 

verband met de vaststelling van een nieuwe admi
nistratieve indeeling vun de I'esidentie SLUnatl'a 's 
Westkust (Zittingsjaal' 1928-1929. Ond. I:J1); 

b. de 'ordonnantie tot intl'ekking vnn artikel 2 del' 
Ol'dOlmantie houdende aanwijzing van tolkantol'en 
voor den in\'oPI ' van gedistilleel'd (Zittingsjaar 
]928-1929. Ond. l:l!I ) . 

3. B. G. S. van 26 Juni 1929 No. 1496/ H houdende de 
mededeeling, dat de GouverneUl'-G('ncl'aal el' geen be
zwaaI' tegen he('ft den t€'I'miin \'001' behandeling van 
de ontwel'P-ol'donl1untiC's tot. instel1ing van de provin
cie Middcn-J'Hva enz. tot 15 Juli n.s. te verlengen. 

4. Besluit van den Gouverneul'-Gene!'aal van 12 Juni 1929 
H andelingen, Zittingsjaar 1929-1930. 

10. Als voren van 16 Jnn.i 1929 No, 12 tot vaststelling van 
een nieuwe administJ'atieve inclecling vun Sttmal'ta's 
Westknst. 

n. Als voren van 18 Juni 1929 No. 4 houd l'nele nadere 
wijziging van do B. B. I'J . 1921)/ 28. 

De sub 2 t/m ] 1 vermelde stukken worden ter 
inzage gelegd ter see"ebu'ie van den Volksraad. 

B. De volgende tel' kCllnisneming ontvnngen bescheiden. 
1. Schrijven van het fd. Hoofd \'an den Dienst van den 

Mijnbouw vall 17 Juni 1929 No. ~842 hetreffende be
drijfsJ'esultaten dl'l' goud- en zih'('j'lIlijllel1 in llenkoe
len over de lUaand Mei 1929. 

2. Schrijven van de Vereeniging vun gepensionneerde en 
gegageerde militail'en \'a n het Lege)' in Ned. Oost- cn 
West-Indië, houdende een verzoek hetreffende de ge
l\jkstelling va n dl' Illilitnil'e pcnsio(lJ1ell van hen, die 
v66,' 1920 gepen ionneel'd werden. 

De best.:heiden wOl'den t ('1' inzage gelegd tt'" 
secretarie vnn den Volksl'aad. 

De VOO r zit t c I': Ik \'cstig Cl' de aandacht op, dut 
ondel' de ingekomen stukken \'oOl'komt een ontwerp-ordon
nantie tot nadere wUziging v<ln de H oog'cl" Ond(,l'\vijs
ol'donnantie (Ond. 22 ) . Met het oog' op de wens(·hetUk
heid, dat over dit ontwcrp spoedig een besli s~ing wOl'dt 
gcnomen, aangezien op 5 Ju1i de vl'l'kiC'zingen plaats heb
ben VOOI' de nieuwe vool'r.ittel's dcl' fa('ulteiten, stel ik mij 
\ ' 001' de volgende wpek, wanllC('I' deze zaak aan de orde 
komt, in overweging' te geven op gl'ond van hct Lepanlde 
van het tweede lid van art. 96 Reglemcnt van Ol'de d('7.e 
ontwerp-ordonnantie te behandelen, zonder dat zU eC l'st in 
de afdeelillgen is onclel'7.ocht, tcnz\i hiCl·trg"Cl Il bezwaren 
bI ijken. 

, ~ ... \ ._- , 
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2de VER(1 .\D~jRrNG - DONDERDAG 27 JUNI 1929. 

Aanvullin g' bepalingen Ollltl'(' llt inning en vCI'antwoording van inkom stenbelast ingen. 

(VOORZITTER.) 
A a II deo I' dei s deo n t wel' p - 0 l' don n a nt i e De notulen der vo,'ige openbare ve-rgadering, die ter 

tot a a n v u II i n g va u d e b e p ft I i n g e u 0 m- inzage hebben gelegen, wOI·den goedgekeurd. 
trent de inning e n de ve r a ntwoording 
va u i 11 kom s te n b e l ast i 11 g, p e r s 0 nee leb e- De Voo r zit t e 1": Ik verzoek den heer en na het 
1 ast i n gen v e 1" pon d i u g, zoo m ede vo o r d e sluiteu der vergadering in de commissi es b~ een te willen 
n i t k ee r i n g e 11 van c 0 II e c tel 0 0 n t e die r komeu. 
zake (On d. 140) . 

De ontwerp·ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomeu. 

De vergadering wordt te 11.07 nur v.m. gesloten. 

• 
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3de VEIWADEHI:\G - DONDERDAG 4 JULl 1929. 
11Ig'(·lwJllC'n ~l llkk~ n. - )I t'ded('(' lillg' henoeming' Commissie va n VOOl'bCl'ciding Ond. fi . - l\adcl'c wij,dg-ing 

Hoo~l' l' Ondel'wijs-ordonna.ntie. 

3de VERGADEHlNG. 

Ver g a de" i 11 g V a 11 Don cl e l' dag 4, Jul i ] 929. 

(Bijeel1l'oepingsuul' 8.30 vool'lniddag ). 

IngekoUlen stul< kcli. - 1\lededccling' van de benoeming 
'Vnu een Commissie v(ln Voorbereiding voor Olld. 6 . -
Nadere wijziging van de Hooger Ondet'wijs-ol'donnantie 
(Ond. 22). 

VooJ'zittel'; J . W. MErER RANNEF'l'. 

(VOORZITTER.) 
4. Besluit van den Gouverne ul'-Ge neraal van 19 Juni 1929 

No. 23, houdende eel'vol ontslag aan 'rh. Ligthal't als 
licl vnn de Commissie van Bijstancl VOOI' cic Staatsspoor
elI Tml1lwegen en houdende benoeming in di ens plaats 
vall K. W. J. Michielsen. 

5. Als voren van 25 Juni 1929 No. 27 tot overschri,fving 
vall een bed ra g va n f 125000 van Hoofdstuk I naar 
Hoofdstuk n VII~' afdeeling VIlT cleL' begl'ooti'ng voor 
het dienstjaar 1929. 

6. Als vOl'en van 26 Juni 1929 No. Ix tot intel'l1cering van 
de daarin genoemde pel'sonen. 

7. Als voren van 26 Juni 1929 No. 12 tol nadel'e wijziging 
van de Standplaalstoelagen-regeling 1927. 

Tegenwoordig, mot den Vool'ziitel', 18 leden, te weten 8. 
~e heel'en: 

Als voren va n 28 Juni 1.929 No. Ix houdende benoeming 
van Jhr. Mr. W. J. de Jonge tot seel'ctRris del' Commis-

Ali :Mocsa, Blaauw, Bl'uincman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kel'kkamp, 
Koesocmo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Manuagie, Roep, 
Sehmut7.el·, Soejono en Soekawati. 

Regeel'ingsgemaehtigde: de heel' B. J. O. Sehl'ieke. 

De Voo r zit t e 1": J\fijne Heeren! Ik open deze vcr
gadel'ing. 

De Secl'etal'is deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. De volgende Regeeringsbl'ieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbl'ieven van den Gouvel'neur-Generaal van 22, 

26 en 29 Juni 1929, Nos. 18, 15 en 15 tel' aanbieding van: 
a. twee ontwel'p-ol'donnanties tot vaststelling van het 

aantal opcenten op den aanslag in de inkomstenbe
lasting en dc vennootschapsbelasting (Ond. 2 .. ); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wij:'.Îging van de aLt
vocl' ingsvool'schriften van het Rechtsreglcmellt Bui
tengewesten (Ond. 26); 

c. een ontwel'p van wet tot goedkeuring van het proto
col nopens den chemischen en bacteriologischen 001'

log (Ond. 27). 

De stukken zij n of wOl'den gedrukt. 

2 . B. G. S. vall 27 Juni 1929 No. 1500/C tel' aanbieding 
van het vel'slag del' Algemeene RekenkameI' in N eder
land over 1928. 

Het vel'slag word t gedrukt en in hnnden gesteld 
van de commissie. w~l ke l('vO I'cn is bcno('md VOO I' 

het verslag del' Algclllce nc Rckellkamcl' in Ned
In dië ovcr .1 928, bestaande uit de h ee l'cll 80C1'080, 

Van Helsdingen en Roep. 

3. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 22 Juni 
1929 houd ende mededecling vall de vaststelling van de 
ordonnantie tot bekrachtiging van ecn leeningsbeshlit 
van den gemeenteraad van Magclang (zittingsjaar 
192&--1929, Ond. 141 ). 

sic vaal' Tnlandsche I'echtspel'sonen. 

De sub 3 tjm 8 genoemcle stllkken wOl'den ter 
i nzage gelegd ter secretarie va n clen Volksraad. 

B. Het volgende ter kennisneming ontvangen besluit. 
1. Beshut van het Hoofd van clen Dienst del' Volksgezond

heid betreffende de samenstelling del' keurin g"raden te 
Batavia, Semarang en Soerabaja. 

\VO l'dL ter inzilgc g('leg-d Il'/' sC'(, I't'f tlI' Îe V8ll dril 
Volksraad. 

De Voo I' zit tel': Mijne Heel'en! '1'el' voorbereiding 
der behandeling van onderwerp 6 , Wijzigi ng en aanvulling 
I'eglementen Wccluwen- en Weezemondsen voor Ellropee
sehe militai ren, heb ik een conmussic benoemcl, bestaande 
uit elP he('I'(,1l Dwidjosl'wojo, Van dCI' \V C'ydcll. "Fnlin, Api
tuleyen Van Hnlstij n. 

Mijne Heel'en! lngevolge art. 96, lid 2 van het Regle
ment van Orde en in overeenstem ming met wat ik de vorige 
week heb aangekondigd, stel ik voor) de ontw el'p·ordonnan
tic tot nadel'e wijziging van de HoogeI' Ondel'w ijs-ordon
nantie (Ond. 22) in rechtstl'eeksehe openbare behundeling 
te nemen, met het oog op de wenschelijkheid. dat zij zoo 
spoedig mogelij k wOl'de afgedaan. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voo I ' zit tel': A a 11 deo r d e i s d e bch a n
deli n g van d e ontwel'p.o l'donnan t ie tot 
n a cl e I' e w ij z i go i n g v n n cl (' H oog e I ' 0 11 d e )'
W\js·o l'donnantie (Ond. 22 ) . 

De ontwerp-ordonnanti e wOl'dt zondm' beraadslaging on 
zondel' hoofdelijke stemmin g aang'enomen. 

De Voo l' zit. t e l': Mijne Heel'en! Het spijt mij aan 
den eenen kant, dat w\i deze aangelegenheid zoo vlug heb
ben moeten behandelen; aan den anderen kant is bet mij 
een genoegen te kUlm en constnteel'en) dat het College van 

. 
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3de VERGADElliNG - DONDERDAG 4 JULI 1929. 

Nadere wijziging Hooger Ouderwijs·ordonnantie. 

(VOORZITTER. ) 
Gedelegeerden op deze manier heeft medegewerkt tot het 
vlug afdoen van een ingediende ontwerp-ordonnantie. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Alvorens de vergadering te slui
ten, verzoek ik de heel'en nog eenigen tijd in commissie
bijeen te blijven. 

. De vergadering wordt te 8.40 uur v.m. gesloten. 
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4de VERGADERlNG - DONDERDAG 11 JULI 1929. 
Ingekomen stukken. - Wijziging verplichtingen regentschap Lebak met betrekking tot de door het voormalig 

gewest Bantam aangegane geldleenin gen. - Instelling provincie Midden-Java, enz. 

4de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 11 Jul i 1929. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voormiddag ). 

Ingekomen stukken. - Wijziging verplichtingen regent
schap Lebak met betrekking tot de door het voormalig 
gewest Ba;1tam aangegane geldleeningen (Ond. 21) . 
Instelling provincie Midden-Java, enz. (Ond. 19). 

Voorzitt e r: J. W . MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

Ali J.loesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagic, Midden
dorp, Roep, Schmutzer en Soejono. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Staargaard. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren ! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekom en: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen : 

1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 28 
Juni, 2 en 5 Juli 1929 Nos. 32, 13 en 2x ter aanbi e
ding van: 

a" een ontweJ'p-ordonnantie tot wijziging van de 
ordonnantie houdende o. Dl. de terugbrenging tot 
het Landsdomein van het particuliere land Kali 
Bata- Kampong Djati (Ond. 30) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 
Iceningsbesluit van den Minahasaraad (Ond. 32); 

c. een ontwerp van wet tot goedkeuring van het tU8-

schen Nederland en China gesloten douaneverdrag 
(Ond . aS). 

2. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal vall 5 
Juli 1929 Nos. 1, 2, 3, 4 en 5 ter aanbieding ontwerpen 
van besluit tot vaststelling van een tweede aanvullende 
begl'ooting betreffende de afdeelingen I , V, VI, VIII 
en IX van de begrooting voor 1929' (Ond. a3 t / m 37 ). 

De stukken sub 1 en 2 zij n of worden gedrukt. 
De Ond. aa tjm 3S zullen in de afdce1in~e n 

word en onderzocht. 

3. Kabinetshl'i cvcn van den Gouverneur-Generaal van 1, 
1 en 4 Juli 1929 Nos. 22. 23 en 2, al dan niet met bij be
hoorend besluit, houdende mededeelin g van de vast
stellin g van: 

a. de ordonnantie tot aanvulling van d e bepalin gen 
omtrent de inning en de verantwoording van 

Handelingen. Zittings jaar 1929- 1930. 

(VOORZITTER. ) 
inkomstenbelasting, p ersoneelc belasting en ver~ 

pon ding (zittingsjaar 1928- 1929, Ond. 140); 
v. de ordonnanti e houdende eenige voorzieningen in 

verband met de definitieve vaststelling van de 
administratieve indeeling der r esidentie Timor en 
Onderhoorigheden (zittingsjaar 1928-- -1929, Ond. 
132) ; 

c. de ordonnantie tot nadere wijziging van de Hooger 
Onderwijs-ordonnantie (Ond. 22). 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 2 Juli 1929 
No. 3 om aan te teek enen, dat het dagelijkseh beleid 
der zaken weder dool' Zijne Excellentie is aanvaard. 

5. Als voren van 2 Juli 1929 No. 5 bepalende. dat de heer 
B. J. Snermondt met I'ang en titel va n Resident bij den 
algemeenen bestllllrsdienst op J ava en Madoera, werd 
ter beschikking gesteld van den Directeur van Binnen
landseh Bestuur. 

6. Als voren van 2 Juli 1929 No. 14 tot afkondiging door 
plaatsing in het Staatsblad , 'an Nederlandsch-Indië van 
de wet houdende wijziging van de lndisehe Comptabili
teitswet (zittingsjaar 1928-1929, Ond. :17 ). 

7. Als voren van 2 Juli 1929 No. 25 houdende eervol ont
slag van Mr. C. Ph. C. E. Steinmetz als lid van de 
Organisatie-Commissie en houdende benoeming in diens 
plaats van P . J. GCl'ke. 

S. Als vOI'en van 3 Juli 1929 No. 6 tot afkondiging door 
plaatsing in 110t Staatsblad van Nederlandseh-Indië, 
van de wetten tot goedkeuring van de besluiten, hou
dende wijziging en aanvullin g van de onderscheidene 
afdeelingen der begrooting van Nederlandseh-Indië 
voor het dienstjaar 1929. 

9. B. G. S. van 6 Juli 1929 No. 1579jII ter aanbieding van 
een exemplaar van het verslag van het t e Praag ge
houd en congres VOOT' volks1{unst. 

De sub 3 tjm 9 genoemde stukken worden ter ' 
inzage gelegd ter secl'etarie van den Volksraad. 

B. De volgende tel' kennisneming ontvangen beschei
den: 
1. Telegram van den gemeenteraad van Amboina houden

de protest t egen de voorgenomen uitbreiding van de 
leprozerie binnen de grenzen dier gemeente. 

2. Telegram van de P. G. H. B . • fd eeling Djember hou
dende adbaesiebetuiging met de motie van het Ver
bondsbestuur beh 'effende de salal'ieerin g van de Vio
en Mulo-onderw:ijzers. 

3. Sch rijven van den Direct eul' van Binnenlandsch Bestuur 
van 3 Juli 1929 No. AI 27/ 1/ 14 tcr aanbieding van een 
vervolg verslag omtl'ent den stand del' hervormingen 
in het Gouvernement Jogjakartn over 1928. 

'Vorden ter inza ge gelegd ter ,~e('retal'ie van 
den Volksl·aad. 

De V oor z it t e r: A a n d eo r d e i s d e b e h a n
del i n g der 0 n t \V e I' p - 0 r don n a n tie tot \V ij -
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4de VERGADERING - DONDERDAG 11 JULI 1929. 
Wijziging verplichtingen regentschap Lebak met betrekking tot de door het voormalig gewest Bantam Hangegane 

geldleeningen. - Instelling provincie Midden-Java, enz. 

(VOORZ., MIDDENDORP, KOESOEMO JOEDO.) 
ziging van de ordonnantie tot regeling 
van de verplichtingen van het regent
schap Lebak tegenover de provincie 
West -J ava met betrekking tot de door 
het voormalig gewest Bantam aangegane 
gel dIe e n i n gen (Ond. 143, zitt. jaar 1928-1929; 
Ond. 21, zitt. jaar 1929-1930). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelij ke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter : A a n deo l' dei s d e b e h a n
d e li n g der 0 n t wel' p - 0 l' d 0 II n a n tie tot i n
stelling van de provin cie Midden-Java, 
de zes en twintig ontwerp - ordonnanties 
tot a a n w ij zin g van d ebi n n end iep l' 0 v i ll· 
cie gelegen zelfstandige gemeenschap
pen en de ontwerp-ordonnantie tot r ege
lin g van de landbouwvoorlichtiug in de 
pro v i n c i e Mi d den - J a v a, zoo a lsd e z e zijn 
gewijzigd bij Nota van Wijzigingen en bij 
Memorie van Antwoord (Ond. 19). 

De heer Mi d den dol' p: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
kan volstaan met een korte verklaring. Ofschoon ik 
tegenstander ben van de bestutll'shervormiug, zooals die 
op Java is geëntameerd, zal ik toch stemmen voor de in
voering daal'van in het nog overgebleven middengedeelte 
van Java. Ik zal dat doen, omdat ik el' prijs op stel, dat 
de regentschapsraden zoo snel mogelijk zullen function
neeren, ook al functionneeren zij m, i. niet zooals zij dat 
hadden kunnen doen bij een betere bestutll'shervorming. 
Ik wil verder alleen mededeelen, dat mijn hoop gevestigd 
is op een spoedige hervorming van de bestuurshervorming. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Koe s 0 e m 0 Joe do: Mijnheer de VOOl'zit
ter! Ik zou van deze gelegenheid gaarne gebruik willen 

. maken, om mijn waardeering uit te spreken voor deze 
Memorie van Antwoord, die mij den indruk geeft, dat de 
Regeering indcrdaad op vele punten aan het aangeroerde 

(KOESOEMO JOEDO, REG. COMM. VOOR DE BEST. 
HERV.) 
in het Afdeelingsverslag is tegemoet gekomen. Ik wensch 
er in het bijzonder mijn voldoening over uit te spreken, dat 
blijkens de Memorie van Antwoord de opmerking, welke 
een plaats vond in het Gedelegeerdenverslag, betreffende 
het zielental van het regentschap Wonosobo juist is be
vonden en volgens de laatst bekende gegevens 320.267 be
loopt, samengesteld als die bevolking is uit 288 Europeanen, 
1950 Vreemde Oosterliugen en 318.029 Inlanders en dat in 
verband daarmede het aantal leden van den regentschaps
raad met twee inheemsche onderdanen-niet-Nederlandiers 
dient te worden verhoogd en op 17 moet worden gebracht 
en tevens, dat het aautal gekozen leden één mcer moet be
dragen en wel voor het district Sapoeran, waarvan de be
volking in het bijzonder veel te laag was opgegeven. 

Ik wil er tenslotte de Regeering dank voor brengen, dat 
deze veranderingen in bijgevoegde Nota van Wijzigingen 
zijn opgenomen. 

De heer Sta a r g a a r d, Regeeringscommissaris voor 
de bestuUl'shervorming: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
alleen mijn erkentelijkheid betnigen voor de woorden van 
den heer Koesoemo Joedo. Wat de opmerkingen' van den 
heer Middendorp betreft, - de practijk zal moeten nitwij
zen of er wijzig'ingen in den opzet del' bestuul'shervorming 
noodig zijn. 

Tot stemming wordt overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie tot instelling van de provincie 
Midden-Java, de zesentwintig ontwerp-ordonnanties tot 
aanwjjzing van de binnen die provincie gelegen zelfstan
dige gemeenschappen tezameu, en de ontwerp-ordonnantie 
tot regeling van de landbouwvoorlichting in de provincie 
Midden-Java, zooals een en ander is gewijzigd bij Nota van 
Wijzigingen en Memorie van Antwoord, worden achtereen
v.olgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die tel' 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 8.39 UUl' v.m. gesloten. 
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5de VERGADERING - DONDERDAG 25 JULI 1929. 
Onteigening ten behoeve van de waterleiding te Manado. - Toepassing art. 17 der Volksraad-positieregeling teil 

opzichte ·van het lid, den heer Djajadiningrat. 

5de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don del' dag 25 J ui i 1929. 

(Bijeenroepingsnnr 11.30 voormiddag). 

Onteigening ten behoeve van de waterleiding t e Manado 
(Ond. 3 ) . - Toepassing art. 17 der Volksraad-positierege
ling ten opzichte van het lid, den heer Djajadiningrat. 

Voorzitter: J. W. MEYER ItANNEFT. 

Tegenwoordig. met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

AU Moesa, Blaauw, Bruinemau, Dwidjosewojo, Fruin!, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Koe
soemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, i\fandagie, Middendorp, 
Roep, Schmutzer en Soejono. 

De Voo I' zit ter : Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

A a n deo l' dei s d e b e h a n del i ng van d e 
ontwerp-ordonnantie tot verklaring dat 
het algemeen nnt de onteigening vordert 
\' a nee n ter R e s i den tie h 0 0 fdp I a a t s Man a
do ge l egen perceelsgedeelte ten behoeve 
ya n de water l eiding te Manado (Ond. 3 ). 

De heer B I a a n w: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon 
ovcr dit onderwerp gaarne een korte opmerking willen 
maken . 

De Voo r zit t e r: El' hebben zich voor de bespreking 
van dit onderwerp geen sprekers opgegeven, zoodat den 
Regecrjngsgemachtigde voor de B. O. W. niet verzocht is 
ltier aanwezig te willen zijn. 

De heer B I a a n \V: Mijnheer de Voorzitter! De opmer
king, die ik nog cyen zou willen plaatsen, is slechts van 
fOl'mcele beteekenis en heeft geen materieele waarde voor 
de ontwerp~ol'donnantie . 

De Voo l' zit tel': Dan heb ik Cl' geen bezwaar tegen, 
dat U Uw opmerl<ing maakt. 

De heel' B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon 
het even willen hebben over de laatste alinea van de Memo~ 
ri e van Antwoord, luidende: 

"De woorden "op de overgelegde blauwdrukteeke
ning", voorkomend in artikel 1 van het ontwerp zijn 
in overeenstemming met de praktijk en el' bestaat geen 
aanleiding deze te vervangen door de woorden "op 
de . aan deze ordonnantie gehechte teekening". 

MUnheer de Voorzitter ! Het komt mij toch voor, dat 
de in het Gedelegeerdenverslag gesuggereerde woorden 
meer in overeenstemming zijn met de werkelijkheid, \ .... ant 

(BLAAUW, VOORZITTER.) 
ik weet niet, wat men bij een ordonnantie moet verstnan 
met "overgelegde blauwdrukteekening". Ik weet nict wat 
een overlegging bij ordOIUla ntie is en ook niet aan wie bij 
de ordonnantie de blauwdrukteekeniug wordt overgelegd. 
Tot nog toe heb ik nooit bij een ordonnantie een dergelijke 
blauwdrukteekening gez ien. Ik zal het thans hierbij laten, 
Mijnheer de Voorzitter, maar wensch erop te wijzen, dat 
dit een vall de vele voorbeelden is van gevallen, waarin de 
Memories van Antwoord niet voldoende antwoord geven 
op de in afdeelings- of gedelegeerdenverslagen gestelde 
vragen. 

De ontwerp-ordonnantie zoo als bij de Memorie van Ant
woord gewijzigd, wordt vervolgens zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo I' zit ter : A a n deo I' dei s het voo l'
st e I tot toe p a.s s i !l g van art. 17 del' Vol k s
raad-positi e l'egeling ten opzichte va n 
het I i d R. A. A. A. D j a j a din i n gr a t. 

Mijne Heel'en! Art. 17 van de Volksraads-positieregeling 
is eeu imperatief voorschrift, luidende: 

,,1. Wanneer een lid, anders dan tengcvolge van 
zijne plichten als zoodanig, dan wel tengevolge van 
welbewezen ziekte, gedul'ende langer dan drie maan
den achtereen uit de vergaderingen van het College 
van Gedelegeerden afwezig is, wordt dit door het Col
lege, nadat zoo mogelijk de betrokkene dool' een COIU
missie nit zijn midden is gehoord, bij besluit geconsta
tem·d. 

2. De betrokkene verliest, met betrekking tot het 
in het beslnit vermelde tijdperk zijn aanspraak op de 
in artikel 11 bedoelde maandelijksche toelage en de 
verder in dat artikel bedoelde tegemoetkomingen ". 

Naar aanleiding van dit, zoo als ik zeide, imperatief ge
stelde artikel, heb ik een ontwerp-besluit doen opmaken, 
luidende als volgt: 

Het College van Gedelegeerden; 
Gelet op de artt. 11 en 17 van de Volksraadpositie

regeling 1926; 
Overwegende, dat de hee l' Djajadiningrat den 18en 

Ap"il j. l. voo r het laatst de vergadering van het College 
heeft bijgewoond, sedert naar Europa is vertrokken 
in verband met een hem dool' de Regeering verstrekte 
opdracht; 

H eeft besloten: 

I. rre constatecl'en, dat het lid van het College van 
Gedelegeerden R. A. A. A. Djajadiningrat, anders dan 
tengevolge van zijn plichten als zoodanig dan wel ten
gevolge van welbewezen ziekte, gedurende langer dan 
3 maanden achtereen uit de vergaderingen van het 
College van Gedelegeerden afwezig is. 

Il. Te bepalen dat, te rekenen vanaf 1 Augustus a.s. 
de betrokkene zijn aanspraak vediest op de in art. 11 
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Toepassing art. 17 der Volksraad-positieregeling ten opzichte van het lid, den heel' Djajadiningrat. 

(VOORZ., KERKKAMP, VAN HELSDINGEN, FRUIN.) 
bedoelde maandelijksche toelage en de verder in dat 
artikel bedoelde t egemoetkomingen. 

Wenscht een del' leden wellicht naar aanleiding van dit 
ontwerp-besluit het woord j 

De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! Zou 
het ni et mogelijk zijn in plaats van de woorden "Te eonsta
t eeren" in lid I van het ontwerp-besluit, te gebruiken de 
woorden "Vast te stellen". 

De Voo r z it t e r: Ik acht dit niet goed mogelijk, 
daar het woord "constateeren " geheel aansluit bij de redac
tie van artikel 17 der Volksraadpositieregeling. Met opzet 
js die redactie gevolgd en ik zou dit woord daarom willen 
handhaven. 

De heer K e l' k kam p : Het is jammer, dat het woord 
"constateeren" in de Volksraadpositieregeling is gebezigd. 

De heer Van H e l sdi n gen : Mijnheer de Voorzit
ter! Zou hct niet gewenseht zijn in het ontwerp-besluit 
mede op te nemen een overweging, dat het ten opzichte van 
den heer Djajadiningrat onmogelijk was, te voldoen aan 
den eisch van artikel 17 lid 1, luidende : 

"nndat zoo mogelijk de betrokkene door een com
missie uit zijn midden is gehoord ". 

De Voo r zit t e l' : Ik meen niet, dat het noodig is, de 
door den heer Van Helsdingen voorgestelde aanvulling aan 
te brengen; de onmogelijkheid om aan den in lid 1 gestel
den eisch te voldoen is toch voldoende geconstateerd. Op 
zijn verzoek zullen wij echter h.et ontwerp-besluit in dien 
zin wijzigen. 

De heer ]<' r u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne een enkele inlichting willen vragen. In de tweede 
alinea van artikel 17 wordt gezegd: 

(FRUIN, VOORZITTER.) 
"De betrokkene verliest, met betrekking tot het in 

het besluit vermelde tijdperk zijn aanspraak op de in 
artikel 11 bedoelde maandelijksche toelage en de ver
der in dat artikel bedoelde tegemoetkomingen". 

Staat nu wel precies vast, vanaf welken datum die aan
spraak verloren wordt' Worden de toelage en verdere 
tegemoetkomingen verloren drie maanden na den datum. 
van vertrek uit Nederlandsch-Indië I 

De Voo r zit t er : In het tweede lid van het ontwerp
besluit is juist nitdrukkelijk voorgesteld te constateeren, 
dat voor den heer Djajadiningrat de aanspraak vervalt op 
1 A ugustus a.s. 

De heer F I' U in: Is dit een vrij willekeurige datum, 
Mijnheer de Voorzitter, of is het een tijdstip, drie maanden 
na het vertrek van den heer Djajadiningl'at j Ik weet nl. 
niet pereies wanneer hij vertrokken is. 

De Voo r zit tel': De heer Djajadiningl'at is nit Neder
landseh-Indië vertrokken op 25 April j.l., dus precies drie 
maanden geleden. Ik hoop, dat met deze toelichting de 
heer Fruin voldoende is ingelicht. 

Het gewijzigde ontwerp-besluit wordt vervolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo l' zit t e r : Ik verzoek den heeren -na het slui
ten der vergadering in de commissies bijeen te willen 
komen. 

De vergadering wordt te 11.42 uur v.m. gesloten. 
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Verhooging en \'ermindering 's Lands uitkecl' ing aan eenige l'eSSOl'ten en gemeenten. - lntl'ck kin g ol'donnantie 
bet.'effendc bl'onwatcrlcidingcJl en artesische putten in bebeeL' bij locale )'C'ssolten. - \Vijû ging L'egcntschnpsor

donnantic. - 'Vijzigin g I'eglement tot regeling van het gebl'uik van IS Lnnds 108- en laadhoofd te TCl'nate. 

Gde VERGADERlNG. 

V e J' g" del' i n g van Don d e l' dag 1 .á. n g. ] 929. 

(Bijeenroepingsuur 9.30 voormiddag). 

Verhooging en vermindering 's I.Jands uitkeering aan 
eenige ressorten en gemeenten (Oud. 8 en 18). - Intrek
king ordonnantie betreffende bronwaterleidingen en arte
sisehe putten in bch eer bij locale ressorten (Ond. 9 ). -
Wijziging regentschapsordonnantie (Ond. 12). - Wijziging 
reglement tot regeling van het gebruik van 's La.nds los
en laadboofd te 'l'ernate (Ond. 14). - Nadere wijziging 
van het Europ. onderwijsreglement en subsidieregeling voor 
bijz. Europ. kweekscholen (Ond. 131 en 31). - Regeling 
vall het beheer van Inl. gemeente-credietinstellingen in de 
provincies op Java en Madom'a (Ond. 1114 en 29). 

Voorzittel': J. W. MEYER RANNEFT. 

'l'egenwool'di g, met den VoorzittCl", 18 leden, te weten 
de heeren: 

.Ali Moesa, Blaanw, Bl'uineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
VIW H elsdingcn, De H oog. s' Jacob, Kan, l(erkknmp, Koe· 
socmo Joedo, Koesoemo Octoyo, "àlandagic, i\'Iitldendol'p, 
Roep, ScJnnutzer en Soejono. 

(SOEJONO, VOORZITTER.) 
Deze ontwel'pcn worden achtereen\'olgens zonder beraad

slag in g en zon dm' hoofdelijke stemming aangenomen, 

De Voo ,. zit tel' : A a n deo,' dei s deo n t
w C l' IJ . 0 I' cl 0 n n a 11 tic tot w ij z i gin g v n. n n l' t j. 

kei 9 del' Regentschaps-ordonnantie 
(0 n d, J2 ) . 

De heeL' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voo,·zit ler! Het 
spreekt vauzelf, dat waal' in het Gedelegeerdeuverslag geen 
bezwaren tegen het Regeeringsvoorstel zijn ingebraoht en 
zich ook von te voren geen sprekers voor dit onderwerp 
hebben opgegeven, de Regeeringsgemaehtigde niet aanwe
zig is. '1.'och zou ik ecn enkele opmerking naar voren wil
len brengen in vel'band met de laatste vergadering vao 
den Regentschapsraad te Mr. COl'nelis, op Zaterdag, 27 
dezer gehouden. Een gedeelte del' leden van del! Regent
schapsra ad van Mr. COl'nelis heeft nl. bezwaar geoppewl 
tegen deze wijziging, omdat de begrooting van den Regent
schapsraad reeds behandeld is dool' het College van Ge
committeerden. Wanneer deze wijziging tot stand komt, 
zal de behandeling van de begrooting plaats hebben dool' 
een nieuwen raad, tel'wij l het College van Gecommitteer
den, dat dan is afgetreden, niet tegenwoordi g is. Het is 
natuurlijk maal' de vl'aag, op welk standpu nt mell zich 
plaatst , op dat va n dc pl'ovincie of op dat vall den Hegc nt
schaps,·a'H!. Het is begrijpelijk, dat de Regents'lhapsraad 

Rcgecringsgcmachtigdcn 
Schriekc. 

de heeren: M.ühlenfeld 
hiertegen bezwaar heeft geopperd, manr aan den anderen 

en kant moet worden toegegeven, dat het belang dil r provin
eie de totstandkoming van bedoelde wijziging vordert. 

De Voorzitter: 
gadering. 

Mijne Hee,'en! Ik open deze vel'· 

Aan de Ol'tl<, is de behandeling va11 : 
10. Deo n t wel' p . 0 l' ti 0 11 n a n tie tot ve l' h 0 0-

ging van h e t dool' de sta.dsgemecntc 
M 0 d jok e l' t 0 u i t d e alg e m ee neg e 1 d
middelen afgezonclenl be,l!-ag (O nd. S J; 

Ik wilde dit slechts naar voren brengen, om te doen uit-. 
komen, hoe groote belangstelling in het bijzonder van de
zijde del' inh eemsche leelen van den Regentschapsraad ten 
aanzi en va n het bestaan en het wCJ'k va n den Regen tschaps
raad is getoond . D e opmel'kingen gemaakt in den Regent
schapsl'aad van MI', C'ol'llelis, vOl'men daal'van het over
tuigend bewijs, 

De Voo l' zit tel': Ik twijfel niet of de Regeering zaf 
met belangstelling kennisnemen van hetgeen hi er is ge-

20. D e o nt w e r p - 0 r don na n tie tot ver h 0 0- sp,·oken, al is de Regeeringsgemaehtigde ]liet ;1anwezig_ 
ging van de vaste uitke eri ngen aan 
het re s s 0 r tAm bon, de gem een ten B a- De o'1twe,·p-ordonnantie wordt zonder hoofd elijke stem-
t a v i a en Se mar a n gen tot ver min d c- ming aangenomen. 
ring van die aan h e t ressort Karang 
Asem en de gemeente Modjok er to 
(Ond. 18); 

30. D eo n t w e r p - 0 l' cl 0 11 n a n tie tot int l' e k· 
fl'ekking v an de ordonnantie van 24 
Januari 1907 (Staats blad No. 65 ), hou
dende v oo rschriften voor Gouverne
m e 11 t s h l' 0 n wat e l' 1 e .i cl i n gen e nar t e s i
s c h e pu t t e n, cl i e i n b e h e e l' zijn 0 f w 0 1'

deu gegeven van geweste n of gedeel
ten van g e w est e 11 met e i gen ge l d m i d
delen (Ond. D), 

Handelingen, Zittingsjaar ]929- 1930. 

De Voo l' zit tel': A a n deo l' dei s deo nt
werp-ordoJlnanti e tot wijziging van het 
reglem e nt tot regel i n g van het ge bruik 
van 's IJ a n d slo s- c n 1 a a d h 0 0 f d tel' h 0 0 f d
plaats Ternat c (O nd. 1 4 ). 

De ontwerp-ordonnantie wOl'dt zonder beraadslaging en 
zondel' hoofdelijke stemmjng aangenomen. 

De Voorzi tt e r : A al1 
h ·ande l ing van twee 
donnanties: 

de orde is de be
ontwerpen van 01'-
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Nadere wijziging van het Europeesch onderwijsreglement en subsidieregeling voor bijzondcre 

Europeesche E: weekscholen. 

(VOORZITTER, SCHMUTZER.) (SCHMUTZER.) 
a. tot na der e wij z i gin g va 11 het Eu r 0 - in het Jeven houdt. El' was dan ecn zeker plan op

pee s c h 0 n der wijs reg I e men tin ver ban d gezet, dat in de practijk waarschij nJijk wel bruikbaar 
m e t de her zie n i n g van deo p I ei di 11 g was gewC/!st. De eindinál'llk, die de behandeling \'un deze 
van le e l' k r ach ten voo l' h e t Eu rop ces c h kweeksehooJsubsidieJ'egeling op verschillende schoolbesturen 
L. gel' 0 n d er wijs; hi er te lande heeft achtergelaten, is nu ecbtill.' geen andere, 

b. tot l' e ge l i 11 g van de toe ken ni n g van dau dut pr~ctisch de gemengde kweeks~llOol moest. worden be
s u b s i die u i t 's L a 11 d sKa s ten be ho e v e \"(:iordC'l'ld boven de kwccksrholen, die zich niet op den grond
van bijzondere Europecsche Kweek- slag \"tIJl coëuucatie kunnen stel lcm. En dit beteekent, dat 
sc hol e n (0 n d. 131 , zittingsjaar 1928-1929 ; Ond. verschillende kweekscholen, waaronder er zij n die ge-
31, zittingsjaar 1929-1930) . durende tientallen jaren reeds verdienstelijke krachten voor 

Ik stel hierbij achtereenvolgens afzonderlijk aan de orde 
de ontwerp-ordonnantie a, daarna de algemeene beschouwin
gen over de ontwerp-ordonnantie b en vervolgens de arti
kelsgewijze behandeling der ontwerp-ordonnantie b. 

het onderwijs hebben afgeleverd, zich vI' hoogst pijnlijke wii 
ze achteruitgesteld voelen bij jonge inrichtingen, die groo
tendeels toch ook - en hier schuilt de grove onbillijkheid -
door dezelfde categorie van leerlingen dool' vrouwe]jjke leer
lingen - worden bevolkt. 

De Regeering is zoo welwillend geweest, een vergelij
A a 11 deo r dei s th a n s deo n t wel' p-o r d 011- kend overzicht te prodneeeren van de subsidiebedragen, 

nantie, stuk 2A. 

. Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit te l' : A ti. n d e 
w ~ r p - 0 I' don n a nt i e, stuk 2B. 

orde is de 

De algemecne bescllOtlwingen worden geopend) . 

on t-

.De heer Sch mut zer: Mijnheer de Voorzitter! De 
opmel'k)ng in het Gedelegeerdenverslag, dat de voorgestelde 
subsidieregeling niet geheel beantwoordt aan de bedoeling, 
die bij dit ontwerp heeft voorgezeten, namelijk om de op
leiding van mannelijke 1eerkrachten te bevorderen, is in de 
~remorie van Antwoord naar het mij voorkomt, zonder be
vredigencl antwoord gebleven. De Regeering verklaart, dat 
'dc in het ontwerp aangegeven leerlingenaantaUen geheel 
aansluiten bij het in 1926 aan den Volksraad ter behande-
ling aangeboden kweeksehoolplan en dus in overeenstem
ming zijn met den opzet. ~ct zou meer ~evrediging heb
b<"ll geschonken wanneer de Regeel'ing zieh bij haar ver
èodi~ing direet had kunllen beroepen op de merites van het 
ontwerp zelf, in plaats van deklring te moeten zoeken ach
ter ren eerder gevallen Volksraadsbeslissing. Deze beslis-
E=ing was trouwens misschien lichtelijk anders uitgevallen, 
wannee!' de leden van den Volksraad tc VOTcn kennis hadden 
l;;unnen nemen van de adviezen del' betrokken schoolbestu-
l'en, Die adviezen wa~'eu cr niet, omdat ter zake met de 
~choolbesturen geen overleg was gepleegd. Ofschoon -over de 
thans aanhangige regeling wel o~erleg werd gezocht, kon 
dat niet tot bevrediging der partijen voeren, omdat de 
grondslagen nu eenmaal niet voor verdere discussie vatbaar 
werden verklaard. 'Vanneer de Regeerillg werkelijk de op
leiding van mannelijke leerkrachten had willen bevorderen 
en zich daarbij had willen beijveren de rechten van de be
staande meisjeskweekscholen te ontzien, d~n had _Zij zich 
')eter 1."'1111Uen richten nàar de oplossing, clie men in Neder
land heeft aánvaard, w~ár het RijIt vier kwéeJt's~hol~n nit
slu itend voor mannen naast êén kweeksehaol ~ ooF vroti,vah 

die respectievelijk aan een kweekschool met en zonder 
coëdncatie wOl'deu toegekend. De berekening schijnt er op 
te wij zen, dat die bedragen vrijwel op hetzelfde neer
komen. Er is alleen een "maar" bij . De school met coëd uca · 
tie, de zoogenaamde kweekschool voor onderwijzers, be
gint roeds aanspraak te maken op subsiéli.p. met twaalf 
leerlingen pel' klasse; in het geval, voorzien bij artikel 2 
sub (5), kan aat aantal zelfs gedurende drie jaren tot 
negen per klasse dalen, zonder dat de aanspraak op sub
sidie wordt verbeurd. Een kweekscbool voor onderwijze
ressen daarentegen zou bij een Rllotal lee rli'ngen van ge
middeld twaalf per klasse, daarbij vergeleken, een tekort 
laten van f 12000 's jaars, in het gunstige geval, dat alle 
leerlingen van de hoogste klasse slagen! Een merkwaardige 
consequentie van het stelsel is in dit verband wel deze, 
dat een kweekschool voor onderwijzers met het hier aan
genomen aantal leerlingen zich kan blijven bedruipen, 
ook wanneer ze in jaren geen enkel diploma uitreikt, ter 
wijl een kweekschool voor onderwijzeressen met datzelfde 
aantal leerlingen, die geregeld allen slagen, met een ruï
neus tekort sluit en bijgevolg niet kan blijven bestaan. 
Daar zit iets in, wat niet in orde is en als hoogst onbillijk 
aandoet. Nu kan de Regeel'ing wel, evenals in de Memorie 
van Antwoord ten aanzien ván eén ander, in het Gedere
geel'danvei'Slag gé'reie~eerd PUllt; vêrklarèn, dat deze op
merki'ng geen practischc beteekenis heeft, omdat het {lok 
hier een grensgeval betreft, dat ziéh uiteraard bij elke 
regeling kan voordoe,n. 

Dit neemt intusschen niet weg, dat de nieuwe regeling 
een zeer ondubbelzinnige bed'reiging vor;n! 'Voor het voort
bestaan van de van ouds bestaande meisjeskweekscholen 
door de gunstige bestaansvoorwaarden, die ze aan nieuw 
op te richten gemengde kweekscholen biedt_ Dit lUkt mij 
niet' juist 'en niet in overeenstemming mOot de diensten, door 
die kweekscholen aan é!e gemeenschap tot nog toe bewezen. 
Over de kost.en van eerste inrichting zal ik in dit verband 
maar verder zwijgell . Dit is, Mijnheer de Voorzitter, waar
'lP. ik.!,ier nog eVjln de aandacht heb willen vestigen, al 
l,en ik mij bewust, dat mijn stem zal zijn J1ls die eens roe-
penden in de woestij n. _ -
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Nadere wijziging vai, hel l~Ul'opeesch onderwijsreglement en subsidieregeling voor bijzondere 

EUl'opeesche Kweekscholen. 

(VAN HELSDINGEN.) 
De heel' Van H e l sdi n g e u: Mijnhee,' de Voorzitter! 

Ik zou gaarne enkele algemeene opmerkingen willen llla~ 

k en. In de eerste plaats zou ik mij willen aanslui ten bij 
het eerste gedeelte van het betoog van den h eel' Sehmut
zer, waarin hij erop wees. dat wij op het oogenblik min of 
meel' gebonden wo,'den geacht dool' de Regeering aan de 
besli ssing, die wij destijds bij de behandeling van den be
trokken bcgt'ootingspost hebben genomen. 

Ik wil c,' hie,' nogmaals de aandacht op vestigen, - al 
begin ik weer met te zeggen, dat ik geen antwoord van 
dezen Regeeringsgemaehti gde verwacht, omdat het hie,' 
geldt eon kwestie vun algemeene bcgl'ootingspoli tick -
da I biel' een vel'keerde methode is gevolgd. Gisteren heb 
ik bij de behandeli ng van de tweede aanvullende begroo
ting VOOI' 1929 betreffende den dienst der Volksgezondheid 
betoogd; dat wij op den verkeerden weg zijn, en dat wij 
telkens gedUl'ende de begrootingsbehaudeling voor beslis
singen worden gesteld, waarvan ons later voor de voeten 
wordt geworpen, dat bet principe bij de begl'ootingsbehan
deling reeds eerder is aangenomen, zoodat wij reeds 
gebonden zijn aan de grondslagen, die bij die gelegenheid 
in de Memorie van Antwoord of in de Memorie van Toe
lichting naar voren ziin gebracht. De Regeeringsgemaeh
tigde voor den D. V, G, heeft mij gisteren gezegd, dat de 
toelichting, wnal'om het ging, uitsluitend gegeven was uit 
deferentie voor den Volksraad en deze t,z,t, geheel vrij zal 
staan tegenover latere concrete voorstellen, zoodra die 
den Volksraad zouden hebben bereikt, 

'Maar hiel' blijkt eell geheel ander standpunt dool' de 
Regeering te zijn ingenomen. In de tweede gewone zit
tin g van den Volksraad van 1926 zijn de g,'olHlsl agen "an 
deze subsidiel'egelin~ tel' spl'ake gebracht, 001< W('Cl' tU
dens de bcgl'ooting-stlebattC'l1. en nu verwijst do Regccl'ing 
in de ?lfcll1Ol'ie van fl'oclichting op blz. 7 cu 8 naar de 
behandeling van Ond. 7 in die zitting en haalt zelfs ver
schillende zinsneden aan, waaruit dan moet blijken, dat 
de grondslagen vall de nieuwe subsidieregeling reeds dool' 
den Volksraad zijn 'aanvaard, Als dan de Volksraad in 
het Gedelegee,'denverslag opmerkingen maal<t en zegt, dat 
hij de gl'ondslagm een beetje gewijzigd wil zien, dan zegt 
de Regeering in de Memorie van Antwoord op blz, 1: 

"Het Jaten vervallen van de prcmicsubsidie voor 
vrouwelijke kweekelingen en subsidiecl'ing van de op
leiding van mannelijke kweeke1ingen evclll'cdlg met 
hun aantal zou in strijd lwmcn met <le in het roeds 
dool' den Volksl'aad aanvaard Kweekschoolplan aan
genomen grondslagen voor de subsidi eering ". 

I ets vcrder, in dc Memorie van A ntwoord, zegt de Re
gecring, op blz . 2, bij de toelichting van art, 2 lid 3; 

"Dit is geheel in overeenstemming met de duor ue 
llilgeering in de 2de ,gewon!e zitting vau 1926 van 
den Volksraad (H. blz, 680 r.k.) gedane toezegging, 

" 
Dns daal' wordan wij ook waer min of meer gebonden 

geacht ,aan de destijds dool' ons gehouden besprekingen. 
In de derde plaats wordt in de Memorie van Antwoord 
die gednchte naar voren gebracht in dezen zin : 

"I n verband hiermede mog~ worden opgemerkt, dat 
blijkens de desbetreffende passage in bovenbecloeld 
Kwc;,ksehoolplan (,blz. 3, laatste lid van geh""md 
stuk 3) de in het ontwcrp uangegeven leel'ljngcll-nun
tallen voor de bepaling van het kal'Ukter <>cner kweek
sehool geheel in overeenstemming zijn met den ·opzet". 

Uit deze aanhalingen blijkt wel, dat dIJ RegeCl'ing ons 
t en opzic hte van dit ontwerp toch min of meel' gebonden 
acht nan de g l'Ondslugen, die wij da.11, zoollIs het hcet, in 
1926 zouden hebben a,anvaal'd. Ik geloof. dat daarin een 
duid~lijk bewi js is gelegen voor de stell ing, dat de Volks
ruad buitengewoon vool'zichtig moet zij n met op dit pad 
verdcl' te gaan. Hij zal Cl' zich van moeten onthouden bij 
de bcg rooting dergel ijke punten te behandelen, maal' zal 
in het yervolg eerst de concrete \tUol'stell cn voor zich moe
ten willen zien, alvorens een bepaalden begrootingspost 
goed te kll11ron. 

Een tweede opmerking, die jk zou willen maken js deze, 
dat ik gaame accoord ga met de aa.nmoediging die de Re
geering ook in dit voorstel aan den dag legt en clie ook 
bij de eerste ord!>nnantie, die zoo jnist is aangenomen, oot 
uiting kwam, voor de opleiding vm1 mannelijke leerkra ch
ten. DaaJ'aan bestaat groote behoeftoC. Ik zon er echter 
de a"ndaeht op willen vestigen, dat wij ten opzichte van 
de animo VOOI' opleiding onde!' de manneli jke leerlingen nog 
niet erg opt imistisch kUllnen zijn. De toeloop Vlln man· 
nelijke personen na"r de EuropC<lsehc kweekscholen is nog 
niet dermate gl'oot, als de Regeel'ing optimistisch meent, 
De llilgeel'ing', toch antwoordt in de Mel11ol'ie van .Ant-, , 

wool'd op een desbetreffende vrallg in het Gedelegeerden-
vc,'slag als volgt; 

"De tot dllsver berei kte resultaten wijzen el' geens
zi ns op, dat het minimnm van gemiddeld 6 mannelijke 
leerlingen pel' klasse te hoog 7,oU zijn gesteld", 

Mijnheel' de Voorzitter! Ik zou el' op willen wijzen, 
dat de ervaring, die men op het oogenblik al heeft opge
daan met de kweekschool te Soerabaja nu niet zoo eeg 
aanmoedigend is. De Indische jongen voelt in het alge
meen nog niet veel voor het ondC'l'wijzcl'sbaantje. Die lust 
moet langzamerhand komen en daarom moet die aange
wakkcl'd woeden cn moet voo·rtdllrend bij hem de animo 
gewekt wOl'den om zich als leerling aan een kw&'kschool 
op te gc \·cn. Maal' daarom is het zoo hoog noodig, dat 
bij alle bepalingen te dezen opzichte geldende, een zekel'e 
soepelheid bestaat, opdat het bestnan van de verschillende 
kweekscholen nict in gevaar worde gebracht, wanneer 
b.v. aan één vool'\vaarde niet geheel kan wOl'den voldaan . 
Ik kom stl'llks bij ve,'sehill ende al'tikelen, die afzondel'
l ijk aan de orde worden gesteld, op deze kwestie nadel' 
teru g'. 

Mijnheer de Voorzitter! Een IInelere reden van de ge
l'in,gc animo onder dc Indische jongens is gelegen in de 
salal'iskwost ie. Nog gisteren js mij dool' een directeur 
van ccn kweekschool uitdrukkelijk verzekerd) Ilat de ou
ders van de Indische jongens zich herhaa.ldelijk laten te
rugschl'ikken dool' het feit, dat) wannecr hct diploma door 
hun zoon is behaald, hij pas begint met cen aanvangs-
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salaris van f 170. Nu begrijp ik heel goed: de bezoldl
gingskwestie is zoo diep ingrijpend in andere verhoudin
gen, dat wij thans onmogelijk zonder meer knnnen aan
dringen op een verhooging van het aanva.n.gssalaris en 
bovendien geloof ik ook, dat de positie van den jongen 
onderwijzer nog niet zóó slecht is, .aangezien hij reeds op 
vrij jeugdigen leeftijd klaar is; en als hij dan nog verder 
gaat studeeren voor het behalen van de hoofdacte, en deze 
ook behaalt, dan is "r voor den Indischen jongen in het 
onderwijzersambt een zeer bevredigende positie .gelegen. 
Doch de groote fout in deze is, dat vele ouders slechts 
letten op het aanvangssaIaris en niet op hetgeen hun zoon 
verder te wachten stsat. En wanneer zij dan (·en verge
lijking treffen met een werkkring in het particuliere en 
zien, dat jongens, sleehts in het bezit zijnde van een Mulo
diploma, al dadelijk op 'een salaris van f ± 200 aldaar 
een betrekking vinden, dan zijn ze allicht geneigd aan dien 
werkkring den voo~keur te geven en met dezen weg naar 
het onderwijzersambt op te gaan, zonder zich evenwel 
af te vragen of de toekomst perspectieven in beide gevallen 
dezelfde zijn. 

Jlfijnhee l' de Voorzit ter! Ik geloof, dat hier een groote 
taak ligt voor de directeuren der kweekscholen. nl. om de 
ouders op de hoogte brengcn van het mooie perspeetief, dat 
ook voor den Indischen jongen in de onderwijsloopbaan is 
geJegen. 

Wat -mijn overige opmerkingen betreft, deze zal ik bij 
de behandeling van de betrokken artikelen plaatsen. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Mijn 
geachte medeleden , de heeren Schmlltzer en Van Hels
dingen, hebben hier een lans gebroken voor een, ik zou 
haast zeggen, voorloopige terugnemmg van dit voorstel 
door de Regeering. Ik zou zoo iets ·betreuren en wel op 
gl'Ol1d van het feit, dat sedert 1 Juli 1927 onze kweekschool, 
zoodra het kweekschoolpl'an in den Volksraad was aan
genomen, zich geheel heeft ingeschoten op de nieuwe rich
ting. Wij verkeeren nu in de omstandigheid, dat onze 
kweeksehool volgens het nieuwe leerplan reeds het derde 
leerjaar intr"edt , terwijl wij nog altijd geen subsidie van 
de Regeering krijgen. Voor het 1. E. V. dringt de zaak 
dus en wij zouden dus gaarne zoo spoedig mogelijk een 
oplossing tegemoet willen zien. 

De heer Van H e l sdi Jl gen: Wij hebben niet ge
sproken over intrekking vwn het vO'H'Stel. 

De heer D e Hoo g: In el k geval heeft U het voor
stel vrij erg aangevallen, zoodat het mogelijk is, dat het 
gevolg iB, dat de Regeering het voorloopig weer terug
neemt en daarmede de heele subsidieregeling in gevaar 
wordt gebrscht. 

Mijnheer d" Voorzitter! Dit op deu voorgr,m<l stellende 
zou ik nu twee punten naar voren willen brengen ten aan
zien van deze kwestie. In de eerste plaats heeft het mij 
eenigszins bevreemd, dat de Regeering op de vraag 
in het ! G<ldelegeerdenverslag, omtrent het minimum van 
gemiddeld 6 Europeeschc mannelijke leerlingen, dat 
voor de subsidieregeling per klas als cisch gesteld 

(DE HOOG.) 
werd, geantwoord heeft op de wIJze zooals WIJ JU de Me
morie van Antwoord lezen, nl. met de mededecling: 

"De tot dnsver bereikte resultaten wijzen er geens
zins op, dat het minimum v,an gemiddeld 6 mannelijke 
Europeesche leerlingen per klasse te hoog zou zijn 
gesteld". 

Aan den andereu kant lees ik in de Memorie van Ant
woord op art. 2 lid 5 het volgende: 

"Waar het minimum van gemiddeld 6 mannelijke 
Europeesehe kweekelingen per klasse reeds zeer laag 
is gesteld, moet de mogelijkheid om gedurende een 
temujn van drie achtereenvolgende jaren van dit voor
schrift af te wijken, worden ontraden". 

Ik h~b dit met bevreemding gelezen, omdat op het oogen
blik, dat deze Memorie van Antwoord bij ons werd in
gediend, n .1. 4 Juli j.I., de Regeering wist hoe het stond 
met haar eigen Kweekschool te Soerabaj-3. In de Memo
rie van Antwoord op afdeeling V hebben wij de mededee
ling gekregen, da t thans 6 mannelijke leerlingen voor den 
nieu'v·en cursus zijn ingeschreven. Van de zes mannelijke 
leerlingen, Mijnheer de Voorzitter, kan ik mededeelen, dat 
er vier Europeanen zijn en twee Inlanders en dan vraag 
ik mij af, hoe de Regeering nog zoo optimistisch kan zijn 
om hiel' te verklaren, dat de pmctijk niet uitwijst, dat het 
minimum hier te hoog is gesteld. 

Ik wil echter aannemen, dut hetgeen dit jaar is gebe urd 
_ een verschijnsel , dat zich tl'ou wens voordoet op alle 
kweekscholen op Java - ik bedoel de vermindering ,-au 
den toeloop - moet wOI'den beschouwd als een tijdelijke 
depl'essi e en ik wil ook u.ccool'd gaan met wat mijn geacht 
medelid, de heer Roep, dezer dagen in den Volksruad aall · 
bevolen heeft, nl. het stimuleeren vllin den toeloop. Ik beb 
trouwens zelf ook bij de beha.ndeling van dit onderwerp 
in den Volksl1aad cenige wegell aangegeven in die rich
ting. Ik wil voorts aannemen, dat door de toe te passen 
middelen deze tijdelijke depressie za l kunnen worden te 
hoven gekomen en de toeloop beter zal worden. Als men 
daart.oe .echter overgaat, wil ik cr toch wel op wijzen, dat 
er ee ni g·e meerdere soepelheid zal moden word en t oe
gepast bij de redactie, speciaal vall art. 2 met zijn ver
sehillende geledingen. Ik kom dwarop straks nog nader 
terug bij de artikelsgewijze-behandeling. Ik hoop, dat 
men door de toepassing dezer middelen de mogelijkheid 
van de pressie zalondervangen. 

De heer Vau Helsdingen heeft zoo even den sleehten toe
loop geweten aan twee factoren . 

De heer Van Hel sdi n ge n : Voor een deel ! 

De heel' D e H oo g: Hij noemde de kwestie van het 
salaris, en ook heeft hij het, a.1thans voor mij, eenigszins 
verbijsterende bericht gelanceerd, dat de Indische jongens 
nu eellmaal niet voelen voor de betrekking van onderwijzer. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik had gedaeht, dat deze meening 
inderdaad langza;'lCrhand zou zijn onderkend voor wat ze 
is, n.l.: een mythe. Het schiint echter tot den heer Van 
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Hclsdjngcn nog niet genoegzaam te zijn doorgedrongen dat, 
wat hij daal' mededeelde, in zijn nlgcmeenheid niet juist is. 

Het zal de Regeering zeker wel bekend zijn, dat hiel' 
in Indië in den loop del' laatste jaren zooveel mannelijke 
leerkrachten zijn gevormd, dat vrijwel aUe hoofdaete-eur
snssen dool' deze abituriënten, wel degelijk eenigen last be
ginnen te ondervinden wat betreft het behoorLijk gelegen
heid geven voor hnn opleiding hiel' te lande. Jk doel hier 
op de ondet'brenging van de c .. "lidaten bij de normaal
cursussen. Iets anders is natuurlijk wat de heel' Van 
Helsdingen als tweede argument heeft voorgebracht, n.1. 
de kwestie van de salarieering. Nu hebben zich bij de be
handeling van dit onderwerp bij ons tweeërlei mogelijkheid 
tot oplossing voorgedaan. Wij konden aandringen op meer 
salaris, mal'" daarin zit het hem, geloof ik, toch niet. Hoe 
toeh is eigenlijk de toestand op het oogenblik! De heer 
Van Helsdingen heeft el' reeds met een enkel woord op 
gewezen. Do toestand is thans zoo, dat een jongmenseh, 
dat het ei ndexamen Mnlo heeft behaald, overal elders al een 
vrij aardig begintraet.ement kan krijgen en dan als regel 
prefereert - en als hijzelf het niet prefereert, doen zijn 
ouders dat allicht voor hem - om onmiddellijk te kunnen 
gaan werken op een behoorlijk aanvangssalaris in plaats 
van na drie jaar studeCl'en te komen tot wat de heer Van 
H elsdingell een behoorlijk aanvangstractemcnt nocmde, maar 
dat in vergelijking met het tractement dat men na. drie jaar 
werken verdient in een anderen tak van dienst of in het 
particuliere, niet zoo voldoende is als de heel' Van Helsdingen 
sehijnt te denken. 

Wij hebben eclt andere oplossing gevonden in de aan
sluiting van de hoofdacte, zoodat de abituriënten van de 
·~juropeesehe Kweekschool onmiddellijk zouden knnnen doo,'
gaan voor de hoofdaetc Cl i als volwaard ige tweede-klusscrs 
aan do maatschappij worden gegeven. 

Ik zal hierop Iliet dieper ingaan, omdat dit puut meor 
specifiek thuisbehool't bij de behandeling van a-fdccling V. 
Ik wi I alleen maa" zeggen, dat de Regeering den toeloop 
van haal' zijde moet prikkelen. Ik wees er gisteren reeds 
op, op welk" wUze Zij dat kan doen. Bij de behandeJjng 
van de bijlag-cn, - ik veronderstel dat die straks nog wel 
zullen worden behandeld - za l ik daarop nog even ~rug
komen bij de aTtikelsgcwijze behandeling. 

De Voo l' zit te" : Mijne heeren! Aan de orde is 
thans de artikelsgewijze bespreking van dit ontwerp. Voor 
hiertoe wordt overgegaan wil ik de aandacht vestigen op 
art. 55 van het Reglement van orde, lnidende : 

"Voor den aanvang der beraadslaging over do arti
kelen of andere onderdeel en van het voorstel kmillen 
schriftelijke en door ten minste drie leden onderteeken
de wijzigingen iu dat voorstel (amendementen) en wij
zigingen daarop (sub-amendementen ) bij den secretaris 
worden ingediend". 

Op het oogenblik zijn nog ~een amendementen of sub
Hmcndementen ingediend. Ik wil de leden echter in zooverre 
tegemoetkomen, dat z-tL wanneer zij van plan zijn, om amen

Hande linge n. Zittingsjaar 1929--1930. 

(VOORZITTER, VAN HELSDINGEN.) 
dementen in te dienen, dit mededeeleu bij de bespreking 
van de artikelen. DaanUl kunnen de amendementen worden 
ingediend en kunnen de overige leden cr van keunis nemen, 
zoodat een vlotte werkwijze verzekerd is. 

A a n d eo I' d ei s a I' tik e I 1. 

Dit artikel geeft geen aanleiding tot het maken van op
merkingen. 

De Voo l' zit tel': A a n cl e 0 r dei sart i kei 2. 

De heer Van Hol sdi n gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Ik heb er zooeven bij de algemeeno opmerkingell op 
gewezen, hoe noodig het is, dat ill deze ordonnantie de noo
dige soepelheid wordt betracht. Mijn opmerkingen zijn on
derstreept door den heer De Hoog die, uitvoeriger datl ik 
dat had gedaan, naar voren heeft gebracht, hoo de bestaallde 
toestand het optimisme van de Regeering volstrekt tliet 
wettigt. Wij leven op het oogenblik in een overgangstoe
stand. De toeloop, speciaal van mannelij ke gegadigden, naaI' 
de kweekscholen moet nog gestimuleerd wordeu, zooals ook 
de heer De Hoog heeft gezegd. Daarom zou ik willen ''""
gen of de Regeering in art. 2 niet grootere soepelheid kUil 

betrachten. Ik zou als eerste mogelijkheid vall het brengen 
van meerdere soepelheid willen wijzen op het derde lid van 
art. 2, lnidende: 

'))AIs EUl'opecsche kweekscholen voor olldcl'wüzers 
worden mede aangemcrkt gemengde kweekscholen, waal' 
het aantal matUlelijke Europeesehe k\Veekelingen niet 
minder bedraagt dan getniddeld 6 pCt· klasse of 18 ver
deeld over alle klassen". 

Ik zou willen vragen, of het niet mogelij k is, dat de !{e
geeI~ng een zinsnede aan dit lid toevoegt in dier voege, dat 
do directeur van Onderwijs en Eercdienst bevoegd is, om 
onder bepaalde omstandighedell en voo I' cen bepaaldell tijd, 
afwijking van het minimum toe tc staan zonder dat het , 
karakter del' school verandert . Ik wil el' op wijzen, ~lijnheer 
de Voorzitter, dat de Regecl'ing wel zegt, dat, wanneer het 
aantal leer1in.gen vermindert, de kweekscholen nog wel sub
sidie kunnen krijgen, doel, dan op den voet van kweek
scholen voor onderwijzeressen. ~Maar, lVrÜllheel' de Vool'zit
ter, dit kan voor de besturen een geweldigen strop betee
kenen. De heel' SC}lI11utzel' heeft zooeven )'ceds gezegd, dat 
de subsidieering volsLrekt niet gelijk te noemen is en dat 
de becijfering in de Memorie van Antwoord , naar aanleid ing 
van de vraag in het Gedelegcerdenverslag- bii at'!.. 7 gestelel. 
voor bet mcest gunstige geval is gegeven 11.1. wanneel' el' 
30 leerlingen in de hoogste klasse zittCll , waarvan el' 20 
slagen j als regel kunnen wij aannemen, dat het aantal lecr
lingen veel geringer is . Dus wanneer het aantal mannelijke 
leerlingen zoovel' daalt, dat een school alLcen subsidie kl'ijg t 
op den voet van een kweekschool voor ondel'wüzcressen, dan 
vrees ik, dat dergelijke scholen een zeer moeilijken tUd zullen 
hebben door te maken, juist in deze overgangsperiode. "Men 
moet l1.ict denken) dat de besturen der kweekscholen niet 
alles in het werk zullen stellen, om den toeloop juist vall 
mannelijke Europeesehe leerkrachten zoo hoog mogelijk te 
doen zijn j maal' wil men de bestaande kweekscholen niet 

/ 
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in gcvaar brengen, dan moet er zoo groot mogelijke soepel
heid betracht worden. Mijn bedoeling is, dat aan den di· 
rectenr van Ondcrwijs en E eredienst de bevoegdheid wordt 
gegeven, om van de hier bedoelde bepaljng tijdelijk af te 
wijken. 

De Regeeringsgemachtigde zou kUJlllen wijzen op het 
bestaan van artikel 11, dat bepaalt: 

"De Gouverneur-Generaal kan in bijzondere geval
len voor een bepaalde kweekschool afwijking toestaan 
of vrijstelling verleenen van een of meer der bij of 
krachtens deze ordonnantie gestelde voorwaaoo.en en 
daara~n zoodanige nieuwe voorwaarden verbinden als 
Hij noodig achten zal". 

M<ln zou kunnen zeggen, dat artikel 11 dus r eeds een 
.ekere vrijheid, een zekere dispensatiebevoegdheid geeft 
aan den Gouverneur-Generaal om van het artikel af te 
wijken. Alleen staat bij mij nog niet vast, of hetg<len in 
artikel 2(3) staat, is te beschouwen als een der voo r
wa a r den, waarvan de Gouverneur-Generaal mag af
wijken. Wellicht kan de Regeeringsgemachtigde mij daar
over nader inlichten. 

Een tweede mogelijkheid voor grootere soepelheid ligt 
in de vraag in het Gedelegeerdenverslag, of het niet moge
lijk is, om voor de subsidie ook te laten medetellen de 
mannelijke lnlandsche leerlingen, die krachtens het 5e lid 
tot een maximum van 25% mogen worden toegelaten. De 
Regeering heeft in Haar Memorie van Antwoord op blz. 2 
daarop geantwoord: 

"Dat de niet-Europeeschc kweekelingen medetellen 
voor de berekening van subsidie, blijkt, behalve uit de 
Memorie van Toelichting, ook uit de ontwerp-ordon
nantie (vgl. artikel 7, waar ten aanzien van kweeke
lingen van anderen dan Europeeschen landaard geen 
uitzondering wordt gemaakt). Dit is geheel in over
eenstemming met de door de Regeering in de 2de ge
wone zitting van 1926 van dcn Volksraad (H. blz. 680 
r.k.) gedane toezegging, welke echter niet inhoudt, dat 
het toegcstane percentage van 25% niet-Enropeesche 
leerlingen in mindering zon knnnen worden ,gebracht 
van het voor <len Europeesche Kweekschool voor on
derwijzers voorgeschreven minimum aantal van gemid
deld 6 mannelijke Europeesche leerlingen per klasse, 
hetwelk dan practisch zon worden gerednceerd tot 4". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon willeIlJ zeggen, dat de 
aanhalingen, die de Regeering in de Memorie van Ant
woord gedaa.n heeft van de behandeling in 1926 in het 
geheel niet het standpunt der Regeering wettigen. Wij 
lezen nl. op blz. 7 d er Memorie van Toelichting: 

,.Het ligt derhalve in de bedoeling eene subsidiere
.,geling, uitgaande van analoge grondslagen als de 
.,Subsidic-ordOlmanti e opleiding Inlandsche "leer
"krachten" (Staa.tsblad 1924 No. 154), in het leven te 
roepen voor Europeesche kweekscholen, waar het aan
tal mannelijke leerlingen uiet minder bedraagt dan 
gemiddeld zes per klasse bij een gemiddeld klasse
minimum van twaalf leerlingen ". 

Ik lees hierin in het geheel niet, dat deze manneJ'ijke 
leerlingen speciaal van Europeeschen landaard moeten zijn 
en ook in het tweede gedeelte komt deze eisch niet naar 
voren. Ik zon dus aan de Regeering willen vragen, of Zij 
op het oogenblik de toezegging niet al te veel inperkt. De 
Regeering zegt wel, dat de Inlandsche leerlingen medetellen 
op denzelfden voet als de Europeesche leerlingen, maar 
h i e r i n is toch een belangrijke afwijking te onderkennen 
van dat standpunt. 

Ik zou daarom gaarne nogmaals willen opmerken, wat 
in het Gedelegeerdenverslag is gezegd, namelijk dat het 
wensehelijk is om de mannelijke Inlandsche leerlingen, die 
krachtens artikel 2 (3) toegelaten worden, te laten mede
tellen voor de berekening van de subsidie, zoodat het woord 
"Europeeschen zou kunnen vervallen. Desnoods zou nog 
kunnen worden bepaald, dat het minimum ge~educcerd 
wordt tot 4. Op deze wijze krijgt men meer soepelheid. 
Ik ben niet bang of de bestnren zullen desniettegenstaande 
trachten het aantal Europeesche leerlingen zoo hoog moge
lijk op te voeren . 

Een derde mogelijkheid is de regeling, vervat in artikel 
2 lid 5. In dat 5e lid wordt bepaald, dat wanneer het aantal 
leerlingen van een reeds gesubsidieerde kweekschool daalt 
tot beneden 12 per klasse 

"het genot van subsidie gedurende drie achtereen
volgende jaren niet op dien grond verloren gaat, mits 
in geen jaar het aantal leerlingen daalt beneden ge
middeld 9 per klasse". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik vraag mij af of hier voor 
lid 3 een dergelijke regeling ook niet mogelijk is, dat men 
bij voorbeeld bepaalt, dat wanneer het getal Europeesche 
leerlingen beneden de 6 daalt, toch nog gedurende drie 
jaren de schoolbesturen mogen rekenen op subsidie. Ik 
ben er van overtuigd, dat het van den kant van de school
bestnren niet zal ontbreken aan pogingen om het aantal 
Enropeesche leerlingen zoo spoedig moge4ik op te voeren. 

De Regeering schijnt ook niet geheel afkeerig van zulk 
een regeling te zijn, want in Haar antwoord op bladz. 2 
lees ik : 

"Waar het minimum van gemiddeld 6 mannelijke 
Enropeesche kweekelingen per klasse reeds zeer laag is 
gesteld, moet de mogelijkheid om gedurende een ter 
mijn van 3 acntereenvolgende jaren van dit voorschrift 
af te wijken, worden ontraden". 

Dus de Regeering stelt zich blijkbaar niet op een zoo 
positief standpunt, dat geen wijziging mogelijk zou k u n
ne n zijn. Ik zie een mogelijkheid, dat de Regeering wel 
met ons mee zal kunnen gaan. 

Ik heb reeds opgemerkt, dat de Regeering als troost voor 
de bestnren er op wijst, dat wanneer het aantal Enropeesche 
leerlingen daalt beneden 6, de scholen toch nog gesub
sidieerd worden als kweekscholen voor onderwijzeressen, 
maar ik zon in dit verband willen wijzen op het betoog van 
den heer Scbmntzer, die duidelijk heeft aangetoond, dat 
de nienwe regeling voor de meisjeskweekschool niet gunstig 
is en dat de Regeering niet voldoende tegemoet komt aan 
de kosten, die de schoolbestnren reeds hebben g<lmaakt. 
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De V oor zit ter : Alvorens het woord aan den vol· 

genden spreker te geven, zon ik den heer Van Helsdingen 
willen verzoeken om de amendementen, die hij waal'schijn
lijk straks zal indienen, nu in zoover in het kort te resn· 
meeren, dat hij even punt voor punt aangeeft, wat de in· 
hond daarvan zal zijn. De heer Van Helsdingen is daar· 
door natnnrlijk niet woordelijk gebonden aan den tekst, 
do bedoeling is alleen maar, dat de gedachte wordt bepaald. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzit
ter 11kheb drie mogelijkheden voor grootere soepelheid 
aangegeven, en ik zou nu gaarne eerst van den Regeerings
gemachtigde willen vernemen, welke van de drie mogelijk
heden hem het beste aanstaat. Daarom zou ik eventueel 
kunnen komen tot het formuleeren van een of meer amen
dementen. 

De V oor zit ter : Dat is in strijd met het reglement 
van orde. Dat zegt uitdrukkelijk, dat eventueele amende
menten vooraf moeten worden ingediend. Ik verzoek U dus 
in elk geval de strekking van door U in te dienen amen
dementen thans aan te dniden. 

Oe hec l- Van 11 els cl i n ge n: Mijnheer de Voorzit
ter! In de eerste plaats zou ik de mogelijkheid open willen 
laten dat de directeur van Onderwijs en ECI'cdienst bevoegd 
is in bepaalde omstandigheden en bepaalde tijden afwijking 
toe te staan van het minimum van 6 leerlingen, dus dit te 
verlagen eventueel tot 4. Mijnheer de Voorzitter ! Dat is 
dan een aauvulling van artikel 2 lid (3) . 

[n de tweede plaats kom ik op de mogelijkheid, dat een 
bepaling wordt gemaakt, dat al daalt het minimmn onder 
de 6, de schoolbesturen nog gedurende 3 achtereenvolgend~ 
leerjaren recht hebben op subsidie overeenkomstig art. 2 
lid 5 en ten derde, dat voor de vaststelling van het minimum 
aantal leerlingen ter verkrijging van subsidie het aantal 
Inlandsehe mannelijke leerlingen ook medetelt. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Vool'zitter! Bij do 
beschouwingen, die ik zooeven hield, is de wijziging van 
art. 2 reeds ccnigszins door m\i aangegeven. Ook hier zou 
men verschillende oplossingen kunnen kiezeil. Ik verwijs 
kortheidshalve naar hetgeen de heer Van Helsdingen zoo 
pas vrij uitvoerig naar voren heeft gebracht. 

Waar U mij dwingt, Mijulleer de Voorzitter, om in het 
kort te resumeet'en wat een eventueel amendement mijner
zijds zou inhouden, lijkt mij de beste oplossing, dat art. 2, 
lid 3, wordt aangevuld met een bepaling in den geest van 
lid 5, nl. dat bij daling beneden het minimum van 6 Euro
pccschc leerlingen, toch nog gedurende drie jaren de sub
sidie, voorgesteld voor de kwee~.scholen "voor onderwijzers", 
wordt behouden. 

Ik ben het met den heer Van Helsdingen - en dus ook 
met den heer Schmutzer - eens, dat de subsidieering van 
een meisjeskweekschool in de practijk ,üet zoo gunstig zal 
blijken, als de Regeering het in het in de Memorie van Ant
woord gegeven voorbeeld aangeeft, omdat een bezetting van 

(DE HOOG, SCHMUTZER.) 
de hoogste klasse met 30 leerlingen, van welke cr dan 20 
zouden slagen, in den regel niet bereikt zal worden. En 
bereikt men dezen voordeeligen toestand niet, dan is de 
geheele berekening van de Regeering onjuist, omdat ten 
opzichte van de subsidieering van een jongenskweckschool 
het aantal leerlingen in veel mindere mate een rol speelt. 

Ik ben het echter niet eens met den heer Van Helsdin
gen, wanneer deze aandringt op het doen medetellen van 
de niet-Europeesche leerlingen voor het minimum-aantal 
van 6 Europeesche leerlingen. Hij zou in ieder geval niet 
verder kunnen gaan dan tot 25% van het totaal. De Re
geering zegt, erg in het voordeel van die groep reken
nend, dat 25% afgerond naar boven 2 leerlingen betee
kent. Men zou echter even goed naar beneden klmnen 
afronden op 1; ik zou dat meer juist achten, maar het is 
een bijkomstige zaak. 

In mijn vorig betoog heh ik reeds gezegd: Is er een 
tijdelijke depressie, welnu, maak de r egeling soepeler, 
zoodat toch de betrokken bepaling gehandhaafd kan wor
den. Deze bepaling acht ik ulo in het belang van de op
leiding voor het E . J ... O. Wanneer men dit minimum nog 
gaat verlagen, hetgeen klaarblijkelijk door den heer Van 
Helsdingen wordt toegejuicht, geloof ik, dat het karakter 
van een dergelijke kweekschool vrijwel verloren gaat; 
daarom zou ik willen vasthouden aan het genoemde mini
mum en zou ik alleen een meer soepele hepaling willen en 
ik gaf zoo even in het kort reeds aan, hoe ik mij een amen
dement in dien geest dacht. Mijn bedoeling is dus het 
verkrijgen van de noodige soepelheid in dezen zin, dat 
over een zekeren tijd, bv. gedurende drie jaren de subsidie 
ook bij daling beneden het minimum wordt behouden, maar 
overigens vastgehouden wordt aan den eisch van het 
minimum~~tantal van 6 Europeeschc leerlingen. 

De heer Schmutzer: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
met zeer veel belangstelling aangehoord, betgeen de heeren 
Van Helsdingen en De Hoog naar aauleiding van art. 2 
hebben opgemerkt. Uit die r edevoeringen blijkt heel dui
delijk, dat het in de practijk zeer moeilijk is, om bet mi
nimum-aantal mannelijke leerlingen, dat door deze reg(}
ling wordt vereischt, te verkrij gen. Van beide kan
ten heeft men er dan ook met zeer grooten nadruk op 
aangedrongen, dat door de Regeering dat minimum nog 
verder zal worden verlaagd en dat alle mogelijke faciliteiten 
zullen worden verleend aan de kweekscholen, waarvan in 
de toekomst mocht blijken, dat zij het minimum-aantal man
nelijke leerlingen niet kunnen handhaven. 

De soepelheid, die de heer Van Helsdingen in aansluitin~ 
met den heer De Hoog wenseht, speelt in zooverre ge
heel in mijn kaart, dat zij nog meer accentueert, 
dat het verschil tussehen de zgn. kweekschool voor 
"onderwijzers" en de kweekschool voor "onderwijze
ressen" in de practijk hoogst suhtiel is en dat in 
de practijk het verschil zelfs gedurende de drie 
jaren, dat een subsidie zal moeten worden toegestaan 
bij het dalen beneden het minimum-aantal - van 6 man· 
nelijke Europeesche leerlingen volgens den heer De Hoog 
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(SCHMUTZER, VAN HELSDINGEN.) 
en "an 4 volgens den heer Van Helsdingen - vrijwel nihil 
zal ,ijn. 

Ik vraag mij af, waar het verschil in de practijk 
bijna wordt nitgewischt en er in elk geval op de 
kweekschool voor .. onderwijzers" steeds een in ver
houding grooter aantal vrouwelijke leerlingen is, of het in 
het leven roepen van regelingen, waarbij zoo sprekende ver
schillen in subsidieering worden ingesteld, wtl gerechtvaar
digd is. WOlmeer de Regeering dc billijkheid betrachten 
wil, zou Zij verschil moeten maken tusschen zuiver manne· 
lijke, zuiver vrouwelijke en gemengde opleidingsscholen. 
Hebben wij te maken met een zniver mannelijke opleidings
school dan kunnen wij zeggen, dat dit inderdaad een school 
is, die zal voorzien in het tekort, dat op het oogenblik wordt 
gevoeld, en waarin noodzakelijk iets ter voorziening moet 
worden gedaan. Helpen wij nu mede om die hibridische 
kweekschool in het leven te roepen, waaromtrent wij niet 
den minsten waarborg hebb~n, dat zij eenigszins zal voorzien 
in het tekort aan mannelijke leerkrachten, dan is er voor 
dit land niets gewonnen, en dit acccntueert m.i. op bijzon
dere wijze, dat de grondslag van deze subsidieregeling ver
keerd is en dat zij uit billijkheidsoogpunt moet komen te 
vervallen . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

Over art. 2 worden geen verdere besprekingen gevoerd. 

De artt. 3 en 4 geven geen aanleiding tot het maken van 
opmerkingen. 

De Voo l' zi t t e r: A a n deo l' dei s a I' tik e 1 5. 

Ik maak de heeren er op attent, dat dit artikel volgen3 
de Memorie van Antwoord gewijzigd is en dat in het 2de 
lid onder a - tusschen de woorden "doch" en "geen IJ wor
den ingelascht de woorden: .. aan vrouwelijke kweekelin
gen". 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voor
zitter! In dit 'artikel wordt ter sprake gebr.acht de duur 
van den cursus. El' wordt daarin bepaald: 

.. (1) Het onderwijs aan de kweekschool wordt over 
een driejarigen cursus verdeeld en .gedurende niet 
minder dan 40 normale schoolweken pel' jaar gege
ven", 

In het Gedelegeerdenverslag is op blz. 2 de vraag ge
steld: 

"waat'om de Regeering voor de bepaling val). de mi
nimum-periode pel' jaar, gedurende ~ell<e onderwijs 
moet worden gegeven, overeenstemming heeft gezocht 
met d e in Nederland .geldende regeling. Verdient 
vergelijking met andere inrichtingen van middelbaar 
vakonderwijs in Indië niet de voo,rkeur1". 

De Regeering heeft in Haar Memorie van Antwoord deze 
vraag afgewezen en op blz. 2 opgemerkt: 

(VAN HELSDINGEN.) 
noodig, dat zooveel mogelijk gestreefd wordt naar ge
lijkheid van den opleidingsduur. Langduriger vacan
ties zouden trouwens niet wel mogelijk zijn, met het 
oog op den omvang der te bchandelen stof. Een ver
gelijking ·aan de kweekscholen met andere inrichtin
gen van middelbaar onderwijs, die uitel'aard een ge
heel ander leerplan volgen, is in dit opzicht niet mo
gelijk". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den Regee l'ingsgemach
tigdc w.cl deze vraag willen stellen . De H. B. S.-"" hiel' 
te lande, staan vrijwel op denzelfden voet en hebben het
zelfde leerplan als de H. B. S.-en in Holland. Is uu de 
dunr van het onderwijs hier te lande en in Holland vol
komen gelijk .of is daarin "erschil te bespeuren, een ver
schil, dat m.i. volkomen gerechtvaardigd 710U zij,n, in ver
band met het hiel' heersehend klimaat, dat veel meel' v»n 
de leerlingen en leerkrachten vergt dan het Hollandsche 
klimaat. De Regeering erkent zelf, dat de kweekschool 
zelfs een !twaarder leerplan heeft dan de gewone middel
bare school. D!'arom juist wil ik er op wijzen, dat er, 
waar wij hiel' I~ven in een afmattend klimaat, dat de kin
deren zeer aanpakt, toch alle reden is, de vacanties del' kin
deren ook iets ruimer te stellen. Ik meen, dat zulks ge
rust kan, zonder dat er schade wordt gedaan aan de af
werking van het leerplan. Ik kan hier nit ervaring me
dedeelen, - ik ben zelf zeventien jaren bij het onderwijs 
geweest - dat het zeer merkbaar was bij de leerlingen, 
wanneer het tegen den tijd van de vacanties liep. Hun 
receptievermogen was veel zwakker dan na de vacantie of 
in den loop van het schooljaar. Ik zou er daarom op wil
len aandringen, het aantal normale schoo lwcken iets lager 
te stellen, dan de Regeering momenteel voorstelt. 

Mijnheer de Voorzitter! In de tweede plaats wil ik 
wijzen op het gewijzigde gedeelte van lid (2) (}, vun 
artikel 5. 

ne Regeeri1Jl: heeft naar aanleiding van eeu opmel·king 
in het Gedetegecl'denverslag een wijziging aangebracht 
die, dl1llkt mij, nog niet de gcwenschte duidelijkheid geeft. 
Er is hier sprake, Mijnheer de Vool'zittel', van de vrouwe
lijke leerlingen, die kunnoo. worden vrij gesteld van het 
onderwijs in de wiskunde, mits de!1 dit onderwijs vervan
gen wordt Of door onderwijs in handwerken, Of door onder
wijs in andere huishondelijke zaken voor meisjes. 

De wiskunde is voor jongens algemee n verplicht, en nu 
was er in het Gedelegeerdenverslag gevraagd, of dat 
art. 5 lid (2) " wel voldoende voorziet in het geval, dat 
ook de vrouwelijke leerlingen aan de gemengde Euro
peesche kweekscholen van dat zelfde voorrecht znllen ge
nieten en dus ook vrijgesteld kunnen worden van het on
derwijs in de wiskunde. Het is alleszins logisch dat dit 
gebeurt, maar het komt hiel.' niet voldoende tot uiting. 
Ik lees n.l. in art. 5: 

"met dien . verstande dat: 

.. Wegens de gewenschte concordantie van de oplei
ding van de Europeesche onderwijzers hier te lande 
met de overeenl<omstige opleiding in N ederlnnd i. het en 

". aan Europees c h e kw ee ks c hol en voor 
o n d el' w ij z ere s sen ook onderwijs wordt ge
geven in de nuttige handwerken voor meisjes"J 

nn met de aanvulling erbij: 
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),doch aan vrouwelijke kweekelingcn geen onderwijs 

behoeft te worden verstrekt iu de wiskl,lDde". 
Ik veronde['stel, dat de bedoeling van de Regeering is 

geweest, dool' di e aanvulling zoowcl aan de Kweekscholen 
voor onderwijzeressen - dat spreekt immers vanzelf -
alsook aall de gemengde kweekscholen, indien zij voldoen 
aan de bepaling van art. 2, lid (3), de vrouwelijke leer
lingen vrij te kunnen stellen van het onderwijs in de wis
kunde, mits dit vervangen wordt door onderwijs in hand
werken of andere huishoudelijke vakken. Zooals het hiel' 
staat, is de zaak nog niet voldoende helder. Ik zou dus 
aan de Regeering willen vragen, of het inderdaad Haal' 
bedoeling is, dat de v['ouwelijke leerlingen, hetzij van de 
kweekscholen voor onderwijzeressen, hetzij van de kweek
scholen voor onderwijzers, vrijgesteld kunnen worden vun 
het wiskunde-ondeJ'wijs, mits het andere, reeds genoemde 
onderwijs daarvoor in de plaats tl·eedt. 

De Rcgccl'ing zou waarschijnlijk wiJlen verwijzen naar 
art. 1 van de Rcgeeringsverordening, bijlage n del' Me
morie van Toelichting, blz. 17, waa l'bij in lid 2 wordt 
bepaald: 

,,(2) "rouwelijke kweekclingen, die niet deelne
men aan het onderwijs in de wiskunde, ontvangen in 
de daardoor vrijkomende lesuren onderwijs in de 
nuttige handwerken of andere huishoudelijke vakken 
voor meisjes". 

Want him' is inderdaad bepaald, dat het geJat zoowel 
VOor de kweekscholen voor onderwijzers als voor die voor 
onderwijzeressen. Maal' wanneer dit in art. 5 lid (2) der 
groudleggende ordonnantie niet ook uitdrukkelijk wordt 
bepaald, dan hangt deze bcpaling del' Rcgeeringsverorde
ning min of meer in de lucht, dan is dit een uitvoerings
verordening, die ni et gcc1cl<t wordt doOI' een overeenko
mende bepaling in de grond leggende ordonnantie. Daar
om zou ik den Regccringsgemachtigcle willen vragen, of 
het nict naoelig is, dat er inderclaad een wijziging in die 
grondleggende ordonnantie wordt aangebracht. 

De Voo l' zit tel': Ik moet hieruit dus zeker afleiden, 
dat U een amendement zult indi enen, vol gens hetwelk ge
mengde- en onderwijzerskweekscholen gelijk worden ge
steld op dit puntY 

De heel' V ft n TI e ls d i 11 ge n: Ja, lIfijnheer de Voor
zitter. 

De heel' D e J-1 0 0 g: Mijnheer de Vool·zittel'! Ik ge
loof, dat een deel \'an het betoog vall den heer Van Hels
di.ngen had kunllen vervallen, n.l. dat, betreffende het aan
dringen op vermindering van het aantal van 40 normale 
school weken per jaar, aangezien dit deel van zijn betoog 
eigenlijk gebnseeerd is op een niet onderkennen van den 
feitelijken ·toestand . Begrijp ik het \\'e1, Mijnheer de Voor
zitter, dan is die op het oogenblik toch zoo, dat het aan
tal van 40 normalc schoolwel<cn pet' cursusjaar toch wer
kelijk eerstens een behool'1iik aantal vrije dagen in zich 
sluit, maal' ook overeenkomt met dat der middelbare scho-

Handelingen. Zittingsja<'1.r 1929-1930. 

(DE HOOG.) 
leu en dau geloof ik, dat het geheele betoog, dat de heer 
Van Hel sdingeu hierop heeft gebaseerd, en op grond waar
vau hij de Regeering vraagt, hoc het eigen lijk is gesteld 
met de scholen iu Holland, toch eigenlijk achterwege had 
kunnen blij VeIl. 

Deze opmerking wilde ik doen voorafgaan aall een op
merkiug over hetgeen de Memorie van Antwoord ant
woordt naar aanleiding van art. 5 (l) en waarbij Zij 
mededeelt, dat de regeling del' vacanties moet worden 
overgelaten aan de betrokken sehoolbestUl'en van bijzon
dere scholen. Dit is een mededeeling van de Regeering, die 
het gemakkelijker maakt voor dc schoo lbesturen van 
de kweekscholen, zich aau te passen aan een eiseh der prac
tijk, die zich nogal eens doet gevoelen, n.l. de vacanties 
in overeenstemming te brengen met de vacantics van de 
Iloogere burgerscholen. Want in de practijk zijn enkele 
kweekscholen min of meor aangewezen op het leenen van 
leerkrach ten del' hoogere bUl'gerscholen, en zij zouden dns 
vanzelf cenige moeilijkheden ondcrvinden, wUImeer de 
vncanties hunner scholen niet in overeenstemming zijn met 
die van de hoogere blll'gel'seholen. 

Deze mededeeling van de Regecring is dus voo\' mij al
t hans een aangename. 

Artikel 5 geeft verder geen aanleiding lot het maken 
van opmerkingen. 

Artikel 6 geeft geen aanleiding tot het maken van op
merkingen. 

De Voo r zit ter : A a n deo r d ei sar tik e I 7. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! In het 
Gedelegeordenverslag is gewezen op de kwestie vau de 
premie van f 1 500, die niet in de juiste verhouding zou 
staan tot de premie volgens de thans geldende regeling. 
Ik wil op den voorgrond stellen, dat deze opmCl'killg niet van 
mij afkomstig is. :1\18a1' in vcrband met het antwoord daar
op van de Rcgeel'ing wensch ik toch te stellen, hetgeen. ik 
7.ooevon reeds zeide, dat - de Rcgeuring verwijst naar de 
vergelijkende berekening in de Bijlagen - een premie van 
.f 1 500, zij het in een tijd van 3 jaar, waal' te voren f 1000 
voor 2 jaar word betaald, niet juist is, aangezien de studie 
11U veel zwaarder is geworden. Voor de meisjcskweckscholcll 
zal de subsidie dermate verminderen - do heer Schmutzer 
heeft er reeds op gewezen - dat een verhooging van het 
bedrag van f 1500 heuseh niet zoo onbillijk zou zUn als 
de Regecl'ing hier wel schijnt te denken bl~jkcrls Haal' Me
morie van Antwoord. Ik zal tcrzake geen amendcmcnt indie
non, doch ik wensch alleen dc Rcgecring crnstig in over
weging te gcven om zelf nog eens ua te gaan of het uitg~. 

trokken bedrag inderdaad niet verhoogd moet worden. 

Artikel 7 geeft verder geen aanl0iding tot het maken 
van opmcrkingen. 

De artikelen 8 tlm 15 geven geen aanleiding lot het maken 
van opmerkingen. 
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De Voorzitter: Aan de orde is de ont

we r p-R e g eer i n g s ver 0 r den i n g tot u i tv 0 e
r i n g van art. 8 v a 11 het E u rop e cse h 0 n
der wij s-r e g 1 e men t (B ij I ag e I , Mem 0 r i e van 
'1' 0 e I i eh tin g). 

De heer Van Hel sdi n gen: lI1ijnheer de Voorzit
er! In het Gedelegeerdenverslag zijn naar aanleiding dezer 
:legeeringsverordenjng allerlei wenschcn en verlangens uaar 
IOren gebracht. 

In de eerste plaats zou ik hier willen zeggen, dat ik ge
heel accoord ga met de opmerking van de Regeering in de 
Memorie van '['oelichting, waar Zij op bladzijde 7 zegt, dat 
bij de samenstelling van de ontwerp-ordonnantie B naar be
knoptheid is gestreefd, 

"uitgaande van de gedachte, dat de ordonnantie zich 
tot de hoofdzaken heeft te bepalen en de details, aL~ 

meer behoorende tot de uitvoering, gevoegelijk ter re
geling overgelaten kUIUlcn worden aan een regcerings
verordening" . 

lI1ijnheer de Voorzitter! Ik juich deze soepelheid toe, 
ui wil ik er dadelijk aan toevoegen, dat daardoor verschil
lende pU!Uten, die toch ook van zeer groot belang zijn en 
op de vaststelling waarvan de Volksra:ad eventueel invloed 
zou hebben kunnen uitoefenen, IllU min of meer aan d€ com
petentie van den Volksl",.d wordeu onttrokkcn. Ik wijs 
b.v. op hetgeen in artikel 6 van de ordonnantie staat, waar
bij niet nü<nder dan 5 punten uit de ordonnantie worden 
gelicht en wor<len genoemd voor regeling bij regeerings
verordening. Daarin komt o.a. ook voor een zeer belang
rijke kwestie, n.l. die van de splitsing vau het personeel. 
Ik jluch het daarom toe en waardeer het ten zeerste in 
de Rcgeeriug, dat Zij niet alleen ons heeft overgelegd de 
concept-ordonnantie, doch tegelijkertijd te onzer infor
matie de concepten voor de Regeeringsverordeningen heeft 
voorgelegd. I:llet gevoLg daarvrun is echtel", dat, nu er ver
schillende wensehen naar voren zijn gebracht in het Ge
delegeerden verslag, de Regeering die wenschen gemakke
lijk kan terzijde stellen - ik bedoel hier niets hatelijks 
mee - door de opmerking, die wij ook leze·n in de Memo
rie vrun Antwoord, nl.: 

"Van de opmerkingen betreffende de ontwerp-re
ge-eringsverordeningen (Bijlage I en II van Ond. 131, 
stuk 3) is door de Regeeriug met belangstelling ken
nisgenomen en Zij stelt zich voo.r, bij de vaststelling 
van die verordeningen daarmede v.z..Ill. ;rekening te 
liouden ". 

Wanneer ik hier nu toch nog enkele punten naar voroo. 
wil brengem betreffende deze verordeningen, hoop ik, dat 
de Regeering ook niet zal schromen bij deze behan
deling daarover nog enl<ele inlichtingoo. te geven. 

In de eerste plaats zou ik ten aanzien van Bijlage I op 
blz. 9 een enkele opmerking willen maken over art. 4. 
Dit artikel stelt het aantal leerIingoo op 30 per kLasse en 
eerst, indien er 31 in een klasse zi jn, mag van splitsing 
sprake zijn, behoudens dan de uitzonderingen op deze be
paling in lid 2, luidende: 

"Splitsing kan reeds plaats hebben bij een aantal 
van 6 tot 30 kweekeliugen, wanneer de klasse een 
voortzetting vormt van een gesplitste klasse in het 
voorafgaande leerjaar I '. 

In het Gedelegeerdenversla.g is gevraagd, of het niet wen
schelijk is dat splitsing reeds zou kunnen geschieden bij 
een aantal van 25 leerlingen. Dit is eeu drukfout, Mijn
heer de VoOO"zitter, bedoeld was 26 leerlingen. 

.op blz. 3 van ge<noemd verslag staat n.l. : 
"Een lid drong er op aan, in het belrung van het 

onderwijspeil reeds bij een aantal kweekelingen van 
25" - dit moet dus zijn 26, Mijnheer de Voorzitter 
- npcr klasse splitsing voor te schrijven, gel ijk ook 
bepaald is ten aanzien van de tI. B. S. en de A. M. S. 
het lid ach tte het bi Ilijk, \·oor de kweekscholen een 
zelfde maatstaf aan te leggen, ten einde belem
mering van het onderwijs door te groote klassen t e 
voorkomen" . 

De Regeering verwerpt dit met de mededecling in de 
Memorie van Antwoord op blz. 2, door mij zooevcn reeds 
voorgelezen, dat vengelijking met de middelbare scholen 
haars inziens thans niet op haar plaats is. Ik zou daar
tegen willen opmerken, dat inrl erdaad het leerplan van de 
kweekschool heel allders is dan dat van eell A. M. S. Dit 
leerplan is echter zeker niet minderwaardig te achten en 
is, wat zwaarte betreft, minstens gelijk te stenen met het 
leerplan van een A. bi. S. De Regecl'illg erkent dit, want 
elders heeft Zij gezegd, dat het daardoor niet mogelijk 
is, dat het aantal vacanties vergroot zal worden. \Vanneer 
het .op de A. 1\1:. S. reeds noodig is ter bCl' l'iking van een 
behoorlijk peil van onderwijs, de klassen te splitsen bij 
een aantal van 26 leerlingen is cr, dunkt mij , alles voor 
te zeggen, dat voor de kweekschool hetzelfde aantal maat
gevend wordt gesteld. 

In dit verband wijs ik nog even op d e vroegere regeling 
in Holland op de rijkskweekscholen, waal· het marimum
aantal leerlingen reeds was gesteld op 20 per klas. 

Nog een andere ·opmerking, Mijnheer de Voorzitter, in 
verband met art. 20 dezer Regeeringsvcrordening. In het 
eerste lid van dit artikel wordt gesproken over de leef
tijdsgrenzen, die gesteld worden. De eerste zin van dit 
lid luidt: 

"De candidaten, die toegelateu worden tot bet eerste 
leerjaar der kweekschool, moeten op 1 Juli van het 
jaar van toelating hun zestiende levensjaar zijn i n
getreden, en bun twintigste nog niet volbracht heb
ben ". 

Ik moge cr eerst mijn waardeering over uitspreken, dat 
hier al een zekere soepelheid wordt betracht in zooverre 
het betreft een gradatie, die gesteld wordt tussehen 16 en 
20 jaa~. Ik heb mij echter afgevraagd of hCi\ stell en v.1l 
die maximumgrens wel noodig is. Ik zou willen vragen 
aan den Regeeringsgemaehtigde, wat de reden is waarom 
men deze maximurngrens heeft aanp:cnomen voor de kweek
school. Het is, naar mij is medegedeeld, voorgekomen, dat 
er studenten waren, die zouden wi1len overgaan naar de 
kweekschool, maar tot die kweekschool, juist omdat zij d e 
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(VAN HELSDINGEN.) 
.grens hadden overschreden, niet mco l' konden worden toe
gelaten. 

Herhaaldelijk gebeul't het ook, dat weduwen, die 
jn l1U11 eigen onaerhoud moeten voorzien, ook graag de 
hllipactc willen halen en daarvoor naar zoo'u kweekschool 
willen. Zij zijn daarvan nu echter ook uitgesloten. Ik zou 
daarom willen vragen, of het niet goed is, om de maximum 
leeftijdsgrens geheel te laten vet'<lwijnen. Ik el'ken, dat er 
moeilijkheden en paedagogische bezwaren zijn aan te 
voeren, b.v. dat het samenvoegen van jongere met zooveel 
-oudere leerlingen zeker nie.t gewenscht moet worden ge
acht, manr ik geloof toch, dat het uitzondel'ingsgevallen 
zijn en vooral dat, waruleer zulke personen veel ouder 
zijn, dan het bezwaar niet meer zoo groot zal zijn , 

Ik wil bovenilien nog wijzen op de grensgevallen. Nog 
dezer dagen deed zich het geval voor van een Europcesch 
jongmenseh, dat net de leeft ijdsgl'ens had overschreden en 
niet tot de kweekschool kon worden toegelaten. Ik zou 
daarom a811 den Rcgeel'ingsgemachtigde willen vragen, of 
de bevoegdheid, die art. 35 aan den directeur van Onder
wijs toekent zich ook uitgestrekt ovel' die leeftijdsgrens. 
In art. 35 lees jk nl . : 

"De DiJ'cctf'lll' Vim Onderwijs cn Ecrcdicllst is ge
machtigd 0111, wannccr en voo,' zoover de omstandig
heJcn dit noodig maken , onder nadere goedkeuring der 
Regeering, tijdcLijI< van dczc regelcn af te wijken cn 
te doen afwijken ". 

Indien ilit artikel door de Rcgeering zoo zou worden uit
gelegd, dat ook afwijking van den leeftijdsgrens mogelijk 
js, dan is natuurl ijk aan mijn bezwaa l' tegemoet gekomen 
en kan voor ieder bijzonder gevaJ de directeur van Onder
wijs daal'iJ} voorzien. 

Een andere opmerking zou ik willen plaatsen bij art. 21 . 
Daar wordt als eisch voor toelating gesteld, dat voor de 
Nederlandsche taal minstens het cijfers 6 (voldoende ) moet 
zijn behaald. Ik wil aan dit cijfer heelemanl niet tomen, 
maar ik zou aau de Regecring de vraag willen stellen, of 
het de bedoeling is, dat dit cijfer 6 is het cijfer van de 
zoogenaamde cijfel'slijst van het ('xamen of het cijfer van 
d e laatste rapporten. '"Vaar oon examen altijd min of meel' 
een lotel'ijkal'akter draagt cn het zeor goed mogelijk is, 
dat allerlei omstandigheden op dat cijfer van invloed zijn, 
.zou ik willen vl'agen, of het mogelijk is, vooral in gevallen 
van twijfelachtigen aard als blijkt, dat over het algemeen 
het cijfer vau de rapporten hooger is dan het cxamencijfel', 
dat dan alsnog bij het betrokken schoolhoofd inlichtingen 
kunnen worden gevraagd. Mell zou dan kunnen vragen 
of inderdaad het exameneijfer geheel normaal is te achten 
of dat dit dOOl' bijzondere omstandigheden laag is, of hoe 
in het algemeen de leerling op sehool was in het Ncder
landsch. Daar kan het hoofd van de school beter over 
oordcoJen dan de examencommissie, die alleen rekening kan 
houden met de resultaten, op het examen zelf behaald. 

De heer D e Hoog: Volgens de bestaande redactie 
zijn het de cijferlijsten \vaarolll het gaat. 

(VAN HELSDINGEN, DE HOOG.) 
De heer Van l:I e J sdi n g c n: Ja, maar cr slaat niet 

bij of bedoeld wordt de cijferlijst van het examen of het 
eindrapPol't, 

Ik wilde bij artikel 25 ook nog een opmerking plaatsen, 
In art. 26 wordt gesproken O'"Cl' de tochlgC, die aan man
nelijke kweekelingell kan worden gegeven voor kost en in4 

woning van ten hoogste f 50 's maands. Maar tegelijker
tijd wordt in art. 25 gezegd: 

"Kweekelingcn, die een toelage genieten als bedoeld 
in artikel 26, zijn vrijgesteld van de betaling van 
schoolgeld en worden kosteloos voorzicn van de benoo
digde boeken en leermiddelen " . 

Lid 3 van art. 25 geeft dan wel een uitbreiding, maar ik 
zou aan den Regeeringsgemachtigde willen vragen, hoe het 
nu staat met de bijzondere kweekscholen. IIebben die ook 
recht gratis schoolboeken en leermiddelen uit te reiken aan 
hen, die een dergelijke toelage genieten' In art. 9, 2de lid 
vind ik alleen staan : 

,,'ren behoeve van de mannelijke kweekelingen kan 
een toelage worden verleend voov kost. en inwoning, 
op den voet van de desbetreffende bepalingen van het 
reglement Europeeschc Kweekscholen". 

Hier is geen sprake van het gratis verstrekken van leer
middelen cn daarom vraag ik, of aan het artikel geen uit· 
breiding in deze richting zou kunnen worden gegeven. 

De heer D e II oog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal 
mijn geacht medelid, den heer Van H elsdingen, op den voet 
volgen en alle artikelen, die hij onder de loupe genomen 
heeft, ook bespreken, om hem bij te \'allen of mijn meening 
tegenover de zijnc te plaatsen. 

Het eerste punt betreft artikel 20, waarin sprake is van 
de leeftijdsgrenzen. Ik zou den heer Van IIelsdingen wil
len vragen, of hij zelf niet vindt, dat cr Irnslot!e leeftijds
grenzen moeten worden gesteld en dat het met aangaat dat 
iemand van bijv. 35 of 40 jaar nog eens gaat studeeren 
voor de hulpacte. Als dan de grens is gesteld - zooals hier 
is geschied - op 16 tot 20 jaar voor iemand, die alleen de 
Mulo heeft doorloopen en wanneer dan deze grens voor 
iemand, die de vierde klasse der lI. B. S. heeft dool"loopen 
of het eindexamen eener 5-jarige H. B. S. of een daarmede 
overeenstemmend exam en der A. In. S. mot goed gevolg 
heeft afgelegd, met resp. 1 en 2 jaar wordt vel"lengd 
- want dat is de bedoeling van het laatste gedeelte ,"an 
het eerste lid van art. 20 - dan vmag ik mij . af, of dit niet 
geheel in het belang van het onderwijs zelf is. 

Nu geef ik onmiddellijk toe, da t Cl' zich gevallen kunnen 
voordoen, waarbij het door bijzondere omstandigheden wfll 
weuschelijk zou zijn om een leerling toe te laten, d ie dr 
hoogste IJeftijdsgrens overschreden hecft, maar het lijkt mij 
toe, dat in artikel 20(2) reeds ccn correcticf wordt gegeven 
want daar staat : 

"Door den dirccteur van Ondcrw\js en E ercdienst kan 
aan personen , die niet voldoen aan de gestelde leeftijds
grenzen, in b\jzondel'c geva llen worden vergund als 
toehoorder de lessell bU te wonen IJ. 
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(DE HOOG.) 
De heer Van Hel sdi n gen : Daarop kom ik straks 

terug! 

De heer D e Hoog: Nu is het mogelijk, dat de heer 
Van Helsdingen daarmede niet tevreden is, maar dan stel 
ik tegenover zijn meening de mijne, dat het juist is, dat er 
leeftijdsgrenzen worden gesteld, ook in verband met de ver
dere carrière van dergelij ke leerlingen. Ik vind de gegeven 
correctie, waardoor personen, die Je hoogste leeftijdsgrens 
overschreden hebben niet uitgesloten worden, maar de lessen 
als toehoorder kunnen volgen en tenslotte examen kunnen 
doen, niet ongewenscht. 

Nu artikel 21. De heer Van Helsdingen heeft eigenlijk 
den vinger gelegd op wat ik zou willen noemen een omissie 
van de Regeering ten aanzien van dit artikel. 'l'oen ons dit 
ontwerp werd aangeboden -- Tl zult zich herinneren, Mijn
heer de Voorzitter, dat dit ongeveer een jaar geleden was 
- bestond er nog geen eind-examen voor de Mulo; men 
moes~ dus afgaan op de cijferlijsten. Wat de heer Van Hels
<lingen betoogde, dat men moet afgaan op de cijferlijsten is 
ju'st de grond van di t artikel. 

Thans is de zaak anders geworden, omdat men intussehen 
de eindexamens voor cle Mulo heeft ingevo<'rd. Nu rijst de 
vraag: moet mell thans afgaan op de cijfcrs van het di
ploma, uitgereikt door de cxamencommjssie, of moet men, 
wat de heer Van Helsdingen gaarne wil, eenige tegemoet
koming betoonen door rekening te houden met de vooraf
gaande op de school behaalde cijfers en zeggen: de leer
ling kan wat zenuwachtig zijn geweest op het examen, of 
wat dan ook en daardoor is zijn examencijfer lager gewor
den dan het anders zou zijn geweest, afgaande op de school
cijfers. 

Het lijkt mij toe, dat de heer Van Helsdingen zijn vraag 
zoo aan de Regeering moet voorleggen en niet op de wijze, 
waarop hij het heeft gedaan. 

Thans artikel 26. Bij de behandcling van afdeeling V der 
bcgrooting voor 1930 heb ik in den Volksraad er reeds op 
gewezen, dat hier naar mijn meening een omissie is begaan. 
Hier wordt cen toelage van f 50 gegeven voor kost en in
woning en daaraan is, volgens artikel 25, verbonden vrij~ 
stelling van schoolgeld en vrijdom van boeken. Eergisteren 
heb ik reeds op aangedrongcn dat aan de particuliere kweek
scholen dezelfde facilitciten zullen worden verleend. Ik zal 
daarom eventueel op artikel 26 een amendement indienen, 
in dezen zin , dat aan de toelage voor kost- en inwoning ook 
zal worden toegevoegd vrijstelling der betaling van school
geld en vrijdom' voor boeken en leermiddelen. 

De Voo r zit t et': ~Icn kan geen amendement indie
non op een regecringsveroJ'dening, 

De heer D e H oog: U hebt gelijk, Mijnheer de Voor
zitter! Ik wil inzake deze materie dus alleen aandrang nit
oefenen op den Regeeringsgemachtigde en zal eventueel door 
middel van een motie dezen aandrang trachten te verster
.ken. 

Mijnheer dc V oorzi tier! Ik heb zooeven reeds gewezen 

(DE HOOG, VOORZITTER, VAN HELSDINGEN.) 
op het feit - dat ik op zichzelf niet verkecrd acht - dat 
er een vrij groot aantal Inlandsche jongelieden wordt toe
gelaten tot de Europeesche kweekschool te SOel·abaja. N II 
zou ik de Regeering de volgende vraag willen stellen. Is 
het juist, hetgeen ik heb vernomen, dat aan de Inlandsche 
jongelieden, die deze kweekschool te Soerabaja bczoeken, een 
toelage wordt gegeven van f 80 's maands 1 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s deo n t
werp-rege er ingsverordening ter uitvoe
r i n g van cl e art i k e I e n 5, 6, 7, 8 en 12 van 
de subsidieordonnantie Europeesche 
Kwee k s c hol e n (Bijlage II Memorie van Toelichting) _ 

De heer Van H e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter l 

De Voo r zit ter: Ik merk op, dat de heer Van Hels
dingen niet in de gelegenheid is geweest, het commissir,
onderzoek meele te maken. Ik heb er geen bezwaar t egen 
- dat heeft de vergadering trouwens reeds gezien - den 
heer Van Helsdingen in de geiegCl1heid te stellen, alsnog 
eenige opmerkingen omtrent dit onderwerp te maken. Ik 
verzoek den heer Van Helsdingen echter wèl, hiervan een 
gepast gebruik te maken, want als een der leden, om welke 
reden dan ook, niet in de gelegenheid is geweest, het com
missieonderzoek bij t e wonen, is het niet gebruikelijk, dat 
dit kan wordcn hersteld door dc opmerkingen, die men 
tijdens het commissieonderzoek niet heeft kunnen maken, 
bij de openbare behandeling te plaatsen. Dit zou te veel 
tijd van de vergaderingen vergen. Ik verzoek den heer 
Van Helsdingen dus bij de bespreking van bijlage II zich 
zeer te willen beperken. 

De heer Van Hel sdi n gen: Dat zal ik doen, Mijn
heer de Voorzitter! 

In de eerste plaats wil ik, wat art. 3 betreft, vcrwijzen 
naar de opmerkingen ten aanzien van het aantal leerlin· 
gen per klas, die ik heb gemaakt bij de bespreking van 
de eerste regeeringsverordening, in de hoop dat de Regee
ringsgemachtigde daaraan aandacht zal willen wijden. Ik 
erken met waardeering, dat de Regeeringsgemachtigde 
eenige soepelheid heeft betracht ten aanzien van de moge
lijkheid van splitsing, wat Ihl'tikel 3 zelf hetreft. 

Over art. 6, de leeftijdsgrens, zal ik niet mecr spreken; 
ook hier volsta ik met te verwijzen naar hetgeen ik over 
dit onderwerp reeds heb gezegd bij de eerste l'egeerings
verordening. Ik wil er alleen aan toevoegen, dat de be
zwaren, die de heer De Hoog heeft genoemd, de paedago
gische 'bezwaren, .ook reeds door mij zijrn genoemd; ten 
deze dring ik weer aan op het betrachten van de noodige 
soepelheid. 

Wat betreft de toelating van ouderen als toehoorder, 
zou ik willen vragen, of deze ouderen ook tot de examens 
worden toegelaten en of zij , wanneer zij het diploma heb
ben behaald, ook benoembaar zijn tot onderwijzer. Zoo ja, 
dan is het toch 'alleszins billijk dat, wa)]]]eer dergelijke 
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(VAN HELSDINGEN, DE HOOG, VOORZITTER.) 
toehoorders het onderwijs volgen, zij worden medegere
kend onder het aantal Europecschc leerkrachten, wanneer zij 
mannelijk zijn of althans is het billijk dat ten aanzien 
van hen in de subsidieregeling wordt bepaald, dat scho
len, die dergelijke toehoorders opleiden en afleveren als 
volwaurdige onderwijskracht, mogen rekenen op subsi
diëering op den voet waarop de subsidie voor onderwijzeres
sen wordt bepaald, zoodat het bestuuv voor zijn afleve
ring f 1500 zal kunn en toucheeren. 

Verder zou ik ten aanzien van art, 16 nog een vraag 
willen stellen. Onder de subsidies voor de inrichting der 
school wordt daar genoemd: 

"a. een subsidie ineens voor de kosten van eerste 
inrichting van de schoollokalen, daaronder begrepen 
de leermiddelen voor algemeen gebrnik, ook die be
Iloodigd VOOl' het onderwijs in de nuttige handwerken". 

Ik 7,on den Regcc l'ingsgemachtigdc willen vragen of ou
der "de leenniddelen voor algemeen gebrnik" ook vallen 
de leermiddelen voor handenarbeid. Indien dit niet het 

(VOORZITTER, KOESOEMO JOEDO.) 
Ik stel voor, ·dat thans tot pauze zal wordcu overgegaan 

en dat aan het eind der pauze de verschillend. amende
menten zullen worden ingediend en bekend gesteld, ook 
aan den geachten Regeeringsgemachtigde. Indien de He
geeringsgemachtigde dan wenscht te antwoorden in twee
den termijn, zal worden overgegaan tot de behandeling 
der amendementcu. Zoo niet, dan zal de behandeling van 
dit onderwerp worden opgeschort en zal worden overge
gaan tot de behandeling voo het daaropvolgende ontwerp. 

De vergadering w~rdt te 11.13 nur v.m. geschorst 
en te 11.30 uur v.m. hervat. 

De Voo r zit ter: Mijne heeren! Momenteel zijn nog 
geen amendementen ingediend. Ik verwacht evcnwel, dat 
de heeren die amendementen willen indienen, dit te zijner 
tijd zullen doen. 

De heer Van Hel s ti i ng en: Ja, zeker, Mijnheer de 

geval mocht zijn, zou ik willen vragen, of de Hogeering Voorzitter. 
dit artikel wil aan vuJloo met leermiddelen wor handen-
arbeid, want llCt is redelijk, dat de sehoolbestn.ren daar-
voor ook subsidie luijgcn, 

De Voo r zit ter: In verband dus met het feit, dat 
amendementen zullen worden ingediend, IS heL 11 ieL moge
lijk het Regeeringsantwoord thans te verwachten. Ik schort 

De heel' De 1-100 g: l\iijnhecr de Voorzitter! Over- daal'om de behandeling van dit ontwerp op tot een nader 
eenkolllstig Uwe aanwijzigingen zal ik mij allcen bepalen te bepalen datum. Van te voren zullen dan de amelldemen
tot de Memorie van Antwoord op bijlage II en dan wil I ten, die zullen worden ingediend, worden gedrukt, rond
ik mij speciaal begeven in hetgeen gezegd is ten aanzien gedeeld en aan de Regeering bekend gesteld zood at wij dan 
vall art. -l, lid 2. de tweede behandeling van dit ontwerp kn~nen aanvangen 

In het ontwerp wordt aangegeven, dat ecu van de leer- met het antwoord der Regeel"Ïng. 
aren met den titel van directeur met de leiding van het 
onderwijs is belast; hij mo et dan zijn in het bezit van 
een volledige middelbaal'-ondel'\vijs-bevoegdheid. 

In het Gedelegeerdellverslag heeft men gevraagd, wat 
eigenlijk moet worden verstaan ondcl' !,volledig middcl
baal"""Ûnderwijs-bevoegdheid". Het antwoord der Hegee
ring in de ~femorie vrun Antwoord luidt dam",p als volgt : 

"Onder IIvolleclige middelbare bevoegdheid JJ moet 
worden verstaan een academische graad of cen akte 
\"Ull bekwuamheid , bevoegdheid gevendo voor een 
H. B. S. met 5-jarigen leergang" - tot zeovel" kan ik 
mij cr absoluut mede vel'eenigûn - "alsook de B.-akte 
voor opv-oedkunde". 

Ik geloof, dat het niet juist is, dat men eClTl dergelijke 
bekwaamheid eischt van den dil'ecteur eener kweekschool, 
naaI' mijn. meening is hij de man. die het toe~dcht heeft 
en die organiseert. Het lijkt mij dus niet noodig, dat hij 
tevens zeu moeten beschikken ovel" de acte B voor op
voedkunde, waardoor de kring van gegadigden voor het 
dircC'Lem'schHp uit deu nal'd der zaak hee.l wat kleiner zou 
moeten worden . 

In verband lliermede zou ik willen aandringen op het 
Jaten vallen van den eisch va.n de B-acte voor opvoed
kunde. 

De Voo l" zit ter: Mijne Heeren! Hiermede zijn de 
besprekingen 111 eersten termijn over dit onderwerp van 
de zijde van het College van Gedelegeerden beëindigd. 

Aanhangsel. Zittingsjaar 1929- 1930. 

Aan de orele is de gewijzigde ol1twerp
ordonnantie, strekkende tot intrekking 
v a 11 d eo r d 0 11 n a n tie van 18 Dec c m bel' 1925 
CS t a a t s b I a d No. 650 ) en v ast s teIl i 11 g van 
regelen voor het beheer vall J nlandsehe 
gem een t c ere die t-i 11 S tel I i n g e 11 j 11 pro vi 11 -

eiën op Java e n ~iadoel'a met uitzonde
r i n g van del' es s 0 r ten d c r sta d s gem e e n
te 11, en voo r het be h eer van d c ge l d m i d
del e 11 die rin s t e l I i n gen (Ond. 1:14, zitt,-jaal' 
1928-1929; Onel. 29, zitt.-jaar 1929-1930). 

:Mijne hCCl'cn! Ook dc behandeling van dit ontwerp wordt 
in tweeën geplist. Eerst worden de alg-cmccne opmerkin
gen gemaakt en dl-larna stel ik aan de orde de artikelsgewij
ze behandeling. 

Aan de orde zijn 
beschouwingen over 
nantie. 

thanH de algemocne 
de ontwerp-ordon-

De heer Koe s oe m 0 Joe do: lIIijnhec,· de Vorzitter! 
De medewerking van ons college wOI'dt gevraagd inzake tot
standkoming van en ordonnantie, waarvan het gewijzigd ont
werp thans onze aandacht heeft. H et Regecl'i11gsvoorstel dus

J 

belichaamd in deze gewijzigde ontwerp-ordonnantie, beoogt 
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(KOESOEMO JOEDO.) 
blijkens den OOJlsiderllllB met" intrekking van de l>o6tuan
de regoling, opgenomen in StalLtsblad 1925 No. 650, vaat
stelling van "ecnige regelen vOOr het behoor van Inl8nd8eho 
gemaentooredietinStellingen in provinelën op Java on Ma
doera, met nitzondering van do rcssortên del' stadsgemeen
ten, en voor het boheer van de geldmiddelen dier inatellin
gen". 

Het zwaartepunt van dit voorstel ligt - zie ik het goed, 
Mijnheer de Voorzitter - in een dool' de Rogoering ge
dachte voorziening in een reeds lang gevoelde behoefte, met 
name een algemeenel' en ruimer toepassing der bepalingen 
op het stuk van overschrijvingen vnn overtollige gelden, 
zoowel van loem boengs als desabanken, op desakassen, in 
dior voege, dat bedoelde overschrijvinge.t OOI.~ in de drie 
jaàr kunnon geschieden, te beginnen zoo ll1ogol\jk nog me! 
dit jaar, terwijl in do tussehenliggcnde pel'ioden alsdan geen 
uitkeerillgen aan de desa behoeven te worden godä"n, 

Bedoelde voorziening nu laat zich treffen door herzie
ning van artikel 10 van de ordonnantie in Staatsblad 1925 
No. 650 en Ilet geven van de door die herziening noodig 
wordeude uitvoeringsvoorschriften. 

Met de aanhrungig gemaakte wijziging vbn genoemd ar
tikol 10 kan ik mij geheel vereenigen. Ik deel niet de door 
sommigen gekoesterde vrees voor misbruiken als gevolg 
v<ln die wijziging. Terecht wordt van Rcgeeringszijde in 
de Memorie van Antwoord ten aanzien van de in het Af
deelingsycrslag tot uiting gekomen vrees, dat dool' die 
wijziging gestreefd zal worden naar verlaging \'all desa
lasten ten koste van de leeners van lo embocng~ en desa
banken, opgemerkt, dat inderdaad de neiging tot die ver
laging bestaat, doch dat daartegen door de artikelen 9 en 
10 van het ontwerp afdoende wordt gewaakt. 

Een tweede voornaam punt in het Regeeringsvoorstel 
vormt het nieuwe artikel 23, met welks toevoeging aan 
de ordonnantie ik volkomen instem. Met de Regeering 
toch acht ik het gewenseht, om in gevallen, dat de op ver
schillende plaatsen door do regeling voorgesohreven over
eenstemming tussehen regentschapsraad en clireoteur der 
centrale kas niet is verkregen, den gouverneur van hót 
gcwest als boogere instantie in te schakelen, waartoe het 
ni enwe artikel 23 gelegenheid biedt. 

Behalve genoemd e punten, Mijnheer de Voorûtter, Qm
vat het Rcgeeringsvoorstel wijzigingen, die in hoofdzaak 
verbeteringen van tCéhruschen aard zijn, en vorder nog 
andere in verband met de verdere doorvoering van de be
stnurshervorming op Java en Madoera noodig geachte 
wijzigingen, welke alle bij mij geen bezwaar ontmoeten. 
Ter wille van de overzichtclijkheid werd ons college een 
ontwerp voor een geheel nieuwe l'cg-cling vool'g-elcgd, dat 
intusschen vervangen is door een gewijzigd ontwerp. Dit 
gewijzigd ontwerp, Mijnheer de Voorzitter, vertoont over
duidelijk de diepe sporen van de doorwerking van op
bouwende eritiek, in casu dool' ons college tijdens het 
commi&,oriaal onde~zock op het oorspronkeHjk ontwerp 
geoefend. Kon het R egeeringsvoorstel in zijn oorspron
keHjke gedaante r eeds op mijn steun rekenen, Mijnheer 
de Voorzitter, de talrijke door de Regeoring aan de hand 

(KOESOEMO JOEDO, VOORZITTER, KERKIU.MP.) 
V'an de desbetreffende in hel Afdeeliug.verslall gepl .. atilte 
suggesties, ingelaschte aanvullingen van en aangebrach.t6 
wijzigingen in het oorspronkelijk ontwerp, doen het mij 
des te lichter vallen, mij geheel accoord te verklaren met 
den tekst van het irewijzisd ontwerp, tot de onverkorte 
plaatsing waarvan in het Staatsblad ik dan ook volga .. rne 
zal medewerken. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit t e 1':' Alvorens aan den volgcllcleu spre
ker het woord te verleenen, wil ik voorstellen met het oog 
op het aantal sprekers, dat zich voor dit onderwerp heeft 
laten inschrijven, den spreektijd voor de algemeene be
schouwingen te bepalen op J5 minuten . 

De heel' F l' n in: Een spreeJ,.-tijd van 10 minuten zou 
misschien ook wel voldoende zijn. 

De Voo r zit t e l' Heeft niemand bezwnul' b . .' g "(,'ll con 
beper.king tot 10 minuten j Zoo niet, - dali stel ik den 
spreektijd voor de algemeene beschouwingen op 10 mi
nuten. 

De heer KeI' k kam p: Mijnheer de Voorzittcr! Ik 
meen te mogen onderstellen, dat U niet met het oog op "den 
volgenden spreker" het voorslel hebt gedaan, den spreektijd 
te beperken tot 10 minuten I wuut het is niet mijn plan, dezen 
tijd geheel te gebruiken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon mij in dc eerste plaat.. 
willen 88nslniten bij den vorigen spreker. Ook door mij is 
met veel genoegen geconstateerd, dat in het aanyankelijke 
ontwerp een aantal verbeteringen zijn aangebl'acht, waarvan 
naar mijn meening vooral de wijziging van art. 21 van zeer 
groot belang is. Geen wijziging is aangebracht in art. 10, 
waarvan de korte inhoud js, dat overschrijdingen 0111 de 
drie jaar kunnen plaats hcbben. Uit dat al'til<el bkek niet, 
dat die Qverschrijving voor den eel'sten keer reeds dadelijk 
zou kunnen plaats hebben, doch dat is thans dool' de Re
geering toegezegd buiten de l'edactie van h('1 artikelom. 
Er stond in dat artikel n.l. , dat om de drie jaren over
schrijving kan plaats hebben en daarnit blijkt ten ecncnmale 
niet, dat het do bedoeling was, de reeds bij die instellingen 
berustende gelden, welke ettelijke tonnen bedragen, reeds 
bij den aanvang over te schrijven, derhalvo v6órdat de 
eerste termijn van drie jaren inging. Dat is nu nit de Me
morie van Antwoord gebleken en daarvoor ben ik zeer er
kentelijk. 

Dan zou ik nog een meer algemeene opmerking willen 
makcn. In het Afdeelingsverslag is n.l. gesproken over 
coöperatieve desa-bankjes en terecht heeft de Regeering 
in de Memorie van Antwoord gezegd, dat de desa-erediet
instellingen niet in een dergelijken vorm konden worden ge
goten en dat volgens art. 5 van de Inlandsehe gemeente
ordonnantie het desahoofd zorgt voor een riehtig beheer O.a. 
van de instellingen der gemeente, waartoe dan natuurlijk 
ook behooren de gemeentelijke eredietinste1Hngen. Maar 
aangezieh ik een zoer groot voorstander ben van coöperatieve 



27 

6de VERGADERING - DONDERDAG I AUGUSTUS 1929, 

Rcgolil1~ VOOI' hot beheer vun ln landsche gellloentc-crediotinstellingen in de p,'ovincics op Ju va en "NIndoer8. 

(KERKKAMP, MIDDENDORP,) 
e rediet-instellingen, ZOIl ik deze vraag willen stollen: Is 
het niut mogelijk een overgang te maken van deze gemcen
!olijke credictinstellingen naar op coöperatieven grondslag 
ingerichte bankjes ! Op het oogenbük bestaan de bestnren 
van deze instellingen niet alleen uit het desahoofd en 
eenigo leden VUil het dosabe.tuur, doch ook ten deele uit 
p ersonen, die behooren tot de deelgerechtigden, Ik kan 
m:ij dus voorstellen, dat het mogelijk zou zijn, dat op een 
gegeven oogenblik het aantal leden van het bestuur, be
hool'cndc tot de declgercchtigd(lTI

J 
zoo groot is) dat hot desa-

1100fd en de leden van het desabestuur zieh zouden kunnen 
terugtreld<cn , zoodnt. dan deze gemeent.elijke credietinstol
ling nIs het ware automatisch zou kunnen overgaan in con 
c oöperatieve instelling, Nu weet ik wel, dat de Rogeering 
in de Memorie van Antwoord zegt, dat de \Taag of om
%ctting van lnlandsche gemccnte-credietinstellingen in 
coöperati eve banken mogelijk en wensehelijk is, thans nog 
l1iel kan wOL'den beantwoord, aangezi en de Regeering eerst 
nog een daaromtrent uit te breng'en rapport van twoe hem'on , 
die in Britseh-Indië een studie-reis met betrekking tot deze 
kwestie hebben ondernomen, wenscht af te wachten, doch 
ik ben zulk een principieel voorstander van de inrichting 
.op coöpcratievcn grondslag van dcrgel.ijke kleine banken, 
da t ik zou willen vr agen of de R cgecrÎll g het 11iet mogelijk 
acht, zonder nu dadelijk in deze olltwel'p-ol'donnanti e 
principicele wijzigingen aan te brengen, een geleidelijken 
<Jvergang van gemeentelijke el'edietinstellingen tot instel
lingen op coöperatieven grondslag te bewerkstelligen, waar
voor dan alleen noodig zou zijn , dat op een gegeven oogen
blik, natuurlijk geheel vrijwilli g, de leden vall het de'a
bestuur zich uit het bestuur terugtrekken ell zoodoonde het 
b ehee!' geheel wordt overgegeven aan de uü de deelg-el'cC'h
tigden voortgekomen leden. Dan zou vanzelf yen'allen het 
bezwaar, da t or het. oogenbl ik ontegenzeggellijk hestaat en 
'waartegen dnn ook maatregelen zijn genomen iu de ar tt. 9 
en 10 van het ontwerp, dat bij het desabcstuUl' neiging 
bestaat to t verlaging van de desalasten tell koste van de 
lecncl's der loembocngs en desa banken. Die neig ing is zeel' 
natuurlijk, want per slot van rokcl1ing is dnt desabestuul'. 
cn daal'mede ook de dcsakas, min of mcel' vl'I'a ntwoordcllj k 
VOor hetgeen gebeurt met dl' ze (,1'cdic tin~tcllillgcll; ni et 

.alleen de desnhoofden dragen de financiecle verantwoorde
lijkheid, maal' de financieeJe gevolgen van cel! v(,l'kcel'd be
leid in deze kom ClI ook tC11 laste "!lil de dcsaka~, Ik kan 
mij dus voorstellen l dat men ook wel degelijk van eh.' VOOI'

-deel en wil genieten , De Regcel'ing heeft dBt - naaI.' m\in 
meeuÎJlg tel'ccht - tot op zek cI'c hoogtc tegcng'egaan , maal' 
dam'llaa8t sk'lat a ll ook , dat Ill ('n \'Pl'stanuil-! r.al doen, in 
dien men zoo spoedig mogelijk het desabrsllllll' uit schake lt 
en de zaak overgeeft aan d e deelgerechti gden Vall de in
,stelling, 

Ik dank U, Mijnheer de Vool'zitte!', 

De heel' ]\'[ i cl den cl 0 r p: Mijnheer de Voorzitter I 
Credi et is een der schoonste vindingen ter wereld j h et is 
meer wa"!'d dan de ontdekking del' beide Indiën, Zoo 
,heeft ruim tweehonderd jaar geleden John Law gezegd, 

(MIDDENDORP, BL4AUW,) 
De hec,' B r u i ne man: John Lnw, Dat was een fal. 

saris! 

De hee ,' M i cl den cl 0 r p: Ik zou willen opmerken, 
dat John Law t.,'C1l geniale falsaris was, maar ook falsaris~ 

sen kUllllC1l wel eenS belnllgrijke dingen zeggen. 
erediet is goed met de betrekking tot productieve doel

einden, maal' als er gemakkelijk erediet wOl'dt verschaft 
vOOr consumptieve doeleinden is die vel'schaffing een 
,gl'oot nadeel. Nu zie·n wij hi el' op Java, wual' bij het dOI'PB~ 
credi etwezen miUioenen guldens jaarlijks omgaan, dat de 
verschaffing van gemakkelijk el'ediet voor consumptieve 
cloeleinden een groot. nadeel is gewol'den en wij hi er een 
soort "Sehuldenwirtsehaft" hebben gekregen, lk wijt dit 
vnl. aall het feit, dat cl' bij de credietved eening te veel 
ambtctijke bemoeiCllis is, <lat het desahoofd o,a, te veel macht 
heeft. Nu heeft de l\1elllOl'i e van Ant,wool'd geconstateerd, 
dat het desahoofd op het oogenblik nooit kan worden uit
geschakeld - zooals in het midden van dc eerste bladzijde 
te lezeu staat - maa,' daal'tegono\'c l' wil ik stel len een zin
snede uit het begin dezer memorie, waarop de hecI' KCl'k~ 

kamp ook al r eeds hecït gewezell, n.i.: 

,,§ I, De Vl'aag of omzetting van lnlandsche go;. 
meenteeredi etinstellingen in coöperatieve banken moge
lijk eH wenschelijk is, kan de Rcgeel'ing thans nog nict 
beantwoorden, Zij wenseht het rapport af te wachten 
van l'rof, Boeke omtrent de dOOl' hem en Dl', van der 
Kolf! in Britsch-Indië ondernomen studiereis op het 
gebied der coöperatie " , 

Ofschoon ik algeheele omzetting prefereer, zou ik erop 
willen wij zen, dat Cl' een tussehenweg bestaat tusschen het 
maken vall een l nlalldschc gemeentccrooietinstcll ing tot een 
coöperatie\'e vCl'ecniging, zooals b.v. de bunkjes in de Kltl'O
landen Zij ll en tusschcn het credielwczen, zooals dat op dit 
oogenblik in Java werkt. Dic t Ll sschenwcg is dezc, dat het 
gemeentebestuur werkt Ill ot een cOlllm issie, waal'aan gl'oote 
macht zou kunnen worden gegeven in de I'ichting, als de 
hoor Kerkkamp bedoelt. Ik hoop daarom, dat met deze 
mogelijkheid rekening zn l worden gehouclen en dat dus deze 
ordonnantie, mocht z ij wordon aangenomen, zoo spoedig 
mogelijk weel' zat word en gewijzigd . 

De hee l' B I a a uw: .Mljnh eer dc Vool'zi tt (' l'! Ik zou 
slechts een kort opmerking willen maken in verband met 
het Regecl' in gsalltwool'd op ci c suggestie in het Gedele
geel'd c1l'verslag t en op r.ichte van hrt vervangen van den 
tel'llI .,gou verneur" dOOl' den term "college van gedepu
teerd en " . De Hegeering is op dip :-lllg1!,'cstic niet ingegaan, 
hetgeen ik mij tol op zekere hoogte lGin voorstellen, doch de 
motiv ecl'Îng dêlHl'van ka n ik vool'loopig nog llÎet ollcler
scbl'ij\"cn. De Regeering drukt zich hiel' als volgt uit: 

"Uitoefening van de in het o"ntwerp aan den gou
vemeur toegedachte bevoegdheden dool' het college 
Vl1n gedeputeerden acht de Rogeering minder juist, 
aangezien de provillCie buiten het do!'psel'edietwezen 
staat, l\lleen het Land met zijn ol·g.an~n (Gouverneur, 
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(BLAAUW, VAN HELSDINGEN.) 
Bestuursambtenaren, Centrale . Kas) en bet Regent
SCha]1 hebben daarmede bemoeienis". 

Deze verklaring moet in haar algemeenheid onjuist zijn. 
De provincie kan onmogelijk buiten het dorpscredietwezen 
staan. De provincie kan niet buiten eenige bemoeienis 
met de credietinstellingen blijven, dit blijkt wel dadelijk 
uit den zin, die door de Regeering in de Memorie van Ant
woord daaraan wordt toegevoegd nl.: 

"De provincie heeft wel toezicht op de regentscbap
pen doch niet op de desa 's". 

Uit dit toezicht op de regentschappen blijkt wel duide
lijk, dat de provincie pertinent bemoeienis moet hebben 
met het dorpscredietwezen en de desa 's. Op iedere ver
ordening, die de regentscbapsraden vaststellen in het be
lang van de desa 's en van het dorpscredietwezen, heeft 
de provincie - en in het bijzonder het college van gede
pnteerden - wel dadelijk toezicht. Zij moeten die veror
deningen kunnen beoordeelen ",an de hand vam. de toe
standen, die in de desa 's bestaan. 

Iedere beslissing, die de regentschapsraad of het college 
van gecommitteerden neemt ten opzichte van bet dorps
credietwezen en ten opzichte van de desa 's, is onderwor
pen aan de bemoeienis vam het college van gedeputeerden. 
Dat dit college ook niet geheel buiten dit ontwerp gehou
den is, kan O.a. blijken uit een artikel in het VQ()rliggende 
ontwerp zelf en wel uit art. 20 lid 4, waarin het college van 
gedeputeerden erbij gehaald wordt om goedkeuring te ver
leenen op de door den regentschapsraad vastgestelde rege
len. Ik wil hl het algemeen dus zeggen, dat de reden, die 
de Regeering aangeeft om het college van gedeputeerden 
buitelI de voorliggende regeling te houden, op zichzelf niet 
geheel juist kan zijn. In dit verband zie ik dan ook tot 
nu toe nog steeds geen reden, waarom b.v. in art. 23 waar
in een zekere beslissingsbevoegdheid gegeven wordt aan 
den Gouvernellr, deze daal' niet dool' het college van ge
deputeerden kan worden vervangen. Ik zal het hierbij 
laten. 

I 

De heel' Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voor
zitter! Bij de algemeene beschouwingen over dit ontwerp, 
wil ik vier opmerkingen maken. 

In de eerste plaats, zou ik de vraag willen stellen, of 
deze ordonnantie tel' behandeling gezonden is naar het 
departement van Justitie. Ik krijg den indruk uit de vele 
W]JZlgUlgeu, redactionneele en technisch-juridische, die 
zijn aangebracht, dat zulks niet het geval is geweest. Maar 
dan blijkt ook hieruit weel', hoe gewenscht het is, dat het 
departement van Justitie een hoofdambtenaar voor de wet
geving er bij heeft gekregen, opdat al dergelijke ordonnan
ties eerst hij het departement van Justitie behandeld kun
nen wordeu. 

In de tweede plaats is de absolute uitspraak van de Re
geering, die daareven reeds door den heer Middendorp is 
behandeld, n.l., dat het desahoofd dus - daar leg ik den 
nadruk op. Mijnheer de Voorzitter, - nooit kan worden 
uitgeschakeld, natuurlijk niet gebeel juist. De Inlandsche 
gemeenteordonnantie is een ordonnantie zonder meer, dus 

(VAN HELSDINGEN.) 
kan deze ordonnantie, die van gelijke kracht is, terzake 
afwijkende bepalingen bevatten, en is het dus onjuist te 
zeggen dat het desahoofd nooit uitgeschakeld zal kunnen 
worden. 

In de derde plaats wil ik een opmerking maken, die 
niet minder dan 5 artikelen tegelijk betreft. nl. de artt. 
5(1), 8(1) 10(2), 13(2) en 19(1). In het Gedelegeerden
verslag is op bladz. 3 de wensch naar voren gebracht om 
de woorden "na overleg" te vervangen door "na raad
pleging". De Regeering heeft gemeend aan de geopperde 
bezwaren tegemoet te kunnen komen, dool' voortaan te 
spreken van "in overleg". Ik zou de Regeering alsnog 
willen aanraden de woorden "na raadpleging" te gebrui
ken, want in de woorden "in overleg" ligt een zekere 
medezeggenschap. In ieder geval de aandacht wordt door 
die woorden meer op medezeggenschap gericbt, dan wan
neer men spreekt van "na raadpleging" . In denk hier b.v. 
ook aan de terminologie: 

"Na gemeen overleg met de Staten-Generaal ". 

Mijnheer de Voorzitter! Een vierde bezwaar gaat tegen 
de indeeliug van het ontwerp in Ten eerste en Ten tweede. 
De Regeering stelt voor: 

"Ten eerste : met intrekking van de ordonnantie 
enz." vast te stellen ........ " .......... "" 

en dan komt de ordonnantie 
en 

"Ten tweede: Deze ordonnantie treedt iu werking op 
den dag na dien harer afkondiging". 

Tegen dit laatste gaat mijn bezwaar. Ik vind dat 
n.l. absoluut overbodig en verwijs daarvoor naar artikel 95 
lid 4 del' Indische Staatsregeling waarin uitdrukkelijk 
wordt bepaald: 

"Wanneer geen ander tijdstip is vastgesteld, wordt 
de afkondiging gerekend bekend te zijn op Java en 
Madoera op den dertigsten dag en in de overige deelen 
van Nederlandsch-Indië op den honderdsten dag, na 
dien der dagteekening van het Staatsblad van Neder
landsch-Indië, waarin de algemeene verordening is 
opgenomen", 

in verband met lid 3: 
"De algemeene verordeningen werken terstond na

dat bare afkondiging bekend kan zijn". 
De inwerkingtreding, zooals zij in het tlten tweede" 

wordt bepaald, heeft dus reeds krachtens de wet op den 
dertigsten dag na de afkondiging plaats, indien geen 
nadere datum is vastgesteld en wij hebben hier dus dit 
"ten tweeae", dat in verband met de I. S. volkomen over~ 
bodig is, niet vast te stellen. 

Mocht, gelijk ik zal voorstellen, het "ten tweede" komen 
te vervallen dan zullen dientengevolge natuurlijk ook de 
woorden "ten eerste" moeten vervallen. 

De Voo l' zit ter : Ik mag zeker aannemen, dat U het 
aangekondigde amendement voor de 5 artikelen tegelijk, 
zult indienen 1 
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(VOORZITTER, VAN HELSDINGEN.) 
De heer V a!l Hel sdi n gen: Inderdaad, Mijnheel' 

de Voorzitter. 

De Voo I' zit. tel': Aan de orde is de artikelsgewijze 
behandeling del' ontwerp-ordonnantie. 

Evenals voor het zooeven behandelde onderwerp geldt 
eok thans, dat om een vlotte behandeling mogelijk te 
maken de heeren eerst het woord voeren over een artikel 
en daarna zoo noodig hun amendemenren kunnen indienen. 

Artikel 1 geeft geen aanleiding tot het maken van op-

(VAN HELSDINGEN, KERKKAMP.) 
wcl wordt gebruikt in artikel 12(2). Danl' staat 111.: "In 
bijzondere gevallen l.:::an de Gouverneur op voorstel" enz" 
terwijl daarenregen het woord "voordracht" weder wordt 
gebruikt in artikel 17 (1) waar O.m. sta~t: "O p vóór den 
lsten November aan te bieden voordracht IJ ........ .. .. ". enz. 
en in art. 21 (2) . 

.ook hier zou het woord "voordracht )J m.i. in verband met 
den oneigenlijken zin, dien het hier heeft, beter vervangen 
kunnen worden door "voorstel". 

Artikel 2 geeft verder geen aanleiding tot het maken . .vari 
opmerkingen. 

merkingen. De artikelen 3 tlm 5 geven goon aanleiding tot het ma. 

De Voo r zit ter : A a n deo r d e j sar tik e I 2. ken van opmerkingen. 

De heel' Van II e ls din gen: Mijnhccl' de Voorzit
ter! Het eerste lid van artikel 2 komt mij voor niet ge
heel volledig te zijn. 

De Regeering zegt op bldz. 3 en 4 van Haar Memorie 
van .Antwoord: 

"De taak van den directeur der Centrale Kas is 
gcr'egcld in de statuten dier iustelling, zijn instructie 
en het reglement voor het beheer en de werking van 
de Centrale Kas. In laatstbedoeld reglem ent zal, naar 
analogl ll \"an hetgeen daarin ten aanz.icn va.n de door 
de Centrale Kas aan de volkscredietbnuken in reke
lling te brengen beheers- en contrólekosten vast
gesteld is, ook" - hierop leg ik den nadruk, Mijn
heer de Voorzitter - "een bepaling worden opgeno
men dat de aan de Inlandsehe-gemeentecredietinstel
liugen te berekenen control e-kosten \Vorden beheerscht 

De Voo r zit ter: A a n d e (} I' cl eis n I' tik u I 0, 

De heel' Van H e l !Sding'ull: ~ l ijnlH'cl' de Voorzit~ 

ter! Bij dit artikel is in het tweede lid ook \Vedur, in teeh
nisch·juridischen: zin Cen minder gelu kkige oplo~ing ge· 
geven. De Regooring erkent zelf. dat het tweede lid is een 
overgangsbepaling. Ik meen, dat ovel'gangsucl,,>Iingen niet 
thuis behooren in den eigenlijken tekst vun de ordounUlltiè 
zelf en wil daarom \'oorstellen lid 2 van art. 6 to laten 
vervallen maar het als overgangsbepaling te plaatsen ach
ter art. 23. Het wordt dlln dns art. 24. 

Art. 6 geeft verder geen aanleiding tot het maken van 
opmerkingen. 

De Voorzitter: Aan de orde is artikel 7 .. 

stuu r vast te stenen tarief". 

De heer KeI' k kam p: .\J ijnheer de Voorzitter I In 
van Binnenlandsch Be· het nieuw opgenomen liel. 4: 11$ bûpaald, dut wanneer de dool' een d"or den DirceteU!' 

Hier wordt du!'3 verwezen naar een dooI' den directeul' 
Vfin B. B, nog vast te stellen, of waarschijnlijk nog te 
wijzigen reglement j maal' dat is geen ordonnantie, het is, 
meen ik, een gewoon Gouv<lrl1emcntsbesluit. Nu lijkt het 
mij wat eigenaardig deze belangrijke bepaling geen wet
telijken grondslag te geven en het komt mij dan ook voor, 
dat artikel 2 (1) van deze ordonnantie moet worden aan
gevuld, ('n dat lUl dr woorden ,.voor elk l'egrntschap vast" 
worden toegevoegd de woorden : 

"overeenkomstig een dool' den directeur van B.B. vasr 
te stellen tarief". 

Mij dunkt, dan ' hebben wU een wcttelijken grondslag 
voor de regeling in het reglement, waarover in de ~femori(' 
van Antwoord sprake is. 

Mijn tweede opmerking bij dit artikel betreft het tweed,' 
lid van artikel 2. 

De Regeering gebruikt hiel', evenals in artikel 17 in zeel' 
eigenaardigen zin het woord "voordracht". Het is niet ge. 
bruikelijk ten aanzien van zakelijke voorstellen over "voor
dracht" te spreken. 'Vamleer men "voordracht" gebruikt, 
bedoelt men daarmede steeds een voordraeht voor het be
noemen van pcrSOllpn. Ik zou daarom willen voorstellen het 
woord "voordracht 11 te vervang'en door "voorstel ". 

Ik moge hieraan nog toevoegen, dat het woord qvoorstel" 
Handelingen. Zittingsjaar 1~2.9-1930. 

I' (;gent r.ich nipt 10111 vCl'cenigen met de voordracht be
tl'effende de benoeming- of her ontslag van een van JIJ 
schrijvers, het bepaalde bij art. 23 toepassing vindt. Bij 
art. 23 is echter bepaald, dat de Gouverneur beslist. Nu 
zou ik den geachten Regeeringsgemachtigdc willen vragen 
of het noodig is hiel' de beslissing te leggen in handen van den 
Gouverneur, waar toch ten slolte indirect de beslissing 
berust bij den r esideut. De Gouverneur kan Cl' immers niet 
over oordeelen of iemand al dan uict voldoet. Hij moet 
zijn inlichtingen krijgen van den resident en overeenkomstig 
de meening van den resident wordt dan beslist. Daarom 
zou ik kortheidshalve hi er liever will en lezen dat de J'C

sidcnt bcslist. Dat lijkt mij zeel' !ro('d mo gelijk. 

De heel' Van Hel sdi n gen; Mijnheel' de Voorzit
ter! Art. 7 lid 3 is naar aanleiding van een opmerking in 
het Gedelegeerdcnvel'slag dool' de Rcgeel'ing' gewijzigd. Et' 
word t nu gezegd : 

"De in het vorige lid bedoelde schrijvers worden 
door den Regent op voordracht van den plaatselijken 
ambtenaar der Centrale Kas benoemu en ontslagen ". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou voor de woorden ,.op 
voordracht van" liever willen lezen .,in overeenstemming 
met". 

In den volgenden zin staat: .,Bij niet opvolgen van de 



30 

6de VERGADERING - DONDERDAG 1 AUGUS'rus 1929. 

Regeling voor het beheer van Inl"ndsche gcmeente-credietinstellingen in. de provincies op Java en Madoera. 

(VAN HELSDINGEN, KERKKAMP.) 
voordracht". Daarvoor in de plaats wil ik lezen "bij gebrek 
aan overeenstemming". 

Ik krtig den indruk, dat de thans door de Regeering aan· 
gebrachte wtiziging niet klopt met de woorden in de Me· 
morie van Antwoord. Daal' toch heeft de Regeering aan 
de regenten groot ere bewegingsvrijheid willen toekennen. 
Zij heeft gezegd, dat als een voordracht is ingediend door 
dep plaatselijken ambtenaar del' Centrale Kas de regent er 
niet dadelijk genoegen mee behoeft te nemen, maar dat hij 
l<an zeggen, dat hij de benoeming niet wenscht en dan zal 
een nieuwe persoon kunnen worden voorgedragen; pas 
wanneer geen overeenstemming is te krijgen, kan men in 
hooger beroep gaan. De huidige redactie geeft die bewe· 
gingsvrijheid echter niet. Zoodra de regent zich mct de 
"oordracht niet veroonigen kan is art. 23 onmiddeJlijk van 
toepassing. Ik geloof daarom, dat het beter is te spreken 

(KERKKAMP, KOESOEMO JOEDO, VOORZITTER.) 
kwestie op te lossen door lid 2 te wijzigen. Daarbij rijst 
dan vanzelf de vraag: is het wel noodig, waal' het hier 
geldt kleine bedragen van de gemeentelijke credietinstel· 
lingen, om in deze transacties telkenmale zoowel den G'Üu· 
verneur als den directeur der Centrale Kas te mengen. 

Zou het niet voldoende zijn, wanneer de regent, op vnor· 
stel van den plaatselijken ambtenaar "an de Centrale Kas, 
hierin beslist Y Mij dunkt, daartegen kan niet het minste 
bezwaar beslaan. Het gaat hiel' alleen om de belegging 
van betrekkelijk kleine bedragelI, hetzij direet opeiBeh. 
baal', hetzij op eenigszins langel'en termijn. Ik geloof niet, 
dat het noodig is, daarin de centl'Rle organen te mengen. 
Ik zou daarom den geachten Regeeringsgemaehtigde in 
overweging willen geven om na te gaan,of het l1Îet moge
lijk wu zijn, de redactie van het tweede lid van art. 12 
als vnlgt te doen luiden : 

van "in overeenstemming met" en dan in den volgenden zin 
van "bij gebrek aan overeenstemming' J. 

"De Regent kan op voorstel van den plaatselijken ambo 
tenaar der Centrale Kas belegging op termijn, hetaij bij 
een volksbank, hetzij bij de Centrale Kas gelasten". Door 

Art. 7 geeft verder geen aanleiding tot het maken van te zeggen: "ecn volksbank " in plaats vun "cen andere 
opmerkingen. 

Oe artt. 8 tot en met 11 geven geen aanleiding tot het 
maken van opmerkingen. 

De Voo I' zit t e 1' : A a n deo I' dei s a I' tik e I 12. 

De heer K e l' k kam p: Mijnheer de Voorzitter I Ar· 
tikel 12 regelt de belegging van de gelden van de Inland· 
sche credietinsteUingcll, voorZQover zij niet in de bedrij. 
ven aangewend of als kas aangehouden worden. Deze moe
ten dan belegd worden volgens het eerste lid "direet op· 
eiscllbaar bij de volksbank in wier ressort zij werkzaam 
is:" .. 

In het tweede lid van dat artikel wordt een nitzondering 
gemaakt. Daar staat nl.: 

"In bijzondere gevallen kan de Gouverneur op 
voorstel van den directeur der Centrale kas belegging 
op termijn, hetzij bij een andere volksbank, hetzij bij 
de Centrale Kas gelasten". 

Tu de eerste plaa ts zou ik erop willen wijzen, dat door 
het tweede lid de volksbank in het eigen ressort uitge· 
schakeld wordt. De volksbank krijgt dus de opdracht wel 
om direct opeisehbare gelden te beleggen, waarvoor slechts 
hLge rente kan vergoed worden, maar wordt niet in de 
gelegenheid gesteld, gelden op langeren termijn te beleggen. 
Ik zou nn willen vragen: is dat noodig en wenschelijk ! 
Bovendien is de toeliehting daaromtrent in de Memorie 
van Antwoord ook niet duidelijk, want daar staat: 

"Het initiatief tot belegging elders zal wel steeds 
van de Centrale Kas uitgaan, b.v. indien deze van 
oordeel is dat de plaatselijke volkseredietbank te wei
nig rente vergoedt". 

l\fen dwingt de plaatselijke eredietbank eehter te wei· 
nig rente te vergoeden, door te bepalen, dat daar alleen 
gelden "direct opeisch baar" mogen worden belegd. Ik zou 
den geachten Regeeringsgemaehtigde willen vragen of er 
van Regeeringszijde wellieht wat voor gevoeld wordt, deze 

volksbank " is de bank in het eigen ressort niet uitge· 
sloten. 

De heer Koe s 0 e m 0 Joe do: l\fijnheel' de Voorzitter! 
Ik zou gaarne de vraag, die de heer Kerkkamp aan de Re· 
geering riehtte, willen ondersehrijven en wel omdat ik meen, 
dat er thans nog volkscredietbanken zijn, die de Inlandsche 
gemeenteeredietinstellingen in de gelegenheid stellen, gelden 
zoowel als direet opeisehbare eonlanten te beleggen - dat 
zijn de gelden in rekening·courant - als om gelden op 
langen termijn te beleggen, nl. in den vorm van deposito's. 

Indien dat ook bij andere banken het geval is - ik heb 
althans de werking van een bank meegemaakt, waar zulks 
het geval was - dan wn hetgeen de heer Kerkkamp hier 
in overweging geeft, absoluut op zijn plaats zijn. 

Art. 12 geeft verder geen aanleiding tot het maken van 
opmerkingen. 

De artikelen 13 tot en met 23 geven geen aanleiding tot 
het maken van opmerkingen. 

De Voo l' zit ter: Mijne hCCl'Cll! De amendementen, 
dje omtrent dit ondel'werp zullen worden ingediend, zullen 
mij dus te zijner tijd bel'eiken. 

Ik geloof, dat het indienen van deze amendementen het 
antwoord der Regeering zeel' zal vergemakkelijken; beant· 
woording op het oogenblik is misschien niet mogelijk. 

Ik schort dus de behandeling van dit onderwerp op tot 
ecn nader vast te stellen datum, waal'Op de Regeering van 
repliek zal kunnen dienen op hetgeen hier hedenochtend 
is gezegd en op de door de leden in dien tussehentijd in· 
gediende amendementen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, die tel' in· 
zage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 12.08 uur n .m. gesloten. 
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Bekrachtiging leeningsbesluit plaatselijke raad der onderafdeeling J"ematang Ilir, 

7de VERGADERING. Aan de orde is d e behandelin g der ont-
werp-ordonnantie tot b e krachtiging van 

Ver g a der i n g van Don der dag 29 A u g. 1929, het bes I u i t va 11 d e 11 p I a a t S e I ij k e n I' a a d 
van de onderafd ee ling Lematang Uil' 

(BijeenroepingstItIl' 8,30 voormiddag ) . van 15 D ece mb er 1928 No, 10 tot h et aan
g aan van ee n ge ldl ee ning (Ol1d, 11), 

Bekrllchtiging leeningsbesillit plaatselijke 
derafdeeling J"ematang IIil' (Ond, 11). 

raad del' on-

Voorzitt e r: J. W, MEYER RANNEFT. 

De ontwerp-ordonnantie wOl 'dt zouder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vOl'Îge openbare vergadering, die ter 
'l'egenwoordig, met den Voorzittel', 17 leden, t e weten inzage hebben gelegen, wOl'den goedgekeurd, 

de heeren: • 
Ali Moesa, B1aauw, Dwidjosewojo, Fmin, Van Helsdin

g'en, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kel'kkamp, Koesoemo Joedo, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, Roep, Soejono 
en Soekawati. 

De Voo r zit t er : Mijne Heel'en! Ik open deze ver
gndoring, 

De Voorzitt e r: 
sio bijeen te blijven, 

Ik verzoek den heeren in eommis-

De vergadering wordt te 8,38 uur v,m, gesloten... 
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Bekrachtiging leeningsbesluit Minahasaraad. - Subsidieregeling voor bijzondere Europeesche kweekscholen. 

8ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 5 S e p t. 1929. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Bekraehtiging leeniugsbeslnit Minahasaraad (Oud. 32). 
- Snbsidieregeling voor bijzondere Europeesche kweek. 
leholen (Ond. 31). 

. Voorzitter: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Alimoesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Frnin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Koe
.oemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Miadendorp, 
Roep, Schmutzer, Soejono en Soekawati. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Schrieke. 

De Voo r zit ter: Mijne heeren! Ik open deze ver· 
gadering. 

Aan de orde is de b e handeling der ont· 
werp·ordonnantie tot bekrachiging van 
het besluit van den Minahasaraad van 
16 Januari 1929 No. 28/25/29 strekkende tot 
het aangaan van een geld leenin g (Ond. 32) 
(z 0 0 a I s b ij Mem 0 r i e van A n I wao r d g e· 
wijzigd). 

Deze ontwerp·ordonnantie :wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Aan de orde is de her· 
vat tin g van d e b e h a n del i n g der on t w e r p. 
o r don n a n ti e tot reg e I i n g van d e toe ken· 
ning van subsidie uit 'sLands kas ten 
behoeve van bijzonder e Europeesche 
kwee k s c hol e n. (0 n d. 131 zit tin g s j a a r 1928-
1929; 0 u d. 31, z it tin g s j a a r 1929-1930 st u k 
2B) zooals bij Memorie van Antwoord 
gewijzigd. 

Ingediend zijn eenigc amendementen voorgesteid door de 
heeren Van Helsdingen, Kerkkamp, Schmutzer en De Hoog 
(Ond. 31 Stukken 2-5) luidende : 

Ondergeteekenden stellen voor de ondervolgende wij· 
zigingen aan te brengen in de ontwerp-ordonnantie tot 
regeling van de toekenning van subsidie uit 's Lands 
kas ten behoeve van bijzondere Emopecsche kweek. 
scholen (Ond. 3J , stuk 2 B ) 

Stuk 2. Art. 2 I i d 3 als volgt aan te vullen: 
"met dien verstande, dat voor een kweekschool, welke 

reeds subsidie genoot, doch waar het aantal mannelijke 

Europeesche kweekelingen beneden gemeld cijfer daalt, 
dat genot gedurende drie achtereenvolgende jaren niet op 
dien grond verloren gaat, mits in geen jaar hel aantal 
daalt beneden gemiddeld 4 per klasse". 

Stnk 3. Art. 2 I i d 4. Tusschen de woorden 
"over alle klassen I1 en "dan wordt' I wordt gevoegd de 
zinsnede: 

".................. voor reeds gesubsidieerde scholen na 
toepassing van het slotgedeelte van het voorgaande 
lid ............... " 

Stnk 4. Art. 5 I i d 2, ouder a worde gelezen: 
"a. aan Europeesene kweekscholen voor onderwijze· 

ressen ook onderwijs wordt gegeven in de nuttige 
handwerken voor meisjes" 
en voorts aan dit lid toe te voegen: 

"c. aan vrouwelijke kweekelingen geen onderwijs be· 
hoeft te worden verstrekt in de wiskunde, mits 
de daardoor vrijkomende lesuren worden besteed 
aan nuttige handwerken of andere huishoudelijke 
vakken voor meisjes ". 

Stnk 5. Voor art. 7 warde gelezen: 
(1) De subsidie bedraagt: 

A. Voor Ew·opeesch~ kweekscholen voor onder· 
wijzers: 
a. drie vierde van de kosten van huisvesting en inrich· 

ting en van de overige materieele uitgaven, alsmede 
van die voor schoolbedienden, een en ander voor 
zoover deze kosten niet overschrijden de bedragen, 
welke voor dezelfde doeleinden aan een gelijksoor. 
tige openbare kweekschool van gelijke grootte tc· 
zelfder zouden ~d; 

b. drie vierde van de aallvangsbezoldiging, bcnevrT1.'i 
het volle bedrag van de verhoudingen en toelagen, 
uitgekeerd aan den directeur en de leeraren, een en 
ander berekend naar de toelagen, waarop de betrok. 
kene uit gelijken hoofde aanspraak zou kunnen ma· 
ken, indien hij in dezelfde functie verbonden ware 
aan een openbare Europeesche kweekschool voor 
onderwijzers; 

c. het volle bedrag der op overeenkomstige voet als on· 
der b berekende toelagen, betaald voor het geven 
van lessen in bepaalde vakken door niet vast aan 
de school verbonden leeraren ; 

d. een premie van f 1 800 op den voet als onder B c 
omschreven voor eiken mannelijken toehoorder, die 
de akte van bekwaamheid als onderwijzer heeft ge· 
kregen. 

B. Voor Enropeesche kweekscholen voor onderwijze· 
ressen: 
a. één derde van de kosten van huisvesting en inrich· 

ting en van de overige materieelo uitgaven, alsmede 
van die voor schoolbedienden, een en ander voor 
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zoover deze kosten niet overschrijden de bedragen, 
welke voor dezelfde doeleinden aan een gelijksoor
tige, openbare kweekschool van gelijke grootte te
zelfder plaatlle zouden zijn besteed; 

b. f 120 '8 jaars voor elk wekelijks gegeven lesuur in 
de verplicht voorgeschreven vakken (daaronder 
niet begrepen de oefeningen in de practijk van het 
lesgeven), met dien verstande dat de directrice, ook 
indien zij minder dan 28 wekelijksche lesuren onder
wijs geeft, wordt geacht met een volledige lestaak 
te zij u belast; 

c. eeu premie van f 1 800 of zooveel minder als de 
aan het exameu onmiddellijk voornfgaande oplei
dingstijd van de betrokkene - voor zoover die tijd 
ter beoordeeling van den Directeur van Onderwij s 
en Eeredienst als onafgebroken kan worden aange
merkt - minder heeft bedragen dan drie jaren, voor 
elke kweekcling, die de acte VILIl bekwaamheid als 
onderwijzeres heeft gekregen, met dien verstande dat 
opleidingstijd, welke een vol jaar heeft geduurd, 
wordt vergoed met f 600 en voor opleidingstijd van 
minder dan een jaar de vergoeding f 50 per maand 
of gedeelte van een maand bedraagt. 

Op verzoek van het betrokken schoolbestuur kan ter 
nadere verrekening met de aan het eind van het cur .. 
susjaar op den hier genoemden grondslag te ontvangen 
premie aan het schoolbestuur een voorloopige maande
lijksche subsidie worden toegekend tot een maximum 
van f 30 per leerling, 
d. op denzelfden voet als onder c bedoeld, een premie 

van f 1 800 voor elke toehoordster aan de school, 
welke de akte van bekwaamheid als onderwij zeres 
heeft gekregen. 

(2) Een premiesubsidie als bedoeld in het vorig 
lid onder B (c) kan ook worden toegekend ten be
hoeve van mannelijke kweekelingen aan een gemeng
de Europeesche, welke ingevolge lid 4 van artikel 2 
als kweekschool voor onderwijzeressen moet worden 
aangemerkt. 

(3) De in dit artikel bedoelde subsidies worden 
toegekend overeenkomstig bij regeeringsverordening 
te stellen regels, in dier voege, dat de subsidie: 
a. voor de huisvesting kan worden toegekend hetzij 

in den vorm van bouwsubsidie, hetzij periodiek in 
den vorm van huursubsidie dan wel van hy
potheeksubsidie ; 

b. voor de inrichting der school wordt onderscheiden 
in een subsidie in eens en een jaarlijksche sub· 
sidie voor onderhoud en aanvulling ; 

c. voor de overige materieele uitgaven betreft de 
kosten van gewoon onderhoud en kleine herstel
lingen; 

d. voor de leerkrachten als bedoeld onder A b 
wordt toegekend met in achtneming van hun 
positie als directeur, hunne al dan niet volledige 
bevoegdheid als leeraar, en hunne lestaken en 
door hen gegeven overuren. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

Toe I;"c h tin g. - Voor de hier voorgestelde 
amendementen worde ter toelichting verwezen naar 
de verschillende redevoeringen in eersten termijn ge
houden. 

Voor het nieuw voorgestelde art. 7 lid 3 gelde het 
volgende: 

Wel bepaalt art. 12 dat verdere voorschriften om
trent de uitvoering van deze ordonnantie bij regee
ringsverordening kunnen worden gegeven, maar het 
komt ondergeteekenden oneigeulijk voor, dat art. 7 
niet nader aanwijst in welker voege de hier gegeven 
grondslagen bij regeeringsverordening nader kunnen 
worden uitgewerkt. Zij kunnen niet erkennen, dat de 
thans in art. 11 en vlg. van de ontwerp-regeerings
verordening Bijlage II gegeven uitwerking gedekt 
wordt door de Regeering voorgestelde redactie. Ook 
zij achten in dit opzicht soepelheid gewenscht, maar 
komen - naar zij meenen - door het nieuw voorge
steld lid aan vorengenoemd bezwaar tegemoet. 

Voorts zijn ingediend door de heeren Van Helsdingen, 
Kerkkamp, Schmutzer en De Hoog de volgende moties: 

een, (Oud. 31, St. 6) luidende: 
De Volksraad, 
gehoord de debatten, 
overwegende, dat de animo tot het onderwijzers

ambt 'bij de Europeesche jongelieden moet worden 
aangemoedigd; 

spreekt den wenseht uit: 
dat de Regeering aan iedereen mannelijken Euro

peeschen leerling op een kweekschool voor onderwij
zers of gemengde kweekschool, hetzij openbare of bij
zondere, 

A. toekenne : a. een studiepremie van f 50 per 

B. 

maand ; 
b. een jaarlijksch vast bedrag voor den 

aanschaf van boeken. 
a. voor wat de Gouvernementskweek

scholen betreft: 
vrijstelling verleene van de beta

ling van schoolgeld; 
b. voor wat de bijzondere kweekscholen 

betreft: 
aan de besturen t, goed doe een 

.bedrag per leerling, gelijk staande 
met de sehoolgeldheffing der Euro
peesche kweekscholen, met verplich 
ting deze leerlingen 'I'1'ijstelling van 
schoolgeld te verleen en. 

en een, (Ond. 31, St. 7), luidende : 
De Volksraad, 
van oordeel, dat voor een deugdelijk onderwijs. het 

aantal leerlingen per klasse niet te groot behoor! te 
zijn; 

dat vergelijking met het onderwijs aan de middel
bare scholen volkomen gemotiveerd is; 

overwegende: 
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dat op deze laatste scholen splitsing 'der klasse is 

voorgeschreven, indien het aantal leerlingen per klasse 
meer dan 25 bedraagt; 

verzoekt der Regeering art. 4 van de ontwerp-Re
geeringsverordening tot uitvoering van artikel S van 
het Europeesch onderwijsreglement (Bijlage I) en art. 
3 van de ontwerp-Regeeringsverordening ter uitvoe
ring van de artikelen 5, 6, 7, S en 12 van de Subsidie
ordonnantie Europeesche kweekscholen (Bijlage II) in 
dien zin te wijzigen_ 

Deze amendementen en moties worden bij dit ontwerp 
behándeld. 

De eerste termijn van de zijde van het College van Gede
legeerden is afgeloopea Het woord is thans aan den Re
geeringsgemachtigde voor Onderwijs en Eeredienst. 

De heer S c h l' i ek e, wnd_ directeur ven Onderwijs en 
Eeredienst: Mijnheer de Voorzitter! Door den heer 
Schmutzer is de opmerking gemaakt, dat de in 1926 d'oor 
den Volksraad genomen beslissing omtrent het Kweekschool
plan, waarop de thans aan de orde zijnde ontwerp-Qrdon
nanties berusten, wellicht anders ware uitgevallen, wanneer 
de leden destijds hadden kunnen kennis nemen van de ad
viezen der betrokken schoolbesturen. Die adYiezen waren 
er niet, zegt de heer Schmutzer, doordat in 1926 met de 
schoolbesturen, in tegenstelling met thans bij de uitwerking 
:van het plan, geen overleg is gepleegd. 

Inderdaad werd vóór de indiening van het ontwerp van 
<lit Kweekschoolplan in 1926 door de Regeering niet het 
advies van de schoolorganisaties ingewonnen. Ik meen er 

·evenwel op te moeten wijzen, dat vóór de behandeling 
·ervan in den Volksraad de leden toch wel in de gelegenheid 
zijn geweest om, desgewenscht, individueel van de ziens
wijze van een of meer belanghebbende schoolbesluren ken
nis te nemen en met eventueele wenschen of bezwaren van 
,die zijde rekening te houden bij de bepaling van hun stand
punt ten opzichte van de grondslagen voor de subsidieering 
van de particuliere kweekscholen op den nieuwen voet. 

Dan is het verwijt tot de Regeering gericht, dat de Volks
raad als het ware door zijn beslissing van 1926, toen hij 
om zoo te zeggen niet wist, wat hij deed of althans de conse
quenties niet kon overzien, in een val is geloopen. Dit 
verwijt is onjuist en onbillijk, want in de eerste plaats doet 
deze ordonnantie niet meer dan in artikelen formuleeren 
hetgeen destijds in klare taal aan den Volksraad is Voor
gelegd en in de tweede plaats valt op te merken, dat blijkens 
de omstandige en gedetailleerde discussies de Volksraad in 
1926 zich terdege rekenschap heeft gegeven van wat hem is 
voorgelegd. Verschillende belangrijke kwesties, die thans 
.weder besproken zijn, hebben ook toen reeds een onderwerp 
van discussie uitgemaakt en ook toen heeft de toenmalige 
Regeeringsgemachtigde het standpunt van de Regeering op 
die punten kenbaar gemaakt. 

Evenals de hcer Schmutzer is den Regeering zich ter
dege bewust van de groote diensten, aan de gemeenschap 

(Wnd. DIRECTEUR VAN O. EN E.) 
bewezen door de vanouds bestaande meisjeskweek- cn nor
maalscholen. Zij zou het dan ook ten zeerste betreuren, 
wanneer die inrichtingen onder de nieuwe regeling niet 
meer in staat zouden zijn om met de opleiding van leer
krachten voort te gaan, maar Zij is in dit opzicht minder. 
pessimistisch gestemd dan dit geachte lid. In verband 
met de opmerking, dat de meisjeskweekscholen thans wor
den achter gesteld bij de opleidingsinrichtingen voor man
nelijke leerkrachten, moge ik in herinnering brengen, dat 
de grondslagen voor de subsidieering der meisjeskweek
scholen bij deze reorganisatie toch geheel in overeenstem
ming zijn met die, welke tot dusver hebben gegolden voor 
de opleiding van Europeesche onderwijzers en ondcrwij
zeressen dO'or particuliere inrichtingen. Nu is het waar, 
dat de subsidieregeling 'Voor jongenskweekscholen ook zal 
gelden vOOr gemengde scholen, mits er slechts een zeker 
miuimum aantal mannelijke Europeesche leerlingen per 
klasse aanwezig is, doch aan het trekken van een grens 
valt nu eenmaal nie.t te ontkomen. De Regeering heeft 
rekening te houden met den bestaanden toestand, dat er 
behalve kweekscholen zonder coëducatie ook gemengde in
richtingen bestaan. 

Bij de behandeling der artikelen is de heer Schmutzer 
nader op deze kwestie teruggekomen en daarbij heeft hij 
den wensch te kennen gegeven, dat er verschil worde ge
maakt tusschen Ie zuiver mannelijke, 2e zuiver vrouwelij
ke .en 3e gemengde kweekscholen. Daarmede tast hij 
echter de grondslagen aan van het in 1926 blijkens den 
uitslag der stemming ook met zijn medewerking aangeno
men Kweekschoolplan . De Regeering kan dit geachte lid 
np dezen weg niet volgen, al ware het alleen daarom, dat 
dan de geheele opLeiding, welke reeds gedurende meer dan 
2 jaren op het nieuwe plan is ingeschoten, geheel op losse 
schroeven zou komen te staan. Volgens artikel 13 is het 
de bedoeling, dat deze ord,mnantie zal terugwerken tot 1 
Juli 1927 en de kweeksehoolbesturen zien reikhalzen uit 
naar de uiteindelijke 'Vaststelling van de subsidies. Zou 
'lIen thans de aangenomen grondslagen loslaten, dan met 
g·een mogelijkheid te voorzien, wanneer de langverwachte 
subsidieregeling eindelijk in het Staatsblad zal komen. Aan 
die grondslagen moet de Regeering thans dan <lok vast
houden. 

Het zou bovendien tot groote versnippering en daardoor 
tot ongewenschte opvoering der kosten leiden, wanncer 
aan dit denkbeeld van den heer Schmutzer gvolgd zou wor
den gegeven. 

De opmerking van dit geachte lid, dat aan het de 'Me
morie van Antwoord overgelegd overzicht van de kosten, 
respectievelijk van een kweekseool voor onderwijzers en 
van een zoodanige school voor onderwijzeressen, voor een 
vergelijking slechts theoretische waarde kan worden toe
gekend, omdat scholen met in elke klas precies 30 leerlin
gen wel niet zullen voorkomen, is volkomen juist. Maar 
het is niet de Regeering, die voor het opstellen van het 
overzicht in dezen vorm het initiatief heeft genomen. Bij 
raadpleging van het Afdeelingsverslag beetreffende deze 
ontwerp-subsidieordonnantie (ad art. 7) kan dit geachte lid 
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en de heeren De Hoog en Van Helsdingen, die eveneens 
hierover hebben gesproken, blijken, dat deze wijze van 
kostenberekening geheel en al beantwoordt aan het terzake 
door een der leden gedane verzoek. 

De beide laatstgenoemde heeren hebben gewezen op de 
minder bemoedigende ervaring, dit jaar met de aanmel
ding van mannelijke leerlingen opgedaan bij de openbare 
kweekschool te Soerabaja. Zoo als ik onlangs reeds heb te 
kennen gegeven bij de behandeling van de Ve begrootings
afdeeling, ben ik oehter met den heer De Hoog van oor
deel, dat dit verschijnsel slechts een tijdelijke depressie 
zal blijken te zijn, welke de Regeering - naar Zij boopt 
- wel spoedig zal kunnen te boven komen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik kom thans tot de behande
ling van de artikelen van de ontwerp-ordonnantie, stuk 
2 B. 

Ik zal daarbij beginnen met de verschillende sprekers te 
beantwoorden en, waar daartoe aanleiding bestaat, tevens 
ook de ingediende amendementen en moties ter sprake 
brengen. Daarna zal ik, om het overzicht te vergemak
kel\iken, het standpunt der Regeering mededeelen tegen
over de amendementen en moties, in de volgorde, waarin 
zij zijn ingediend. 

Ad art. 2 het volgende. De heeren Van Helsdingen en 
De Hoog wensehen een soepele toepassing van de bepaling 
in het 3de lid van artikel 2, betreffende het vereischte 
aantal mannelijke Europeesche leerlingen per klasse voor 
een kweekschool voor onderwijzers, in dier voege, dat in 
bijzondere gevallen het minimum-aantal van 6 zou kunnen 
dalen tot gemiddeld 4 per klasse. 

Nu meen ik, dat een aantal van 6 Europeesche jongens 
per klasse reeds zoo zeer aan den lagen kant is, indien 
men ten minste nog wil spreken van "Europeesche kweek
school voor onderwijzers", dat dit aantal bezwaarlijk voor 
verlaging vatbaar schijnt. De Regeering kan daarom dit 
getal als minimum moeilijk loslaten en een bepaling, als 
bedoeld bij het amendement stuk 2 (Onderwerp 31), 
;aarbij bij achteruitgang van het aantal mannelijke Euro
peesche kweekelingen, zonder meer gedurende drie achter
eenvolgende jaren met een klasse-minimum van 4 Euro
peesche jongens zou kunnen worden volstaan, acht Zij niet 
zonder bedenking. Zij heeft er intusschen geen bezwaar 
tegen, om in geval van terugloopen van het aantal jongens, 
wanneer met vrij groote zekerheid kan verwacht worden, 
dat men slechts met een inzinking van voorbijgaanden 
aard te doen heeft, een tijdelijke afwijking van den regel 
toe te staan, waartoe artikel 11 - naar het Haar wil voor
komen - voldoende gelegenheid biedt. 

De heer Van Helsdingen twijfelt er aan, of het wel van 
meet af in de bedoeling heeft gelegen, om de Inlandsche 
leerlingen, die tot een aantal van 25% kunnen worden toe
gelaten, niet t e laten medetellen bij de berekening van 
het miuimum aantal van 6 mannelijke leerlingen per klasse 
en hij grondt dien twijfel op de in de Memorie van Toe
lichting (blz. 7) voorkomende passage, luidende: 

"Het ligt derhalve in de bedoeling eene subsidie-

regeling, uitgaande van analoge grondslagen als de 
"Subsidie-ordonnantie opleiding Inlandsche leerkrach
ten" (Staatsblad 1924 No. 154) in het leven te roepen 
voor EUl'opeesche kweekscholen, waar het aantal man· 
nelijke leerlingen niet minder bedraagt dan gemiddeld 
zes per klasse, bij een gemiddeld klasse-minimum 
van t w a a I f leerlingen". 

Inderdaad is er in dezen passns slechts sprake van "leer
lingen ", zonder aanduiding van landaard, maar men dient 
niet uit het oog te verliezen, dat dit citaat is overgenomen 
uit de Memorie van Toelichting bij het Kweekschoolplan 
(2de gewone zitting 1926 Ond. 7 - stuk 3, blz. 3, laatste 
lid) en nu blijkt uit de daarop volgende alinea (blz. 4 
ibidem boven) duidelijk, dat de Inheemsche leerlingen niet 
worden medegerekend bij de bepaling van het gestelde 
minimum. Ook de bij de mondelinge behandeling van het 
Kweekschoolplan door de ~eering gedane toezeggingen 
(Hand. 2de gew. zitting 1926, blz. 380 r.k.v.v.) houden 
geenszins in, dat de niet-Europeesche kweekelingen in dit 
opzicht zouden medetellen. Door den Regeeringsgemach
tigde is destijds geen toezegging van dien aard gedaan. 

Zou men de niet-Europeesche leerlingen hier wèl voor 
2.5% in rekening brengen, waardoor dns het minimum 
aantal mannelijke Europeanen automatisch zou kunnen 
dalen tot 4, dan zou, zooals ook de heer De Hoog reeds 
terecht opmerkte, het karakter van de Europeesche Kweek
school voor onderwijzers vrijwel verloren gaan. 

Ad art. 5. De heer Van Helsdingen heeft voorts gepleit 
voor een korteren studietijd dan het voorgeschreven mini
mum van 40 schoolweken. Waar er bij dit aantal school
weken niet minder dan 12 weken resteeren voor vacantie, 
ongeacht de binnen den schooltijd vallende dagen, waarop 
de scholen gesloten zijn, meen ik wederom met den heer De 
Hoog, dat noch de leerlingen, noch de leerkrachten te klagen 
hebben over een behoorlijk aantal vrije dagen. 

Naar aanleiding van de opmerking van dit geachte lid, 
dat de bepaling van artikel 1, lid 2 van de ontwerp-Re
geeringsverordening bijlage II der Memorie van Toelichting, 
blz. 17, welke handelt over de vervanging van het onder
wijs in wiskunde voor vrouwelijke kweekelingen door hand
werkondcl"\vijs niet zou steunen op een bepaling in deze or
donnantie, vestig ik de aandacht op het 4de lid van artikel 
5 dezer ordonnantie, waarbij bepaald wordt, dat voor het 
verleenen van vrijstelling van het bijwonen van lessen in 
bepaalde vakken de regelen worden in acht genomen, welke 
terzake voor openbare Europeesche kweekscholen gelden. 
Dezen, in het door den heer Van Helsdingen bedoeld geval 
voor dc openbare Kweekscholen geldenden regel vindt men 
in artikel 5 lid 3 van de ontwerp-Regeeringsverordening 
bijlage I van de Memorie van Toelichting luidende: 

"Van het onderwijs in wiskunde kunnen vrouwelijke 
kweekelingen door den directeur der kweekschool 
worden vrij gesteld, mits de daardoor vrijkomende les
uren worden besteed aan nuttige handwerken of andere 
huishoudelijke vakken voor meisjes". 

In verband met deze toelichting meen ik, dat dit bezwaar 
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van het geachte lid en daarmede tevens de beweegreden, 
"(elke heeft geleid tot het indienen van het amendement 
stuk 4 (Onderwerp 31) komt te vervallen. 

Ad art. 7. Bij dit artikel heeft de heer De Hoog de 
wenschelijkheid betoogd van een verhooging van de premie
subsidie van f 1 500, welke wordt toellekend bij het be
halen van de onderwijs-akte door leerlingen van meisjes
kweekScholen en in het amendement stuk 5 (Onderwerp 31) 
is vÇlOrgesteld die subsidie maximaal op f 1 800 te brengen. 

Mijnheer de Voorzitter! ~och het betoog van den heer 
de Hoog, noch de algemeene opmerkingen van den heer 
&chmutzer betreffende den financieelen toestand van de 
kweekscholen voor onderwijzeressen hebben mij overtuigd 
van de noodzakelijkheid om het bedrag van f 1500 op te 
voeren tot f 1800. Immers behalve het bedrag van f 1500 
per geslaagden leerling genieten deze kweekscholen een niet 
onbelangrijk bedrag aan subsidies voor huisvesting, inrich
ting, lesuren en schoo,bedienden, terwijl zij voorts de vrije 
beschikking hebben over de schoolgelden. Mocht echter in 
de practijk inderdaad blijken, dat deze scholen er op deze 
gasis niet kunnen komen, dan is de Regeering genegen om 
\lader te overwegen of een verhooging der premiesubsidie 
billijk is te achten. 

Om dit te kunnen beoordeelen opent zich als van zelf de 
gelegenheid wanneer de eerste 3-jaarlijksche verrekening 
volgens art. 10 der subsidie-ordonnantie zal plaats hebben. 
Dit zal, waar de ordonnantie tot 1 Juli 1927 zal terugwer
ken, reeds in 1930 het geval zijn. Daarom acht ik het 
gewenscht, dat nu omtrent een verhooging van de premie 
nog geen beslissing wordt genomen, maar dat eerst wordt 
afgewacht welke de ervaringen zullen zijn met den finan
cieelen toestand der meisjeskweekscholen gedurende de eerste 
3 jaren, gedurende welke zij opleiden vol~èn8 het nleuwe 
kweekschoolplan. 

Mijnheer de Voorzitter I Door de heeren Van Helsdingen 
en De Hoog zijn voorts eeuige toelichtingen gevraagd over 
de ter uitvoering van de beide aan de orde zijnde ontwerp
ordonnanties ontworpen regooringsverordeningen, bijlagen I 
en II der Memorie van Toelichting. 

Ad Bijlage I. - Hoewel de heer VaDHelsdingen waar
deering over heeft voor het door de Regeering ingenomen 
standpunt, dat een ordonnantie zich moet bepalen tot hoofd
zaken en de details beter kan overlaten aan ee.n Regeerings
verordeuing, zou hij toch gaarne zien, dat een aantal pun
ten, die in de nu aan de orde zijnde ontwerp-Regeerings
verordeuingen zijn opgenomen, werden vastgelegd in de 
subsidieordonnantie. 

Deze wensch komt ook tot uitdrukking in de indiening 
van het amendement stuk 5. In den daarbij voorgestelden 
nieuwen tekst van art. 7 der ordonnantie is aan het slot 
een nieuw lid opgenomen, waarin de bepali!Jg van een aan
tal subsidie-objecten uit de Regeeringsverordening bijlage B 
is overgeheveld. 

De heer Va n Hels d in gen: De grondslagen. 

De beer Sc h I' i e k e, wnd. directeur van Onderwijs 
en Eeredienst: In ver,band met de grootere stabiliteit, 
die een ordonnantie heeft boven een lagere verordening iil" 
dit voor mij een bewijs, dat men het zekere verkiest boveri' 
het onzekere, doch waar het bekend is, dat de Regeering 
het bijzonder onderwijs een goed hart toed.aagt, geloof ik, 
dat er ,geen vrees behoeft te Ibestaan, dat de bepalingen 
waar het hier om gaat in een Regeeringsverordening min
der zekerheid zouden verschaffen dan in een ordonnantie_ 

De Regeering heeft echter tegen het oyerbrengen van 
de bewuste 'bepalingen naar de ordonnantie geen princi
pieel bezwaar. 

Naar aanleiding van den door den heer Van Helsdingen 
geuit en wensch om het maximum-aantal leerlingen per 
klasse afdeeling in stede van op 30, zoo als voorgeschreven 
in art. 4 van de ontwerp-Regeeringsverordeuing bijlage I 
en in art. 3 van de ontwerp-verordening in bijlage II te 
stellen op 25, kan ik thans mededeelen, dat de Regeering 
bereid is aan dien wenseh, welke ook tot uitdrukking komt 
in een door de heeren Van Helsdingen, ICerkkamp, Schmut
zeI' en De Hoog op 16 Augustus jJ. ingediende moFe, tege
moet te komeD. 

De heer Van Helsdingen heeft bezwaren tegen de leef
tijdsgrenzen voor toelating als kweekeling (resp. art. 20 
en art. 6 van de ontwerp-Regeeringsverordeuinge,n, bijt I 
en TI der Memorie van ~elichting), aangezien door het 
stellen van die grenzen z.i. voor personen, die de hoogste 
grens hebben overschreden, opleiding tot het onder\\'ijzers
ambt niet meer mogelijk zou zijn. Door den heer De Hoog 
is er echter terecht de aandacht opgevestigd, dat ~rt. 20 
lid 2 (resp. art. 6 lid 2) aan dergelijke personen de !Jehulp
zame hand biedt door de bepaling, dat zij als toe~loorder 
tot de lessen kunnen worden toegelaten. 

Waar voorts de heer Van Helsdingen zelf reeds de voor
J1áámste aanleiding voor het stellen van leeftijdögrenzen 
heeft genoemd, nl. de paedagogisehe 'bezwaren, veroonden 
aan coëducatie van leerlingen van ver uiteenloopendvn leef
tijd, en de heer De Hoog die bezwaren nader me: cijfers 
heeft geillustreerd, wil het mij voorkomen dat lK deze 
kwestie verder kan laten rusten. Alleen wil ik den heer 
Van Helsdingen, in antwoord op zijn desbetreffende vraag, 
nog mededeelen, dat het met het oog op de bestaande mo
gelijkheid van toelating van toehoorders, niet in de bedoe
ling ligt om eandidaten, die naaI' hun leeftijd feitelijk niet 
meer op een kweekschool thuis behooren, met gebruikma
king van de artikel 35 van de ontwerp-regeeringsvcrorde
ning bijlage I verleende bevoegdheid om tijdelijk van de 
bepalingen af te wijken, toch nog als gewoon leerling te 
laten inschrijven. 

In antwoord verder op de nader door den heer De Hoo~ 
gepreciseerde vraag van den heer Van Helsdingen, of bij 
de beslissing omtrent de toelating van kweekelingen voor 
het cijfer voor Nederlandseh de cijferlijst van het over
gelegd diploma, dan wel de laatste rapportcijfers maatg-c
vend zullen zijn, kan ik dezen geachten leden mededee
len, dat hier bedoeld is het examencijfer. Ik ben int\1s
schen wel bereid om te overwegen of er in bepaalde gr-
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vallen wanneer het gemiddeld ,'apportcijfer voor Neder
landsch hooger is dan het examencijfer, iets kan worden 
gedaan ten behoeve van den betrokken candidaat, Hier
omtrent is nog I1ndel' overleg nooelig met de bctl'okken in· 
specteul's. 

Dool' den hee l' \Tau lfclsdingcn is nog gCYl'aa,gd of aan 
mannelijke leerlingen van gesubsidieerde kweekscholen. 
die in het genot worden gesteld van een toelage VOOI' kost 
en inwonin g, niet tevens een vergoeding voor schoolgeld 
en leermiddelen ware te' gc\'cn, en wel naaI' analogie val1 
de bepaling, dat mannelijke leerlingen eenor openba l'c 
kweekschool die een zoodanige toelage genieten, vrijge
steld zijn van schoolgeld en gt'utis voorzien worden van 
leermiddelen, 

Onlangs werd bij de behandeling van de Vde begroo
t ingsafdeeling dool' mij reeds toegelicht, waaraan het is 
toe te selll'ij ven, dat ten deze een ongelijkheid is ontstaan 
tusschen het openbaar en het bijzonder onderwijs, Daarbij 
beloofde ik om in dit College op deze kwestie terug te ko
men, en ik kan thuns mededeelen, dat de Regecl'ing bereid 
is, aan het onderwerpelijk bezwaar en aan de desbetref
fende, op 16 Angustus j,l. door dit geachte lid en de 
heeren Kerkkamp, Schmutzer en De Hoog inged iende motie 
tegemoet te komen, door in de l'egeeringsvcl'ordenin g bij
lage II een bepaling op te nemen, el' toe strekkend e, dat 
ten behoeve van mannelijke kweekelingen, aan wie een 
toelage VOOI' kost en inwoning is verleend, dool' het Land 
bovendien een tegemoetkoming zal worden verleend voo r 
de kosten van schoolgeld en boeken en leermiddelen, een 
en and er volgens de bedragen van het schoolgeld volgens 
Gouvernementstarief en van de kosten van boeken en lee,'
midde len op een ovel'eenkomstige Gonve l'nementskweck
sehool. 

Den heel' D c Hoog kan ik mededeelen. dat, indien het 
waal' mocht, zijn, dat el' Ildandse he leerl in gen van do open
bare kweekschool te Soerabaja een toelage zouden ont
vangen tot een bedrag va n f 80 's maands - mij is daar
van niets bekend - dit zeker niet gebeurt van Lands
wege, daar de maximum toelage voor kost en inwoning 
ad f 50 natuurlijk niet kan worden overschreden, 

Ad Biilage Il , - Het voorstel van den heel' Van Hels
dingen, hetwelk ook tot uiting is geb racht in het amen
dement, stuk 5 (onderwerp 31) n ,l. om voor toehoorders, 
zoowel mannelijke als vrouwelijke, bij het behalen del' 
ondcJ'wijsaktc een pl'emicsubsidie te ved eenen tot het
zelfde bedrag als terzake wordt te goed gedaan voor de 
gewone leerlin gen van g'esllbsidi ec l'de meisjeskweekscho
len, wordt doOI' de Regeel'ing volkomen I'ationeel geacht. 

Ook kan ik dit geachte lid ge ruststell en ten aanzien va n 
zUn vraag, of under de leermiddelen voor algemeen ge
bruik mede va llen die voo ,' handenarbeid, Hoewel dit 
reeds van zelf spl'ekend is, heb ik el' geen b eZWaH l' tegen 
om te bevo,'deren , dat dit alsnog uitdl'l,kkcliik wordt 
vastgelegd, 

Den heel' De Hoog lijkt het ni et noodi g dat onde,' "vol
led ige middelbare bevoegdh eid " , vereischt voo,' het direc
temschap eener kweekschool, ook voo,' de opvoedkunde 
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de B-akte voor dat vak wordt verstaan, De Regeering 
meent echter, dat voor dit vak aan den schooldirecteur 
geen lagere eisch mag gesteld worden dan voor andere 
,'akken, bijv, talen en wiskunde, Juist waal' het een voor 
aanstaande onderwijzel's zoo belangrijk vak als de paeda
gogiek betreft, moeten hooge eisehen worden gesteld , Dit 
neemt intusschen niet weg, dat het in een bepaald geval 
noodig of wensehelijk kan zijn, iemand met een lagere be
voegdheid dan een B-akte als directenr aan te wijzen, 
Hiertoe laat art. 11 resp, art 4 echter reeds de mogelijk
heid open, 

Ik kOIl! thans nadel' tot de behandeling van de dool' de 
heCl'en Van Helsdingen, Kerkkamp, Schmutzer en De Hoog 
ingediende amendementen, Onderwerp 31 , stukken 2--5. 

Tegen OVel'llUme van het amendement tot aanvulliug van 
art, 2, lid 3, met betrekking tot het vercischtc minimum
aantal mannelijke Europeesche kweekelingen eener kweek
schoo l voor onderwijzers, meent de Regeering om de reeds 
dool' mij medegedeelde redenen bezwaar te moeten 
maken, Ik moge el' echter nogmaals de aandacht 
op vestigen, dat in geval van tij delijke inzinking van 
het aanta l mannelijke Europeesche kweekelingen, art, 11 
kan worden toegepast, welk al'tikel den Gouverneur-Gene
raal de bc\'ocgdheid verleent om van voorschriften dezer 
ordonnantie dispensatie t.e vel'leenen. H et wil dcr Regee
ring voorkomen, dat in art. 1I , gezien de welwill ende hou
ding, die Zij tegeno ver het gesubsidieerd onderwijs inneemt, 
een voldoende waa rborg van bedrijfszekerheid is gelegen, 

Om dezelfde redenen bestaat el' ook bedenking tegen 
overname van het amend ement in stuk 3, strekkende tot 
aanvulling van het 4de lid van art, 2', dat een gevolg is 
van het vo rige amendem ent. 

Ik geef daarom den geachten voorstellers in ovcl'weging 
dcze beid e amendementen terug te nemen. 

De aanvulling van artikel 5 lid 2 is overbodig, blijken. 
de dool' mij gegeven toeli chtin g, waarui t blijkt, dat de 
dool' de voorstell ers g'ewe.nschte voorziening reeds aanwe· 
zig is in lid 4 van dit artikel in verbnnd met art. 5, lid 3, 
van de Ontwerp.Regee l'ingsycl'ol'dening bijlage I. 

Bij het nlllC'ndC'lllcnt stuk 5 wOl'dt cen gewi jzigde lezin g 
voo rgesteld Vl1Jl :nL 7 del' ~ ul>s idi e-o l'dol1llantie. Het Vel'
,tl'ekte On'l,z icht \'all elt> nm end E' lllcnt·Van Helsdingen c.s. 
geeft in kolom 3 duid elijk aan , welke de wijzigingen zijn, 

111 za ke de voo l'gestelde ve l'h ooging van dc pl'cmi esub
sidie van f ] 500 tot f 1 800 voo,' den geheel en opleidings
tijd , ,'esprcti eve lij k van .I' 500 tot .r 600 en vall .I' 40 tot 
.f 50, berekend naa,' ee n opleidingstijd , hetzij van een vol 
jam' dan wel pel' IllRand, heb ik reeds gewezcn op de wen
schelijkheid 0111 I'cs l1ltu ten af te wachten van de eerste 3· 
jaarlijk~che afl'ckelling. 

In verband hi crmede geef ik dCIl gcachten voorstellers 
in overwegin g, deze wij ziging voorshands te laten rusten. 

Met de in lid IA, sub cl en B sub cl voorgestelde toe
kenning van de pl'emi e-subsidie voor geslaagdc toehoor
del's, gaat de Rcgeerin g accoord, echter slechts tot een he
dmg va n ten hoogste f 1 500, 
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Evenmin heeft de Regeering bezwaar tegen ovel'llame 

'Vun het voorswl in het I e lid B, tweeden volzin, om, tel' 
nadere verrekening met de l.ter definitief toe te kennen 
premie, een voorloopige maandeli jksche subsidie toe te 
kennen. 

Het bedrag dier voorloopige tegemoetkoming ad i 30 
per leerling 's mnands, berekend .naa'· den maatstaf van 
i 600 's jaars of van i 50 's maands, wordt dan echter 
in vcr houding tot i 500 's juars of .f 40 's maancts gesteld 
op i 25. . 

Ten slotte voorgestelde nieuwe lid 3. 'regen dit lid sub 
", b en c bestaat geen bezwaar, doch hetgeen onder d is 
voorgesteld komt mij vrijwel overbodig voor, daar lid IA 
onder b deze zaak afdoende regelt. 

De Regeering is derhalve bereid het amendement, Ondcr
werp al, stnk 5, ovel' te nemen, nadat daarin de volgel1Cle 
wijzigingen zijn aangebracht: 

a. In lid lA, onder d, en Bonder d, wordt in de plaats 
van i 1800 gelezen i 1500. 

b. In lid 1B onder c worden de bedl'agelt f 1 800, i 600, 
i 50 en i 30 onderscheidenlijk gewijzigd in i 1500, 
i 500, i 40 en i 25. 

c. In lid 2 worden achter het woord I,kweekclingen " toe~ 

gevoegd de woorden "of toehoorders ". 

d. Lid 3 sub d verval t. 
Zooals ik verder reeds mededeelde, zal aan de beide dool' 

dezelfde leden voorgestelde moties wor<'en tegemoetge
komen, zoodat deze nu buiten behandeling- zouden kunnell 

worden gelatcn. 
Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De y oor zit ter: Mijne Heeren! Na dc inhouds
volle redc, waarmede de geachte Regeeringsgcmachtigde de 
verschillende onderwerpen tot in dctails heeft behandeld 
en waarbij bij verschillende toezeggingen hceft gedaan, lijkt 
het voor mij VOOl' een deugdelijke behandeling van deze 
weinig overzichtelijke materie gewenscht den sprekers ge
legenheid te geven met zichzelf cn anderen te beraden aan 
de hand van de aanteekeningen, die zij tijdcns de rede van 
den Regeeringsgemachtigde hebben gemaakt. 

Ik schors daarom de vergadering tot half tien. 

De vergadering wordt te 9.07 uur v.m. geschorst en tc 
9,30 UUI' Y.m. hervat. 

De beer Se h m u t zeI': Mijnheer de Voorzitter! Ik 
heb met gl'oote belangstelling kennis genomen VUll het ant
woord van den Regeeringsgemncbtigde op hetgeen ik in 
eersten term.ijn naar voren heb gebracht. In eersten ter
mijn heb ik el' bezwaar tegen gemaakt, dat bij het aanhan
gig maken ,"an het kweekschoolplan van 1926 de Volksraads
leden van tevoren geen overleg hebben kunnen plegen met 
de betrokken schoolbesturen. De Regeering erkent, dat el' 
inderdaad geen overleg is gepleegd - maar Zij zegt tevens, 
dat tocll in elk geval de leden van den Volksraad in de 

(SCHMUTZER.) 
gelegenheid zijn geweest om vóór de behandeling Yall deze 
ontwerp-ordonnantie met de betrokken schoolbesturen vol
doende overleg te plegen. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer deze zaak zoo eenvou
dig was, dan zou bet niet noodig zijn, dat de Regeering 
66it overleg pleegde met de betrokken corporaties en zou 
Zij zich altijd erop kunnen beroepen, dat de leden van 
deu Volksraad toch wel na de indiening van ecn ontwerp 
gelegenheid bebben om zich terzake met de betrokkenen te 
verstaan. Ik hoop dan ook, dat de Regeering bereid zal 
zijn om in zekeren zin terug te nemen wat Zij hier heeft 
gezegd. 

liet is niet mijn bedoeling geweest om zoo cru te zeggen, 
dat de Volksraad geheel en al in den val zou zijn geloopen. 
Ik ben het met den U,egeeringsgemach tigde volkomen eens, 
dat de discussies zakelijk zijn geweest en dat de Volksraad 
zich rekenschap heeft gegeven van de kwestie waarom het 
ging. Hét gaat el' hier echter om of de Volksraad zich wel 
v 0 I doe n de rekenschap heeft kunnen geven van deze aan
gelegenlleid en zich vol doe n d e van alle dessous van de 
zaak op de hoogte heeft kunnen stellen! Dit meen ik te 
moeten betwijfelen, Mijnheer de Voorzitter! 

Het heeft mij intnsschen genoegen gedaan, dat de Re
geering zegt zich bewust te zijn van de diensten, die door 
de oude meisjes kweek- en normaalscholen gedurende eenige 
tientallen jaren aan oe gemeenschap zijn bewezen. De Re
geering zegt echter, dat, wanneer de meisjeskweekscholen 
eenigszins achtergesteld wOl'den bij de gemengde kweekscho
len , waal'van in dit ontwel'p sprake is, dit niet wegneemt, 
dat de snbsidie-regeling. die aan deze ontwerp-ordonnantie 
voor deze meisjeskweekscholen ten grondslag ligt, toch in 
overeenstemming is met de vroegere regeling. Dit nu moet 
ik ontkennen. Inderdaad lijkt het op het eerste gezicht, of 
deze subsidieregeling overeenstemt met die welke tot nu toe 
van toepassing is geweest. Vooral lijkt dit juist te zijn, 
wanneer men el' den nadruk op legt dat de onde opleiding 
twee jaren duurde, waarbij een examen-premie van f 1 000 
werd gegeven, terwijl nu bij een opleiding van dl'ie jaar 
een premie wordt gegeven van i 1500. Zoo eenvoudig is 
de zaak echter niet, want als men zich el' rekenschap van 
geeft, dat de nieuwe opleiding een aantal van vijftien ver
plichte vakken medebrengt, terwijl de oude opleiding maal' 
negen verplichte vakken kent, dat hiel' bijgevolg een veel 
gt'ootel' aantal onderwijskrachten aan het werk moeten wor
den gesteld, van wie daarenboven de middelbarc acte wordt 
vereischt, welke volgens de oude opleiding uiet noodig was i 

dan is het duidelijk dat de nieuwe opleiding heel wat meer 
kosten medebrengt, die niet verdisconteerd zijn in het bedrag 
van .f 1500. dat de nieuwe subsidieregeling beschikbaar 
stelt. Het aantal boeken en leermiddelen, dat voor de 
nieuwe opleiding noodig is, is ook veel hooger en zoo zijn 
el'. ondanks alles, wat hiel' werd opgesomd, toch uitgaven, 
die niet iu die i 1 500 op voldoende wijze geacht kunnen 
worden vergoeding te vinden. 

De geachte Regeeringsgemachtigdc stelde zich naar ik 
meen, eigenlijk op het standpunt, dat ·ik een beetje pessi
mistisch ben geweest in de kritiek, die ik op de nieuwe 
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subsidieregeling heb uitgeoefend; de Regeering noemt zich 
111 indel' pessjmistisch. 

Ik geloof niet, dat het hier uitsluitend een kwestie van 
pessÎlrusme is, wanneer ik mij hier kunt tegen de subsidie 
van f 1500 en die te laag noem. De Hegeering zelf is· zoo 
vriendelijk geweest ons in de Memorie van Antwoord een 
uitvoerige kostenberekening voor te leggen, waaraan wij 
eenigen houvast hebben, zoodat wij ons met onze beschou· 
wingen niet geheel en al in speculaties behoeven te bege· 
ven. Uit die kostenberekcning volgt eigenlijk al , vooral 
omdat de opleiding aan de malUlelijke kweekscholen daarbij 
tot grondslag strekt, dat de opleiding ongeveer f 46 000-
f 47000 kost. Dit bedrag znllen wij hebben te vermcel'
deren met de schoolgelden, die in het bezit komen vun dc 
schoolbestnren. 

Ik moet aannemen, dat de Regeering zich op dat stand
punt heeft gesteld en dat het de bedoeling der Hegcering 
is geweest dnidelijk te maken, dat die bedragen dool' Haar 
genoemd, ongeveer moeten aanduiden wat dc opleiding aan 
de schoolbesturen kosten moet. 

(SCHMUTZER, VAN HELSDINGEN.) 
30 op 25, die de Regeering heeft genoemd, een vrij belang
rijk tekort voor een dergelijke opleidingsinrichting. 

Wanneer de Regeering eens bij zichzelf nagaat het auntal 
leerlingen, dat op het oogCllblik bij de verschillende oude 
meisjeskweekscholen in opleiding is, zal Zij het reeds thans 
met mij eens kunnen zijn, dat al deze kweekscholen een teer 
belangrijk tekort moeten laten . Het is de Regeering dan 
ook zeker uiet onbckend, dat deze meisjeskweekscholen al
leen kunnen blijven bestaan, doordat de daaraan verbonden 
onderwijzeressen voor een deel vrijwel goen salaris genieten, 
hetgeen dool' de omstandigheden, waaronder zij werken, 
toevallig mogelijk is. Zoo is mij bekend, dat een onderwij
zeres met hoofdacte en een volledig aantal dienstjaren, dio 
dus recht heeft op een salaris van f 900, moet werken voor 
een salaris van f 25 pcr ~aand. AJleen daardoor is het 
mogelijk, dergelijke kweekscholen in bedrijf te houdcn. 

Waar de Hegeering erkent, dat de oude kweekscholen veel 
"oor de gemeenschap hebben gedaan, zou ik, hetgeen ik 
hierboven r eleveerde, wel in de bijzondere aandacht en be
langstelling van de Regeerin.g willen aanbevelen. 

Ik heb met zeer veel waardeering Ve11l0mell. dat de R&-
De heer Sc h l' i ek e, wnd. directeur van Onderwijs 'en geering nader zal overwegen, of de examen-premie van 

Eeredienst: De Regeering heeft eenvoudig aan een vraag .f 1500 moet worden verhoogd en dat Zij te dien einde 
van .den Volksraad voldaan om een kostenberekening te wenscht af te wachteu, welke de resultateu zullen ziju van 
maken op een zekere basis. de opleiding aau de meisjeskwookscholen, die haal' bij de 

De heer S c h In U t ,z e 1': Zeer zeker, ]~aar de Regeeri ng 
is daarbij nitgegaan van de gedachte, dat een aantnl van 
30 leerlingen een basis zou leveren voor de subsidieregeling, 
die Zij zelf in het leven heeft geroepen en aangezicn het 
niet de bedoeling der Hegeering kan zijn, dat een dergelijke 
inrichting met winst of verlies wcrkt., - het laatste zou 
op den duut' llicrop neerkomen, dat de inrichting niet zou 
kunnen bestaan, - daar moest ik wel aannemen, dat de 
berekening ongeveer tot uitdrukking moct brengen, wat een 
dergelijke opleiding kost. Wanneer wij daarvan uitgaan, 
kom ik allereerst tot dit gezichtspunt, dat ik in eersten ter· 
mijn ook heb ontwikkeld, dat het groote verschil tusschen 
een kweekschool voor jongens en een voor meisjes is, dat de 
kweekschool voor de opleiding van onderwijzers kan blij· 
ven bestaan, onafhankelijk van het aantal leerlingen dat 
daal' in opleiding is opgenomen, terwijl de subsidie, die 
wordt gegeven aan een kweekschool voor meisjes, ui t den 
aard der zaak vermindert met het aantal leerlingen, dus ook 
met. het aantal abituriënten. Ik heb een kl eine berekening 
gemaakt van wat de tekorten zouden zijn bij een meisjes· 
kweekschool met een subsidie van f 1 500 pel' behaald di
ploma, die de Regeering in deze ordonnantie heeft genoemd. 
Dit z\in clus tekorten waarvan ik mij' sterk maak, dat zij 
ook werkelijk aanwezig zullen blijken, wanneer de Regeel'in g 
het volgend jaar zich rekenschap zal geven van de bedrijfs· 
uitkomsten van de meisjeskweekscholen. 

Tk kom daarbij tot de conclusie, dat bij een aantal leer
lingen van 25 zal kunnen worden gerekend op een tekort. 
van f 1750, terwijl bij een aantal leerlingen van 12, dut 
tekort .al zijn opgeloopen tot f 18000. Wij krijgen dus 
Teeds bij een vermindering van het aantal leerlingen van 

eerste afrekening in 1930 zullen kUlmen blijken. 
Ik spreek intusschen de hoop uit dat, vóór ik ertoe med&

werk, het betreffende amendement terug te nemen, de Re
gooring bereid zal zijn het Hare te zeggen op hetgeen ik 
hier naar voren heb gebracht. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' Van H e l s ct i n gen: Mijnheer de Voorzitter I 
J-Ict ,·cgeeringsantwoord geeft mij aanleiding, om op ver
schilJende, doOI' mij in eersten termijn aangeroerde punten, 
niet meer in den b,'eede tem g te komen. Ik zal mij in 
hoofdza ak bepalen tot een bespreking van de verschillende 
amendementen, door mij en mijn mede-voorstellers inge
diend, voorzoover ik de bespreking, C.q. verdediging, daar
VBIl op mij heb gcnomen. 

Zoo zal ik niet mecl' spreken over' de m.i . verkeerde 
begl'ootingspolitirk, waarop ik in eerstcn termijn den vin
ger heb gclegd. Ik zeide toen trouwens reeds, dat ik 
hiel'op \'an dczen Rcgee1'Î ngsgema chti gdc geen antwoord 
vCI'\\'acht. 

Ik zal het ook ni et hebben over het medetellen van het 
aantal InhlJ1dsche leerlingen j dat was een del' wijzen, 
waal'op wij de bestaanszekerheid del' scholen met manne
lijke leerlingen konden verzekeren . Wij hebben ons na 
sa rnensprcking bepaald tot een amendement op artikel 2 
lid 3 en dit amendement geven wij niet zoo dadelijk prijs; 
de hecl' De Hoog zal hierop straks nader t erugkomen. 

Ook over' de vacanties zal ik het niet noder hebben, 
hoewel het betoog der Regeering in dit opzicht niet klem
mcnd was j ik heb zelf geen motie dienaangaande inge
diend en ik zal ook dit punt laten zwemmen. Ten aanzien 
van de leeftijdsgrensbezwaren. die de Regeeringsgemach-
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tigd. heeft aangedikt, zal ik verder ook niets zeggen, al
leen dat ik de Regeering dank zeg, dat Zij ook ten opzichte 
hiervan gebruik zal maken van het .rt. 35 dool' Uaar bedoeld. 

Ik wil ook dank zeggen voor de verschillende toezeg
gingen, die de Regeering heeft gedaan en de nadere toe
lichting, die Zij heeft gegeven, waardoor het ons mogelijk 
is geworden verschillende moties en amendementen in te 
trekken of waardoor zij verder buiten debat blijven. Ik 
zou in de eerste plaats willen wijzen op de motie, vervat 
in stuk 7, waarin wordt gesproken over een verlaging van 
het aantal leerlingen per klasse van 30 tot 25. Wij be
tuigen de Regeering dank, dat Zij met dit desideratum 
accoord is gegaan; mede namens mijn medeonderteeke
naren trek ik deze motie hierbij in. 

Op de motie, vervat iu stuk 6, zal de heer De Hoog 
nader terugkomen; dienaangaande geef ik thans nog geen 
beslissing van de voorslllllers. 

Over de amendementen, die zijn ingediend, zou ik het 
volgende willen zeggen, Mijnheer de Voorzitter. 

Het eerste amendement, dat in het overzichtstaatje is op
genomen onder No .1, op artikel 2 lid 3, waarbij een aan
vnlling wordt voorgesteld, die het mogelijk maakt, dat de 
subsidie genietende kweekschool nog drie jaar subsidie zal 
blijven genieten, al zou het aantal mamlelijke Europeesche 
leerlingen dalen van zes op vier per kinase, is het onder
werp, dat de heer De Hoog zal bespreken; ik kan dit dus 
thans buiten beschouwing laten. 

Daarmede hangt samen het tweede amendement, dat op 
artikel 2, lid 4. 

Wat aangaat het derde amendement, dat op art. 5(2}, 
hetwelk betrekking heeft op de vervanging voor de vrou
welijke leerlingen van wiskunde dool' nuttige handwerken 
of anderen huishoudelijke vakken voor meisjes, de nadere 
toelichting op dit punt, dool' den geachten Regeeringsge
machtigde gegeven, is inderdaad voldoende. Wij trekken 
dit amendement dan ook in. 

Wat dan verder betreft het vierde amendement, een 
nieuw art. 7, beter aangeduid met "een groep amende
menten" - kan ik mededeel en, dat de voorstellers van deze 
groep amendementen intrekken het gedeelte 1 A-d, dat de 
premie van f 1 800 voorstelt op den voet als onder 1 B-c 
omschreven voor eLken mannelijken toehoorder) die de aete 
van bekwaamheid als onderwijzer heeft gekregen. 

Evenzeer trekken de voorstellers in het gedeelte 1 B-d. 
Een en ander in verband met de invoeging, die de Regeering 
heeft voorgesteld strekkende om in art. 7, 1 B(c} achter 
de woorden "elke kweekelinge" te doen volgen ;,of toe
hoorster". Zie ik wel , dan wordt dool' deze wijziging 
hetzelfde beoogd als wat wij in de hier genoemde gedeelten 
wenschten, zoodat van deze aanvulling die gedeelten kunnen 
wegvallen . Wanneer een kweekschool voor mannelijke leer
krachten, door het verminderd aantal mannelijke Euro
peesche leerlingen zuu moeten worden gesubsidieerd volgens 
deze schaal, zullen vanzelf de toehoorders op die mannelijke 
kweekschool onder deze bepaling vallen . Ook voor deze 
tegemoetkomende houding der Regeering zijn wij erkentelijk. 

Wij danken de Rcgecring voorts voor de toezegging dat 

Zij over wil nemen het amendement, vermeld onder 1 B(c)., 
luidende als volgt: 

"Op verzoek van het betrokken schoolbestuur kan 
ter nadere verrekening met de aan het eind van het 
cursus-jaar op den hiel' genoemden grondslag te ont
vaugen premie aan het schoolbestuur een voorloopige 
maandelijkache subsidie worden toegekend tot een maxi
mum van f 30 per leerling ". 

Over de bedragen echter in al deze amendementsgedeelten 
genoemd zijn wij het nog niet met de Regeerin g eens, reeds 
heeft de heer Schmutzer een klemmend betoog' gehouden 
voor het behoud del' door ons voorgestelde bedragen en 
daaraan blijven wij vasthouden. 

'Vat tenslotte de amendementsgedeelten aangaat, voor
gesteld onder art. 7 lid 3, daarover wil ik gaarne nog een 
woordje zeggen. 

De Regeeringsgemachtigde is daarbij o.i. uitgegaan van 
een verkeerd standpunt. Hij heeft o.a. gezegd, dat wij 
het zekere voor het onzekere zouden wenschcll te nemen, 
en, omdat een ordonnantie zekerder is dan een Regcel'ings
verordening, den geheelen grondslag in een ordonnantie 
wenscbten neer te leggen. 

Ik heb het vermoeden, Mijnheer de Voorzitter, dat de 
geachte Regeeringsgemachtigde de toelichting op deze 
amendementen niet genoeg heeft gelezen, want daarin staat 
niet, dat wij het zekere voor het onzekere wenschen te ne
men, maal' dat wij het minder oorbaar en oneigenlijk ach
ten, in een regeeringsverordening de grondslagen op te ne
men voor de subsidieering voor de huisvesting, dat wij het 
daarentegen principieel juister achten van dit st3ndpunt 
uitgaan, dat in de grondleggende-ordonnantic de hoofdlij
nen voor de subsidiëering moeten worden opgenomen, 
welke dan in een regeeringsverordening, die veel gemakke
lijker gewijzigd kan worden - in zooverre komen wij de 
Regeering gaarne tegemoet - verder kunnen worden uit-' 
gewerkt. 

Wij hebben intusschen geen bezwaar om, na de nadere 
toelichting van den Regeeringsgemachtigde, het amende
ment-gedeelte, vermeld onder lid 3 (d ) , te laten vervallen. 
Lid 3 a, b en c wordeu dus door de Uegeering overgeno
men en maakt verder geen onderwerp van bespreking meer 
uit. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzittej" moge ik nog even de 
Regeering dank zeggen voor de nadere toelichting die Zij 
gegeven heeft ten opzichte van de leerlniddelen voor handen
arbeid en van de cijferlijst. Ik hoop, dat de nadere over
weging, die de Regeering ten opzichte van dit laatste punt 
heeft toegezegd, ertoe moge leiden, dat een weg gevonden 
worde, die het mogelijk maakt, dat niet uitslnitend met 
de examencijfers rekening wordt gehouden, maar dat ook 
inderdaad de gemiddelden van de cijfers in de school
rapporten in aanmerking kunnen worden gebracht voor de 
toelating van de leerlingen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo I' zit ter: Volgens de mededeeling door den 
geachten laatsten spreker gedaan is dus het amendement, 
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verVR.t in Onderwel'p 31, stuk 4, in het overzicht vermeld 
onder No. 3, betreffende artikel 5 lid 2, door de voorstel
lers iugetl'okken. Het maakt derhalve geen onderwerp 
van beraadslaging meel' uit, 

Voorts is ook het amendement op art. 7 (st. ~) dool' 
de Voo l'stell .. ,s ~ewijzigd, als zoo juist dool' den heel' Van 
~Hclsdingen aangegeven. Aangezien Cl' hier vel'del' echtel' 
nog meeningsverschil bestaat, gelijk ook reeds dool' dcn 
spreker is opgemerkt, omtrent de bedl'agen, blijft dit amen
dement in. behandeling, 

'renslotte is de motie. vel'vat ilJ st. 7, dool' de Vootstellcl's 
ingetl'okken j ook dm<:e maakt dus g'ee'J1 olld(·,'wf'J'p va n be
l'anosla g ing meel' uit, 

De heel' S l' h " i l' k e. wnd. dil'cctCU1' van Onderwijs en 
}~eredienst: Mijnheer de Voorzitter ! Van het op a1:t. 7, B 
voorgeslelde "icuwe lid (3) zUn d" leden sub a, b en c dool' 
d o Ucgccl'ing overgenomen, terwijl het lid sub d dool' df' 

voorstellers vervallen is verklaard. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Dat 
W\;, ondcl'teekenaal's van de amendementen f'n ' moties) el'· 

kelltelijk zijn VOOI' de tegemoetkomende houding van de 
Regee l'ing, is J\ooeven door dell hecl' Van Helsdingcn al 
met een enkel wOOl'd gezegd en ik zou mij hiel' ook gaarne 
bij willcn aansluiten. Toch zijn e l' nog twee punten waal'· 

omtrent ik gaarne van de Regeering nog eenigerlei toe· 
zegging, in elk geval veI'duidelijking zou willen hebben. 
Het eerste punt, dat ik wil bespreken, betreft de motie, 
vervat in stuk 6, omtrellt de premie en vr ijdom van boeken 
en schoolgeld VOOI' de mannel\ike leerlingen van de kweek· 
school. Uit het betoog van den geachten Heg('el'ingsge
machtigde heb ik den indruk gekregen, dat h\j zich abso
luut kl}n vel'eenigen met den gedachteng'ang in deze 

motie tot uiting komende; de aanvulling cchter, door 
den geachten R.egeel'ingsgemachtigde op art. 26 van bij
lage I - gegeven, lijkt mij toch geheel in ovel'eenstemming 

met hetgeen deze moti e beoogt, Wat toch is het geval! 
Deze motie beoogt, dat men de beul's, de premie, en de 
daaraan nu verbonden vl'\istellingen u\1 geven aan eiken 
mannelijken leerling \'an een kweekschool. terwijl -
art. 26 van bijl. I spreekt van het "kunnen" vel'Ieencn 
van een beurs. H ierop wijs ik speciaal, omdat tot nog toe 
dool' het departement het standpunt is ingenomen, dat 
men dergelijke beurzen c.a. alleen geeft aan behoeftigo, 
althans onbemiddelde jongelieden. Dat is niet onze be
doeling. De Regeering heeft bU andere gelegen heden et'
kend, dat er een gebrek aan ondçrwijzel's bestaat. Zij 
heeft ingezien dat men de ondcl'wijzersstudie moet prik. 

kelen en daarom bedoelen wij met hetgeen dool' ons WOI'dt 
voorgesteld niet een - om het zoo maal' eens te noemen 
- behoeftigheidspremie, doch een lokpl'emie, hetgeen bij 
d e doo,' den !!enehten Regeeringsgemachtigde gegeven 
tlanvulling van nrt. 26 van bijlnge I niet tot uiting komt, 
Ik zou ll em danl'om willen vragen oÎ dat artikel niet 7.00 
kan worden gele:7.en , dat niet - J\ooa1s het thans luidt -

Handelingen , Zittingsjaar 1929- J930. 

( DE HOOG, VOORZ" W nd. DIR. VAN 0 , E N E ,) 
binnen de grenzen der daarvoor jaarlijks op de begroo
ting uit te trekken bedragen dool' den directeur van On
derwijs een beurs "kan worden" vcrleend enz., muur dat 
eOn beurs "wordt" verleend. Indien de geachte Rcgccrings
gemachtigde tot deze anuere aanvulling zou bcreid zijn, 
zou Cl' ni et de minste twUfel meel' bestaan of dergelijke 
beUl'zen zouden wOI'den vedeend. Ik laat het aan de Re
gccl'ing ow')' de in verband hiermed e naoelige "cl'de l'e WijM 
zigingen eveneens aan te b l'engen. 

Een ander punt, waal'OVCl' ik 110g een opmerking wellsch 
te maken, hetl'eft het amendement op art. 2 lid (3) en 
lid (4) . Ik moet de Regeering ernstig wijzen op het ge
vaal ', dat zich m.i. \'ool'doet bij afwijzing dool' de Regee
I'ing van deze amendementen. Dool' ons WOl'dt el' in die 
amendementen op aangedrongen, een overgangstoestand 
van drie jaar in werking te doen treden bij eene depres
sie, zij het dan ook - dnarin ben ik het met den gen ell

trn Regee l'ing-sgemachtigdr ,:olkomen eens - vood)i;j
gaande depl'essie. 

Mijnh eer de Vool'zilter! Laat ik even eell voorbeeld 
geven. De gouvemementslnveeksehool te Soel'abaja heeft 
op dit oogenblik - ben ik goed ingelicht - in het nienwe 
CUl'su!=ijao l' 4 Europeeschc leerlingen, Vl'I'olldel'stellen wij 

nu, dat zich hC,t volgende ;iaar 6 leerlingen zullen annmel
dt' ll en Iwt daarop volgende jast' weer 6, zoodat wij over 

ddc jaal' 16 leerlingen VOor 3 klassen zullen hebben. Dan 
heeft dus t jaar van depressie ten gevolge , dat dool' het 
(}ouvernemPllt ?,elf aan den eisch van 18 leel'lingen in 3 
klassen Ili et kan worden yoldaan. Het is juist ter , VOOI'

koming van dergelijke gevolgen van een toestand van tij

delijke dopl'essie, dat dit amendement is ingediend. 
Nn hf'rft de geachte Regeeringsgema chtigdc \'e nvezell 

naa,' a!'tillolil. maal' het lijkt ons beter do maleric Ie 
l'ege l(,11 zooals wij dit in het amendemen t hebben aangc

gevP!l en daarom zou ik den geachte Regf'c l'ingsgenuwhtig
de willen vragen, of er na d e door mij gegeven toelich
ting wellicht "an J\ijn kAnt een andere opvatting mogelijk 
iR. 

1k (1..l11k l T. ?\I\inh('C'l' de V·ooI'7.i11t:1'! 

f) t' \ P 0 0 l' zit t p J': Hier mede zijn de beschouwingen in 
I Wt't'dclI It' l'Inijn \'all dr z~ide van het College van Gedele
g'Pl'I'dl'11 g'cëineligd. H€'t woord is aan den wnd. directeur 
\'illl Ond';-I'w\js Pil Eeredicllst. 

Ih' hcl'l' :.:; c h l' i (' k e, wnd. directeur van Ondenvijs en 
E(>1'cdienst: Mijtlhl'O! ' de Voorzitter! Zou ik om eenige 
minuten s(·ho l'~in g mOg'rll "f'l'zof'kcn' 

Dl' \ r 0 0 l' zit \- e 1': Daal't egen bestaat geen b.;-zwaal '. 

De n ' l'g'ade l'ing wordt te 9.57 HUI' V,I11. ~f's(·ho l'st Pil tc 
J O.O:! ti UI' v,m, hervut , 

De Vo o l' 1. i tt e l ': I rct woord is aan den wnd. dil'E)('· 
tew' van Ond<'l'wijs en '·;cl'ediC'nst. 
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De heer S c h I' i e k e, wnd. directeur van Onderwijs en 

Eeredienst: Mijnheer de Voorzitter! De heer Sclunutzer is 
teruggekomen op de kwestie, dat voor de indiening van het. 
plan van 19U geen overleg met de betrokken corporaties 
heeft plaats gehad. Dat overleg heeft sedert echter wel 
plaats gehad. Nu zal ik het betoog van den heer Schmutzer 
niet in alle details volgen, maar ik wil ten aanzi en van dit 
punt toch nog opmerken, dat tenslotte de stukkeIl van deu 
Volksraad openbare stukken zijn, zoodat niet alleen de leden 
van den Volksraad individueel met de bepaalde corporaties 
over derge4jke zaken ruggespraak hebben kunnen houden, 
maar dat ook die corporaties in de gelegenheid zijn geweest 
van haar gevoelen in openbare geschriften, in couranten, 
vaktijdschriften e.d. te doen blijken. , 

Dan is de heer Schmutzer t eruggekomen op de sub
sidieregeling voor de meisjeskweekscholen en hij heeft 
nogmaals de Regeering de becijfering voorgehouden, waar 
aau, om het zoo eens nit te drukken, de Regeering eigen
lijk onschuldig is. El' is van uit den Volksraad indertijd 
.de vraag gesteld: maakt nu eens een knappe becijfering; 
wat is, gegeven een meisjeskweekschool en een gemengde 
kweekschool, de subsidieering bij een aantal leerlingen 
van dertig per klasse? Aan dat verzoek heeft de Regee
ring voldaan en nu zegt men: ja, dat is alleen een tbeo
retische becijfering, die ee11 geflatteerd beeld geeft en 
men doet het voorkomen alsof de Regeering listig juist 
dit gunstig voorbeeld beeft nitgekozen. 

De beer S c h m u t z e I': Ik ' heb juist gezegd, dat het 
een practische becijfering is I 

De heel' S c h r i e k e, wnd. directeur van Onderwijs 
en Eeredienst : In eersten termijn heb ik toegegeven, dat 
het een theoretische becijfering was. Nu heeft echter de 
heer Schmutzer in zijn becijfering een fout gemaakt, want 
de resultaten van een dergelijke meisjeskweekschool zijn 
niet in de eerste plaats afhankelijk van het aantal leer
lingen, maar van het aantal abituriënten. En nu heeft 
de Regeering juist het zeer rnime en inderdaad theore
tische standpnnt ingenomen, dat van de 30 leerlingen der 
hoogste klasse er slechts twee derden zullen slagen. 
Maal' wanneer wij de goede resultaten van de meisjes
kweekscholen in den loop der jaren nagaan, zien wij, dat 
een dergelijk slagend percentage ver blijft beneden de 
werkelijke resultaten, die worden behaald. 

De heel' S c h m u t ze r: Het komt er speciaal op aan , 
hoevC-'cl meisjes pel' kweekschool sla gen, ...... . .. . . . .. . 

D e heer S c h r i e k e, wnd. directeur 'van Onderwijs 

cn Eeredienst: Juist! 

De heer S c h m u t z er: .. .. .......... .... niet percents-
gewijs, maar absoluut en het is del' Regeering bekend, dat 
dit absolute aantal ver beneden de 20 blijft. 

De heer S e h r i e k c, wnd. directeur van Onderwijs 
en ECl'cdi enst: D at zou ik zoo direct niet willen toegeven, 

maar in ieder geval moet ik hiel-bij opmerken, dat, zooals 
ik zooeven reeds heb gezegd, bij de driejaarlijksche afre
kening de gelegenheid geboden is om na te gaan of in
derdaad de premi e-bel'ekening van f 1500 blijft beued en 
de werkelijke kosten. Tot nu toe is, zooals de heer 
Schmutzer reeds gezegd heeft , de premie-berekening van 
f 1 500 geschied op basis van het bestaande en ten op
zichte van het <bestaande "ijn tot dusvcrrc no g nooit 
klachten genit. In dit opzicht ben ik weder minder pes
simistisch dan de heel' Schmutzer. 

De heer Van Heldingen heeft tedoops versc hillende aan
gelegenheden te berde gebracht. Van hetgeen hij mcer 
bepaaldelijk heeft aangeroerd moet ik twee punten naar 
voren brengen. In de eerste plaa ts de kwestie van het 
medetellen van de rapportcijfers naast het letten op de 
oxamenlijst . Ik kan wat dat belreft den heel' Vnn Hels
dingen eenigszins geruststellen, omdat dit geval zich 
sedert de instelling van het Mulo-examen reeds in een all
der verband heeft voorgedaan en ik zou hem dan ook \Vi 1-
len verwijzen na.a,l' de cÏ1'cu lail'e va n den inspeet cul' VtUl 

het Middelbaar onderwijs van 2l Mei 1929, welke betreft 
de toelatin g tot de voorbereidend hooger onderwijsafdee
lingen del' A.~1.S. In die circulaire van 21 Afei 1929 
No. 639, is de kwestie van het letten op de I'apportcijfel's 
in verband met de resultaten van het Mulo-eindexamen 
voor wat betreft de voorbereidend hooger onderwijsafdee
li ngen der A.~I.S . g<:'l'egeld en wanneer wij stl'u l{s gaan 
overwegen of di t met de kweekschool ook het geval kan 
zi jn, hebben wij hiel' cen heel geschikt antecedent om op 
voort te bouwen. De zaak zelve is dus reeds principiecl 
onder het oog gezien. Het komt thans nog slechtK op dc 
toepassing op dit bijzonder geval aan. 

Op een ander pUllt moet ik - als ik het zoo mag noe
men - den heer Van Helsdingen tegen zichzelf in bescher
ming nemen; ik bedoel nl. hetgeen hij gezegd ho.eft naar 
aanleidiug van art. 7. Wat staat nl. in het amendement 
op al·t. 7, zooals voorgesteld dool' dc heeren Van HeIsdin
gen c.s.1 Onder (1) A. d lees ik in het amendement.: 

"d. een premie van f 1 800 op den voet als onder 
B c omschreven voor eIken mannclijkcn toehoorder, 
die de akte van bekwaamheid als onderwij zcl' heeft 
gekregen". 

Mijnlwcl' de Voorzitter! Onder (1) B d lees ik : 

d. op denzelfden voet als onder c bedoeld, een pre
mie van f 1 BOO voor elke tochool'ster aall de scbool, 
welke de akte van bekwaamheid als onderwijzeres heeft 
gekregen. 

Nu is in het volgende lid (2) na het wool'd "kweeke
lingen" daar straks door mij ingevoegd: "of loellOOl'ders ", 
maar dat "of toehoorders" krijgt pas beteekenis, als de 
twee leden, die ik zoo l'as citeerde en die de heel' Van 
Helsdingen wilde laten wegvallen, blijven staan . 

Ik zou den heeren dus in overweging willen geven het 
lid d, zoowel onder A als onder B te handhaven, nalUlt de 
woorden "of toehoorders" zoo straks door mij in lid (2 ) 
in gevoegd. 
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Ik kom tha ns aan den heer De HQog, die nogmaals de 
kwestie van de amendementen stukken 2' en 3 te l' sprake 
llCeft. gebracht. Ik geloof, dat hU buitengewoon goede OOl'en 
heeft; dan zal hij echter uit mijn l'cde in eersten termijn 
hebben vernomen, dat de keuze der bewoordingen zooda nig 
is geweest, dat daal'Ui.t valt op te maken, dat de Regee
ring wel is waal' de vool'ge~telde amendementen niet 11ood
zakelijk acht en dat Zij vau meenin g was, dat a rt. 11 
vold oend e bed"ijfszekerheid waarborgt, maal' dat tenslotte 
t egen ovel'name vun de amendementen van Rcgeel'ings
z ijde geen pl'ÎJlcipiceJ bezwaar bestaat. 

Ik heh hie l' YOOI' mij liggen een analoog geval iu hel 
subsidie-" eglement voor de Mul o. Daa"in staat in art. 5, 
eerste lid : 

"H et aantal leerlingen . die te goeder trOuw zijn in
geschreven ell voldoen aall geen mindere eischcll van gc
schikhcid dalI YOO I' toelating tot de openbare nlulo-afdec
lingen zi jn gesteld. bedraagt niet minder dan 36 (voor 
een school met een voorklasse 48). met dien verstande 
dat voor een school , welke "eeds subsidie genoot, doch 
waal' het aantul leerlingen beneden het vereischt mini
mum-aantal daalt, dat genot gedurende drie achtereen
volgende jare';' niet op dien grond verloren gaat, mits 
in geen jaar het aan tal daalt beneden het drie-viel'de 
gedeelte van de genoemde minimum-cijfers". 

Hiel' hebben wij het antecedent, Mijnheer de Voorzitter, 
dat het mij mogeli jk maakt de genoemde amendementen van 
de heeren over te nemen, hoewel - zooal. ik zoo straks reeds 
opmerkte - de Regeering een dergelijke garantie niet be
paald noodzakelijk acht. Maal' \Varuleer de heeren hier niet 
temin op blijven aandringen) dan wil de Regeel' ing ni et 
langer bezwaren maken aan de wenschcn van dit college te 
voldoen. 'regen ovel'name van deze am endementen verzet 
Zij zich dus niet. 

Wat nu tenslotte de motie-Van H elsd in gen c.s (St. 6) 
betreft, ik moet er bezwaar tegen maken de premie te kwali
ficeeren als een lokpremie. Dat is een geheel nieuw element 
dat niet ligt besloten in het kweeksehoolplan van 1926 en 
dat ik dan ook niet kan overnemen. Tk kan echter in 
zoovcne aa n het bezwaar van den heer D e Hoog tegemoet
komen) dat dezelfde principcs, die zull en worden toegepast 
voor de open hare kweekseholen, ook zullen gelden VOOI' de 
gesubsidieerde kweekscholen en dit b" engt automatisch met 
zich mede, da t W0ll1leel' bij de open bare scholen, bij het ver
leenen van beurzen alle s 0 e pe I hei d zal worden betracht. 
dit ook bij de gesubsidi eerde kweekschol en het geval za l zijn. 

Dank U, Mijnheer de Voo ,·zitter. 

D~ VOO t' zit t f' l' : Wij kunn en thans tot stemming 
overgaan. De stemming zal VOOI' zoover noodig artikels
gewijze plaats hebben. Bij de stemming over de artikelen 
kom ik dan punt voo,' punt op de vraag terug, welke 
amendementen zijn ingetrokken, gewijzigd, dan wel door 
de Reg-eel'in g ovel'genomen. 

De h('(' l' Y a n H (' l sd i n go e n : ~Iijnhecl' de VooJ'zitter! 

(VAN HELSDINGEN, VOORZITTER.) 
Daat' e t' nog cen misvcl'stHlHI blijkt te bestaan tusschen 
den Regeer'ingsgemachtigde en mij ten aanzien van de wij
ziging van art. 7, verzoek ik U, alvorens tot stemming 
ovel' t e gaan) de vel'gadering een oogcnblik te schorsen, 
opdat ik mij met den Regeeringsgemachtigde kan verstaan 
l.o.\'. de dool' hem ved angde aanvulling die ik klaarhlij
kelijk onjuist heb aangeteekend. 

De Voo I' z it ter: Daa rtegen bestaat geen bezwaar. 

De vergaderin g wordt te 10.12 uur v.m. geschorst en 
te 10.16 uur v.m. hervat. 

De Voo r z it tel': Mijne H eereJl . \Vij kunnen thans 
tot stemming over de ontwerp-ordonnantie (stnk 2B) over
gaan. 

Art. 1, hct gewijzigde art. 2, art. 3 en 4, art. 5 zooals 
het bU de Memori e van Antwoord is gewijzigd en art. 6 
wOl'den achtel'eellvolgens zonde\' hoofJcl\jlw stemming aan
genomen . 

De V oo r zit t er: A a n d eo l' d ei s d es t e lIl
ming over artikel 7. 

Na de versehillende besprekingen, die over dit artikel 
hebben plaats gehad, deel ik mede, dat de stand van zalcen 
de volgende is . 

Op het artikel is een amendement ingediend, waarvan 
de inhoud thans luidt als volgt : 

Voor art. 7 worde gelezen: 
,,( 1) de subsidie bedraagt: 
A. Voor EUI'opeesche kweekseholen voor onder

wijzers: 
a. drie vierde van de kosten van huisvesting en in

richting en van de overige materieele uitgaven, 
alsmede van die voor school bedienden, een en ander 
VOOI' ZODVO I' deze kosten niet overschrijden de be
dragen, welke voor dezelfde doeleinden aan een 
gelijksoortige openbare kweekscbool van gelijke 
grootte tezelfder plaatse zouden zijn hesteed; 

b. drie vierde van de aanvangsbezoldiging, henevens 
het volle bedrag vall de verboogingen en toelagen, 
uitgekool'd aan den directeur en de leeraren, een 
en ander berekend naar de bedragen , waarop de 
betrokkene uit gelijken hoofde aanspraak zou kun
non maken, indien hjj in functie verbonden ware 
aa n een openbare EUI'opeesehe kweekschool voor 
onderwijzel's ; 

c. het volle bedrag de l' op ovel'eCllkomstigen voet als 
onder b berekende toelagen, betaald voor het geven 
van lessen in bepaalde vakken door niet vast aan de 
school verbonden ]eeraren; 

d . een premie van f 1 800 op den voet als onder B c 
omschreven voor eUten mannelijken toehoorder, die 
de akte van bekwaamheid als onderwijzer heeft 
gekregen' , . 

"B. Voor Europecsche kweekscholen voor ondcl'
wij zeressen : 
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(VOORZITTER. ) 
a. één derde van de kosten van huisvesting en in

richting en van de overige materieele uitgaven, als
mede van die voor school bedienden, een en ander 
voor zoover deze kosten niet overschrijden de be
dragen, welke voor dezelfde doeleiuden aan een ge
lijksoortige openbare kweekschool van gelijke grootte 
tezelfder plaatse zouden zijn besteed; 

b. f 120 's jaars voor elk wekelijks gegeven lesuur in 
de verplicht voorgeschreven vakken (daaronder 
niet begrepen de oefeningen in de practijk van het 
lesgeven), met dien verstande, dat de directrice, ook 
indien zij minder dan 28 wekelijksehe lesuren onder
wijs geeft, wordt geacht met een volledige lestaak 
te zijn belast; 

c. een premie van f .I 800 of zoo veel minder als de 
aan het examen onmiddellijk voorafgaande oplei
dingstijd van de betrokkene - vOOt zoover die tijd 
te beoordeeling van den Directeur van Onderwijs 
en Eeredienst als onafgebroken kan worden aan
gemerkt - mind er heeft bedragen dan drie jaren 
voor elke kweekelinge, die de acte van belrwaam
heid als onderwijzeres heeft gekregen, mp.t dien 
verstande, dat opleidingstijd, welke een vol jaar 
heeft geduurd, wordt vergoed met f 600 P,n voor 
opleidingstijd van minde,' dan een jaar de vergoe
ding f 50 per maand of gedeelte van een maand 
bedraagt. 

Op verzoek van het betl'okken schoolbestuur kan 
tel' nadere verrekening met de aan het eind van 
het cursus jaar op den hiel' genoemden grondslag 
te ontvangen premie aan het schoolbestnul' een 
voorloopige maandelijksche subsidie worden toe
gekend tot een maximum van f 30 per leerling; 

d. op dezenzelfden voet als onder c bedoeld, een pre
mie van f 1 800 voor elke toehoordster aan de 
school, welke de akte van bekwaamheid als onder
wijzeres heeft gekregen. 

(2) Een premiesubsidie als bedoeld in het vorig 
lid onder B (c) kan ook ,vol'den toegekend ten be
hoeve van mannelijke kweekelingen of toehoorders 
aan een gemengde EU1'Opeeschc kweekschool, welke in
gevolge lid 4 van artikel 2 als kweekschool voor onder
wijzeressen moet worden aangemerkt. 

(3) De in dit artikel bedoelde subsidies worden 
toegekend overeenkomstig bij l'cgee l'ingsvcl'ol'dening 
te stellen regels, in dier voege dat de subsidie, 
a. voor de lutisvesting kan worden toegekend hetzij 

in den vorm van bOUWsUlhsidie, hetzij periodiek in 
den vorm van huursubsidi e, dan wel van hyp(,theek
subsidie j 

b. vQor de ilU'ichting der school wordt onders('heiden 
in een subsidie in eens en een jaarlijkse he subsidie 
voor onderhoud en aanvulling j 

c. VOOI' de overige matCl'ieele uitgaven betl'effende de 
kosten van gewoon onderhoud en kleine herstel-' 
lingen" . 

Ik wijs Cl' de vergadering op, dat in lid (2) na het. woord 

(VOORZITTER, SCHMUTZER, DE HOOG.) 
"kweekelingen" dus zijn ingevoegd de woorden ,.of toe
hoorders", terwijl (3) d, dat te,'oren in het amendement 
was opgenomen, is vervallen. 

Wat dit gewijzigde amendement betreft, bestaat tus
sehen de Regeering en de voorstellers reeds overeenstem
ming, behalve over de bedragen, zoo als die daarm zijn 
meld. 

De heel' Sc h m u t ·z e 1': Mijnheer de Voorzittel' I Na
mens de onderteekenaars van dit amendement, kali ik me
dedeelen, dat wij in verband met de toezegging del' Regee
ring bereid zijn de door de Regeering genoemde bedragen 
over te nemen. 

De Voo l' zit tel': Dan is de situatie deze, dat het 
amendement luidt, zooals ik dat zooeven heb aangegeven met 
dien verstande, dat de daarin genoemde bedragen gewijzigd 
worden in bedragen door de Regeering aangegeven, zoodat 
het bedrag van f 1 800 vermeld onder (1) A d wordt ver
anderd in f 1500, de bedragen van f 1 800, f 600 f 50 en 
f 30 genoemd in (1) Beresp. worden gewijzigd' in f 1500, 
f 500. f 40 en f 25. 

Het bedrag van f 1800 genoemd in (1) B d wordt even-· 
eens in f 1 500 gewijzigd. 

Het amendement, zooals het dool' de voorstellers is gewij
zigd, is thans in zijn geheel door de RegeeJ'ing overgenomen ~ 

Het gewijzigd art. 7 en de verdere artikelen worden 
achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming a a n ge n o
m en, 

De on twerp-ordonnantie (stuk 12 B) in haal' geheel, zooals 
deze bij Memorie van Anh~oord en tijdens de beraadslaging 
is gewijzigd, wordt zonder hoofdelijke stemming a a n g e
no men. 

De Voo ,. z it ter, A a n deo I' dei s d e b e h a n
del i n g v ft n ti e Hl 0 t i e-v a 11 Hel sdi 11 gen c. s~ 
(Ond. al- st. 6) . 

\)e heel' D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Wij heb
beu gedurende de behandeling van deze ontwerp-ordonnanties 
teLkens kllllnen hooren, dat het onderwijs zich steeds uit
breidt eu dat el' gebrek is aan leel'krachten. Het komt mij 
voor, op den weg del' Regeel'ing te liggen. om elke opleiding 
in die richting te stimuleeren. Het lijkt den onderteeke
naren del' motie toe, dat uit deze motie volkomen blijkt. 
dat hiel' de bedoeling heeft voorgezeten. om de aanmelding 
van jongelieden voor de studie voor het ondel'wijsambt te 
stimuleeren , dat hier dus lVel degelijk sprake is geweest va" 
het in het leven roepen van een lokpremie. Het verbaast 
mij dus wel een weinig, dat de Regeel'iug hierin een geheel 
nieuw rlel!,ent meent te 7.ien. 

De herl' I( 0 C s 0 C 111 0 0 e toy 0: H iel' is sproke valt 
een lokpl'emie alleen voo I' "Eul'opec!:!che jongelieden! 

De heer De Hoog: Dat i!': natuul'lijk een kwestie, die 
de Regeering voor zichzelf moet uitmaken. omdat het hier 
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Bste VERGADERING - DONDERDAG 5 SEP'l'EMBER 1929, 

Subsidieregeling voor bijzondel'e E\1I'OI)Ceschc kwcckscholen, 

( DE HOOG, DWIDJ OSE W OJ O, SOEJONO, W nd, DIR, 
VAN 0, EN E " DE HOOG,) 
gaat over Europecsche kweekscholen , die een minimum aan 
EUl'opeesche leCl'lingen moeten hebben, zood at het begrij. 
p elijk is, dat wij hiel' opkomen vOOr een lokpl'emie voor 
EUl'opccsche jongelieden, H et staat aan de Regeel'ing om 
<I ('Z(-' !'egeling' al Llnn niet uit te breiden tot niet.Eul'opeesche 

jongelieden, die de kweekscholen bezoeken, Waal' wij op 
de kweekschool "'111 hei 1. E. V, ie llmicloeng dergelijke leer
ling:cn hebben, za l dit voor ons geen bezwaar opleveren, 

Dit is ten slotte echter een kwestie, die op het oogen· 
blik niet aan de orde is en het is de R egeering die, na 
den Volksraad gehoord te hebben, in deze de beslissing 
moet nemen. Der.c Illotir wil dus tot uiting brengen den 
wensch van het College van Gedelegeerden, dat de studie 
\ '00 1' ondel'wijztl'1' zoo veel mogelijk zal word en gestimu
leerd j wij vel'zoeken \'001' alle mannel ijke leerlinge n van 
de kweekscholen dus een toelage als in de motie wordt 
aangegeven , 

De hee l' D w i cl j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitte l' ! 
Wanneer ik slraks mijn stem tegen deze motie uitbl'eng 
geschiedt dit alleen, omdat ik bezwaal' maak t egen de 
opname van het wool'd "Eul'opeeschen" in de vierde a li nea, 
Daarin zie ik een onb ill ijkhefd tegenover d e n iet.Europce· 
seh{' leer lingen. dat zijn de inhccmsche en Chineesche lee r· 
Iingen, 

De heer S 0 e jon 0: Mij nheer de Voo l'zitter! Ik zal 
VÓÓI' deze moti e stemmen in de verwachting, dat de Re· 
geering op de lnlandsehe leerli ngen van de kweekscholen 
dezelfde maatregelen za l toepassen als op de Europeesche, 

De hee r 
grond 1 

F I' n in: H eeft deze verwachting ccn igen 

De heer S 0 C j 0 TI 0 : Dat zal in iedel' geval later 
bl ijk en, 

De heel' Sc h l' i e k e, wnd. dircct euT van Onderwijs 
en ~~eredie llst: Mijnheer de Voorzi tter ! I k moet hel'h nl{, l1 
het geen ik zooeren reeds opmerkte, n.l. dat deze motie 
l'l:1l lJi euw t' lclH €nt int!'odut:ec l,t in den opzl't van het 
kw eekschoolplan , zooa ls dat in 1926 is ingedi end en dOOI' 
den Volksrnad is aungenomen. De hiel' bedoelde premi e 
heeft niet het kal'flktel' van een 10kpI'cmi r en ik herhaal 
nog ee ns de toezegging. dat de R cgee l'ing in deze de ge
snbs idicrl'dr kwecks{'holen niteraard op dezelfde \vijze zal 
behande len als de openbare. Maal' de R egeel'ing kan voor 
he1 bij zond el' onderwijs ni et verder gaan. dan Z\j "001' 

halll' e igen opcnba,l'c kW(,f'kschool doet. 

De heel' D r Hoog: Mijnh ee r de Vool'z itter! lk knil 
mij niet voorstellen , waarin deze ongelijkheid zon bestaan, 

Handelingen. Zittingsja a r 1929--1930. 

(DE HOOG, SOEJONO, W nd , DIR. VAN 0, EN E.) 
want ind ien de prem ie aan de leel'lin gen van een gesub. 
s id ieel'dc school wo!'dl \'<, rleend, dali zou ik zeggen, dut de 

Regeering automatisch dezelfde gedragslijn zal vo lgen ten 
opzichte van haal' eigen kweekscholen, Mijnhee r de VOOl'
zittel'! Ik zie het bezwaar van de Regeering niei in, Ik 
dank U, Mijnheer de Voorzitter, 

De hee l' Soejono: Mijnh ee l' de Voo l'zilt,'''' Ik hll<l 
den R egee ringsgemachtigde nip t ee n bepaalde \ ' !'iHlg ge· 
steld. maat' toch min of meel' f'en a ntwoord vel'wacht ten 
aanzien van mijn opmerking, of wanneer' deze motie word t 
aangenOtlH' ll j de7JÛ maatregel t f'n opzi ch te vall dc Btll'o
peesche leerlingen , oo k getl'offen WOl'c11", VOOl' de r l1land~ 

sehe leerlingen op d e kweekscholen, In d at gev,,1 zal ik 
voor de moti e stemmen. Staat echter de Regeel' ing afwij. 
zend ten opzichte van de toepassing van dezen maatregel 
ook op de Inlandsehe leerlingen, dan zal ik logen deze 
motie !S temm en. 

De heel' S c h l' i e k e. wnd. dil'ecteUl' yan Onderwijs 
en E el'ecli enst: Mijnheer de Voorzit.ter! De R eg<1cl'ing 
staat nie,t a ll een afwijzend teg.C1wver hetgeen dOOI' deu 
heer Soc.jono is vel'7.oeht

f 
maar staat ook afwijzend tegen. 

over den inhoud VDJl de \'oorgestelde motie . ~<\ an do beur
zen kan Zij niet hot karakter van lokpl'emirs vcrlcellen. 
Zij moet dus de aann em in g Vl-lll de motie ontl'lldell. 

De het'I' S 0 e j 011 0: Maa l' hoe zlll de R egee l'ing han
delen ten opzichte v/ln de In landsehe leerlingen, ind ien de 
motie wordt aange- Ilomen 1 

n(· !Jeel' Sc h l' i ~ k e, wnd, directeur yan Onderwijs en 
Et' I· (-'di l.'Jls t: D a li nog' hlUft do R <'g'(,c l'ing Haal' s ta ndpunt 
handha,·e n. Het ge ldt hiel' YOOl' Haal' een p!' in c i p e, 
dat Zij weigert t e aanvaarden. 

De motie-Van H elsdingen, c,s, (O nd, 31, st uk 6) wordt 
in stemming gebracht on verworpen met 7 stemmen YÓÓl' 

en -12 stemrn C'1l tegen. 

v ó Ó l' stemmen d e hCf'I'Cll J"ndn, Roep , K Cl'kkanlp, 

Blaauw, De Hoog, Van H eIsdingelI en Schmutzcl'. 

T e ge n stemmen dr heel'e n Alimoesa, Dwidjoscwojo, 
s'Jaeob, SOf'jono, Soeka\\'ati. 13l'uineman, Mandagi c, j)fid· 
d cnclol'p. [(o('soel11o Oetoyo, Knn . Kocsocmo JO(ldo en de 
Vool'zit te l'. 

De notulen nUl de YOl'ige Y('q~ad(, l 'illg, die te r inzage 
hebben gelcgt'n wOl'den goedp:el<C' Ul·d. 

De vergadering wordt te 10.27 UUl' v.m. gesloten. 
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9de VERGADERING - WOENSDAG 11 SBl''l'EMBER 1929. 
Vaststelling van het aantal opcenten op den aanslag in de inkomstenbelasting en de yennootsehapsbelasting. - Aan
vulling vnn art. 152 van het Reglement op de Rechterlijke Organisatie. - Voorzieningen in ve,·band met eene nieuwe 

administratieve indeeling van de residentie Lampoengsche distl'icten. 

9de VERGAD}~RING. 

Ver g ad cri n g van Wo e n s dag 11 Scp t. 1929. 

(Bijeenroepilll!suur· 8.30 voormiddag). 

Vaststelling van het aantal opcenten op den aanslag in 
de inkomstenbelasting en de vennootschapsbelasting (Ond. 
21» . - Aanvulling van a rt. 152 van het Reglement op de 
Rechterlijke Organisatie (Ond. 71). - Voorzieningen in 
verband met eene nieuwe administratieve indeeling vall de 
residentie Lampoengsche districten (Ond. Ii ). - Regeling 
van het beheer van Inlandsche gemeente-crediet-instellingen 
in de provincies op Java en Madoera (Ond 134 en 29) . 

(VOORZITTER, KERKKAMP.) 
Deze ontwel'pen worden zonder hoofdelijke stemming 

aangenomen. 

De Voo r zit ter : A a n deo r dei s d e b e h a n d ~
I i n g van deo n t w e r p.Q I' don n a n tie tot a a U. 
v u 11 i n g van art. 152 van het reg 1 e men top d e 
rechterlijke organisatie en het beleid der 
Justitie in Nederlandsch-Indië (Ond. 71). 

De Voo r zit ter: Ik stel k,·achtens art. 96(2) R.v.O. 
voor, dit ontwerp in rcchtstreeksche openba,·e behandeling 
te nemen. 

Daartoc wordt besloten. 

Voo;·zitter: J. W. MEYER RANNEFT. 
Het ontwerp wordt zonder beraadslaging en zondtw 

'l'egenwoordig, met den Voorzitter. 19 leden , te weten hoofdelijke stemming aangenomen. 

de heeren: 
AH Moesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, 

Van Heisdingen, De Hoog, a'Jacob, Kan, Kerkkamp, Koe
soemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, M.iddendorp, 
Roep. Schmutzer, Soejono en Soekawati. 

Regeeringsgemachtigde" de heeren: Van den Bussche, 
Spit en Mühlenfeld. 

De Voo ,. z it ter: Mijne Hee,·en! Ik open deze ver
gadering. 

Aan de orde is de bebandeling van de ont
werpen \' an twee ordonnanties tot vast
ste llin g van h et aantal opcenten onder
s c hei den I ij kop den a a n sla gin dei 11 k 0 m

s ten bel ast i n g 0 ver het j a a r 1929 e nop den 
a a n s I ft g i u d e v e 11 u oot s eh a p s bel ast in g, b e
t rek kin g heb ben deo pee n tijd vak, wel k s 
e i n d e va l t t u s s c hen 30 Jun i 1928 e n 1 J u I i 
1929 (OneI. 21». 

De heer Ya n Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik moge een enkele opmerking maken. De oude kwestie 
over artikel 16 van de Indische Comptabiliteitswet wordt 
weer eens naar voren gebracht in het Afdeelingsverslag 
en de Regeering heeft daarop in de Memorie van Ant
woord geantwoord. Dit is een van de dingen, die wij al 
meermalen hebben aangesneden, doch op bet oogenblik 
acht ik het niet gewenscht, daarop in den breede in te 
gaan. Ik behoud mij echter het recht voor, hierop later 
nog eens in algemeen verband terug te komen, ook in ver
band met andere gevallen, die ik in den Volksraad meer
malen naar voren heb gebracht. 

De Voo r zit ter: Mag ik aannemen dat de Regee
ringsgemachtigde zijn antwoord uitstelt tot de volgende 
algemeene beschouwingen' 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
ciën: Inde,·daad, Mijnheer de Voorzitter! 

])c Voo r z i ! ter: A a 11 cl co ,· dei s d e b eba n
del i 11 g van deo n t w c r p-o r don n a 11 tic, h 0 u
dende een i gc voorzieningen ill verband 
met d e v ast s t e 11 i n g ,'a 11 een 11 i c u w è a d m i
nistratievc ind ee lill g van de l'csidentie 
Lampoengsche Districten (Ond. I'i ). 

De heer Kerkkamp: Mijnheer de "oorzit!cr' Naa,· 
aanleiding van dit Rcgeeringsvool'stel J:Oll ik slechts een 
enkele opmerking willcn maken, ecn opmerking welke ik 
achterwege zou hebben gelaten, indien niet hieraan vooraf 
ware gegaan een verandering in de administratieve indee
ling van Timor en Ondel'hoorighedcn en daarna van Su
matra 's Westkust, 'rhans ligt het dCJ'de onderwerp vall 
dien aard voor ons eu bedrieg ik mij niet , dan is de be
volking bij al die wijzigingen niet gehoord. 

I.k begl'\lP niet waarOln. Vnllwaat' toch dien tegenzin om 
bij dergelijke haar direct aangaande kwesties de bevolking 
te raadplegen j De nog altijd overhee,·sehende gedachte van 
den B. B.-ambtenaar, dat hij het alleen wel af kan en dat 
de bevolking maar goed moet vinden, wat hij denkt dat 
goed voor haar is: moet er uit; het is mijns inziens de 
plicht van de Regeering daarvool' te zorgen. 

Het beginsel moet worden doorgevoerd, om waar moge
lijk, steeds de bevolking te raadplegen en dan zou ik 
zeggen: liever een keel' te veel, dan een keel' te weinig. 'Vij 
hebben thans te maken met een bevolking. die langzamer
hand zelf gaat nadenken en dat moet van Regeeringswege 
gesteund worden. Eu wanneer de ambtenaren va11 het 
B. B. er niet toe medewerken, om bij clke gelegenheid, die 
zich daartoe leent met de mecning van de bevolking te 
rade te gaan, dan geloof ik, dat zij niet werken in de rich
ting, waarin op het oogenblik gewerkt moet worden. 

Het is nu te laat om de bevolking nog te hooren; maar 
waar wij drie van die gevallen achter elkaar hebben gehad, 
meen ik dat het noodig is, dat er in het openbaar op ge
wezen wordt, dat men in deze van richting moet 
veranderen, 
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9de VERGADERING - WOENSDAG 11 SEPTEMBER 1929. 
Vool 'zjeningcn in ycrband met ecne nieuwe administratieve indeeling van de residentie Lampocngsche districten, -

Regeling nt1l h('t beheer van lnlandschc gemeente-{,I'ediet-instellinge~l in de provincies op Java en Madocra. 

(KERKKAMP, DIR. VAN B. B., VOORZITTER.) 
De Voo l' zit te 1': '\Vcnscht de geachte Rcgccl'Îngsgc

machtigde dadelijk te antwoorden 1 

De heel' ~i ü h I e n fel d, directeur van Binncnlundsch 
Bestuur : Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! De Regecl'ing 
is het zecr zeker met den geachten spreker eens, dat het 
gewenscht is bij dergelijke wijzigingen de bevolking te 
hooren. In het onderhavige geval, waal' ook het marga
verband betrokken is bij de nieuwe indeeling del' Lalll
pongsche Districten, spreekt de wenschclijkJleid daarvan nog 
te sterker. 

l\IuHl' ik geloof niet dat de positie\'e uitspraak, dat de 
bevolking in dit geval niet gehoord 1S, bepaald gegrond is. 
In den regel wordt de bevolking bij een dergelijke nieuwe 
indeeling wel gehoord, en ik denk dat dat hier ook wel het 
geva I is geweest. 

Ten overvloede echter kan ik de verzekering geven, dat 
nIet de opvatting dat bij voorkomende gevallen van derge· 
lijken aard, de bevolking moet gehoord worden

l 
in den 

vervolge steeds rekening gehouden worden zal. 

De ontwerp.ordonnantie (Ond. iJ ) wordt zonder hoofde
lijke stemmiJlg iUlllgenomcll. 

De' Voo l' :t. i t 1 e l' : A a n deo l' cl cis d e ]1 a der 
g e w ij z i g deo n t wel' p·o l' cl 0 11 n a n tic, 8 t l' e };:. 
kende tot intl'ekking van de ol'dollnantic 

VRn 18 December 1925 (Staatsblad No. 650 ) 
en vélststel1ing van regelen VOOI' het be· 
heel' van lnlandschc gemeel1te·crediet· 
instellingen ]n provinciën op Java l~n 

Mado e ra Illet uitzondering van de res
S 0 r ten der sta d s gem e e 11 ten, cnv 0 0 l' het 
IJ e h e el'\" <l // d e gel cl In i d del C 11 die r j 11 S tel· 
lin~en (Ond. l :l "-, zilt. jaal' ]928-]929: Olld. 
2!)stuk 1S zitt. jaar ]929- ]930) . 

n(' behandeling van dit ondcnvûl'p wOl·dt hel'vat. 

Ingediend zijn cenige amendementen, voorgesteld dool' de 
JJecl'cn Vnn Ifclsdingen, Blaauw, Fl'uin en Schrnutzer 
( StnkkplI 3- 16)1 luidende als volgt: 

"Ondcl'geteckcndcn hebben de ecl' VOOI' 1e ~tclIen de 
ondcl'volgcmde wijzigingen aan te brengen in de ge· 
wijzigde ontwel'p·ol'donnantie tot vaststelling van l'e~ 

gelen voor het beheer van lnlandsche gemeente~erediet· 
instellingen in provinciën op Java en .Madoera met 
uitzondering van de ressorten del' stadsgemeenten, en 
voor het beheer Val1 de geldmiddelen dier instellingen 
(Onderwerp 2 9 , stuk 2) , 

Stuk 3. In den aanhef komen 111 den ZIII ,.rrcn 
eerste: :à1:et intrekking van de ordonnantie \'ml ]8 
December 1925 (Staatsblad No. 650) yast te stellen: 
de woorden "Ten eerste" te vervallen. 

Stuk 4. a. Aan het stot \'all het eerste lid van aJ't. 2 
worden toegevoegd de woorden: "overeenkomstig een 
dool' den Directeur van Binnenlalldsch Bestuur vast 
te stenen tarief". 

(VOORZITTER. ) 
b. In het tweede lid van artikel 2 wordt het woord 

"voordracht" vervangen door "voorstel' '. 

Stuk 5. In het eerste lid van artikel 5 wordt "in 
overleg met" vervangen door "na raadplegin.g van". 

Stuk 6. Het tweede lid van artikel 6 komt te ver
vallen. 

Stuk 7. In het derde lid van artikel 7 worden de 
wool'den "op voordracht van IJ verva.ngeu dool' .. in 
oyel'censtemming met" en de woorden "Bij niet op· 
volgen \"an de voordracht" door ,.Bij gebreke . aun 

overeenstemming' '. 

Stuk 8. In het eerste lid van artikel 8 worden de 
woorden ,.in overleg met" vervangen dool' "na raad
pll~ g'ing van ". 

Stuk 9. In het tweede lid van artikel JO worden 
de woorden "in overleg IJ vervangen door ,, /la raad
pl eging van". 

Stuk 10. In het tweede lid van artikel 13 wOl'den 
de woorden "in overleg met" vervangen door "na 
randpleging van". 

Stuk 11. In het eerste lid van artikel 17 wordt het 
woord I1 voordracht" vervangen dool' I,voorstel ". 

Stuk 12. In het eerste lid van artikel 19 worden de 
woorden Jl1n overleg met" vervangen door "na raad
pleging van' '. 

Stuk 13. In het tweede Ild van artikel 2] wordt het 
" 'oo1'd .. Yool'dJ'acht" vervangen dool' .,voo1'stel ". 

Stuk 14. In artikel 23 worden woorden "de Gou
Y(,I'neur' I vervangen door "het college van gedepu
teel'den ". 

Stuk 15. Na artikel 23 als overgangsbepallng een 
ni euw artikel in te voegen, luidende: 

"Voor zoover de bij de in werking treding dezer 
ordonnantie genoten vel'goedingen bedoeld in artikel 
6 lid 1 hooger zijn dan het bepaalde in dit lid toe
staat. kan de l'egentschapsr.aad overgangsbepalingen 
vaststellen voor de eerste drie jaren na bedoelde in' 
wel'king-tredinp:' '. 

Stuk 16. Aan het slot komt de zin, welke betrekking 
heeft op het tijdstip van inwerking treden der ordon
nantie, luidende: I1Ten tweede: Deze Ordmll1l111tie 
treedt in werking lllet ingang van den del'tigsten dag 
na dien harer afkondiging" te -vervallen. 

Omtrent deze ingekomen amendementen heeft de Regee· 
I'ing Hnrerzijds Haal' meening reeds schriftelijk doen ken· 
nen bij het nader gewijzigd ontwerp met nota van toelich
ting ; zij zullen bij het ontwerp worden behandeld. 
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Ik deel mede, dat de heel' Fruin zijn handteekening van 

de amendementen, voor zoovel' die nog als zoodanig be
staall, heeft teruggetrokken. 

Het woord is thans aan den Rgeeringsgemaehtigde voor 
Binnenlandseh Bestuur. 

De heel' M ü h I e n fel d, directeur van ' Binnenlandsch 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Nu, tel' vereenvoudi
ging der verdere behandeling van de aanhangige ontwerp
ordonnantie inzake het beheer der Inlandsche gemeente
crcdietinstellingen in de provincies op Java en Madoera, 
een nader gewijzigde ontwerp-ordonnantie aan den Volks
raad werd aangeboden, waarin de uit de op 1 Augustus jl. 
gevoerde besprekingen, voortgevloeide amendementen wer
den vastgelegd, voorzoovel' die naar het oordeel del' Re
gecring daarvoor in aanmerking kwamen, terwijl daarin 
tevens gevolg gegeven werd aan een door den heer Kerk
kamp geopperd, doch niet door dit geachte lid in d;n 
vorm van een amendement gegoten denkbeeld, o~ de in
gevolge art. 7 lid 3 aan den gouverneur voorbèliouden 
bevoegdheid op den resident af te wentelen, kan de be
antwoording der verschillende sprekers in eersten termijn 
betrekkelijk kort zijn, vooral ook, nu de redenen, welke de 
R egeering er toe geleid hebben, enkele amendementen niet, 
dan wel in anderen vorm over te nemen, in een bij het na
der gewijzigde ontwerp gevoegde nota van toelichting 
vermeld werden. 

En dan wil ik iu de eerste plaats den heeren Koesoemo 
Joedo en Kerkkamp namens de Regeering mede deelen, 
dat Zij dc waardeerende woorden, door hen bij de mon
delinge be,'aadsl'agingen op 1 Augustus jl. aan het ontwerp 
gewijd, ten zeerste op prijs stelt. 

De hcer Kerkkamp heeft daaraan echter toegevoegd -
en de heer Middendorp is hem daarin bijgevallen - dat 
hij het zeer wenschelijk zou achten, indien een geleidelijke 
overgang van dorpscredietinstellingen nast' coöperatieve 
instellingen tot stand kon worden geb,'acht. Hiertoe zou 
z.i. alleen noodig zijn, dat de leden van het desa bestuur 
zich uit de beheel'scolIlDlissie zouden terugtrekken. Tegen 
dezen maatregel op zichzelf is, onder zekere voorwaardenJ 

geen overwegend bezwaar; de heer Kerkkamp toch wees 
er reeds op, dat het zich terugtrekken van het desabestuur 
geheel vl'ijwi llig zou moeten geschieden. Ik ;.:ou echter 
willen opmerken, dat, aangezien de instelling een desain
stelling blijven zou, een algemeen toezicht van het desa
hoofd, dat tenslotte de verantwoordelijkheid VOOI' cen rich
tig beheer del' gemeentelijke instellingen te dragen heeft, 
formeel behoort te blijven bestaan. Hct beheer zou alleen 
dan aan niet-desabestuurders kunnen wOI'den overgelaten , 
indien er flinke personen zouden worden gevonden, in 
staat en bereid om het beheer naar den eisch te voeren. 
hetgeen nog slechts betrekkelijk zelden het geval zal blii
ken te zijn, 

Verandering \'an bestuur alleen maakt echter van een 
desabank nog geen coöperatie, noch zelfs iets dat ook 
maar op een coöperatie gelijkt. Of de sterke man die in 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
dat bestuur absMuut noodzakelijk is, het desahoofd of 
een ander is, brengt in het wezen del' zaak weinig ver~ 
schil. Het voordeel van uitschakeling van de directe 
bemoeienis van het desahoofd is vooral, dat deze dan 
minder van zijn machtspositie misbruik kan maken en 
minder gelegenheid heeft om zich door l eeningeu van aU
deren de middelen te verschaffen om achterstallige belas
ting aan te zuiveren. Het is echter de vraag of de par
ticuliere sterke mau niet eveneens zijn persoonlijke be
langen wel eens met die van de desabank verwisselen zal. 

Overigens is de Regeering van meening dat pogingen 
om vau de desabanken instellingen te maken, die vleesch 
noch visch zijn, d.w.z. geen echte desa banken maar ook 
geen echte coöperaties, niet anders dan verwarring kun~ 
nen stichten en het tot nu toe bereikte in gevaar brengen . 
In den aanvang van de ontwikkeling van het volkscrediet
wezen is jarenlang getracht aan de desacredietinstellingen 
een coöperatief karakter te geven. 

De hee l' TC e r ]< kam p: Dat is ongeveer 25 j;.181 ' ge~ 

leden . 

De heel' ~I Ü h 1 e n fel d, dit'ecteur VRn Binnenlandsch 
Bestuur: De ervaring heeft de vruchteloosheid. ja het 
nadeel dier pogingen bewezen. Voor dorpscoöperaties tel
len de desabanken veel te veelleeners ; die coöperaties 
kunnen slechts slagen - de in Br'itsch~lndië opgedane er
varing leerde zulks ook reeds - met eenige tientallen , 
elkaar goed kennende en vertt'ouwende leden, ter'wijl de 
desabanken honderden leeners hebben. De coöperators 
moeten zelf het risico van hun onderneming dragen; bij 
de des.bank, met haal' geheel uit eigen vermog'en bestaanel 
kapitaal, is van risico nauwelijks meer sprake. Coöperato
ren moeten de zaken, waar het om gaat, kmmen beoor
eleelen, voor hun meening dUt'ven uitkomen, critiek op de 
leeningen van hun medelcden durven geven: bii den een
voudigen desaman is daarvan weinig te \·erwaehtcll. De 
bloei yan de loemboengs~ en desabnnken is dan ook \"OOl~ 

een groot deel te danken aan de onmisbare, voo rtdurellde, 
intensieve controle, die er op wordt uitgeoefend en aan de 
leiding van bovenaf. 

Hiermede wil ik niet zeggen, dnt coöpm'ntie've vereen\.
gingen in de desa niet mog-el,jk zouden zijn. maal' slet"h ts. 
dat zij in rIk geval op een heel andel'e bUf:is zouden moeten 
berusten, heel anders geo rganiseerd zonden moeten z\jn dan 
de desacredietinstellingcn. Een kruisin g \'.1Il beide. in aard 
7.00 zeel" verschi ll ende SOol'ten instellingen, kRn slct'hts 
misgeboorten geven. 

Ik kom t.hans aan de rede vnn den he('l' Vfln Helsdin~en. 
welke reeds gedeeltelijk in het overgelegde nieuwe ont
werp en nota vall toelichting tot haur reeht is gekomen. 
"'lOOI' zoo veel dit niet het g'evA ] iSI kan ik 11et gN]("hte lid 
wel toegeven. dat dOOl' w\izigin~ \'Hn deze of van de In
landsche-gemeente-Ordonnantic het desahoofd het beheer 
der lnlandsche Gemcente~credietinstellingen zon kunn en 
worden ontnomen, maal' zoolang een dergelijke wijziging 
niet heeft plaats gehad. knn het desahoofd nooit geheel 
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worden uitgeschakeld. Een zoodanige wetswijziging, die 
trouwens niet is voorgesteld, acht de Regeering evenwel 
ongewenscht; eventueele vermindering van de directe be
moeienis vau het desahoofd met de credietinstellingen be
hoort, zooals de heer Kerkkamp terecht heeft opgemerkt, 
geheel vrijwillig te geschieden. 

Verder kan ik den heer Van Helsdingen nog mededee
len, dat inderdaad de ordonnantie niet naar het departe
meut vau Justitie ter behandeling is gezonden. Ik geloof 
ook niet, dat het voordeel daarvan tegen het groote tijd
verlies zou hebben opgewogen. De wijzigingen, die in 
eersle instantie in het ontwerp zijn aangebracht, zijn hoofd· 
zakelijk het gevolg van het streven om zoo veel mogelijk 
aan de in het Gedelegeerdenverslag geuite verlangens te
gemoet te komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb er in den aanvang mij
ner rede op gewezen, dat een der door den hecr Kerkkamp 
gedane suggesties door de Regeering ook zonder amende
ment is overgenomen. '1'ot mijn spijt kan ik dat evenwel 
niet zeggen vam ecn tweede suggestie, welke dat geachte 
lid hceit gedaan ten aanzien vall artikel 12 van het ont
werp. De heel' Kerkkamp heeft n1. gevraagd, waarom beleg
ging op termijn allecn is toegelaten bij een andere volks
bank dan die, binnen wie l' I' essort de desacl'cdietiut;telling 
gevestigd is, en waarom de beool'deeling van de wensche· 
lijkheid van zoodanige belegging niet aan den regent en 
den plaatselijken ambtenaar der Centrale Kas overgelaten 
kan worden. Ik heb die vraag tot het laatste bewaard, 
omdat ik hierop eenigszins uitvoerig wenschte te antwoor
den. 

Er behoort samenwerking te zijn tusschen desacrediet
instellingen en volks bank, in zooverre, dat de desainstelling 
bij de volksbank belegt, en deze die beleggingen niet alleen 
aanneemt, maar daarop ook een redelijke rente vergoedt. 
Nu is het in het belang van de liquiditeit der desacrediet
instellingen gewenscht, dat zij zoo veel mogelijk direct op
eischbaar beleggeIl. Vandaar dat zulks iJl artikel 12 lid 1 is 
voorgeschreven en dat artikel 7 § 3 van het model-algemeen
Reglement vOO I.' volksbanken de aanname van dool' desacl'c
dietinstellingcn aangeboden spaargeldon en gelden in 100-

pende rekcning vool"sclll"ijft. In wezen is echter het groot
ste deel dezer gelden voor de volksbal1k vast bedl'ijîskapi
taal , juist omdat de belegging bij haal" wettelijk is voor
geschreven en omdat dje gelden grootcndeels reserves zijn, 
die slechts in zeer bijzo'l1dere omstandigheden word,n aan
getrokken. De volksbank behoort daarom redelijkerwijze 
een rcnte te vergoeden, die het midden houdt tusschen die 
voor knssiel'sgelden en die VOOl' geld op langeren termijn, 
clus ongeveer 3 à 3Y2% per jaar. Voor het geval zij hiertoe 
onwillig mocht blijken, is in artikel 12 lid 2 bepaald, dat 
in bijzondere omstandigheden last gegeven kan worden 
tot belegging van gelden van desacl·edietinstellingen bij 
een andere instelling. Deze belegging is tot die op ter
mijn beperkt, omdat het practisch toch noodzakelijk is de 
direct noodige kasmiddelen bij de volksbank ter plaatse t e 
latro, en omdat direct opeischbare belegging der overige 
gelden elders weinig voordeel zou geven. Na deze t.oelich-

H andellngen. Zitlingsjaar 1929- 1930. 

(DIR. VAN B. B., VOORZ., VAN HELSDINGEN.) 
ting zal het duideli jk zijn, waarom geen belegging op ter
mijn bij de eigen volksbank is toegelaten. Op deze wijze 
toch zou artikel 12 lid 2 het karakter van straf- en dwang
maatregel tegen die bank verliezen en misschien zelfs in 
de hand werken - wat jnist moet worden tegengegaan -
dat de volksbanken de bij haar belegde gelden eener dorps
credietinstelling in twee rekeningen gaan splitsen, een kas
siers- en een depositorekening. Zoodanige splitsing van 
de belegging eener desabank of loemboeng, welke beleg
ging, na de overboeking van het teveel op de desakas, wel 
niet hooger elan f 1000 tot f 2000 zal zijn, in twee rekenin
gen - rekeningcourant en deposito - is bovendien onprac
tisch en moet daarom hooge uitzondering blijven, waarom 
het niet aan te bevelen is, haar bij de eigen bank toe te 
laten. 

Als dwangmaatregel tegen de volksbank kan de beslis
sing omtrent artikel 12 lid 2 moeilijk worden gegeven aan 
den regent, die immers als regel ook voorzitter clier bank 
zal zijn. Ook is het ongewenscht, dat de plaatselijke ambte
naar der Centrale Kas tot een dergelijken uitersten maat
regel uit eigen gezag het initiatief neemt, vandaar dat 
bedoeld initiatief aan den directeur der Centrale Kas en 
de beslissing aan den Gouverneur is gegeven. Bezwaar be
hoeft daar niet tegen te bestaan, daar van artikel 12 lid 2 
slechts zeer zelden gebruik zal behoeven te worden gemaakt. 

f}'cn slotte wil ik Cl' in het algemeen nog op wij~cn , dat 
niet alleen voor desacredietinstellingen directe opeischbaar
heid harer reserves wenschelijk is, maar dat ook de reserves 
der voikscredietbanken, voor zoover niet in effecten belegd, 
direct opeischbaar bij de Centrale Kas belegd zijn. De 
dorpscredietinstellingen en de volkscredietbanken hebben 
over en weer veel nut van elkaar en geen van beide moet 
daarom het onelerste uit de kan willen halen. De dorps
instellingen zouden dc volkscredietbank niet goed knnnen 
missen; een interest van 3% of meer voor al haar beleg
gingen dooreengenomen, dus zoo wel voor de gelden waar
over zij geregeld beschikken als voor die, welke practisch 
voor langen tijd vast zijn, houdt daarmede dan ook rekening. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! In ,"erband meI 
heigeun de Regeeringsgcmachtigde omtrent deze zaak heeft 
opgemerkt en in verband ook met het technische karakter 
van het te behandelen onderwerp, zou ik den heer Van 
Helsdingen, als eel'ste onderteekenaar del' amendementen 
vervat in de stukken 3-16, willen verzoeken alsnog op 
te geven, welke van die amendementen blijven gehand
haafd en welke kunnen vervallen . Indien hij dit nu da
delijk zou kunnen mededeelen. zou ik daar prijs op stellen, 
doch desgewenscht zou ik de yergadering VOO1" eenigen tijd 
kunnen schorsen. 

De heer Van H e l sd i n gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Ik z.a l gaarne aan Uw verlangen voldoen en dan mag 
ik zeker wel tegelijkertijd. hetgeen ik. nog te zeggen had 
er aan toevoegen. aangezien ik dan verder het woord niet 
meel' behoef te voeren. 
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Ik zou er de Regeering wel mijn erkentelijkheid voor 
willen betuigen, dat Zij versehillende van de door ons voor
gestelde amendementen heeft overgenomen, waardoor Zij 
het ons zeer gemakkelijk heeft gemaakt. In de ~erste plaats 
kunnen, nu de Regeering de v<lorgestelde wijzigingen reeds 
in het ·ontwerp heeft opgenomen, vervallen de amendemen
ten stukken 3 en 4 - zoowel a als b - 6, 9, 11, 13, 15 en 16. 

Het amendement stuk 7 heeft de Regeering eenigszins 
gewijzigd overgenomen. Met die wijziging kunnen wij ons 
geheel vereenigen, zoodat wij dit amendement hierbij in
trekken. 

Niet zijn overgenomen de amendementen stukken 5, 8, 
10 en 12, die eigenlijk alle precies hetzelfde beoogen, n.l. 
om de woorden: "ln overleg met" te vervangen door "ua 
raadpleging van " . De nadere toelichting, die de Regee
ring echter in haar Nota van Toelichting hierop heeft ge
geven, breugt ons ertoe, <>ok deze amendementen in te 
trekken; wij kunnen ons met de motiveering door de Re
geering gegeven, wel vel'eelligen. 

Op het oogenblik blijft dus alleen nog gehandhaafd hct 
amendement, vervat in stuk 14, voorstellend in artikel 23 
de woorden "den Gouverneur" te vervangen door de woor
den "het college van gedeputeerden " . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb met den heer Blaauw 
afgesproken, dat hij over dit amendement onzerzijds na
der het woord zal voereu. 

De Voo l' zit ter: De amendementen stukken 3-13 
en 15-16 zijn vervallen verklaard ,of inge.trokken en ma
ken als zoodanig geen onderwerp van beraadslaging of 
stemming meer uit. Thans is dus alleen nog aan de orde 
het amendement-Van Helsdingen c.s., stuk 14, betreffende 
artikel 23. 

De heer Koe s 0 e m 0 Joe do: Jl1ijnlleer de Voorzit
ter! Ik zal het op het oogeublik uiet hebben o,-er het 
amendement, dat nog niet is ingetrokken, maar ik zou een 
kleine opmerking wenschen te maken met betrekbng tot 
hetgeen is gezegd over stuk 9 in de Nota van Toelichting 
op de nader gewijzigde ontwerp-ordonnantie. 

Wij lezen 'in de Nota van Toelichting onder pWIt 5: 
"Met de amendementen, ten doel hebbende in het 

eerste (ten rechte : eerste en tweee) lid van artikel fi, 
het eerste lid van artikel 8, het tweede lid van arti
kel 10, het tweede lid van artikel 13 en het ee"ste lid 
van artikel 19, de woorden "in overleg met" te vervan
gen door "na raadpleging van" (stukken 5, 8, 9, 11) 
en 12) kan de Regeering in het algemeen niet mee
gaan ". 

Mijnheer de Voorzitter I Ik meen echter, dat het tus
schen haakjes genoemde stuk 9, betrekking hebbende op 
artikel 10, daaruit moet komen te vervallen, wijl dat in
derdaad ook door de Regeering is overgenomen. 

'De heer K e l' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Eerst 
een enkel woord over de algemeellc inleiding. De Regeering 
heeft toegegeven, dat de mogelijkIleid zou bestaan, geleide-

(KERKKAMP.) 
1 ijk van de desa-credietinstelLingen te maken een Boort van 
coöperatieve instellingen in dezen geest, dat het desabestuur 
zich zou terugt,ekken en dat het bestuur gekozen zou wor
den uit de deelnemers. 

De Regeering heeft gesproken van een kruising. Mijn
heer de Voorzitter! Dat is niet de bedoeling; er is slechts 
overgaug bedoeld. Ik geloof, dat wanneer het mogelijk is, 
al dadelijk een volledige coöperatieve bank op te richten, 
daarvoor dan de desacredietinstelling moet wijken. Dat zal 
in verschillende gevallen echter uiet mogelijk zijn en dan 
is het wellicht een geschlkte overgang, geleidelijk het desa
bestnul' terug te trekken; uit de deelnemers zullen dan 
inderdaad de meest krachtige persoonlijkbeden op den voor
grond treden, maar geleidelijk zullen ook andere deelnemers 
meer stem in het kapittel krijgen en zich voor deze instel
lingen gaan interesseeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Thans enkele opmerkingen naar 
aanleiding van hetgeen ik in eersten termijn gezegd heb 
over een tweetal artikelen. Ik ben met mijn opmerkingen 
in eersten termijn niet erg gelukkig geweest. Mijn eerste . 
opmerking betrof artikel 7 en hoewel ik daaromtrent geen 
amendement had ingediend, heeft de Regeering mijn sug
gestie toeh gevolgd. Sedert dien is echter mijn enthousiasme 
voor het door mij geuite denkbeeld belangrijk verminderd. 
Ik vind de overname van deze suggestie door de Regeering 
niet zpo heel erg gelukkig. Het betreft hier toch deze 
kwestie, dat volgens den eersten gewijzigden tekst bij ge
breke van overeenstemming de gouverneur zou beslissen. 
Daarover heb ik naar aanleiding van de praktijk een op
merldng gemaakt, die tot gevolg heeft gehad, dat nu de 
resident zal beslissen. 

Mijnheer de Vborzitter! Dat is een kwestie van aan
voelen en met deze zijde van de zaak heb ik de vorige maal 
niet voldoende rekening gehouden. Ik geloof, dat het om 
verschillende redenen wel zoo goed was geweest, indien de 
Regeering de beslissing bij den gouverneur had gelaten. 

De heer Kan: Er kan een nieuw amendement worden 
ingediend. 

De heer K e l' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! De 
heer Kan wil misschien een amendement indienen. Ik 7.:1.1 
het vermoedelijk bij deze gelegenheid nalaten. 

De tweede wijziging, die in artikel 7 is aangebracht, ge
schledde naar aanleiding van een amendement van den heer 
Van Helsdingen c.s. In het derde lid van dit artikel stond 
namelijk: 

"De in het vorige lid bedoelde schrijvers worden 
door den Regent op voordracht van den plaatselijken 
ambtenaar der Centrale Kas benoemd". 

Aan de woorden "op voordracht van" wordt nu toege
voegd: "en in overeenstemming met". Ik geloof, dat dit 
ook psychologisch niet juist is. Men had hier de beslissing 
moeten laten aan den Regent op voordracht van den plaat
selijken ambtenaar der Centrale Kas en men had geeu over
eenstemming moeten eischeu . De verhouding tussche.n deze 
beide ambtenaren is van dien aard, dat het juister ware ge-



51 

9de VERGADERING - WOENSDAG 11 SEPTEMBER 1929. 

Regeling van het beheer van llliandsche gemeente~cl'ec1i et-instellingen Lil de prodncies op Java en Madoera. 

(KERKKAMP.) 
weesL, indien men niet ingegaan was op het amendement 
van den heer Van Helsdingen en dus de beslissing had gela
tcn aan den regent. 

Mijnheer de Voorzitter! Een ander amendement van 
den heer Van Helsdingen, dat ook door de Regeering is 
overgenomen, eveneens tot mijn spijt, betreft artikel 10. 
In dat artikel was overleg lllet de betrokken desabesturen 
over de vaststelling der aan de Inlandsehe gemeenten over 
te dragen gelden voo"geschreven, terwijl die vaststelling 
zou geschieden door den regent in overeenstemming met 
den plaatselijken ambtenaar der Centrale Kas. Op in
st~gatie van den heer Van Helsdingen is daarvan gemaakt: 
" Ila raadpleging van" de betrokken desabesturen door bet 
college van gecommitteerden. Tegen het laatste beb ik 
geen bezwaar, maar ik acht de nitsluitende raadpleging van 
het desabestuur minder juist. Ik geloof, dat het hier een 
kwest ie betreft, waarin overleg met desabesturen beter 
ware geweest dan enkele l'aadpleging. Het is misschien ver
keerd. Mijnheer de Voorzitter, maar ik houd nu eenmaal 
van overleg en ben een tegenstander van bet beslissen door 
een boogere macht, zonder dat deze behoorlijk overleg 
110eft gepleegd lllet de betrokken lagere machten. Rand
pleging - de Regeering beeft het zeer juist uiteengezet 
in de Nota van 'l'oelichting op het nader gewijzigde ontwerp 
- is heel wat anders dan overlegpleging. En juist op de
zelfde ,gronden waarop de Regeering dat betoogd herft acht 
ik hier raadpleging niet voldoende en overleg gewenscht. 
~enzelfde opmerking betreft een wijziging, voorgesteld 
door den heer Van Helsdingen en wederom overgenomen 
door de Regeering, betreffende artikel 13 tweede lid. Daar 
stond oorspronkelijk: 

.. Zoodra dat maximum met een door dien ambtenaar 
in overleg met den regent vastgesteld bedrag wordt 
overschreden ...... . .. . .... , enz.". 

Daarvan is gemaakt: 
" Zoodra dat maximum met een door dien ambte

naar" - den ambtenaar van de Centrale Kas - na 
raadpleging met den regent vastgesteld bedrag wordt 
overschreden ............ enz. ", 

Bij de eerste redactie was dns de regent, zooals bet in 
de verhoudingen, lUeen ik, past, de vooraanstaantle man 
en nu heeft de Rcgcering van den regent den tweeden man 
gemaakt en van den plaatselijken ambtenaar van de Cen
trale kas den eersten. Ik meen, dat deze wijziging in de 
bestaande verboudingen niet juist is. 

Tenslotte nog een enkel woord over de door mij voor
gestelde wijziging van artikel 12. Ik kan zeggen. Mijn
heer de Voorzitter, dat ik na de toelichting van den Regee
ringsgemachtigde zooeven gegeven, wel overtuigd ben, dat 
de oO"sj)ronkel ijke redactie kan worden gehandhaafd. Nu 
blijkt, dat de Volksbanken van gelden, die direct opeisch
baar worden belegd 3 à 3%% rente betalen, is het verschil 
met belegging op termijn niet zoo heel groot. Bovendien 
kan ik mij voorstellen, dat men hier ecn soort van dwang
maatregel noodig acht om de volksbanken - waarvan ik 
overigens niet weet in hoeverre zij zelfstandig staan en niet 
geheel gedirigeerd worden door de Centrale Kas - te 

(KERKKAMP, MIDDENDORP, SOEJONO.) 
dwingen de desacredietiustellingen niet met te lage rente 
af te schepen. Ook voel ik iets voor de overweging van de 
Regeering om, waar de regent voorzitter van het bestuur 
der volksbank is, lüet aan den regent op te dragen, omtrent 
deze belegging te beslissen, zoodat ik per slot van rekening 
mijn oorsprqnkelijke gedacbte - en wijziging van art. 12 
alsnog voor te stellen omdat de Regeering niet op mijn 
suggestie is ingegaan - achterwege zal laten. Ik meen, 
dat de zaak, zooals zij thans is geregeld, voldoende aan
sluit bij de practijk. 

De heer M i d den d 0 l' 1': Mijnheer de Voorzitter! Ik 
verschil van meening met den geachten Regeeringsge
machtigde over het inschakelen vnn particulieren in het 
bestuur van dorpsbanken. Als ik zooeven goed gehoord 
heb, heeft de Regeeringsgemachtigde gezegd, dat dit 
slechts zelden mogelijk zal zijn. Ik stel daartegenover 
ervaringen uit de Karolanden, waar indertijd, toen er 18 
dorpsbankjes opgericht waren met ieder dl'ie bestuurs
leden, dus als ik goed tel, 54 bestuursleden tezamen, van 
dit getal niet minder dan 50 particulieren waren, en dus 
slechts bij uitzonderingsgevallen de penghoeloe, daar het 
dorpshoofd, in bet bestuur gekozen werd. 

Nu wH ik gaarne toegeven, dat coöperatieve banken, 
zooals die in de Karolanden bestaan, anders werken en 
dat dam"'oor andere "egelingen moeten worden gesteld 
dan voor de gemeentebankjes zooals wij die op Java heb
ben, maar als bezwaar om den overgang van gemeente
bankjes tot particuliere te bewerkstelligen heeft de Regee
,'ingsgemachtigde o.a. genoemd, dat el' hier te veel leen ers 
zouden zijn. Als dit het boofdbezwaar is, zon ik in over
weging willen geven om b.V. de dorpsbankjes op Java te 
splitsen, om op die manier zoo snel mogelijk tot coöpera
tieve banken te komen. De Regeering is ook bereid, de 
omzetting te bevorderen) maar ik wil Haar gaarne nog 
nader daartoe aansporen. 

Dank r. j\[ijnheer de Voorzitte ... 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Slechts 
een enkel woord. Nu de gedachte van den heer Kerkkamp 
ten aanzien van art. 7 hoewel nog niet in een amendement 
belichaamd toch dool' de Rcgeering is overgenomen en 
daardoor bij conflict tusschen den ambtenaar van de Cen
trale Kas en den regent de regelende bevoegdheid in 
handen is gelegd van den resident in plaats van den Gou
Yerneur) zou ik nog enkele opmerkingen willen maken. 

Zooals de heer Kerkkamp reeds naar voren heeft ge
bracht) is het een kwestie van aanvoelen) een kwestie die 
verband bandt met de waardccring van de positie van den 
regent in het bervormd gebied . Ik wil hier verwijzen naar 
hetgeen destijds de heer Stibbe, Regeeringscommissaris 
voor de bestuursbervorming, ook naar aanleiding van het
geen verschillende Volksraadsleden hebben betoogd - in 
de eerste plaats de heer Djajadiningrat en verder de heer 
Koesoemo Joedo - heeft gezegd over de positie vnn den 
regent, nl. dat deze rechtstreeks ondergeschikt zou zijn 
Flall den Gouverneur; alleen in politioneele zaken zou de 
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resident, het hoofd van de afdeeling, hoofd van de politie 
zijn. Trouwens de instructie van den regent wijst er al op, 
dat de meerderheid van den resident eigenlijk een gevolg 
is van delegatie van Gouverneurshevoegdheden op hem. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal thans over dit pnnt niet 
in breedvoerige beschouwingen treden, maar zou toch wel 
even naar voren willen brengen, dat het goed is om met 
die positie van den regent rekening te houden en ingeval 
Van een conflict als zoo even aangegeven, de beslissing 
daaromtrent niet in handen te leggen van den plaatselij
ken ambtenaar, het hoofd van plaatselijk bestuur, doch die 
te laten rusten in handen van den Gouverneur, opdat daar
door de positie van den regent, ook ten opzichte van den 
resident niet omlaag wordt gehaald. Dit is een kwestie 
van betrekkelijk weinig beteekenis, maar ik geloof toch, 
dat de Regeering wel degelijk bepaalde argumenten en 
redenen had, toen Zij in eersten aanleg die bevoegdheid in 
handen van den Gouverneur had willen stellen. Ik zou 
daarom, met den heer Kerkkamp, den geachten Regeerings
gemachtigde willen verzoeken, het oude artikel ongewij
zigd te laten voortbestaan. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer B I a a 11. w: Mijnheer de Voorzitter! Zooals 
de heer Van Helsdingen zooeven reeds met een enkel woord 
heeft gezegd, zal ik bespreken het amendement op art. 23, 
vervat in stuk 14. Ik zal mij daartoe nitsluitend bepalen. 

In de nota van toelichting bij de gewijzigde ontwerp
ordonnantie komt de Regeering tot de conclusie, dat er geen 
enkele aanleiding is om de bestaande redactie van art. 23 
in den geest van het amendement te wijzigen. De rede
neering, die tot deze conclusie van de Regeering leidde, lijkt 
mij echter niet zeer sterk overtnigend en daarom zou ik, 
alvorens straks te probeeren een enkele aanleiding tot het 
wijzigen van de redactie van art. 23 aan te geven, eerst 
willen bespreken deze redeneering van de Regeering. 

En dan wil ik in de eerste plaats met eenige tevreden
heid opmerken, dat de Regeering in tegenstelling met de 
oorspronkelijke Memorie van Antwoord, waarin Zij uitdruk
kelijk heeft gezegd, dat de provincie buiten het dorpscre
dietwezen staat en daarmede geen bemoeienis heeft, in deze 
nota vau toelichting is begonnen met te erkennen, dat het 
College van gedeputeerden wel eenige indirecte bemoeienis 
heeft met het dorpscredietwezen, in zooverre, dat het toe
zicht nitoefent op de besluiten van den regentschapsraad, 
ook als die besluiten de dorpscredietinstellingen betreffen. 
Ik wil hierop wel even den nadruk leggen, dat dus erkend 
wordt, dat de provincie en daarmede de provinciale organen, 
m. a. w. ook hei College van gedeputeerden, bemoeienis heeft 
met de dorpscredietinstellingen. Nu gaat de Regeering, 
nadat Zij deze erkenning heeft uitgesproken, onderscheid 
maken tusschen directe en indirecte bemoeienis. Ik geloof, 
dat, wanneer men begint een dergelijk onderscheid te ma
ken, men op een gevaarlijk spoor is en tot op zekere hoogte 
blijkt dat ook wel in het vervolg. Verder wijst de Re
geering erop, dat aanneming van het ·onderwerpelijke amen
dement in str ijd zou komen met die erkenning van de Re-

(BLAAUW.) 
geering, dat Zij alleen heeft willen erkennen directe maar 
geen indirecte bemoeienis van de provincie en dan wijst 
Zij erop, dat bemoeienis van het College van gedeputeerden 
ten opzichte van de toepassing van art. 2 lid 3 en art. 7 
lid 3 practisch ongewenscht en principieel bepaald onjuist 
zon zijn. Ik heb die beide artikelen nagegaan maar eenige 
motiveering waarom een invoeging van de bevoegdheden 
van het College van gedeputeerden in art. 2 lid 3 practisch 
ongewenscht en principieel bepaald onjuist zou zijn, heb 
ik nog niet gezien. Als ik art. 7 lid 3 naga, geloof ik, dat 
er hier wel eenig misverstand moet bestaan, aangezien bij 
dit artikel in de oorspronkelijke redactie geenerlei conflict 
mogelijk is, terwijl in de gewij2igde redactie van dit artikel 
bij gebreke van overeenstemming, de beslissing wordt ge
legd in handen van den resident, zoodat de Gouverneur dus 
geheel buiten beschouwing blijft en dus ook het College 
van gedeputeerden, wanneer eventueel het amendement 
zou worden aangenomen. 

De Regeering zegt, dat beslechting van een betrekkelijk 
geschil daal" bet College vau gedeputeerden iu die 
twee artikelen eIken redelijken grondslag zou missen. 
Daartoe kan toch alleen de Regeering of een door 
Haar aan te wijzen Regeeringsvertegenwoordiger bevoegd 
zijn. Ik zie hierin niets anders dau een stelling. Waarom 
is alleen de Regeering of een door Haar aan te wijzen Re
geeringsvertegenwoordiger bevoegd j Is dat zoo van na
ture! Dan zou ik dit dadelijk willen ontkennen. Met het 
dorpscredietwezen heeft noch de Regeering, noch een door 
Haar aan te wijzen Regeeringsvcrtegenwoordiger van na
ture eenige bevoegdheid. Wanneer hier bevoegdheden aan
wezig zijn, zijn die door de wet gegeven en wa~eer men 
die bevoegdheden wil geven aan een Regeeringsvertegen
woordiger, zou men ze even goed kunnen geven aan een 
orgaan, dat bv. boven den regentschapsraad staat. 

Ik zou dus alsnog aan den geachten Regeeringsgemach
tigde willen vragen op grond waarvan hij tot de stelling 
komt, dat in deze gevallen wel een Regeeriugsvertegenwoor
diger van nature bevoegd is en bv. niet het orgaan, dat op 
den regentschapsraad van nature wel invloed heeft nl. het 
College van gedeputeerden. 

Ik \vil er thans toe overgaan te traehten er de Regee
ring v'an te overtuigen, dat er toch nog wel eenige aan
leiding zou kunnen bestaan het amendement, zooals het is 
ingediend, aan te nemen. Ik wil er dan in de eerste 
plaats op wijzen, dat in de verschillende gevallen 
waarin overeenstemming wordt geëischt, bij gebreke 
van overeenstemming een ander orgaan wordt aange
wezen om daarin een beslissing te nemen betreffen
de besluiten, die door den regentschapsraad zijn getrof
fen. Wanneer men in het systeem van de bestuursll Cl'VO J'
ming nagaat welke organen zijn aangewezen om beslis
singen van den regentschapsraad aan te tasten of daarvoor 
een andere beslissing in de plaats te stellen, of wel goeJ
ke.uring daaraan te bechten, komt men toch tot de over
tuiging, dát dit altijd is het College van gedeputeel·den 
en nimmer de Gouverneur. Ten minste, Mijnheer de Voor
zitter, ik heb gisteren nog eens de regentsehapsordonnan-
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tic nageslagen On daar wordt bv. iu de artikelen 2'1, 27, 54, 
57, 58, ·59 , 60, 61, 62, 78, 80, 124 en 125, wanneer een 
regentschapsbeslissing gegeven is, doch deze beslissing aan 
cenige llnc!c f'c yoot'zien in g moet worden onderworpen, altijd 
het Coll ege vun g-edeputeel'den genoemd en ik heb in het 

stelsel der bestuurshervorming nog geen enkel artikel ge
vonden, waarin een beslissing van den regentschapsraad 
vatbaar is voor verbetering, goedkeuring of verandering of 
iets dCI'gelijks, door den Gouvcl'ncm'. Op dezen grond zou 
ik toch wel onder de aandacht van den geachten Regee
ringsgemachtigde willen brengen, dat er wel degelijk eeni
ge aanleiding bestaat, om, waar een beslissing van den re
gentschapsl"11ad moet worden aangetast, niet den Gouver
neUr aan t.e wijzen, maar het College vnn gedeputeerden . 

Ik wijs bv. in deze voorliggende ontwerp-ordonnantie 
op art. 1, lid I. art. 2. lid 3. art. 8, lid 2 en misschien ook 
op a,·t . 2. lid 2 en al"t. 21. lid 2. Deze bet,·effen aUe be
slissingen van den rcgentschapsrauc( die in dele ontwerp
ordonnanti c VOOt' v(' ,·betcring worden voorgelegd aan den 
GouverneUl". Ik acht dit in strijd met het systeem van 
bestuUl"shervorming. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van H e l sdi n gen : Mijnheer de Voorzit
ter! Ik rou nog een enkel woord willen zeggen naar aan
leiding \"all een opmerking van den hecl' Kerkkamp. 

De Voo r zit t e r: U hebt in tweeden termijn reeds 
het woord gevoerd. 

De heer Van H e l sdi n gen : Ik zou alleen een rec
tificatie willen geven . 

De Voo 1" zit t e 1': l-Iet woord is aan den heer Van 
Helsdingen tot het geven van een rectificatie. 

De 110er Van Hel sdi n gen: Mijnheer de VOOJ·zit
t er! Het komt hierop neer, dat de heer Kerkkamp ge
meend heeft, dat de Regeering mijn amendement op ar
tikel 13 heeft overgenomen; hij vergist zich daarin echter, 
want de wijziging die in artikel 13 is aangebracht, heeft 
de Regeering aangbracht naar aanleiding van een opmer
king in het Afdeelingsverslag. Dus niet naar aanleiding 
van een opmerking m·ijnerzijds. 

De Voo r zit ter: Hiermede zijn de beschouwingen in 
tweeden termijn van de zijde van het CoUege geëindigd. 
lk za l thans de vcrgadering ceni gen tijd schorsen, ten 
einde den Regeel"ingsgemachtigde in de gelegenheid te stel
len, zijn ant' ... ·oord te prepareerell. 

De vergadering wordt van 9.17 nur v.m. geschorst 
en te 9.43 uur v.m. hervat. 

De Vo o r zit tel': Jnged iend zijn eenige amendemen
ten, voorgesteld door de heeren Soejono, Middendorp, Dwi
djosewojo en Kerkkamp, luidende: 

Handelingen. Zittingsjaar 1929- ]930. 

(VOORZITTER, DIRECTEUR VAN B. B.) 
Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen de 

volgende wijzigingen in de nader gewijzigde ontwerp
ordonnantie (Ond. 29 - stuk 18) aau te brengen. 

Stuk 20. De redactie van lid (3) van art. 7 ware 
te herstellen als aangegeven in de gewijzigde ontwerp
ordonnantie (Ond. 29 - stuk 2) ; 

Stuk 21. In lid (2) van art. la ware in plaats van 
de woorden "na raadpleging van" weder te steUen de 
woorden "na gepleegd overleg met"; 

Stuk 22. De redactie van lid (2) van art. 13 ware 
te hersteUen als aangegeven in de ontwerp-ordonnan
tie (Oud. 134, stuk 2), behoudens de toevoeging aan 
het slot van de woorden "in het eerste lid ". 

Deze amendementen zullen worden gedrukt en rondge
deeld cu onmiddellijk in behandeling komen. 

Het woord is aan den directeur van Binnenlandsch Be
stuur. 

De heer M ü h I e n fel d, directeur vau Binnenlandsch 
Bestuur : Mijnheer de Voorzitter! Gaarne zal ik de gemaak
te opmerkingen in de volgorde van de sprekers beant
woorden. 

De heer Van Helsdingen heeft geconstateerd, dat een 
groot deel van zijn amendementen is overgenomen, terwijl 
eenige amendementen door hem zijn ingetrokken. Over 
blijft alleen dat, vermeld in stuk 14, waarover de heer 
Blaauw uitvoering gesproken heeft, zood at ik daarop aan
stonds zal terugkomen. 

De heer Koesoemo Jo edo heeft slechts een kleine opmer
king gema.akt naar aanleiding van het vermelden van 
stuk 9 in de Nota van Toelichting onder nummer 5. Dat 
vermelden had natnurlijk zonder bezwaar achterwege kun
nen blijven, daar, zooals uit het onder nummer 6 op blz. 2 
van de Nota van Toelichting vermelde blijkt, dat amen
dement juist is overgenomen. 

Ik geloof echter niet, dat het bepaald onjuist was, het 
te vermelden, want het ging erom, dat eerst onder num
mer 5 genoemd zijn alle door den beer Van Helsdingen 
terzake ingediende amendementen en vervolgens onder
nummer 6 de mededeeling, dat slechts het eene overgeno
men kon worden. 

De heer Kerkkamp heeft nog een pleidooi voor de coö
peratie gehouden en is daarin bijgevallen door den heer 
Middendorp. Ik geloof echter niet, dat de Regeering- hier
in zoover af staat van de beide heeren ,omdat ik wel 
degelijk een toekomst zie, waarin ook de coöperatie zal 
kunnen bloeien. Het gaat er echter om, wat op het oogen
blik te doen is en dan is het ongewenscht om te snel 
overstag te gaan met deze gemeente credietinstellingen. 

Ik zou er ook op willen wijzen, dat het door den heer 
l\fiddendorp gegeven voorbeeld van de Karo- en Batak~ 
]nnd(lll w('l heel ste1'k is, maar geheel onbckend is dit op 
J ava toch ook ni et. want in de besturen van de dessa
eredietinstellingen hebben vaak ook particulieren zitting 
en nu hangt het er maar van af in hoeverre en in welk 
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tempo hieraan uitbreiding gegeven zal kunnen worden en 
omzetting in geheel door particulieren bestuurde instellin
gen kan plaats hebben. 

Een punt, dat nogal sterk de aandacht heeft gehad, 
wau,· eerst de heer Kerkkamp opgewezen heeft en later 
de heer Soejono op is teruggekomen en dat ook in den 
vorm van een amendement is ingediend, betreft de in 
artikel 7 aan den resident toegekende beslissende bevoegd
heid, welke tev.oren in het oorspronkelijk ontwerp was 
toegekend aan den gouverneur. 
. De overweging, die tot wijziging van het. ontwerp heeft 
geleid is deze geweest, dat bij nader inzien werd geoor
deeld, dat de gouverneur met dergelijke, toch zoo verba
zend onbeduidende beslissende bevoegdheden, als in casu 
het geval is, niet te veel moet worden opg~knapt. De re
sident is het bestuurshoofd van de afdeeling en bekleedt 
als zoodanig toch een werkelijk wel voldoende gewichtige 
'positie om in dergelijke kwesties, van in hoofdzaak plaat
selijk belang, een beslissing te kunnen nemen. 

De heer Soejono sprak van een omlaaghalen van de 
positie van den regent in hervormd gebied, maar ik zou 
daartegenover willen wijzen op de miskenning van de posi. 
tie van den resident, die tenslotte - zooals ik reeds zeide 
- immel's ecn voldoende gcwirhtige positie en bevoegd~ 

heid heeft, om in dergelijke zaken een beslissing te kun
Den nemen. 

De heer Soejono heeft ook nog gewezen op de niteen
zetting, die de toenmalige Regeeringscommissaris voor de 
bestuurshervorming, de heer Stibbe, destijds heeft ge
geven. Ik heb hier voor mij liggen een uitspraak van 
den heer Stibbe, gedaan in de zitting van 1925-- 1926, wel
ke te vinden is op blz. 1126 van de Handelingen. De heer 
Stibbe merkte toen het volgende op: 

"De tweeledige functie van den regent, nl. als 
regentschapsorgaan en als Landsorgaan, is door den 
heer Koesoemo J oedo helder aangegeven, terwijl uit 
zijne uiteenzetting ook met voldoende áuidelijkheid 
blijkt, dat de thans bestaande verhouding van den 
regent tot het hoofd van gewestelijk en tot het hoofd 
van plaatselijk bestuur na de invoering van het 
nieuwe stelsel geen wijziging ondergaat. M.a.w. de 
verhouding, welke thans bestaat tusschen regent 
eenerzijds en resident en assistent-resident anderzijds, 
zal in het hervormde gebied blijven bestaan tusschen 
regent eenerzijds en gouverneur en residentafdeelings
hoofd anderzijds". 

Hieruit blijkt dus, dat wat de verhoudingen betreft, 
het niet de bedoeling is geweest iets, de landszaken be
treffende, te veranderen, tusschen het Europeesche en het 
Inlandsehe bestuur, tusschen het gewestelijke bestuurs
hoofd, het plaatselijke bestuurshoofd en den regent. 

In het oude stelsel zou men er geen oogenblik over zijn 
gevallen, wanneer dergelijke bevoegdheden in handen zou
den worden gelegd van het hoofd van plaatselijk bestuur. 
Ik meen dus, waar het hier toch slechts een kleine zaak 
van minder gewiehtigen aard betreft, de aanneming van 
dit amendement te moeten ontraden. 

Ook is bezwaar gemaakt door den heer Kerkkamp tegen 
overname van het amendement van den heer Van Hels
dingen op art. 10, lid 2. Daar zon de heer Kerkkamp de 
voorkeur geven aan het behoud van de oorspronkelijke 
redactie "na gepleegd overleg met de betrokken desa
besturen". Er is -eigenlijk geen bezwaar tegen de oor· 
spronkelijke redactie, het is eenvoudig meer om practische 
redenen geweest, dat de Regeering in dit geva l meende de 
woorden "na raadpleging van" te kunnen overnemen, De 
oorspronkelijke redactie kan veel omslachtigheid tenge
volge bebben, wanneer het veraf gelegen desa 's betreft, 
waarmede een min of meer diepgaand overleg zou moeten 
worden gepleegd en waarmede men dan over en weer be.~ 
spl'ckingen zou moeten houden. Hierom alleen is aan de 
woorden "na raadpleging van" de voorkeur gegeven. 

Tegen de oosproukelijke redactie "na gepleegd overleg 
met" bestaat intnssehen geen overwegend bezwaar en 
de Regeering meent het amendement tot herstel van die 
oorspronkelijke redactie dan ook niet stellig te behoeven 
ontraden. 

Wat betreft de gemaakte opmerkingen inz •. ke de redac.
tie van artikel 13 en het daaruit voortgevloeide amende
ment dit. Waar het eerste lid van a,·tikel 13 zegt: 

,,(1) Geen Inlandsehe gemeente-credietinstelling 
mag een hooger bedrag in kas houden dan door den 

. plaatselijk ambtenaar der Centrale Kas toegestaan ", 
werd het logisch geacht, dat die plaatselijkc ambtenaar de 
beslissingsbevoegdheid inzake het toestaan van kleine over
schrijdingen in deze heeft, in overleg met den regent. 

Dit is echter ook geen principieele kwestie; als men in 
dit geval zeer sterk de voorkeur zou geven aau behoud 
van de redactie "door den regent in overleg met den amb
tenaar van de Centrale Kas", zou ook dit geen ernstigè 
gevolgen behoeven te hebben. Ik meen eehter uit een oog
punt van meer elegante constructie aan de gewijzigde re
dactie de voorkeur te moeten geven. In dit opzicht zou 
ik dus het aannemen van ,het amendement tot. herstel van 
de oorspronklijke redactie meenen te moeten. ontraden, 
hoewel er overigens geen overwegend bezwaar tegen be
staat. 

De heer Blaauw is nog eens teruggekomen op een reeds 
een vorige ma.al door hem voorgebrachte kwestie en heeIt 
deze thans in den vorm van een amendement gegoten. De 
geaehte spreker blijft s.terk aandringen op de vervanging 
van het woord "Gouvcl'netu,Il dool' de woorden "College 
van Gedeputeerden". Hij vraagt -ook waa·rom in de toe
lichting is gezegd, dat het toch wel vanzelf spreekt, dat 
met gevallen als genoemd in artikel 2, lid 3, het College 
van Gedeputeerden geen bemoeienis kan hebben, waar Ge
deputeerden toch inzake zoovele andere onderwerpen, de 
regentschapsraden betreffende, wel degelijk beslissende be
voegdheid hebben. 

Mijnheer de Voorzitter 1 Het ,gaat hier niet zoozeer 
over een kwestie ten opzichte van de regentschapsraden, 
maar het betreft hier een zaak van groot belang voor de 
Centrale Kas. Het gaat er hier om, dat een liebaam, dat 
geen Landsorgaan is, belangrijke beslissingen zou te ne-
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men krijgen betreffende een instelling als de Centrale K as, 
waarm ede het geen direete bemoeienis heeft , welke besJis
logen gl'oote financieele conseq uenties met zich zouden 

kunnen meebrengen. 

Artikel 2, lid 3, bepaalt het volgende: 
)JIn bijzondere omstandigheden kan de Hegent

schapsl'uad in overeenstemming met den Direet(~ur der 
Centrale Kas geheel of gedeeltelijke Vl'ijstelling van 
betaling verlcenen" , 

Wannee r hi erin nu het College van Gedeputeerden de 
beslissing zou krijgen en iets dergelijks zou veel voor
komen) zou dit vo'O r de Centrale Kas ernstige cOIl~equen

ties kumlCn hebben, en waal' de Centrale KHs een Landsin
telling is, Iij'kcn deJ'gelijke ing'l'üpendc bcyoegdhede. n \'1111 

e n pl'ovinciaal coll ege ten zijne opzichte bedenkelij le De 

R egecring meent dan ook de aan neming va n dit amende-
ment ernstig te moeten ontraden. 

Mijnheer de Voorzitte r! Hiermede heb ik m.i. oe spre
kers beantwoord. Ik dank U. 

De Voo rz i t te l' : Ik ben tat mijn spijt genoodzaakt 
de vergadering wederom te schorsen. Ik geloof 1111melijk, 
dat het beter is om alvorens tot stemming over t e gaan te 
wachten tot de vermenigvuldigde amendementen in han
den "an de leden zijn. 

De vergadering wordt te 9.56 uur v.m. geschorst 
en te 10 uur v.m. hervat. 

De Voo r z i t tel': Wi j kunnen thans tot stemming 
vergaan. Ter ve rdu idelijking, Mijne Heeren, deel ik U 
us mede, dat wij hebben als basis van stemming het stuk 
oor Z. E. den Gouverneur-Geueraal U toegezonden bij 
rief van 6 September 1929 No. 19, dus de nader gewijzigde 
ntwerp-ordonnantie, die in dat stuk (stuk 18) 3taat op 
e linkerh elft del' bladzijden. 
Er zijn op het oogenblik vier amendementen, n,l. één op 

artikel 7 (3), één op artikel 10(2), één op artikel 13(2) -
dat zijn de amendementen, neergelegd in de stukken 20, 
1 en 22 - en het amendement op artikel 23 stuk 14, dat 

zooeven dool' den heel' Blaauw is verdedigd. 

Tot stemming wordt overgegaan. 

De a rtikelen 1 t /m 6 worden aehtereen.volgens zonder 
oofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo J' zit t e r: A a n d e o r d e i s het a m c 11-

e m e nt-S oejono c.s. op artike l 7 (s tuk 20 ) . 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter ! Ik ge
oof, dat de oorspronkelijke toelichting van het geheele ont-
erp veel meer gaat in de richting van erkenning van de 

eteekenis van hct [nlandsch bestuur onder de bestuul's
ervorming. Vandaal', dat de Rcgeering cr in eersten aan
eg aan gedacht had bij het niet-opvolgen door den Regent 

(SOEJONO, VAN HELSDINGEN, KOESOEMO JOEDO, 
DIRECTEUR VAN B. B.) 
van de voordracht van den ambtenaar der centrale kas, 
de beslissing in handen t e leggen van den gouverneur. 
Hierin ligt inderdaad een meerdere app reciatie van do Re

gentsfunctie. Ik geef natuurlijk toe, dat ook rekening moet 
worden gehonden met de positie van den resident als hoofd 
van plaatselijk bestuur, maar de bestuurshel'vorming ademt 
toch een geest van elevatie der beteekenis van het Inlandseh 
bestuUl' en dus ook van den regent. 

Wat betreft hetgeen de heer Blaauw in verband met 
art ikel 23 naar vOl'en heeft gebra eht omtl'ent de bevoegd-
heid terzake van den gouverneul' om te beslissen . ...... .. .. . 

De Voo r ~ i l lel': De hesprek ing hie l'van zou ik 
lie\'er willen ui tstellen totdat de behandeling van het des
betl'effende amendement aan de orde is. 

De heel' S 0 e jon 0: .......... .. ... ik ga juist zoovel', dat 
ik dergelijke bevoegdheden zooveel mogelijk uit handen van 
het bestuur wil nemen en wil leggen in handen va ll de 
vel'tegenwoordigende lichamen. Ditzelfde geldt straks ook 
ten aanzien van artikel 10. Ik geef mijn geachten mede
leden dus in overweging voor dit amendement te slemmen. 

De heel' V an H e l sdi n gen: Mijnhee,' de Voor
zitter! Uit zuivel' pl'a ctischc ovel'wegingen zal ik tegen 
dit amendement stemmen. Op het oogenblik wordt dool' 
de Regeering vool'gest eld, de in het artikel bedoelde be
slissing van zeer gel'inge bcteekenis te leggen in han
den \'a n den resid ent. Ik meen, dat dc zaak wel een 
weinig wordt opgeblazen , wanneer hierbij de sfeer en het 
aanvoelen del' bestuurshel'vorming worden te pas gebracht. 
H et komt mij zeer practisch voor, deze be~lilSsing in han
den te le'ggen van den resident. Wanneer immers de be~ 

slissing terzake aan den g'oUVCl'nCHl' wOl'dt overgelaten. 
zal het practisch toch hierop neel'komen, dat een ambte
naar van het gouverneurskantoor de zaak eenvoud ig af~ 

doet en de stukken ter t eekeni ng voorlegt aan den gou
verneur, die ze dan zon<ler meel' teekent. Met dergelijke 
zaken kan de gOH verneur zich niet bemoeien. Hier gaat 
het over een plaatselijke aangelegenheid en het lijkt mij 
,laal'om betel', dat de plafitsel\jke autoriteit, die het dichtst 
bij de zaak staat, de beslissing in handen krijgt. 

De heel' Ko esoe mo J ocdo : Mijnheer de VOOl'
zitter! Ik zal evenals de heel' Van Helsdin gen uit praeti
sche overwegingen tegen het amendement stemmen, omdat 
ik ook van oordeel ben, dat inderdaad in dergelijke aan
gelegenheden bemoeienis van den gouverneur eigenlijk iets 
te ver gezocht is. Ik wil, wanneer ik dit zeg, el' den nadruk 
op leggen, dat het onthouden "an mijn stem aan het amen
dement geenszins een misk enning of kl eineering inh oudt 
van de positie van den I'egent. 

De heer M ü h I e 11 f e l d, directeur " fi n Binnenlandseh 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou alleen willen 
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zeggen, dat - naar ik ook zooeven reeds heb verklaard 
- de Regeering aanneming van dit amendement ernstig 
ontruud t, ook, omdat de taak vau den gouverneur tenslotte 
te ingewikkeld gemaakt wordt, wanneer men hem allerlei 
kleine en zelfs verbazend kleine bevoe"dheden gaat ver
leenen. Dat kan toch. nooit de bedoeling zijn en het zon 
er praktisch inderdaad op neerkomen, dat ondergeschikte 
ambtenaren van het Gouvernenrskantoor de beslissing 
krijgen. 

De heer E; a n: En waar blijft de decentralisatie j 

Het amendement-Soejono e.s. (Ond. 29, stuk 20) wordt 
in stemming gebracht en verworpen met 7 stemmen vóór 
en 12 stemmen tegen. 

v ó Ó ,. stemmen de heeren: Dwidjosewojo, Kerkkamp, 
Koesoemo Oetoyo, Blaauw, De Hoog, Soejono en Midden
dorp. 

Te gen stemmen de hecl'cn: Fruin, Bruineman, Roep, 
Kan, Koesoemo JoedoJ Mandagie, Schmutzer, s' Jacob, Van 
Helsd in gen, Soekawati, Ali Moesa en de Voorzitter. 

De artikelcn 7 1;jm 9 worden achtereenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan 
amendemcnt-Soejono 
stuk 21. 

<Ic ol'de 
c.s. op art. 10, 

l S h e t 
Ond. 20, 

De hcel' Sa e jon 0: Mijnheer dc Voorzitter! Een 
kort woord nog tot t oclichting. Er is m.i . eenig verschil 
tusschen dc uitdrukkingen na raadpleging van "en" na 
gepleegd o\'crlegd met. Bij het pl egen van overleg be
staat een pogen, om zooveel mogelijk tot overeenstemming 
te komen, tenvijl raadplegen analoog is met gewoon ad
vi es vragen, een bloot peilen als het ware van de inzichten 
van den gcraadpleegde, waaraan advies wordt gevraagd. 
Nu meen ik, dat door aanneming van dit amendement 
een ige meerdere waardeering wordt te kennen gegeven ten 
aanzien van de waarde van h e~ advies van het desabestuur. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mij nheer de Voorzit
t el'! lk za l mij tegen het amendement niet ver,zetten, om
dat bij aanneming daarvan de toestand praktisch niet ver
andert. Ik veronderstel toch, dat hetzij de raadpl eging 
dan wel het overleg, meestal mondelin g zal geschieden, H et 
College van Gecommitteerden zal wel een van zijn leden 
naar het desabestuur zenden, want een correspondentie 
tussChCI1 deze lichamen lijkt mij onder dc gegeven omstan
digheden uiet waarschijnlijk. En dan komt het vrijwcl 
op hetzelfde neer, of hier de behandeling zal geschieden 
door middel van raadpleging van- dan wel in overleg met 
}tet desa bestuur. 

(KOESOEMO JOEDO, KERKKAMP, FRUIN, DIR 
VAN B. B.) 

De heer Koe s 0 c m 0 Joe do: Mijnheer de Voorzi 
ter! In tegenstelling met den geachten vorigen spreker 
zal ik wel tegen het amendement stemmen, omdnt het. mi 
na de verklaring van de Regeering mindcl' op zijn plaat 
lijkt een, naar aanleiding van een in het Afdeelingsver 
slag gemaakte opmerking, dool' de Regee ring gewijzigd ar 
tikel weder in den oorspronkelijken vorm te willen herstel 
len. 

De heer KeI' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! He. 
geen de geachte vorige spreker heeft gezegd stemt toc 
niet overeen me,t den normalen gang van zaken. Wij zij 
hier in het geheel niet gebo nd en aan een opmerking in he 
Afdeelingsverslag. En wanneer de Rrgeering een derge 
Iijke s uggestie overneemt , zijn wij daaraan evenmin ge 
bonden . 

De heel' F I' U in: Mijnheel' dc Voorzitter! 
eigenlijk van de geachte voorstellers van het amendemen 
geen aannemelijke reden vernomen, waarom de Reg::-ering 
redactie niet juist zou zijn; integendeel ik geloof, dat d 
heer Van Helsdi!4l:en het juist heeft aangegeven, <lat hie 
het verschil in r edactie tusschen het Regeeringsvoorstel c 
die van het amendement, betrekkelijk gering is. Hct kom 
mij voor, dat dan echter het juiste standpunt is, dat me 
zich houdt aan het Regeeringsvoorstel, zooals het tban 
voor ons ligt en daarom al zal ik tcgen het amendemcn 
stemmen. 

De heer M ü h I e n fe l d, direeteur van Binnenlandsch 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Zooals ik zooevcn reeds 
te kennen gaf, is de aanneming van dit amendement een 
zaak, die voor de Regeering geen groot bezwaar hceft. Dat 
eehter het woord "raadpleging" is ,gebezigd en niet de 
uitdrukking "na gepleegd o,'erleg", heeft zuiver pl"actis('n( 
redenen. ,overleg toch met de desa's kan in de practijk 
tot vrij groote moeilijkheden aanleiding geven, want niet 
alle desa 's liggen op een half uur of een paar uur afstand 
van de hoofdplaats. Het plegen van overleg zou dm 
groote moeilijkheden en vertraging ten gevolge kunner 
hebben: De Regeering heeft echter op zichzelf geen over· 
wegende bezwaren tegen aanneming van dit amendement 

Het amendement--Soejono c.s. op art. 10 (Ond. 20, st. 21) 
wordt in stemming gebraeht en verworpen met 8 stemmer 
vóór en 9 stemmen tegen, 

V 6 Ó I' stemmen de heeren: Soejono, M1iddendorp, AI 
Mocsa, Dwidjosewojo, Kerkkamp, Koesoemo Oetoyo, Blaauv 
en de Voorzitter. 

T e ge n stemmen de heeren: Fruin, Bruillernan, Roep 
Kan, Koesoerno Jocdo, Mandagic, Schmutzer, s'Jacob el 
Soekawati. 

De artt. 10 tjm 12 wordcn achtcreenvolgens zonder hooj 
delijke s!emming aangenomen. 
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De V oor zit ter : A a n deo r dei s h et a m e n

d eme nt-Soejono c.s. op art. 13 (O nd. 29, st. 22) . 

W enscht de voorsteller het amendement nog nader toe 
te lichten j 

De heer Soejono: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Kerkkamp heeft de zaak zoo volledig toegelicht, dat ik mij 
mag ontslagen achten van den plicht terzake nog nadere 
toelichting te verstrekken. 

De heer Van Hel sdi n gen : Mijnheer de Voor
zitter! Ik zul legen dit amendement stemmen, ook weer 
uit practische overwegingen. De zaak gaat over de beslis
sing omtrent de grootte van het door credietinstellingen 
in kas te houden bedrag en over de vraag in hoeverre dit 
bedrag kan worden overschreden. Het lijkt mij , dat de 
beslissing hieromtrent beter kan worden gelegd in handen 
van den technischen ambtenaar dan in die van den regent. 
Ik zal daarom stemmen vóór het voorstel, zooals het door 
de Regeering is ingediend. 

Het amendement-Soejollo op art. 13 (Ond. 29, st. 22 ) 
wordt in stemming gebracht en verworpen met 8 stemmen 
vóór en 10 stemmen tegen. 

V Ó ó r stemmen de heeren: Soejono, Middendorp, Soe
kawati, Dwidjosewojo, Kerkkamp, Koesoemo Oetoyo, Blaauw 
en de Voorzitter. 

T e gen stemmen de heeren: Bruineman, Roep, Kan, 
Koesoemo Joedo, Mandagie, Schmutzer, s'Jacob, Van Hcls
dingen, AIi Moesa en Fruin. 

De artt. 13 tlm 22 worden achtereenvolgens zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s het am e n
dement-Van H e lsdingen c.s. op art. 23 (O nd. 
29, st. 14) . 

De heer Frui n: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
Blaauw heeft dit amendement verdedigd op dezen grond, 
dat art. 23 tekort zou doen aan de positie van de gedepu
t.eerden ten opzichte van beslissingen van den regentschaps
raad. Het komt mij voor, dat bij deze st.elling eenige be
gripsverwarring moet heerschen. De heer Blaauw heeft ten 
bewijze, dat zijn opvatting juist was, een reeks artikelen 
uit de regentschapsordonnantie opgesomd en daarbij erop 
gewezen, dat in al die gevallen gedeputeerden beslissen. De 
heer Blaauw is zoo vriendelijk geweest rrri,j een van die ar
tikelen te laten lezen, maar in dat artikel ging het om een 
conflict tusschen twee regentschapsraden en het spreekt van 
zelf, dat gedeputeerden in een dergel.ijk geval de beslissing 
nemen. Overigens, wat betreft besluiten van de regent
schapsraden, daar houden gedeputeerden te allen tijde t.oe-

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(FRUIN, BLAAUW,) 
zicht op, een toezicht, hierin bestaande, als ik mij wel her
inner, dat men eventueel aan den Gouverneur-Generaal kan 
vragen om schorsing of vernietiging van het besluit. Ge
steld nu, dat in een van de hier in art. 23 bedoelde gevallen, 
geen overeenstemming wordt verkregen tusschen den re
gentschapsraad en den directeur van do Centrale Kas, dan 
blijft ook voor dat beslnit het toezicht gelden van het Col
lege van gedeputeerden. Er is namelijk geen bepaling, ook 
niet in deze ordonnantie, die dat toezicht uitslnit. Ik ben 
het dus volkomen met den heer Blaauw eens, dat er op alle 
besluiten toezicht van het college van gedeputeerden moet 
blijven. Maar, Mijnheer de Voorzitter, het gaat hier om een 
geheel andere zaak, n.l. om de kwestie, dat er op een gege
ven moment een conflict kan zijn tnsschen den vertegen
woordiger van de centrale overheid, die ten opzichte van 
deze ordonnantie met een zeker toezicht is belast op deze in
stellingen, en den regentschapsraad en nu is het duidelijk, 
dat bij een dergelijk conflict nooit de beslissing kan zijn bij 
het collcge van gedeputeerden. Immers wat heeft de direc
tcU!" van de Centrale Kas met het college van gedeputeer
den te maken, behoudens in het artikel 20 lid 4, waar ver
meld staat "gehoord den direeteur der Centrale Kas"j 

Het komt mij voor, dat wanneer el' Cen conflict is tus
schen den vertegenwoordiger van de centrale overheid, 
- in deze den directeur van de Centrale Kas - en den 
regentschapsraad, dit alleen kan worden opgelost door de 
centrale overheid, die tenslotte uitgaat boven de plaatselijke 
overheid, en daarom zou het naar mijn idee de meest lo
gische oplossing zijn, indien in deze de beslissing was bij 
den Gonverneur-Generaal. Maar het is mij natuurlijk dui
delijk, dat dergelijke gevallen zich vaak kunnen voordoen, 
dat het in ieder geval moeilijk is den Gouverneur-Generaal, 
in al dergelijke gevallen met de arbitrage bij die conflicten 
te belasten en dan is er maar één oplossing en dat is, 
Mijnheer de Voorzitter, dat de in rang volgende vertegen
woordiger van de centrale overheid, dus de gouverneur, niet 
als voorzitter van den provincialen raad, maar als vertegen
woordiger der centrale overheid, in dergelijke gevallen de 
beslissing heeft. Daarom zou ik ernstig de aanneming van 
dit amendement willen ontraden. 

De heer BI a a ti w: Mijnheer de Voorzitter! De ge
achte Regeeringsgemachtigde heeft in tweeden termijn op 
mijn rede in het kort geantwoord en heeft over het gebrek 
aan systeem, dat in deze ontwerp-ordonnantie naar voren 
is gekomen - een bezwaarJ dat ik naar voren heb gebracht 
- met geen enkel woord gesproken. Hij heeft op een 
ander punt gezegd , dat wanneer deze bevoegdheid in 
plaats van aan den gouverneur zou komen aan het college 
van gedeputeerden daarvan ernstige consequenties zijn te 
verwachten, omdat hier de Centrale Kas mede gemoeid is. 
Maar, Mijnheer de Voorzitter, dan zou ik er toch wel op 
willen wijzen, dat de bemoeienissen met het desacrediet
wezen in het algemeen gedecentraliseerd zijn: zij zijn in 
het algemeen overgedra gen aan de regentschapsraden en 
de organen van die I'egentschapsraden. Dat is dus het 
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voornaamste punt in deze. En daarbij komt dan nog wel 
eenig toezicht van de Centrale Kas, dat wil ik niet ont
kennen, maar clat nu ineens het zwaartepunt gelegd moet 
worden op de belangen van de Centrale Kas en de be
langen van de decentralisatieorganen niet mogen gelden, 
wil ik niet toegeven. 

Overigens zou ik bij dit verwijt er nog de aandacht 
op willen vestigen, dat in het college van gedeputeerden 
de Gouverneur vertegenwoordigd i~ . Wanneer het dns gaat 
om een practische beschouwing van deze zaak, kan de ge
achte Regeeringsgemacbtigde in zooverre wel gernst zijn, 
dat de belangen die anders rechtstreeks door den Gouver
neur behartigd zouden worden, dan toch wel door zijn in
termediair in het college van gedeputeerden tot hun recht 
znllen komen. 

Ten aanzien van het verwijt, dat ik geuit heb over het 
gebrek aan systeem in deze ontwerp-ordonnantie, heeft 
mijn geacht medelid, de heer Fruin, naar zijn meening een 
verweer ten beste gegeven. Daarin heeft hij erop gewezen, 
dat de verschillende artikelen van de regentschapsordon
nantie, die ik heb aangehaald, op deze ordonnantie niet 
van toepassing zijn. Misschien is dat zoo voor een deel, 
maar voor dat gedeelte, waarop de regentschapsraad met 
deze zaak te maken heeft, blijven deze artikelen als aan
toonin g van het systeem van onze bestuurshervorming toch 
in volle kracht overeind. De regentschapsraad heeft als 
zoodanig geen toezicht van den Gouverncur op zich zelf. 

De heer F l' U 1 n : Volkomen juist! 

De heer B I a a uw : Nu heeft mijn geacht medelid, de 
heer Fruin, er bovendien op gewezen, dat het gedeputcer
dentoezicht op alle besluiten van den regentschapsraad 
overeind blijft. Ik zou bijna zeggen: dat is een bewijs te 
meer om te zorgen, dat er geen eigenaardige conflicten en 
eigenaardige verwarring komen te bestaa!,. Als voorbeeld 
verwij s ik naar het geval, dat de geachte Regeerings
gemachtigde heeft genoemd, n.l. art. 2(3), waar overeen
stemming wordt vereischt tusschen den regentschapsraad 
en den directeur der Centrale Kas. Als die overeenstem
ming niet wordt bereikt, zal volgens het systeem van deze 
ontwerp·ordonnantie de Gouverneur ,beslissen. Maar, wan
neer de overeenstemming er toevallig wel was geweest, 
zou het college van gedeputeerden het volle toezicht op 
het besluit van den regentschapsraad hebben gekregen. 

Juist om zulk een verwarring te voorkomen, zou ik 
mijn geachte medeleden in deze zaal ten sterkste willen 
aanraden om in dergelijke gevallen in plaats van "den 
Gouverneur" te lezen "het college van gedeputeerden ", 
opdat . het toezicht zooveel mogelijk in één hand blijve. 

(SOEJONO, FRUIN, DIR. VAN B. B., BLAAUW.) 
nict gesproken hebben, dc gelegenheid het woord daar
over te voeren. 

De heer S 0 e jon 0 : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
alleen met een enkel woord mijn stem motiveeren. Ik ben 
het geheel met den heer Blaauw eens. Ik ,geloof ook dat 
het vertegenwoordigend lichaam, in dit geval het college 
van gedeputeerden, in de genoemde aangelegenheden me
dezeggenschap moet hebben. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb met. 
zeer veel belangatelling de rede van mijn geacht nedelid, 
den heer Blaauw, aangehoord, maar ik geloof, dat hij toch 
wel in gebreke gebleven is mijn argmnenten t e be
strijden. Ik heb namelijk gezegd, dat het hier niet gaat 
over liet toezicht op de regentschapsraden. Het gaat hier 
om een conflict tusschen den regentschapsraad aan de eene 
zijde en een orgaan vlJ;n de centrale overheid aan de andere 
zijde, en dan zal de heer Blaauw mij toch moeten toegeven, 
dat als men d e zaak zoo beschouwt het college van gede
puteerden nooit kan 'beslissen hoe zulk een geschil moet 
worden opgelost. Het is niet alleen een zaak van practische 
beteekeuis, maar ook van ataatsrechtelijke beteekenis en 
opvatting. Ik kan mij niet voorstellen, dat in een derge
'lijk conflict het çollege van gedeputeerden - hoewel ik 
allen eerbied voor het toezicht van dat college heb - daar
toe in deze ooit het aangewezen lichaam kan zijn. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer M ü h I e n fel d, di recteur van Binnenlandsch 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil alleen verklaren, 
dat de Regeering zich geheel kan vereenigen met de uit
eenzetting, door den heer Fruin gegeven, nl. dat het geven 
der beslissende bevoegdheid aan het college van gedepu
teerden over een conflict tusschen een orgaan van de cen
trale overheid en den regentschapsraad, zeer ongewenscht is. 
De Regeering moet daarom aanneming van dit amendement 
ten sterkste on traden. 

De heer S 0 e k a wat i : In ieder geval kan de Re
geering in laatste instantie toch ingrijpen. 

De heer Ro e p : Mijnheer dc Voorzitter! Mag ik nog 
even het woord? 

De Voo r zit t er: De debatten zijn gesloten . 

De heer R oe p : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou het 
woord willen bebben om mijn stem te motiveeren. 

Laat men niet de Regeering volgen in Haar redeneering De Voo r zit ter: Dat hacl U dan zooeven mocten 
om onderscheid te maken tusschen indirect toezicht en in- vragen, toen ik Cl' gel egenheid voor gaf. Het WOQJ'd is 
directe bemoeienis eenerzijds en direct toezicht en directe thans aan de vool'8te11e['s van het amendement. 
bemoeienis anderzijds. 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! De heer 
De Voo r zit ter : Ik geef thans gaarne ook aan Fruin verplaatst het geval een beetje, wanneer hij zegt in

ledenJ die over het aan de orde zijnde amendement nog dien er staat "coll ege van gedeputeerden" is dat niet geheei 
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Regeling \·an het beheer van Inlandsehe gemeente-erediet-instellingen in de provineies op Java en Madoera. 

(BLAAUW.) 
in orde. Wànneer daar staat "de Gouverneur" is dat echter 
evenmill in orde. Het betreft hier nl. een gedecentraliseerde 
zaak en de Gonverneur als zoodanig heeft nergeIlJl in het 
systeem van de bestUln·shervorming een bevoegdheid, die 
ingaat tegen die van den regentschapsraad en dit bJ\jft bij 
het betoog van den heer Frnin volkomen overeind. 

Wat betreft het misschien minder systematische van het 
stelsel walllleer er zou staan "het college van gedepu
teerden n in plaats van "de Gouverneur", wil ik er in de 
eerste plaats op wijzen, dat aan het college van gedepu
teerden in dit ontwerp reeds eenigs bevoegdheid is toege
kend en wel in art. 20 lid 4, waarin wel degeJ\jk de be
moeienis van het college van gedeputeerden is opgenomen, 
elI wel "den directeur der Centrale Kas gehoord", zooals 
het daal' staat. 

I ets dergelijks heeft plaats in alle gevallen, waar een con
flict is ontstaan tIlsscheIl den regentschapsraad en den be
trokken ambt.enaar van de Centrale Kas, hetzij den direc
teur, hetzij den plaatselijken ambtenaar. In al die geval
len komt vanzelf de mecning van den ambtenaar van de 
Centrale Kas t.ot zijn recht. 

Bovendien heeft reeds de heer Soekawati er bij inter
rtlp tie op gewezen, dat mocht het college van gedeputeer
den bij zijn beslissing in deze zaak niet voldoende letten 
op het algemeen belang, dan nog altijd de beslissing van 
het coll ege van gedeputeerden voor vernietiging vatbaar 
is. 

Ik geloof dllS, dat wanneer de bewoordingen, vervat in 
het amendement werkelijkheid zonden worden er een jnis
tere l"cgeling getroffen zal zijn, clan wanneer er gesproken 
wordt van den Gouverneur. 

Ik dank U, Mijnheer de Vool·zit ter. 

(VOORZITTER. ) 
De Voo r zit ter : ThaIlJl kunnen wij tot stemming 

overgaan. 

Het amendement. Van Helsdingen c.s. (Ond. 29 - stuk 
14) wordt in stemming gebracht en verworpen Dlet 8 stem
men voor en 10 stemmen t egen. 

V Ó Ó l' stemmen de heeren: Middendorp, Van Helsdin
gen, Soekawati, Ali Moesa, Dwidjosewojo, Kerkkamp, 
Blaauw en Soejono. 

T e gen stemmen de heeren: Koesoemo J oedo, Manda
gie, Schmutzer, s'Jacob, Koesoemo Oetoyo, Frnin, Brnine
lIlan, Roep, Kan en de Voorzitter. 

De artikelen za en 24 en de nader gewijzigde ontwerp
ordonnantie (Stuk 18) in haar geheel, worden achteree~ 
vol gens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, welke 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit t e r: AlvoreIlJl deze vergadering te slni
ten, verzoek ik den heeren, in commissie bijeen te willen 
blijven. 

De vergadering wordt te 10.29 nul' V.Dl. gesloten 
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Ingekomen stukken. 

lOde VERGADERING. 5. B. G. S. van 25 September 1929 No. 2127/I1 houdende 
de mededeeling, dat de heer A. B. ten Berge de Re-

Vergadering van Dond erdag 17 Oet. 1929. geering heeft verzocht om ziin ontslagname als onge
daan te willen beschouwen. 

(Bij1!enroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wiiziging uitvoeringsvoorschrif
ten van het rechtsreglement buitengewesten (Ond. 26). -
Aanvulling en wijziging Provincie-, Regentschaps- en 
Stadsgemeente-ordonnantie en aanvulling kies-ordonnantie 
Gemeenteraden (Ond. 30). - Wijziging der ordonnantie 
betreffende de reorganisatie van het rechtswezen in Soe
rakart .. en Djokjakarta (Ond. 4/i ). - Instelling van 5 
stadsgemeenten in Midden-Java (Ond. 17). - Bekrachti
ging leeningsbeslnit gemeenteraad Palembang (Ond. 47). 
- Wijziging v jd regeling omtrent heffing en invordering 
van provinciale-, regentschaps- en stadsgemeente-belastin
gen (Ond. 70). - Wijziging ordonnantie tot overdracht 
zoutverkoop aan provincie West-Java (Ond. /i7 ). 

Voorzitter: J. W. ~1EYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Van 
Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Koesoemo 
Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, Roep, 
Schmutzer, Soejono en Soekawati. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Cohen Stuart en 
Staargaard. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren I Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat ziin ingekomen: 

A. De volgende op Voorzitter en leden betrekking heb
bende bescheiden: 

1. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 12 Septem
ber 1929 No. 2 tot het verleenen van een binnenlandach 
verlof aan den heer J. W .Meyer Ranneft, Voorzitter 
van den Volksraad. • 

2. Als voren van 7 September 1929 No. 14 houdende be
noeming van den heer F. Laoh tot lid van den Volks
raad. 

3. B.G. S. van 26 September 1929 No. 2137/II houdende 
de mededeeling, dat de heer F. Laoh, benoemd tot lid 
van den Volksraad, den voorgeschreven eed heeft 
afgelegd in handen van den Vice-President van den 
Raad vun Nederlandsch-Indië, belast met het dage
lijksch beleid der zaken. 

4. B. G. S. van .21 September 1929 No. 147/ II, houdende 
de mededeelng, dat de heer A. B. ten Berge ter kennis 
van de Regeering heeft gebracht, dat hij met ingang 
van 1 October d.a.v. zijn ontslag neemt als lid van den 
Volksraad. 

Worden tel' inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

Ir. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen. 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 18, 

24 en 24 September en 1, 9, 10 en 11 October 1929 
Nos. 15, 21, 15, 20, 15, 13 en 12 ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van 

de ordonnantie betreffende bescherming van 
's Lands bosschen in Singkil (Ond. 73 ); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot overdracht aan de 
provincie Midden-Java van den verkoop en de 
distributie van het zout (Ond. 74); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 
leeningsbesluit van den plaatseliiken raad van 
Tegal en Pekalongan (Ond. 7:' ); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van den 
eigendomsovergang op den Lande van de landen 
Tjampea, Sadeng of Penjawoengan en Tjiboenboe
lan (Ond. 76); 

e. een ontwerp-ordonnantie hondende subsidierege
ling voor opiophagenbehandeling (Ond. 77) ; 

f. een ontwerp-ordonnantie tot het treffen van een 
voorziening inzake de uitbetaling van het pensioen 
en gagement van eeuige groepen van gewezen 
landsdienaren (Ond. 78); 

g. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van arti
kel 15 van het reglement voor de rechterlijke 
organisatie (Ond. 70). 

De stukken ziin of worden gedrukt. 

2. B. G. S. van 10 en 12 October 1929 Nos. 2224j C en 
2240jC ter aanbieding van de antwoorden der Regee
ring op de door de Commissie nit den Volksraad voor 
de verslagen van de Algemeene Rekenkamers in 
Nederland"eh-Inuië en in Nederland over 1927 ge
maakte opmerkingen. 

De beantwoording wordt gedrukt. 

3. B. G. S. van 10 en 13 September 1929 Nos. 2038j Bcgr. 
en 2053j Begl·. houdende de mededeeling, dat de Gou
verneul'·Generaal in overeenstemming met den Volks· 
raad heeft vastgesteld afdeeling X en afdeeling lil 
van de derde aanvullingsbegl'ooting VOOI' het dienst
jaar 1929. 

4. Kabinetsbrieven van den Gouverne1ll'-Genel'aal van 
7, ll. 12. 14, 14. 14. 17, 20 en 30 September 1929 Nos. 
2, 29, Ix. 50, 55. 57. 29, 14 en 11 houdende ruedeeleeling 
van de vaststelling van: 
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In gekomen stukken. 

a. de ordonna nti e tot bekl'achtiging van een leenjngs
beslu it van den Minahasaraad (Ond. 32); 

b. de ol'donnantie tot aanvulling van artikel 152 van 11. 
het reglement op de- rechterlijke organisatie en het 
beleid der justitie in Nederlandseh-Indië (Ond. 
71 ) ; 

c. de ordonnantie tot herziening van de regeling be- 12. 
treffende huw elijken en \"i':' I'stootingen onder Mo
hammedallt'n op Ja "a en Madoe1"H (Ond. 411); 

d. de ordonnantie tot vaststelling van het aantalop· 
centen onderscheidenlijk op den aanslag in ' de in
komstenbelasting en in de vennootschapsbelasting- ] 3. 
ovel' bepaalde t ijd va kken (Ond. 2;) ; 

e. de ordonnantie houdende l1<lderc wij'Ziging en her
ni euwde afkondiging del' verkiezing van de tot de 
inheemsche onderdanen niet-Nederlanders behoo-
r end e leden van den Minahasaraad (Ond. 44 ) ; 

f. de ordonnantie tot r egeling van. het beheer der In
lnndsche gemeentecrcdietinstellingen in de provin-
cies op Ja va en Madoera (Ond. 29); 

g. de ordonnantie houdende nadere wijziging van de 
Toelatings-ordonnantie (Ond. 43); 

h. de ol'donnantie houdende eenige voorzieningen 
i. v. ID. de vaststelling van een nieuwe administra
tieve indeelin g van de J'esidentie Lampoengsche 
Districten (Ond. i'j ); 

i. de ordonnanties tot nadere wijziging van het Euro
peeseh Onderwijsreglement en tot regeling van de 
toekenning van subsidie uit 's lands kas ten be
hoeve van Europeesche bijzondere kweekscholen 
(Ond. 31 ). 

5. Kabinetsbri ef va n den Oouvernctlr-Gencl'aal van 2 Oc
tober 1929 No. 4 houdende de mededeeling, dat de 
Adviseur voor de D ecentJ'alisatie mede is gemachtigd 
om namens de Regecl"in g yool'lichting te verschaffen 
bij de beraadslagingen over de ontwerp-ordonnantie 
tot instelling V11n stadsg"rmecnten in de provincie 
Midden-Java (Olld. 17). 

6. B. G. S. van 7 Scptembel' 1929 No. 291x t el' aanbieding 

14. 

·15, 

16. 

.17. 

18. 

van een verslag betreffe nd e de in het g rensg'ebi ed 
Endc-BadjawiJ (FIOI'es) "oOl'gekomen onJ'egelmatig- 19. 

heden. 
7. Besluit van den Gouvel'neur-Gencl'aal van 30 Augustus 

1929 No. 23 tot benoeming' van den InspeeteUl' , Hoofd 
van den Dienst del' Land elijke Inkomsten tot lid van 
de llCommissie tot het 1H1gaan en verzamelen van ge- 20. 
gevens, betrekking hebbende op de welvaart del' In
heemsche bevolking", 

8. Als voren van 7 SeptemhcI' 1929 No. 12 tot benoeming 
van ~tr. B. 1'h. A. W est erouen van Meeteren tot Secre-
taris vun het Gouvernement, 2]. 

9. Als voren van 12 Septembel' 1929 No. 36 tot toekenning 
van een huishulutoelage aan een deel der r ekenplich-
tigen bij den dienst del' Opiumregie. 22. 

10. Als vOI'en van 12 Septem ber 1929 No. 41, waarbij aan 
Prof. DI'. B. J . O. Schrieke een studiereis naar lndo
China , Siam en de St l'nits Settl ements is opgedragen 

Hande lingen. Zittings jaar 1929- ]930. 

tel' bcstudeering van de Înl'il'hting van het. onderwijs 
in die landen. 
Besluiten van den Gouverneur-Generaal vn n 14, 21, 28 
en 28 September en 4 Octobe,' 1929 Nos. 36, 33, 2x, 14 
en 17 houdende machti ging, krachtens artikel 105 I. S., 
tot het doen van de in de besluiten vermelde uitgaven. 

Besluit van deu Gouvet'1leur-Oeneraal van 17 Septem
ber 1929 No. 32 tot eervol ontslag van W. C. van der 
Meulen als lid der HolJandse h-Inlandsche Onderwijs
commissie, en tot benoem ing in di ens plaats van Ir. C. 
Menschaar. 

Als \'Ol'cn n 111 24 Septem ber 1929 No. 3x tot eervol 
ontslag van ~ll'. C. Stal' Nnuta Cn l'sten als secretaris 
vun d e commissie tot vOOl'bereiding VUil een verorde
nin g' op den stant va n oOl'log en beleg en tot benoemin Q'. 
in di ens pl aats van MI'. B. J . Lambel's. 

Als voren van 20 September 1929 No. 14 to t nadere' 
vaststelling van de administratieve indeeling van de 
residentie Lampongsehe Districten. 

Als voren van 26 September 1929 No. 20 tot instelling 
van een commissie tot het instellen van een onderzoek 
naai' de wensehelijkheid en mogelijkheid van monopoli
seering del' vuurwerkfabricatie en een commissie tot 
het instellen van een onderzoek naar de wenschelijk
heid van hel'ziening van het "Reglement op (1en invoel', 
het bezit, den anmnnak. het vervoer en het gebruik 
van ontplofbare stoffen " . 

Als voren van 28 September 1929 No. 2 to t benoeming 
iu de Permanente Arbeidscommissie van J . Duncan 
als plaatsvervan gend lid gedurende de afwezigheid van 
het lid J. MOI·ton. 

Als voren va n 28 September 1929 No. 27 houdende 
aanteekening van het Koninklijk Beslui t bepalende de 
inwerkingtreding van de Indische Bed l' ij venwct. 
Als voren van J October 1929 No. 22 tot wijziging .van 
het besluit houdende machtiging aun den Directeur 
van Onderwijs en Eeredienst tot de instelling van een 
afdeclin g voor comptabiliteit en financieele zaken bij 
het hoofdkantooI' van den Dienst del' Volksgezondheid . 
Afsc hrift van den Indischen brief aan den Minister 
van Koloni ën hetl'effende een in den Volksraad ge
uiten wensch aangaande de vervulling van toekomstige 
vacatures del' functie vun Raadsman voor studeeren
den. 
Besluit van den Gouverneur-Generaal van 3 October 
1929 No. 4 tot eervol ontslag van MI'. H. J. Spit als 
Vool'zitter vun den VCl'zoeningsl'aad VOOl' de Spoor- en 
tramwegen op Javu en Madom'u en tot benoeming in 
di ens pluats van Prof. MI'. Dl'. H . W estl'u, 
Als vo ren van 3 Octobe,' 1929 No. 8 houdende aantee
kening. dat het dagelijksch beleid der zaken weder 
dool' den GouvCl'neUl'-GCllel'ual is aanvuard . . 
Als voren \'a n 5 Oct obo .. 1929 No. 5 tot ce l' voll e ont
heffing van H. J. Wiessing van het lidmaatschap van 
de Mcdcbestuul'scommissie en tot benoem in g in diens 
plaat s van D. J. Spanjaal'o . 
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Ingekomcn stukken. - Wijziging uitvoeringsvoorschriften van het ,·echtsreglement buitengewesten. - Aanvulling en 
wijziging Provincie-, Regentschaps- en Stadsgemeente-ordonnantie en aanvulling Kies-ordonnantie Gemeenteraden. -
Wijziging del' ol'donnantie bctt'effende de reorganisatie van het rechtswezen in SOCI'akal'h1 en Djokjakal'ta. -

Instelling van 5 stadsgemeenten in Midden-Java. 

(VOORZITTER.) 
De stukken 

i nzage gelegd 
genoemd sub 3 l/m 22 worden ter ]5. Schl'ij'ycn van Boengka :Moehamad il17.akp. wel'ving van 
ter secJ'etarie van den Volksraad. vrouwelijke contractanten. 

C_ 
den: 

Pe volgende iel" kennisnepüng ontvangen. beschei-

1. Mededeeling van den nieuw benoemden Legercomman
dant, dat Zijne El'cellentie de leiding vlln het departe
men~ van Oorlog aal)vaal·d heeft. 

2. Medcdeeling doo,· het hoofdkantoor van den Mijnbouw 
van de bedrijfsresultaten der goud- en zilvermijnen in 
Benkoelen over de maand Augustns 1929. 

3. Afschrift van een telegram, dat door handel en bevol
king van 'l'andjong Balei aan den Gouverneur-Generaal 
werd gezonden betreffende de sluiting van Tandjoeng 
Balei als haven. 

4. Moties van verschillende afdeelingen van den Kweek
school Bond betoogende de wenschelijkheid van: 

G. wederinstelling van de betrekking van 1sten In
landsehen Onderwijzer aan de H. I. S.; 

b. het overlaten van het toezicht op het Hollandsch
Inlandsch onderwijs aan de Inspectie voor het 
Lager Onderwijs alleen; 

c. de handhaving van de opleiding ter verkrijging 
van de aete-Nederlandseh; 

d. de ver"hooging VRn de toelage voor den Inlandschen 
taalonderwijzer op de Muloscho"!en. 

5. Adhaesiebetuigingen vun de I"ege'ltschapsraden Soek a
boem i en Madjalengka aan de motie van den Regent
schapsl"aad van Tasikmalaja betreffende de overdracht 
van de slachtbelasting, de motol"rijtuigenbelasting en 
de vrachtautoretributieregeling. 

6. Manifest van het Comité voor Zondagsrust. 
7. 'Resolutie van het V. V. L. naar aanleiding van het 

16. Schrijven van bloedverwanten mn Djaafar Djamil, ge
detineerd in de gevangenis te Padang·, pleitende voor 
diens invrijheidsstelling. 

17. Anoniem verzoekschrift om toekenning van subsidie 
aan pasirahs in de I'csidentie Palembang, die een in
komen van minde,· dan f 100.- pel· maand genieten. 

"Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd ter 
se~retllrie van den Volksraad. 

D. De volgende boekwerken. 
]. Statitiseh overzicht van de behandelde zieken van de 

koloniale troepen over 1924. 
2. 1)funtvers!ag over 1928. 
3. Staten van landsdienaren, die non-activiteitstrakte

l)1ent, wachtgelden en onderstanden bij wijze van 
wachtg'ild genieten (afjl"esloten 1 Juli 1929). 

4. Opga ven van gewezen landsdienaren, wier schulden 
aan den Lande wegens uitli'aven voor opleiding en 
uitzending n0li' niet zijn aangezuiverd. 

Opgenomen in de boekerij van den Volksraad. 

De Voorzitt .er: 
deling van: 

Aan de orde is ,de behan-

het ontwerp eener ordonnant i e tot 
wijziging van de voorschriften tot uit
v 0 er j n g van het Re c hts reg 1 e lil e II t B u i
ten gewesten (Staatsb lad 1927 No. 227), voor 
zoo ver bet r e f t het ge w est Man ad 9 (0 II d. 
26); 

conilict tussehen de S.S.-dienstleidiug en den Spoor- .h e ton t we r pee n e r 0 r don n a II tie tot 
boud. a a n v u 11 i n gen w ij z i gin g v a ~l deP r 0 v i n-

8. Afschrift van het rapport.HoJleman over de grond- c i e-, deR e g e uts c hap s- end eSt a d s g e-
rechten in de Minahasa. mee 11 te· 0 r d 0 11 n a n tic, a is m ede het 0 n t-

9. Bezwaarschrift van den ve,·oordeelde F. de Smedt. • w er p e e,n e r O,r don n a nt iet 0 t a a n v u II i,n g 
10. Schrijven van E. A. Hoeeke over vermeend niet correcu van de tKj es 0 r don na n tie - Gem een ter a den 

optreden van de ·politie te Meester-Cornelis bij de toe- (0 n d. 39); 
passing der hondsdolhcidbepalingen. 

11. Séhrijven van de ve,'ceniging van oud- en aotiefdi~~ het 0 n t wel' pee nel" 0 r don n a nt iet 0 t 
nende onderofficieren van het N ederlandsch-Indischei n a der e w ij z i gin g van deo r don n a n t. i e van 
leger "Madjoe" betreffende de gelijkstelling van dei 7 Jan u a r i 1903 (S t a a t s b I a d No. 8J, b,e t r e f
militaire pensioenen. fen d e èle re 0 l' g a nis a tie van het re c h t s-

12. Schrijven van het bestuur van den Bond van Inland- we zen inS 0 era kar t a en Jog jak art a zO 0-

sehe schrijvers ufdeeling Gouvernementskantoren te a lsd it n a der is ge w ij z i g d bij st n k 4 (0 n d_ 
Bata"i. houdende klachten betreffende de toepassinll' !lri). 
van de B . .B. L. op het Inlandsche personeel van h~t 
Belustingkantoor te Weltevreden. Deze ontwerpen woeden achtereen"volgens zonder beraad. 

13. Schrijven van Oei Ting Hie pleitende voor de oprich·' slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 
ting van een Hollandsch-Chineesche school te Kra1i:· 

14. 
saän. 
Sehrijvcn \"8n S. 1. Nirman houdende klachten teg~n 
den gewestclijk.en tecl1l1ischen leider van de veldpolitie 
te Pangkalpinang. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei spe b e h a n
del i n g va. 11 .e en v ij ft alo n t w e l' p . 0 r don na n
ties tot inste llin g van stadsgem. eenten. 
in de provincie Midden-Java (Ond. 17). 
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rnstcl1in g nln 5 stadsgemeenten in lUidden-J ava . 

(DWIDJOSEWOJ;O,) 
De hoC!' D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnh.ol' de Voorzitter! 

Niet zo nd er $clnoQ I11 heb ik het woord gcvrn agd om t en 
nan1.Îcn va n de voodiggende ontwerp-ordonnantie eenige 
oplrlt~ l'kingcn te maken, aangezien de kwestie) WH8l,'OVCl' ik 
het 7.~\ 1 hebbell. reeds meermalen d ool' vcle a.ndcl:eI1 1 en ook 
doof' mij zelf. is aangeroerd geworden, niet alleen, maa l' 
tevells omdat ik weet , dat mijn betoog ook deze n keel.' 
vruchteloos zal zijn. Dcspnda nks vez;rpccn ik, aa n mijll 
pli oht als lid "an dit vertegG"wQordigendc ~Q llege te heb
ben voldaan , wanneer ik niet nalaat mijn gevoelen omtrent 
d e ondCll' ha vigc kwestie ondel' Uw bijzondere aandacht t e 
brengen, 

Mijnhee r de Voorzitter! H et is algemeen bekend, dat 

(DWiIDJOSEWOJO, 
I;l~CENTRALISATIE,) 

ROEP, ADVISEUR VOOR DE 

zulks behoeft niet lang te wezen, aangez ien d(~ nood igc ge .. 
gevcns imm ~ I's reeds voorhanden zijn. 

:Mct oenige leden ncht de .Regcc l'ing het voorts onge .. 
wcnseht om met de instelling d el' stadsgemeenten te wach
ten, totdat bedoeld ondel'zoek za l zijn beëindigd, 

ln ve l'bnnd hiermed e zou ik ook gna rne van de Regeering 
willen vernemen, of ing'cval het onderzoek uitwijst, dat 
pi\brGiping van zetels voo I' lnheemschen wensehelijk is, 
waaraan ik niet twijfel, de Regeel'ingsvool'stellen tot die 
uitbl 'eiding spoedig kunnen worden tegemoet gezien, 

1 k dank U, Mijnheer de Vool'zitter, 

-de t egenwqordige zetelvçrdeeling in de gemeentçra(len hiel' De heel' Roe p : Mijnheer de Voor7.itter! Ik had niet 
te laniJe vele ,InheeJIlsehe intelleetu~elen, die krachtens hun het plan om over deze aangelegenheid t e spreken, maar nu 
opleiding en ontwikkeling een zetel in dergelijke colleges de heel' DwidjQsewojo iJeze zaak heeft aangeroerd, stel ik 
Di At onwnal'dig zouden wezen, niet kan bevr edigen, waal'· Cl' prijs op met een enkel woord mijn inzicht hieromtrent 
door Z\j zich VUil het nemen van zitting daa rin afkeel'ig uiteen te zetten. 
tOOl1en, Ook d e Rogeering schijnt de meening te zijn toe- Ik stel voorop, dat m, i. de instelling van de stadsge
gedaan, dat die ontevrep,enh cid niet geheel onredelijk is. meenten in Midden-Java bij' de invoering dezer ordonnantie, 
Immers, Zij h~eft meer dan eens ernstige ovel'weging aan- è~n daad is vlln tec hni sch-staatsl'echtelijken aal'd, die min 
g,eJs"ondigd van J1IQt jVOOl'ne m e ll, om de v~ l'tegenwoordiging of meel' toevallig, naoeli g is, doo l' de instelling van de pro· 
V'l'l ,pe Inheemscll e bevolking in die raden l)1eer tot haar vincie, Ij< zal daarom op hqt betoog van den heel' Dwidjo
r echt t o doon komen dan tot dusver het geval is, sewojo, om uitbreiding t e geven aan het aantal Inlandsehe 

\V at mijn wenschcn ten aanzien van mccl'bedoelde zetel- zetels. niet v~l'del' ingaan) omdat naar mijn meening) dit 
v~rdeeling zelf bctrqft, Mijnheer d e Vool'zittel', die zijn, betoog op dit moment vel'der gaat dan d e bedoeling van 
gelijk men v!ln mij niet andeJ;'s kan verwachten) niet zoo dien staatsrcehtelijken maatregel kan zijn. 
exol'bitunt, Ik zou op dit oogenblik b,v, lang niet wen- Ik zou hi eraan nog wel willen toevoegen, dat ik accoord 
schen, dat het aantal lnheemsche leden van den gemeente- kan gaan met het schl'ifte lijk antwoord van de Regeering, 
raad evel1l'edig zal zijn aan onze numerieke sterkte, maar dat op dit oogenblik de tijd nog niet gekomen is om een 
mij tevreden kunnen stellen met de uitvoering van de des- algemeenen maatregel te tI'effen , waa l'door andere verhou
t~ds 0.001' d en Volksraad aangenomen motie.Soejono. Maur, dingscijfers zouden wOI'den ingevoerd bij de vCl'dccling d el' 
~iinheeJ' de Voorzittel', een samenstelling' als die van den zetels in de gemeelltct'aden in Midden-Java, en dat ik mij 
gemeenteraad vun Sa latiga bijv . n.l. acht onderdanen ermee kan vereenigeJl, dat een nauwkeurig plaatselijk on
Ned erlanders. twee lnheemsche onderdanen niet-Ned el'1an- llerzoek VOO l' elke stadsgemeente afzonderlijk délêll'aan moet 
d el's en een nith ecmseh ondcl'daan.niet-Nedel'lander , kan voorafgaa n, gel\lk de Reg'epJ'in~ in Hél R.t' MemOt'tt' van Ant
tpeh ,I>iemand van ons - jlqe matig onze wenschen ook woord mededeelt. 
mqg~n zijn - qevl'edigen, Ik heb vçqeger , bij de wijziging V'lIl de samenstelling van 

Tegenover d e dOOI' sommige leden in het Gedelegeerden- den raad del" gemeente Malang, "óó r de uitbreiding van 
verslag naar voren gebrachte wenschelijkheid, om de zetel- het aantal Inlandsehe zetels aldaar gestemd, Daaruit 
vC l'decling te wijzigen in di r!' voege, dat meel' zet els - naa r hlijkt. wel, dat. ind ien het onderzoek dllidelijk ullngecft, dat 
d en maatsta f vun de samenstellin g va n den stadsgemeente- ~en w\lziging in de verhouding tusschen het aantal Euro
,raar te Malal~ - aan lnheem ehen zullçn word~n toege- peesohe en het aapt,,1 Inlandsehe leden noodig of wensche
k cnd , ofschoon de samenstellin g van den stadsgemeente- lijk is, ik daar niet princ ipieel t egenovcl' sta. Op het oogffn
raad te Malang nog niet geheel aan red elijke w,ensehen blik echter zou ik mij wel willen aansluiten bij het plan, 
beantwool'dt, staat de Regeerin g blijken$ de Memorie van dat de Regeering in d e Memorie van Antwoord ten aunzicn 
Antwoord afwijzend, .Daar~ij deelde Zij mede, dat de van deze aangelegenheid hee ft ontwikkeld, 
wensehelijkheid van een eventueele uitbreiding van bedoel- Ik dank U, Mijnheer oe Vool'zitter , 
de zetels gemeente voor gemeente onder de oogen zal WOl'

d r n gezien, 

,,0. m. omdat ccn ondel'~ock naar d e plaatselijke fac
toren voor de te nem ell beslissing in elk geval nood-I 
zH kelijk is " . 

VOOl'ts grit Z\j ons te kennen, dat voor eenige gemeenten 
in Midden-Ja va het onderzoek reeds is aangevangen. 

MUnhecr de Vool'zittcl', gaal 'ne zou ik van de Hegecl'ing 
vern emen, hoe lang dat onderz.oek zal dm'en. M_Ü dunkt, 

De heel' C o h e 11 S t ti a l' t ) adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Vool'zitter! De heer Dwidjosewojo 
heeft naar aanleiding van het onderhavige voorstel nog 
eens d e aandacht willen vestigen op de wenschel\jkheid om 
de heJ'ziening van de 7.ctelvel'dee1ing in de verschillende 
gemeenteraden op Midd en-Ju va nader onder de oogen te 
zien. 

De Regeering heeft in de Memorie van Antwool'd al doen 
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Wijziging ordonnantie tot overdracht zOlltverkoop aan provincie West-Java. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
uitkomen, dat deze kwestie Haar aandacht heeft, maar dat 
bij deze gelegenheid niet op den geuiten wensch kan wor
den ·ingegaan, omdat er een plaatselijk onderzoek van ge
meente voor gemeente noodig is; immers moet bij de rege
ling van die zaak met plaatselijke factoren rekening wor
den gehonden. 

In nadere beschonwingen hierover te treden zon m. i. 
weinig ter zake dienende zijn. Deze zaak is reeds eenige 
keeren aan de orde geweest, zooals de heer Dwidjosewojo 
reeds heeft gememoreerd. Eenig nieuws hieromtrent zou 
in het algemeen door mij moeilijk kunnen worden mede
gedeeld. 

Het komt mij -voor, zooals de heer Roep zooeven heeft 
opgemerkt, dat de gelegenheid thans minder gunstig is om 
deze kwestie te behandelen, aangezien het hler voorge
brachte betreft een zaak van anderen aard, en de tbans 
aangeboden ontwerp-ordonnantie slechts een regeling wil 
treffen, die noodig is in verband met de instelling van de 
provincie Midden-Java. 

Intusschen heeft de heer Dwidjosewojo ook nog een paar 
concrete vragen gesteld, waal·op ik gaarne nader zal ant
woorden. 

In de eerste plaats heeft hij gevraagd, waal' in de Jtfemo
rie van Antwoord is inedegedeeld, dat voor eenige gemeen
ten in Midden-Java reeds een aanvang is gemaakt met een 
plaatselijk onderzoek omtrent de wenscbelijkheid van een 
eventueele wij~iging in de samenstelling der gemeenteraden, 
hoe lang dat onderzoek ongeveer zou duren. Naar zijn 
meening behoeft dit onderzoek niet zoo lang te duren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik hoop het eveneens en ik 
verwacht het ook niet anders. De correspondentie hlerover 
betreffende een paar in dit verband op den voorgrond tre
dende gemeenten is reeds zoover gevorderd, dat aldaar een 
plaatselijk onderzoek namens mijn bureau, naar ik hoop 
dezer dagen. zal kunnen plaats hebben. Indien de bespre
·kingell tot een bevredigend resultaat leiden, zullen dan 
binnen zeel· afzienbaren tijd als gevolg daarvan een of meer 
ontwCl'p·ol'donnanties knnnen worden ingediend. 

Mijnheel· de Voorzitter! Ik meen hiermede ook de 
tweede vr'nag van den gea.chten spreker te hebben beaut· 
woord, zijn vl'aag n.l. wanneer, ingeval het onderzoek gIDl

stig mocht uitvallen, de indiening van voorstellen zon kun
nen worden tegemoetgezien. Zoo althans heb ik de vraag 
'Vall den heer Dwidjosewojo vCl'staan. 

1\e heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Ik heb gevraagd, of die 
voorstellen van de Regeering spoedig tegemoet zouden 
kunnen worden gezien. 

De heer C 0 hen S t u art, ad viseLU· voor de Decentra
lisatie: ZoonIs blijkt u.it hetgeen ik heb gezegd, verwacht 
iK, dat binnen zeer ilfzienbarcn t\id van het resultaat van 
dat onderzoek zal kunnen blijken in den vorm van een of 
meel·dere ontwerp-ordonnanties, die bij den Volksraad zul
len worden ingediend. Zooals de geachte spreker wel be
grijpt. is het niet mogelijk daarvoor thans precies een 
da turn te noemen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitt er. 

(DWIDJOSEWOJO, VOORZITTER.) 
De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter 

Als ik nog even het woord vraag is het om dank te zegge 
voor het antwoord van den Regeeringsgemaehtigde op mij 
vragen. De Regeering geeft dus de toezegging, dat n 
afloop vrul het plaatselijk onderzoek zoo spoedig mogelij 
den Volksraad voorstellen terzake zullen bereiken. 

De heer S 0 e jon 0: In afzienbaren tijd, heeft de R 
geeringsgemaehtigde gezegd. 

De heel' Van H e l sdi n gen: In "zeer" afzienbare 
tij'<l ! 

De heer Co h e n St nar t, adviseur voor de Del"entra 
lisatie: Inderdaad, dit meen ik t.e mogen verwachten. 

De ontwerp-ordonnanties worden zonder hoofdelijk 
stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r d ei s d e b e h a n 
deling va n d e ontwerp-ordonnantie to 
bekrachtiging van ee n besluit van de 
ge meenteraad van Pa.l e mbang van 22 Fe 
b r u a r i 1929 No. 18/ G.R. zoo a I s ge w ij z i gd b
bes I u i t van den r a a d van 29 Mei d.a.v 
No. 64/G.R., strekkende tot het aangaa 
van een geldleening (Ond. 47). 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslagin 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n d e o r dei s d e b e h a n 
deling van de ontwerp-o rdonnanti e to 
wijziging van de regelen omtrent de hef 
fing e n invordering van Provinciale
R ege ntschaps- e n Stadsgem ee nte-belas 
tingen (Ond. 70), zoo als gewijzigd bij d l 
bijlag e van de Memori e van Antwoordl 
st u k 6. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraad 
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r z i tt e r: A a n deo r dei s d e b e haD 
delin g van de ontwerp-ordonnantie to 

wijziging van de Ol'donnantiCaatnotdeOpVrel" 
dracht van den zoutverkoop 
vincie West-Java (Ond. ~7 ) . 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder ber".dslagin 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen . 

De notulen van de vorge openbare vergadering, die te 
inzage hebben gelegen , worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik vel'zoek de beeren thans in con 
missie te willen bijeenblijven. 

De vergadering wordt te 8.53 UUI· V.In . gesloter 
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Ingekomen stukken. 

llde VERGADERING. 

Ver g n der i n g van Don d er dag 31 0 ct. 1929. 

(Bijcenrocpingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken - Begrootingen provincie Midden
Java en de daarbinnen gelegen regentschappen (Ond. 63) 
_ Ontheffing van provincies en zelfstandige gemeen
schappen binnen provincies van het beheer van aan den 
Lande toebehoorende zaken (Ond. 10) - Bekrachtiging 
leeningsbesluit plaatselijken Raad Tegal en Pekalongan 
(Ond. 7~ ) - Uitbreiding vrijstellingen van het recht van 
successie (Ond. 7 ) - Uitb~eiding vrijstellingen van zegel
recht (Ond. 49) - Herziening van den rechtstoestand In
landsche burgers in de residentie Manado (Ond. ~1 ) -
Terugbrenging land Kali Bata tot Landsdomein (Ond. 30) 
- Onteigening len ·name van stadsgemeente Meester-Cor
nelis (Ond. 42 ) - Idem ten name stadsgemeente Batavia 
(Ond. ~O) - Idem ten name stadsgemeente Meester-Cor
nelis (Ond. 34) - Uitbreiding bevoegdheid Dil'. B. B. tot 
vervallenverklaring van erfpachtsrechten (Ond. 1J2) -
Aanwijzing credietinstellingen t.b. waarvan credietverband 
vergund is (Oud. 1J3). 

Voorzitter: J . W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, meI> den Voorzitter, ~8 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, 's Jacob, Kan, Kerkkamp, Koe
soemo Joedo, Kocsoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, 
Roep, Soejono en Soekawati. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Van den Bussche, 
'Mühlenfeld en Staargaard. 

De Voorzitter opent de vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gonvernenr-Generaal van 

12, 15, 15 en 18 October 1929 Nos. 22, 13, 15 en 10 
ter aanhieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van 

het vendureglement (Ond. 80); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van de 

ordonnantie betreffende het beschikkingsrecht over 
niet in artikel 1 Indische Mijnwet genoemde delf
stoffen (Ond. 81) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de or
donnantie betreffende het winnen van diamant in 
de onderafdeeling Martapoera (Ond. 82); 

ä. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van artikel 
17 der Regentschapsordonnantie (Ond. 83). 

De stukken zijn gedrukt. 
Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 
21 October 1929 Nos. 40 en 41 houdende mededeeling 
van de vaststelling van: 

a. de ordonnantie houdende wijziging van de voor
schriften tot uitvoering van het Rechtsreglement 
Bnitengewesten (Ond. 26); 

b. de ordonnantie tot · wijziging van de ordonnantie 
tot overdracht van den zoutverkoop aan de pro
vincie West-Java (Ond. ~7 ). 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 27 Septem
ber 1929 No. 7 tot vermindering van den inkoopsprijs 
voor het surpluszout. 

4. Als voren van 12 October 1929 No. 21 houdende mach
tiging krachtens artikel 105 1. S. tot het doen van de 
in genoemd besluit vermelde uitgave. 

5. Als voren van 13 October 1929 No. 13 tot eervol ont
slag van Mr. J. F . A. M. Buffart als lid van de Per
manente Arbeidscommissie en tot benoeming in diens 
plaats van Mr. H. Kolkman. 

6. Als voren van 15 October 1929 No. 2x tot wijziging 
van het besluit houdende aanwijzing van streken ter 
Sumatra 's Westkust, waar het reizen aan niet binnen 
die streken woonachtige personen alleen geoorloofd is 
met een paspoort. 

7. Als voren van 16 October 1929 No. 1 bepalende de 
inwerkingtreding van de ordonnantie tot nadere wij
ziging van de Toelatings-ordonnantie. 

8. Als voren van 16 October 1929 No. 25 tot eervolle 
ontheffing van Mr. J. ten Brink van het secretariaat 
van de Medehestnurscommissie en benoeming in diens 
plaats van Dr. H. J. Levelt. 

9. Als voren van 17 October 1929 No. 1 houdende o.m. 
eervol ontslag van Mr. H. J. Spit als voorzitter van 
de commissie ter voorbereiding van eene regeling van 
den rechtstoestand der Indische ambtenar en en be
noeming in diens plaats van J . G. Hoekman. 

10. Als voren van 17 October 1929 No. 2x tot ontbin
ding van de Commissie tot het ontwerpen van een wet 
regelende de verdeeling der vlootkosten over de Staats
en Indische begrootingen. 

n. Als voren van 17 October 1929 tot overschrijving van 
een bedrag van f 300000.- van Hoofdstuk II naar 
Hoofdstuk J van afdeeling X der begrooting voor 1929. 

12. Als voren van 18 October 1929 No. la tot verlenging 
van den tijd, waarvoor aan Toeankoe Mahmoed is 
opgedragen om zich naar Nederland te begeven. 

13. Als voren van 19 October 1929 No. 30 houdende eervol 
ontslag van Mr. H. J. Spit als voorzitter van het 
Volksraadstemknntool' en benoeming in diens plaats 
van Mr. J. J. Schrieke. 

14. Als voren van 22 October 1929 No. 2x tot interneering 
van den daarin genoemden persoon. 

15. Als voren van 23 October 1929 No. 14 houdende mach
tiging krachtens art. 105 J. S. tot aanstelling van het 
in genoemd hesluit bedoeld personeel. 

16. Afschrift B. G. S. van 14 October 1929 No. 2248/D hou-



66 

llde VERGADERING - DONDERDAG 31 OCTOBER 1929. 

Ingekomen stukken. - Begrootingen provincie Midden-Java en de daarbinnen gelegen regentschappen. 

(VOORZITTER, KOESOEMO OETOYO. ) 
dende uitnoodiging aan den Gouverneur van Oost..Java 
om een onderzoek in te stellen of te doen instellen 
naar de juistheid van in den Volksraad gedane mede
deelingen Ilopens lUÎ!>Btanden bij de barisan-korpsen. 

De stukken genoemd sub 2 tim M worden ter 
inz~ gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen beseheiden: 
1. Telegram van de Chlneesche handelsvereeuiging te ~fa

kasser houdende mededeeling van de verzending van 
een rekest aan den Volksraad ·inzake bezwaren tegen 
de vrachten van de K. P . M. 

2. Afschrift schrijven van de Chlneesche Handelsvereeui
ging Hwa Siang Tiong Hwee te Makassel' aan de 
K. P. M. houdende verzoek om verlaging der vraeht
tarieven. 

8. Mededeeling van het hoofdkantoor van q,en Mijnbouw 
nopens de bedrijfsresultaten der goud- en zilvermijnen 
in Benkoelen over September 1929. 

4. Motie van den regentschapsraad van Pandeglang, 
waarin de wenschelijkheid en noodzakelijkheid wordt 
uitgesproken van plaatsing van een tweeden genees
heer aan het ziekenhuis te Pandeglang. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende publicatie: 
Publicatie van den Dienst van het Boschwezen betreffen

de "Factoren van invloed op de bosch-exploitatie in de 
l'hilippijnen ". 

Opgenomen in de boekerij van den Volksraad. 

De Voo r zit t e r: A a n deo r d e i s d e b e h a n
deling van de 27 ontwerp-ordonnanties tot 
vaststelling van de eerste begrootingen 
van d ep r 0 v i n e i e Mi d d e n-J a v a end e d a a r
in gelegen r ege n tschappen (On d. 63) . 

Ingekomen is een motie onderteekend door de heeren 
Koesoemo Oetoyo, Soejono en Dwidjosewojo, luidende: 

Het College van Gedelegeerden, 
van oordeel, dat het wenschelijk is voor de provincie 

Midden-Java de mogelijkheid te openen, reeds in het 
eerste jaar van haar bestaan desgewenscht een tweetal 
Inheemsche leden in het College van Gedepnteerden 
te doen zitting nemen; 

noodigt de Regeering uit het daarheen te willen 
leiden dat aan dezen wensch wordt tegemoet gekomen. 

(KOESOEMO OETOYO, FRUIN.) 
de provincie Midden-Java voor 1930 is een bedrag van 
f 24000 uitgetrokken. In de Memorie van Toelichting 
staat, qat dit bedrag benoodigd is voor voorloopig vier leden 
van het College van Gedeputeerden. 

Artikel 20 van de provincie-ordonnantie laat toe het aan
tal leden van het college tot 6 uit te breiden, het geeft 
een aantal van 2-S leden als grens aan. De practijk is, 
dat in de bestaande provincies het College van Gedepu
teerden bestaat uit 2 Europeanen - met den gouverneur 
mee dus 3 Europeesche leden - een C!lineesch lid en een 
Inlandseh lid. 

Nu vinden eenige leden het aantal van één Inlandseh lid 
onvoldoende in verband met de belangrijkheid van de In
landsche belangen in de provincie, nog gezwegen van het 
groote aantal Inlandsche inwoners der provincie. Daarom 
is in het Gedelegeerdenverslag verzocht, den post voor de 
bezoldiging van de leden van het College van Gedeputeerden 
te verhoogen tot f 30000, wat een vermeerdering van het 
aantal Gedeputeerden met 1 lid beteekent - of tot f 36 000, 
waardoor men het aantal leden op 6 zal kunnen brengen, 
wanneer een even aantal leden noo<lig mocht zijn voor het 
College van Gedeputeerden. 

De Memorie van Antwoord sluit zich aan bij de meeuing 
van andere leden in de commissie, dat met het College van 
Gedepnteerden geen politieke vertegenwoordiging wordt be
doeld. Inderdaad, Mlijnheer de Voorzitter, van politieke 
vertegenwoordiging is in het geheel geen sprake, het gaat 
hier om een belangenvertcgenwool'diging. Mijn hoofdbe
zwaar is echter, dat wanneer slechts één Inlandsch lid in 
een college zitting heeft, hij geen overleg kan plegen met 
een ander lid van gelijke mentaliteit of gelijk sentiment; 
dat heb ik dikwijls ondervonden, wanneer ik als eeuig In
landsch lid zonder landgenooten in een commissie zat. 

Voorts zegt de Memorie van Antwoord, dat de Provincie 
voor de volgende jaren gemachtigd is haar eigen begrooting 
te verhoogen en dat de Regeering uiet a priori afwijzend 
staat tegenover een uitbreiding van het aantal Gedepn
teerden. Maar Mijnheer de Voorzitter, het eerste jaar van 
het bestaan der provincie is naar mijn overtuiging juist het 
belangt'ijkste, omdat de beginselen van het bestuur in dat 
eerste jaar worden vastgesteld. Daarom zou ik de zaak 
willen omkeeren en een bedrag van f 30 000 of f 36 000 
willen toestaan, opdat de provincie in de gelegenheid is het 
aantal Gedeputeerden met 1 of 2 uit te breiden. Wij kun
nen dan aan de Provincie overlaten, of zij van die gelegen
heid al dan niet gebruik wenscht te maken. 

Mocht men een aantal van 6 leden voor het College van 
Gedeputeerden willen toestaan en behalve een Inlandsch lid 
ook een Enropeesch lid aan dit College willen toevoegen, 
dan zou ik daartegen geen bezwaar hebben ; hoofdzaak voor 
mij is, dat in het College 2 Inlandsche leden zitting nemen. 
In verband daarmede heb ik met de heeren Soejono en 

Deze motie zal worden gedrnkt en rondgedeeld en is tege- Dwidjosewojo mijn motie ingediend. 
lijk met dit onderwerp in behandeling. 

De heer Fr u in : Mijnheer de Voorzitter! Ik moet 
De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnheer de Voor- toch wel enkele bezwaren maken tegen het voors.tel, dat 

zitter ! In artikel 1 van de begrooting van uitgaven van hler door d<ln heer Oetoyo is gedaan. De zaak is n.l. deze, 
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(FRUIN, KAN.) 
dat wij op het oogenblik reeds twee provincies hebben, 
waarbij, voor zoover mij bekend is, het College van Gede
puteerden uit 4 leden bestaat. Het is mij niet bekend, 
altl\ans de heer Koesoemo Otoyo heeft er niet op gewezen, 
dat van uit de provinciale raden stemmen zijn opgegaan om 
aan de Regeering voor te stellen het aantal gedeputeerden 
van 4 tot 6 uit te breiden. Ik zou zeggen, wanneer die stem
men waren opgegaan, zou er inderdaad eenige aanleiding 
kunnen bestaan voor den Volksraad, om in die richting 
eenige pressie op d e Regeering uit t e oefenen dool' het 
voorstel van den heer Koesoemo Oetoyo aan t e nemen. 

Nu komt er nog bij , dat de provincie,waarOll.l het Igaat, 

tenslo.tte toch tot de kleinere behoort en dat, als ik mij 
niet vergis, de Provincie Oost-Java veel grooter is dan de 
provincie Midden-Java. Wanneer er dus .gesproken zou 
worden over uitbreiding van het aantal leden der colleges 
van gedeputeerden, zou het dus in de eerste plaats moe
ten zijn uitgegaan van de pr.ov:incie Oost-Javra, die ten
slotte een grooter gebied bestrijkt dan de toekomstige pro
vineie Midden-Java. 

Dat is echter niet het cenige bezwaar, Mijnheer de Voor
zitter, dat ik tegen het voorstel van den heer Koesoemo 
Oetoyo heb . Het komt mij toch volkomen logseh voor, 
dat wanneer men een zaak begint - ik besehouw de kwes
tie gaarne zakelijk - men begint in het klein en dat 
men pas, wllJUleer mocht blijken, dat de taak uitgebreider 
is dan men verwacht had of naarmate de provinciale taak 
zich uitbreidt, overgaat b.v. tot uitbreiding v~ het Col
l ege van Gedeputeerden misschien in den geest, zooals de 
heer Koesoemo Oetoyo wil. 

Maar mijn hoofdbezwaar tegen het betoog van den heer 
Koesoemo Oetoyo is tensl o~te, dat wij hier eigenlijk optre
den als voogd over de nieuwe provincie. Ik ben er mij 
volkomen van bewust, dat de provincie ook wanneer wij 
in een begrootingspost er in voorzien, dat er zes gedepu
teerden kunnen zijn, het recht heeft om zich te bepalen 
tot vier gedeputeerden, maar het heeft er op het oogen
blik allen schijn van, dat wij willen treden in de rechten 
der provineie ten aanzien van de samenstelling van het 

van Gedeputeerden. Want ook het bezwaar van 
den heer Koesoemo Oetoyo, dat er slechts één Inlandsch 
lid in h et College van Gedeputeel'den zit bij een samenstel
ling van vier, is geheel een zaak van de provincie. Er is 
mij geen bepaling bekend, die de verplichting oplegt, dat 
er één Inlandsch lid in het. College van Gedeputeerden 
moet zitten en twee Europeesche leden; niet dat ik per-

I soonlijk het aantal Europeesche leden zou willen inkrim
maar het is in de eerste plaats een zaak van de pro

vincie. 
lIet wil mij dus voorkomen, dat wij, wanneer wij het 

van den heer lCoesoemo Oetoyo, aannemen, ons 
hp.,,.,,en op een gevaarlijk pad en dat wij reeds een wei

moedertje gaan spelen over de provincie, voordat zij 
tenvolle in werking is getreden. 

K a n: :l.fijnheer de Voorzitter I Doordat de 
Fruin het woord heeft genomen, gevoel ook ik mij 

(KAN, VAN HELSDINGEN.) 
gedrongen het mijne ovcr de kwestie te zeggen. Ik vind, 
dat de praemisse van den heer Pruill minder juist is en wel 
om de volgende reden. Wanneer men ervan uitgaat, dat tot 
gedeputeerden moeten worden benoemd alleen de meest 
kundigen dan is naar het mij voorkomt de keuze niet moei
lijk en zal men alleen komen tot de keuze van Europeanen, 
maar wanneer in het College van Gedeputeerden behalve 
Europeanen ook Inlanders en Chineezen worden benoemd, 
dan geschiedt dit niet in de eerste plaats om hun bekwaam
heid als wel omdat de twee door mij genoemde groepen dan 
ook in het college haar vertegenwoordiging hebben. 

Nu zegt de heer ]<'ruiu, dat h et niet aangaat om de pro
vincie de wet voor te schrijven en te dccrcteeren: er moe
ten zoo veel menschen in het College van Gedeputeerden 
van Inlandscheu, zoo veel van Chinceschen en zoo vee l. van 
Europeeschen oo rsprong zijn. In theorie moge dat juist 
zijn, - in de practijk wOI·dt toch wel wat anders gevergd. 
De Regeering, die bezig is om de bevolkingsgroepen hier 
tot zelfbestuUl' op te leiden, heeft ook aan te geven, op 
welke manier dat moet wO I'den gedoon en ik vind dan ook 
het "erzoek van den heer Koesoemo Oetoyo niet onredelijk, 
te meer niet, daar de heer Koesoemo Oetoyo zooeven heeft 
gezegd, dat het hem onverschillig is of ook h et aantal Eu
ropeesche leden eventueel uitgebreid zal worden. Waar men 
hier bezig is de bevolking in de eerste plaats op te leiden 
om zich zelf te besturen, is het m.i. noodig, dat haar een 
,.fair chance" wordt gegeven, op deze manier, dat zooveel 
mogelijk - bi~en 'bepaalde perken natuurlijk - aan de 
landskinderen de gelegenheid wordt gegeven om zich te 
oefenen in het besturen van deze landen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is daarom, dat ik mijn stem 
zal geven aan de moti e van den heer Koesoemo Oetoyo c.s . 

De heer Van ti e ls din gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Ik zou gaarne een kort woord willen zeggen en wil 
mij dan over het algemeen aansluiten bij het betoog van 
den heer Fruin. Indel'daad meen ik, dat, waa I' bij de colleges 
van gedeputeerden van twee groote provincies nog niet 
de behoefte wordt gevoeld om het aantal leden uit te 
breiden tot meer dan vier, dat min of meer dwaas zou 
zijn, voor de kleinste provincie, nl. Midden-Java, daartoe 
de gelegenheid te openen. De heer Koesoemo Oetoyo heeft 
gezegd: Ik wil niet anders dan de gelegenheid voor nit
breiding van het aantal leden openen ; wanneer wij maar 
den post verhoogeu, moet de provincie zelf maar beoor~ 
deelen, welk aantal leden zij in het College van Gedepu
teerden wil opnemen. In zooverre kan men dus het ver
wijt van den heer Fl'uin afwijzen, dat )vij voogd spelen 
over de provincie. 1\{aar wij kunnen toch ook wel op onze 
vingers natellen, dat, wanneer inderdaad de gelegenheid 
wordt geopend, zij door den provincialen raad onmiddellijk 
zal worden gebruikt en men dan zeker méér dan 4 gedepu
teerden krijgt. Waar de werk,zaamheden der provincie in 
het begin niet van z66 overwegend belang zijn - immers, 
men mo et nog eerst den weg traceeren t erwijl er no g heel 
wat werk valt t e verrichten in verband met de liquidatie 
der onder den vorigen bestuursvorm ingestelde r echtsge-

. , 
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(VAN HELSDINGEN, MIDDENDORP, KOESOEMO 
JOEDO, SOEJONO.) 
meensehappen - geloof ik, dat het thans niet het geschikte 
moment is, om het aantal gedeputeerden uit te breiden. 
Waar de Regeering in de stukken heeft getoond een zeer 
ruim standpunt in te nemen en bereid is om, wanneer daar
aan later eventueel de behoefte blijkt het toe te staan be
drag voor gedeputeerden te vergrooten, meen ik mijn 
stem aan deze motie te moeten onthouden. 

De heer Mi d den dor p: Mijnheer de Voorzitter ! De 
heer Fruin heeft zooeven een drietal bezwaren tegen de 
motie opgesomd en de heer Van Heladingen heeft ziOO 
daarbij - op een kleine uitzondering na - aangesloten. 
Het eerste bezwaar van den beer Fruin was, dat er voor 
uitbreiding van het aantal gedeputeerden geen stemmen 
waren opgegaan. Dat argument geldt m.i. op het oogen
blik niet meer; thans zijn er wèl stemmen daarvoor op
gegaan, stemmen uit het volk. 

De heer Fr n in: Dit welk volk? 

De heer Mi d den dor p: Uit het Indonesische volk. 
Ik geloof dus niet, dat het eerste argument van den heer 
Fruin erg sterk is. . 

Verder .eide de heer Fruin - die daarbij zakelijk wilde 
blijven - dat men in het klein moet beginnen. Ik stel 
daartegenover, dat men goed moet beginnen en als men 
dat doet moet men beginnen in de richting, door den heer 
Koesoemo Oetoyo aangegeven . Immers, het doel der be
stuurshervorming is niet in de eerste plaats het scheppen 
van een technische controle, doch voornamelijk om meer 
eontact te brengen tnsschen het bestuur en de bestnnrden. 
Daartoe is noodig, dat de bestvnrden meer invloed: krijgen 
op het bestuur. Waar nu een der middelen daartoe is, dat 
door den heer Koesoemo Oetoyo aangegeven, zal ik zijn 
voorstel zeer gaarne steunen. 

De heer Koe som 0 Joe do: Mijnheer de Voorzitter I 
Ik heb sleehts een enkel woord te zeggen en ,dat zal tevens 
dienen ter motiveering van mijn stem ten opzichte van de 
motie. Ik plaats mij ten deze op het door de Regeering 
ingenomen standpunt aangezien dit m. i. zeer juist is. De 
Regeering zegt: 

"Indien intusschen de praktijk zou uitwijzen dat een 
'aantal van 4 leden onvoldoende is, dan zal de Provin
ciale Raad van Midden-Java tot uithreiding van dit 
aantal kunnen besluiten en daartoe zijn begrooting kun
nen wijzigen. De Regeering zal in dat geval bij de 
heoordeeling- van de begrootingswijziging niet à priori 
een afwijzend standpnnt innemen tegen een verzoek om 
verhooging van de landsnitkeering rut dezen hoofde". 

Ik zal, mij aansluitende bij de meening der Regeering, 
tot mijn spijt tegen de motie moeten stemmen, wanneer zij 
eventueel door de voorstellers wordt gehandhaafd. 

De heer S oe j on 0: Mijnheer de Voorzitter! Na hetgeen 
de heeren Koesoemo Oetoyo en Kan naar voren hehben ge
braOOt, kan ik zeer kort zijn. Ik dank in het hijzonder den 

(SOEJONO, PE HOOG.) 
heer Kan voor zijn steun, een sympathieke geste, gebaseerd 
op een begrijpen van de behoeften der bestuurden. Er is 
hier opgemerkt, dat deze behoefte aan meerdere leden van 
het college vau gedeputeerdeu zelf niet zou zijn gehleken, 
maar ik weet, dat er althans in Oost-Java - en dit zal dan 
toch voor Midden-Java wel evenzoo gelden - stemmen zijn 
opgegaan - zij het niet uit den provincialeu raad zelf -
die er op wezen, dat het aantal Inlandsche gedeputeerden te 
klein was gebleken. 

De heer Van Hel sdi u g eu: Maar het komt er hier 
toch juist op aan, dat de raad zelf zich uitspreekt I 

De heer S 0 e jou 0: In het beginstadium der instelling 
van een provincie is het niet altijd mogelijk, dat een der
gelijke behoefte in den raad dadelijk tot uiting komt. Een 
feit is echter, dat in de kringen der bestuurden de behoefte 
wordt gevoeld. Nu heeft de heel' Van Helsdingen gezegd 
dat, als in Midden-Java de gelegenheid tot uitbreiding wordt 
geopend, daarvan ook dadelijk gebruik zal worden gemaakt. 

De heer F r u in: De gelegenheid maakt den dief I 

De heer S 0 e j on 0: Maar dat impliceert dan, dat de 
provinciale raad op dat moment de behoefte inziet. Dat 
deze raad op een bepaald móment zou zeggen: de gelegen
heid bestaat en d a a rom moeteu we er ook gebruik van 
maken, lijkt mij toch werkelijk nitgesloten. 

De heer De Hoog: Mijnheer {le Voorzitter I De heer 
Soejono heeft eigenlijk al eenigszins geantwoord op een 
vraag, die ik den heeren Middendorp en Koesoemo Oetoyo 
had willen stellen, nl. deze: Waaruit is nu eIgenlijk geble
ken; dat de invloed van het Inlandsehe lid in het college van 
gedeputeerden werkelijk gering is? Mijnheer de Voorzit
ter-I Tegenover hetgeen de heer Soejono heeft gezegd zou 
ik willen stellen wat mij bekend is. Ik heb nogal veel con
taet met de versehillende provinciale raden ell speeiaal met 
de gedeputeerden in de twee bestaande pr<>vincies, zoodat ik 
daar wel het een en ander van weet. Hetgeen ik daarvan 
gehoord heh wijst erop, dat er op het oogenhlijk inderdaad 
nog niet vnn gebrek ~an poids van het InlaTidsehe lid is 
geblekie~. Integendeel, hetgeen ik drulrvan gehoord heb 
wijst er juist op, dat er eene zoodanige prettige verhouding 
is in het eollege van gedeputeerden, dat er op dit oogenblik 
van een aOOteruitdringen van niet-Europeesche gedeputeer
den door Europeesehe geen sprake is. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Daar gaat het nie! 
om. 

De heer D e H oog : Nn heeft de heer Koesoemo Oetoy, 
nog een andere zaak naar voren gebracht. Hij heeft nl 
gesproken van het vertegenwoordigen van de helangen de: 
Inlandsche bevolking door het Inlandsche lid van het eol 
lege van gedepnteerden. Ik vraag mij af, Mijnheer de Voor 
zitter, of dit ten opzichte van de provincie wel juist i 
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(DE HOOG, ROEP.) 
gezien. De gcdeplltCCl'dcl1 toch hebbcJl in Je CCl'stû plaats 
te maken mot de regentschapsraden, dus onmiddellij k con
tact mot de inhecmsehe bevolking hebben zij niet. Daarom 
geloof ik, dat een en ander niet als een argument voor de 
motie kan wOl'den aangevoerd. In verband daarmede zou 
ik willen zeggen - de heer Fmin heeft cr ook reeds de 
aandacht op gevestigd - dat de provincie ~[jdden-J ava van 
de drie, die er het volgend jaar zullen ucstaan . verreweg de 
kleinste is, tcrwijl bv. de provincie Oost-Java zeer veel 
grooter is; de bezold iging del' gedeputeerden is daal' echter 
maal' f 500 per maand en in de provincie West-Java op het 
oOg'cnblik f 750, terwijl de Rcgccring nog steeds het ge
deputeerden schap een ambt noemt, dat niet den I(eheelen 
persoon cischt. Daarom zou ik den voorstellers van de mo
ti e toch ernstig willen wijzen op het overbodige \"an hun 
motie. 

De heer K oe S 0 C 111 0 0 e t oy 0 : Dat betreft de Euro
peesehe leden van het college ,·an gedeputeerden. 

De beer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik sta niet 
onsympathiek tegenover de door den heer Koesoemo Oetoyo 
ingediende motie. Het lijkt mij toe, dat de motiveeringen, 
door don heer Koesoemo Octoyo zoowel als dool' den heer 
Kan naar voren gebracht, naar mijn bescheiden inzicht 

. althans, vrij klemmcnd zijn. liet lijkt mij toe, Mijnheer de 
Voorzitter, dat het niet aangaat te redeneel'en zooals de 
heer Van Helsdingen doet, die gezegd heeft : "Wij staan 
JlOg ,JaH llet begin van de instelling der provincie en het is 
daarom niet van zoo overwegend belang of er nu één of 
twee Inlandsehe leden in het college van gedeputeerden zit
ting hebben. Het lijkt mij toe, Mijnheer de Voorzitter, 
dat jllist in het eerste stadium, wanneer de lijnen voor de 
naaste toekomst moeten worden getraceerd, het van groot 
belang is, dat in het eollege van gedeputeerden door de 
l nlandsehe gedeputeerden de wenschen en behoeften, die in 
het Indonesische deel van die provincie leven, worden ver
tolkt. Dit overwegende, lijkt mij inderdaad juist toe, wat 
de heer Koesoemo Oeto)"o heeft gezegd nl. , dat het voor 
éé n lid weleens moeilijk is, als hij slechts één van de vijf 
is, di e wensche11 en behoeften t e11 yolle tot uiting te brengen. 
·Het lijkt mij met hem een voordeel als men overleg kan 
plegen - ik zelf heb die ervaring ook en wij zien het ook 
in andere colleges - met ras- en denkgenooten. De heer 
Van Helsdingen zegt, dat die behoefte dan maar eerst zal 
moeten blijken vóór men tot uitbreiding kan overgaan. ~faar 
de samenstelling van een college van gedeputeerden is m.i. 
niet zoodanig, dat cr voldoende arbeid, daadwerkel.ijk uit te 
voeren arbeid, VOOI' elk van die leden behoeft te zijn. Wij 
zitten hier in het college van gedelegeerden op het oogen
blik met 20 leden, maar ik geloof, dat wij het werk, dat 
hier verricht wordt even goed zouden kunnen doen, wan
neer dit college b.v. uit 10 leden bestond. Het a a nt a I 
leden van het college van gedelegeerden wordt toch ook niet 
hepaald naar de mate van arbeid, die door dat college moet 
worden verricht j Ik meen dus, dat het niet noodzakelijk 

Handelingen. Zittingsjaar 1929--1930. 

(ROEP.) 
is, dat die arbeid eerst 7.oo\'<:'el moet vermeerdoren - al 
schat ik deze op het oogenblik al vrij hoog - alvorens het 
college van gedeputeerden nog mC,t een inh eemsch lid wordt 
nitgt'Ill'C'id . Doch het komt mij juist YOOI' om bij het begr ip 
"behoefte" te blijven, dat het van zeer groot belang is, dat 
dool' meer dan één Inlander - inhcemsche of Indonesiër, 
dat laat mij vrij onverschillig - dus in het algemeen door 
meer dan één lid "m die groep worden vertolkt de behoef
ten, die bij die groep in de provincie leven en het komt mij 
tevens \"oor, dat dit dool' meel' dan één Inlander beter en 
vollediger kan geschieden dan door één persoon. 

)'li jnhcel' de Vool'zittel'! Nu nog cC'n andcre opmerking, 
\Y~i ,'all dC' P. E. B. staan op lH.,t IwgimiC'l \';tn dl' ~alll('n

werking IIÎl't op Jat nlll O\'('L'stt'llIl!1illg Ol o\l.:l'1w{,f'sl:hing. 

De heel' Den oog: Juist. 

De heel' Roe p: Nu lijkt het mij toe, ,lat het nooit 
ander . ..; dan winst kan g('v('n, wanneel' in het C111Cg'l' \'an 
gedl'puteerdrll, dat ook op hd begins ") "all ~anH'1\wC' rking 
stflat. dit beginsel volledig tot llitilJg kom! CH ,,('}/ g,-'l'l'

gelde uitwis-l.icling van grdachtC'1l kan plaat s h{'hhC'n 1u ,~ 

schen de Yertegenwoordig01's van dl' vr!'sehillellth' lH'\'ol
ldng~groep 2n. die hier in Indië le\'('I1. 
Ten~lotte wil ik nog de opnH'rkin~ makPJl, dat het mij 

voorkomt, dat het 1oc11 ook \'all gl'llO' lH.'laJlg i .... dat nWI"" 

en meer en z.oovecl mogelijk ann It'dt'll \'all de' inlI,', IJl l'he 
groep V.all Indië de gelegenheid wOl'dt gegeven om dool' 
de erv<ll'ing, die het meelebesturen ople\'ert. hct \'l'l'ant
woordelijkheidsgevoel te versterken. Het i, al zoo dik
wijls gebleken - en ik zou dit uit mij n politieke erval'ing 
met voorbeelden kunnen staven - dat men, hetzij als 
gecommitteerde, wethouder dan wel als gedepu teerd(" wordt 
geroepen tot medebesturen en daardoor nledeverantwoorde
Iijkheid te clragen, tot geheel andere in zichten en gedach
ten komt omtrent de waa rde en moeilijkheden ,·an het 
medebe.sturen en mederegcm'cn dan tevol'en hct geval was, 

Waal' nu, met betrekking tot het verlangen, dat in de 
motie is uitgedrukt, tenslotte de keuze toch, ook onder de 
tegenwoordige omstandigheden, aan de provincie zelve blijft 
- ik heb zoo even gehoord, meen ik, dat wij de provincie 
zouden oplegqf'n 5 gooeputf'eroC'n te benoemen, doch elf' 
keuze blijft natuurlijk uit den aa rd \'an de zaak toch aan 
den provincialen raad zelf - wil ik dan besluiten met het 
volgende. Het wH mij voorkomen, dat het verlangen, 
neel'gelegd in de motie 0111 het betrokken collrge uit 
6 leden te laten bestaan, 111. uit den Gouverneur', t.wce Eu
I'opeesche leden, een Chineesch lid en twee inheemsche 1ep 

den, dus om van de zes plaatsen er twee te ,geven aan de 
Indol1esi:-;che groep , een bescheid en wensch i~ en om al 
deze redenen, well{e ik hiel' in het kort en voor de vuist 
heb uÏf een ge1.ct, voel ik, zonder op het oogcnblik nog iets 
definit iefs daa romtrent te zeggen, want i k wil natuurlijk 
eerst nog gaarne hooren wat ele R C'gcering ;g'cmachtigde 
hieromtl'ent heeft op te merken, er op het oo~enb1ik voor 
mi.in stelll te geyell nan de rnotie-Ko<.'sorlllo Oetoyo c.s. 

Ik dank U, Mijnheer de Voor?itter. 
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(BLAAUW. ) 
De heer B I a a u w: Mijnhee r de Voorzitter I Nu ik zoo 

juist den tekst dezer motie voor mij heb gekregen, wordt 
mij de bedoeling van hetgeen hier door verschillende leden 
is opgemerkt, hoe langer hoe minder duidelijk. Het gaat 
er tocb volgens de motie om "dat het wenschelijk is voor 
de provincie Midden-Java de mogelijkheid te openen reeds 
in het eerste jaar van baar bestaan, desgewenseht een twee
tal Inheemsche leden in het college van gedeputeerden te 
doen zitting nemen", 

Mijnheer de Voorz itter ! De heer Fruin heeft er reeds 
op gewezen, dat die mogelijkheid ook nu bestaat, omdat een 
aantal van vier gedeputeerden aangesteld kan worden. Wat 
betreft de conclusie, yervat in de tweede alinea van de mo
tie, n.l.: 

"Noodigt de Regrering uit het daarheen te willen 
leiden uat aan dezen wensch wordt tegemoetgekomen" 

begrijp ik niet, op welke wijze de Regeering daaraan moet 
voldoen. Is het de bedoeling, dat ue wet zoodanig gewijzigd 
wordt, dat een tweetal Inheemsche leden als gedeputeerden 
van Midden-Java zullen worden gekozen of is het de bedoe
ling dat de Regeeriug een zachten drang gaat uitoefenen op 
den Provincialen Raad van Midden-Java, opdat die Raad 
een tweetal Inheemsehe leden zal benoemen' 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: De bedoeling is toch 
dludelijk, n.l. verhooging van den betrekkelijken post! 

De heer BI a a uw : Mijnheer de Voorzitter I Ik kom 
nu tot de derde bedoeling van deze motie, waarover eigen
lijk voornamelijk gesproken is. In dit verband moet ik, 
tussehen haakjes, even opmerken, dat deze derde bedoeling, 
die in de motie belicbaamd is, niet zoo erg duidelijk in de 
uitnoodiging is neergelegd. Wil de heer Koesoemo Oetoyo 
die bedoeling op den voorgrond stellen, dan zou ik in ver
band daarmede aan den geachten Regeeringsmachtigde nog 
een vraag willen stellen. In art. 1 der ontwerp-begrooting 
voor Midden-Java wordt voorloopig gerekend op vier leden 
van het College van Gedeputeerden, op een bezoldiging van 
f 500 's maands. Nu zou ik den geachten Regeeringsge
machtigde het volgende willen vragen: 

Wanneer de Provinciale Raad bij eenkomt en ondanks 
het bestaan van dezen post tot de overtuiging komt, dat 
een College van vijf of zes Gedeputeerden noodig is, en 
bovendien tot de overtuiging komt, dat daarin een tweetal 
Inheemsehe leden moet zitting nemen, is het dan absoluut 
uitgesloten, dat de Provinciale Raad, met het bestaan van 
deze inleidende begrooting tot de instelling van een College 
van Gedeputeerden van vijf of zes leden komt, terwijl 
dan desuoods een ander salaris wordt vastgelegd, dan in 
de ontwerp-begrooting voorkomt 1 Ik begrijp, dat daarvoor 
een begrootil1gswijziging noodzakelijk is ................. . 

De heer R oe p : En goedkeuring door de Regeering 
van die begrootingswij,z iging ! 

De heer n I a a uw: ............ doch dat doet er niet toe, 
de Regeering zal ook de samenstelling van het College ver
moedelij k moeten goedkeuren. In ieder geval zou ik op 

(VOORZITTER, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., 
K9ESOEMO OETOYO.) 
bovenstaande vraag gaarne een an~oord van den geach
ten Regeeringsgemachtigde ontvangen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter ! 

De Voo l' z i t ter : Ik wensch er den heeren op te wij
zen, dat thans niet aan de orde is alleen de motie-Koesoemo 
Oetoyo, doch tevens de geheele ontwerp-begrooting van de 
Provincie Midden-Java. 

Het woord is thans aan den Regeeringsgemachtigde. 

De heer Sta a l' g a a l' d, Regeerings-Commissaris voor 
de Bestnnrshervol'miog: Mijnheer de Voorzitter! Na het
geen in de Memorie van Antwoord is opgemerkt, is het 
wel duidelijk, dat de Regeering het standpunt, ingenomen 
door de heeren Fl'uin, Van Helsdingen en Koesoemo Joedo 
deelt. Er is geen kwestie van, dat de Regeering niet Zal! 

inzien het voordeel, dat het aanwezig zijn van lnheemsche 
leden in het College van Gedeputeerden medebrengt. De 
mogelijkheid daartoe is ten eenenmale niet uitgesloten, 
doch wat de Regeering niet inziet is, dat op deze wijze 
door het College van Gedelegeerden invloed op den Pro
vincialen Raad moet worden uitgeoefend. 

De benoeming is nu eenmaal overgelaten aan den Pro
vincialen Raad en de onderwerpelijke post op de PTovin
eiale begrooting heeft alleen een financ iecle zijde. De or
donnantie-wetgever verwacht, dat er een Col1 ege van Gc-' 
deputeerden zal worden ingesteld en gaat er van uit, dat 
n.let verder gegaan moet worden dan voo r Oost- en W est
Java is gebeurd. Ik geloof niet dat Midden-Java, zooals 
door den heer De Hoog is gezegd, de kleinste provincie is, 
doch in ieder geval is de provincie Oost-Java, die veel 
grooter en belangrijker is, ook slechts begonnen met een 
College van vier gedeputeerden. De mogelijkheid, dat de 
Provinciale Raad een vijfden gedeputeerde zal benoemen, 
staat, zooals door verschillende sprekers is gezegd. inder
daad open. 

De heer Blaauw heeft de vraag gesteld, of tegen die 
benoeming geen bezwaren zal worden gemaakt, indien de 
Provinciale Raad daartoe besluit. Zooals ook in de Memorie 
van Antwoord is gezegd, zal, indien dit geen invloed heeft 
op de vaste bijdragen, de Provincie in deze zijn eigen 
richting gaan. Maar dat de Volksraad hier nu, in afwij
king van hetgeen voor Oost- en West-Java is geschied, een 
ander getal Gedeputeerden zou gaan voorstellen, houdt 
toch wel degelijk een zekere aanwijzing aan den Provin
cialen Raad in, die naar de meening der Regeel'ing niet 
juist is. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' z it t er : Mijne Heeren! Hiermede zijn de 
besprekingcn in eersten termijn over dit onderwcrp beëin
digd. Wij gaan thans over tot den tweeden termijn en ik 
stel voor daarbij tevens de motie te behandelen. Na afloop 
van den tweeden termijn wordt dan eerst het ontwerp in 
stemming gebracht en daarna de motie, zonder dat daar
over verder speciale besprekingen zullen worden gevoerd. 
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(KOESOEMO OETOYO. ) 
De heer K oe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor

zitter! Ik begin met mijn hartelijken dank te betuigen aau 
de heeren Kan, Roep, Middendorp en Soejono voor den 
steun, dien zij aan de motie hebben verleend. 

Door verschillende sprekers is opgemerkt, dat in het 
eerste jaar van het bestaan van de provincie, de werkzaam
heden niet zoo uitgebreid zijn. In mijn inleiding heb ik 
reeds gezegd, dat het juist in het eerste jaar, waarin de 
beginselen ,-an de richting van het provinciaal bestuur 
moeten wo rden vastgesteld zeol' \'ce l aankomt op ruim COll

tact met de bevolking. 
In de tweede plaats zou ik willen wij?en op de door 

enkele sprekers naar voren gebrachte argumenten, die toch 
voor uitbreiding van het aantal inheemsche leden iu het 
College van Gedeputeerden pleiten. Zoo heeft in de eerste 
plaats de lleer Van H elsdingen betoogd, dat het in het 
eerste jaar voornamelijk aankomt op de overname van werk
zaamheden van de verschillende plaatselijke, voorheen ge
westelijke, raden, terwijl de heer De Hoog het argument 
bezigde, dat het voor den provincialen raad voornamelijk 
aankomt op aanraking met de regentschapsraden. Maar 
dat is juist een argument voor mijn betoog, want de regent
schapsraden zijn voornamelijk bedoeld als Inlandsche raden. 
Daar gaat het juist om de belangen van de groote massa 
van de Inlandsehe bevolking. Juist daarom zou ik willen 
pleiten voor uitbreiding van het aantal Inlandsche leden 
van het College van Gedeputeerden. 

Verder is door versellÎlIende sprekers opgemerkt, dat uit 
de bestaande provincies nog geen stemmen zijn opgekomen 
om het aantal inheemsche leden nit te breiden . 

De heer Mljddendorp heeft erop gewezen, dat van Iu
landsche zijde inderdaad de behoefte aan uitbreiding wordt 
gevoeld. Bovendien kan ik de verzekering geven, dat nog 
in dc loop van dit jaar een voorstel van een van de ledell 
van den provincialen raad van Oost-Java zal worden in
ged.iend om het aantal lnlandsehe leden van dien raad uit 
te breiden. Er is voorts opgemerkt, dat de provincie :afid
den-Java de kleinste der dde is. Een vergelijking met West
Java zullen wij hier maar niet trekken, omdat ,Vest-Java 
door het ontbreken van belangrijke cultuur-ondernemingen 
als een nlÎnder belangrijke provincie kan worden beschouwd. 

De heer B 1 a a uw: En de Preanger dan' 

De hecl' Koe S 0 e TIl 0 0 e toy 0 : Daar zij n nog geen 
suikerfabrieken zooals bijv, in Oost-Java, welke provincie 
inderdaad belangrijker is dan Midden-Java en zooals ik 
reeds zeide, in Oost-Java is de behoefte aan uitbreiding reeds 
gevoeld ell zal een voorstel in dien zill worden ingediend. 
Bovendien zou ik willen wijzen op het bestaan van de gou
vernementen Soerakarta en Djokjakarta, de Vorstelllanden, 
die bijna geheel door de provincie Midden-Java worden 
ingesloten. H et grenzcn aau de Vorstenlauden geeft dicn 
provincialen raad veel meer werk dan men meestal denkt. 
Ten slotte behoef ik bij het antwoord van den geachten Rc
geeringsgemachtigde, waar hij zich voornamelijk aansluit 
aan het betoog van de hceren Fruiu, Van Helsdingen en 

(KOESOEMO OETOYO, FRUIN.) 
Koesoemo Joedo, uiet lang stil te staau . Alleen zon ik nog 
dit willen opmerken. De Regceringsgemachtigde heeft ge
zegd, dat wij van hiernit geen invloed moeten uitoefenen op 
den Provincialen Raad. Dat willen wij ook niet doen, dat 
is onze bedoeling in het geheel niet. Onze bedoeling is 
invloed uit te oefenen op de Regeering, opdat de Regeering 
den Provincialen Raad in de gelegenheid stelle het aantal 
Inlandsche leden van het College van Gedeputeerden uit 
te breiden. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter I In tweeden 
termijn nog slechts een enkel kort woord. 

In de eerste plaats dit. Wat mij zoo verwonderd heeft in 
dit College is, dat leden ervan, die nog democratischer zijn 
aangelegd dan ik, de neiging hebben om aan de eigen mee
ning van de vertegenwoordigers der bevolking in casu de 
leden van den Provincialen Raad, vrijwel geen waarde te 
hechten. Ik zou zeggen, de bevolklng heeft de gelegenheid 
om zich in den Pro vincialen Raad over de provinciale aan
gelegenheden, dus ook over deze, uit te spreken en die 
gclegenheid is tot nu toe niet benut. Nu geeft de heer 
Koesocmo Oetoyo wel de verzekering, dat dit binnenkort 
zal geschieden, maar dan zou ik liever wachten tot wij in
derdaad een dergelijke uitspraak van den Provillcialen 
Raau hebben. 

Een tweede argument, dat voor de motie is aangevo erd 
of althans is aangevoerd tegen de door mij geopperde be
zwaren. is afkomstig van den heer )Iicldendorp, die gezegd 
heeft: kijk eens, de heer Fruin zegt, laten wij zakelijk be
ginnen, maar, zou de heel' Middendorp hieraan willen voe· 
gen, zakelij k beginnen beteekent : goed beginnen. 

Nu zou ik wi ll en vrage n: is inderdaad in de practijk 
gebleken, dat wij in de andere provincies niet g oed zijn 
begonnen 1 Dat is tot DU toe uit deze discussies niet duide
lijk geworden, maar, wat vooral door de heeren wordt ver
geten is, dat het College van Gedeputeerden een werk
college is en bij een werkcollege stelt men als regel zooveel 
personen aan als men voor het w erk noodig heeft. Wanneer 
dan mijn geacht medelid, de hee r Roep, een vergelijking 
maakt met het College van Gedelegeerden, wil ik niet ont
kennen, dat ook in het College van Gedelegeerden gewerkt 
wordt, maar wil ik er toch bij wel opmerken, dat het 
College van Gedelegeerden in de eerste plaats een vertegen
woordigend college is, waarin de verschillende belangen
groepen zich moeten kunnen uiten, zoodat het mij voor· 
komt, clat een dergelijke vergelijking niet opgaat. 

~r is ook een beroep gedaan op samenwerking cn de 
wenscheli jkheid is betoogd, dat in het College van Gedepu
teerden de verschillende bevolkingsgroepen met elkaar 
samenwerken. Ik ben gaarne bereid te verklaren, dat ook 
ik op een dergelijke samenwerking zeer veel prijs stel, 
dat ik YOOl' een oyerhecl"sching op zich zeH niets ge\'oel, 
maar er is ook weel' niet ui t de discussie gebleken, dat de 
behartiging van de belangen van de Iulandsche bevolking, 
nu die toevallig door één lid vertegenwoordigd is - het 
klU1llen er ook twee zijn, dat hangt van den Provincialen 
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(FRUIN, VAN. HELSDINGEN, MIDDENDORP.) 
Raad zelf af - te wenschen overlaat. Evenmin is ergens 
gebleken, dat aan de samenwerking thans iets zou haperen. 

Wat tenslotte betreft den tekst van de motie, ik geloof, 
dat de heer Blaauw op overtuigende wij~e heeft aange
toond, dat een derS'olijke motie in ieder geval voor dit 
College, wanneer het zieh zelf respecteert, onaanvaardbaar 
is. dat het moeilijk de Regeering als het ware kan uitnoodi
gen het daarheen te leiden, dat twee inheemsche leden in 
het College van Gedeputeerden worden gekozen. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y 0: Er staat, dat de mo
gelijkheid daartoe moet worden geopend! 

De heer F l' U i n : De heer Koesoemo Oetoyo vraagt de 
mogelijkheid daartoe te openen, maal' dan had de heer 
Koesoemo Oetoyo een anderen weg moeten kiezen. Wanneer 
de heer Koesoemo Oetoyo in zijn motie aan de Regcering 
had verzoclJt den post zoodanig te verhoogen, dat zes Ge
deputeerden zouden kunnen worden aangesteld, zouden wij 
in ieder geval een, al is zij voor mij niet aanvaardbaar, uit 
technisch oogpunt aanvaardbare motie hebben gehad. 

Deze motie kan echter nooit dool' de Regeering aanvaard 
worden en het komt mij voor, dat daarom ook dit College 
haar niet kan aanvaarden. 

De heer Van Hel sd i n gen: :.\Iijnheer de Voorzit
ter! Nog een kort woord. 

De heer Fruin heeft verschillende opmerkingen, die ik 
had willen maken, reeds te berde gebraeht. Ik had ook 
willen zeggen, dat hier verschillende elementen in het debat 
,ijn gebracht, die el' gevoegelijk buiten hadden kunnen blij
ven, het gaat alleen om de vraag, of het aantal leden van 
het College van Gedeputeerden groot genoeg is, ja dan neen. 

De vraag, of in elk geval twee inheemsehe leden in dit 
College moeten worden aangesteld, zou alleen definitief kun
nen worden beantwoord doordat men in de betrekkelijke 
ordonnantie een wijziging zou voorstellen om van een be
paald aantal gedeputeerden een tweetal plaatsen te bestem
men voor illheemsche leden. 

De ordonnantie laat den Provincialen Raad in de benoe
ming der Gedeputeerden eehter absoluut vrij en daarom is 
het ook ongewenscht, dat wij hier ovcl' de verdeeling der 
zetels zelfs spreken. Zij laat den Provineialen Raad vol
komen vrij om desnoods alle vier zetels dool' inheemsche le
den te doen bezetten. 

Het tweede argument betrof het beginsel van samenwer
king en niet-overheersehing. De heer Fruin heeft el' reeds 
op gewezen, dat dit een onzuiver element is dat in debat 
is gebracht. Het heeft hier niets mee te maken, wij wen
sehen allemaal samenwerking. 

Tenslotte schaar ik mij geheel aan de zijde van den heer 
Fruin waar hij afwijst de vergelijking tussehen het Col
lege van Gedeputeerden en het College van Gedelegeerden. 

De heel' M i d den dor p: De heer Fruin heef! zooeven 
er zijn verwondering over geuit, dat leden, die volgens hem 
nog democratischer waren dan hij, niet aan den Provincialen 
Raad zouden overlaten, wat hij aan dit college wil overlaten. 

(MIDDENDORP, DE HOOG, ROEP.) 
:lIijnheer de Voorzitter! Democratische leden kunnen 

meel' rekening houden met hetgeen in het volk zelf leeft, dan 
met hetgeen leeft in den Provincialen Raad. Het meest 
demoeratische standpunt is mijns inziens dat men zich aan
sluit bij datgene, wat in het volk leeft, en het is zeel' 
de vraag, of de Provinciale Raad wel de zuivere vertegen
woordiging van het volk is. 

Thans bet tweede argument, dat dool' den heer Fl'uin werd 
gebezigd in verband met hel goede begin. Een zakelijk 
begin is een goed begin zeide ik. Nu vraagt de heel' Fruin, 
of in de praktijk in andere provincies is geblekeu, dat ni e I 
goed is begonnen, en daarop antwoord ik volmondig: Ja, er 
is geblekeu, dat er nog onvoldoende contact is tussehen de 
bestuurden en de bestuurscolleges, en ik geloof dan ook, dat 
een van de middelen om een betel' contact te verzekeren is 
het middel, dool' den heel' Oetoyo aangegeven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer De Ho og: Mijnheer de Voorzitter! Eeu enkel 
woord naar aanleiding van hetgeen de heel' Kocsoemo 
Oetoyo heeft gez~gd tegeno\'er de dool' mij naar yoren ge
brachte bezwaren. 

Ik zie eigenlijk de zaak anders dan de heel' Oeto)'o. M.i. 
is in de provincie de belangenbehartiging van de inheemsehe 
bevolking in de eerste plaats toevertrouwd aan de Regent
schapsraden. Daarboven heeft het College van Gedeputeer
den een zeer kleine . rol te spelen te dien aanzien. En nu 
heb ik geen antwoord gekregen op mijn vraag - behalve 
dan eenige algemeenheden, opgemerkt dool' den heel' Midden
dorp - of inderdaad gebleken is, dat in het College van 
Gedeputeerden van een der bestaande provincïes het in
heemsehe lid niet behoorlijk de belangen van de regentsehaps
raden kon behartigen tegenover de niet-inheemsehe leden_ 
Ik geloof inderdaad niet, dat dit gebleken is. 

Mijnheer de Voorzitter I Dit alleen heb ik naar voren 
willen brengen. 

De heer Ro e p : 
een enkel woord. 

Mijnheer de Voorzitter! Gaarne nog 
Ik kan mij geheel yereenigen met de 

bezwaren, die door de hem'en Blaauw en Fruin naar voren 
zijn gebraeht tegen deze motie. 

D e overweging, waarin staat, dat het gewensc.ht is een 
tweetal inhecmsche leden in het College van Gedeputeerden 
aan te stellen, lijkt mij zoowel staatsrechtelijk als practisch 
niet juist. Die gelegenheid bestaat reeds; wanneer men he! 
aantal gedeputeerden op 4 laat, kan de Provinciale Raad 
zeer zeker ook tbans reeds 2 inheemsehe leden aanwijzen. 

De heel' Koe s 0 e m 0 0 c toy 0: Dan komt el' een 
tekort aan deskundigen. 

De heer Roe p: Ik wijs alleen op de formeele mogelijk
heid op het oogenblik. Ten aanzien van de uitnoodiging 
dezer motie aan de Regeel'ing om het daarheen te leiden, 
dat wordt tegemoet gekomen aan den wenseh om een tweetal 
inheemsche leden in den Provincialen Raad te benoemen, 
zou ik willen opmerken, dat de Regeering niet in eerste 
instantie over het aantal gedeputeerden beslist, doeh dat 
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(ROEP, VOORZITTER.) 
de Provinciale Raad daar zelf over beslist. Ik zou het 
daarom onjuist vinden en een aantasten van de autonOllic 
del' provincie, wnnneer de Regeering zich daarmede zou 
gaan bemoeien. 

In de tweede pl:wts dit. Zelfs al zou de RegccJ'i ng in
vloed willen uitoefenen om het aantal gedeputeerden tot 
5 op te \'oel'en, dan zou h e~ toch gansch en al onjuist 
zijn, dat cle Regeering met meer of minder klem zou gaan 
betoogen, dat er on<ler die vijf leden twee inheemsehe le
den zouclen moeten zijn. Zooals reecls is gezegd, dit be
hoort tot de competentie van den Provinci alen Raad. 

Het spijt mij dus. dat, indien deze motie wordt gehand
haafd, ik Cl' mijn stem niet aan kan geven, omdat zij 
m.i. staatsrechtelijk volkomen onjuist is, zooals <le heeren 
Blaauw en Fruin reeds hebben opgemerkt. 

Om het Coll ege V'Bll Gedelegeerde toch de gelegenheid 
te geven uitspl'aak in deze te doen, heb ik het genoegen 
met mijn geachte lTIcrlclcdel1) de hoeren Sockawati en Kan 
een amendement voor te stell en, dat als voLgt luidt : 

"Ondergeteekenden stell en voor, in de begrooting 
VOor Midden-Java 1930 in hoofdstuk I van de begroo
ting van ,;itgaven, art. 1 te verho<>gen met f 6000 en 
alz.oo te brengen op f 30000. 

.. T 0 (' 1 i t' h 1 ing. TIet komt wCllschelijk voor" 
een uilspl'nak doen wij dus yereler niet, 1\1ijnheer de 
Voorzitter) - "de provincie Midden-Ja\'u reeds in het 
eerste jaar \'811 haar bestaan de gelegenheid te geven 
<lesgewensch.t" - dus ook in <leze geen nadruk -
"een vijftal gedeputeerden in het College van Gede
put eel'd en ,\:In te stell en", 

lI'lljnheer de Vool'" it tel ' ! W ij spreken hicI'n1ede dus al
leen uit, dat wij het wCllschclijk achten om den Pl'ov inci
alen Raad in de ,gelegenheid te stell en clc',gewenscht een 
vijftal gedeputecrden aan te stellen en wij laten de com
petentie, waul' ûic hoort, 111. bij den Provincialen Raad 
zelf. 

Dit komt ons voor een betere oplossing te zijn dan de 
motie, die de hoeren Kosoemo Oetoyo c.s. in overweging 
hebben gegeven. 'Vij zouden de voorstell ers der motie 
wel gaarne in OYcl'wcging willen geven om 11un motie te 
doen vcrvallrl1. 

De Voo r zit t e 1': Ingekomen is een amendement, 
ingediencl dool' de heeren Roep, Kan en Soekawati, <lat zoo 
juis~ dool' den geachten eersten voorsteJler is voorgelezen 
(Ond. 63, stuk 33) . 

Aan de orde is thans de tweede termijn van de behan
deling del' bc.gl'ootingcn van de provincie ~Iiclclen·Java en 
de daarin gelegen regentschappen. Daarbij' zijn ingediend, 
zooa]s den heel'cn bekend is, een motie en een amendement, 
D e besprekingen hebben zich reeds bewogen over de mot.ie 
en wnar nu ook (I(ln amendement is ingediend, kan in twee· 
den tOl'mijn ook ,,·orden vool'tgegaan met de bespreking 
van de motie en het amendement. 

Ik ben van plan de vergadering straks even te schorsen, 
teneinde de voorstellers in de gelegenheid te stellen de juiste 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(BLAAUW, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
redactie \"an de ingediende voorstellen te vinden, opdat de 
stemming niet afhankelijk worde van een Vel'keCl'd inzicht 
in de gekozen woorden . 

De heel' B I a a uw: Mijllheer de Voorzitter! Ik wil 
beginnen met even in het kort te eonsta tecren, dat ik op 
mijn vraag ten opzichte van de inrichting van de motie gc
steld, van den heel' Koesoemo Oetoyo, geen antwoord heb 
gekregen, maal' dat desniettemin volledig licht daarop ge
worpen is door den heer Roep, vooral door de incliening van 
zijn amend~ment, 

Naar aanleicling daarvan zou ik het volgende willen zeg
gen . Het amendement van dcn heel' Roep komt mlj over 
het algemeen sympathiek voor, maal' juist in verband met 
de uitdrukkelijke weergave van het oordeel van het College 
van G-euelegee nlen, dal door de vCl'hooging van den 
post van f 24 000 tot f 30 000 gerekend zal worden op een 
aanstelling van vijf leden in het College vah Gedeputeerden, 
ligt daarin min of meel' opgesloten een stelling nemen van 
het College van Gedelegeerden, in dier voeg~, dat de 1'\'0-

vineia!e Raad en de Regeering niet bO\'cn het aantal \'an 
5 gedeputeerden zouden mogen uitgaan. "vmmcel' dan te 
zijner tijd de Pro"ineiale Raad tot de overtuiging zou 
komen, clat er 6 gedeputeerden nooclig zijn, zou in de motie 
en het amendement op de motie min of meel' ktumen zijn 
gelegen een gen tle hint aan de Regeering, om een dusdanige 
samenstelling van het College van Gedeputeerden niet goed 
te keuren . 

Ik geef er daarom de voorkeur aan om de begrooting, 
zooals zij door de Regeering is ingediend, aan te nemen, 
dus met behoud van den post van f 24000 en dusdoende 
aan de ontwikkeling del' provincie Midden-Java den loop 
te laten dj en zij nemen zal, zoodat de Provinciale Raad, 
wannee!' hij te zijner tijd een College van Gcdeputeerden 
van 6 personen noodig acht, daartoe zondcr meer kan over
gaan . 

De heel' Sta a l' g a ar d, Regecl'ingscornm issaris voor 
de bestuurshervorming : fiIijnheer de Voorzitter! Het voor 
en het tegen van de motie en het amendcment zijn hier 
thans zoo uitvoerig uiteengezet, dat ik Cl' mij toe kan be
pal en, alleen nog eyell het Regeel'ing'sstandpunt in deze ken
baar te maken. Dat komt hierop neer, dat in deze nu eell
maal in de eerste plaats het woord aan de provincie dient 
te worden gelaten en verder, dat de ol'donnant ie-wetgever 
neutraal dient te blijven, m. a. W ., dat hij op de begrooting 
voor de provincie Midden-Java uit dezen hoofde ni et meel' 
beschikbaar moet stellen dan indel·tljd voo,' West- en Oost
Java is geschied. 

Ten aanzien van het amendement heb ik - behalve de
zelfde bezwaren als dc heel' Blaauw reeds naar voren 
bracht - nog dit bezwaar, dat ik niet zoo dadelljk de con
sequenties kan overzien van al de cijfcrwijzigingen, die 
tengevolge van dit amendement in de begrooting zullen 
moeten worden aangebracht. Het jaar 1929 is rceds ver 
gevorderd, en uit de provincie Modden-Java is al voort
durend op spoed aangedrongen; dc begrooting moet boven-



74 

Ude VERGADERING - DONDERDAG 31 OCTOBER 1929. 
Begl'ootingen provincie ~fiddell·Java en de daarbinnen gelegen regentschappen. - Ontheffing van provincies en zelf

~tnndige gpmeenschappen binnen provincies va n het beheer van aan den La nde toebehoorende zaken. 

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., VOORZITTER, 
KOESOEMO OETOYO, BRUINEMAN.) 
dien cok nog in druk verschijnen vóór het einde van dit 
jaar. 

Ik moet dus in iedel' geval de aanneming van het amen
d~ment ontraden. H et zal voor de voorstellers ervan ver
moedelijk ook wel voldoende zijn, indien de Pro'vinciale 
Raad kennis neemt van de beraadslagingen in dit College. 
r~ ; 

De Voo r zit ter: De eigenlijke inhoud van de voor
stellen Koesoemo Octoyo c.s, en Roep c.s. is thans voldoen
de belicht. Het is, ten einde een onzuivere &temming te 
voorkomen, wenschelijk, dat de voorstellers van de motie 
en het amendement in de gelegenheid worden gesteld, een 
en ander. indien naodig. iets dnid elij'ker t e redi geeren. 
Te dien einde zal ik thans de vergadering gedurende 10 
minuten schorsen. 

De ve,'gadering wordt te 9.28 uur v,m. gedurende 
10 minuten geaeho rst en daarna hervat, 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik deel mede, dat 
ingetrokken zijn de motie-Koesoemo Oetoyo c.s. (Ond. 63, 
st. 32) en het amendement-Roep c,s, (Ond. 63, st, 33) en 
dat door de heeren Roep, Koesoemo Oetoyo, Soekawati, 
Soejono, Kan en Dwidjosewojo is ingediend een nieuw 
amendement (Onderwerp 63, stuk 34), luidende als volgt: 

Ondergeteekenden stellen voor, in de begrooting 
voor Jliidden-Jl1va 1930: 
Ie. in hoofdstuk I van de begrooting van uitgaven 

art. 1 te verhoogeu met f 6 000 en alzoo te bren
gen op f 30000; 

2e. in hoofdstll" I van de begrooting van uitgaven 
art. 145, te verminderen met f 6000 en alzoo te 
brengen op f 119 000, 

Toe I i e h tin g. 
H et komt wensehelijk voor, de provincie Midden

Java reeds in het eerste jaar van haar bestaan de 
gelegenheid te geven desgewenscbt een vijftal gedepu
teerden in het College van Gedeputeerden aan te 
stellen. 

Mijne Heel'en ! De hesprekingen over de ingetrokken 
motie en het ingetro kken amendement en mede over den 
eigclllijken inhoud va n het nieuwe a·mendement zijn al 
\Tij uitvoel'ig geweest j ik aeht het niet noodig, die t e her
openen, Wel wil ik echter desgewenscht den voorstellers 
van het amendement de gelegenheid geven deze te verdedi
gen, omdat dit de gewoonte is. 

De hoer K 0 0 S 0 0 Dl 0 0 et 0 y 0 : Ik wil alleen op
merken, Mijnheer de Voorzitter, dat, wanneer het amende
ment van den heer Roep c.s, wordt aangenomen, onze be
d{)eling toch wordt bereikt, en wij daarom geen bezwaar 
hadden onze motie in te tr .. kken, 

De heer B r u i n e man: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou even een vraag aan den Regeeringsgemachtigde willen 
stellen. 

(BRUINEMAN, VOORZITTER.) 
De Voo l' zit ter: Het woord is aan den heer Brui

neman voor het stellen van een vraag. 

De heel' B I' U i n e man: Mijnheer de Voorzitter! . Op 
het oogenblik is een bedrag- van .f 24000 uitgetrokken voo,' 
de bezoldiging van vi el' Gedeputeerden. Nu wenscht het 
amendement dat bedrag voor de benoeming van een vijf
den Gedeputeerde met f 6000 te verhoogen ell dit bedrag 
te vinden ui t den post voor Onvoorziene uitga ven. 

Ik zou nu den Regeeringsgemachtigde willen vragen of 
het niet mogelijk is, dat, wanneer inderdaad de provincie 
Midden-Java aanstelling "'In een "ijfden gedeputeerde 
zoozeer noodig acht, zij dezen het eerste jaar uit den post 
Onvoor:den kan bezoldigen , zoodat wij dus den post voor 
de bezoldiging van de Gedeputeerden niet behoeven te ver
hoogen . 

De heer Sta a r g a a l' d, Regeeringseommissaris voor 
de bestuurshervorming : Neen, dat is niet mogelijk. 

De Voo r zit ter: De personeelsu>tgaven worden niet 
uit Onvoorzien betaald. 

Het amClldement-Roep e,s. (Ond, 63, st. 34) wordt in 
stemming gebracht en aangenomen met 12 stemmen voor 
en 6 stemmen tegen. 

V Ó ó r stemmen de hccl'en: Soejono, Kerkkamp. Dwi
djosewojo, sJ Jat'ob. Roep. M'IIl(I:q.Ó c . . Middendol'p. Kan,. 
Soe1<:awati, De Hoog, Km'sol'lllO O('to,\'o en Ali lUoesa, 

Te gen stemmen de heeren: Van H e!sdingen, Fruin, 
Blaauw, Koesoemo Joedo, Bl'ltincman en de Voorzitter. 

De Voo r zit ter: Aan de orde is de stemming over 
de ordonnanties tot vaststelling del' begrootingen voor de 
provincie MIdden-Java en de daarin gelegen regentscbap
pen, zooals dle zijn gewijzigd dool' de Regeering en het 
amendement-Roep c.s, 

" r enscht een van de heel'en deze stemming uit te stellen 
tot de volgende vergadering? 

Zoo niet, dan is daarmede beslist de stemming thans 
te doen plaats hebben. 

De ontwerp-ordonnanties, zooals deze door de Regeering 
en bij amendement zijn gewijzigd, worden zonder hoofde
lijke stemming aangenom en. 

De Voo l' zit ter : A a n deo r dei s d e b e h a n
deling van: 

De ontwerp-ordonnanti e tot regeling 
van d e b e v 0 e g d h e i cl van den G 0 u ver n e u 1'

Generaal om provin c ies en zelfstandige 
gem een s c h 11 P pen a I s bed 0 e I din art. 121 
der In dis c heS t a a t s r e gel i n g te 0 n t h e f
fen van het beheer van aan den Lande 
toe b eh 0 0 l' end e zak e n, (0 n d. 10); zooals gewij
zigd bij Memorie van Antwoord (stuk 5) . 

De ontwerp-ordonnantie houdende be
krachti ,ging van h et besluit van den 
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va n successie. 

(VOORZ., KERKKAMP, DIR VAN FINANClilN.) 
p I a a t s e I ij k e n l' a a d van '1' ega I e n Pek a-
1 0 D g a n v a u 6 Mei 1929 R No. 50, zoo a I s g e
wij z igd bij besluit van dien raad vau 
1 Juli cl.a .". R. No. 63, st r e kk en d e tot h et 
aa n gaa u vall ee n geldleen in g. (Ond. 71». 

Deze ontwerp-ordonnanties 
zonder beraadslaging en zonder 
genomen_ 

worden achtereenvolgens 
hoofdelijke stemming aan-

De Vo o r z i tt e r: A a n d e o r d e i s deo n t
werp-ordonnantie tot uitbreiding d e r 
vrijstellingen van h et r ec ht van succ es
s i e ten b ehoeve van alg e meen nu tt i ge 
doe I ei n don, zoo als d e z e b ij not a van w ij
z i g ing e n (s tuk 6) i s ge wijzi g d (Ond_ 7 ). 

De heer K e rkkamp: Mijnheer de Voorzitter I Wij 
hebben 7Aloeven bij een voorafgaand onderwerp een be
langrijk en politiek debat gehad; U zult mij wel veroor
loven, bij dit onderwerp een zaak in bespreking te bren
gen, die noch belangrijk, noch politiek is. Het gaat daarbij 
uitsluitend om een taalkwestie en wel om het woord "on
willig" in de uitdrukking "onwillig verzuim". Daarom
trent is een opmerking gemaakt in het Gedelegeerd enver
slag en dool' de Regeering is daarop in de Memo rie van 
Antwoord gezegd, dat het woord "onwillig" gebruikeli jk 
is in de belastingwetgeving. Ik zou daaraan willen vast
knoopen de vraag of wanneer er eenmaal een onjuist woord 
in de wetgeviug van een bepaald departement is ingeslopen 
- op welke wijze is onbekend, misschien heeft de een of 
!/lldel'e commies zich indertijd verschreven _ het dan op 
den weg li gt van de Regeering dat minder juiste woord 
te blijven handhaven omdat het nu eenm aa l in de wet
geving voorl<omt. "Onwillig" beteckent ·ongehool'zn nm, 
wederspannig, enz. en wij kennen allemaal de uitdrukkin g: 
"met onwilli ge honden is het slecht hazen vangen ". Hicl' 
zo u dus, dunkt mij, moeten worden gesproken van een 
onwill ekeurig verzuim, een ongewild verzuim, een onwil
lens gepleegd VCl"'lUim desnood s, - al die uitdrukkingen 
geven de werkelijkheid weer - maar hier te spreken van 
('('n .,onwillig verzuim" lijkt mij ta alkundig niet juist. 
Aan gezien nu onder het publiek kla chten bestaan over' de 
eigenanrdige terminologie welke iu de wetgeving en de 
rechtspraak gebl'uikelijk is. zou ik el' bij de Regeering op 
willen aandringen van deze gelegenheid gebruik te maken 
om hier dit minder juiste woord te vervangen door een 
juiste uitdrukku1 g. 

D e heer Van de 11 Bus s c h e, directeur van Finan
ciën.: ~'1"ijnheer de Voorzitter ! De kwestie, welke de heer 
Kerkkamp uaar voren brengt, is in het Gedelegeerdenver
slag cu de Memorie van Antwoord behandeld. De Regee
ring heeft er in dit antwoord op gewezen, dat het woord 
"onwillig" dat misschien wat minder fraai klinkt en mis. 
sehi en in ons tegenwoordig spraakgebrnik minder dagelijks 

(DIRECTEUR VAN FINANCIilN, KERKKAMP.) 
Antwoord is naar twee of drie plaatsen verwezen, n.l. de 
inkomstenbelasting, de personeele belasting en de verpon
dingsordonnantie. Daarin is steeds aan het woord "onwil
lig" vastgehouden. Daardoor heeft in de belastingjuris
prudentie het woord "onwillig" hiel' een zeel' bepaalde be· 
teekenis. Niet alleen hier, doeh ook in Holland is het een 
in de wetgeving zeer veel gebruikt woord en de jurispru
dentie heeft zich daaraan gehecht. Juist om die reden kan 
ik geen vrijheid vinden nu dit geij kte woord, ook al is het 
misschien iets minder gebruikelijk, door ecn andtJ: woord 
te vervangen, omdat daardoor wellicht de suggestie wordt 
gewekt, dat men wat anders heeft willen zeggen wat inder
daad ni et het geval is. Omtrent het woord "onwillig" heb
ben wij eenige Nederlandsehe woordenboeken geraadpleegd 
en daaruit is gebleken, dat inderdaad "onwillig" zeer stel. 
lig kau worden gebruikt in dezelfde beteekenis als "onwille
keurig" of "onopzettelijk". Ik meen daarom de suggestie 
van den heer Kerkkamp niet te mogen overnemen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' KeI' k k a lil p: Mijnbeer de Voorzitter! Nu. de 
Regeeringsgemaehtigde onwillig blijkt om rekeuing te hou
den met de dool' mij gemaakt e opmerking, . wil ik aan mijn 
opmerking nog toevoegen, dat ik er geen voorstel van zal 
maken, omdat de zaak mij daarvoor van te gering belang 
lijkt. Toch zou ik el' den Rcgeeringsgemachtigde op willen 
wijzen, dat een volgend gebruik van hetzelfde woord hier 
op tegenstand zal stuiteu. Waar nu is gebleken, dat de 
Regeering aan dit woord hecht en het op het oogenblik te 
laat is een voorstel in te dienen, zal ik toch de volgende maal 
wel degelijk voorstellen het woord "onwillig " in de belas
tingwetgeving af te schaffen. Ik voor mij acht het van 
pu.bli ek belang, dat de bewoordingen van de wet zooveel 
mogelijk aansluiten bij de normale spreektaal, zoonIs wij die 
kennen CIl het publiek die gebruikt. Ik acht het dan ook 
onjuist, dat de R('g-ee I'in g Zich op het standplUJt stelt: Wij 
gebruiken in onze wetgeving termen, die wellicht niet hee
lemaal juist zijn, maal' nu wij ze hebben, houden wij er maar 
aan vast. 

Ik daUk 1;, Mij nheer de Voorzitter. 

De heer Van d e 11 Bu s s c h e, directeur van Financiën: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik kan den heer Kerkkamp niet 
toegeven, dat het woord "onwillig" niet heelemaal juist zou 
zijn, het is integendeel heelemaal juist en ik zou den heer 
Kerkkamp willen aamaden om van Dale's Groot Woorden
boek, 5de uit ga"e blz. 1303 na te slaan. Wanneer het hier 
ging om een geheel nieuw wetsontwerp of ordonnantie, zou 
ik mij in den gedachtengaug van deu heel' Kerkkamp kunnen 
verplaatsen, maar bij incidenteele wijziging acht ik het 
juister anu te sluiten bij het bestaaude. Dat is ook de reden, 
waarom ik niet op de suggestie van den heer Kel'kkamp wil 
Ingaan. 

Ik dank U. Mijnheel' de Voorzitt er. 

gebezigd wordt, dan b.v. onwi llekeurig of onvrijwillig, in De gewijz igde ontwcl·p·o l'donnanti e wor'd t zonder hoof-
versch illende ordonnanties voorkomt. In de Memorie van dclijkc stemmin g aangenomen. 
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Uitbreiding vrijstellingen van 7.cgelrecht. 

(VOORZITTER, KERKKAMP, DE HOOG.) 
De Voor zitter : Aan de orde is - d e ont

werp-ordonnanti e tot uitbreiding der 
vrijstellingen van zegelrecht voor de be
wijzen van registratie van vuurwapens 
(Ond. 49), zoo als deze gewij' zigd is bij 
nota van wijziging (stuk 5). 

De heer KeI' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Waar 
het mij bekend was, dat ook anderen hierover het woord 
zouden voeren en met name, dat de heer Blaauw zich had 
laten inschrijven, die zeer principieele bezwaren heeft tegen 
dit voorstel van de Regeering, had ik liever na den heer 
Blaa"w gesproken, maar nu U mij het eerst het woord geeft, 
zal ik mijn bezwaren te berde brengen. Die bezwaren betref
fen den eiseh om tegelijk met de vergunning tot het houden 
van een jachtgeweer ook een jachtacte aan te vragen, Mijn
)Jeer de Voorzitter! Onredelijk is deze eisch oppervlakkig 
beschouwd niet. Wanneer men vraagt om een geweer te 
mogen bezitten voor het gebrnik op de jacht, kan ik mij 
voorstellen, dat de Regeering zegt : er mag niet gejaagd 
worden zonder vergunning, dus als een vergunning voor 
een geweer wordt gevraagd en die wordt toegestaan, is daar
aan noodzakelijk verbonden het aanvragen van een jachtacte. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu kunnen zich echter eigen
aardige gevallen voordoen, omdat elk gladloopgeweer, hetzij 
enkel of dubbelloops, niet anders is dan een jachtgeweer, 
z:oodat iedereen, die vergunning voor zulk een geweer aan
vraagt, zal spreken van een jachtg'eweer. 'Vanneer nu iemand 
een vergunning voor een geweer aanvraagt om zijn aan
planting te beschermen tegen gediertc en hij vraagt dus 
een jachtgeweer aan, dan ben ik bang, dat het hoofd van 
plaatselijk bestuur ertoe komen kan zoo iemand een ver
gUnIl:ng te geven ouder beding ook een jach tacte aan te 
vragen . Dat is, naar ik meen, een bezwaar uit de praktijk. 
Ik heb hedenmorgen nog een ander bezwaar gehoord van 
een mijner medeleden, maar deze zal dit zelf te berde bren
gen en ik zal daarop dus niet verder ingaan. Mijn bezwaar is 
dus alleen dit, dat de mogelijkheid bestaat dat het hoofd 
van plaatselijk ,bestuur eischen stelt betreffende het bezitten 
van een jachtacte, welke praktisch niet juist zijn. 

De heer D e H oog: Mijnheer de Voorzitter J Bij de 
behandeling van dit ontwerp zou ik eenige bezwaren naar 
voren willen brengen. Ik zou allereerst willen onderschrijven 
hetgeen de heer Kerklmffip zooeven te berde heeft gebracht 
ten aanzien van het samenkoppelen van het verkrijgen van 
een vergunning voor het bezit van een jachtgeweer en het 
bezitten van een jachtacte. Naast hetgeen de heer Kerk
kamp gezegd heeft zou ik nog enkele a ndere punten naar 
voren willen brengen. Ik zou willen begiJmen met er op 
te wijzen, dat deze aangelegenheid nu twee jaar geleden 
door den heel' Mochtar en l11\i in den Votksl'aad naar voren 
is gebracht. Wij hebben h ier een eigenaardigen gang van 
zaken gehad. De zaak werd voorgebracht bij het departe
ment van Landbouw en de betrokken Regecringsgemachtigdc 
beloofde hierover zijn collega van B. B. te zullen raadplegen. 
Een jaar later vroegen wij hoc het er mee stond en toen 

(DE HOOG. ) 
hebben wij een verklaring gekregen van den directeur van 
B. B. en nu komt tenslotte de directeur van Financiën als 
verdediger van deze voorstellen. Ik kom na deze voorge
schiedenis thans tot nadere argumenten. 

Ik acht het evenals de heer Kerkkamp onjuist, dat men 
de twee vergtmnillgen samenkoppelt, want nog een ander 
geval kan zich voordoen. Men kan een geweer cadeau 
krijgen, of aan het een of andere geweer bijzondere waarde 
hechten, zonder dat men van plan is - het gaat om een 
jachtgeweer, Mijnheer de Voorzitter! - daarmede te gaan 
jagen. Men staat dan voor de kenze het geweer in te le
veren en dus te laten vernietigen, of te betalen voor een 
jachtvergnnning, zelfs al is men niet van plan met dat 
vuurwapen te gaan jagen. Ook kan men door omstandig~ 
heden, ter\vijl men een jachtaete heeft gehad, worden ge
noopt, in het komende jaar van zijn jachtgeweer geen ge
bruik te maken. Er is dan geen mogelijklleid aan de be
taling del' jaehtacte te ontkomen. Men heeft een geweer, 
en is verplicht de belasting te voldoen, ofschoon men niet 
het minste plan heeft mct dat geweer te gaan jagen. 

Een andere zaak is, dat de Regeering zich toch wel heel 
gemakkelijk afmaakt van de controle, die van Regeerings
\Vege moet \,-:orden geoefend. De juiste toestall~ zou m.L 
zijn

J 
dat de Regeering controleert, of iemand gaat jagen 

zonder dat hij in het bezit is van een jachtacte .. Maar wat 
doet de Regeering j Zij draait de zaak om en zegt: laat 
ik maar vast direct een jachtacte eischen, dan weet ik zeker, 
dat er nooit zonder jachtacte gebruik wordt gemaakt van 
het jachtvnurwapen. 

Ik zou er bij den geachten Regccringsgemachtigde op 
willen aandringen nu eens eindelijk een einde te makClt 
aan deze samenkoppeling, die bovendien naar mijn mcening 
eigenlijk ook onjuist is, omdat het hiel' twee verschillende 
doelstellingen geldt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik verwacht, dat de Regeering 
ons hierin tegemoet wil komen . Mocht dit niet het geval 
zijn, dan heb ik hier een motie, mede geteekend door eenige 
mijner geachte medeleden, die ik U dan zal ovcrhandigen. 

Het tweede punt, dat ik naar voren zou willen brengen, 
is het feit, dat de vrijstelling alleen geldt voor gladloop
geweren en niet voor hen, die een buks of een geweer met 
getrokken loop noodig hebben om hun aanplant te bescher
men tegen schadelijk wild. De Regccring heeft zich hiel'
van naar mijn meening wel wnt gemakkelük afgemaakt. 
Wanneer mcn als beroepsjager een geweer met getrokken 
loop noodig heeft, behoort men naar de meening der Re
geering voor het bezit van zulk een geweer wel belast te 
worden, want, zegt Zij : 

"Het zal voorts wel uiterst zelden voorkomen, dat 
een geweer met getrokken loop uitsluitend gehouden 
wordt om aanplantingen tegen schadelijk wild te be
schermen, zoodst het niet noodzakelijk voorkomt voor 
dit bijzondere geval een vrijstelling in de ordonnantie 
op te nemen". 

Ik kom hier even met een voorbeeld uit de practijk en 
wel het volgende. 

Op mijn reis naar de kolOllisatie van het I E. V. IIDe 
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Giesting" is het mij juist opgevallen, dat men daar voor 
de verdediging van den aanplant tegen schadelijk wild niet 
met een gladloopgeweer kan volstaan. Wanneer men weet, 
dat zich daar kndden olifanten en tijgers in vrij groot 
aantal vertoonen, is het in zijn bezit hebben van een geweer 
met getrokken loop, dus van een gevaarlijk vuurwapen, niet 
meer een luxe, maar een eisch. Het lijkt mij toe, dat het 
toch onjuist is, wanneer de Regeering voor het bezit van 
een dergelijk vuurwapen, dat men daar toch beslist noodig 
heeft voor de bescherming van leven en bezittingen, niet 
de vrijstelling geeft, die men geeft voor het bezit van een 
gladloopgeweer voor hetzelfde doel. 

Het komt mij voor, dat de Regeering hierin tegemoet kan 
komen door te bepalen, dat onder speciale voorwaarden en 
op voorstel van het betrokken hoofd van gewestelijk bestuur 
voor een vuurwapen met getrokken loop ook vrijstelling 
kan worden gegeven. Ik beveel deze suggestie gaarne in 
de aandacht van den geachten Regceringsgemachtigde aan. 

De Voo r zit I. er; Het woord is aan den directeur 
van Financiën. 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
Clen ; Mijnheer de Voorzitter ! Van de kwesties, die door 
de heet'en Kerkkamp en De Hoog zijn besproken, zal ik 
alleen behandelen het laatste door den heer De Hoog aan
geroerde punt, nl. de kwestie, dat voor de beseherming van 
den aanplant in het aLgemeen en ook bij de nu ,gegeven 
uitbreiding van de vrijstellingsregelingen alleen ,gladloop
geweren voor vrijstelling in aanmerking komen en dat het 
st,andpunt is ingenomen, dat ook wanneer een geweer met 
getrokken loop voor de bescherming van den aanplant noo
dig of wensehelijk is, dit onder de belasting blijft vallen. 

De heer De Hoog is daartegen opgekomen en heeft ons 
een voorbeeld voor oogen gesteld, waarbij het inderdaad 
aannemelijk is, dat voor de bescherming van den aanplant 
tegen groot wild vuurwapene.n met .getrokken loop noodig 
zijn. 

De heer De Hoog wijst er op, dat de kolonisten in de 
kolonisatie van het I.E.V. ,gewapend moeten zijn tegen oli
fanten en t.ijgers. 

Mijnheer de Voorzit~er! Ik erken, dat in dit zeer bij
zondere geval een geweer met een getrokken loop noodig 
is, maar ik wil er toch op wijzen, dat dit wel een zeel' 
groote uitzondering is en dan lijkt het mij gevaarlijk om 
van deze uitzondering direct te komen tot den stap, dien 
de heer De Hoog zou willen, nl. om in bijzondere ,gevallen 
ook vOOr de vuurwapens met .getrokken loop vrijstelling 
van vuurwapenbelastillg te geven. DaardoDl' zou werke
lijk, om een betrekkelijk klein detail te regelen) een vrjj 
groot gevaar in het leven worden geroepen, doordat al da
delijk de uitbreiding van het aantal geweren metgetrok
ken loop grooter zon zijn dan absoluut noodig is. Het is 
ongetwijfeld gcwcnscht om door een samenstel van bepa
lingen de uitbreiding van het aantal vuurwapens met ge
trokken loop zoo gering mogelijk te doen zijn. Ik ben er 
dan ook van overtuigd, dat in dit .gev,al het betrekkelijk 

Handel1ngen. Zittingsjaar 19290-1930. 
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kleine belang, dat de heer De Hoog naar v"ren brengt, 
moet wijken voor het grootere belang, dat door den opzet 
van de ordonnantie als zoodanig en de daarin aangegeven 
vrijstelling wordt .gediend. 

Ik zou den heer De Hoog .toch nog w,el op een ding wil· 
len wijzen, dat wanneer met een .geweer met getrokken 
loop inderdaad olifanten, tijgers .............. . 

De heer K c-r k kam p: En andere "onwilli ge" beesten I 

De heer V a n den Bus s c h c, directeur van Finan-
ciën; .... .......... .. .. zouden worden geschoten, voor belang-
hebbenden lut dit jachtproduct zooveel voordeel ontstaat, 
dat hieruit inderdaad de zeer geringe kosten van het zegel, 
waarvan de heffing in het aLgemeen belang moet wOl'den 
gehandhaafd, kunnen worden voldaan. 

De heer K e rkk a m p ; Dan wordt er maar weer be
lasting van geheven. 

De heer Van den Bus s c 11 e, directeur van Finan
ciën; Dit zou inderdaad mogelijk zijn, maar de regelingen 
moeten uiet al te .gecompliceerd .gemaakt w<lrden en als 
wij dan zien, dat kleinere onbillijkheden bestaan, die prac
tisch worden we,ggenomen door andere voordeelen, dan is 
het niet noodzakelijk om dadelijk den wetgever aan het 
werk te stellen om die kleine onbillijkheden uit den weg 
te ruimen. 

De heer M ü h I e n fel d, directeur van Binnenlanc1sch Be
stuur; Mijnheer de Voorzitter ! Het door de heeren Kerk. 
kamp en De Hoog' voorgebrachte bezwaar betreffende de 
vOOl'waarden bij het aanvragen van het bezit van jachtvuul'~ 
wapens, nl. dat daaraau verbonden is de voorwaarde tot 
het aanvragen van een jachtacte, wordt gelijk de Regee. 
ring bekend is en zooals ook reeds het vorig jaar gebleken 
is, door velen onderschreven. Dat die . eisch gesteld werd, 
is echter niet een opwelling van den een of anderen amb
tenaar. Laat ik er dadelijk bijvoegen, dat die bepaling wel 
gemakkelijk is om een zekere controle op de naleving der 
bepalingen van de jachtol'donnantie t e hebben, maal' de 
practijk heeft uitgewezen - en ik spreek hier b.v. uit eigen 
ervaring voor 'Vest-Java - dat het eenvoudig bal' is zoo
veel aanvragen Cl' worden gedaan VOOl' het verkrijgen van 
een geweer, waarbij als doel wordt opgegeven de jacht, doch 
waarbij zeer klaarblijkelijk deze bedoeling niet voor zit. 
Men wil tot eiken prijs in het bezit zijn van een vuurwapen 
en men vraagt dan als men een geweer noodig acht voor 
zelfverdediging dit aau, onder opgave dit naoelig te hebben 
voor de jacht, omdat men weet, dat het motief van zelf
verdedigiJng ter verkrijging van de verguuning niet altijd 
voldoende sterk te achten is. De practijk heeft echter uit
gewezen, dat slechts in een klein deel dezer gevallen jacht 
het werkelijke motief was. 

Nu is hier gezegd, dat het toch kan voorkomen, dat men 
een jachtgeweer krijgt, waar men om bijMndere redenen 
veel prijs op stelt, b.v. een erfstuk, een cadeau, of wat dan 
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ook, waarbij toeh niet geëischt kan worden het verkrijgen 
van een jach tacte. Mijnheer de Voorzitter I HIrt is mis
schien, woals het hier in de Memorie van Antwoord is ge
zegd, nl. dat die eisch beslist gesteld wordt bij het aanvragen 
van een vergunmng tot het bezit van een jachtvuurwapen, 
wat sterk uitgedrnkt, maar wanneer als doel wordt opge
geven het uitoefenen van de jacht, dan is er ook naar het 
oordeel der Regeering niets onredelijks in, dat ook de voor
waarde van aanschaffing eener jachtacte gesteld wordt. 
VTaagt men een geweer aan voor de jacht, dan moet er ook 
zekerheid zijn, dat de jacht wordt uitgeoefend, waaruit dus 
volgt, dat binnen een zekeren tijd na het verkrijgen van 
de vergwnning voor het houden van een geweer, een jacht
fiC'te moet worden aangevraagd. Wanneer, 7.00a18 de heer 
Kerkkamp het stelde, iemand een dCl:gelijk geweer aan
vraagt vo(}r de bescherming van den aanplant, wanneer 
dus dit als doel wordt opgegeven en dit aawnemelijk kan 
worden gemaakt, dan geloof ik met, dat er bezwaar is die 
vergunning te verleenen. Wanneer er vergnnning voor het 
bezit van een jachtvuurwapen gevraagd wordt en de j·acht 
niet het doel is, maar wel een ander redelijk motief, dan 
behoeft de jachtacte-voorwaarde niet bepaaldelijk gesteld 
te worden . Het gebruik is echter, dat geweren worden ge
vraagd 1'001· dc jacht, terwijl dit blijkt met het doel te 
zijn. Daarom is het niet gewenscht van die voorwaarde af 
te zien. 

Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat ik hiermede vol
doende de verschillende sprekers heb beantwoord . 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Om in 
de eerste plaats den geachten Regeeringsgemachtigde voor 
Financiën te beantwoorden, zou ik: toch even moeten wijzen 
op wat naar ~n meemng een onjmstheid is in zijn rede
voering. De geachte Regeeringsgemachtigde zegt, dat er 
een groot gevaar schuilt in het bezit van vuurwapens met 
getrokken loop en dat hetgeen de heer De Hoog voorstelt, 
het gevaar toch eigenlijk zonder eemge grens zou vergroo
ten. Maar, Mijnheer de Voorzitter, het bezwaar zit heusch 
met in het betalen van het recht voor het verkrijgen van 
vergunmng tot het honden van een vunrwapen. Het be
zwaar zit in het niet kunnen verkrijgen van een vuurwapen 
zonder vergunning. Immers alle vuurwapens, maar deze 
vuurwapens in het bijzonder, worden onder zeer bezwarende 
omstandigheden uitgegeven. Daarin zit de groote rem 
- het hoofd van gewestelijk bestuur zal wel degelijk alle 
omstandigheclen overwegen voor hij een dergelijke vergtm
llÎng geeft - en met in het betalen van het recht voor dat 
vuurwapen. Dat toch brengt de geachte Regeeringsgemach
tigde naar voren als het weghalen van een zeer groote rem. 
In dat m.L toch betrekkelijk kleine nadeel - de geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft zelf gesproken van ecn kleine 
groep, dus in zijn gedachtengang moet dat ook een klein 
hedrag zijn - in het verlies van dat kleine bedrag zit dus 
niet het gevaar. Neen, het gevaar zit in het niet-nauw
keurig navraag doen naar de noodzaak van een vuurwapen, 
als men de vergurulÎng tot het houden daarvan toestaat. 
Tegenover hetgeen de geaehte Regeeringsgemachtigde zoo 

(DE HOOG, DIRECTEUR VAN FINANCI!:iN. ) 
jmst naar voren hecft gebracht, wil ik aanvoeren, dat hij 
mij daarin toch zeker llÎet heeft overtuigcl. Ik zou nogmaals 
willen aandringen op een vrijstelling, wanneer het voorstel 
daat"toe wordt voorgebracht door het hoofd van gewestelijk 
bestuur, welk hoofd toch zeker doordrongen zal zijn van 
den grooten plicht, die te dien aanzien op hem rust en aan 
wien veilig het voorbrengen van dergelijke gevallen kan 
worden overgelaten. Ik zou het van het antwoord van den 
geachten Regeeringsgemachtigde willen laten afhangen of 
ik te dien aanzien een amendement zal indienen. 

Wat aangaat de weerlegging, die door den Regeeringsge
machtigde van Binnenlandseh Bestuur is naar voren ge
bracht, zou ik het volgende willen zeggcn. In de eerste 
plaats heeft de geachte Regeeringsgemachtigde gesproken 
over de practijk in deze. De Regeeringsgemachtigde heeft 
zelf in de Memorie van Antwoord op het Gedelegeerden
verslag aangeteekend, dat er enkele bestuurshoofden zijn, 
die van oordeel zijn, dat de practijk heeft aangetoond, de 
noodzakelijkheid van het koppelen van di e twee vergun
ningen. Daartegenover staat dan toch de opvatting van de 
andere bestuurshoofden, die de koppeling niet noodig 
achten. 

Hierbij kom ik op een ander punt, en wel hetzelide, dat 
ik aanvoerde tegen den geachten Regeeringsgemachtigde van 
Finaneiën, dat het tenslotte een kwestie van geld is geworden. 
De man, die in het bezit is van genoeg geld om een jaeht
vergunning te betalen kan zich, ook al is hij niet van plan 
te gaan jagen, de weelde veroorloven van het bezit van 
vuurwapens, tegenm"cr den armen man, die dat niet kan. 
Daartegen heb ik geprotesteerd en tegen de mogelijkheid, 
dat dit vuurwapen moet worden ingeleverd en vernietigd 
kan worden. 

Mijlriteer de Voorzitter ! Met dit voor oogen vraag ik mij 
af, waarom de Regeering met tegemoet komt aan den naar 
mijn meemng toeh zoo billijken wenseh. Ik merk hierbij op, 
dat de geaehte Regeeringsgemachtigde niet is ingegaan op 
de enkele voorbeelden, die ik heb aangehaald, en dat de ge
achte Regeeringsgemachtigde ook met is ingegaan op het 
bezwaar, dat iemand in het bezit is van ecn jachtgeweer, 
maar geen jachtacte heeft en die ook met wil hebben,. 
omdat hij niet van plan is van dit vuurwapen in een be
paald jaar gebrmk te maken. 

De heer Kan: Er zijn toch uitzonderingen mogelijk. 

De beer D e H oog: Met dit alles voor oogen zal ik 
thans - tenzij de Regeeringsgemachtigde alsnog aan mijn 
wenschen tegemoet komt - mijn motie indienen. 

De heer Van d e n B u • s e h e, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter I In tweeden termijn ka,n ik 
op hetgeen de heer De Hoog nader naar voren heeft ge
bracht, slechts antwoorden, dat de Regeering geen moge
lijkheid ziet, om het geachte lid in dit opzicht t egemoet 
te komen. Ik zal den heer De Hoog niet tegenspreken 
waÎ1neer hij zegt, dat het zwaartepunt van de controle op 
de hoeveelheid gevaarlijke vuurwapens, die in omloop 
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:zijn, bij het B. B. ligt, dat het B. B. daaraan zeer groote 
.aandacht besteedt en dat stellig mag en moet worden ver
·wacht, d.t het aantal beperkt zal kunnen blijven. Maar 
"",ven zeer is het voor mij duidelijk dat, wanneer op de ge
·vaarlijke vuurwapens in sommige gevallen geen belasting 
:-wordt geheven, cr een tendenz zal bestaan, het aantal 
'van die vuurwapens te doen toenemen. Men heeft Dll 

"<lenmaal ni et algemeen de zekerheid, dat overal en con
.sequent met dezelfde strengheid wordt opgetreden en dit 
gevaar wordt ongetwijfeld geringer, wanneer het heffen 
'van CCll belasting op gevaarlijke Vl1urwapens een natuul'
'lijke rem tegen de uitbreiding van het aantal dier wapens 
'"h"ormt. 

Het heeft mij getroffen, dat de heer De Hoog niet is 
'ingegaan op het eenigszins eenvoudige argument, dat ik 
neb gebezigd, n.L dat degeen, die in het bezit is van een 
'V11urwapen met getrokken l oop, in het bijzonder wanneer 
-<lat een is van zwaar kaliber - en daarop moet de heer 
De Hoog toch wel voornamelijk het oog hebbcn gehad -
uit dat bezit voldoende voordeel en trekt om de belasting 
over het algemeen te kUImen betalen. Het komt mij met 
het oog hierop ook zeer de vl·aag voor of in de meeste 
.gevallen, waarin personen. over een dergelijk krachtig 
-wapen beschikken, het gebruik daarvan ook inderdaad 
beperkt zal blijven tot het afweren van een aanval op de 
eultures en de te velde staande gewassen. Het ligt toch 
:zoo voor de hand dat, wanneer iemand eenmaal de be-

I ,sel1i~:king heeft over een dergelijk zwaar wapen en in de 
llanteering daarvan eenige vaardigheid heeft verkregen, 
bij van dat wapC1J- ook gebruik zal maken , wanneer de 
olifanten ergens and ers dan in de richting van zijn aa11-
:plant wandelen. Ik geloof werkelijk dat ik het bezwaar 
van den heer De Hoog - dat ik trouwens tot zekere 
noogte heb moeten laten gelden - niet zoo zwaar mag 
laten wegen, dat het een reden zou zijn om 'wijziging aan 
"te brengen in de ontwerp-ordonnantie en verdere uitbrei
-ding te geven aan de vrijstellingen, die thans in de ont
·werp-ordonnantie zijn opgenomen. 

De heer D e Hoog: U denkt. geloof ik, dat ieder 
··eltot ook een olifant oplevert! 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Fi1l311-
~iën: Als dat zoo was, werd de bezitter van het VUUl'

"Wapen schatrijk. 

De !teel· M ü h I e n fel d, directeur van Binnenlandseh 
BestuUl": Mijnheer de Voorzitter I De heer De Hoog heeft 
er op gewezen, dat in de Memorie van Antwoord werd ge

l "l'1"oke .. van Ilsommige plaatselijke bestuurshoofden " . Ik 
wijs er echter op, dat deze wijze van uitdrukken verband 

met de opmerking in het Gedelegeerden-verslag, 
waarin ook van "verschillende bestuurshoofden " werd ge
sproken. Jn West-Java geschiedt de behandeling van der
gelijke aanVl'agen in hoofdzallk op het Gouverneul'skantool' 
voorzoover het gevaarlijke vuurwapens betreft en overi
gens dOOI· de hoofden vall plaatselijk bestuur en is het 

(DIR. VAN B. B., DE HOOG, VOORZITTER.) 
stellen der jachtactevool"wanrde algemeen gebruikelijk . 
Hoe het elders is geregeld, weet ik op het oogenblik niet, 
Illaar ik heb reden om aan te nemen, dat de bedoelde cisch 
vrijwel overal wordt gesteld. 

Volgens den heer De Hoog is het een kwestie van geld 
en de geachte spreker acht dit standpunt minder juist 
tegenover de menschen, die niet over veel geld beschikken. 
Jk zie het meer in als een kwestie van behooI"lijkheid. Wan
neer iemand een geweer aanvraagt voor de jacht en hij 
goed bekend staat, dan kan hij een vergunning krijgen. 
Maar dan kan ook de verplichtin g van het bezit eener jaeht
acte geëiseht wOI·den en waar de practijk heeft geleerd, 
dat zeer weinig mensehcn ccn jnchtaetc Vl"agen, heb ik 

reden om aan te nemen, dat hel vragen van een vergun
ning tot het bezit van een geweer, om te jagen een gezocht 
moti ef is. 

De heer D e Hoog: Waarom slaat U dan niet ieder
een aan, ook de menschen, die zich niet hebben gemeld j U 
zegt, dat er zoo gmot verschil is tt","chen het aantal ver
gunningen voor vuul'wapenen en het aantal jachtacten. 
Maar waarom neemt U dan geen maatregelen om alle men
sehen, die geen jachtaete hebben en wel een vergunning, 
eenvoudig te laten betalen ' 

De heer l\{ ü h 1 C IJ ï (\ I J, directeur \'an Binncnlandsch 
Bestuul': Als men op elk pel'soon. die ee n jachtgeweer 
aanvraagt en geen jachtacte, speciaal zou moeten gaan 
letten om na te gaan, of hij ook jaagt, zou het ondoenlij k 
worden. Wij hebben in West-Preanger een onderzoek in
gesteld en er is gebleken, dat er in die gelt eele residentie 
slechts eenige tientallen rnenschen met een jachtacte waren. 
[n zoo 'n residentie, bij- zulke groote uitgestrektheden, kan 
men niet nlle personen op ondernemingen c. d. voortdurend 
gaan contl'olcel'cn, om te l.ico, of zij misschien wel eens op 
jacht gaan. Dat is ondoenlijk; men zou dan een veel te 
groote politie-organisatie moeten hebben specinal c\aar
VOOl'. 

Het lijkt redelijk, te eiselt en, dat men een jaelltakte aan
vraagt, als men een geweer aanvraagt voor de jacht. 

Ik heb echter te kennen gegeven, dat de Regeering niet 
ongenegen is, in dit op1.i cht een ietwat milder standpunt 
in te nemen en dus als een vel'gunning voor een vuurwa
pen wordt aangevraagd om andere reden~n, bijv. zooals 
de heel· Kel·kkamp bedoelde. of in speciale gevall en, omdat 
men bijzonder prijs op 1.00 'n wapen stelt wegens bepaalde 
zeel' bijzondel'e omstandigheden, de "oonvaarde van de 
jachtvel·gunning niet te doen stellen. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ingekomen is een 
motie, ingediend door de heel'cn D e Hoog, Koesocmo Oetoyo, 
Soejono, Ali Moesa en Mandagie (Onderwerp 49 - stuk 
9), luidende als volgt : 

Het College van Gedelegeerden, 
.gehoord de debatten, 

spreekt als zijn meenin,g uit, dat het onjuist moet ge
acht worden, dat de afgifte van een ver.gunning tot 
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het bezit van een jachtvuurwapen afhankelijk wordt 
gesteld van de aanvrage van een jachtvergunning". 

Deze motie zal behandeld worden na de behandeling 
van het onderwerp zelf. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Mag ik even 
een vraag stellen aan de voorstellers van de motie! Ik 
zou den heer De Hoog willen vragen of de bewoordingen 
VlIJl deze motie wel juist zijn, in verband met de toelich
ting zooeven door den directeur van E. B. gegeven . 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat 
niet in allc gevallen verplichtend wordt gesteld een jacht
acte te vragen. Alleen als men een jachtgeweer aanvraagt 
om te mogen jagen, wordt een jachtakte vereischt; in an· 
dere gevallen is dit dus niet noodig. Zooals de motie 
gesteld is, geeft zij de voorstelling, alsof de jachtakte im
peratief wordt gesteld zonder meer, hetgeen niet de bc· 
doeling is van den geachten Regeeringsgemachtigde. 

De Voo r z i ~ ter: Indien nog een van de heeren het 
w:oord verlangt over de motie, ,geef ik hem daartoe thans 
gelegenheid. 

De heer K e rkk a m p : Mijnbeer de Voorzitter! Tot 
mijn spijt zal ik asn deze motie mijn stem niet kunnen 
geven. De heer De Hoog weet op welk standpunt ik mij 
van den aanvang af gesteld heb. Ik vind het niet onrede
lijk, dat, wanneer men een jachtgeweervergunning a,an
vraagt en dit speciaal doet <lm ~e kunnen jagen, ook de 
eisch wordt gesteld, dat men tevens een vergunning aan
vraagt nooclig 0111 te ktulllen jagen. Zoo algemeen gesteld 
als de motie thans is, kan ik er mijn steun dus niet aan 
geven. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De 
heer Kerkkamp zou gelijk bebben, en ook den heer Kan 
zou ik niet ktmnen tegenspreken, wanneer inderdaad die 
dispensatie, die vrijstelling, waarover de geachte Regee
ringsgemachtigde heeft gesproken, zoo vlot werd gege
ven als de geachte Regeeringsgemachti gde het doet voor
komen. Maar dat is juist niet waar. Ik heb verschillende 
gevallen onder de oogen gehad, waarbij men gewezen 
heeft op sierwapenen, op erfstukken e.d., en in welke ge
vallen zonder meer dergelijke verzoeken om vrijstelling 
werden afgewezen. Dus, die dispensatie mag misschien in 
theorie bestaan, ik geloof niet, dat zij practisch waarde 
beeft. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemachtigde zooeven 
gezegd, dat in West-Java de opvattingen vrijwel v.ast
staan in deze. Ook hier ben ik zoo vrij te twijfelen. Ik heb 
gevallen bijgewoond dat een reclame wel degelijk aaulei
ding gaf tot terugtrekking van de eerstgehuldigde mee
ning, waarbij men geprobeerd heeft de zaak weer anders 
te regelen. De practijk dus, die dan zou leiden tot eeu" 
vaste gedragslijn als hier is aangegeven, kan ik niet on
derkennen. 

(DE HOOG, DIR. VAN B. B., VOORZITTER.) 
Ik heb gevallen waargenomen, waarbij het van geen

belang is, of men over een jachtvergunning kan beschik
ken, omdat men daarvan toch geen gebruik kan maken 
en ik meen, dat in die gevallen dus nict zulk een ver
gunning kan worden geëischt. Daartegenover kan de Re
geeringsgemachtigde alleen aanvoeren: wanneer men zulk 
een geval naar voren brengt, zal er dispensatie worden 
verleend. En nu heb ik aangetoond, dat die dispensatie 
in de practijk, in werkelijkheid niet voorkomt. Dit is de 
reden, dat wij de motie handhaven. 

De heer M ü h 1 e n fel d, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter ! Naar aanleiding van het
geen de heel' De Hoog heeft opgemerkt, zou ik even) ter 
voorkoming van misverstand, de aandacht erop willen yes· 
tigen, dat ik aanneem, dat de dispensatieverleening tot nog 
toe misschien zeer straf is toegepast, doch dat ik zooeven 
heb gezegd, dat er geen bezwaar tegen bestaat er de be
trokken autoriteiten op te wijzen, dat wanneer er aan
vragen komen voor wapens ni et met de bedoeling daar
mede te jagen - dus wanneer daarmede iets anders wordt 
bedoeld dan jacht en een ander redelijk motief of doel
einde wordt opgegeven - er aanleiding kan bestaan, de 
voorwaarde van het vra.gen eener jachtacte ni e t te stel
len en daarbij elk geval op zichzelf niet al te streng te· 
beo{,rdeelen-. Die toezegging kan ik wel doen. 

De heer Kan: Voor het vervolg! 

De heer !VI ü h I e n fel d, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur: Zeker, ik neem aan dat tot dusverre in de prac
tijk in dergelijke gevallen de aanvragen vrijwel alti jd 
zijn afgewezen. 

De heer Kan: Dat is ook mij bekend. 

De heer De H ·o o.g : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
dus al winst boeken, dat de Regeering hier een pertinente 
belofte heeft .gedaan, nl. deze, dat alle hoofden van ge
westelijk bestuur zullen worden aangeschreven om eeu 
coulanter houding in deze te betrachten en veel en veel 
meer rekening te houden met de factoren, die tot de aan
vrage hebben geleid d",n de practijk ten aanzien van der
,gelijke aanvragen tot nog toe heeft nitgewezen. 

De heer M ü h ren fel d, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur: De Regeering doet inderdaad een toezegging in 
deze, echter in zooverre, dat "meer" en niet, zooals de 
heer De Hoog zeide, "veel en veel meer" tegemoetgeko
men zal worden. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Om een 
onzuivere stemming te voorkomen, trek ik dan de motie in . 

De Voo r zit ter: De motie van den heer De Hoog c.s. 
is ingetrokken en maakt derhalve geen onderwerp van be· 
raadslaging meer uit. 
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(VOORZITTER, KOESOEMO OETOYO.) 
De ontwerp-<lrdonnantie wordt zonder hoofdelijke stem

ming aangenomen, 

De Voo r z it ter; A a n d eo r dei s d e b e h a n
d e lin g vau de ontwer p-ordonnanti e tot 
h e r z i en in g van den rechtstoestand d er 
Inland sche burgers in de residentie Ma
nado (Ond. 'il ). 

D e ontwel'p·Ol'dOllnantie tot wijziging 
van d e ordonnantie in Staatsblad 1919 No. 
248, hou d e n deo. m. d e ver k I a rin g dat h et 
algemeen belang de te ru g br eng in g tot 
het L a n d s dom e i n v 0 r der t van h e t par t i
culi ere l a nd K a li B a ta - Kampon g Djati 
(O ·nd. 30). 

Deze ont".'cl'p-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen, 

De Voo r zit ter; A a n deo r dei s d e b e h a n
deling van d e ontwerp-ordonnantie tot 
verklaring dat het algemeen nut onteige
ning vordert ten nam e van d e stadsge
m een teM e est e r-C 0 r nel i s van d eer f p ach t s 
(oesaha)- en and e r e r ec hten van d e In
landsche b e volking op ee nig e stukken 
grond in di e gemeente, b e noodigd voor 
het inri c h te n van ee n b eg raafplaats, 
zoom e de voor het aanl eg gen van ee n toe-
gangs weg e n van 
weerszijd e n van 
(Ond. 42 ) . 

een b e bouwing aan 
d e zen toegangsWt~g 

llierop is ingediend een amendement (Ond. 42, stuk 6) 
voorgesteld door de heeren Koesoemo Oetoyo, Ali Moesa en 
Soekawati, luidende als volgt: 

"Ondergeteekenden stellen voor in de ontwerp-ordon
uRntie tot vCl'klm'ing1 dat het algemeen nut onteigening 
vOI'dcrt ten name van de stadsgemeente l\1:ûcstCl'-Col'l1clis 
van de erfpachts(oesaha)- en andere rechten van de ln
landsche bevolking op eenige stukken grond in die ge
meente, benoodigd voor het inrichten van een begraaf
plaats, zoomede voor het aanleggen van een toegangsweg 
en van cene bebouwing aan weerszijden van dezen toe
gangsweg, aan het slot van de considerans de woorden, 
"met bcbouwing-cn aan weel'szijden daarvan" en in 
nrt. ] , de woorden .. en voor de aa n weerszijden daar
van op te richten bebouwingen", te latcn vervallen" , 

Dit amendement is reeds vermenigvuldigd en rondgedeeld 
en zal bij dit onderwerp in behandeling worden genomen. 

De heer Ko e s 0 e m 0 .0 e toy 0 ; MijnJleer de Voor
zitter! Waar misschien het thans aan de orde zijnde ont
werp m et al te veel aandacht heeft getrokken, meen ik goed 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(KOESOEMO OETOYO.) 
te doen, een kort exposé te geven van hetgeen hiel' eigenlijk 
in behandeling is . 

De stadsgemeente Meester-Comel is heeft een Inlandsche 
algemeene begraafplaats noodig, doch kon met de betrok
kenen uit de InJandsche bevolking niet tot overeenstemming 
geraken betreffende den koopprijs van de benoorligde gron
den, in de eerste plaats die, welke noodig zijn voor de be
graafplaats, in de tweede plaats die, benoodigd voor een 
toegangsweg naar de begraafplaats. Bovendien - en ik 
vest ig hier de aandacht op - wenseht zij onteigening van 
de gl'onden, di e aan dien aan te leggen toegangsweg zijn 
gelegen, om daarop hui zen te bouwen en deze gronden pro
ductief te maken teneinde de kosten va n de begraafplaats 
goed te maken. 

Tegen het eerste deel van het voorstel - d.i. de onteige
ning ten behoeve van de begraafplaats en den toegangsweg 
tot de begraafplaats - bestaat in het geheel geen bezwaar, 
wel echter tegen het tweede deel, inhoudende de z.g. zone
onteigening. In het Gedelegeerdenverslag werd daartegen 
door eeni ge leden bedenking geopperd . o.a. op grond van 
het feit, dat in de Memori e van Toelichting staat dat strikt 
genomen, ilie onteigenjng voor het beoogde doel niet onont
beerlijk is. Op de in het Gedelegeerdenverslag gemaakte 
opmerking verwijst de Memorie van Antwoord naar blz. 15 
van het proefschrift van Dr. W. J. Beek, waarin inderdaad 
door Prof. Buys en Prof. Kranenburg deze z.g. zone-ont
eigening wordt verdedigd. Op die zelfde bladzijde, Mijnheer 
de Voorzitter, lees ik echter ook een betoog tegen de ont
eigening "par zones", en dat van niemand minder dan van 
Mr. \V. Thorbecke en Mr. A. C. Visser. Deze achten, wat 
de onteigening par zones betreft, zulks in strijd met het 
beginsel. 

De heer Beek schrijft; 
"Visser noemt de onteigening pal' zones die onteige

ning voor verbreeding der straten in de groote steden, 
waarbij meer wordt onteigend dan het verkeer of de 
volksgezondheid vordert , hetzij ter verfraaiing alleen, 
hetzij om daaruit nog bovendien een deel der kosten 
te ve l·h alen. en hij vel'zet zich daartegen". 

Vi sscl' sehr\ii t VOOl'ts: 

'IVoor den omvang geeft ons het begi nsel ecn scherpe 
grens; het noodzakelij ke en niets dan het noodzakelijke. 
\Vordt die grens overschreden, de onteigening is niet 
meer te verdedigen ". 

Ik voor mij zou een standpunt willen innemen, gelegen 
tussehen dat van de heeren voor- en tegenstanders. Ik 
zou de onteigening "pal' zones" wel willen aanvaarden, 
wanneer het werkelijk grootc belangen betreft, b.v. voor de 
mogelijkheid tot aanleg vnn een grootcn spoorweg in het 
algemeen belang. voor uitbreiding van een gemeente ten 
behoeve van de huis\'C!Stingo enz., maar niet waar het gaat 
om een kleinigheid als hier het geval is. 

Om U te laten zien
1 

Mijnheer de VoorzittClo
1 

om hoe weinig 
het gaat, zou ik op een en ander willen wijzen uit de 
Memorie van Antwoord. Voor den afkoop van gronden 
langs den toegangsweg naar die begraafplaats - dat is dus 



82 

Ude VERGADERING - DONDERDAG 31 OCTOBER 1929. 

Onteigening ten name van stadsgemeente Meester·COl"llelis. 

(KOESOEMO OETOYO, ROEP.) 
voor de zone-onteigen.ing - is noodig een terrein van 
39.781 M2 en voor dien grond is geboden een bedrag van 
f 3978.10 ; dat is dus 10 cts. per M2. Wordt het bod van 
de gemeente Meester·Comelis b.v. verdubbeld, dan geloof 
ik dat vele grondeigenaars hun grond zullen willen afstaan 
en dau zou er maar mee gemoeid zijn een verhooging van 
het bedrag met nog geen f 4000. 

Ook zou ik willen wijzen op de geringheid van het bedrag, 
dat geboden is door de gemeente, nl. 10 cent per W, en 
zulks voor grond, iets buiten de kom van de gemeente Mr.
Cornclis, terwijl de grond binnen de kom misschien een 
waaarde heeft van f 1 of f 2 per W. Naar aanleiding 
van deze bezwaren heb ik met de heeren Ali Moesa en 
Soekawati het amendement ingediend en de door mij ge
sproken woorden dienen ter toelichting. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Een kort 
woord slechts. Het lijkt mij wel juist, dat de heer Koe
soemo Oetoyo tracht door middel van een amendement in 
hetgeen de ontwerp-ordonnantie beoogt, verandering te 
brengen. De bedoeling van de zonc-onteigening is blijkens 
de Memories van Toelichting en van Antwoord geen andere 
dan Mr.-Cornelis een zniver financieel voordeel te bezorgen. 
De zone-onteigening is niet noodig voor den aanleg van de 
begraafplaats en is niet noodig in het algemeen belang, 
maar beoogt alleen, de gemeente Mr.-Cornelis te ontlasten 
van een deel der kosten, verbonden aan deu aanleg van 
een begraafplaats. Dat beginsel lijkt mij zeer gevaarlijk. 
Indien de gemeente Mr.-Cornelis een nienwe begraafplaats 
wil aanleggen en daarvoor gelden moet nittrekken tot een 
bepaald bedrag, komt dat ten laste van het gemeentelijk 
budget en van geen ander. De methode, die hier gevolgd 
wordt, lijkt mij ertoe te leiden, dat aan dE> eigenaars van de 
gronden langs dien aan te leggen weg wordt ontnomen het 
voordeel - dat ze ongetwijfeld zouden .hebben - dat ont
staat door deu aanleg van den nieuwen weg. Het wordt 
ffi. i. min of meer eeu belasting of - om het sterker te 
zeggen - een onteigclüng van waardevermeerdering. 

De heer Van Hel sdi n gen: Natuurlijk! 

De heer Roe p: De heer Van Helsdingen zegt "natuur
lijk". Het lijkt mij, dat wanneer men dien weg uit zou wil
len gaan, de grens zeer moeilijk te trekken zal zijn. Wanneer 
straks nieuwe wegen in een of andere gemeente moeten 
worden aangelegd of groote kosten VOOT den aanleg van 
l'ioleering enz. moeten worden gemaakt, zou men eenvoudig 
het systeem kunnen volgen, ook de aangrenzende gronden, 
als men ze niet goedschiks kan krijgen, maar te onteigenen, 
om op die wijze de kosten van de stadsnitbreiding in het 
algemeen belang ten laste te brengen van de eigenaars van 
de desbetreffende gronden. 

(ROEP, KERKKAMP.) 
het eigendomsrecht zoo sterk zullen worden besnoeid. Het 
spijt mij voor den heer Van Helsdingen, wanneer hij blijk
baar daaromtrent een andere meening huldigt. Ik meen al
thans dat altijd een der beginselen van de Christelijke 
staatsleer was de volle erkenning vruu het eigendomsrecht, 
alleen beperkt daar, waar dit om redenen van algemeen 
belang n 0 0 d zak e I ij k zou moeten worden geacht. 

Ik voel dus voorloopig wel voor het amendement van 
den heer Koesoemo Oetoyo. 

De heer Kerkkamp: Mijnheer de Voorzitter! Tot mijn 
groote spijt "al ik niet mijn stem aan dit amendement kun
nen geven. Ik zou, om deze meening toe te liehten, onder
scheid willen maken tusschen twee motieven, aangevoerd 
door den heer Koesoemo Oetoyo als eersten onderteekenaar 
van het ame:ndement. 

De heer Oetoyo heeit gewezen op het geringe bedrag, 
dat voor den grond geboden is. Deze kwestie zou ik ge
heel ter zijde wiJlen laten. Ik zou niet in een beoordeeling 
willen treden van de vraag "f dit bedrag te gering is, 
want im ieder geval is het voor verhooging vatbaar. Wan
neer onteigening plaats heeft, zal de waarde va.n den grond 
bij taxatie worden vastgesteld. 

Het gaat om een ander en principieel argument. De heer 
Octoyo heeft twee verschillende meeningEm aangehaald. De 
eene meening is; dat onteigening strikt beperkt moet blij
ven tot hetgeen de gemeenschap noodig heeft, en de andere 
is aldus waar te geven: er mag uitbreiding aan gegeven 
worden, om te maken, dat het voordeel, dat wegaanleg in 
een gemeente gewoonlijk heeft, niet nitslnitend ten goede 
komt aan de menschen, die toevallig ter plaatse grond be
zitten, maar dat de geheele gemeEmte daarvan profiteert. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik sta op het laatste standpunt. 
De ervaring, door mij opgedaan als lid van den Gemeen
teraa:d van Batavia, heeft mij geleerd, dat het werkelijk 
noodzakelijk is, dat in de eerste plaats gedacht wordt aan 
het algemeen belang en dat daarvoor de belangEm van de 
personen, die in de streek van onteigening grond bezitten, 
op zij moeten worden geschoven, te meer waar die belan
gEm niet geschaad worden, maar het er uitsluitend om ,gaat, 
den betrokkenen geen voordeel te bezorgen. 

Een wegaanleg zonder ",one-onteigening heeft t engevolge, 
dat de eigenaren van de perceelen, die toevallig a8Jll den 
toekomstigen weg grenzen, een groot financieel voordeel 
hebben ten laste van alle andere ingezetenen Vllin de ge
meente. En nu ligt het, dunkt mij, op den weg van het 
gemeentebestnur te zorgen, dat dit niet mogelijk is. Het 
gemeentebestnul' heeft er voor te waken, dat de gelden van 
de gemeenschap niet ten voordeele worden gebracht van 
een kleine groep personen, die toevallig grond bezitten 
in de buurt, waar men een nieuwen weg zal gaan aan-
leggen. 

De heer Van Hel 8 din gen: 
meen belang' 

Is dat niet in het alge- Dit is voor mij de groote principieele kwestie en ik geloof 
". dan ook, dat in dit geval de gemeente Meester-Cornelis vol-

De heer Ro e p : Het lijkt mij niet in het algemeen 
belang, wanneer door dergelijke methodEm de vruchten van 

komen in haar recht is, wanneer zij om zone-onteigening 
vraagt, mits natuurlijk de eigenaars van de perceelen op 
ruime en royale wijze schadeloo~ worden gesteld. 
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Mocht het voorstel, zooals het hier ligt, daarin niet voor

zien, dan zal de taxatie van die perceelen uitmakoo, wat 
de werkelijke waarde is en dan mogen we aannemen, dat 
ieder der belanghebbenden krijgt, wat hem toekomt. 

De heer Va Il H e l sdi n gen: Mijnheer de Voor
zitter I Aan hetgeen de heer Kerkkamp naar voren heeft 
gebracht heb ik niet zoo heel veel meer toe te voegen. De 
heer Roep heeft mij uit mijn tent gelokt. De aan de orde 
zijnde kwestie heeft niets te maken met de Christelijke 
staatsleer; het gaat alleen om de vraag of het gewenscht 
en gerechtvaardigd moet worden geacht, dat door den 
arheid en de extrakosten, die de gemeente t en koste legt 
door een weg aan te leggen door particulier terrein, 
private personen plotseling een waardevermeerdering, 
waarvoor zij niets hebben gedaan en waaraan zij niets ten 
koste hebben gelegd, in den schoot geworpen krijgen. En 
tegen zulk een volkomen onverdiende waul'devcrmeel'de
I"ing waakt de zOlleonteigening. 

De tweede kwestie, dat te weinig geboden zou zijn, is 
'1an later zorg. Op het oogenblik wil de ordonnantiewet
gever niets anders zeggen, dan dat het zwaard van 
Damocles · boven de eigenaren hangt, dat zij nu met de 
gemeente tot overeenstemming l,ebben te komen en dat 
anders het instituut van de onteigening wordt toegepast. 
Maar het geheele institnnt der onteigening is omringd 
met allerlei waarbo rgen; de taxatie is in handen gesteld 
van een commissie, die speciaal wordt ingesteld, terwijl 
tenslotte door den rechter wordt vastgesteld, welke de 
waarde van de perceelen is. De prijs kan ons dan ook 
kond laten, de bepaling daarvan kumlen wij aan den 
rechter overlaten. 

De heer Kan: 11ijnheer de Voorzitter! In de rede 
van den heer Kerkkamp heeft mij oon stelling getroffen, 
die ik niet gaarne zou willen onderschrijven en wel deze, 
dat in het belang van de gemeente, dus van de gemeen
sehap, een groep personen, behoorende tot die gemeente, 
zou moeten lijden. 

De heer K e rkk a m p : Integendeel! 

De heer Kan: Ik meen, dat de heer Kerkkamp, 
wanneer ik hem goed verstaan 'heb, de zaak omkeert. Het 
is waar, dat wij allen moeten werken voor het belang van 
de gemeensehap, dat wij daartoe ieder het onze moeten 
bijdragen, maar het gaat niet aan, op een klein deel van 
de gemeenschap te laten rusten de lasten van een zekere 
winst, die in het vooruitzicht wordt gesteld voor de ge
heele gemeeJl te . 

Wat de heer Van Helsdiugen heeft gezegd, is, naar het 
mij voorkomt, wel juist en ik geloof, dat wanneer de heer 
Koesoemo Oetoyo werkelijk zijn gedachten er eens over 
laat gaan, hij de motie wel zal intrekken. Inderdaad gaat 
het bij een onteigening niet maar willekeurig toe. De 
rechter wordt erin gekend en wanneer de Regeering de 
zaak werkelijk voor den rechter brengt, kan men aan-

(KAN, FRUIN, DIRECTEUR VAN B. B.) 
nemen, dat Zij wel heel sterk in Haar schoenen moet 
staan. Im me rs bij een veroordeeling, waarbij het Gouver
nement door den rechter in het ongelijk is gesteld, zal het 
Gouvernement ook de kosten moeten betalen. Het is, zoo
als de heer Van Helsdingen heeft gezegd, een zwaard van 
Damocles en in sOllllnige opzichten is dit wel goed. Ik ben 
het dan ook met den heer Van Helsdingen eens, dat uit 
de kosten door een gemeente voor een weg uit te geven, 
niet 'zonder meer door de bezitters van de aan dien weg 
grenzende perceelen profijt kan worden getrokken op 
ongelimiteerde wijze. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y 0: Dat gebeurt zoo 
... aak! 

De heer F r u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, 
dat bij de beoordeeling de.zer kwestie het meest van be
lang is van welk beginsel de wet op de Staatsinrichting van 
Nederlandsch-Indië ten aanzien van de onteigen\ng uitgaat. 
Kent deze wet de zoogcl1HHlnde zone-onteigening, of kent 
zij die niet I I 

Deze kwestie is ook aangeroerd in de Memorie van 
Antwoord ell daar heeft de l{egeering uitdmkkeli1k 'ge
ze gd dat oo I, uit de geschiedenis van de tots,tandkoming 
van art. 133 1. S. kun blijken, <lat dit artikel de zoogenaam
de zone-onteigenjng kent. Dit wordt dan a1dus nadel' toe
gelieht, dat in de eerste aJ inea Vrul dit artikel, n.l.: 

"Onteigening ten algemeenen nutte van eenjg goed 
of recht kan niet plaats hebben dan na voorafgaande 
verklaring bij ordormantie dat het aLgemeen nut ont
eigening vordert", 

het woordje .. de" vóó,. onteigell111g opzettelijk is wegge
laten. 

Nu moet, ik eerlijk erkennen - en dit misschien wel met 
eenige sehaamte - dat ik de gcschiedell1s van dit urtikel 
lliet heb nagegaan, maal' het komt lnij aan den ,anderen 
kant voor, d.~ de Regeeriug, die zich speeiaal op de ge
schiedenis van dit artikel beroept, dit wel een weinig dui
delijker en meer u,t,gebl'eid had kunnen doen, dan in de 
Memol"ie van Antwoord het geval is. 

Om dus mijn standpunt ten a,anzicn van deze kwestie 
te bepalen, moet ik in d e eerste plaats lett en op de woor
den . vervat in art. 133 der l.S. en wanneer ik die woorden 
lees en daarbij niet speeiaal let op het onttrekken van het 
woordje "dc", dan kan het er bij mij ni et in , dat art. 133 
ook van zone-onteigening zou uitgaan. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mijn st,andpunt ten 
aamien van deze kwestie dus moeten laten afhangen van 
de w;jze, waal'Op de Regoering mij duidelijk kan maken, 
dat inderdaad art. 133 zoogenaamde zone-onteigening toe
Laat. 

De heer M ü h I e n fel d, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur : Mijnheer de Voorzi tter ! De heer Koesoemo 
Oetoyo heeft erop gewezen, dat waar in de Memorie van 
Antwoord aangehaald werd een passage uit het werk van 
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den heer Beek, dit niet volledig was, want dat daar ook ge
geven was het oordeel van Mr. Thorbecke en Mr. Visser, 
die zich op verschillende gronden t e gen de wne-onteige
ning verklaarden. Ik geef toe, dat dit inderdaad niet vol
ledig is weergegeven, malll' men kan in een Memorie van 
Antwoord toch ook geen heele bladzijden uit een werk over
nemen en bovendien de eindconclusie is toch ook dat het 
tegenwoordig standpunt zooals dit in het proefschrift van 
den heer Beek wordt weergegeven, ook in Nederland wordt 
gedeeld. 

"Art. 152 G. W . verzet zich niet meel' tegen onteige
ning par zones (Huart, blz. 302) artikel 77 R. R. deed 
dat nimmer". 

Dit is wat de heel' Beek zegt en hij komt dus tenslotte 
tot de conclusie, dat de zone-onteigening eeu erkend insti
tuut wordt geacht te zijn. Ik heb hier trouwens wat de 
praktijk in Nederland betreft eenige volkomen overeenkom
stige gevallen. Zoo zou ik bijvoorbeeld willen wijzen op de 
Nederlandsche Staatsbladen 1906 No. 321 en 1925 No. 493. 

In het eerste geval wilde de betrokken gemeentc een ver
bindingskanaal voor de scheepvaart graven en daarlangs 
kaden aanleggen: om nu de rentabiliteit van dat werk te 
bevorderen, diende men ook de beschikking te verkrijgen 
over de gronden langs die kade, - waarvan te verwachten 
was dat zij door het werk aanmerkelijk in waarde zouden 
toenemen - teneinde deze als bouwterreinen voor pakhui
zen en handelskantoren te kunnen verkoop en of zooals men 
het in de Memorie van Toelichting uitdrukt: "voor een 
rat ion e el e bebouwing met pakhuizen enz. ". In de 
nutsverklaring nu wordt aan de noodzakelijkheid dezer 
wne-onteigening aldus uiting gegeven: "dat het algemeen 
nut onteigening vordert van eigendommen enz. voor den 
aanleg van een kanaal met kade, wegen en h a n del s
terreinen. 

Het andere voorbeeld betreft de onteigeuing van gron
den voor de uitbreiding van een slachthu.is, en i n v e r
band daarmêe 

. ,voor het stichten van een bebouwing met straat
aanl eg tusschen het slachthuis en de ter plaatse reeds 
aa.nwezige woningen der gemeente in verbinding door 
een aan te leggen toegangsweg met een reeds bestaan· 
den weg". 

Dat zijn dus gevall en, die heel groote overeenkomst heb
ben met de onderhav ige onteigening. 

Ook in het onderhavige geval zijn de gronden aan weers
zijden van den weg bestemd om deels met gemeente-wo
ningen te worden ,bebouwd, deels om als bouwterreinen te 
worden verhandeld, teneinde met de daaruit verkregen 
winst den aanll!g van begraafplaats en toegangsweg finan
tieel-economisch mogelijk te maken. 

Het is dus, wat dat betreft, ni et zoo 'n bedenkelijke 
nieuwigbeid. In Holland worden in de practijk volkomen 
overeenkomstige gevallen op deze zelfde w<ijze bebandeld. 

Wat de verdediging van dit speciale geval betreft, is 
bet der Regeering wel gemakkelijk gemaakt door de wijze, 
waarop zooeven reeds door de heeren Kerkkamp en Van 

(DmECTEUR VAN B. B., KOESOEMO OETO'll:O.) 
Helsdingen en gedeeltelijk ook door de" beer Kan erop: 
is gewezen, dat waar de gemeente zooveel kosten besteedt 
aan een dergelijk werk ten bate van de .gemeenschap het 
ook uiet onbillijk is, dat de gemeenschap medeprofiteert 
van de waardevermeerdering, die de gronden langs dien 
weg krijgen. Dat de bevolking, die er woont. er volkomen 
de dupe van zou zijn, is ook niet het geval. De menschen 
zullen, na ontvangst hmmer schadeloosstellingen, andere 
niet ver daar vandann gelegen stukken gemeentegrond, 
onder billijke voorwaarden, kunnen krijgen. Het is overi
gens, waar zoo 'n weg naar een begraafplaats wordt aan. 
gelegd, toch ook wel van belang, dat de gemeente eenigen 
invloed kan uitoefenen op de bebouwing en rangschikking. 
en de wijze van bcw011ing langs di en weg. Het is wensche
lijk, dat men over gronden beschjkt \'oor het personeel 
van de begraafplaats. Men kan het voorts zoo regelen, dat 
langs dien weg woningen voor bloemenverkoopers, rijtuig
verhuurders e.a. worden gebomvd en {lP die wijze kan de 
zaak ook zoo rationeel mogelijk worden geregeld. 

Wat ,betreft de prijzen, die geboden zijn, ik geloof ook, 
dat het niet wenschelijk is dallll'over in besprekingen te 
treden. Er zijn voldoende waarborgen, dat de mensehen 
naar billijkheid zullen worden sehadeloos gesteld. Op de 
opmerking, dat die prijzen zoo buitengewoon laag gesteld 
'Zijn, ga ik niet verder in, maar ik wil er even op wijzen, 
dat waar het grond buiten de bebouwde kom der gemeente 
betreft, van een bedrag van f 700.- per bouw niet dade
lijk gezegd kan worden, dat het schrikbarend laag is_ 
Overigens doet dit we.inig terzake. 

Tenslotte de vraag van den heer Fruin. Uit de geschie
denis van art. 133 I. S. blijkt, dat het woordje "de" is 
weggelaten om de zaak meer algemeen te stellen. Ik moet 
helaas zeggen, dat ik hier niet onmiddellijk de betrekke
lijke stukken kan raadplegen. Ik kan hier dus geen vol
komen volledige weergave geven van de geschiedenis van 
dit artikel. 

~.faar het wijst er toch wel op dat, waar' lIet woordje 
"de" is weggevall en, het concrete el' in ieder geval af gaat . 
In het algemeen wordt onteigening noodig geoordeeld en 
niet "de" onteigening en het slaat in dit geval niet op 
bepaalde gronden, uitsluitend benoodigd voor een bepaald 
werk. Het staat wel vast, dat het woordje "de" er met 
opzet uit is gehouden, ten einde de zaak wat ruimer te 
maken. De volledige motiveering kan ik l1iel' echter helaas 
niet geven, aangezien ik de geschiedenis van de totstand~ 
koJning van het wetsartikel niet bij de hand heb. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 ct 0 y 0: Mijnheer de Voor
zitter! Ook hier zou ik will en beginnen met mijn dank te 
betuigen aan den heer Roep, die mijn voorstel heeft ge
steund. Terecht stelt de heer Roep de Vl'aag waar de grens 
is gelegen, waarbinnen of waarbuiten onteigening al dan 
niet mogelijk is. Gesteld, dat een particuliere onderneming 
- een naamlooze vennootschap bijvoorbeeld - een weg 
noodig heeft, dan is dat een algemeen belang en moet de 
aanleg van dien weg dus worden toegestaan. Om de kosten 
van dien weg goed te maken, zou dan volgens de hier ge-

• 



85 

llde VERGADERING - DONDERDAf+ 31 OCTOBER 1929. 

Ollteigening' ten nnme yan stausgemeellte l\Ieester·Col'nelis. 

(KOESOEMO OETOYO, VOORZITTE R, ROEP .) 
huldigde op\'fltting' ooI, ('(' n 

moeten worden onteig-end. 
trekken. 

strook grond lan g lS diell we f 

De gre11s is zeer moeilijk te 

Ik kom thans tot hetgeen de hecr K erkkamp heeft gc
zegd. D eze heeft geSpl'OkCl1 o"e1' het geringe bedrag, 
waarover het hiel' gaat en hij zou daarvoor maar lliet willen 
discussieeren . Dat wil ik ook ni et, Mijnhee l" de Voorzitter, 
maar ik wil Cl' toch op wijzen, dat het hiel' om zulk een 
gering bedrag gaat dat, naar ik vrees, wanneer voor zulk 
een klein wissewasje r eeds een onteigening wordt toegepast, 
dic inbreuk maakt op het bezitsrecht van de bevolking, cr 
later heel wat onteigeningen zullen moeten worden toege
stnnn. 

Ik wil den Regeeringsgemachtigde gaarne toegeven. dat 
ook volgens het werk van oen heer Beck het t egenwoordige 
standpunt is, dat zone-Ollteigening voor aanleg Y8n wegen 
mogelijk is. Ik heb dat in ee l"sten termijn ook gezegd. Ik 
heb daarbij gcvocgd, dat ik l\iet altij d tegen onteigening 
voor zulke doeleinden ben. I k heb echter eveneens geweze11 
op het geringe bedrag, waarom 11et hier gaat. Ik kan mij 

'1001'81('11en, dat b. \', de gemeente l\lecster-Col'nelis niet 
een bedrag van f 4000 desnoods hoogstens f 10000 voor 
een hooge l" bod op den gl'ond waarom het hier gaat, zou 
kunnen missen. 

1k d,,"k U, Mijnhem' de Voorzitter. 

De Voorzi tter: \Vaar de debatten over de ontwerp
ordonnantie en het amendement zijn samengevallen, is thans 

behandeling in eersten term.ijn, het amendement inbe
grepen, beëindigd. Thans kunnen wij overgaan tot de be

I llan,deling in tweeden termijn. 

De hecr Ro e p: "Mijnh ee r de Voondtt cl'! Ik zon gaal'. 
nog een enkel woord willen zeggen ) meel' !o\pcc inal aan 
ad1'es va n mijn geacht medelid den h eel' Vnn H eIsdin-

gen. Deze heeft erop gewezen, dat dnol' drll af! !lIeg van 
den weg in kwestie een waardevermeerdering ph18tS h eeft, 

(ROEP, KERKKAMP.) 
mecl'dC'l'ing der ,grond en zouden profiteel'cn, dat vool'deel 
niet mogen hebben. maar dat dOOI' onteigening van deze 
gronden, de aanleg van clen nieuwen verbindingsweg zou 
moete n word en bekostigd. Dat is een enkel vooI'beeld. 
E en ze]<el'e analogie kan in dit geval J1i et worden ontkend . 
Doch ik wil de zaak ook wel wat scherper stell en. TI, 
stel mij VOOl", dat een bepaalde stadswijk hygiënisch wordt 
verbeterd. dnt men een nieuwe rioleerin.g aanl egt, en zorgt 
voor goede ,nfw1atering, ('('n goede vuilweghaling e.d. , en 

dat daardoo r ooh: weer nieuwe, h oogel'e waarde aan d en 
grond in clat stadsdeel wordt geschonk en. Ik kan mij voor
stellen dat ('1' sehol cn en zickenh u ir.cn wOl'elen gebouwd, 
ook al weer reuen en oie strekken tot waardevermeerdering 
van de gronden in de buurt, Om al die redenen zou men 
ktull1Cn zeggen: dnat' moet men toch maal' onteigening toe
passen, wnnt dool' uien grond aan de ,gemeente te brengen, 
dekt men meteen de kosten voor aanleg van al die verbe
te rin gen. MUnh ee l' de Voorzi tter , als wij dien w eg op
gaan, gaan wij aardig in de richting van den f.;oci.a\i.~\i.sc"('n 

heilsstnat. ).;1' zit al zelfs een 11Oe1 klein beetj e commu
nisme in . Ik zeg niet; dat de heel' Van B elsdingen com
munistische opvattingen huldigt, maal' ik wijs er slecllts 
op, dat als men dezen weg inslaat, mrll ni.et k an zeggen 
waar dE' grens ligt. AJ s men dan, zooals de heel' Van 
lJe l" lil\g-el\ blijkbaa r wil, bepaalde maatregelen toepast, ont
,'îtaan dOOl' o"cl'\\'('gillgen "IUl algcmeen bclang, en aan
neemt dat het dan geoorloofd is, onteigening toe t e passen 
omdat door die maatregelen waardel'ermeerdering van den 
grond lleeft plaats gehad, en daardoOl' d e middelen kun
nen worden ge,'onden om de kosten van de maatregelen 
nlll nlgemce n belan g te dekken. dat zet men ruim de d eur 
open v oo r h et .............. .. .. aantasten van het m.i. toch 
nog steeds de groJ1 c1 s1~lgcn van onze Ram enl cving uitrnaken
dl' l'ip:enc10111SI'ccht. Ook di en weg kan jk ni et volgen. Ik 
wil het hiel'bij laten. Mijnh eel" d e Voorzitter. 

etgeen voor de grondbezHters een voordeel beteekent, D e heer IC e rkk a mp: Mijnh eer de Voorzitter! Op de 
oeiende uit een huishoudel.ijken maatregel, d ien de voorbeelden zoo even door rlen hee l" Roep genlOemd zal ik 

I gem.eente Meester-Cornel is in h et algem een belang tl"eft. niet ingaan. Ik meen dit gevoeglijk te kunnen ovel"laten 
heer Van Helsdingen acht h et nu onjuist , dat d e grond- aan mijn med elid den hecr Van H elsdingen, wiens naam 

, daarvan zoud en pl'ofitcr)'ell. lk wee.'i {l l' zoocvcn speciaal daarbij genoemd is. :Maar ik wil wel zeggen, dat 
op - en de hee l' Koesoemo Oetoyo Wll~ zoo vriende- ik mij geheel kan yereenigen met wat de heel' Van Hels

dit nog even te onderstrepen - dat zich dan de vraag dingen in eersten termijn heeft gezegd, op gevaar af, dat 
I C>DIVel'nt W"at· is bij een dergelijk systeem de grens? Waar- de heer Ro ep mij eveneens indeelt bij socialisten of eom

vindt 'zoo dikwijls plaats. Thans is dit mUllist en. 
et .geval voor gronden, gelegen langs den betrokken weg Ik zou alleen eyen tegenover den h eer Kan een enkel punt 

dOOl' Illtnl eg vftmvege de gem eente, Waardevermeel'de- willen l'pcht zetten, daar hij mij verkeerd begrepen of 
van bepaalde gronden kan echter evenzeer pants vin- verstaan heeft. H et is geenszins mijn bedo eHng geweest 
- ik za l danl'van terloops een enkel vool'beeld a an- om de stelling te verkondigen, dat ten bate van de gemeen-

- tengevolge van ganseh ande1'e oorzak en, ook schap nadeel zal moeten wOl"den to egebracht aan den par-
I nIA"'""","]"n van algem een belang. Ik h eb b.y. het oog op ti culicr. Ik heb alleen betoogd, dat hi el' sprake is van extm

aanleg van een nieuwen weg naar een stndswijk, die voordeel en dat 11 et ongewenscht is, de personen, die toe
dusver op gebrekkige wijze met h et centrum del' stad vallig Ül de te onteigenen st,'ooken wonen een extru-voor-

1,-,or1:,on,o en was. Van een dergelijken nieuwen wegaanleg deel toe t e l{ ennen en de gemeenschap die de kosten draagt, 
evenzeer brpaalde verder gelegen gronden profi- er niet van t e lat en pl'ofitec rell. In dat ge\'al zou het con 

en dan zou de heer Van Helsdingen dus geneigd voordeel zijn voor enkelc in gezet en cn en niet voor aUe 
t e zeggen, dat de menschen, die van deze waardever- Ig"meelnt<m,.ren. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-]930. 



86 

nde VERGADERING - DONDERDAG 31 OCTOBER 1929. 

Onteigening' ten name \'all stadsgemeente :l\Iecster·Col'nelis. 

(VAN HELSDINGEN.) 
De heer Van II els din gen: Mijnheer de Voor

zitter'! De beer Roep heeft ons zooveel voorbeelden gegevC'll 
van dreigende consequenties, dat ik er niet aan kan den
ken die hiel' alle te bespreken. Ik wil mij slechts tot een 
enkele bepalen. Waar gaan wij heen, vraagt den heel' Roep, 
gesteld el' wordt ergens een school gebouwd, waardoor de 
huilZcn in de omgeving van die school meel' waard worden, 
en de gemeente zich daardoor geroepen zou achten een ont
eigening toe te passen T Maal' dan kent d e heer Roep de 
beteekenis em het karakter der zone-onteigening niet. Want 
die is deze, dat men zich niet bepaald tot één gedeelte uit
sluitend, maal' dat men iets verder gaat en een geheele zone 
onteigent om de uitvoerende autoriteit mede te doen ge
nieten nm de waal'dC\'Cl'illCCl'dcring, clie \'all die gronden 
het gevolg is. Bij dcn bouw van een school is van onteige
ning nooit sprake. Zoo zou men ten opzichte van zieken
huiz€Ill en rioleering hetzelfde kunnen zeggen waarbij even
eens heelemaal geen onteigening tel' sprake komt. De voor
beelden, die de heel' Roep heeft aangehaald, bewijzen dan 
ook uiet zoo heel veel. 

Wat het pnnt betreft, dat de heer Koesoemo Oetoyo nog 
even naar voren heeft gebracht, nl. de hoogte van de aan
geboden prijzen van de gronden, en dat de geme~nte nog 
wat meel' had kunnen toegeven, daarover heb ik in eersten 
termijn al gezegd, dat dit punt gevoegelijk buiten het debat 
had kunnen zijn gelaten. Ik zou er den heer Koesoemo 
Oetoyo op willen wijzen, dat de wet reeds een rem voor 
een te laag aanbod heeft aangelegd, dool' te bepalen, dat 
degeen, die te weinig heeft geboden - wanneer dus in dit 
geval de taxatie tenslotte hooger uitvalt dan het bod, dat 
dool' de gemeente is gedaan - ook de kosten van het geding 
heen te betalen, zooals ook bij dat doen moet, die te veel 
heeft gevraagd. 

Wij hebben hier uiet te maken met een zuiver civiel rech
telijke kwestie. Er kau dus niet gezegd worden, dat degeen, 
die het proces verliest, de kosteu heeft te betalen. De door 
mij genoemde bepaling is speciaal als een soort rem in de 
wet ingelascht. Er is bepaald, dat degeen, wanneer iemand 
het instituut van onteigening toepast, die door aanbod of 
weigering noodzaakt van dat instituut gebruik te maken, 
ook de onkosten zal hebben te dragen. En die kunnen 
zeel' belangrijk zijn, daar de onteigening soms gaat over 
kleine bedragen. Ik herirmer er aan, dat b.v. eenige jaren 
geleden in de Javasche Courant een onteigening is gepu
bliceerd van Inlandsche gronden van f 25, f 30 cu f 40 
per bouw: dat hangt geheel af van de ligging varl de 
gronden. 

net feit, dat toen de Inlanders te veel hadden gevraagd, 
zood at het instituut van onteigening noodzakelijk moest 
wo relen toegepast, heeft tot gevolg gehad, dat de men.chen, 
aie slechts f 25 schadevergoeding konden krijgen, nn 
± f 200 aan kosten van het geding hadden te betalen. De 
aangehaalde bepaling nu dient om te voorkomen, dat te 
lichtvaardig tot het in gang brengen van het instituut van 
de onteigening wordt overgegaan. De bedoeling daarvan 
is, dat de onteigeningsprocedure als het ware aan beide par
tij en cen drang geeft om tot overeenstemming te komen. 

(VAN HELSDINGEN, KAN, DIR. VAN B. B., KOE
SOEMO OETOYO.) 
Zoo zal de gemeente Meester-Cornelis in dit geval niet da
delijk deze procedure toepassen doch zich - hetgeen de wet 
trouwens wil - wel in verbinding stellen met de betrokken 
eigenaren om tot een minnelijke schikking te komen. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou alleen 
het volgende nog willen zeggen. Ik neem gaarne aete van 
de misvatting dool' mij zQoeven naar yoren gebracht van 
hetgeen de beer Kerkkamp heeft bedoeld. Ik sta in deze 
kwestie principieel natuurlijk aan de zijde van den heer 
Roep, in zooverrc, dat ik mij er tegen zal verzetten, in
dien een onteigeningswet in het leven zou worden geroe
pen alleen, om een gCIlH'ClltC instaat te steJlen, winst te 
halen uit de exploitatie van de te onteigenen terreinen. 
Doch in casu is dit in het geheel uiet de bedoeling. Door 
hetgeen ik zooeven beb gezegd en wat nader is verduide
lijkt door den heer Van Helsdingen, is wel duidelijk aan
getoond dat er een voldoende rem aanwezig is en ook 
voldoende soepelheid is voor de eene partij, dus de ge
meente om niet al te krup te zijn met de taxatie \-an gron
den, die onteigend moeten worden. waarbij clan ook wel wat 
meer in rekening zal worden gebracht, dan de momenteele 
waarde van de gronden, alvorens men overgaat tot een 
procedure. 

Het is daarom, dat ik met een gerust hart mijn stem 
zal geven aan het ontwerp van de Regeering. 

De heer M ü h 1 e n fel d, directeur van BiImenlandscl, 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Ik wensch alleen nog op 
te merken, dat de vrees, dat men zal zeggen: waal' gaan I 
wij heen, waar is de grens, niet behoeft te bestaan. Hetr 
instituut zal natuurlijk zeer beperkt worden toegepast enr 
wanneer er vreemde voorstellen zonden komen van ge
meenteraden, met welke voorstellen de Regeering zich niet 
zou kunnen vereenigen, dan zal de Regeering daarop na
tuurlijk niet ingaan . 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : 

elk geval niet. 
Dat blijkt hiel' inl 

De Voo l' zit ter: Het woord is thans aan den hee,' 
Koesoemo Oetoyo. 

De heer IC 0 esa e ma 0 eta y 0: Mijnheer de Voorzit
ter 1 Ik wil alleen nog het volgende opmerken, dat wan
neer de gemeente in dit geval inkomsten zou willen heb
ben van de begraafplaats, zij die o.a. vanzelf indirect zal 
kt"ijg~n dom' OP verhooging "an de belasting voor de per
eeelen die aan den toegangsweg tot de begraafplaats zijn 
gelegen doordat zij een hoogere waarde hebben verkregen, 

Verder zou ik nog op het volgende willen wijzen naar 
aanleiding van hetgeen de heer Van Helsdingen heeft ge
ze~d dat degeen die de oorzaak is geworden van de toe-o , 

passing van het onteigeningsinstituut, de proceskosten zal 
moeten betalen. Ik acht dit juist des te gevaarlijket, voor 
de Illlandsche bevolking, wanneer dit in toepassing wordt 
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IItJllll' stndsgcUlcclltc l\Iccstcr-Corl1clis. - uitbreiding bevoegdheid Dil'. B. B. tot rCrYallCIl\ï~ l'khll'illg-

YB Il crfpachtsl'cchtcll. 

(KOESOEMO OETOYO, VOORZIT'tER.) 
gebracht, omdat die Inlandsche bevolking dan het gevaar 
loopt de proceskosten te moeten betalen. Ik zou er daar
om bij de RegeOl'ing op willen aandringen de middelen tot 
onteigening zoo schaars mogelijk toe te passen. 

Aan de orde is d e 
am end e me n toKo e s 0 e m 0 

Stuk 6). 

stemming over het 
Oetoyo (Ond. 42 -

(KERKKAMP, DIRECTEUR VAN B. B.) 
Deze ontwerp-ordonnanties worden achtel'ccnvolgcns ZOIl

der beraadslaging en zonder hoofdelijke stenuning aange
nomen, 

De Voo I' zit t e r: A a n deo l' dei s d e bch a n
d e ling van d e ontwerp -ordonn antie tot 
a a n v u I 1 i n g van d c 0 r don n a n t j c van 12 
Juli 1923 (S taatsblad No. 358), ten e inde de · 
b' e v 0 e gd hei d tot ver v a II e n ver k I a l' i n g van 
erf p a e hts l' e e h ten ver l ee n d v 6 6 r dei n-

Het amelldement-Koesoemo Oetoyo wordt in stemming cl e werkingtreding van ordonnantie in 
gCbl'êl.cht en Yel'\\'01'pen met 7 stemmen vóór cn 11 stemmen 
tegen. 

V 6 6 l' stemmen de heeren: Ali Moesa, Soejono, Dwi
djosewojo, Roep, Uandagie, Soekawati en Koesoemo Oetoyo. 

T c ge n stemmen de hoeren: Koesoemo Joeda, Bruine· 
man, Kerkkamp, s'Jacob, Van Helsdingen, Middendorp, 
Fruin, Kan, Blaanw, De Hoog en de Voorzitter. 

De olitwerp-Ol'dOllnn l1 tic wordt zonder hoofdelijk e stem
ming anngel1omen , 

De Voo r zit ter: Ik stel voor, thans eenigen tijd te 
pauzeeren. ' Ik deel den heet'en mede, dat op verzoek van 
een der leden de behandeling in de commissies vau Oud. 77, 
boudende subsidie-regeling voor opiophagenbestrijding, wordt 
lütgesteld en tevens die van de beide andere onderwerpen, 
die ik mij had voorgesteld vandaag in de commissies te 
doen behandelen. De commissie-behandeling van deze 
onderwerpen zal plaats hebben de volgende weck, zoodat na 
de pauze uitsluitend zullen worden behatlCleld de nog op 
de a((enda der openbare beraadslaging voorkomende onder
werpen 1)0, \')2, 1)3 en 1)4. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

welke 

De vergadering wordt te 11.12 uur v.m. geschorst en te 
11.30 uur v.m. hervat. 

De Voo r zit ter: A a n cl e 0 r dei s cl e b e h a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
v e r k I a rin g, dat het a I gem een nut 0 n t
e i ~(lnillg \'ordel't ten name \'an de sta ds
gemeente Batavia van eigendommen in 
die gemeente, no odig voor de uitbreiding 
vall de pasa ,' Se ll en (O nd.50). 

D eo n t w e r p-o r don n a n tie tot ver Ir I a rin g 
dat h e t alg e m ee n nut 0 n t e i g e 11 i n gvo r
d e rt teil b e hoeve van de stadsgemeente 
11{ ces t e r -e 0 r nel i s van erf e I ij kei n d i v i
cluce!p h ezi t sl'('('h t cll op gl'ondE'11 binnen 
die gc m een te, 11 0 0 d i g y oor den a a n l eg van 
een a f v 0 e I' I e i cl in g ( 0 tl d. 1)4 ). 

Sta a t s b I a d 1913 No. 699 0 Vet· t cdr a gen a a n 
den directeur 
stuur (Ond. 1)2 ). 

y u n Binnenlnndsch Be-

De heer IC e l' k kam p: Mijnheer de Voo"zitter! Tegen 
de bij dit ontwerp aan den directeur van Binnenlandseh 
Bestuur toegekende uitbreiding van bevoegdheid heu ik 
niet het minste bezwaar, Ik zou echter van cleze gelegen
heid gebruik willen maken om er bij dezen Rcgeel'ingsge~ 

machtigde op aan te dringen de bepalingen betreff ende de 
vervallenverklaring van gronden in erfpacht uitgegeven 
zoo streng en zoo scherp mogelijk toe te passen. 

Ik heb o. a. het oog op artikel 11 en artikel 13 van de 
betreffende ordonnantie. Het feit doet zich voor, dat in 
de buitengewesten reeds jarenlang groote uitgestrektheden 
grond braak liggen, omdat daarvoor ni et de laatst inge
voerde bebonwingselausules gelden, zoodat dientengevolge 
soms honderdduizenden bouws ongebruikt blijven, wat tot 
onaangenaamheden met de bevolking aanleiding geeft. De 
bevolking nl. gaat el' na zekeren tijd toe over om aanplan
tingen aan te leggen. Dit wordt jarenlang getolereerd; 
daur ontstaan zelfs, zooa18 ik voorbeelden ken, geheele 
kofiiet,ünen door de bevolking aangelegd. Maar op een 
gegeven moment wordt het edpachtsl'echt ,'an zulke gron
den overgedragen aan iemand, die het werkelijk wenseht 
,üt te oefenen en den gt'Ond wil bebonwen. Dan is de 
kwestie reeds een jaar of t ien of soms veel ouder en wordt 
de bevolking plotseling voor het feit gesteld, dat zij ten 
onrechte die aanplanting'en heeft aangelegd en wordt zij 
van den grond verjaagd . 

Dit geeft aanleiding tot gf'oote onaangenaamheden en 
veel gerechtvaardigde kl achten van de zijde der bevolking, 
zood at ik er bij' den Regeeringsgemacht igde op zou willen 
aandringen dat, wnnncer de erfpachter in gebreke blij ft 
zijn erfpachtsverplichtingen na te lwmen, van regeerings
zijde er zoo spoedig mogelijk toe wordt ovet'gegaatl de toe
gekende rechten vervallen te verklaren. 

Het spreekt vanzelf, dat waar die rechten voor een tijds
duur van 75 jaar toegekend zijn zonder een bebonwings
clausule el' niet veel aan te doen is, dat bebouwing wordt 
nagelaten, maal' hiel' staat tegeno\'er, dat dan ook de Rc
gee ring niet kan worden belet om zoo scherp mogelijk de 
Haar toegekende rechten toe te passen. En op die sehCl'pe 
toepassing wilde ik bij deze aangelegenheid aandringen. 

De heer M ü h I e n fel d, d irect eur van Binnenlandsel, 
Besluur : Mijnhee r de Voo"zitter! Ik kan volstaan met me-
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de te deelen, dat de Regeering natnurlijk erkentelijk is 
1'001' den door den heer Kerkkamp gegeven raad en dat 
Zij il\ het algemeen ook wel dezelfde opvatting huldigt als 
de heer Kerkkamp. 

Het is echter inderdaad i·n heel veel gevallen buitenge
woon moeilijk bij de oudere perceelen op te tredoo. Gedu
r ende een zeker aantal jaren moet de canon niet betaald 
zijn, - vóór 1905 was dat 5 achtereenvolgende jaren, na 
1905 nog maar 5 jare.n en ma 1903 nog maar 3 jaren -
wanneer die omstandigheid bestaat, kan men ingrijpen, 
maar dat is in betrekkelijk weinig gevallen zoo, want er 
wordt in den regel wel voor gezorgd, dat men onder die be
paling niet valt. 

Ik wil echter wel vel'klal'Cll, ual wanneer door het ont· 
staan van zeer duidelijke misstanden opgetreden kan wor
den, niet geaarzeld zal word€ill op te treden. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De 
ming 

ontwerp·ordonnantie wordt 
aangenomen. 

zonder hoofdeli jke stem-

De Voorzitter: Aan de ord 'e i s de b e
h a n cl e I i n g van deo n t w e r p-o r don n a n tie tot 
nadere aanvulling van de ordonnantie 
\' a n 17 Dec e m b e r 1909 (S t a a t sb I a d No. 585), 
h 0 u den d c o. m. a a n w ij' zin g van dec l' e di e t -
instellingen, ten behoeve waarvan de 
vestiging van crcdiet-Ycl'bHnd vergund 

(Ond. 53) . 

(BRUINEMAN.) 
faciliteiten worden verleend ook dool' andel'c dan semi· 
officieele lichamen. 

Ik heb mij afgevraagd, of het wel wenscbelijk is aan dat 
verlangen meer hlnderpalen in den weg te leggen dan ab
solutlt noodzakelijk is. Te mecr werd ik in deze tweede 
overweging versterkt door de controlemaatregelen, die de 
Regee ring zich voorst.elt te nemen. Ik lees b.v. in art. 1 
sub 1, dat als v<lorwaarde w<lrdt gesteld: 

"dat de bank van cred ietverband uitsluitend ge
bruik zal maken ter verzekering harer vorderingen, 
doch niet om zich zijdelings het bezit der bezwaarde 
goederen te verzekeren". 

De bedoeling van de controle-maatregelen is dus, dat de 
bnnh: alleen zekere aanspraken :lal hebben, waardoor 7.ij 
de door haar verleende credietcn binnen zal krijgen. Maar 
nu vraag ik mij af, hoe dit <lp een bepaald moment zal 
moeten gebeuren. Wanneer op een e;egeven oogenblik 
bv. een Volkscredietbank het geld, dat zij heeft uitgelecnd, 
niet kan binnenkrijgen en tot executie wordt overgegaan, 
kan zij komen te staan voor een sa botage van de ,·endutie. 

Het is dan ook, als ik 'goed ben ingelicht geen zeldzaam
heid dat de Volkscredictbank in zulk een geval moet over-, 
gaan tot de aanstclling van een strooman, een employé van 
die bank, tot het opkoopen van den grond, die geëxecu
teerd wordt, omdat er anders door een samenspanning van 
d"n betrokkene met zij)} vriendjes - de eenigen die op 
zoo'n vendutie komen - geen mogelijkheid bestaat het 
geld terug te krijgen. Ik vraag mij af, hoe in dergelijke 
omstandigheden zoo'n particuliere bank moet werkcn. 
" rannecl' zij gecn stl'ooman aanwendt, krijgt zij haal' geld 
niet terug; doet zij het wel, dan zondigt zij tegen de voor

Ik waarde, waaronder de vergunning is verleend. Th geloof 
behoor tot cle leden, waarvan in de derde alinea van het dus niet, dat een particuliere ,bank in dit <lpzicht erg gun
GedelegeerdenversJag melding wordt gemaakt, de leden nl. , stig en nuttig zal kunnen werken, noch in haar eigen be
,!ie ernstig bezwaar hadden tegen dc aanwijzing van de lang, noch in het belang van de credietnemers. Dat er heel 
Bank Nasional Indoll esia als een instelling te wier behoeve veel terecht zal komen van dit werk, kan ik dns iu de 

heel' Bru ·i nemaD: Mijnheer de Voorzitter! 

crecliet·verband mag worden gevestigd. eerste plaats al niet aannemen. 
Ik moet er echter de opmerking bij maken, dat zooals Er zijn echter nog eenige andere punten, deze ""nge-

de passage hier luidt, zij niet geheel en al mijn meening legenheid betreffende, die mij e;etroffen hebben. Er is aan 
weergeeft en dat die meening juister zon worden weerge
geven door de woorden, "dat bezwaar werd gemaakt tegen 
de aanwijzing van een particuliere bankinstelling als een 
instelling te wier behoeve crediet-verband mag w<lrden ge-
'Ycstigd ". 

Het gaat hier dus - en dat wil ik hier speciaal vooral 
naar voren brengen - in het geheel niet om de Bank 
Nasional Indonesia, het gaat om een particuliere bank als 
zoodanig, die een faciliteit zou krijgen, welke tot dusverre 
alleen verleend is - bij mijn weten althans - aan semi
officieelc instellingen zooals de Volkscredietbanken. 

Ik heb mij na dien echter afgevraagd, of ik er verstandig 
Ban doe deze bezwRl'cn te handhaven in den vorm, waarin 
ik ertoe medegewerkt heb, dat zij in het Gedclcgccrdcnvcr
slag opgenomen zijn, en wel op grond "an deze overweging. 
dat er in de Inlandsehe maatschappij blijkbaar behoefte 
bestaat - althans, men zou den indruk krijgen, dat dic 
behoefte bestaat - dat er meer dan t"tdusverre crediet-

de Regeering gevraagd, of Zij zich ervan bewuat is, dat 
Zij door het zetten van een eersten stap, op dezen weg nl. 
den weg van het verleenen van bepaalde faciliteiten aan 
een particuliere bankinstelJing, die weliswaar door Inlan
ders is opgericht, maar die precies dezelfde recbtspersoon
lijkheid heeft als alle andere bankinstellingen, om het even 
of die zijn opgericht door wel- of niet-Europeanen, ondOl
bepaalde omstandigheden dezelfde faciliteiten aan and',,'e 
bankinstellingen zal moeten verleenen, die zich aan pre
cies dezelfde controle-maatregelen willen onderwerpen als 
de Bank Nasional Indonesia. Daarop krijgen wij van de 
Regeering ten antwoord: 

"De Regeerin g is zich bewust , dat aanneming van 
het ontwerp tot consequentie heeft, dat onder bepaal
de omstandigheden ook aan andere Europeesch
rechtelijke eredietinstellingen het verkrijgen van cre
dietverband zal moeten worden toegestaan voorzoover 
zulks in het belang moet worden geacht van de ere-
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dietbehoevenden en van de bevordering van de zelf
werkzaamheid der Inheemsehen, ieder geval zal daar
bij op zich zelf moeten worden beschouwd". 

Ik heb de clausule "voorzoover zulks in het belang moet 
worden geacht van de credietbehoevenden" in het ont
werp niet aangetroffen. Moet ik dus aannemen, dat de aan 
de Bank Nasional Indonesia verleende faciliteit ook onder 
die beperkende bepaling valt en dat daaraan bij het op
maken van het ontwerp niet gedacht is! 

"Ieder geval ", zegt de Regeermg, "zal daarbij op zich
zelf moeten worden beschouwd". Goed, maar in de vol
gende alinea der ~Iemorie van Antwoord wordt er "een 
Chineesche bank ·' bijgehaaJd - ik weet tusschen twee 
haakjes niet wat een Chinceschc bank is; zulk een bank 
is een zelfde rechtspersoon als de Bank N asional Indone
sia of de Factorij of welke andere bank ook - en znlk 
een bank zou, zegt de Rcgcering, dergelijke faciliteiten niet 
kunnen verkrijgen, omdat het "te ver zou gaan". Dit is 
mij niet duidelijk, Mijnheer de Voorzitter. Indien ieder 
bezwaar, dat tegen het toekennen van faciliteiten aan een 
particuliere bankinstelling, om eredieten te verleenen aan 
de InJandsche bevolking, waaraan gevolgen verbonden 
zijn, ongegrond moet worden geacht, moet dit het geval 
zijn ten aanzien van welke bankinstclHllg ook, ongeacht 
of de oprichters lulanders, Chineezen of Enropeanen zijn. 
Dit geldt te meer, waar - indien ik goed ben ingelicht -
de Bank Nasional Indonesia een bank is, waarvan de aan
deelen aan toonder gesteld zijn, zoodat men dns op een 
bepaald moment · evenmin als bijvoorbeeld van de aan
deelen der Factorij weet, in wier handen die aandeelen 
zijn, en of het dus juist is op een bepaald moment te spre
ken van een Indonesische bank dan wel of men moet spre
ken van een EUl'Opcrschc hflnk. die 111\31' de façade Indo~ 
nesisch wordt genoemd. 

Ik zou dus gaarne van den geachten Regeel'ingsgcmach
tigde willen vernemen - en zal daarvan mijn stem ver
moedelijk laten afhangen - of inderdaad aan andere ban
ken, die dezelfde reehtsper~oonlijkheid bezitten als de 
Bank Nasional lndonesia en die zich aan precies dezelfde 
voorwaarden wenschen te onderwerpen, op een bepaald 
moment desgewenscht dezelfde f aciliteiten zullen worden 
verleend als nu aan de Bank Nasional Indonesia, om het 
even of het uithangbord van de bank Europeeseh, Chi
neesch of Inl andsch is. 

De heer F I' U in: Mijnheer de Voorzitter! Ik behoor tot 
diegenen, die de opriehting van grootere bedrijven van in
Il eemsehe zijde van harte toejuichen. Indicn bijvoorbeeld 
deze Bank Nasional Indonesia tien jaar geleden ware op
gericht en zij er in geslaagd ware, winst te maken en dan een 
deel van de winst in den vorm van tantièmes aan het per
soneel zou hebben uitgekeerd, dan ben ik overtuigd, dat bij 
de behandeling onlangs van dc ordonnantie betreffende de 
vennootschapsbelasting het amendement-Dwidjosewojo ach
terwege zou zijn gelaten en dat er hoogstens zou zijn ge
weest een amendement-Middendorp, dat met groote meerder
heid van stemmen zou zijn verworpen. Ik begin met deze 

Handel1ngen . Zittingsjaar 192!r-1930. 

(FRUIN.) 
inleiding om te laten zien, dat ik inderdaad niet onsym
pathiek sta tegen de oprichting van dergelijke bedrijven van 
;nheemsche zijde. 

Dat neemt niet weg, dat het voorliggend ontwerp bij mij 
enkele bezwaren ontmoet. In de eerste plaats heb ik dan 
dit bezwaar, dat hier aan een op 'Vesterseh recht gegronde 
naamlooze vennootschap Iulandsche rechten worden toege
kend ter verzekering van haar vorderingen. Het komt mij 
voor, dat deze mengeling van rechten uiet bnitengewoon 
gelukkig is. Men heeft nu eenmaal bij de oprichting van 
deze bank een bepaalden vorm gekozen, maar met dien vorm 
accepteert men niet alleen de voordeelen maal' ook de na
deelen daarvan en wat ik nu als bezwaar heb tegen de op
richting van deze bank is, dat zij wel de voordeel en van 
een naamlooze vennootschap wil genieten, maal' daarbij niet 
wil afzien van een recht, dat t enslotte ni et op "\Vestersche 
instellingen is gegrond. 

Daartegen is aangevoerd, dat dit niet de eenige bank is, 
aan welke een dergelijk voorrecht wordt toegekend en daar
bij is als voorbeeld genoemd de volkscredietllan\<cn, <l\C oo\< 
eredietverband kunnen vestigen ter beveiliging van vorde
ringen van gelden, die zij hebben geleend. Het komt mij 
voo!') dat die vergelijking toch niet geheel juist is en ik 
geloof, dat de heer Brnineman dit al met een enkel voor
beeld heeft aangetoond. Volkseredietbanken zijn semi-offi
cieele lichamen, omringd door heel veel waarborgen en be
perken zich bovendien tot een klein gebied en dat is wat 
voor mij hier op dit moment het zwaarst weegt. Ik zou 
de vraag willen stellen of cr, waar deze bank haar gebied 
ui tstrekt over geheel Java, inderdaad voldoende waarborg 
is, dat credietnemers op dezelfde wijze zullen worden 
behandeld als bv. bij de volkseredietbanken. Het is nog niet 
zoo lang geleden, dat in den Volksraad een mijner geachte 
medeleden als bezwaar tegen de naamlooze vennootschap 
noemde, dat de leden van het personeel daar meer worden 
beschouwd als nnmmers. Ik hcb dat bezwaar niet geheel 
kunne~ deel en, maar ik zou het thans willen aanhalen als 
een bezwaar tegen deze bank. Als men tegenover elkaar 
stelt de volkscredietbanken, die zetelen in een bepaald res
sort en wier werkzaamheid zich ui tstrekt alleen tot dat res
sort, dan is het duideli jk, dat bij het geven van erediet niet 
alleen , mMr ook bij het executeeren rekening zal worden 
gehouden met de persoonlijke omstandigheden van de crediet
nemers. Een bank echter, die geen persoonlijk contact 
heeft met de hevolking en wier werkzaamheden zich uitstrek
ken over geheel Java, zal de neiging hebben de eredietne
mers vee] eerder te beschouwen als nummers, die hebbe.n te 
betalen en die, zoo ze niet betalen, moeten worden geë.xe
cuteerd. 

~fijn bezwaren tegen dit ontwerp zijn niet tot dit punt 
bepaald. Heb ik de zaak goed begrepen, dan wordt de on
deThavige vergunning toegekend, omdat het hier betreft 
een vereeniging van Inlandsche personen, die zich hebben 
vel'cenigd in een nnamlooze vennootschap. Nu heeft de heel 
Bruineman medegedeeld, dat hier aandeelen aan toonder 
zouden worden uitgegeven, die verhandelbaar zijn en dus 
ook in handen kunnen komen van Europeanen, Chineezen 
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of welke andere bevolkingsgroep ook. Ik weet niet of hij 
in dit opzi"ht goed is ingelicht. 

De heer B r u i lil e man: Ik heb de inlichtingen van 
de Ceutl'ale Kas. 

De heer Fr u in: De inlichting, die ik heb, luidt aldus, 
dat men de zaak in dezen vorm zou gieten, dat de aandee
Jen uitsluitend in handen zouden mogen komen voo In
lander •. 

Dit is in ieder geval een kwestie, die de Regeering waar
schijnlijk zal kunnen oplossen en waarop Zij antwoord 
zal kunnen geven. Waar hier echter dit speciale recht wordt 
toegekend, juist omdat het hier betreft een vennootschap 
met Inlanders als aandeelhouders - want anders was er 
toch werkelijk geen aanleiding, om dit Inlandsche recht toe 
te kennen - daar komt het mij voor, dat zoo iets in de 
eerste plaats in de statutcn zal moeten zijn vermeld CIIl 

bovendien dat, wanneer de Regeering deze vergunning wil 
geven, Zij er zich niet toe zal kunnen bepalen, den naam te 
noemen van de bank, waarom het hier gaat, maar ook 
heeft te verwijzen naar de bestaande statuten. Immers, 
gebeurt dat niet, dan zal deze bank t e allen tijde het r echt 
hebben, haar statuten te wijzigen en niemand zal deze 
statuten-wijziging kuunen weigeren, tenzij er bepaalde re
denen aanwezig zijn, die hier niet terzake dienende zijn. 
Naar mijn idee zal de Regeering nooit b.v. op grond van 
het feit, dat ook Europeanen en Chineezen aandeelhouders 
zijn, de vergunning kunnen intrekken, omdat Zij de ver
gunning eenvoudig eenmaal heeft ve rleend alleen aan de 
Bank Nasional Indonesia zonder eenige verdere beperking, 
zood at deze bank volkomen het recht blijft behouden, haar 
statuten te wijzigen op de wij,ze, zooals zij dat zelf wil. 
Mocht de Regeering een andere meening zijn toegedaa'n 
en mocht Zij meen en, dat langs indirecten weg toch wel iets 
kan worden gedaan en dat Zij tenslotte toch het recht 
heeft de vergunning in te trekken, dan zou ik er op willen 
wijzen, dat dit niet zoo gemakkelijk zal gaan, omdat het 
duidelijk is, dat men. wanneer eenmaal een dergeli,ike ver
gumning is gegeven, de aandeelhouders, die met de statu
ten-wijziging een volkomen rechtmatige daad hebben ver
richt, niet kan dupeeren, door de zekerheid voor hun vor
deringen waardeloos te maken. 

rrenslottc zou ik nog de opmerking willen maken dat 
ik het betreur, dat deze bank met speciale waarborgen 
moet worden omgeven. Ik zou het zooveel mooier hebben 
gevonden, wanneer wij hier zouden hebben gekregen eEm 
van inheemsche zijde opgerichte bank die, evenals dit het 
geval is met de Chineesche banken, den concurrentiestrijd 
met de Westersche banken ten volle zou hebben aangedurfd. 
Dan pas zou zijn gebleken en in de toekomst kunnen blij
ken, welke waarde aan het Inlandsche initiatief in deze kan 
worden toegekend . 

De heer 'M i d den dor p: Mijnheer de Voorzitter! 
Met deze ontwerp-ordonnantie wordt in beginsel een be
langrijke stap gedaan. Het belangriike hiervan is niet ge-

(MIDDENDORP.) 
legen in het feit, dat het recht van credietverband te 
mogen vestigen wordt verleend, aan de Bank Nasional 
Indonesia, want dat credietverband is reeds eerder inge
steld en aan banken gegeven n.L aan Z.g. afdeelings
banken. Het belangrijke is hierin gelegen, dat we hier te 
doen hebben met een economisch verschijnsel, dat moet 
worden gezien in het typische" mili eu, waarin wij op bet 
oogenblik verkeeren en dat juist in deze dagen onze spe
ciale aandacht vraagt. 

Uit hetgeen de voorgaande sprekers hebben opgemerkt 
krijgt men den indruk, dat de ernstige bezwaren van den 
heer Bruineman - die hij intnsschen, als ik het goed heb 
begrepen, heeft laten varen - en de ernstige bezwaren 
van den heer- Fruin, welke hij heeft ,gehandhaafd, voor
namelijk bun grond vonden in het feit, dat beide heeren 
deze aangelegen heid ruet zien in het verband, waarin zij 
moet worden gezien. 

Wij hebben allen de zekerheid, dat het in deze koloniale 
maatschappij voor Europeanen, die b.v. Europeesehe grond
rechten dan wel rechten op woningen bezitten, heel gemak
kelijk is, op zulk een vast goed een hypoth eek te vestigen. 

Wij hebben daarnaast te beseffen, dat Inlanders die In
landsche rechten op hun gronden hebben, zich niet van een 
hypotheekrecht kunnen verzekeren, temninste niet als regeL 
Het is natuurlijk mogelijk, dat . Inlanders in groote steden 
bv. eigendomsrechten hebben, dan kan een Inlander ook 
hypotheek op zijn grondrechten krijgen. Maar als regel 
kunnen wij zeggen, dat de 50 millioen inheemschen llier 
van hypotheekrecht verstoken zijn. Zij verkeeren in de na
deelige positie, dat zij hun grond - daarop komt het hier 
tenslotte neer - verpandeu kunnen. Die verpanding hecft 
dit groote nadeel, dat de schuldeischer het vruchtgebruik 
van den grond krijgt en dit heeft tengevolge verarming 
van den schuldenaar. Grond is het voornaamste kapitaal , 
dat in het bezit van de inheemschen is eri het feit, dat de 
Inlander 'l00 moeilijk of heelemaal geen hypotheekrecht op 
zijn grond kan krijgen heeft o.a. tot gevolg, dat de grond
prijs hier abnormaal laag is voor grond, die in handen is 
van inheemsehen. Daaraan heeft men tegemoet willen 
komen en wel in 1908 door het credietverband in te stellen. 
Ik zon even willen wijzen op de considerans van de be
treffende ordonnantie waarbij dat Koninklijk Besluit af
gekondigd is. Daarin staat: 

"Overwegende, dat de behoefte is gebleken aan een 
rechtsinstituut waardoor Inlandsche credietnemers in 
staat gesteld worden om aan credietgevers een met hy
potheek overeenkomende zekerheid te verschaffen op 
sommige hunner niet voor hypotheek vatbare goederen, 
onder den naam van Credietverband ..... ....... " enz. 

Dat is dus het doel der instelling van het credietverband 
geweest. Daarbij is in artikel 38 vastgesteld, dat bij ordon
nantie kan bepaald worden, in welke streken credietverband, 
alleen ten behoeve van bij ordonnantie aan te wijzen crediet
instellingen, kan worden gevestigd. Wij hebben toen in 1909 
gekregen Staatsblad 588, dat bepaalde : Geen credietver
band kan gevestigd worden in Solo, Djokja en de buiten-



91 

, 

llde VERGADERING - DONDERDAG 31 OCTOBl,R 1929. 

Aanwijzing cl'cdict instellingen t. b. ",'HHl'nlll ct'cdictycl'band rCl'gulld IS. 

(MIDDENDORP.) 
.gewesten, althans daarop kwam het vrijwel neer. Dus in 
·de andere gewesten op J uva kan crcdietverband verleend 
worden, maar alleen ten behoeve van op te sommen crediet
ülstellin!;en. Dat zijn in de pmctijk de afdeelingsbanken 
,geworden. 

Dus nu rCJ'kcercn de inheemsehen in den nadeeli
,gen toestalld, dat pat,ticulieren geen hypotheek op 111-
landseh grondbezit knnnen geven, n.l. op het normale In
landschc grondbezit, het uitzonderlijke eigendomsreeht, wat 
ik zooevon noemde, in de groote steden, laat ik buiten he
$ehouwing. Wij hebben ook te constateeren de abnormaliteit, 
dat andere banken dan de afdeelingsbanken tot nu toe geen 
hypotheek, om het credietvcrband zoo maar eens te noemen, 
aan de bezitters kunnen \'orloenol1. Om dat nadeel te onder
vangen zou ik zeggen - en dan denk ik vrijwel geheel in 
,den geest van den heer Bruineman - : geef dat recht ook 
aan andere banken. Ik zou zelfs willen zeggen, - maar 
dat is hier niet aan de orde : geef dat recht ook aan parti
culieren, d.w.z.: zorg, dat cr hier een lnlandschc hypotheek
mogelijkheid komt. Maar om bij de banken te blijven zou 
ik willen zeggen: Geef ook dit recht tot vestiging van cro
dietverband aan andere banken, ook aan Chineesche en Euro
peesche banken, als ge ze dan zoo wilt noemen, in verband 
met hetg('ell de heel' Bl'uincman zoocycn gezegd heeft. 

Het doet Cl' niet toc, wie de HUlldcclcll aan toonde r in 
handen hebben. lk zou dat zeUs in het belang '-an de 1n
lllllc1schc bevolking "inden, want op die ,wijze zou de waarde 
van den gl'ond stijgen. \Vij zouden echte!', indien wij dit 
deden, nog niet vet' gevorderd zijn, want als regel willen de 
Z.g. Europeesche banken geen crediet verleenen aan In
landsche grondbezitters. Het gaat zelfs zoover, dat Inlan
-ders, die in de groote steden eigendomsrecht hebben op 
gronden, indertijd moeilijk hypotheek op dat eigendoms
recht hebben kunnen krijgen, en dat er in den laatsten tijd 
aanwijzingen zijn, dat dit hypotheekrecht op die gronden 
door Europeesche banken aan Inlanders als regel uiet meer 
verleend wordt, ja zelfs, dat dit hypotheekrecht opgezegd 
wordt. 

Dat wil dus zeggen. dat xelfs de inlleemsche be
volking, die in groote steden eigendomsrecht heeft op gron
den, het bl'lan~l'ijk kapitaalbez it dat zij daarin heeft , b.V. 
voor lwndel of bedrijf niet productief k41n maken, omdat 
zij daal'Op uiet een hypotheek kan krijgen. Dat is al een 
groot nadeel voor de inheemsche bevolking en dat wijst er 
op - en nu kom ik in de richting van de bank, die thans 
een punt van bespreking nitmaakt - dat de Europeesche 
banken zich weinig gelegen laten liggen aan de credietbe
hoef ten van de inlleemsehe bevolking. Nu dienen wij te 
<,rkC'nllcn, dat andel'e banken. afdeeling-sbankcn b.v. , dat 
wcl doen, doch wij dienen ook te beseffen, dat een bank als 
de Bank Nasiollal Indonesia, die voor en met de bevolking 
wil werken, zieh meer gelegen zal laten liggen aan grond
rcchten van inhccmschcn, omdat ze normaler contact heeft 
met hetgeen in het volk leeft dan semi-gouvernementeele in
stellingen als de afdeelingsbanken. 

De inll eemschen zijn dus op het oogenblik in het nadeel, 
omdat zij hun gronden niet verhypothekeeren kunnen, ten 

minste niet als regel. Doch thans g'aan wij den belangT'ijken 
stap doen, dat niet de afdeeling'sbank, doch ook een parti
culiere bank dit recht tot het vestigen van credietverband 
zal verkrijgen. Nu kan ik mij begrijpen, dat Ulen hct stand
punt inneemt, dat de heel' Fruill zooeven heeft ingenomen 
en dat men gaat zeggen: vrije concurrentie. Als men ech· 
ter plotseling een bestaanden toestand gaat veranderen dan 
kan dat revolutionaire nadeelen Dlet zich brengen; als de 
bevolking er nog niet aan gewend is om op die wijze met 
haar gronden te handelen en men zou plotseling het recht 
geven aan alle particulicre EUl'opeeschc banken om erediet· 
verband te vestigen op lnlandsche bezitsl'echten, zou de 
mogelijkheid bestaan, dat wanneer de banken zich daarop 
zouden gaan toeleggen, misbruik zou worden gemaakt van 
de economische ondeskundigheid van de inheemsehe be
volking. Dat misbruik moet men zich echter niet te groot 
voorstellen, want er dient bedacht te worden, dat het vesti
gen van hypotheek in het geheel nog niet gclijk staat met 
vervreemding. De vervrcemdingskwestie - daarmede 
moet men nog voorzichtiger zijn - is hier niet aan de orde. 
Allecn bestaat er dit bezwaar, dat een particuliere deposito
bank, de gronden, waarop zij credietverband heeft geves
tigd, willende executeeren, bij de executie stroomannen ge
bruikt om indirect - dus door middcl van zulke strooman
nen - in het bezit te komen van de gronden, - het be
hoeft nog ni et een blijvend bezit te zijn, dat kan zelfs niet, 
doeh het kan wel een tijclelU'k bczit zijn - dus diencn de 
stroomannen dan om die gronden voordeelig op te koopen 
op oogenblikken, dat de grondeigenaar in moeilijkheden 
verkeert en de pl'ijS laag is. Dat is het groote gevaar, 
waarvoor men te waken heeft en dat zou eerder kunnen 
gcbeuren, wanneer algemeen de vrijheid opengelaten was 
om particnliere banken eredietverband op Inlandschc gron
den te laten vestigen. 

Hoewel ik dus in beginsel geen bezwaar heb om geleide
lijk te komen tot het laten vestigen van credietvcrband door 
alle Europeesche partculiere banken - in welke handen 
de aandeel en ook zijn - toch acht ik het noodzakelijker 
om een geleidelijken overgang te bewerkstelligen en dan 
hebben wij in de Bank Nasional Jndonesia ecn typisch insti
tuut, dat benut kan worden in dien overgangstijd. 

Wat toch is die Bank Nasional Indoncsia ! Zij werkt 
voor het volk j maar het is zeer goed mogelijk, dat die bank 
eenmaal, misschien zelfs al heel snel, alleen maar voor haar 
eigen winst zal gaan werken en ook als bank, voornamelijk 
haar eigen belangen behartigende, de bclangen "an het volk 
niet zal dienen. Belangrijker is, dat clc Bank N asional 
Indonesia ook werkt door het volk, dat zij contact heeft 
met de inheemschen, hct contact, dat de Europecsche banken 
tot nu toe missen . Tk heb een paar weken geleden per
sOOlllijk een kijkje genomen in het Soerabajaaseh milieu, 
en heb gezien, hoe dat milieu uitmunt door contact van de 
vool'aanstaande inh cemschell ! die bij dc bank geïnteresseerd 
zijn, met het volk. Er zijn daar b.". door hen het laatste 
jaar 19 coöperatieve dorpsbankjes gesticht, tien zijn er op
gericht en negen dessabankjes zijn omgezet tot coöperatieve 
bankjes. Ik heb het voorbeeld van deze dorpsbankjes even 
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noodig, omdat de Bank Nasional Indonesia, evenals de 
afdeelingsbanken, in steeds beter contact met de dorps
bankjes zal kunnen werken, wat in ieder geval particuliere 
Europeesche of Chineesche banken, om ze zoo maar eens 
te noemen, niet zullen kunnen doen. Dit is alweer een 
voordeel van de Bank Nasiona! Indonesia, dat de gewone 
banken niet hebben. Daarom is de Bank Nasional Indo
nesia ook een bank, die in een overgangstoestand beter benut 
kan word en dan andere banken. 

Er zijn voor de Bank Nasional Indonesia gevaren ver
bonden aan het recht, dat haar zal worden gegeven. Het 
credietverband is eigenlijk een gevaarlijke eredietvorm, 
vooral als de bank veel van baar kapitaal in oogsten vast
legt. Ik denk dus volstrekt nog niet optimistisch over (le 
toekomst van de Bank N asional Indonesi.. Misschien zal 
het noodig zi,in, dat het Bankbestuur bepaalt, dat het slechts 
een deel van het kapitaal zal mogen beleggen in crediet
verband. Een voorzichtig beleid zal dus in de eerste plaats 
geboden zijn. 

Verder zie ik nog een groot bezwaar, gelegen in het ves
tigen van credietverband - ik ben nu aan het opsommen 
van enkele bezwaren bezig, Mijnheer de Voorzitter - door 
de Bank Nasional Indonesia. Wanneer deze bank zich in 
genoemde richting zal begeven, heeft zii een duur toezicht 
noodig, als zij in de dorpen wil werken, want daar zullen 
krachtige bedrijven moeten. worden uitgezocht, wil het geld 
van de bank daar veilig belegd zijn. 

Niettegenstaande de bezwaren, die er voor de bank aan 
'zijn verbonden, zijn echter ook groote voordeelen voor de 
ontplooiing van het economisch leven der bevolking mogelijk 
als de bank in het bezit van dit r echt of voorrecht, zooals 
de Regeering het in de Memorie van Antwoord noemt, wordt 
gesteld. 

Een voornaam economisch voordeel zal zijn, als deze bank 
in concurrentie met de afdeelingsbanken zal werken. Dan 
zullen m.i. beide banken naar elkaar toegroeien, al concur
reerende van elkaar leeren en op die wijze, in concurrentie, 
sterk worden en dat crediet geven aan het volk, waar het 
behoefte aan blijkt te hebben. Dan zal, wat naar ik meen 
ook de bedoeling is van de Bank Nasional Indonesia, deze 
spoedig in een wisselwerking komen te staan met de dorps
credietbanken, moals sommige afdeelingsbanken als die 
van Djokja op het oogenblik. Dan bestaat voorts de kans, 
dat een voorzichtig economisch bank beleid zal worden ge
voerd, waarbij bank en volk baat vinden. 

Ik dien in dit verband nog op iets anders te wijzen, n.l. 
dat de dorpsbanken in Soerabaja op het oogenblik van een 
gansch ander karakter zijn dan die op overig Java. Deze 
laatstgenoemde zijn gouvernementsinstcllingen, terwijl de 19 
dorpsbankjes, die in verschillende wijken of desa'8 van Soe
rabaja werken, op het oogenblik credietcoöperaties zijn, dus 
een gansch andere instelllng dan de dorpsbanken, die elders 
op Java bestaan. Het voordeel zal ik nu niet uiteenzetten. 
Het is zeer belangrijk, maar juist omdat de dorpsbank te 
Soerabaja anders werkt dan de elders op J ava gevestigde 
bankinstelHngen, is er ook te meer reden de ank Nasional 
Jndonesia te Soerabaja andere rechten toe te kennen dan 

(MIDDENDORP, KAN.) 
aan de banken buiten Soerabaja zijn toegekend, ook al al 
overgangsmaatregel. 

Ik geloof, dat indien dit r echt, dat de Regeering wil ver 
leenen aan de Bank Nasional Indonesia, als ee rsten sta 
verleend wordt, en spoedig ook aan andere banken word 
toegekend , dit zal leiden tot een gezonden finantieel eco 
nomischen toestand, waarmee de volkswelvaart zeer geb aa 

.zal zijn. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter I Ik sta tegen 
over het voorstel der Regeering zeer sympathiek, omda 
ik daarin zie de bedoeling del' Regeering een fair chanc 
te geven aan een specifiek inheemsche instelling, om i 
eigen sfeer haar werk te doen, haar eigen belangen t 
behartlken en daarbij toch de belangen van haar cigen vol 
te dienen. Daarom zou ik in de eerste plaats mijn verwon 
dering erover willen IlÏtspreken, dat de heer Bruinema 
ons via de Centrale Kas heeft meeged~eld, dat uiet allee 
inheemsehen aandeelhouders kunnen zijn van deze instel 
Jin g. Als dit waal' is, l\fijllhcel' de Voorzitter, .is mijn ent 
housiasme niet meer <aa groot als anders wel het geval zo 
zijn geweest. Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigd 
deze vraag willen stellen. Vindt de Regeering niet, dat doo 
het opnemen van de eerste bepaling in de voorwaarden, voo 
dez):, instelling ,in. zeker opzicht een fiasco wordt voor 
bereid? Het is den geachten Regeeringsgemachtigde b 
kend, dat ook eendracht onder de eigenaars van rechte 
mogelijk is. Wij zien b.v. dat bij vendnties van pandhui 
zen zekere kongsies worden gevormd, waardoor de te ver 
koopen panden bijna geen waarde meer hebben. Acht d 
Regeering het uiet mogelijk, dat iets dergelijks ook bi. 
deze bank kan voorkomen, door dat bijvoorbeeld de men 
schen van een bepaalde dessa, hetzij door hun invloed 
hetzi j door eendrachtig optreden menschen van buiten we 
ten te weren en bij eventneele executie de panden slecht 
tegen heel kleine bedragen zullen opkoopen? Dit betceken 
in de praêtijk de dood voor een credietinstelling, die nie 
de macht heeft, het pand t erug te koopen en die dus al 
het ware aan de genade van dergelijke corporaties is ove 
geleverd. 

Ik kan het bezwaar van den heer Middendorp niet onde 
schrijven, waar deze vreest dat, wanneer dit privileg. 
wordt toegekend aan vreemde banken, in casu aan een Eu 
ropeesche of misschien ook aan ecn ClJineesche bank, ~ 
gevaar voor de bevolking dreigt. Integendeel, Mijnbee 
de Voorzitter! Wanneer er concurrentie is, dan zal allic 
degene die crediet noodig heeft , daarbij winnen, - omda 
de rentestandaard verlaagd zal kunnen worden en voo~ 
deeliger voorwaarden zullen kunnen worden bedongen. .I 

Ik zal gaarne van den geachten R egeeringsgemac.b.tigd 
vernemen, !,f het door mij bedoelde bezwaar niet door heD 
wordt onderschreven. . ~ 

Verder zou ik dank willen brengen aan de Regeerin 
waar Zij gezegd heeft, dat het in Haar bedoeling ligt, 0 

voor de erfpachtrechten van particuliere landerijen in he 
bezit van Chineezen, een zoodanige regeling t e treffen, d~ 
credietverband daarop, door de volkscreclietbank t e vel 

I 
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strekken, mogelijk zal zijn. Ik begrijp alleen luet, Mijn
heer de Voorzitter, dat de Regeering afzijdig staat, wan
neer door een specifiek Chineesche bank die rechten zou
den worden uitgeoefend. Ik heb hiel' natuurlijk het oog op 
een instelling die in tegenstelling met hetgeen de heer 
Bruineman heeft gezegd, speeifiek in Chineesche handen is. 
Ik kan niet inzien, waarom Chineezen niet onder eigen ras
genooten zouden mogen doen, wat aan Inlanders is toe
gestaan. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben 
eigenlijk niet ,goed voorbereid thans het. woord te voeren, 
want ik had na het antwoord van de RegeeJ'ing in Haar 
Memorie van Antwoord niet verwacht, dat er nog eenige 
oppositie tegen dit voorstel zou zijn. 

In de eerste plaats wil ik al dadelijk mijn sympathie en 
waardcerirlg uitspreken aan het adres van de Regecl'ing 
voor h et initiatief, dat zij in deze heeft genomen. 

Thans kom ik t.ot den heer Bruineman, die de vrees heeft 
geuit, dat wanneer de eredietinstellingen, in dit geval dus 
de Bank Nasional Indonesia haar gronden, waarop crediet
verband rust, niet van de hand kunnen doen, ze niet kun
nen vervreemden, zij allicht ertoe over zullen gaan een 
strooman te gebruiken. De practijk heeft echter uitge
wezen, dat die vrees ongegrond i~. 

De heer B l' U i n e man: De Volkscredietbanken moe
ten het zelf doen! 

(SOEJONO.) 
ambtenaren - in verschill ende gewesten gewerkt en ik 
heb een intensieve bemoeienis gehad met de Volkscrediet
banken, zoowel in het Bagelensche als het Ked il'ische en het 
Pasoeroeansche. De pr»ctijk heeft uitgewezen, dat het 
gevaar niet zoo groot is en tenslotte is deze speciale bank 
een nationale eerezaak, zood at men zijn best zal doen haar 
niet te laten mislukken. Wanneer de grond niet direct 
verkoopbaar is, zal men .geduld oefenen en wMhten - want 
de grond loopt niet weg - to.t een kooper komt, die er 
een behoorlijk bedrag voor betalen w'l. Er is natuurlijk 
wel - dat is aan iedere .onderneming - een zeker risico 
aan verbonden, maar ik geloof niet, dat el' voldoende gron
den aanwezig zijn, om di~ zóó zwartgallig vOOr te stellen 
als de heer BruinelWlJl gedaan heeft. 

En dan, zooals ik reeds gezegd heb, het is een eerezaak. 
De bank is opgezet door een groep inheemsehen, maar 
ook vóór de inheemschen. Het is een nationale zaak en 
bovendien heeft de Regecring als een der voornaamste 
voorwaarden gesteld, dat zij in de eerste plaats zal wer
ken in het belang va n de credietbehoevenden. Dat uit 
commercieel oogpunt ook met de belangen van de crediet
gevenden rekening wordt gehouden, spreekt vanzelf, die 
kunnen niet geheel op zij worden geschoven, maar de 
bank zal in de eerste plaats werken in het belang van de 
bevolking, waarvoor de Bank Nasional Indonesia als het 
ware ijvert. 

De heer B l' U i n e man: Maar dan is het geen bank 
De heer S 0 e jon 0: Er zjjn wel ,gevallen van dien meer, dan wordt bet een liefdadige instelling! 

aard, maar het zijn groote uitzonderingen en verge.et niet, 
er is controle, een toezicht van Regeeringszijde. Dat geldt 
ook voor de Volkscredietba.nken, omdat deze tenslotte, zoo
als de heeren Bruineman en Fruin terecht hebben gezegd, 
semi-ofîieiccle banken zij11 . ~1aal' niet vergeten moet wor
den dat het hiel' , wat de Bank Nasional Indonesia betreft, 
gaat om een eerezaak voor de Indonesische Nationalisten, 
die als het ware alles erop znllen zetten om het slagen van 
de bank zoo veel mogelijk te bevorderen. 

De heer S 0 e jon 0: Ik zeg ook, dat de belangen van 
de credietgevenden niet verwaarloosd worden. Men kan 
de zaken toch wel zoo regelen, dat men, ook lettende op 
het eigen belang, in de eerste plaats zorgt voor de belangen 
van de eredietbehoevenden, omdat dat is de bevolking, 
waartoe men zelf behoort. 

De heer Bruineman: Wij als Hollanders merken 

De heer B r u i n e man: Maar hoe moet de bank h.aar daar niet veel van. 
geld luijgen als ,.ij niet met stroomannen werkt? 

De heer S 0 e jon 0: De practijk, zooals ik gezegd 
heb, is zoodanig, dat tenslotte de .gr.onden wel vervreemd 
worden, als men maar niet te haastig te werk gaat. 

De heer B ru i ne man: Welke practijk bedoelt Uj 

De hepy· S 0 e jon 0: Omtrent de andere banken, heeft 
de Regeering reeds gezegd, dat elk geval op zich zelt be
oordeeld zal worden. Wanneer nu in de eerste plaats vol
daan moet worden aan de voorwaarde, dat de bank werkt 
in het belang van de credietbehoevenden, dus in het alge
meen belang van de Inlandsche bevolking, zal men die 

De Voo r zit t e 1': Er is ook nog een ,gelegenheid om voorwaarde ook aan andere banken kunnen stellen. 
in tweeden termijn te spreken! 

De heer B I' U i ne man: Mag ik dan niet meer inter
rompeeren' 

De Voo r zit ter: Liefst niet zooveel. 

De heer F I' U in: Die voorwaarde is niet gesteld. 

De heer S 0 e jon 0: Dat staat dnidelijk in de Memorie 
van Antwoord. 

De heer S 0 e jon 0: Ik heb gelukkig - in dit opzicht De heer Fr U in: Maar zij zijn volkomen vrij te doen, 
ben ik misschien een uitzondering onder de Inlandsche wat zij willen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 
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De heer S 0 e jon 0 : Daarop kom ik straks terug bij 

de kwestie der statuten, dat kan ik voor een deel met U 
eens zijn. 

Ik zou cchter den heel' Bruineman in overweging willen 
geven, zich niet al te druk te maken Over alle mogelijke 
misbruiken, . want de Regeering kan zoo noodig, zoowel pre
ventief als rep"essief, direct ingrijpen en de l'elatie verbre
ken. Ik geloof dan ook werkelijk niet, dat er nog vrees 
behoeft te bestaan voor ongewensehte toestanden. 

Dan, Mijnheer de Voorzitter, kom ik tot den heer Fruin. 
Ik ben blij, dat de heer Fruin het genomen in.itiatief toe
juicht, alleen heeft hij er bezwaar tegen, dat aan een derge
lijk institnut met Europeesch recht, tenslotte een erediet
instelling, een verband wordt gegeven, als hier wordt voor
gesteld. Dit bezwaar zou ook gelden ten aanzien van de 
Volkseredietbank. Nu zegt de beer Fruin, dat dit semi
officieele banken zijn, terwijl we hiel' te doen hebben met 
zuiver particuliere banken, doch deze redeneering .gaat niet 
op, omdat, hoewel deze banken ook particuliere banken zijn, 
het l'egeeringstoezicht en de regeeringsinmenging van dien 
aard zijn, dat misbruiken zooveel mogelijk worden voor
komen. 

Zoo",. reeds gezegd., het gaat hier 0111 een eerezaak. De 
heer Fruin moet zich op het standpunt stellen van de oprich
ters dezer bank. Het zou beschamend. voor hen zijn, wan
neer deze instelling niet zou lukken, ook tegenover de In
landsche bevolking in het algemeen. Het gaat erom, de 
lnlandsche bevolking tot ,zich te trekken en te wiunen en 
zij, die dit initiatief genomen hebben, hebben dit gedaan 
in het belang van de Inlandsche bevolking. Men zal ver
gelijkingen kunnen trekken met andere credietinstellingen, 
zelfs met de volkscredietbanken en men zal erop kunnen 
wijzen, dat zij altijd coulant zijn en met allerlei factoren 
rekening houden, wat een voornaam propagandapunt voor de 
initiatiefnemers zal zijn. De gewraakte bepaling is jni~t 

gemaakt, omdat onder de Inlandsche bevolking wordt ge
werkt. Wanneer de Inlandsche bevolking in het algemeen 
vooral andere bezittingen dan grond als kapitaal had, dan 
was het niet noodig credietverband op de gronden te nemen, 
net zoo min als het noodig is gebleken, bij d~ Europeeeche 
banken, die vooral onder Europeanen werken. Dat kan de 
heer Fruin ook beamen. Dat is het gevolg van de practische 
moeilijkheid, die ten aanzien van dergelijke banken ont
staat, omdat zij in de eerste plaats werken onder de Inlancl
sche bevolking en de behoefte wordt gevoeld om zekere 
,echten als waarborg op hun grondbezit te doen gelden. 

En nu de aandeelen, Mijnheer de Voorzitter. Ik ,weet ei
genlijk niet precies hoe de toestand is, maar ik kan mjj niet 
voorstellen, dat de aandcelen aan toonder zouden zijn. Doch 
zelfs al zouueu ueze aum]eelen aan toonder ziju, dan zou het 
bestuur van deze bank, juist omdat het een nationale zaak 
betreft, altijd zooveel mogelijk trachten te voorkomen dat 
die aandeelen in handen komen van and~ren dan indo
nesiërs, terwijl voor het geval, dat er nog aandeelen in 
handen van anderen of naamlooze vennootschappen mochten 
komen, er tenslotte nog een waarborg is, n.l. dat dit alleen 
kan geschieden onder deze voorwaarde, dat deze bank in 

(SOEJONO, DWIDJOSEWOJO.) 
de eerste plaats is opgericht ten behoeve van de credietbe
hoevenden onder de Inlandsche bevolking" 

De heer F r u in: Die voorwaarde is niet gesteld. 

De heer S 0 e jon 0 : Ik verwijs al weel' naar de statuten, 
daarop kom ik straks terug, maar bovendien, ik ben het in 
dit opzicht met den heer Fruin eens, dat ik het betwijfel, 
of de heer Bruineman gelijk heeft. Ik geloof niet dat de , 
aandeelen aan toonder zijn gesteld, doch dat ze wel degelijk 
op paam zijn geschreven, juist omdat het hier een nationale 
za"k betreft. 

Nn de statuten, Mijnheer de Voorzitter! Ik voel wel voor 
het al'gument va n den heel' 1,11'uin om zooveelll1ogelijk waar
borgen te hebben, dat aan deze doelstelling zal worden vol
daan en daarvan niet wordt afgeweken en dat n.iet alleen 
verwezen wordt naar den naam, ook naar de statuten. Maar 
overigens zijn de middelen van den kant der Regeering, wat 
betreft de controle, zoowel preventief als repressief, inder
daad van dien aard, dat zich m.i. ten aanzien van de statuten 
niet zulke groote bezwarcn kunnen voordoen. 

De heer Fruin vond het jammer, - en heeft den in.i
tiatiefnemers dit verweten -, dat hierbij de hulp del' Re
geering is ingeroepen, dus l'egeeringsinmenging, doch, 
Mijnheer de Voorzitter, dat is toch wel vanzelfsprekend. 
Elke bank, die werk onder de Inlandsche bevolking en daar
onder uitsluitend werkt, zal dit alleen kunnen doen met de 
hulp der Regeering d.w.z. met credietverband, omdat het 
kapitaal der Iulandsche bevolking voor 80 à 90% uit grond 
bestaat. Die hulp is voor Chineesche of Europeesche ban
ken, welke andere waarborgen ktulDen eischen, uiet noodig. 
De voornaamste waarborg van de Inlandsche bevolking is 
de grond; daarop is een credietverband ook voor de volks
credietbanken noodig geweest, en deze noodzakelijkheid 
strekt zich ook uit tot alle andere banken, die in de eerste 
plaats bedoelen voor de lulandsche bevolking te werken. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Dwidjos e wojo: Mijnheer de Voorzitter! 
Naar aauleiding van de voorliggende ontwerp-ordonnantie 
voel ik mij gedrongen van deze plaats mijn erkentelijkheid 
te betuigen aan de Regeering voor het nemen van dezen 
voorgestelden maatregel. Immers, dool' die ordonnantie zal 
een der moeilijkheden, die de Bank Nasional lndonesia in 
haar practijk ontmoet, worden weggenomen. En deze 1'6-

geerlngsdaad kan ik beschouwen als een schrede in de goede 
richting om de zelfwerkzaamheid der inheemschen aan tc 
moedigen en de vorming te bevorderen van een Inlandsche 
kapitaal.krachtige klasse, den grondslag voor een gezonde 
samenleving. 

Het behoeft verder geen betoog dat deze welwillende en 
tegemoetkomende honding van de Regeering door ons, in
heemschen, op zeer hoogen prijs worden gesteld. In be
doelde regeeringsdaad zie ik bovendien de uitvoering van 
een door Haar meer dan eens bekend gemaakt beginsel van 
baar bestuursbeleid om de ontplooiïng van het inheemsch 
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op economisch gebied aan te moedigen. Ik hoop 

ook dat deze stap in de goede richting door andere zal 
gevolgd. 

Ten aanzien van hetgeen ons geacht medelid, de heer 
naar voren heeft gebracht, wilde ik het vol

zeggen. De heer Brnineman is van oordeel, dat het 
noodzalielijk en logisch gevolg van dezen maatregel zal zijn, 

aan de part iculiere banken, met name de Europeesche 
Chineesche banken, die hetzelfde doel nastreven als de 

Nasional Indonesia, dezelfde faciliteiten zullen moeten 
verleend. 

Oppervlakkig beschouwd is deze gedachtengang logisch, 
ik geloof, dat de heer Brnineman gecn rckening heeft 

gehOuden met twee feiten. Het eerste feit is, zooals door 
de Regeel'ing in haar Memorie van Antwoord is verklaard, 

"slechts weinig Inlanders in het bezit zijn van voor 
vatbare onroerende goederen", hetgeen niet het 

geval is bij bedoelde andere bevolkingsgroepen. 
Het tweede feit is het volgende. D e bcdoeling der R e

geering, welke aan den voorgestelden maatregel ten grond
slag ligt, i's in de eerste plaats aarunoedigiug van de zelf
werkzaamllejd der inheemsehen. Zulk een aanmoediging 

onze Chineesche en Europeesche medeburgers hier 
te 1ande niet noodig, aangezien zij die eigenschap, nl. de 
auto-activiteit, vooral op het gebied van de economie, van 
oudsher bezi tten. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit t cr : Mijne heeren! Ik schors thans de 
vergadering voor tien minuten, teneinde den Regeerings
gemachtigde de gelegenhcid tc geven zijn antwoord te pre-

De Vo o l ' zit ter: Ik heropen de vergadedn g. Het 
Regeerin gsgemachtigde voor Binllen-

De heer M ü h I e n fel d , directeur van Binnenlaudsch 
Bestuur : Mijnh eer de Voorzittet'! De Regeering is erken
telijk VOOr de wijze, waarop dit wetsontwerp door ver
schillende del' aan het woord geweest zijnde leden is ont
v&ngen. Uit hun woorden bleek, dat er over het algemeen 
voor deze poging ,'cel sympathie bestaat. Ik zeg : poging, 
omdat h et hier inderdaad een eerste poging betr eft, een 
poging, om de auto-activiteit der inheemschen aan te moe
digen, gelijk in het Gedelegeerdenverslag terecht werd op
gemerkt of deze poging zal leiden tot een volkomen snc
ces, kuunen wij thans uiteraard nog niet weten, wij kun
nen het slechts hopen. 

Door eenige sprekers zijn verschiUende bezwaren geop
perd. Ik ontmoet in de eerste plaats den 11eer Bruineman, 
die weliswaar vele van zijn aanvankelijke bezwaren heeft 
laten varen, doch niettemin wijst op de mogelijkheid dat, 
evenals de volksoredietbanken zich vaak genoopt zien bij 
de toepassing van executies stroomaunen te gebruiken, ook 
de Bank N asional Indonesia zich daar aL spoedig toe zal 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
zien gedrongen. In de }H'actijk komt dat inderdaad voor, 
maal' niet zoo, dat het bedenkelijkc afmetingen aanneemt. 
Of men dit nu van deze bank zoo spoedig te vreezen heeft 
valt dus te betwijfelen. Daarbij komt nog iets. Het laat 
zich n .1. aanzien, dat den eersten tijd deze bank meer in 
de groote centra zal werken; het zal nog. wel geruimen 
tijd duren eer haar werkzaamheid verder ingrijpt en op 
het platt eland ·ook van belang wordt. 

De heer Bruineman heeft ook gevraagd of de Regeering 
er zich van bewnst is, dat Zij ook aan andere Eur(}peesch. 
rechtelijke lichamen toepassing van het credietverband zal 
hebben toe te staan. Dat is zeker niet uitgesloten, en de 
Regeerin g ziet in, dat de consequentie van aanneming der 
ontwerp-ordonnantie wellicht is, dat men verdere stappen 
in die richting zal hebben te doen, maar elk geval zal op 
zichzelf worden beoordeeld. Ik wdjs <>p het karakter van 
proefneming dat in dit ontwerp ligt j ik zou daaraan wet 
gaarne te snel groote uitbreiding zieugegeven; het is 
echter best mogelijk, dat bij slagen, uitbreiding het ge
volg' zal zijn. 

De heer F,'UÏn heeft gewezen op het · bezwaar, dat deze 
op Westersclt recht gegronde vennootschap zich niet in 
staat ziet om te werken ·als andere op Westersch r echt 
steunende naamlooze vennootschappen en zich speciale 
rechten wil zien toegekend. Dat houdt natuurlijk ook ver· 
band met het feit, dat zij in de eerste plaats haar operaties 
ju.ist in de :i:nheemsche maatschappij moet uitvoeren en 
daavbij de middelen mist, doordat hypotheekverleening in 
de meeste gevallen niet mogelijk is, en dns, wil zij slage" , 
wel op deze geholpen zal móeten worden. 

Dan heeft de heer Frui.n ook gewezen op .het groote ver
schil met de volkscredietbanken, die haal' klanten kennen, 
wijl ze in een betrekkelijk beperkt ressort werken, terwijl 
bij d.eze bank de leeners nummers worden doordat de . ' 
bank - zooals de bedoeling althans is - over geheel Java 
werkt en daardoor niet in nauw contact lllet haar cliënteele 
kan komen. Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat dit ver. 
schil minder ,groot is dan het lijkt, want al heeft een volks
credietbank een beperkt ressort, zij werk toch met duizen
den en soms met tienduizenden leeners. De praktijk heeft 
dan ook geleerd, dat van dat persoonlijke contact betrek
kelijk we in ig spl.'ake is. Of de mcnschcn lUl zitten in één 
regentschap, in één gew,est of over geheel Java verspreid, 
is van weinig invloed. Dat is slechts een kwestie van or~ 
garusatie. Het aantal geeft hier den doorslag. Er zijn vele 
volkseredietbanken, die met ecu half millioen of een mil
lioen kapitaal werken en duizenden of tiendnizenden lee. 
ners tellen, zoodat vanzelf de noodzaak er min of meer toe 
drijft - om d ie uitdrukking te gebruiken _ dat d~ lee
ners nummers zijn. 

De heer Fruin heeft ook nog de aandacht gevestigd op 
het feit, dat in de statuten zou staan, dat de aandeelen alleen 
in het bezit van inheemschen mogen zijn. De aandeelen 
zijn, geloof ik, aan toonder, maar omtrent het feit of de 
genoemde bepaling in de statuten voorkomt heb ik tot mijn 
leedwezen geen zekerheid kunnen krijgen. Ik heb de sta
tuten niet bij mij en heb de mij zooeven gegeven tijd tever-
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geefs trachten te benutten, om hieromtrent zekerheid 
krijgen, maar ik meen, dat dit wel het geval is. 

te aanzien van eenzelfde soort rechtsobject zou ik gaarne die 
verzekering van de Regeering alsnog krijgen. 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Ja, het is zoo. 

De heer M ü h I e n fel d, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur: Overigens heeft deze kwestie betrekkelijk weinig 
reëele beteekenis, want ook als die bepaling in de statuten 
voorkomt, kan men de zaak immers met stroomannen om
zeilen. 

De heer Kan heeft er zijn erkentelijkheid over betnigd, 
dat in voorbereiding is het brengen ook van het oesaha
recht en het landerijen-bezitsrecht onder het credietver
band, doch heeft er daarbij wel eenigszins zijn teleurstelling 
over betnigd, dat tegen het in die richting werken van een 
Chineesche bank bezwaren worden ingebracht. Ik wil er 
nogmaals op wijzen, dat het een proefneming geldt, doch 
dat men wellicht in de toekomst onder eenigszins beper
kende voorwaarden wat verder kan gaan; in elk geval zal 
eerst deze zaak regeling behoeven, dat het oesaha-recht en 
landerijen-bezitsrecht vatbaar zijn voor credietverband. 
Terecht is door den heer Middendorp op het feit gewezen, 
dat · de Europeesche banken als regel geen crediet willen 
verleenen aan Inlandsche grondbezitters, ook waar die 
titels hebben, en volgens hem zou er den laatsten tijd zelfs 
een streven bestaan, om hypotheken aan Inlandsche grond-
bezitters op te zeggen. . 

In het algemeen gaat het betoog van den heer Midden
dorp, evenals dat van de heeren Soejono en Dwidjosewojo, 
geheel in de richting van het . Regeeringsstandpunt, dus ik 
geloof niet, dat het nog bijzondere bespreking vereischt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik dank U. 

De heer B r u i n e man: Mijnheer de Voorûtter! Ik 
geloof, dat ik betrekkelijk kort kan zijn, in de voornaam
sche plaats, omdat ik volkomen bereid ben met de Regee
ring mede te gaan met het nemen van een proef in deze. 
Doch ik zou eenige opmerkingen willen maken in de 
eerste plaats aan het adres van de Regeering en in de 
tweede plaats aan dat van een paar van mijne geachte 
medeleden. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft verklaard, dat 
in deze, ieder geval op zichzelf zal moeten worden be
oordeeld. Nu is het misschien erg lastig voor den geachten 
Regeeringsgemachtigde, op het oogenblik aan te geven, 
welke voorwaarden voor ieder speciaal geval gesteld 
moeten worden. Wat ik gaarne van den geachten Regee
ringsgemachtigde had gekregen is de verzekering, dat 
iedere aanvrage op precies dezelfde wijze zal worden be
oordeeld en ten aanzien daarvan dezelfde voorwaarden 
zullen worden gesteld als in het onderhavige geval. Dat 
is mij uit het antwoord van den geachten Regeeringsge
machtigde nog niet gebleken. 

Wanneer ieder geval op zichzelf wordt beoordeeld, kan 
natuurlijk ten aanzien van ieder speciaal geval weer een 
andere voorwaarde worden gesteld en waar ik nu eenmaal 
ben voor "gelijke monniken, gelijke kappen" speciaal t en 

Mijnheer de Voorzitter! Voorts heb ik nog een enkel 
woord op te merken aan het adres van den heer Midden
dorp, nl. dat deze m.i. zijn eigen argumenten heeft te 
niet gedaan door te verklaren, dat het Europeesche kapi
taal, de Europeesche banken zich al terugtrekken en zich 
zelfs niet meer interesseeren voor hypotheekrechten. Nu 
is het hypotheekrecht een iets vaster staand recht dan het 
thans aan de orde 'zijnde credietverband, dus wanneer de 
heer Middendorp bang is ;voor een te groote nitbreiding 
der bemoeienis van de Europeesche banken ten opzichte 
van het credietverband, lijkt dit mij niet erg logisch te 
volgen uit zijn eerste stelling, dat het zich zou terugtrek
ken uit een vaster recht. Ik geloof dus, dat wanneer wij 
de banken vrij laten zich voor ieder willekeurig rechts
object te interesseeren, althans van groote banken de aan
drang niet zoo overstelpend zal zijn dat wij de stelling van 
den heer Middendorp theoretisch jnist zouden kunnen 
achten. 

Den heer Soejono, die zich niet gepraepareerd had en 
misschien daarom ook niet direct beantwoord mag worden, 
zou ik even willen opmerken, dat het inderdaad jnist 
moge zijn, dat het voor de oprichters van deze bank een 
eerezaak is, den opzet te doen slagen, doch eerezaak of 
niet, een bank k .. n alleen slagen bij een vakkundigen op
zet en niet op de wijze van een instelling, op touw gezet 
door Ksatriyas. Dus als deze bank, waarbij het voor de 
oprichters van de bank een eerezaak is haar te doen sla
gen, zich niet volkomen gedraagt als andere banken, zal 
zij niet slagen, eerezaak of niet. 

Daarom zal een dergelijke bank, ·naarmate zij met min
der vaste objecten werkt, scherpere maatregelen moeten 
nemen dan welke andere bank ook, die werkt met vaste 
objecten, en zal zij dus veel eerder tot executie moeten 
overgaan dan de bank, die met vaste objecten werkt. Dit 
is het eenige, wat ik den heer Soejono zou willen toevoegen. 

De andere opmerking, die ik gemaakt heb en die beant
woord is, was die naar aanleiding van de aandeelen aan 
toonder. Mijlll geacht medelid de heer Dwidjosewojo heeft 
gezegd, dat ik het mis had en dat de aandeelen der bank 
niet aan toonder 'zijn gesteld. Ik kan daarop alleen her
halen, wat ik reeds gezegd had, n.l. dat ik heb getracht in
lichtingen te krijgen van de eenige officieele instelling ter 
zake, de Centrale Kas. Uit het antwoord van den geachten 
Regeeringsgemachtigde is al ge'bleken, dat inderdaad de 
aandeelen aan toonder gesteld zi'jn, maar dat uit de sta
tuten misschien zal kunnen blijken, dat zij in Inlandsche 
handen moeten zijn. Ik zou daaraan nog wiJlen toevoegen, 
dat dit heel weinig zegt. Het zal altijd mogelijk zijn, stroo
mannen te vinden en alleoo wanneer de aandeelen op naam 
staan, bestaat er eenige zekerheid, dat d e bank in handen 
van Inlanders zal zijn. Zoolang de aandeelen aan toonder 
zijn gesteld en er ter wereld nog stroomannen zijn te vin
dEm, zoolang is men nooit zeker, dat eCID bank met een be
paalde façade ook ingedeeld behoort te worden onder het ras 
van de menschen, die deze façade hebben uitgehangen. Hoe-
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zeer men ook zal zeggen, dat dit een poging is tot bevor
dering van het Inlandsch initiatief, en hoezeer het op het 
oogenblik juist moge zijn, dat de aandeelen voornamelijk 
in Inlandsche handen zijn, men heeft daaromtrent nooit 
eenige zekerheid en dit is dus een argument te meer voor 
mijn stelling, dat het op den weg der Regeering kan lig
gen, om thans te zeggen: Wij hebben nu de proef genomen 
en indien een anderè naamlooze vennootschap zich in een 
zelfde richting wenscht t e begeven en zij zich aan precies 
dezelfde voorwaarden wenscht te onderwerpen, dan zal 
ik niet kijken naar de façade of naar den Iwndaard harer 
oprichters, maar haar ook de rechten verieenen, welke op 
het oogenblik aan deze credietinstelling worden toegekend. 

De heer F I' U i n: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal ook 
in tweeden termijn weer kort zijn, om niet te veel tijd van 
de leden te vergen. U zult mij wel willen veroorloven te 
begilUlcn met een woord van bewondering te uiten voor 
de wijze, waarop mijn geacht medelid, de heer Middendorp, 
hier een particuliere credietinstelling heeft verdedigd. Het 
betrof ditmaal een Inheemsche kapitalistische instelling, 
maar wanneer ik den volgenden keer den steun van den 
heer Middendorp eens noodig heb voor een westersch-kapi
talistische iustelling, hoop ik dat hij mij met dezelfde warmte 
en klem van argumenten zal bijvallen als hij deze maal heeft 
aangewend ten behoeve van deze inheemsch-kapitalistische 
instelling. 

De heer B r u i n e man: Ongetwijfeld! Kijkt U maar 
naar Amsterdam. 

De heer F r u in: Het volgende punt, waarover ik het 
nog even wilde hebben, betreft de kwestie van de eerezaak, 
door den heer Soejono besproken. Ik neem aan, dat het 
slagen va.n deze bank inderdaad voor de groep, die haar 
heeft opgericht, een eerezaak is, maar men kan alleen wat 
bereiken met een dergelijke eerezaak, wanneer men zich 
inderdaad stelt op een zniver zakelijk standpunt; dat zal 
de gedl'agingcn van deze bank moeten bepalen, wil zij in 
de toekomst slagen. 

Ik heb nog speciaal de aandacht gevestigd op het vol
gende. Hier wordt een zeker voorrecht gegund aan een 
bank, die is opgericht met een bepaald doel, maar nergens 
in deze ordonnantie is eenige waarborg te vinden, dat dit 
doel blijvend zal worden gevolgd. Hier wordt een speciaal 
voorrecht gegeven aan een bank, omdat de aandeelhouders 
daarvan InJleemschen zijn. Ik mis echter elke bepaling en 
daarmede elke waarborg, dat dit zoo zal blijven en dat het 
doel , dat op het oogenblik vermoedelijk in de statnten is 
omschreven, in de toekomst zal worden beoogd. De bank 
heeft nu toch te allen tijde het recht, in haar statuten de 
doelstelling te wijzigen, zooals zij dat zelf wil. 

Daartegen is door den heer Soejono opgemerkt, dat de 
Regeering hier een repressief en een preventief toezicht 
heeft, maar het gaat hier niet om de kwestie of de bank 
een bepaling overschrijdt of iets doet , wat zij niet mag 
doen, want het is volkomen haar goed recht - evenals van 

kc andere bank - om in haal' statuten haar doelste11ing 
Handeltngen. Zittingsjaar 1929~1930. 

(FRUIN, MIDDENDORP, SOEJONO.) 
te wijzigen, zooals zij dat zelf wil. De Regeering kan daar
op geen toezicht uitoefenen, want el' is in deze ordonnantie 
geen bepaling te vinden, waaraan de Rcgeering dat recht 
zou ontleenen en daarom komt het mij voor, dat het een 
leemte is, in deze ordonnantie niet naar de statuten te ver
wijzen, en dat de statnten der bank niet een onderdeel 
vormen van deze ordolUlantic. l\faur l\fijnh cc J" de Voor
zitter! Ik heb de Regeet'ing hierop gewezen; Zij acht een 
en ander echter niet van belang en Zij moet het daarom 
verder zelf maar weten. 

De heer M i d cl end 0 r p : Mijnheer de Voo" zitter! 
Ik kan volstaan, waal' de heer Bruineman cn ik het in be
ginsel f eitelijk ecu zijn, en waar el" bij hem geen bezwaren 
in deze tegen het Regeeringsont,werp meer worden aange
troffen, met den heer Fruill tc antwoorden, dat ik zeer 
dankbaar ben voo,' de bewondering, die hij aan mijn adres 
heeft geuit, omd,at ik een particuliere credietinstelling heb 
ondersteund. Maar ik 20U er den heer Fruin gaame op 
willen wijzen, dat ik deze particuliere crooietinst clling heb 
gesteund, omdat - en dat, heb ik omstandig trachten aan 
te toonen - dit in di t geval in het belang is van de Indo
nesische bevolking. Ik hoop dan ook, dat de heer Fruin 
al zijn invloed in zijn partij en in andere partij en, zal 
will en aanwenden, om er voor te zorgen, dat de particuliere 
banken in het vervolg zoo veel mogelijk in het belang van 
de Indonesische bevolking werkzaam zijn . 

De heer S 0 e jon 0 : Mijnheer de Voozitter ! Een 
kort woord aan he~ adres v.aJ1 de hoeren Brulneman en 
Fruin, naar aanleiding van de aanhangige kwestie. 
Juist waar de Indonesische leiders deze zaak als een eere
"aak beschouwen, is het duidélUk, dat zij niet als een los
blUldig kesatria of een slecht behee rende kcsat,ria, de bank 
zullen laten behecren. Neen, hierui t moet juist worden 
begrepen, dat zij de zaak zoo commercieel en zakelijk mo
gelijk ter hand nemen. Als gewerkt wordt op de wijze 
als hier is uiteengezet en de bank de gele,genheid krijgt 
het cl'edjctverband te vestigen, zie ik, gez ien de winsten, 
die door de volkscl'edietbanken worden gemaakt, geen 
I'cden, waarom de bank waarom het hier gaat, werkende 
op d e zelfde basis ook niet zou kunnen slagen, te meer 
waal' alles in het werk gesteld wordt om mislukkingen zoo
veel mogelijk te voorkomen. 

Nu de kwestie der stat,nten. Ik heb reeds gezegd, dat 
ik niet bepaald tegen het idee van den heer Pruin ben, 
maar ik geloof aan den andel'en kant toch. dat de zaak 
eenigszins anders is. 

De heer Kan: Ik heb gele7"'", dat U aa ndeelhouder is, 
dus U moet het toch weten. 

De heer S 0 e jon 0 : Ik weet niet of het den heer Kan 
wel bekend is, dat in Socrabaja een Soejono woont, die niet 
mijn persoon is, iemand die kapitali st is. Ik geloof, wnt 
de statuten betreft, dat het niet goed is de bepaling op te 
nemen. als door den hecr Fl"llin werd genoemd en ik verwijs 
in deze naar hetgeen de RcgN' I'În gsgC'milchtigdC' heeft ge-
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zegd. Het toezicht strekt zich zoover uit, dat wauneer door 
de eeu of andere gestie der bank, deze iu strijd komt met 
de stat.uten eu dat de zaak uiet kan mareheereu op de wijze 
als oorspronkelijk iu de bedoeling lag, uamelijk met als doel
stelliug, het werken in het algemeen belang, de Regeering 
het in Haar hand heeft een en ander te doen beëindigen. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Uijn.hccr de Voorzitter! 
Ik zou slechts het woord willeu hebben om een kleine ver
gissing van mij te rectificeeren n.l. toen ik de verklaring 
van den Regeeringsgemachtigde bcvestigde, dat de aandec
len aan toonder luiden. Ik lette toen te veel op de be
doeling van de statuten, dat de aandeelen uitsluitcnd aan 
Inlanders zullen worden uitgegevcu. Volgens de statuten, 
welke ik onder mijn oogen heb gehad, waren de aandeelcn 
echter op naam. 

De heel' M ü h I e n fel d, dirccteur van Binnenlandseh 
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter! Wat de vraag, door den 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
heer Bruineman gesteld betreft, of tegenover andere naam
looze vennootschappen, die hetzelfde verzoek zouden doen, 
op dezelfde wijze gehandeld zal worden kMl ik antwoor
den, dat de Regeering in het algemeen natuurlijk op het 
standpunt staat: gelijke monniken, gelijke kappen. Maar 
ik wil hierbij er toch nog even den nadruk op leggen, dat 
het hier, zooals ik in het 'begin reeds te .kennen heb gege
ven, een proefneming geldt en dat men niet voorzichtig 
zou doen hieraan al spoedig uitbreiding te geven. 

Hoe de proefneming zal uitvallen, zullen wij mo eten af
wachten, en het is natuurlijk volstrekt niet uitgeslotcn, dat 
ook andere naamlooze vennootschappen onder dezelfde 
voorwaarden zullen kunnen werken. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De vergadering wordt te 1.01 uur n.m. gesloten. 
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] ngekomcn stukken. 

12ue VBl~GAI)ERlNG. 

e ,. g a del" i n g van Don ct e l" dag 14 Nov. 1929. 

(Bijeel1l"oepingsuul" 8.30 voorm iddag) . 

Ingekomen stukken. - Nadere wijziging en aanvulling van 
Jndis(·h blJl·gcdijk pensioeJ]J"eglement enz. (Ond. lifl).

Overdracht verkoop en distributie van zout aan de provin
cie Midden -Java (Ond. 74 ). 

Voo ,. zit ter: J. W. ~IEYER RANNEFT. 

TegcmvQol'dig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 
hcerell : 

Ali 'Macsa, Blaam", Bruineman, Dwidjoscwojo, Fruin, Van 
H eJsding'cll , De Hoog, s 'Jacob, Kan, KCl'kkamp, Kiès, Koe

Jocdo, Koesoemo Oeto,"o, :I[andagie, Middendorp, 
1;001' , Schmutzel", Soekawati en Soejono. 

Regeeringsgcmachtigde: de heer Van den Bussche. 

De Voo r zit ter opent de vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zij·n ingekomen: 

A. 1)c vo1gende Regecringsbl'icvcn en -beschikkingen : 
1. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal van 31 

October en 7 November 1929 Nos. 11 en 2 ter aanbieding 
van 
a. een ontwerp-ordonnantie tot instelling van een land

gerecht te Padang (Ond. 84); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot uitbreiding van de rege
len voor het aàministratief beheer, voortvloeiende uit 
de Indische Comptabiliteitswet (Ond. 81i ). 

Dc stukken zijn of worden gedrukt. 

Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 22, 
22, 22, 22 en 23 October, 2, 2, 2, 2, 2, 4, 4, 4 en 5 
November 1929 Nos. 17, 18, 19, 20 29, 39, 40, 41, 42, 
43, 27, 28 , 29 en 20, houdende medcdeeling van de 
vaststelling van 
a. de ol'dOnnalllie tot jnstcll in g van de stadsgemeenten 

Semal'ang, Tcgal, Pckalongan: Salatiga en Magelang 
in de provincie Midden-Java (Ond. 17) ; 

t. de ordonnantie ·houdende uitbreiding van de bevoegd
heid van den Directeur van Binnenlandsch-Bestuur 
tot ve'·vallenverklaring van edpachtsrechten (Ond. 
li2 ) ; 

g. de ordonnantie tot onteigening ten name van de 
stadsgemeente Batavia, Vall eigendommen in die ge
meente (Ond. liO) ; 

h, de ordonnantie tot onteigening ten behoeve van de 
stadsgemeente Meestcr'-COl'nelis van individucclc be
zitSl'cchtcn op gronden binnen die gemeente 
(On<1. li4 ) ; 

't, de Q1'donnantie tot onteigening ton name van de 
stadsgemeente ~1eester-Cornc lis van cJ'fpachts- en 
andere reehten op eenige stukken grond in die ge
mCCllte (Ond . 42) ; 

j. de ordonnantie tot uitbl'eiding der vrijstellingen van 
zegelt'ccht voor de bewijzen van registratie van vuur
wapens (Ond. 41)); 

k. 27 ordonnanties tot vaststelling van de cerste hegroo
tingen van de provincie Midden-Java en de daarin 
gelegen regentschappen (Ond. fl3 ) ; 

z. de ordonnantie tot nadere aanvulling van de ordon
nantie houdende o.m. aanwijzing van de eredietin
stellin gen , ten behoeve waarvan de vestiging van 
cl"cdietverbaud vergund is (Ond. li3 ) ; 

m. de ordonnantie tot herziening van den rechtstoestand 
der Inlandsehe bnrgers in de residentie Manado 
(Ond. 51) ; 

n. de ordonnantie tot uitbreiding del" vrijste]]jugen van 
het recht van sneeessie ten behoeve van algemeen 
nuttige doeleinden (Ond. 7 ) ; 

3. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 23, 23 en 30 
October 1929 Nos. 4x, 5x en Ix tot intemeering van de 
daarin genoemde personen. 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 24 October 
1929 No. 25 tot verlcening vall buitenlandseh verlof aan 
G. R. El'dbrink, Algemeen Secretaris van het Gouver
nement van Nederlandseh-Indië. 

5. Als \·oren \·an 25 October 1929 No. 1 tot eervol ontslag 
van W. P. Rillen als lid in het College van Curatoren 
over de Bataviasche Hoogescholen en tot benoeming in 
diens plaats van J . B. Hartelust. 

6. Als voren van 30 October 1929 No. 2 tot benoeming 
b. de ordonnantie tot aanvulling en wijziging van de 

Provineie-, de Regentsehaps- en de Stadsgemeente- 7. 
ordonnantie, alsmede de ordonnantie tot aanvulling 
van de KiesordoTIllantie-Gemeenteraden (Ond. 39); 

van Mr. J. J. Sehrieke tot Dil'eeteUl" van Justitie. 
Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 4 Novem
ber 1929 Nos. 19 en 24 houdende machtiging, krach
tens art. 105 1. S. , tot het doen van de in die besluiten 
vermelde uitgaven. c. de ordonnanlltie tot wijziging van de regelen omtrent 

do heffing en invordering van provinciale-, regent- 8. 
sehaps- en stadsgemeente belastingen (Ond. 70); 

Besluit van den Gouverneur-Generaal van 6 Novem
ber 1929 No. Ix tot aanwijzing, met wijziging van het 
hetrekkelijk eerder besluit, vau de gemeenten Batavia 
en Meester-Cornelis tot verblijf aan Hadji Achmad 

heid van den Directeur van Binnenlandseh Bestuur 
d. ae ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings

besluit van den gemeenteraad van Palembang 
(Ond. 47); 

e. de ordonnantie houdende nadere wijziging van de 
ordonnantie betreffende de reorganisatie van het 
rechtswezen in Soerakarta ·en Jogjakarta (Ond. 45) ; 

Sanoesi. 
9. Als voren van 7 November 1929 No. Ix tot intrekking 

van het beslnit, waarbij ten behoeve van de bewaking 
"Van de op China varende schepen van de Java-China
Japanlijn politiepersoneel in dienst is gesteld. 
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Ingekom en stukken. - Nadere wijzigi,ng en aanvullin g van het Indi sch hll1'gel'lijk I"JPmdorl1l'cglemel1t enz. 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO.) 
De sub 2 tlm 9 genoemde stukken worden ter 

inzage gelegd ter Secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Motie van den regentschapsraad van Pandeglang be

toogende de wenschelijkheid van de aanwezigheid van 
een school voor meer uitgebreid onderwijs in de resi-
dentie Bantam. -

2. Afscbrift-rekest van M. Hemkes aan Zijne Excellentie 
den Gouverneur-Generaal, hondende verzoek tot in
voering va·n een achtnrigen arbeidsdag bij de inrich
tingen ter verpleging van krankzinnigen. 

3. Aischrift-schrijven van den notaris Van der Meer aan 
den Directeur van Financiën betreffende het denkbeeld 
om den publieken verkoop van onroerende goederen 
op te dragen aan de notarissen. 

(DWIDJOSEWOJO, BLAAUW.) 
Mijnheer de Voorzitter, ik ben degene geweest, die deze 

opmerking heeft gemaakt bij het onderzoek van deze ont
werp-ordonnantie in een der commissie-vergaderingen. 

Die opmerking eischt echter een nadere toelichting. De 
vermelding daarvan in het Gedelegeerden-verslag is tot ~n 
spijt niet overeenkomstig hetgeen ik ten aanzien van het 
voorgestelde nieuwe derde lid van art. 24 had bedoeld, en 
door een reis naar ~!\fidden-Java heb ik verzuimd, het noo
dige redres in het verslag aan te brengen. 

Mijn bedenking tegen het onderhavige nieuwe derde lid 
van art. 24 is, dat dool' deze vool'gestelde nienwe bepaling 
m.i. eenmaal verkregen rechten zullen worden verkort, het· 
geen ik onrechtvaardig acht. Deze onrechtvaardigheid 
springt vooral in het oog, da...·u zij ni et aUe landsdienaren, 
doch slechts de niet-Em'opeesche treft. Immers, volgens de 
bestaande bepalingen hebben de niet-Europeesche landsdiena
ren, te weten Inheemsehen en Vreemde Oosterlingen, op wie 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter h vóór den dag van inwerkingtreding van het Indisc e pen-
Secretarie van den Volksraad. 

sioen-reglement de bepalingen 'voor Europeanen werden toe-

De Voo I' zit ter : A a n d eo I' dei s de be h a n- gepast, precies dezelfde ree Men op pensioen als hun Euro
del i n g der 0 n t wel' p - 0 I' don n a n tie sst l' e k- peesehe collega 's. Doch na de totstandkoming van de voorge
ken d e tot wij z i gin gen a a n v u II i n g van he'; stelde aanvulling zullen die rechten worden verminderd, 
In dis c h B u l' g e rl ij k Pen s i 0 e n reg I e men t aangezien slechts de laatste tweejderne grneelten van hun 
ent 0 t het t l' e f fen van n a der e voo l' zie n i n- diensttijd, vallende vóór de toepasselijkvel'klaring, tot een 
gen met bet l' e k kin g tot d e toe pas sin g van maximum van twintig jaren voor toekenning van pensioen 
de door dat l' e g I e men t ver van gen reg I e- zuIlen worden in aanmerking gebracht. 
ment en e.n regelingen omtrent het ver .. Mijnheer de Voorzitter, daartegen h'eb ik emstig bezwaar. 
leenen van pensioenen, voor zoover zij in- Van de straks door den geachten Regeeringsgemachtjgde 
ge v 0 I g ede. be p a I i n gen van gen 0 e m d l' e- hierop te geven toelichting zal ik laten afhangen, welke 
g I e men tno g van kr ach t b I ij ven, st uk 2,A, houding ik ten aanzien van die voorgestelde aanvulling zal 
als gewijzigd bij eerste en tweede nota aannemen. 
van wijzigingen, stukken 6 en 7, e n stuk Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

2B, (On derw erp 36). 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Ten aanzien van de voor:liggende ontwerp-ordonnantie zou 
ik gaarne het volgende willen opmerken. 

In het Gedelegeerden-verslag is o.m. vermeld, dat dool' 
enkele leden ernstig bezwaar is gemaakt tegen de voorge
stelde aanvulling van art. 2) eerste lid, paragraaf d en van 
art. 7, aangezien bij de ambtenaren del' Nederlandsehe 
Spoorwegen, die naar den Indjschcn dienst zijn overgegaan, 
tevoren geen enkele band met het Gouvernement hier te 
lande heeft bestaan. 

Na kennisname van de door de Rcgeering in haar Me
morie van Antwoord daaromtrent gegeven toelichting wensch 
ik als een dier enkele leden thans mijn bezwaar in te trekken, 
omdat de voorgestelde aanvulling van bedoeld artikel ge
schiedt overeenkomstig een reeds in de vigeerende bepalin -
gen neergelegd beginsel. 

Verder vermeldt het Gedelegeerden-verslag, dat een der 
leden het betreurde, dat het aan art. 24 toe te voegen nieuwe 
derde lid slechts van toepassing zal zijn op niet-Europeesche 
landsdienaren, op wie vóór den dag van inwerkingtreding 
van dit reglement de bepalingen voor Europeanen van toe
passing werden verklaard, in stede van op alle niet-Euro
peesche landsdienaren. 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter ! De lezing 
van de Memorie van Antwoord heeft mij op enkele -
weliswaar ondergeschikte - plmten teleW'gesteld . 

In de eerste plaats is in het Gedelegeerden-verslag voor 
het eerste lid van artikel 2 van het Indisch burgerlijk 
pensioenreglement een redactie aangegeven, waartegen 
uit een oogpnnt van taalkUllde en zinsbonw· niet het 
minste bezwaar kan worden aangevoerd. De Regeering 
acht deze redactie niettemin onaanvaardbaar, omdat daar
in enkele neven bepalingen van de hoofdbepalingen worden 
gescheiden, zoodat men daardoor niet zoo direct een door
loopende lezing van de diverse onderwerpen verkrijgt. Th: 
kan niet inzien, dat hierin zulk een buitengewoon groot 
bezwaar zou zijn gelegen. Wanneer men een wet lezen wil 
is men toch verplicht, om althans het artikel, dat men 
eventueel wil interpreteeren, van a tot z te lezen en dan 
is alles duidelijk, wanneer men daarbij de nieuw opgegeven 

r edactie volgt. 
Het spijt mij daarom zeer, dat de Regeering de redactie 

van het Gedelegeerden-verslag volkomen afwijst en dus 
blijft handhaven de bestaande redactie van artikel 2, 
eerste lid van het Indisch burgerlijk pensioenreglement, 
waartegen uit een oogpunt van zinsbouw de grootste be
zwaren bestaan. 
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Nadere wijziging en aanvulling van het lndisch burgerlijk pellsioen"eglement enz. 

(BLAAUW.) 
In dit vet'band zou ik nog gaarne van den geachten 

R egeCt'ingsgemachtigde vernemen of er, behalve de hier 
opgegeven bezwaren, misschien nog andere bestaan, welke 
kunnen leiden tot handhaving van bet standpunt van niet~ 
veranderen van ecn uit taal en zinsbouwkundig oogpunt 
volkomen . verkeerde wetgeving. 

Het tweede punt, dat mij teleurgesteld heeft , Mijnheer 
de V oorzHter, betreft ook een kwestie van redactie, na
melijk de in het Gedelegeerden-verslag opgenomen ontwerp
redactie van artikel 2 van de ordonnantie, vervat in 
stuk 2b. 

Ten aanzien van deze redactie heeft de Regccl'ing VCl'

klaard, dat zij een verbete"ing is, zonder dat Zij tegenover 
deze verklaring argumenten aanhaalt, waardoor de dool' 
den Volkst'Rad opgegeven redactie weer in waarde zou 
dalen. Hierdo<1r, Mijnheer de Voorzitter, heb ik den moed 
aan Gedclegeerden een amendement voor te leggen, gelijk
luidend aan de redactie van artikel 2, stuk 2b, zooals die 
in het Gedelegeerden-vcrslag is opgenomen. 

Dit amendement is volkomen onschuldig, Mijnheer de 
Voorzitter, omdat het wat den inhoud betreft, precies 
weer'geeft, wat de Regecl'ingsgedachte geweest is. En wat 
het Regeet'ingsstandpunt hieromtrent betreft, kan het Col
lege van Gedelegeet'den ook al dadelijk in zicht krijgen, 
juist e\o01' de mededeeling van de Regeering in de Memorie 
van Antwoord) dat deze redactie een verbetering is. Ik 
beveel dus gaarne dit amendement, dat mede onderteekend 
is door de heeren Kerkkamp, Roep en Fru.in in de aandacht 
van het College aan. 

Het det'de punt, Mijnheer de Voorzitter, betreft een sug
gestie, die in het Gedelegeerden-verslag geuit is naar aan
leiding van de in de Memorie van Toelichting tot uiting 
gekomen nieuwe gedragslijn van de Regeering ten opzichte 
van het tel' beschikking stellen van gouveruementsdienaren 
voor laget'e ressorten. In de Memorie van Toelichting zegt 
de Regeering, dat het wenschelijk is, dat het tot nu toe 
ingenomen standpunt verlaten wordt, het standpunt n.l. , 
dat de Rcgeering geen bezwaar maakt tegen de bezoldi
gingen van de aan lagere ressorten ter beschikking ge· 
stelde ambtenlll'en) wanneer in het a lgemeen die ambte
naT'en daal' niet minder gesalarieerd worden dan bij het 
gOtlVCI'IH'IllCIlt. M CIl wil dit standpunt vcl'lntcll, omdat men 
het niet redeliïk acht, dat aan dergelijke dienaren ee n 
pensioen wordt toegekend hooger dan dat van de ambte
naren die bij het gouvernement dienen. Het zal bijvoor
beeld mogelijk zijn, dat' een tel' beschikking gestelde amb
tenaal\ juist doordat hÜ een hooger salaris geniet) ook een 
hooger pensioen krijgt. Ik kan ten volle het standpunt 
onderschrijven, dat dit niet heelemaal billijk is. Daarom 
is ook in het GedC'lcgeerden.verslag een oplossing aan dr 
hand gedaan om de bestaande gedragslijn te handhaven, 
en toch daarbij aan de mogelijkheid van een onbillijke 
pensionl1 C'(,l' il1~ te ontkomen. El' staat daal' n.1.: 

uA an deze bezwaren ware tegemoet te komen door een 
bepaling dat het pensioen van ter beschikking der res
sorten gcstelde landsdienaren over den tijd in dienst 
van een ressort doorgebracht wordt berekend naar het 

Handelingen. Zittingsjaar 19290--1930. 

(BLAAUW, VOORZITTER, KERKKAMP.) 
salaris dat normaal dool' eCH ambtenaar in een soort· 
gelijke functie in 's Lands dienst wOl'dt genoten". 

~'en aanzien van deze suggestie heb ik in de Memorie van 
Antwoord niets kuunen vinden, zoodat ik hierop thans tot 
mijn spijt) daar ik hierin wel oellig belang stel, niet verder 
kap. ingaan. Ik dank U, Mijnheel' de Voorzitter, 

De Voo r zit ter: Ingediend is con amendement, on· 
derteekend door de heeren: Blaauw, Kerkkamp, Roep en 
Pl'uin (Ond. 56 - st. 8) strekkende om "art. 2 van de 
ordonnantie, vervat in ondoI'wcrp äti, stuk 2 B) te doen 
luidcn als in bijlage III van het Gedelegeet'den-verslag is 
aangegeven' ' . 

Ik wil er de aandacht op vestigen, dat ingevolgc art. 55(3) 
H. \' . O. een amendement kan worden behandeld zonder ge
drukt en rondgedeeld te zijn, mits hel' College dit goedkeurt. 

Ik stel den heeren daarom voor het amcndement, dat 
thans bij mij is ingediend, op die wijze te behandelen, omdat 
het verwijst naar de r eeds gedrukte bijlage No. III van 

stnk 4. 
Daartoe wordt besloten. 

De heel' K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! In 
hoofdzaak deel ik het bezwaar zooeven te berde gebracht 
door den heer Blaauw, betreffende de wijze van redigeeren 
van art. 2. Betreffende de bijzonderheden ben ik het echter 
niet eens met den vorigen spreker. Ik meen nl. met de 
Regeering, dat het betel' is eerst den regel te gcven en dan 
onmiddellijk de uitwnderingen te laten volgen. Derhalve 
kan ik met de indeeling van het artikel, zooals die thans in 
de ontwerp-ordonnantie is voorgesteld, accoord gaan. 

Alleen lijkt mij dool' de wijze, waarop die indeeling ge
schiedt, het artikel moeilijk te lezen en daardoor minder 
goed. Toch is, zooals de Regeering in de Memorie van Ant
woord heeft verklaard, de oplossing in het Gedelegeerden
verslag in bijlage 2 aan de hand gedaan, niet geheel juist. 

De heer Van den Bus s c h e) directeur van Finan· 
ciën : Zij is niet geheel onjuist! 

De heel' KeI' k kam p: Dat staat niet in de Memorie 
van Ant.woord) doch is een bijvoeging thans door den Re
gecl'ingsgemachtigde, gegeven; tt'ouwens en ik kan daar 
straks nog wel op terugkomell) ook het stuk, door de Re
geering te dezen aanzien ingediend is niet geheel juist, of) 
als de Rcgcel'ingsgcmachtigde dat cveneens zou willen om
eh'aaien, geheel niet juist. Inderdaad had evenwel hetgeen 
aangegeven is in bijlage 11 U11flel's moeten luiden; cr had 
nîct alleen moetcn staan ),illdien" maal' ook "voor zoovc)'))) 
dus: indien, en) "voor zoo ver oon bUl'gel'lük ambtenaar, be· 
zo1diging ll 

. . ............ . .. . enz. 
Mijnheer de Voorzitter! Deze onjuistheid thans nog te 

herstellen, lijkt mij niet juist. Daarom zal ik geen voorstel 
terzake indienen. Ook heb ik een anderc lezing gereed, die 
in alle opzichten aan de eischen voldoet, doch ik zal die nu 
niet voorbrengen) omdat de tijd mij daarvoor niet meer ge· 
schikt voorkomt; het is daarvoor thans te lnat. 
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Nadere wijziging en aanvulling van het Indisch burgerlijk pensioenreglement enz. 

(KERKKAMP, ROEP, FRUIN.) 
'Vel wil ik nog eCI! opITIerking maken omtrent de nieuw 

voorgestelde wijziging, welke w:ij van ochtend - ik althans -
in schrift hebben ontvangen. Ik ben n1. van meening, dat 
een zoo belangrijke wijziging eerder bij dit college had moeten 
zijn voorgebracht. H et betreft hicr ccn onjnistheid in het 
Regecl'ingsvool'stel , welke hersteld wordt, hetgeen ik ten 
zeerste toejuich, aangezien deze correctie ---Cen zeel' belang
rijke aangelegenheid betreft, doch wclke herstelling naar 
mijn meening te laat geschied is. Er zijn zelfs leden, die 
eerst thans inzage hebben kuullen nemen van deze wijzi
ging. Een dergelijke wijze van handelen lijkt mij ook al 
weer niet juist, vooral waar, zooals gezegd, het hier zeer 
zeker een punt betreft, dat van groot belang is voor een 
bepaalde categorie van personen. Ik zou den geachten Rc
gecringsgemachtigde dan ook willen vragen, om indien een 
herstel van onvolledigheden in de toekomst noodig mocht 
blijken, dat eerder te doen, en indien daarvoor de tijd ont
breekt, het daarheen te leiden, dat de behandeling van het 
onderwerp naar een lateren datum dan de vastgestelde kan 
worden verschoven, want zooals gezegd, ik heb tegen de 
thans gevolgde wijze van behandelen bezwaar. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou IlllJ 
gaarne willen bepalen tot een paar zeer korte opmerkingen. 
In de 'eerste plaats betuig ik mijn erkentelijkheid aan den 
heer Dwidjosewojo, die blijkens zijn verklaring eerst be
zwaren had tegen de medetelling van Nederlandsehe spoor
dienstjaren, doch na lezing van de Memorie van Antwoord, 
'Zoodanig bevredigd is, dat zijn bezwaren te dien aanzien 
zijn opgeheven. 

In de tweede plaats zou ik wel mijn erkentelijkheid willen 
betuigen aan de Regeering en wel in het bijzonder aan den 
Regeeringsgemachtigde, waar de Regeering, zoowel als de 
Regeeringsgemachtigde er toe zijn overgegaan om die Ne
derlandsehe spoordienst jaren; <tie voor een zeker aantal 
ambtenaren van veel belang zijn, voor de helft voor 
Indische pensioenverleening, in rekening te brengen. 

Ik geloof, dat de Regeering dat heeft gedaan en dat ook 
deze Regeeringsgemachtigde tot het inzicht is gekomen van 
de billijkheid daarvan, omdat daarmede aan redelijke aan
spraken wordt voldaan, en mede, omdat aan die redelijke 
aanspraken te gemakkelijker kon worden voldaan, waar zij 
volkomen klopten met de beginselen van het pensioenfonds 
voor burgerlijke ambtenaren, dat voor de Indische ambtena
ren geldt. 

Ik zou het gaarne hierbij willen laten en dank U, Mijnheer 
de Voorzitter. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Een enkel 
woord tot steun van het betoog van den heer Blaauw. De 
heer Blaanw heeft opgemerkt, dat de eerste redactiewijzi
ging, die hij heeft voorgesteld, voor de Regeering onaan
vaardbaar was, omdat daarbij de hoofd- en bijregelen van 
elkaar zouden worden gescheiden. Aan den anderen kant 
heeft de heel' Blaauw terecht opgemerkt, dat de Regeering 
erkende dat de redactie, welke in het Gedelegeerdenverslag 

(FRUIN, DIRECTEUR VAN FINANCUlN.) 
werd voorgesteld, aangenamer was te lezen. Doch wat ik 
in die erkenning heb gemist, is dat de regeel'ingsredactie 
uit taalkundig oogpunt absoluut fout is. 

Mijnheer de Voorzitter! De geachte Regeeringsgemachtig
de behoeft dit van mij niet aan te nemen, doch ik zou zeggen, 
dat, indien de geachte Regeeringsgemachtigde eens zijn oor 
te luisteren zou leggen bij een leeraar M. O. Nederlandseh, 
hij van dien leeraal' hetzelfde zou '·èl'nemen. 

Wanneer nu de Regeering - en misschien terecht -
bezwaren had tegen de redactie, welke door den heer Blaauw 
is aangegeven, omdat die wel licht uit een practisch oog
punt minder gelukkig was, dall had het m.i. wel degelijk 
op den weg der Regeering gelegen te trachten in ieder 
geval met behoud van de practisehe mogelijkheden een re
dactie te vinden, die uit taalkundig oogpunt juist was. 

H et is zoo jammer, en niet altijd even prettig, dat wij hier 
herhaaldelijk - en de heer Blaauw, maakt zich daaraan 
meermalen schul<tig, terwijl ook de heer Van Helsdingen 
herhaaldelijk op iets dergelijks heeft gewezen - hebben 
moeten zien, dat de redactie del' ons hier voorgelegde or
donnanties minder dnidelijk is. Het is j ammer, dat telkens 
wanneer wij hierop moeten wijzen, w~i eigenlijk van een 
koude kermis thuis komen, want veel bereiken doen wij 
eigenlijk niet. Het "frappez tonjonl's" heeft terzake op de 
Regeering maar weinig effect. 

De heer KeI' k kam p : Stille tegenwerking! 

De heer Fr U in : Mijnheer de Voorzitter ! Ik wu het 
.geen stille tegenwerking, maal' een bijna openlijke tegen
werking willen noemen. 

Het is daarom, dat ik van harte het amendement van den 
heer Blaauw steun en ik hoop dan ook, dat het College van 
Gedelegeerden niet zal denken: de heeren voorstellers 
maken zich schuldig aan letterzifterij, wij zullen daaraan 
niet meedoen. Ik hoop integendeel, dat het College van 
Gedelegeerden dit amendement zal steunen en daarmede 
zal toonen dat er prijs op wordt gesteld, dat onze wetgeving 
behoorlijk wordt ge ... "ligeerd. Ik dank U, Mijnheer de 
Voorzitter. 

De Voo l' zit ter : Mag ik nu den geachten Regee
ringsgemachtigde vragen of hij de gemaakte opmerkingen 
dadelijk wenseht te beantwoorden Y 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
ciën: Gaarne, Mijnheer de VoorzHter! 

In verband met den aard van het onderwerp lijkt het 
mij het beste de sprekers achtereenvolgens te beantwoor
den. 

Ik kom dan iu de eerste plaats tot den heer Dwidjo
sewojo, die tot mijn genoegen zijn bezwaren tegen het als 
Indisch~n diensttijd medetellen van diensttijd van spoor
wegambtenaren in Nederland heeft laten vallen na de in
lichtingen, die dezerzijds daaromtrent in de Memorie van 
Antwoord zijn verstrekt. 

Inmiddels bestaat bij den heer Dwidjosewojo nog een 
tweede bezwaar met betrekking tot art. 24. Het geachte 
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lid heeft terecht in herinnering- gebracht, dat de bezwat'en, 
zooals die in het GedeJegecl'd cnvcl'slag naar voren wa ren 
gebracht, niet geheel en al weergeven wat de heel' Dwidjo
S"wojo bedoelde. Het gevolg daarvan is uiteraard geweest, 
dat ook ons antwoord niet geheel kon geven datgene, 
waarnaar de hee t' Dwidjosewo jo heeft gevraagd. 

Op het oogenblik is mij echter duidelijk gewot'den wat 
de beer Dwidjosewojo bedoelt. Hij wijst er op, dat aan 
dc g l'oep met EUI'opean cn gelijk gestelde Inlandsche amb
tenaren dool' de voo rli ggende "cda cti e iets zou worden 
ont nomen, n.1. dat ze vl'oeger hun geheclen di ensttijd ZO ll

d~n \whhcn \HIl1I1Cn doen geldèll als diensttijd voor pen
sioen volgens het pens ioen-reglement voor Europeesche 
burget'lijke am btcna t'en en dat dit in de toekomst niet 
meel' bet gel'IIJ is, 

In dit opzicht is de heel' Dwidjoscwojo VOOI' r.OOVCl' ik 
zie op ('(lil d waa lspoo l'. wilnt ook in het oude Europcesche 
bUl'gcrHjkc pC' llsioenreglement WHS reeds ('en ]'('g'eling \'UI'

vat , zooals die thans wordt hel'ste ld . 1n artikel 3- -1-, con 
gecombineerd artikel, vnn het pensioenreglement voor 
Europcesche bUl'gerlijl< e ambtenaren is sub h bepaald: 

"Als diensttijd komt in aanmerking: de tijd welken 
met Europeanen gelijkgestelden zouden hebhen I<nn
nen in D3'llIncl'king breng'rll hU de b eJ'ck cning vall 
l)('nsiocn op den voet va n lwt I'q:,~'IC'mellt op het VC J'

leenen van pensioenen aan lnl andsche burgerlijke 

landsdienaren, Van dezen tijd tellen slechts de laat
ste twee/derde gedeelten mede, tot een maximum van 
20 jaren ", 

Deze bepaling is nadel' verduidelijkt in de bijbladen 6207 
en 6503 en werd dus reeds aangetroffen in het BUI'OJleeseh 
burgerlijk pensioenreglement, Bij de invoerin g va n het nieu
we reglement met ingang van 1 Februari 1925 is deze bepa
ling over het hoofd gezien en daardoor t~idclijk huiten W(ll'_ 
king gcweest, en wat op het oogenblik g'cbeurt, is niet an
ders dan dat hetgeen vroeger r eeds bestaan heeft wordt her
steld. 

Ik mn g hieraan toevorgen, dat juist de tweede nota van 
wijzigingen, die zooals de heer ICerkkamp in het midden 
bracht.. op ('en ZC'C'I' laat oogcnblik is ing(ldiend, de bedoelin g 
heeft om a<ln c1 (' !WI'SOneJl. , die in het tticlvak tusschen 1 Fe
bruari 1925 en dit oogenblik door een omissie eeu verruiming 
van rechten hebben gekregen, die rechten niet te ontnemen, 
Ik vermoed, dat de heet' Dwidjosewojo hiet'mede bevredigd 
za l zijn . 

Ik kom thans tot die opmerkingen, welke betrekking heb
ben op den vormJ WaUl'Ü1 de. ontwel'p-wijzigingen van het 
pensioenreglement zijn vool'gebJ'<tc·ht. En dan trof ik hl de 
('(' I'sh' plaats ann d e opmC'l'king:cn. dir de heel' Blaauw ll aar 
'vorell hel'ft g-uura('ht, H et geachte Lid heeft cl' op gcWe7.C11 
dat de J'edactie \'all brt CCl'ste lid van a r t , 2 uit taalkundig 
oogpunt en uit Cel100gpunt van zinsbouw verre van ft'aai 
is. Dit heeft de Hegeerin g in de Memot'ie van AntwoOl'd 
beaamd , maal' r.e heeft on middcll\ik bezwaar moeten maken 
tegen wij,dging van de redactie op de wijze als in de eerste 
bUlage van het Gedelegeerdenverslag is aangegeven. Het 
wordt onzerzijds als een overwegend bezwaar gevoeld wan-

neet' de bij bepalingen, de nadet'e verduidelijkingen en de be
perkingen, die bij de verschillende onderdeelen van art. 2 
eerste lid toepa.ssing moeten vinden, uit bet tegenwoordige 
verband worden gerukt en naar achteren geschoven, Dit zal 
inderdaad in de toepassing voor de niet altijd zeer ontwik
kelde personen, die deze bepalingen nu eenmaal in eersten 
aanleg moeten huntccl'el1, heel wat mecl' lllol'ilijkhcdell mee
brengen, dan de tegenwoordige regeling, waarin de hoofd
regel is gegevcn en waarin dan onmiddellijk in bijzinnen, die 
taalkundig ongetwijfeld ni et juist zijn, datgene wordt aan
geduid wat r.e buit endi en bij de toepassing in het oog moe
ten houden. 

De hocl' Blaauw mCl'kte op, da1 wanneer mell ht .. 1 nl'tike\ 

moet toepassen, men het altijd in zijn geheel moet lezen, 
zoodat dan ook dit bezwaar niet zoo heel groot kan zijn, om
dat dan de bijbepalingen en nevenbepalingen, die in de re
dm'tie in de eerste bijlage van het Gedelegeerdenverslag 
vool'gcsteld nuar achter zijn geschoven, van zelÎ onder de 
aandacht ll10eten komen. Ik betwijfel of bij toepassing van 
bepalin gen a ls Wil3J'Olll het hiel' g'aat, indol'd/wd een gebruik 
van cle ordonnanti e plaats vindt, als den heel' Blaauw voor 
oogen staat, Ik stel mij meel' VOOt', dat de zooals ik zeide 
dikwijls bescheid en ambtenaren, die in eersten aanleg der
gelijke gevall en zullen moeten behandelen, zich veelal af
vragen: welk geval heb ik hiet' bij de hand f, dan lezen : die 
en clie SOOl't diensttijd b:an in aanmerking genomen worden 
en dan onmiddellijk kennis nemen van de uitgewerkte be
paling·daaromtrent en hUil tijd niet zullen besteden om bet 
geheele artikel van a tot z door te lezen, een artikel dat 
ruim twee enggedl'ukte bladzijden in den Regeeringsalma
nak in besla g neemt. 

De heer Blaauw heeft gezegd, dat van de zijde van de 
RcgeCl'ing behalve dit pl'actische bezwaar, dat ik heel sterk 
gevoel en dat mij volstrekt afwijzend doet staan tegenover 
de redactie-wijziging in de ccrste bijlage, welke r edactie-wij
ziging dool' het geachte lid ook niet in den vorm van een 
amendement is voorgebracht, ook andere bezwaren bestaan, 
Inderdaad is dat het geval en wel omdat, wmmeer op het 
oogenblik de aangegeven redactie - en dit geldt ook meer 
in hrt algemeen - door de Regeering wordt overgenomen, 
deze niet de zekerheid zon hebben , dat el' geen fouten ge
maakt worden. H et Gedelegeerdenverslag wijst eigenlijk 
reeds in die richting, waar naar aanleiding van deze ordon
nantie-wijziging wordt gezegd: 

"Ook de bestaande leden 2 en 3 en enkele andere 
artikelen (bijv, artikel 25, lid 7) zouden in verband met 
de herr.iening van het eerste lid kleine wijzigingen be
hoeven ", 

'Vanneet' een amendement werd ingedi end zou ik het dan 
ook onaan vaal'dbaar achten, omdat ik luet de zekerheid heb, 
dat de "andere artikelen" bestaau en welke het zouden zijn 
en of werkelijk door de aanvaarding van het amendement 
zonder meer geen vergissingen of fouten zouden worden be
gaan. Op dit punt kom ik bij de beantwoording van den 
heer Frn.in nog even terug, 

Ten aanzien van een andere redactie-wijziging, die betref
fende het ontwerp stuk 2B, neemt de heer Blaauw een ander 
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standpunt in en hij kan daarvoor ook grond vinden in de 
Memorie van Antwoord, waarin de Regeering gezegd heeft, 
dat ook Zij de in het Gedelegeerdenverslag gegeven redactie 
wel fraaier vindt, terwijl Zij geen enkel bezwaar tegen de 
voorgestelde redactie aanvoert. 

Toch heb ik tegen de redactie-wijziging wel eenige be
zwaren. In de eerste plaats wil het mij voorkomen, dat dat-· 
gene, wat de Regccring voorgesteld heeft, al is het materieel 
inderdaad hetzelfde als wat in het amendement wordt ge
geven, toch wel eenigszins anders luidt. Ik vind het een 
zeer onbelangrijke kwestie en zou het niet naar voren brengen 
als ik niet de kwestie als geheel van een zoo gering gewicht 
achtte. Het amendement luidt: 

"Met betrekking tot de toepassing van de door het 
Indisch burgerlijk pensioenreglement (Staatsblad 1926 
No. 550) vervangen reglementen en regelingen omtrent 
het verleenen van pensioenen, voor zoover zij ingevolge 
de bepalingen van genoemd reglement nog van kracht 
blijven, geldt het bepaalde in de volgende leden" 

en dan komen een aantal op zich zelf staande bepalingen, 
die indentiek zijn met hetgeen de Regeering wil. In de dool' 
de Regeering voorgestelde redactie staat daarentegen: 

"De door het Indisch burgerlijk pensioelli'eglellleut 
(Staatsblad 1926 No. 550) vervangen reglementen en 
regelingen omtrent het verleenen van pensioenen wor
den, voor zoover zij ingevolge de bepalingen van ge
noemd reglement nog van kracht blijven, in dezer voege 
toegepast dat" enz. 

En wanneer ik m.i.i nu afvraag, welke redactie is scherper, 
welke is juister, dan is het juister te zeggen, dat een be
paald stel bepalingen, dat onder de gegeven omstandigheden 
nog van kracht en in werking blijft " i11 dier voege wordt 
toegepast", dan te zeggen: "op dit gebied gcldt" dit en 
dat, nl. de leden 2 tot en met 8. Daardoor zou toch eenigs
zins de indruk kunnen wOI'dcn gewekt, dat er niet nog 
andere bepalingen golden en het geval is juist, dat. de oudere 
reglementen zelf in de daarvoor in aanmerking komende 
gevallen bJüven gelden. 

Ik zou geschroomd hebben dergelijke detailcritiek op 
hetgeen de heer Blaauw gezegd heeft naar voren te bren
gen, ware het niet, dat ik tegen de methode zelf ernstige 
bedenkin gen heb en deze zijn, dat juist de indiening van 
een dergelijk, taalkundig ietwat beter amendement ons 
dwingt tot een zeer groote hoeveelheid nagenoeg impro
ductieven ar·beid . Het voorliggende Gedelegeerdenverslag 
heeft juist door de daarin vervatte suggestie aan de amb
tenaren, die deze materie bewerkten meerdere uren van 
inspanning gekost en ik kan eraan t~evoegen, dat ik zelf 
een geheeleu Zondagmorgen eraan heb moeten besteden om 
m\j er rekenschap van te geven, welke waarde aan de naar 
voren gebrachte redactie· wijzigingen moest worden toege. 
kend en of er gevaren in gelegen waren. Deze arbeid 
drnkt zwaar op het departement. Op het oogenblik wil ik 
er niet meer van zeggen, maar wanneer men zich reken
schap geeft van den enormen hoeveelheid arbeid, die juist op 
het gebied van pensioenregelingen moet worden verricht, 
een taak) waarvoor met uiterste moeite krachten kunnen 

worden gevonden en gebonden, dan geloof ik, dat men in 
zijn critiek . eenigszins voorzichtig moet zijn en moet ver
mijden om tegenover degenen, die met groote inspanning 
een dergelijke ingewikkelde ontwerp-ordonnantie hebben 
naar voren gebracht, een critiek op de finesses te leveren, 
welke werkelijk op die menschen geen aangenumen invloed 
heeft. 

De derde opmerking van clou hee l' Hlaauw bet,'cft het 
personeel ter beschikking van de lagere ressorten, met 
name waal' de Regeering beeft aangegeven eenige wijzigin
gen te willen aanbrengen in de door Raar tot dusverre 
aangenomen gedragslijn, die behelsde, dat de aanstelling 
van landspersoneel bij de provincies of locale ressorten 
aan de goedkeuring dcr Rcgecl'ing wordt onderworpen, in 
hoofdzaak om toe te zien, dat het in vooruitzichten niet 
zou achteruitgaan. . 

De heer Blaauw heeft hier een andere redactie aange
geven, die de strekking heeft om aan de locale ressorten 
de volledige vrijheid te laten in de bepaling van de bezol
digingen van dergelijke ambtenaren, maal' te zorgen, dat 
de consequenties daarvan op evclltueele pensioenstoeken
ning niet kunnen bestaan dool' - zoo als het Gedelegeer
denverslag aanbeveelt - een regeling te treffen, waareloor 
aan landsdienaren Hover den tijd in dienst van een ressort 
doorgebracht" een pensioen "wordt berekend naar het sa
laris, dat normaal door een ambtenaar in een soortgelijkc 
functie in Js Lands dienst wordt genoten' '. 

Het leek del' Regeering voorloopig, dat het niet nood
zakelijk is om deze redactie over te nemen, omdat ook dat
gene, wat de Rcgeering in de Memorie van Toelichting en 
in de Memorie van Antwoord in uitzicht heeft gesteld, vol
doende gelegenheid biedt, om aan de locale ressorten die 
vrijheid te laten, die aangewezen is om landspcl'soneel aan 
te trekken, de vervulling van de betrekkingen aannemelijk 
te maken en moeilijkheden te voorkomen bij eventueel 
terugvallen in 's Lands dienst. 

Inmiddels is dit ecn punt, dat eigenlijk maar zeel' indirect 
de pensioenswetgeving op bet oogcnblik aangaat en dat 
slechts voor een zeel' klein gedeelte ligt op het terrein van 
den directeur van Financiën. "7annool' de heer Blaauw, 
die juist zijn critiek op dit onderwerp in een ander verban 
moet hebben gezien, daarop zou willen terugkomen of er 
prijs op stelt, dat mijnerzijds de kwestie, zooals "ij op het 
oogenblik door het geachte lid na al' VOl'l!'n js gehl'B,cht. on
der de aandacht der Regeering wordt gebracht, dan zal ik 
dat zeer gaarne doen. De ordonnantie· wijziging behoeft 
op het oogenblik, voor zoo ver ik het zie, daardoo!' niet be 
invloed te worden. 

De heer Kerkkamp heeft ook eenige bezwaren tegen he 
eerste lid van art. 2 van het Indisch burgerlijk pensioen
reglement naar voren gebracht en meent terecht, dllt daflrin 
tegen de taalregels wordt gezondigd ; hij heeft echter - ik 
heb het met zeer veel genoegen Vel'1'lOmen - het inzicht der 
Regeering, dat de betere redactie, zooals in bijlage 1 is aan
gegeven, practische bezwaren zou opleveren, overgenomen cr 
onderschreven. 

De heer Kerkkamp venvijst daarbij naar bijlage H , waal 
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een andere redactie is aangegeven, waarvan in de Memorie 
van Antwoord met enkele woorden is gezegd, dat die re
dactie ongewild zeel' ernstige gcvolgen zou hebben, zoodat zij 
zeker niet zonder meer zou kunnen worden overgenomen. 
Tevens heeft dc hecr Kerkkamp echter aangegeven, dat mct 
eenige wijziging van bijlage II rlie kleine omissie zou knnnen 
worden hersteld. Ik mag dat op hct oogenblik niet tegen
spreken en neem gaarne aan, dat dit het geval zal kunnen 
zijn, maal' ik geloof toch wel, dat wij hiel' op een heel gc
vaarlijke manier wetten zouden maken, wanneer ' wij daarop 
onmiddellijk zouden doorgaan. 

De hcer K e I' k kam p: Ik heb dat ook niet gedaan . 

De heel' Van den Bus sc h e, directeur van Finan
Clen: Het doet mij dan ook bijzonder gcnoegen, dat de 
heel' Kerkkamp dit in Bijlage 11 van stuk 4 ontwikkelde 
denkbeeld heeft laten vallen en is medegegaan met het in
zicht van den heer Blaauw, om althans niet te trachten ar
tikel 2., eerste lid door amendementen gewijzigd te krijgen. 

De heel' Kerkkamp heeft verder bezwaar gemaakt tegen 
de late indiening van de tweede nota van wijziging. Deze 
late indiening, Mijnheer de Voorzitter, is uitsluitend toe te 
schrijven aan het feit, dat op het laatste moment een der 
weini ge gevallen, dat de berekening van den vollen dienst· 
t\id van een met Europeanen gelijkgestelden Inlandsehen 
ambtenaar inderdaad verschil maakt met betrekking tot zijn 
pensioenvaststelling, onder mijn aandacht werd gebracht. De 
conclusie hiervan was, dat het inderdaad niet redelijk zou 
zijn, de terugwerking, die aan deze bepaling in het algemeen 
kan worden gegeven ten eindc een aaneensluitend geheel van 
de pensioenwetgeving te behouden, in dit geval toe te passen. 
Immers, anders zou - gelijk ik den heel' Dwidjosewojo reeds 
antwoordde - de betrekkclijk kleine groep van belangheb
benden, die zich in het tijdvak tusschen 1 Fcbruari 1925 
en heden een voorloopig pensioen zag toegekend, een recht 
dat zij - zij het door een omissie - tijdelijk heeft genoten, 
worden ontnomen. Ik berhaal, dat deze zaak slechts enkele 
dagen geleden aan mijn beslissing werd onderworpen en de 
fout toen pas door mij werd ontdekt. 

Het bezwaar van den heer Kerkkamp zou te ondervangen 
zijn geweest dool' uitstel van hehandeling dezer ontwerp· 
ordonnantie, maar aan den anderen kant leek de onderha· 
"ige kwe,tie mij zoo eenvoudig, dat er van onze zijde althans 
geen reden was om aan te dringen op uitstel van behandeling. 
tengevolge waarvan U )Iijnheer de Voorzitter, wellir.ht in 
moeilijkheden zoudt zijn geraakt in verband met den een· 
maal vastgestelden werkrooster; dat leek ons voor deze be· 
tl'ekkelijk eenvoudig toeschijnende kwestie niet lloodig. 
'Mocht het bezwaar van den heel' Kerkkamp echter doOI' de 
meerderheid van het College worden gedeeld, mocht men 
dus van meening zijn , dat het inderdaad bezwaarlijk is, de 
consequenties van deze wijziging in de terugwerking reeds 
aanstonds in beschouwing te nemen. dan za] er van de 7.ijae 
del' Rcgeel'ing niet het minste bezwaar worden gemaakt, 
wanneer bet College de behandeling van dit onderwerp nit
stelt tot een volgende vergadering. 

De heel' Roep heeft zijn erkentelijkheid betnigd in de 
Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

eerste plaats aan den heer Dwidjosewojo, omdat deze zijn 
verzet tegen een del' vool'gebraehte wijzigingen heeft laten 
varen. In de tweede plaats betnigde de heel' Roep zi jn 
erkentelijkheid aan de Regem'ing en ook aan deu R.egee
ringsgemachtigde als zoodanig en wel voor het voorbrengen 
vau het voorstel. Ik moge luerbij opmerken, dat de voor
uereiding van het voorstel, hoewel hel schijnbaar slechts een 
zeer eenvoudige zaak is voorzoover het de spoorweg-ambte· 
naren betreft, toch met vrij veel moeilijkheden gepaard ging, 
omdat zij, die deze vool'bereiding tel' hand namen, gedwongen 
werden, zeer gedetailleerd kennis te nemen van een stuk 
Nedel'landsche pensioenwetgeving betl'effende de spoorlVeg
ambtenaren , welke verre van eenvoudig is, omdat. Cl' allerlei 
kwesties aan verbonden ~ijlli. Het woUedig kennisnemen 
daarvan en de hieruit over enkele onderdeelen voortsprui
tende gedachteuwissellng heeft de afwikkeling der voorbe
reiding laugel' opgehonden dan ook del' Regeering aange
IJ aam WH S. Het is daarom, dat Zij den heer Hoep voor zijn 
waardeerende woorden dubbel dankbaar is. 

De heer Fruin heeft steun verleend aan het amendement
Blaauw c.s. en kwam tot de conclusie dat, wanneer de Regee
ring een leeraar M.O. Nederlandsel, zou raadplegen, deze 
Haar zeer gemakkelijk zou kunnen ovcl'tuigell VUil de tual· 
kundige onjnistbeid van de redactie van het eerste lid van 
il rtikel 2. 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering behoeft dien lee
raar niet meer te raadplegen, want ook zonder zijn advies 
in te winnen heeft Zij reeds toegegeven, dat de hier be
doelde redactie taalkundig niet fraai is. Maal' juist ten 
opzichte van redacties als waarom het hiel' gaat zou ik toch 
willen opmerken , dat een pensioel1l'eglement niet moet wor
den gelezen als eeu vlot leesbare ·roman. Als ik een verge
lijking mag maken, zou ik een reglement als het pensioen. 
reglement na verwant willen achten met een determinatie
tabel van den plantkundige. Wanneer de heer Fmin zijn 
blik terugslaat in zijn schoolflora zal hij zien, da t ook een 
dergelijke tabel een moeilijk leesbaar geheel kan opleveren. 

Maar waarop ik voo ral zou willen wijzen - en dit ook 
in antwoord op hetgeen de heel' Fl'Uin heeft gezegd - is, 
dat de examinatie van een wijziging zooals ditmaal is 
yoorgebracht en waarin wij inderdaad geen omissi es, weg· 
latingen, onjlustheden of gevaren hebben onderkend, toch 
een zeer groot gevaar me,lebrengt doordat men werkelijk 
niet weet of men op dit oogenblik iets over bet hoofd ziet, 
terwijl van de ingediende ordonnantie over het algemeen 
toch kan worden aangenomen, dat deze door zoo vee l oogen 
is bekeken, dat tell opzichte daarvan bet gevaar van OD

juistheden zeer klein is. Ik heb al eenigszins uitvoerig 
uiteengezet hoe moeil\ik het is, een pensioem·cg-lement tot 
sland te brengen, en iedere niet bepaald noodzakelijke 
storing daarin betreur ik ten zeerste. En vooral zou ik 
erop willen wijzen, dat het niet gaat om een nieuwe re
dactie van artikel 2 eerste lid, maar om een wijziging in 
een bestaande redactie eener ordonnantie, die onder de 
oude Indische Staatsregeling is tot stand gekomen. Wan
neer wij dergelijke incidenteele wijzigingen van zoo samen
gestelde, gecompliceerde, bestaande ordonnanties zouden 
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(DIR. VAN FIN., DWIDJOSEWOJO, BLAAUW.) 
willen aangrijpen om da1lrvan een fraai taalkundig geheel 
te maken - gesteld al dat ons dit mogelijk zou zijn -
zou het hiervoor noodige werk in zulk een mate beslag 
leggen op het beperkt aantal bekwame ambtenaren, waar
over het departement van Financiën beschikt, dat wij daar
mede meer kwaad dan goed zonden doen. Ik ben werke
lijk overtuigd van dc waarde van taalKundig goede en 
goed leesbare producten, maar men mag toch aan het 
verkrijgen van zulke producten, in een stadium als waar
iu op het oogenblik het pensioenreglement verkeert, niet 
meer tijd en geld ten koste leggen dan beschikbaar is. 

Wanneer ik nu tenslotte mijn standpunt tegenover het 
emendement van den heer Blaauw zou willen bepalen dan 
is het dit. Materiëel kan ik er niets tegen inbrengen. Het 
eenige wat ik er tegen zou kunnen aanvoeren iS j dat ik 
het betreuren zou, wanneer ook bij een volgende gelegen
heid zoovecl aandacht werd besteed aan een onderwerp 
van zoo gering gewicht. Maar nu dit eenmaal is geschied, 
Mijnheer de' Voorzitter, zou ik er geen bezwaar tegen 
hebben het ingediende amendement over te nemen. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! De hesprekingen in 
eersten termijn zijn hiermede afgeloopen. Thans zullen wij 
overgaan tot de behandeling van het aanhangige onder
werp in tweeden termijn. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik heb met veel belangstelling geluisterd naar het duide
lijke door den geachten Regeeringsgemaehtigde gegeven 
4ntwoord op de door mij gemaakte opmerkingen. Voor 
dat antwoord ben ik Zijn HoogEdelGestrenge zeer dank
baar, want, Mijnbeer de Voorzitter, door dat antwoord is 
het mij nu duidelijk, dat de voorgestelde toevoeging van 
het derde lid aan artikel 24 van het Indisch burgerlijk 
Pensioenreglement een herstel is van een omissie in dai 
reglement. Daarom heb ik nu niet meer het minste be
zwaar tegen de aanneuring van de geheele ontwerp-ordon
nantie. 

De heer B 1 a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien 
van het eerste punt, dat door mij in bespreking is gebracht 
heeft de geachte Regeeringsgemachtigde nog eens verklaard, 
dat hij bezwaar heeft tegen het uit elkaar halen van de be
staande redactie van lid 1 van art. 2 van het burgerlijk 
pensioenreglement. En dan wijst de geachte Regeerings
gemachtigde erop, dat het pensioenreglement in het alge
meent gehanteerd wordt dool' minder ontwikkelde personen 
wien men de zaak dus zoo gemakkelijk mogelijk moet maken. 
Mljnheer de Voorzitter! Ik heb weleens de pretentie gehad, 
dat ik niet behoor tot de urinder ontwikkelde personen -
men vergeve mij deze bekentenis op dit oogenblik - maar 
ik moet verklaren, dat toen ik het burgerlijk pensioenregle
ment las en voornamelijk lid 1 van art. 2, het mij werkelijk 
hier en daar wel geduizeld heeft. Dus men moet hier toch 
niet zoo onvoorzichtig zijn, om een slechte redactie in han
den te geven van minder ontwikkelde personen en dan bo
vendien nog hopen, dat die personen niet verder lezen dan 

(BLAAUW.) 
het betrekkelijke punt, dat op dat moment zou moeten wor
den toegepast. 

. De Regeeringsgemaehtigde wijst er dan op, dat wanneer 
een redactie van het eerste lid van art. 2 als in het Gede
legeerden-verslag is opgegeven, werd gevolgd, men dan op het 
oogenblik geen zekerheid heeft, dat geen fouten of vergis
singen worden gemaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Zoo langzamerhand zijn wij hier 
vanochtend toch wel tot de .eonclusie gekomen, dat de wet
geving een moeilijke zaak is, waarbij in het algemeen het 
maken van fouten en vergissingen mogelijk is. lk zou b.V. 
den geachten Regeeringsgemachtigde wel willen vragen, of 
hij op het oogenblik, dat hij het ontwerp bij den Volksraad 
indiende, cr wel zeker van was, dat het geen fouten, 
of vergissingen bevatte. Intussehen, Mijnheer de Voor
zitter, wil ik op dit punt niet verder doorgaan en ik 
zal mij neerleggen bij de bestrijding van den Regeeringsge
machtigde met betrekking tot de suggesties, die voor een 
redactiewijziging in het College zijn gegeven, en overgaan tot 
het tweede punt, dat door mij naar voren is gebracht, het
geen door ons is neergelegd in een amendement. 

Voordat ik inga op de argumenten van den geachten Re
geeringsgemachtigde op dit punt, zou ik wel de vraag wil
len stellen, of men niet als een a..xioma moet aanvaarden, 
dat in zaken van wetgeving, de beste redactie van een wets
artikel nauwelijks goed genoeg is. En wanneer men van dat 
standpunt uitgaat, geloof ik niet, dat wij eigenlijk diep op 
de zaak behoeven in te gaan. Daarom verwonderden mij 
wel - ik zou haast zeggen, dat het mij bijna heeft ontsteld 
- de bezwaren, die de geachte Regeeringsgemachtigde tegen 
dit amendement naar voren hceft gebracht. Ten aanzien van 
het eerste argument heeft de Regeerhlgsgemachtigde zelf 
erkend, dat hij beschroomd was een dergelijke opmerking te 
maken en ik geloof dan ook niet dat ik daarop verder be
hoef in te gaan. 

Doch in de tweede plaats heeft de Regeeringsgemachtigde 
er de aandacht op gevestigd, dat het voorbereidende werk 
voor de wetgeving zwaar drukt op de ambtenaren, die dat 
werk hebben te verrichten en hij waarschuwde ons dan ook 
met onze eritiek voorzichtig te zijn. Wanneer ik echter uit
ga van het axioma, zooeven door mij naar voren gebracht, 
nl. dat de beste redactie van een wetsartikel nauwelijks goed 
genoeg is, meen ik, dat wij gerust een beetje zwaar op die 
ambtenaren mogen drukken om daardoor te komen tot de 
beste redactie en ik zou in het algemeen tot de ambtenaren 
met dat werk belast het verzoek willen doen om, wanneer de 
Volksraad, of het College van Gedelegeerden een verbete
ring aangeeft ten aanzien van een redactie van een artikel, 
dat op het departement is gemaakt, dan niet te denken aan 
het bekende Fransehe spreekwoord : "la critique est aisée, 
mais Part est difficile ti en er den Volksraad min of meer een 
verwijt van te maken, dat hij zoo gauw is met zijn critiek. 

Overigens, wat die critiek betreft, heeft de Volksraad het 
in dit geval niet bij critiek gelaten, doch is zelf aan de be
oefening van l'art begonnen - wat in dit opzicht ook dif
ficile was - en beeft een andere redactie aangegeven, die 
nu blijkbaar wel erkend wordt als de beste redactie te zijn . 
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Tenslotte, wat het derde punt betreft, het tel' beschikking 

stellen van landsdienaren aan lagere ressorten en het pen
sioen, dat dergelijke ambtenaren te zijner tijd zullen genie
ten, dank ik den geachten Regeeringsgemachtigde voor de 
toezegging, dat hij dit punt nog eens onder de aandacht 
van de Regeel'ing wil brengen. 

Ik zal het dau in wovel'l'e hierbij laten, na althans de 
opmerking te hebben gemaakt, dat deze kwestie toch wel 
eelligsZÎns met het pensioenreglement te maken heeft, omdat 
het pellsiocn voor deze mel1schen hier in deze wijziging 
wordt geregeld. Ik wijs Cl' b.v. op, dat hiel' als gedragslijn 
wordt aanvaard, dat de Hegecring zal toelaten dat, wanneer 
tel" beschikking gestelde dienaren bijv. 25% meer salaris 
m.ogen. krijgen, dan wal111eer zij in landsruenst zijn, het 
pensioen ook over deze vCl"hooging van 25% zal worden 
uitgekeerd. 

Ik dank, zooals gezegd, den Regccringsgemachtigde V001· 

zijn toezegging, dat dit. punt op een andere plaats nog eens 
nader zal worden bezien. 

'l'enslotte moge ik nog even terugkomen op de nitspraak 
van het slot van het betoog van den geachten Regeerings
gemachtigde waal' hij verklaart, dat hij het ietwat vreemd 
vindt, dat hedenochtend in deze zaal zooveel aandacht 
wordt besteed aan een onderwerp van zoo geringe bcteekc
nis als het amendement, dat zoocyen op Uw tafel is neer
gelegd, Mijnheer de Voorzitter. Ik ben blij, dat de geachte 
Regecrillgsgemachtigde in dit verband heeft verklaard, dat 
hij Cl' geen bezwaar tegen heeft \'001' heden, wanneer dit 
amendement wordt voorgebracht en verder verwerkt, maar 
in de toevoeging aan het slot van zijn betoog zie ik toch 
min of meel' ecn waa'·schuwing aan dit College, om in 
de toekomst toch met het indienen van zulke amendementen 
uit te geheiden. In \"el'band met deze waarschuwing zou ik 
toch wel iets willen zeggen tegen het betoog van den ge
achten UegcCl'ingsgemachtigde, daarmede tevens aansluitend 
aan het zooeven dool' mij geponeerde axioma, dat de beste 
redactie in de wetgeving nauwelijks goed genoeg is. Ik ge
loof, dat het de plicht is van den Volksraacl en het College 
van Gedelegeerden om, waal' zij zien, dat voor een bepaalde 
wetgeving, die voor uc toekomst voor de maats~happij moet 
gelden, een betere redactie te vinden is, deze onder de aan
dacht van de Regecl'ing te brengen en haar zoo mogelijk 
in werkelijkheid om te zetten. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De IlCer K e l' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Wat 
betreft de late indiening van de tweede Nota van Wijzi
gingell zou ik het volgende willen zeggen. Op gczag van 
den geachten Regeeringsgemachtigde wil ik .gaarne aan
nemen, dat het hier een betrekkelijk eenvoudige kwestie 
geldt en ik zal dus niet voorstellen de behandeling dezer 
zaak uit te stellen tot een volgende vergadering. Overi
gens juich ik het standpunt van de Regeering inzake de 
terugwerking van bepalingen, waardoor bestaande rechten 
zouden worden aaugetast, ten zeerste toe. Ik hoop, dat 
de Regeering ook bij een volgende gelegenheid Zich op 

(KERKKAMP, VAN HELSDINGEN.) 
hetzelfde standpunt zal plaatsen. In Nederland hebben wij 
daaromtrent meel' dan eens een afwijkende meening hoo
l'en verkondigen en heeft men bestaande rechten van amb
tenaren wel aangetast. Daarom hoop ik, dat de Regeering 
hiel' zal handhaven het thans ingenomen standpunt, dat 
eenmaal verkregen rechten gehandhaafd dienen te worden. 
Naar mijn mcening moet toch de Overheid in de allereerste 
plaats el' tegen waken, dat eenmaal gegeven voorrechten, 
aun welke categorie van ambtenarC.ll dan ook, op een ge
geven moment weder zouden worden ingetrokken. 

In de tweede plaats zou ik nog een enkele opmerking 
willen maken over een kwestie, welke dool' den Regee
,'ingsgcmachtigde ter sprake is gebracht, nl. de mindere 
wensehelijkheid - de heel' Blaauw heeft hierover ook reeds 
gesproken - van een poging nitgaande van dit College Om 
ycrbetcl'ingen aan te brengen in voorgestelde redacties. 
Evcnals de heer Blaauw, kan ik deze meening van de Re
geel'illg niet deelen. Ik voel voor het bezwaar, dat aan 
een eventueele redactiewijziging veel werk voor de betrok
ken ambtenaren verbonden kan zijn, doch dit mag voor 
het College toch geen reden zijn om zich te onthouden van 
pogingen om wenschelijk geachte verbeteringen, ook al be
treifen deze uitsluitend de redactie, aan te brengen. Daal' 
komt nog bij, dat mij een uitlating van den Regeeringsge
machtigde heeft getroffen en wel deze, dat een dergelijke 
poging hij de betrokken ambtenaren geen aangenamen in
druk maakt. Mijnheer de Voorzitter! Het College wil 
natuurlijk naar buiten en ook ten opzichte van de ambte
naren zeel' gaarne wel een aangenamen indruk maken, 
maal' wanneer de aard van het werk medebrengt, dat wie 
dan ook - zelfs al betreft het de ambtenaren van dit de
partement - zich eenigszins stoot aan hetgeen ltier wordt 
\·oorgesteld. dan geloof ik toch, dat dit geen reden mag 
zijn VOOl' cen van de leden van dit College, om na te laten 
hetgeen hij meent in het belang der zaak te moeten doen. 
D~ aangename indruk is in ieder geval maar bijzaak en 
het werk hoofdzaak. 

De heel' Van Hel s cl i n ge n: Mijnheel' cle Voorzitter! 
Ik ben daar straks dool' den heel' Fruin .in verband met het 
amendemcnt even genocmd en ik dank hcm voor de waaJ'
decrende woorden, die hij daaraan toegevoegd heeft. 

Ik zou echter willen opmerken, dat ik in dit gcvtll geheel 
met de Regeering medega. Inderdaad geloof ik, dat de wij
zigingen, die in het Gedelegeerden-verslag zijn voorgesteld, 
vcr gaan buiten het ontwerp, dat dool' de Regeering ons is 
voorgelegd. Het ontwcrp beoogt niets anders, dan het aan
brengen van kleine wijzigingen ten aanzien van een bestaande 
zeer ingewikkeld redactie. \Vannecl' wij daarvoor een geheel 
nieuwe redactie gaan geven, heeft dat noodwendig tot gevolg, 
dat de geheele betreffende wetgeving, die hiel' niet aan de 
orde is, en ook niet aan de orde wordt gesteld, plotseling 
door het departement van a tot z moet worden doorgelezen 
en bestudeerd om na te gaan of de redactie-wijziging even
tueel gevolgen heeft die ver uitgaan boven wat wij ons ge
dacht hadden, terwijl wij uitsTuitend enkele artikelen voor 
oogen hadden. De nieuwe in het Gedelegeel'denverslag voor-
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(VAN HELSDINGEN, DIR. VAN FINANCUlN.) 
gestelde redactie zou vel'moedelijk de indiening van een 
geheel nieuw ontwerp tengevolge hebben. 

De heer F I' U in: Ik hoop U nog eens aan Uw eigen 
woorden te herinneren! 

De heer Van Hel sdi n gen : Mijnheer de Voorzitter! 
Daarom, ik geloof, dat ten aanzien van dit zeer ingewikkelde 
ontwerp de opvatting van den Regeeringsgemachtigde juist 
is geweest en dat wij niet zoover moeten gaan, om een alge
heele nieuwe redactie te willen geven. 

(DIRECTEUR VAN FINANCIËN, VOORZITTER.) 
standpunt is gemarkepl'd, geen a~l1lleiding beshlat nog djeper 
op de zaak in te gaan. 

Ik meen dus te mogen resumeeren dat het mij betrekkeli jk 
zou spijten als het amendement werd gehandhaafd, maar, 
indien het wordt gchand-haafd, wordt bet dool' mij overgeno
men. 

De Voorzitter: Wenscht 
het amendement nog het woord j 
stemming overgegaan. 

een del' voorsteUcl's van 
Zoo niet, dan wordt tot 

De heer K e rkkamp: 
drnk! 

De ontwerp-ordonnantie, stnk 2A, zooals dit is gewijzigd 
Vanwege den aangenamen in- bij eerste en tweede nota van wijzigingen, wordt zonder hoof

delijke stemming aangenomen. 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Financiën: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik ben geen oogenblik in twijfel 
geweest, dat hetgeen ik ten aanzien van deze redactie
kwestie naar voren bracht, wel aanstonds algebeele instem
ming zou krijgen. Daarom heb ik met genoegen gehoord, 
wat de heer Van Helsdingen heeft gezegd, die met de Re
geering kon medevoelen de bezwaren die aan de procédure , , 
die ditmaal gevolgd is, zijn verbonden. 

Wanneer ik nu met een enkel woord terugkom op het
geen in tweeden termijn is gezegd, dan zou ik in de; eerste 
plaats willen vragen of het axioma van den heer Blaauw, 
dat in wettelijke aangelegenheden de beste redactie eigenlijk 
niet goed genoeg zou zijn werkelijk zoo voetstoots kan wor
den aanvaard en of er niet vele gevallen zijn, waarbij om 
redenen van arbeidseconomie en vàn opportuniteit met een 
goede en juiste redactie moet worden volstaan. 

Er is een spreekwoord, dat ik hier niet zal aanhalen, maar 
dat ook op deze zaak slaat, en dan komt er nog iets bij. 
Bij de vraag is een redactie goed of is een andere redactie 
beter of is er wellicht ook nog een redactie te vinden die 
de beste is, komt ook nog een sterk individueel element. 
Wanneer ik zooevcn gezegd heb, dat van -de eenige voor
gestelde wijziging die nog gehandbaafd is en die bij amen
dement is voorgebl'acht, ook mij die nieuwe redactie wel 
aannemelijk en betel' leek, dan wil ik volstrekt niet zeggen 
dat dit inzicht door ieder gedeeld zal worden. Integendeel, 
de bezwaren die ik naar voren gebracht heh, zullen ook voor 
anderen zeel' zwaar wegen. Zij zullen de gedachten van den 
heer Blaauw aanvechtbaar achten en zeggen, dat ik zuiver
der in mijn redactie ben omdat in de nieuwe redactie de 
veronderstell ing kan worden geuit, dat van het EUl'opeesch 
reglement voor bepaalde gevallen buiten de vast te stellen 
ordonnantie niets geldt en toch de facto het complex be
palingen is blijven gelden. Waar hier zooveel persoouliike 
appreciatie ligt en ieder zich inbeeldt - en ik ook - dat 
een eigen redactie altijd de beste is, geloof ik dat wij, VOor 
zoover het geen materieele bezwaren medebrengt, goed zullen 
doen in het algemeen dengene te volgen die geroepen is 
een ordonnantie-wijziging voor te brengen. 

Dcn heer Kcrkkamp heb ik biermede eigenlijk ook beant
woord, het lijkt mij toc, dat er thans, nn wederzijds het 

De ontwerp-ordonnantie, stnk 2B, wordt artikelsgewijs in 
stemming gebracht. 

Artikel 1, het amcndement-Blaauw c. s. op art. 2, het ge
amendeerde art. 2 en artikel 3 worden achtereenvolgens zon
der hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter : In verband met het bepaalde in 
artikel 60 van het Reglement van Orde : 

"Indien een ontwerp als bedoeld in art. 12 in den 
loop der beraadslaging tijdens een vergadering een wij
ziging heeft ondergaan, wordt de eindstemIning over 
het ontwerp in zijn gebeel tot een volgende vergadering 
uitgesteld, tenzij de Raad anders besluit " 

stel ik U voor thans een beslissing te nemen omtrent de 
ontwerp-ordonnantie 2B in haar geheel. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie 2B, zooals deze is gewijzigd bij 
amendement, wordt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voo I' zit ter: A a n deo l' dei s d e b e h a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
o ver dra c h t a a n dep l' 0 v i n c i e M i d d e n-J a v a 
van den verkoop en distributie van h e t 
zout zooals zij is gewijzigd bij de Memorie 
van Antwoord stuk 5, (Ond. 7<1). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, welke 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo I' zit ter : Ik vel·zoek den heCl'en in besloten 
vergadering bijeen te blijven en zich na afloop van deze 
bijeenkomst in commissie-vergadering te willen begeven. 

De vergadel'ing wordt te 9.39 uur v.m, gesloten. 
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13de VERGADERING. 

V e rgad er in g van Dond e rdag 28 Nov. 1929. 
(Bij eenroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wijziging art. 17 der Regent. 
sehapSQroonnantie (Ond. S3 ). - Verzoeksehl-ifteu. 

Voorzitter: J. W. MEIJER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 20 leden, te weteu de 
heeren: 

AH Moesa, Blnauw, Bl'uinemall, D\\idjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, 's Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Midden· 
dorp, Roep, Sehmutzer, Soekawati en Soejono. 

De Voorzitter opent de ver.gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en ·beschikkingen: 

1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van Nedf'l'
landsch·Indië van 19 November 1929 No. 12 ter aan· 
bieding van een ontwerp-ordonnantie tot het v('r-
1cenen van vrijstell ing van uitvoerrecht VQor ('enige 
chemicaliën, henoodigd als hulpmiddel bij dc wcrkzaam· 
heden in fabrieken en bedrijven. (Ond. sn). 

De stukken zijn gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur·Generaal van 7, 
8, 18, 18 en 18 November 1929 Nos. 21, 47, 3, 28 en 29, 
houdende mededeeling van de vaststelling van: 
a. de ordonnantie tot wijziging van de ordonnantie in 

Staatsblad 1919 No. 248, houdende o.m. de verkla· 
ring dat het algemeen belang de terugbrenging tot 
het Landsdomein vordert van het particuliere land 
Kali Bata·Kampong Djati (Ond. 30) ; 

b. de Ol'dOIDlantic tot toekenning van de bevoegdheid 
aan den Gouverneur-Generaal om provincies en 
zelfstandige gcmeenschappen te ontheffen van hct 
beheer van aan den Lande toebehoorende zaken 
(Ond. 10); 

c. de ordonnantie tot overdracht aan de Provincie 
Midden.Java van den verkoop en de distributie van 
het zout (Ond. 74); 

d. de ordOlmantie tot bekrachtiging van een lecnings
besluit van den plaatselijken raad van Tegal en P c· 
kalongan (Ond. 71» ; 

e. de ordonnantie strekkende tot wijziging en aanvul· 
Iing van het Indisch burgerlijk pensioenreglement 
en tot het treffen van andere voorzieningen met be· 
trekking tot de toepassing van de door dat reglement 
vervangen reglementen en regelingen omtrent het 
verleenen van pensioenen (Ond. 56) . 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

3. Besluit van den Gouverneur·Oeneraal van 9 November 
1929 No. 42 tot instelling van een "Commissie voor een 

( 

Departement van Verkeerswezen I'. 
4. Als voren van 12 November 1929 No. 15 tot overschrij. 

ving van een bedrag van f 549 300 van Hoofdstuk I 
naar Hoofdstuk II van Afdeeling IX der begrooting 
voor het dienstjaar 1929. 

5. Als voren van 18 Novcmber 1929 No. 5x tot interneering 
van den daarin genoemden persoon. 

6. Als voren van 20 November 1929 No. 42 bepalende, dat 
H. J. K. Schuitenvoerder met ingang van den dag van 
het hem nit den militairen dienst verleend eervol ontslag 
tijdelijk ter beschikking wordt gesteld van den Voor· 
zitter der Organisatie-Commissie. 

7. Als voren van 21 November 1929 No. 5 houdende o.a. 
eervolle ontheffing van Mr. J. F. Cornelis van de' functie 
van secretaris van de Commissie tot het instellen van 
een onderzoek naar de wenscfielijkheid· en mogelijkheid 
van monopoüseering der vuurwerkfabricatie, en hon· 
dende benoeming in diens plaats van Mr. \1/. G. 
Scheffers. 

8. Als voren van 21 November 1929 No. 6 houdende eenige 
instructies voor de Commissie tot het instellen van een 
onderzoek naar de wenschelijkheid en mogelijkheid van 
monopoliseering der vuurwerkfabrieatie. 

9. Als voren van 21 November 1929 No. 7 waarbij aan de 
Commissie tot het herzien van het Reglement op den 
invoer enz. van ontplofbare stoffen eenige bevoegdheden 
worden toegekend. 

10. Als voren van 22 Novembcr 1929 No. 1, met bijlage, 
tot wijziging en aanvulling van het instellingsbesluit 
van de Organisatie Commissie. 

De sub 2 tlm 10 vermelde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisllcm ing ontvangen bescheiden: 

1. lI1ededeeiing van Mr. J. J. Sehrieke van 11 November 
1929 No. B 14/6/10, dat hij als Hoofd van hct depar· 
tement van Justiti e is opgetrcdcn. 

2. Uotie van de vereeniging Boed i -Oetomo afdeeling Ba. 
tavia ter betuiging van adhaesie met de door de In· 
heemsche raadsfractie in den gemeenteraad van Batavia 
aangenomen houding inzake het conflict tusschen het 
College van B. en W. en genoemde fractie. 

3. Motie van de vereeniging Boedi Oetomo afdeeling Se· 
murang waarin de wcnschclij l;;heid wordt uitgesproken, 
dat een door den gemeenteraad Semarang aangenomen 
besluit tot invoering van een belasting op grobaks en 
deelemans door de bevoegde autorîteit zal worden ver· 
nietigd. 

4. Mededeeling van het hoofdkantoor van den Mijnbouw 
van 15 November 1929 No. 9270 betreffende de bedrijfs· 
resultaten der Goud· en zilvermijnen in Benkoelen over 
de maand October ]929. 

5. Schrijven van het bestum der vereeniging voor den 
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Ingekomen stukken. - Wijziging art. 17 der Regentschapsordonnantie. - Verzoekschriften. 

(VOORZITTER. ) 
detailhandel te MOOan waarbij mededeeling wordt ge
daan van een door voornoemde vereeniging aangeno
men motie betreffende de ontwerp-ordOlUlantie strek
kende tot bestrijding van de flesschentrekkerij. 

6. Klaagschrift van Soeradji, contract-arbeider op de thee
onderneming Nagahoeta (Pematang Siantar). 

7. Anoniem schrijven afkomstig uit Troemon, houdende 
klachten tegen den zelfbestullrder Teukoe Hoesin. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter secre
tarie van den Volksraad. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s d e b e h a n
deling van d e ontwerp-ordonnantie tot 
wijziging van artikel 17 der r e g e ntschaps
ordonnantie (Ond. S3). 

Deze ordonnantie wordt zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming a a n gen 0 men. 

(VOORZITTER, Iill:S.) 
spreking met het hoofd van plaatselijk bestuur ~en huur
verhooging verboden is. 

Met het hierop stelt de commissie voor der Regeering 
om mededeeling te verzoeken of bedoelde lezing juist moet 
worden geacht en zoo ja, of geen aanleiding bestaat tot het 
toekennen van een schadeloosstelling. 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
even de aandacht van het College willen vragen voor 
den inhoud van verzoekschrift No. 1. Ik ben in de daarin 
behandelde zaak in zoo verre rechtstreeks betrokken, dat 
ik in 1927 aan adressante het advies heb gegeven, zich met 
deze aangelegenheid te wenden tot den Volksraad. 

De kwestie is deze, dat de eigenares van een stuk grond 
te Pad.ng in 1923 moest ondervinden, dat haar aanslag in 
de verponding meer dan verzesvoudigd werd, waardoor de 
opbrengst van haar land vrijwel werd opgeheven. Zij 
wendde zich tot de opgezetenen, ten einde door een grond
huurverhooging in betere omstandighedeu te komen, een 
handelwijze, door de Commissie voor de Verzoekschriften 

De Voo r zit ter: I n 
thans het 

be h a n del i n g kom t "volkomen rechtmatig" genoemd. Maar het B.B., in casu 

~~~~~~~fi!Ii'.::!d=e!:rt:::=c~o=m~m~i~s~s~i~e~l~de toenmalige assistent-resident van Padang, verbood deze 
voo r de v ër z 0 e sc rl en. grondhnurverhooging. 

Aan de orde is verzoekschrift No. 1, luidende : 
Verzoek, gedagteekend Padang 30 September 1927, van 

mevronw M. Schultz, inzake vergoeding van het door haar 
in de verpondingsperiode 1923-1928 geleden verlies van 
inkomsten tengevolge van haar van bestllurszijde verstrek
te onjuiste inlichtingen. 
. Brief van den Gouvernements Secretaris van 18 Juni 
1929 No. 1455bjB heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie vestigt de aandacht op het volgende: 
Volgens het verzoekschrift, gedagteekend Weltevreden 

20 Juli 1927, van den heer G. J. H. van der Beeke, die 
blijkens adressante 's rekest, gedagteekend Padang 30 Sep
tember 1927, ten deze optrad als adressante 's gemachtigde, 
zou adressante, toen haar eind 1923 uit haar aanslagbiljet 
bleek dat haar aanslag in de verponding over de periode 1 
J anllari 1923-31 December 1927 meer dan verzesvoudigd 
was, zich rechtstreeks - dus bniten het bestnur om - tot 
de opstalhonders op haar grond gewend hebben met een 
voorstel tot grondhnurverhooging. 

Vervolgens zou, naar aauleiding van klachten over deze 
volkomen rechtmatige handelwijze, door opgezetenen van 
adressante 's grond ingediend bij het hoofd van plaatselijk 
bestuur te Padang, bedoelde assistent-resident adressante 
bij zich hebben 0 n t bod e n. 

Indien deze lezing - welke in strijd schijnt met de me
dedeeling in de 4de en 5de alinea van nevengenoemden 
Regeeringsbrief, waarnit men den indruk krijgt, dat ad
ressqnte zich geheel vrijwillig tot het bestnur heeft gewend 
- juist mocht zijn, komt het der commissie, in verband 
met het feit, dat aanvankelijk geen en later, bij besluiten 
van 31 December 1924 No. 1109 en 27 Februari 1925 No. 162, 
slechts een gedeeltelijke grondhuurverhooging plaats had, 
'áannemelijk voor, dat aan adressante bij bovenbedoelde be-

Of dit nu, zooals in het advies der Commissie staat 
vermeld, het gevolg is geweest van een bespreking uitgaau
de van de zijde der eigenares, dan wel dat· de assistent.. 
resident adressante heeft ontboden, komt er minder op aall. 
Een feit is, dat van de zijde van den assistent-resident een 
onrechtmatige handeling heeft plaats gehad, bestaande in 
het vcrbod, de grondhunr te verhoogcn. 

Die eigenares heeft nadien getracht eerst rechtstreeks 
. bij de opvolgers van bedoelden assistent-resident redres te 

krijgen van hetgeen had plaats gehad en zich later, in 1927, 
per rekest tot den Volksraad gewend. 

En, Mijnheer de Voorzitter, het is nu eind 1929 en thans 
is de zaak nog geen stap verder. Het antwoord van de 
Regeering zou ik bijna min of meer ontwijkend mllen 

noemen. 
En nu vraagt de commissie eigenlijk weer opnieuw om 

inlichtingen, zooals zij het hier formuleert: 
"Met het oog hierop stelt de commissie voor der 

Regeering om mededeeling te verzoeken of bedoelde 
lezing juist moet wordeu geacht en zoo ja, of geen 
aanleiding bestaat tot het toekennen van een sclLade
loosstelling . " 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mij tot de commissie 
willen wenden met het voorstel, hier een iet of wat krach
tiger nitspraak te doen hooren. Uit hetgeen in haar redac
tie vooraf gaat, blijkt, dat zij van oordeel is, dat de assi
stent-resident van Padang vroeger een onrechtmatige han· 
deling heeft gepleegd; dan is er, dunkt mij, ook alle aan
leiding om ronduit te zeggen, dat er alleszins reden is 
voor het toekennen van een schadeloosstelling. 

En ten tweede zou ik, in verband met den langen dnm 
van deze aangelegenheid, de Regeering mllen verzoeken 
deze kwestie nn eens met spoed af te doen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 
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Verzoekschriften. 

(DE HOOG.) 
De heer D e Hoo g, Voorzitter van de commissie "oor 

de verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Al vorens tot 
de behandeling van verzoekschrift 1 over te gaan en ant
woord te geven op hetgeen de heer Kiès naar voren heeft 
gebracht, zou ik aan Gedelegeerden willen mededeelen, dat 
verzoekschrift 7 àoor de commissie is teruggenomen in ver
band met op het laatste oogenblik ontvangen inliehtingen, 
welke misschien zonden kunnen leiden tot wijziging van de 
concllL~ie, reden waarom de commissie het beter heeft ge
acht dit verzoekschrift terug te nemen. 

Naar aanleiding van hetgeen de heer Kiès naar voren 
heeft gebraeht, zon ik willen beginnen met even een kort 
resumé van de zaak te geven in aansluiting op en ter ver
duidelijking van hetgeen de heer Kiès heeft gezegd. 

Het ging hier over een r echt tot verhoo.ging van huur. 
De eigenares van de betrokken gronden verzoekt den assis
tent-resident vergwming om de huur daarvan te mogen 
verhoogen; de assistent-resident verdedigt. zich naar aanlei
ding van klachten over de afwijzing van dit verzoek, door 
te zeggen, dat de adressante wist dat zij het oordeel van 
het bestuur ten aanzien van deze verhooging niet noodig 
had, en dat zij. dus dool' haal' verzoek den assistent-resident 
in een verkeerde meening gebracht had. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, die conclusie van de Re
geering is niet duidelijk in het antwoord van de Regeering 
op het rekest weergegeven en daarom heeft de commissie 
gemeend zich voorloopig, juist aangezien zij niet weet of 
haar opvatting de juiste is, 'feder tot de Regeering te moe
ten wenden om een nadere preciseering van het antwoord. 
De commissie heeft dns enkele .punten uaar voren gebracht, 
die volgens haal' oordeel dan toch zeker erop wijzen, dat 
hier een Jlandelwijzc. welke de Regeering ontkent - n.l. 
dat de assistent-resident adressante verboden zou hebben 
de huur te verhoogen - wel duidelijk zou blijken uit de 
door de commissie naar voren gehaalde feiten. 

In verband daarmede heeft de commissie bezwaar om 
haar conclusie te wijzigen in den geest van het door den 
heer Kiels voorgestelde, maar zij wil het geachte lid wel 
hierin tegemoet komen, dat zij van het eerste punt, n.l. 
de ontevredenheid, die sprak uit ~ijn woorden, de Regee
ring in kennis wil stellen door het overleggen aan de Re
geering van de Handelïngen vlln het ü<>llege van Gedele
geerden over dit punt, terwijl overigens de commissie zich 
kan aansiniten bij het tweede verzoek van den heer Kiès, 
n.l. om op spoed in de afhandeling van dit verzoekschrift 
aan te dringen. 

Ik meen dus dat de Commissie inderdaad deze wijziging 
in de voorgestelde conclusie wel kan aanbrengen. 

De heer Ki è s: )fijnheer de Voorzitter. Ik neem gaarne 
genoegen met het antwoord van den heer De Hoog. 

De gewijzigde conclusie op verzoekschrift No. 1 wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit te r: Aan de orde zijn de verzoekschriften 
Nos. 2 en 3. 

(SOEJONO.) 
2. Verzoek, gedagteekend Troemon 21 April 1928 van 

Nja Koenoen, inzake een hem door het bestuur opgelegde 
schlfdevergoedÎllg. 

Brief van deu 1sten Gouvernements Secretaris van 2 Jnli 
1929 No. 1546j Il heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geeu termen aanwezig worden geacht voor 
het verleenen van tllsschenkomst. 

3. Verzoekschriften, gedagteekend Liroeng 4 October 
1925 en 16 October 1926, nader schrijven, gedagteekend 
Menado 8 Ap";l 1927, en verzoekschriften gcdagteekend 
Liroeng 8 Juli 1928 van N. M. Tllcunan, inzake toekenning 
van een schadeloosstelling. 

Brieven van den lsten Gouvernements Secretaris van 
20 l\fei 1926 No. 924jA1, 25 F ebl1lari 1928 No. 355jAl 
en 2 Juli 1929 No . 1547jA1 'hebben op deze aangelegen
heid betrekking. 

De comimssie stelt V<Xlr adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, te 
berichten, dat geen termen aanwezig worden geaeht voor 
het verleenen van , 'erdere tusschenkomst. 

De conclnsies op de verzoekschriften Nos. 2 en 3 worden 
zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De V<lorzitt er: Aan de orde is d e behande
ling van verzoekschrift No. 4, luidende: 

4. Verzoek, ougedagteekeud, van: Arponijah, weduwe 
van \ViÏjlen R. Poerwoatmodjo, om toekenning van onder. 
stand. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 6 Juli 
1929 No. 1574jAl heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt v<Xlr adressante, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
te beriC'hten, dat geen termen aanwezig worden geacht 
. voor het verleenen vau tllsschenkomst. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Het zij 
mij vergund en kele opmerkingen te maken naar aanleiding 
van de conclusie van de commissie op het verzoek van 
vrouwe Arponijah , om toekenning van onderstand. 

Deze vrouw is na de pensionneering van evengelloemden 
heer met hem getrouwd en ten aanzien van dit geval heeft 
de Regeering zich geplaatst op het bekende standpunt 
dat Zij onder meer heeft neergelegd in een schrijven van 
het jaar 1881, dat weduwen, getrouwd, nadat de pension
neering van haar illtussehen overleden eehtgenooten reeds 
een feit WIOS, geen aanspraak kunnen maken op onder
stand, aangezien naar het oordeel van de Regeering de 
banden tusschen de Regering als werkgeefster en de lands
dienaren als verbroken zijn te beschouwen, zoodr. de amb
tenaar is gepensionneerd. D.at standpunt op zichzclf is 
eigenlijk wel redelijk te achten en ook uiet onlogisch, 
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(SOEJONO.) 
maar ik zou in dit verband toch wel een vergelijking 
willen maken met den toestand ten deze ten opzichte van de 
Europeesche landsdienaren, zooals die vastgesteld is in de 
regelingen van de pensioenen voor de burgerlijke lands
dienaren en voor hun weduwen en weezeu. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik stel voorop, dat een verge
lijking van. de onderhavige regeling met die voor Euro
peanen mank gaat, omdat de grondslagen van beide rege
lingen geheel verschillend 'zijn, maar het toekennen van 
penaioen en onderstand aan de weduwen en weezen van 
Europeesche landsdienaren is te beschouwen als een recht, 
aangezien deze landsdienaren daarvoor ook hebben gecon
tribueerd. Voor de Inlandsche ambtenaren daarentegen is 
hier geen sprake van een recht, maar van een gunst. :M:aar 
toch is er wel aan leiding om in deze de vergelijking, die ik 
zooeven trok, te maken. Want wanneer volgens de Regee
ring de verleening van onderstand aan de weduwen van bij 
overlijden reeds gepensiolmeerde Inlandsche landsdienaren 
een gunst is, indien deze vrouwen reeds voor de pensionnee
ring van hun echtgenooten met deze waren getrouwd, is 
er geen principieel verschil met de gevallen, waarin cle 
vrouwen in kwestie na cle pensionneering van betrokkenen 
met dezen zijn getrouwd. Wanneer dus de Regeering Haar 
gedragslijn baseert op het beginsel,. dat er verschil moet 
wordeu gemaakt tusschen de regelingen voor Europeesche 
en Inlandsche landsdienaren, dan kan ik dat motief juist 
achten, doch volgens mij kan het geen argmnent zijn voor 
verschil in behandeling tusscben de weduwe van een gewe
zen Inlandscb ambtenaar, die getrouwd is vóór en een we
duwe van een Inlandsch ambtenaar, getrouwd na zijn pen
sionneering, aangezien in beide gevallen toch de onderstand 
het karakter draagt van een gnnst. 

Mijnheer de Voor-titter! Wanneer wij de regeling voor 
de Europeesche burgerlijke ambtenaren nagaan, zien wij, 
dat een weduwe, ook al was zij na de pensionneering 
van haar echtgenoot getrouwd, toch evenveel pensioen ont
vangt, als wanneer zij vóór die pensiouneeriug getrouwd 
zou zijn en dat iR begrijpelijk. Alleen, wanneer de gepen
sionneerde landsdienaar na zijn 65ste jaar trouwt, is dat 
voor hem in zooverre nadeelig, dat hij de extra-contributie 
voor die fondsen niet meer mag voldoen binnen drie jaren, 
doch die binnen één jaar moet voldoen in twaalf maande
lijksche gelijke termijnen. Nu zou ik de vraag in overwe
ging wiJlen geven, of de l~egeering Haar oude standpunt 
niet - zij het voor korten tijd, met bet oog op de spoedige 
totstandkoming van een regeling van een burgerlijk wedu
wen- en weezenfonds voor Inlandsche ambtenaren, dat naar 
ik hoop niet te lang op zich zal laten wachten - zou wil
len vedaten, om in analogie met de regeling voor Euro
peescbe ambtenaren ook aan de weduwen van Inlandsche 
ambtenaren, gehuwd na pensionneering van betrokkene, een 
onderstand toe te kennen, tenzij deie is gehuwd na zijln 
65ste jaar. Er zou aanleiding zijn, zelfs in dat geval ook 
onderstand toe te kennen. Alleen zou er dan sprake kunnen 
zijn van een kleiner pensioen, in overeenstemming met de 
regeling, dat de na zijn 65ste jaar getrouwde gepensionneer
de Europeescbe ambtenaar gedurende 1 jaar in eens :owaar-

(SOEJONO, FRUIN, KOESOEMO OETOYO, KI~S.) 
der aan het 'V.- cn 'V.-fonds zal hebben te contl'ibueeren. 
Doch ik wil zoover niet gaan, ik zou tevreden zijn, wan
neer de Regeering het standpunt wilde innemen, dat Zij 
aan een weduwe) die getrouwd is na de pensionneering van 
den betrokken landsdienaar, een onderstand zal toekennen, 
tenzij deze na zijn 65ste jaar met haar zou zijn getrouwd. 

Ik ga niet zoover te wenschen, dat de commissie dit 
standpunt zal overnemen, doch zal voldaan zijn, wannet"l' 
zij de Regeering in overweging geeft aandacht te wiJlen 
schenken aan hetgeen ik hier in deze vergadering heb op
gemerkt. 

Ik dank. U, Mijnheer de Voorzitter . 

De heel' Fr u in: )fijnheer de Voorzitter! Ik heb wel 
enkele bezwaren tegen het voorstel van den heer Soejono, 
zooeven door hem gedaan . 

De heer Koe som 0 0 e toy 0: U hebt altijd bezwaren. 

De heer Fr u in: 'ibe zaak is n.l. deze, dat ik mij kan 
voorstellen, dat de heer Soejono het noodig acht, ook een 
regeling inzake weduwen-onderstand te treffen voor de ge
vallen, waarin het huwelijk volgt na de pensionneering van 
de Inlandsche ambtenaren, doch aan den anderen kant 

mt het mij voor, dat dit moment zeker niet geschikt is. 
IJ 'ilie zaak te berde te brengen. Wanneer men een der
gelijke nttncipieele wijziging van het standpunt dcr Regee
ring wenscht, is b.v. een zeer geëigende gelegenheid om dit 
te bespreken, bij de algemeene beschouwingen of bij een of 
andere afdeeling del' begrooting, b.v. bij Financiën; daar
bij kau men dan op wijziging van het stan.dpunt der Re
geering aandringen. Maal' het lijkt mij volkomen onjuist, I 
op dit oogenblik, eenvoudig omdat zich toevallig een van 
die vele gevallen voordoet, die om regeling vragen, erop I 
aan te dringen, dat de Regeering Haar standpunt zal gaan 
wijzigen. Ik zou er dan ook bezwaar tegen hebben wanneCl' 
de commissie in deze den heer Soejono in eenig opzicht 
tegemoet kwam. Over de mérites van zijn voorstel laat ik 
mij in het geheel niet uit, doch ik herhaal dat het m.i. nu 
zeker niet het geschikte moment is, om een dergelijke 
principieele kwestie aan de orde te stellen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Koe S 0 e m 0 0 et 0 y 0: Mijnheer de Voor
zitter ! In de eerste plaats zou ik mij willen aansluiten bij 
hetgeen de heer Soejono zoo even naar voren heeft gebracht. 
De heer Fruin heeft gezegd, dat het hier om een beginsel
klwestie gaat. Ik gaaf gaarne toe dat het inderdaad een 
beginselkwestie is, doch wanneer aan het verzoek van den 
heer Soejono wordt voldaan, geloof ik niet, dat h"t de Re
geering zooveel zal kosten. Zooveel jeugdige grijsaards zi jn 
er onder de Inlanders uiet. 

Ik dank U, Mijnbeer de Voorzitter. 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Hoe sym-
pathiek het betoog van den heer Soejono ook klonk, moet 
ik mij toch aansluiten bij hetgeen dool' den heer Fruin is 
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gezegd. ~iet het geven VUil onderstand toch in een geval, 
zou de Regecl'ing de deur openstellen voor verdere VCl'

zoeken van anderen, die nog na hun pensionnecring zijn ge
trouwd j dan wel in de hand werken, dat oude gepension
neerdc ambtenaren nog eens zouden gaan trouwen, ten
einde de eeu of andere vrouw onderstand deelachtig te 
kUlUleu doeu wordeu. Om dit te voorkomen, geloof ik dat 
het betel' is deze aangelegenheid op een andere plaats bij 
de Rcgcering voor te brengen, in plaats van hier nu inci
denteel een precedent te stellen, dat naar het mij voor
komt, fnuikende gevolgen kan hebben. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter : Alvorens thans den heer De Hoog 
te verzoeken, eventueel op hetgeen naar voren is gebracht 
te antwoorden, zou ik den heer Socjono willen vragen of 
het uitdrukkelijk zijn bedoeling is, dat in afwijking YUll het 
advies der comnlissie aan de Regccring zal worden voorge
steld in dit geval den gevraagden onderstand te verleenen 
of dat hij, behalve dat of in plaats daarvan, de Handelingen 
van de besprekingen, die bier gehouden zijn, wil overleggen. 

De heel' S 0 e jo 11 0 : H et laatste is mijn bedoeling, Mijn
heer de Voorzitter. 

De heer D e H oog, Voorzitter vun de Commissie voor 
de Verzoekschriften: Uijnheer de Voorzitter! ~Iet den heel' 
Soejono heb ik reeds over deze aangelegenheid gesproken, 
dus ik zal heel kort kunnen zijn. 

In de eerste plaats zou ik el' op willen wijzen, dat de 
Ileer Soejono de vergelijking, die hij in dit verband tracht 
te maken tussehcll de Europeesche ambtenaren en de In
lalldschc, een beetj e te vaag stelt en dat Cl' voor de pen
sioenen del' weduwen van Europecsche ambtenaren, bv. t. a. v. 
het verschil iu leeftijd tusschen vrouwen man, dergelijke 
vrij zware bepalingen bestaan, waarmede uiteraard thans 
de Inl andsehe ambtenaren hcelen,.al niet te maken hehben, 
dat een vcrgelijking uict zonder meel' op kun gaan . 

Ik wil dan in bet algemeen opmerl\cn, dat el' in bet 
laatste jaar telkens al geprobeerd is incidenteel wijziging 
te kl'ijgen in het standpunt del' Regecring ten aanzien van 
de weduwen van de Inlalldsehe ambtcnaren. De Regeering 
llCeft in uitzicht g:esteld, dat bilUlen afzienbaren tijd een 
Inlandseh weduweu- en wcczenfonds tot stand zal komen 
cn daarom aellt de commissie het niet juist, op dit oogen
blik incidenteel naar aanleiding yun cen verzoekschrift een 
principiecle wijziging naar yoren te brengen, waal' waal'
schijnlUk binnen betrekkelijk korten tijd de genoemde ont
werp-regeling bij den Volksraad in behandeling zal komen 
en dus aan alle desbetreffende wellschen uiting zal kunllen 
worden gegeven. Tn verband daarmede heeft de commissie 
gemeend- ik heb het den heer Soejono reeds medegedeeld -
haar standpunt, dat neergelegd is in de conclusie, te moe
ten handhaven. Alleen is er geen bezwaar tegen, de Han
delingen van het .College van Gedelegeerden op dit punt, 
- niet alleen dus de woorden, gesproken door den heel' 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(DE HOOG, SOEJONO, VOORZITTER.) 
Soejono, maar ook die van de heeren Fruin, Oetoyo, en 
Kiès - tel' kennis vau de Regeering te brengen. Verder 
meent de commissie niet in haar voorstel tot wijziging van 
de eonclnsie te moeten gaan. 

De beer S 0 e jou 0: ~Iijnheer de Voorzit.ter! Nog 
enkele opmerkingen naar aanleiding van wat eenige heeren 
naar voreu hebben gebracht. Ik ben er den Voorzitter van 
de commissie voor de verzoekschriften dankbaar voor, dat 
hij mijn beschouwingen in de aandacht van de Regeering 
wil a'-PlbeveJen. 

De beer Fr u in: Maar de mijne ook ! 

De heel' S 0 e jon 0: Natuurlijk de Uwe ook; ik !Jeb 
daartegen uiteraard ook geen bezwaar. Ik heb voorop
gesteld. dat de vergelijking met de Europeesehe landsdie
naren mank gaat. Ik weet, dat verschillende omstandig
heden ertoe medewerken, dat het voor de Europeesche amb
naren financieel niet bepaald licht is, deelgenoot van het 
W.- en W.-fonds te zijn en dit bestaat voor de Inlandsehe 
ambtenaren nu eenmaal in het geheel niet. Maar deze om
standigheid geldt voor allc InJandsehe ambtenarell , ongeacht 
of ze vóór of na hun pCllsionnccl'ing zUn getrouwd j m. a. w. 
de bestaande yersehillen op dit punt met de Europeesche 
ambtenaren zijn geheel dezelfde voor de Inlandsehe amb
tenaren, die vóór die na hun pensionnecring zijn getrouwd. 

Omtrent hetgeen de heel' Kiès naar voren heeft gebracht 
moet ik zeggen, dat ik een geheel anderen dunk heb betref
fende de opvatting van Inlanders en dus ook van Inland
sche nmbtenaren over het huwelijh: dan hlj. Ik geloof niet, 
dat hetgeen ik voorsta een pl'ikkel z:11 :r.ijn VOOl' die ambte· 
narcn, om op hooger.n leeftijd nog te gaan trouwen . Wij 
moeten bovendien in aanmerking nemen, dat - zooals ik 
reeds betoogde - een grens moet worden getrokken bij 
den 65-jarigen leeftijd. 

Wat de ineidenteele behandeling dezer zaak betreft, 
Mijnheer de Voorzitter, ben ik het er eigenlijk mee eens, 
dat het thans niet de meest geschikte gelegenheid is, om 
deze pl'inc:ipieele kwestie naar voren te brengen . Het komt 
echter meel' voor, dat kwesties, die incidenteel naar voren 
worden gebracht, meel' tot OllS spreken dan wanneer dit 
geschiedt bij de algemeene beschouwingen over de begroo
tillg. Deze eischen zooveel van onze aandacht dat wij daar
bU dikwijls niet de gelegenheid hebben, dergelijke zaken 
te behandelen. En het zal VOOI' de Regeering weinig ver
schil maken, of ze deze opmerkingen nu hoort of bij de 
behandeling del' begrooting'. 

De gewijzigde conclusie betreffende verzoekschrift 4, 
wordt zonder hoofdelijk stemm ing aangenomcn. 

De Voo r zit t c J': A a n deo l' dei s d e b c h a n
deling van verzoekschrift No. 5. 

Yerzoek. gedagteekend Sigli 25 September 1928, van 
Teu'koe Ali e."" houdende klachten tegen den Wd. 
Oeleebalang van de IX èlloekims Keumangan. 
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(KERKKAMP, DE HOOG.) 
Brieven van den lsten Gouvcl'uements Secretaris 

van 27 Maart 1929 No. 629/II en 6 Juli 1929 No. 1575/II 
hebben op deze aangelegenheid betrekking. 

De commissie stelt voor bovengenoemde Regeerings
urieven ter lezing te leggen tel' secretarie van den 
Volksraad. 

De heel' KeI' k kam p: ~fijnheer de VDorzitter! Dit 
verzoekschrift is thans voor den tweeden keel' bij dit Col
lege in behandeling al blijkt het niet uit de conclusie van 
de commissie, die slechts voorstelt de Regeeringsbrieven ter 
lezing te leggen t er Secretarie van den Volksraad. 

Den vorigen keer is de conclusie op voorstel van dezelf
de commissie geweest om, lllet tCl'zijdelegging van het re
kest, omdat hct <1001' anonymi onderteekend was, de Re
geering te verzoeken wel te willen mededeelen, of een 
onderzoek is ingesteld naar de geschetste tDestanden en 
·zoo ja, Dm den Volksraad met den uitslag van dat onder
zoek in kennis te willen stellen. 

1\u blijkt, dat de Regcering op dat verzoek \'a n het col-
1ege ni ct wcnseh! in t e gaan op grond van het volgende. 
De Regecring ziet daarin een feitelijke aantasting van het 
beginsel, dat nopens anonieme klachten geen iulichtingen 
wDrden verstrekt. Ik kan mij met dat beginsel vDlkomen 
, tcl'eenigen ten opzichte van de verzoekers, maar wanneer 
de VDlksraad den indruk krijgt uit een rekest, al blijkt 
oDk later, dat dit Dnderteekend·is met gefingeerde namen, 
dat de toestanden niet zijn, zDoals zij behooren te zijn en 
daarom aan de Regecring vraagt of een onderzoek is in
gesteld en 7.00 ja, of het college dan met het resultaat van 
dit ond~rzoek in kennis mag worden gesteld, lijkt mij een 
afwij7.cnd antwoord van de Regeering wel zeel' bevreem
dend . 

Uit dagbladberichten van den laatsten tijd is gebleken, 
dat sommige A tjehsehe hoofden een positie innemen van 
zoodauigen aard dat daar misbruik van geJllllakt kan wor
den en ook wel eens gemaakt wordt. Ik weet vau vroeger, 
dat het bestuur de hoOfden zeer heeft te ontzien en dus ook 
rekening heeft te houden met de nitzonderlijke positie van 
die hoofden. maar daaraan z:ijn grenzen cn het schijnt voor 
te komen, dat men die hoofden wel eeus meer ontziet dan 
wenschelijk is ten opzichte van de bevolking. 

Nu acht ik het niet uitgesloten, dat wij hier ook met een 
dergelijk geval te maken hebben. Ik veronderstel, dat de 
Regeeri ng de zaak heeft laten onderzoeken en derhalve op 
de hoogte is en dan vind ik het uiet meer dan natuurlijk, 
dat wanneer het college vraagt of oen onderzoek is ingesteld 
en zoo ja, of gehoord mag worden wat het resultaat van 
dat onderwek is, de Regeering daarvan mededeeling doet. 
De weigering om de gevraagde inlichtingen te verstrekken 
heeft mij dan ook zeer bevreemd. Daarom zou ik aan de 
commissie willen vragen, of zij geen aanleiding kan vinden 
hierop de aandacht van de Regeering te vestigen. 

De heer D e II DOg, Voorzitter der Commissie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Ik meen uit het 
,begin van de redevoering van ons geacht medelid, den heer 

(DE HOOG, VOORZITTER.) 
Kerkkamp, te hebben moeten opmakcn eeu zeker verwijt 
aan de commissie VOOr wat betreft de bewoordingen der 
voorgebrachte conclusie. De heer Kerkkamp heeft zelf aan
gehaald, dat den vorigen keer de commissie ecn andere 
conclnsie heeft voorgebracht ten aanzien van ditzelfde ver
zoekschrift. Daarop wil ik even dieper ingaan. De com
missie heeft zich gesteld op het standpunt, een standpunt, 
dat in alle parlementen - ili: wil hiermede niet zeggen, 
dat de Volksraad een parlement is - wordt aangenomen, 
n.l. dat eeu anouieme klacht zonder meer terzijde wordt 
,gelegd, uiet alleen ten aanzien van de klagers, want uit 
den aard der zaak kan men geen inlichtingen geven aan 
klagers, die anoniem zijn, maar ook ten aanzien van de 
kwestie zelf. De commissie vonel echter aan den anderen 
kant de gevallen, die aangehaald werden in het rekest, 
van dusdauige beteekeuis, dat zij naar aanleicling daarvan 
voorstelde om de klachten onder de aandacht van de Re
geering te brengen. Er is toen door verschillende leden 
van dit college nog het "'oord gevoerd over deze kwestie 
en dit alles is ter kennis gebracht "an de Regeering, Indel'~ 
daad, Mijnheer de Voorzitter, na deze voorgeschiedenis 
moet ik zeggen, dat het antwoord del' Regeering ook de 
commissie heeft bevreemd' en teleurgesteld. ,Vanneer hiel' 
toch vanwege het algemeen belang in het college de aan
dacht der Regeering wordt gevestigd op klachten, die 
voorgebracht worden dan lijkt het de commissie uiet juist, 
dat de Regeering een dergelijk afwijzend standplmt in
neemt, als Zij thans heeft gedaan . 

D e bedoeling van het tel' lezing leggen ter secretarie 
van d& verzoekschriften is dan ook uiet anders - dat heb 
ik reeds meerdere malen in deze zaal verklaard - dan den 
leden van dit college de gelegenheid te geven zich hierover 
uit te spreken en om dan de besprekingen en den geest, 
die daaruit naar voren treedt ter kennis van de Regeering 
te brengen. In verband hiermede is er natuJlTlijk niet het 
minste bezwaar tegen om hetgeen de heer Kerkkamp hier 
in dit verband heeft ,gezegd en hetgeen ik hierop heb ge
antwoord, ook ter kennis van de Regeering te brengen en 
de commissie wijzigt hierbij dan ook de conclusie op clit 
'Vel'~oekschrift in dien zin . 

De g'ewijzigde conclusie op vcrzoek No, 5 wordt zonder 
hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voo l' zit ter: A a n deo l' dei s de b e h a n
del i n g van ver z 0 ek s c h I' i f tNo. 6. 

Verzoek, gedagteekend Lamper 1 September 1928, van 
I Nengah Gendjong en I Nengah Robed, om teruggaaf van 
gronden. 

Brieven van den 1sten Gouvernements Secretaris van 10 
Juli 1929 No. 1611/B en 30 October 1929 No. 2343/B hebben 
op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressanten, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, te 
berichten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verleenen van tussehenkomst. 
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De conclusie op dit verzoekschrift wordt zonder beraad

slaging en zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De V 0 0 l' zit te l': In verband met het door den Voor
zitter der commissie voor de verzoekschriften in den aan
vang dezer vergadering medegedeelde, maakt verzoekschrift 
No. 7 geen onderwerp van bespreking uit. 

Aan de orde is de behandeling van verzoekschrift No. 8. 
Verzoek, gedagteekend Lingga Radja 10 J annari 1929, 

van Dcmbi c.a., kampoenghoofdell in de onderafdceling 
Dairilanden (ros. Tapanoeli ), inzake erfpachtsni.tgiftc. 

Brief vun den I stmI Gouvernemcnts Secretaris van 16 J uIl 
1929 No. 1661/13 heeft op dit "erzoek betrekking. 

De commissie stelt VOO1', adressanten, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrief, te be
richten, dat onder de bestaaude omstandigheden geen termen 
aanwezig worden geacht YOOl' het ,"o1'loonon van tusschcn
komst. 

De heel' KeI' k kam 1': Mijnheer de Voorzitter! Met 
deze conclusie der corrunissie kan ik geheel accoord gaan. 
Ik zon sleehts een kleine wijziging willen voorstellen. Bo
vendien doet het mij zeer veel genoegen, dat ik lOOe\~Cn ynn 
den Voorzitter dcl' commissie YOOl' de verzoekschriften heb 
gehoord, dat het de bedoeling is, om de antwoorden, 100· 

pende over een in de Maleische taal gesteld rekest, ook iJl 
het lIfaleiseh te doen plaats hebben, en bovendien daarbij een 
'Maleisch afschrift over te leggen van de stukken der He
gecring. Ik geloof, dat dit voor de betrokkenen een zeer 
welkome beslissing zal zijn. 

De wijziging, die ik zou willen voorstcllcll, is een klei 
omschrijving van hetgeen in de conclusie staat, 
vervanging vau de woorden: "onder de bestaande omstull· 
digheden". Degenen, die het rekcst niet gelezen hebben, 
kennen die omstandigheden natuurlijk niet; daarom zou ik 
gaarne daarvoor in de plaats willen stellen: 

"nu het voorgeschreven plaatselijk onderzoek, waarbij be
langhebbenden de gelegenheid hebben hun bezwaren voor 
te brengen, nog niet heeft plaats gehad". 

De JlCer D e 1100 g : Voorz ittcr del' commissie voor do 
verzoekschriften : 1I1ijnheer de Voorzitter! Ik zal begin
nen met officieel hiel' nogmaals te verklaren hetgeen de 
heel' Kerkkamp zooeven heeft aangegeven, namelijk, dat de 
commissie een verandering zal brengen in haal' werkwijze, 
nl. , dat voortaan bij het zenden \'an een afschrift van een He
geeringsa ntwoord dit antwoord in het Maleisch zal worden 
vertaald. 

W at nu de wijziging betreft, clie de heer Kerkkamp hiel' 
vaal'stelt, daartegen heeft de commissie geen bezwaar . 

De gewijzigde conclusie op verzoekschrift No. 8 wordt 
zonder hoofdelijke sterrunillg aangenomen. 

De V oor zit t e r: A a n d e o r dei s d e b e h a n
d e ling van de v e r zoe ks c hriften: 

No. 9 Verzoek, ollgedagteekend, van Kiagoes Hadji Mo
hamad Ali bin Chatib Mahmoet e.a., inzake het in beheer 

(VOORZITTER, KOESOEMO OETOYO.) 
nemen door de gellleente Palemba ng van een aan de moskee 
aldaar toebehoorend stuk wakaf-grond. 

Brief van den l sten Gouvcrnemcnts Secretaris van 17 
Juli 1929 No. 1674/B heeft op dit verzoek betrekking. 

Waat· uit bovengenoemden Regeeringsbrief blijkt, dat eeu 
tot de Regeering gericht gelijkluidend bezwaarsehrift werd 
ingetrokken en ui t de tel' beschikking van de Regeering 
staande processen-verbaal van onderzoek is gebleken, dat 
de moslimsche gemeente te Palembang geeued ei bezwaar 
had tegen den afstand van het stuk wakaf-gl'ond teu alge
meenen nutte, stelt de commissie voor adressant, onder toe
zending van bedoelden brief, te berichtell, dat geen terlllen 
nunwezig worden geacht voor het verleenen VUIl tusschen· 
komst. 

No. 10. Verzoek, gedHgteckcnd Samalanga 23 Augustus 
1928, van een 9·taL ingezetenen van Samalangu, houdende 
kl3(:hten tegen den zelfbestllurdcr. 

Brief ,'an den lstcn aOUn~ l'lll' ml'llt s ~::k{,l'elat' i s nlll 19 

Juli 1929 No. 1690/ II heeft op dit verzoek betrekking. 
Waal' uit boYel1gel1oemden Hcgeerillgsbrief blijkt, dat bij 

gehouden onderzoek niet is gebleken van de in het r ekest 
genoemde daden van willekeur, doch wel, dat de klagers 
zich bij de onderteekening vall het verzoekschrift van ge
fingeerde namen hebben bediend, stelt de commissie VOOr 
het rekest tel' zijde te leggen. 

Deze conclusies op de verzoekschriften Nos. 9 en 10, wor
den zonder hoofdelijke stemming aangeuomen. 

Y 0 0 l' zit te l' : Aan de orde is de behandeling van 
verzoekschrift 11 : 

\-erzoek, gedagteekend Kadipaten 21 Mei 1929, van Ra
den §oçrjfllJil inzake de uitgifte van gronden in erfpacht 
aan de suikerfabriek Kadillilten b 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 1 Fe· 
bruari 1929 No. 188/B heeft op een yorig verzoek ,'an 
adressant betrekking. 

\Vaar de Regeering in bovengenoemden Regeeringsbrief 
heeft bekend gesteld, dat Zij, indien bepaalde personen 
kunnen bewijzen of zelfs voldoende waarschijnlijk kunnen 
maken door ecn verkeerden of onwettigen maatregel van het 
bestuur of de Hegcering te zijn benadeeld, bere id is de 
geleden schade te vergoeden, stelt de commissie voor 
adressant te berichten, dat hU zich met Zijll verzoek tot de 
Regeering za l hebben te wenden. 

De heer I~ 0 e s 0 e m 0 0 e toy 0 : l\Iijnheer de ' Tom,· 
zitter. De kwestie die ik heden onder de aandacht van 
ons College zou willen brengen, is zeel' oud en zeer ingctwik
keld; zeel' olld, OÖldat het eerste verzoek terzake is ingediend 
op 14 Maart 1927, dat is dus 21/ 2 jaar geleden, en Zeel' in
gewikkeld, niet alleen, omdat het hier een grondkwcstie 
betreft, maar ook, omdat de Regeering in haar antwoord 
volmondig heeft toegegeven, dat hier min of meer onregel
matigheden hebben plaats gehad. Het betreft hier gronden 
in erfpacht aan de snikerfabriek Kadipaten verleend. 
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Volgens rekestranten Raden Soerjann c.s. zijn daaronder 

bonwgtondcn, die volgens de bepalingen niet in erfpacht 
mogen worden nitgegeven en voorts hebben de rekestranten 
er bezwaar tegen, dat de bevolking bij de nitgifte van die 
erfpacht niet is geboord. 

De eerste nitvoerige bespreking van deze kwestie in ons 
college heeft plaat s gehad in de maand F ebruari 1928. 
Daarbij bebben, bchalYe de voorzitter van de commissie voor 
de verzoekschriften, ook het woord gevoerd ons geacht medc
lid, de heer Van Helsdingen, ons gewezen medelid, de heer 
Stoh-vis, en de nieuw-benoemde hoogleeraar in ons midden, 
ons geacht medelid, de heer Schmntzer. Deze laatste drie 
heeren hebben op ecn nauwkeuriger onderzoek in deze zaak 
aangedrongen. Op die besprekingen in ons college is een 
uitvoerig antwoord ,binnengekomen van de Rcgeering en om 
het standpunt der Regeering alle recht te do n wedervaren 
en ook om ons college inzicht te doen geven in den loop van 
zaken, zondt U mij wellicht kunnen veroorloven, ,rijnhccr 
de Voorzitter, eenigc gedeelten van dat Regecl' in gsa ntwoord 
hier voor Ie lezen. 

De Vo o r zit te r: Daartegen beslaat geen bezwaar. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voorzitter! 
Het Regeel'ingsanlwoord dateert van 2{ Juli ]928. Er staat 
o.a·. het volgende in: 

"Bij de invoering in de jaren 183] en 1832 van de 
Gonvernements-indigocultuur in de residentie Cheribon 
werd te 'Kadipaten eene 'fabriek opger'icht \oor de 
bewerking van het product en werden de nabijgelegen 
gronden . ten behoeve van het Gouvernement door de 
iJevolking in z.g.n. cultuurdienst ontgonnen. Aangezien 
de resultaten van den aanplant niet bevl'edigend waren, 
werden in 1835 de 203 bouws on tgonnen gronden door 
het Gouvernement verhuurd voor het aanleggen van 
suikerriettuinenJ terwijl den hUID'der werd vergund den 
aanplani uit te breiden tot 400 bouws". 

l\{ijnheer de Voorzitter. Hier zou ik even willen op
merken dat dus in 1835 reeds 203 bouws ontgonnen gronden 
waren, ontgonnen in cultuurdienst, dus bezit der cultuur
dienstplichtigen, hetzij communaal, hetzij individueel. 

Ik ga thans met het Regeeringsantwoord verder : 
"In 1843 werd eCn nieuwe huurovereenl{OIDst aange

gaan betreffende een uitgestrektheid grond van 400 
bouws. Toen in 18'60 om eene verlenging van het huur
contract werd verzocht, kwam aau, het licht dat bij de 
onderneming meer grond in gebruik was, dan waarL'p 
zij volgens de vroegere overeenkomst recht had". 

Mijnheer de Voorzitter! Hier is de eerste onregelmatig
heid. Het Rcgeeringsantwoord gaat dan verder als volgt: 

"Uit een ingesteld onderzoek bleek, dat door de on
dcrneming in totaal 5971/2 bouw waren geoccupeerd, 
doch dat niet met zekerheid was na te gaan in wellren 
rechtstoestand de te veel geoccupeerde 197112 bouw ver
keerden, v6órclat . zij door den huurder in bezit waren 
genomen. In verband hiermede werd bij het besluit 
van 30 October 1862 No. 19 de Directeur der Cultures 

gemachtigd om, onder nadere goedkeuring der Reget::
ring, met de belanghebbenden eene overeenkomst aan 
te gaan, strekkende tot verlenging voor den tijd van 
20 jaren van de huur en verhuur der tot de onder
neming Kadipaten behoorende gronden, echter tot eetl 
uitgestrektheid van niet meer dan 400 bouws, terwijl 
voorts bepaald werd dat aUe mcerdere, tot de onderne
ming gerekend wordende gronden, zoo spoedig doenlijk 
aan de bevolking zouden moeten worden teruggegeven. 

De op deze wijze gesloten huurovereenkomst werd in 
1874 - als gevolg van de invocring van de nieuwe 
Agrarische Wetgeving, welke de vestiglng van erf
pacht mogelijk maakte - op verzoek van de belang
hebbenden verbroken, tegen gelijktijdige vestiging voor 
den tijd van 75 jaren" - ik herhaal, Mijnheer de 
Voorzi tter, voor den tijd van 75 jaren - "van het erf
pachtsrecht op de cvenbedoelde 400 bouws. 

Intussehen was aan den bij evcngenoemd besluit van 
30 October 1862 )/0. 19 gestelden eiseh tot ternggaaf 
aan de bevolking van alle destijds door de onderne
ming geoccupeerde, doch niet in huur afgestane gron
den, nimmer volledig voldaan' '. 

Dit is de tweede onregelmatigheid, Mijnheer de Voor
zitter . 

"Bij de conversie in .1874 bleef di t onopgemerkt, daar 
toen geen ni euwe opmeting plaats vond j de afstand in 
erfpacht geschiedde op den van het perceel b es t a a n
den meetbrief cn de daarbij behoorende kaart. E erst 
in het jnar 1902, bij de nameting door het landrente
kadaster, bleek, dat de onderneming toch nog 517 bonw8 I 

occupeerd~, derhalve nog steeds 117 boml's te veel. I 

Aangezien de toenmalige Resident van Cheribon in 
het belang van de bevolking, die grond noodig had I 
voor den Inlandsehen landbouw, bezwaar maakte tegen 
uitbreiding van hct erfpach tsperceel met de evenbe
doelde 117 bouws, welke zonder wett igen titel wareu 
geoccupeerd, werd, nadat de in den oorspronkelijken 
meetbrief aangegeven grenzen op het terrein waren 
uitgezct (derhalve de van ouds toegestane 400 bouws), 
door het bestuur in overleg met dcn gemachtigde der 
erfpachters" - ik herhaal , :Mijnhecl' de Voorzitter, in 
overleg met de gemachtigden del' ondel'neming, de 
erfpachters - "nagegaan welke terreinen zonder be
zwaar bij de onderneming zouden kunnen worden ge
voegd en welke gronden ten behoeve van de bevolking 
gereserveerd dienden te blijven. Als r esultaat van dit 
onderzoek werd ten slotte dool' den Resident in over
weging gegeven om den toestand in dier voege te 1'e
gulariseeren, dat het oude erfpachtsrecht van 1874 zou 
worden teruggenomen en dat daarna een nieuw el'f
pachtsrecht" - ik herhaal : een nieuw erfpaehtsrecht 
~fijllheer de Voorzitter - "zou worden gevestigd op 
het oude perceel van 400 bouws onder toevoeging 
yau eenige stukken grond ter gezamenlijke grootte van 
ongeveer 40 bouws . 
. Aangezien het waarschijnlijk mocht heeten - zij het 

ook, dat daaromtrent geen zekerheid was verkregen -
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dat de door de onderneming zonder titel bezeten gron
den reeds ongeveer 60 jaren geleden door den toen
ma]jgen huurder van Kadipaten in ontginning waren 
gebracht, bestond er naar de meening van de Regee
ring geen overwegend bezwaar tegen, om op de door 
den Resident aangegeven wijze een einde te maken 
aan den reeds zoo lange jaren bestaanden onregelma
tigen toest~nd". Dus hier erkent de Regeering zelf, 
dat er een onregelmatige toestand bestond. "Bij be
sluit van 20 Januari 1904 No. 26 werd meergenoemd 
gewestelijk bestuurshoofd dan ook gemachtigd het noo
digc te verrichten voor de vestiging vau het nicuwe 
erfpachtsrecht op een uitgestrektheid grond van + 
440 bouws". 

De heer Fr u in: Voor een periode van hoeveel jaren! 

De heer Ko e s 0 e m 0 0 ct 0 y 0: Dat is altijd voor 
75 jaar. 

De heer F r u in: Dus weer voor een nieuwe periode. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 e toy 0 : 

"Dat bij de nieuwe regeling van de grenzen van het 
erfpachtsperceel in 1904 geen fouten zijn begaan - de 
hcer Schmutzer o.a. besprak dit punt - kan uiteraard 
thans, na zooveel jaar. niet categorisch worden ver
klaard, doch aangezien die nieuwe regeling plaats vond 
op voorstel van het toenmalige hoofd van ge\vestelijk 
bestuur in het belang der Inlandsehe bevolking, kan 
worden aangenomen, dat daarbij zooveel als maar 
eenigszins billijk knn worden geacht rekening is ge
houden met bepaalde aanspraken van de bevolking, ter
wijl het een aan zekerheid grenzende waarschijnlijkheid 
moet worden geacht dat destijds, zooals steeds gebrui
kelijk voor de vaststelling van de grenzen der pereeelen, 
overleg is gepleegd met de Inlandsche ambtenaren en 
hoofden en de betrokken dessa's". 

Mijnheer de Voorzitter! Dit laatste, met name dat over
leg is gepleegd met de Inlandsche ambtenaren en hoofden en 
de betrokken dessa 's is naar mijn mcening niet zoo maar te 
aanvaarden, ook niet, omdat het min of meer in tegenspraak 
is met de verklaring van de Regeering zelf, die ik wojuist 
heb geciteerd. Deze verklaring luidt, dat door den Resident 
van Cherihon in 1902 in het belang der bevolking bezwaar 
werd gemaakt tegen de zonder wettigen titel gedane oceuptie 
van 117 houws ter uitbreiding van het erfpachtsperceel Ka
dipaten, en - nu citeer ik woordelijk, Mijnheer de Voor
zitter: 

I,door het bestuur in overleg met den gemachtigde 
der erfpachters is nagegaan" - dus alleen met den 
gemachtigde der erfpachters Mijnheer de Voorzitter" -
welke terreinen zonder bezwaar bij de onderncm ing 
zouden knnnen worden gevoegd, en welke gronden ten 
behoeve van de bevolking gereserveerd dienden te 
blijven". 

Hieruit kan worden geconcludeerd , dat de mogelijkheid 
Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. ..., 

bestaat, dat, al lijkt het vreemd, de betrokken lnlandsche 
ambtenaren en de betroken hoofden en de dessa 's terzake 
niet werden gehoord. Dit is, omdat het overleg alleen heeft 
plaats gehad met den gemachtigde van de erfpachters_ 
Mijnheer de Voorzitter! Hieruit blijkt wel, dat er voldoen
de aanleiding bestaat voor een nader onderzoek. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hierbij wel de volgende 
vragen willen stellen. In de eerste plaats: Bestaat er 'bij 
de bevestiging van bet erfpachtsrecht geen proces-verbaal 
van onderzoek, dat aantoont, dat de bevolking is gehoord' 
Ik weet zeker, dat volgens de bestaande bepalingen het 
hoorcll van de bevolking in een proces-verbaal moet wor
den vastgelegd. 

Ten tweede: of er geen Inlandsche ambtenaren van 1904 
meer zijn, zij het dan misschien reeds gepensionnecrd -
ik ben zelf van 1891, Mijnheer de Voorzitter, dus ouder 
dan deze ambtenaren - die mijn eerste vraag bevestigen 
of ontkennend klmnen beantwoorden. 

Ten derde: liggen de betwiste gronden inderdaad in de 
kom der dessa Kadipaten, zooals in het nieuwe rekest van 
den heer Soerjana e. s. is naar voren gebracht' Liggen die 
gronden inderdaad in de kom van de gemeente, dan is het 
toch zeer waarschijnlijk, Mijnheer de Voorzitter, dat die 
gronden toen bij de uitgifte in erfpacht in 1904 reeds ont
gonnen, dus reeds bouwgrond waren. 

Ten vierde zou ik willen vragen, of het waar js, wat in 
het nieuwe rekest van den heer Soerjana e. s. is vermeld, 
n.l., dat een zekeren Sanja, die in 1914, dat is dus vijftien 
jaren geleden, Mijnheer de Voorzitter, een verzoek zou 
willen richten tot het bestuur om teruggave van bouwgron
den, hij een toelage van f 45.- 's maands van de fabriek 
Kadipaten heeft gekregen, plus een huis en s.wah, bliJK
baar om hem zijn mond te doen houden en 2ijn verzoek
schrift niet te laten doorgaanIDergelijke feiten, Mijnheer 
de Vool'zi ltel' , zijn ni et moeilijk te constateereu . Ik geloof, 
dat een onderzoek in de?e richting heel wat aan het licht 
zou kunnen brengen. 

Mijnheer de Vool-<itter! Ik 'zou verder nog will en op
merken, dat de Regeering den bewijslast niet op rekes
tranten mo et leggen. zooals in het slot van Haar laatste 
antwoord aan het College vlln Gedelegeerden werd gezegd. 

Dat slot luidt aldus, :IIbjnheer de Voorzitter, - het is 
een hrief van 1 F ebruari van dit jaar -

.. Mochten bepaalde personen kunnen bewijzen of 
zelfs voldoellde waarsehijnlijk kunnen maken, dat zij 
door een vCl'keerden of onwettigen maatregel van het 
bestuur of van de Regeering, schade heb'ben geleden, 
dan is de Regeering bereid, deze schade te vergoeden". 

Mijnheer de Voorzitter! Zooals reeds gezegd, ik zou de 
Regeering willen verzoeken den bewijslast in deze niet op 
requestranten te werpen. De Regeering weet heel goed, hoe 
moeilijk het is om in grond kwesties de noodige getuigen 
te bekomen. Dat 'zal hier in het geheel niet zoo gemakkelijk 
zijn, daar deze kwestie reeds in het jaar 1904 is ontstaan, 
dat is dus een kwart eenw geleden. De Regeering heeft dit 
zelf ondervonden, ik behoef het dus niet meer te verduida
lijken. 
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Terecht hebben onze geachte medeleden, de heeren Van 

Helsdingen en Schmutzer, gewezen op de vasthoudend
heid, waarmede dit verzoek telkens weer is naar voren 
gebracht. Het eerste verzoek ten deze dateert, volgens het 
laatste request van den heer Soerjana, van 1902. Later 
zijn rekesten ingediend in de jaren 1903, 1914, 1921, 1924 
en 1926, terwijl het laatste rekest blijkbaar ooK. aan ons 
College gericht is. 

Doch met dat al, ik ga wel accoord met het standpunt 
door de commissie voor de verzoekschriften ingenomen. 
Ik zou alleen aan haar conclusie nog iets willen toevoegen. 

De conclusie van de commissie luidt n.l.: 
"Waar de Regeering in neven genoemden Regeerings 

brief heeft bekend gesteld, dat Zij, indien bepaalde 
personen kunnen bewijzen of zelfs voldoende waar
scMjnlijk kunncn maken door een verkeerden en on
wettigen maatregel van het bestuur {lf de Regeering 
te zijn benadeeld, bereid' is de geleden schade te ver
goeden, stelt de commissie voor adressant te berich
ten, dat hij zich met zijn verzoek tot de Regeering 
zal hebben te wenden ". 

Ik zou hieraan nn willen toevoegen: 
"zoomede Haar" - dat is dus de Regeering - "te 

verzoeken, terzake een nader onderzoek te doen in
stellen ", 

Tenslotte zou ik de Regeering toch ernstig in overwe
ging wmen gcven in deze kwestie van het recht, niet op 
eenige honderden guldens te zien en indien de waarschijn
lijkheid wordt aangetoond •. dat hier een onregelmatigheid 
is begaan, de schade-lijdende desa lieden voldoende tegemoet 
te komen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer F rui n: Mijnheer de Voorzittcr! Ik moet Ihe
kennen, dat ik met eenige verbazing de lange inleiding van 
den heer Koesoemo Oetoyo ten aanzien van dit verzoek heb 
aangehoord, Wat toch is het gevaLT Nog niet zoo lang 
geleden hebben deze requestranten zich met een verzoek 
tot den Volksraad gewend en naar aanleiding daarvan 
heeft de Regeering een standpunt ingenomen, dat, althans 
naar mijn meening, buitengewoon royaal mag worden ge
noemd. De Regeering heeft zich namelijk niet op het stand
punt gesteld, dat de heeren, die zich hebben beklaagd en 
meenden recht te hebben op schadeloosstelling, zich maar 
moesten wenden tot den rechter, integendeel, Zij heeft 
gezegd: wanneer er schade is geleden door onze hande
lingen, dan zijn Wij dadelijk bereid die schade te ver
goeden. De Regeering is daarbij naar mijn meening nog 
verder gegaan dan in een procédure gewoonte is. Zij heeft 
gezegd: die schade behoeft niet eens bewezen te worden; 
als maar waarschijnlijk wnrdt gemaakt dat schade is ge
led,en, zijn W'ij, de Regeering, bereid die te vergoeden. 

Onder die omstandigheden begrijp ik niet, dat de heer 
Koesoemo Octoyo nu nog verder wil gaan en wil zeggen: 
kijk, de heeren behoeven in het geheel niets te bewijzen, 
de Regeering moet maar bewijzen dat Zij ongelijk heeft 

(FRUIN, MIDDENDORP.) 
gehad. Wal1t daarom komt feitelijk het verzoek van den 
heer Koesoemo Oetoyo neer. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: De heeren hebben 
hun best gedaan hunnerzijds een bewijs te leveren, doch 
konden het niet. 

De heer F l' U in : De heer Koesoemo Oetoyo zegt, dat 
deze heeren huu best hebben gedaan om te bewijzen, 
doch Mijnheer de Voorzitter, dat blijkt niet. Wat alleen 
is gebleken, is dat, terwijl zij de verklaring der Regeering 
hebben gekregen, zij zich wenden tot het verkeerde adres, 
nl. den Volksraad iiJ. plaats van tot de Regeering, die zegt: 
maak het ons aannemelijk. Misschien wordt naar aanlei
ding van het laatste rekest de zaak aannemelijk geacht, 
dat wil ik niet beoordeelen, doch de Regeering he e f t ge· 
zegd: kom bij mij en, als het eenigszins aannemelijk is, 
dat gij sehade hebt geleden, vergoed ik U de schade. 

Het komt mij dus voor, dat er niet de minate aanleiding 
bestaat om de conclnsie der commissie te wijzigen. Ik 
meen integendeel die te mogen aanbevelen in de welwillend
heid van dit College. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer M i d den dor p: Mijnheer de Voorzitter ! Mij 
aansluitende bij het betoog van den heer Koesoemo Oetoyo, 
zou ook ik er de voorkeur aan geven, dat de conclusie der 
commissie werd aangevuld met het verzoek aan de Regee
ring om - aldus zou ik het willen formnleeren - een 
onderzoek ter plaatste te willen instellen. 

De Regeeringsbrief van 1 Februari 1929 acht, gelijk er 
staat - ik citeer dus nu -

"een nader onderzoek onvruchtbaar, zoolang dege
nen, die meenen dat hier sprake is van onwettige occu
patie van grond door den erfpachter die bewering niet 
deugelijk staven". 

Maar daarop volgt dan de slotzin: 
• "Mochten bepaalde personen kunnen bewijzen of 
zelfs voldoende waarBcMjnlijk kunnen maken, dat zij 
door een verkeerden of onwettigen maatregel van het 
bestuur of de Regeering schade hebben geleden, dan 
is de Regeering bereid die schade te vergoeden ". 

De Regeering sluit het dus, na al wat over deze zaak 
gezegd en geschreven is, niet uit, dat bedoelde personen 
kunnen bewijzen of zelfs voldoende waarschijnlijk kUIlDen 
maken, dat hun schade behoort te worden vergoed door de 
Regeering. 

Maar dan is het van een Regeering, die Haar bestnurs
apparaat ep speciale diensten heeft om een onderzoek ter 
plaatse in te stellen, een ruimer standpunt als Zij zegt: 
ik zal den bewijslast niet laden op de met bepalingen on
voldoend vertrouwd zijnde dorpelingen ter plaatse, maar 
ik zal onderzoeken in overleg met de betrokkenen ter plaat
se, en Mijnheer de Voorzitter, de resnltaten van dat onder
zoek zouden den Volksraad dan kunnen worden medege
deeld . 

Het lijkt mij dus gewenscht, dat de conclusie worde uit-
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gebreid en dat wij aan de Regeering een onderzoek vragen j 

dan valt er tenminste een beslissing en komt de zaak tot 
eeu oplossing. Nu blijft zij hangende en zal zij af en toe 
meer aan de aandacht van ambtenaren, Regeering en 
Volksraad worden voorgelegd. Hier kan zekerheid worden 
gegeven; laten wij als Volksraad dan ook medewerken die 
zekerheid te verkrijgen. Bedenken wij, dat vaststaat dat 
de bevolking ook vroeger reeds telkens nadeel leed zonder 
schaaevergoeding te ontvangen. 

In 1843 huurde de onderneming 400 bouw, terwijl bij 
een onderzoek in 11360 bleek, dat iu werkelijkheid 597% 
bouw uitgegeven was. In 1862 kwam er 20 jaar huul'ver
lenging, maar daarbij werd bepaald, dat dit Yoor maximaal 
400 ·hon w zou gelden, het meerdere moest aan de bevolking 
worden teruggegeven. Dit blijkt nimmer geheel te zijn 
geschied. 

In 1874 werd de huur iu erfpacht omgezet weder voor 
400 bouw, maar volgens bestaanden meetbrief en kaart, en 
eerst iu 1902 bleek bij nameting dat zelfs toen nog 517 
bouw in handen van de fabriek waren. Dus waarschijnlijk 
Ü, van 1843 af, maar zeker van 1862 tot 1902 minstens 117 
bouw te veel ter beschikking van de onderneming gesteld. 
In 1904 werd hiervan 440 bouw gemaakt en in 1907 400 
bouw. 

De RegeeI1ngsbrief van 24 Juli 1928 zegt aan het slot: 
"De Regeering moet, behoudens onwederlegbaal' 

tegenbewijs, voorshands >blijven aannemen, dat in 1904 
alleen vrij Landsdomein in erfpacht is uitgegeven". 

De Regeeringsbrief van 1 Februari 1929 is al veel minder 
stellig en zegt : 

"Mochten bepaalde personen kunnen bewij zen of 
zelfs voldoende waarschijnlijk kunnen maken," enz. 

De Regeeringsbrief van 24 Juli 1928 spreekt ook van 
IIdc hoogstwaarschijnlijk onware bewering, dat de be· 
volking in 1904 niet zou zijn gehoord ". 

Welnu, een plaatsclijk onderzoek zal zoo goed als zeker 
ook kunnen uitmaken, of dit al dan niet het geval geweest is. 

El' is nog een overweging, die voor uitbreiding der con· 
elusie pleit. In den Regeeringsbrief van 24 Jnli 1928 staat, 
dat de waarschijnlijkheid groot is, dat er bij de Inlandsche 
bevolking misverstand heerscht. Die waarschijnlijkheid 
wordt dan in den Regeeringsbrief duidelijk gemaakt. 

Nu zou ik dit willen opmerken; een plaatselijk onderzoek 
dat de Regeering laat instellen, kan dat misverstand op
heffen en daarmee de bevolking uit de ouzekerheid helpen. 

El' zijn dus veel argumenten, die duldelijk maken, dat 
een Regeeringsonderzoek zekerheid kan brengen voor de in 
onzekerheid verkeel'ende Regeering, betrokkenen en Volks· 
raad. 

Ik dank U, l\fijnhccl' dc Voorzittcr. 

De heer Van Hel sdi n g e n: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik wil slechts een kort woord over deze aangelegenheid 
zeggen. Bij een vorige bespreking heb ik een vrij uitvoerig 
betoog aan een dergelijk rekest gewijd en ik ben tot de 
slotsom gekomen, dat er m. i. juridisch geen aanleiding was 
in verband met het toen ingekomen rekest en met de OIlS toen 

(VAN HELSDINGEN, SOEJONO.) 
verstrekte inlichtingen om schadevergoeding uit te keeren 
en in de tweede plaats dat, al mocht het waar zijn dat de 
bevolking toen niet gehoord was, daarin ook geen redetl voor 
schadeloosstelling gelegen was. 

lk heb tocn gevraagd: (Hand. C. v. G. 23 J!'ebr. 1928, 
blz. 284) de conclusies dcr commissie aan te vullen in dier 
voege : 

ude Rcgeering te verzoeken, alsnog een onderzoek te 
willen instellen naar de redenen van de vasthoudend
heid, waarmede door betrokkeneu telkens op deze zaak 
wordt teruggekomen cn om te zijner tijd onder over
legging van de vroegere rekesten eu de daarop ge
nomen beschikkingen, van de resultaten daarvan mede· 
deeling te doen aan den Volksraad " . 

Wij hebben nu uitvoerige inlichtingen van de Regeering 
gekregen en ik zou voor een deel mede kunnen gaan met de 
opmerking, die de heer Fruin naar voren heeft gebracht, 
nl. dat het niet aangaat den bewij slast te nemen van hen, 
die schade hebben geleden en dezen te leggen op de Re· 
geering. Ik kan mij ook niet voorstellen, dat dit de be
doeling van den heer Oetoyo is geweest. Ik ga in zoo ver 
met den heer Fruln mee, dat inderdaad de Regeering in 
Haar schrijven van 1 F ebruari 1929 zeer groote voorkomend· 
heid heeft ten toon gespreid en ik verheug mij dan ook in 
de mededeeling van de Regeering, dat Zij, wanneer bepaalde 
personen kUllllen bewijzeu of zelfs voldoende waarscl!ün1iik 
kunnen maken, door een verkeerden of onwettigen maat
regel van het bestuur of de Regeering te zijn benadeeld, be
reid is de geleden schade te vergoeden. 

Aanvankelijk had ik gedacht de conclusie van de com
missie in ·dezer voege nit te breiden, dat ulet aan den 
adressant zou worden bericht, dat hij zich met zijn verzoek 
tot de Regeering zal hebben te wenden, maar dat werd 
besloten: 

"in het bijzonder de slot-alinea van den brief van 
den lsten Gouvernements Secretaris van 1 F ebruari 
1929 No. 188jB onder de aandacht van adressant te 
brengen, waarin de wijze wordt aangegevenJ waarop 
hij bewijsbare schade vergoed kan krijgen". 

Na het betoog van den heer Middendorp echter, ben ik 
ertoe geneigd te zeggen: het is noodig, dat deze zaak nu eens 
volkomen in het reine wordt gebracht. Er blijken verschil
lende onregelmatigheden te hebben plaats gehad en de Re
geering doet ID. i. verstandig nu plaatselijk een onderzoek 
in te stellen, ulet om daarmede den bewijstlast aan de be
volking te ontnemen, maar om haar beter de gelegenheid te 
geven haar bezwaren bij de Regeering voor te brengen, zoo
dat wij in de7'" eindelijk een bevredigende oplossing krijgen. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter ! De heer 
Fruin heeft m.i de zaak goed begrepen, waar hij erop wees, 
dat in het betoog van den heer ICoesoemo Oetoyo eigenlijk 
wordt getracht den bewijslast op te leggen aan de Regec
ring. En dit is inderdaad een min of meer abnormaal desi· 
deratum. Maar wij moeten ook rekening houden met den 
toestand van de bevolking, met de mentaliteit en de 
schroomvalligheid in het algemeen van de desa-bevolking, 



13de VERG4DERIN.G ,- DOND.ERpAG .. 28 NOy~MBER 1929. 

yerzoe~s~hriit~~: 

(SOEJONO, DE HOOG.) 
ook van deze klagers, Wie in het bestuur heeft ge~eten 
en wie de~aklachten beeft ontvangen en aangehoord, . za~ 
tot de conclusie moeten komen, dat in de meest~ gevallen, 
en ook in dit geval, de bewijslast niet aan de klagers kan 
worden opgelegd, omdat zooals ik gezegd beb, de to_estan
den en verhoudingen jn de desa in het algemeen e~ mis
schien onder de koloniale verhouding in het bijzonder, voor 
de klagers weinig bevorderlijk zijn om met bewijzen te 
komen. Ik geloof, dat wanneer de Overheid daa,rin eeu 
bandje medehelpt, bet onderzoek zeer vergemakkeli,ik~ zal 
w:orden en dat daardoor de zaak veel meel' "terang " zal 
worden. Ik zou daarom naar aanleiding van en in aanslui
t i'lg nan hetgeen de heer Koesoemo Oetoyo naar var_en heeft 
gebracht willen bepleiten, terzake nog eens een deugdelijk on
<lu~oek tel' lliaatse in te stellen. Zonder de klagers geheel 
vrij te willen stellen van bet aanbrengen van bewijzen, 
zal toeh ook de Overbeid haar uiterste best moeten doen, 
alle gegevens te verkrijgen, alle getuigen op te roepen, kor
t0ll! - alles te ve~richten, om het onderzoek zoo d~{.gdelijk 
mogelijk te doen geschieden . 

(DE HOOG, KOESOEMO OETOYO.) 
te: wat gebeurd is is afgeloopen; 430 bouws geven w.~ 
nu aan de onderneming, het meerdere wordt teruggegeven 
of gegeven aan de bevolking. 

Zoo is de Regeeringsbrief toe'; in den Volksraad toege
licht en verdédigd en zelfs de haNlnekkigste bestrijd~':, de, 
heer Stokvis, kon tenslotte niets anders zeggen dan : ja, 
maar missehiën, dat tenslotte toch nog Ije~and eenige aan
spraken zou kunnen laten gekJell op schadel<losstelling, zou 
de Regeering dat misschien nog, eens w:illen overwegen r 
Ik vestig er de aandacht op, d'at de Regeering vóór den 
datum van het soorijven, dat ik zoo even heb aangehaald, 
een diepgaand onderwek heeft ingesteld. Zij heeft alle 
bronnen geraadpleegd, maar Zij heeft tot geen andere 
conclusie kunnen komen dan in het schrijven is neergelegd_ 
De Regeering heeft - dat is de volle overtuiging van de 
Commissie en dat was ' toen ook de overtuigin'g van den 
Volksraad - alles gedaan, wat gedaan' kon worden, om 
waar onrecht kon bestaan, het ook te herstellen, maar de Re
geering heeft tenslotte gezegd: Wij kunnen niet verder 
komen dan hetgeen Wij hiel' zeggen. En daarmede heeft 
de Volksraad toen genoegen genomen. 

De heer De Hoog, Voorzitter der- Commissie voor de De commissie heeft t<len, misschien moet ik zeggen: de 
Vêrzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Ik möet oegin- zwakJIeid begaan, om op dit voorstel van den heer St.okvis 
rien met mijn leedwezen erover uit te spreken eerst heden: te zeggen : Goed, wij zull en dit brengen onder de aand'acbt 
morgen te hóbben vernomén, dat de heer Koesoemo <JêtOy<i' der Regeering, en ziet, Mijnheer de- V<lorzitter, dit is nu 
over deze aangelegenheid bet woord zou voeren en daarom het resultaat daarvan. \Vat zien wij hieruit' Dat de Re
niet in staà.t te zijn geweest, alle stukken voor mij' te nemen' geering zelfs nog veel verder is gegaan en heeft gezegd: 
en dus met aanhalingen uit de stukken te weerleggen het- Wij Vl'aJgen nu niet meer bewijzen; als slechts door U aan
geen door de verschillende sprekers naar voren is gebracbt. nemelijk kan worden gemaakt, dat inderdaad door U sOOa
Ik zal nu moeten afgaan op mijn geheugen, op de woor- de is geleden, welnu, dan zal daaraan worden tegemoet
den, die vroeger gesproken zijn, in elk geval op den ge- gek<lmen en U een schadeloosstelling worden gegeven. H et 
dacbtengang, die indertijd in den Volksraad naar voren lijkt mij, Mijnheer de VoorllÏtter, dat bier de goede trouw 
is getreden bij de behandeling van dit onderwerp. en de opzet der Regeering, om woveel mogelijk ,tegemoet 

Het komt mij voor, dat het niet juist is, zoo als ae heer te komen aan zelfs maar eenigszins aannemelijk te maken 
Koesoemo Oetoyo heeft gedaan, aanhalingen te geven uit verlangens, duidelijk blijkt en daarom wil de Commissie 
een Regeeringsbrief zonder daarnaast te vermelden bet- haa .. standpunt handhaven. 
geen indertijd in den Volksraad gezegd is door de tegen- Zij wpl in één opzicht verder gaan, n.l. in zooverre dai 
standers - waaronder de heer Stokvis - en de voorstan- zij alle hier gehouden debatten over dit onderwerp ter ken
ders, van wie ik, als Voorzitter der Commissie voor de Dis van die Regeel'ing wil brengen; doch verder wenscht 
Verzoeksch''Îften, de w()ordvoerder W"S. zij niet te gaan. 

Het gaat om bet volgende. Wij hebben toen aan de band 
van het Regeeringssoorijven aangetoond, dat men zeer 
zeker wist, dat de onderneming te veel gronden in bezit 
had. Nn heeft men maar geconcludeerd, dat dit gronden 
waren, welke door de bevolking outgOlmen waren, maar 
tenslotte is gebleken, dat dit niet uit te maken was. Maar 
in ~,902 - en dat was de quintessenee van mijn betoog -
komt er een Resident van Cheribon aan bet woord, die 
absoluut vóór de bevolking is en zegt: hier heb ik belangen 
van de bevolking, die vóórgaan voor alles; en die Resident 
komt tenslotte tot een voor alle partijen bevredigende op
loseing, want het moet <ook erkend w<lrden, dat de onder· 
neming, die, zij het ten O1ll'eC"Jlte, ongeveer 80 jaren zekere 
gronden beeft geoccupeerd, op die gronden eenige aan
spraak heeft, om niet te spreken van recht. De Resident 
komt echter tot een voor alle partijen bevredigende op
lossing en zegt : wij komen tot een nieu,.e erfpacbtsuitgif-

De beer Koe s 0 e ma 0 e t oy 0: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik geloof niet, dat ik na de woorden van de heeren Van 
Helsdingen, :Middend()rp en Soejono, die mijn voorstel hier 
bebben gesteund, nog veel heb te zeggen. Alleen zou ik 
nog het volgenae willen {)pmerken. 

De heer De Hoog heeft medegedeeld, dat die gronden 
reeds tachtig jaar door de onderneming zijn geoccupeerd 
maar ik zou willen zeggen, dat dit alleen in huur is ge· 
Bebied ......... .. ... . 

De heer De Hoog, Voorzitter der Cornissic voor de 
Verzoekschriften: In hunr van het Land! 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e I. 0 Y 0 : ........ .. .. en dat deze 
gronden toch altijd het bezit van de Inlandscbe bevolking 
blijven. De eerste erfpacht hierop werd eerst verleend in 
174. 
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V erzoeksch rif ten. 

(KOESOEMO OETOYO, FRUIN, VAN HELSDINGEN, 
MIDDENDORP, DE HOOG.) 

Verder heeft de heer De Hoog gezegd, dat een diepgaand 
onderzo k is ingesteld, maar, Mijnheer de Voorzitter, ik heb 
die overtuiging heelemaal niet. Ik heb de overtuiging ge
kregen, dat de Regeering voornamelijk op de stukken heeft 
geoordeeld en dat Zij geen onderzoek ter plaatse zooals 
o.a. dool' den heel' Middendorp werd verlangd, heeft doen 
instellen. 

De Heer Kan : Dit is niet in laats te instantie geschied, 
maar te voren wel. 

De heer Fr U in: Mijuheer de Voorzitter! Om niet den 
schijn op mij te laden, dat ik de bevolking niet alles zou 
willen geven, wat haar toekomt, wil ik van mijn kant een 
suggestie doen, een suggestie, di e ik gerust kan opperen, 
omdat bij aanneming van het voorstel van den heer De Hoog, 
al wat hiel' gCSlll'okcn is onder de aandacht der Rcgccring 
zal worden gebracht. Ik kan mij n.l. best voorstellen, dat 
er mensehen zijn, die zich tenslotte op de een of andere wijze 
nog te kort gedaan voelen, maar dat zij het buitengewoon 
lastig vinden om zieh tot die hooge Regeering te wenden, 
die haar ergens hetzij te 'Vel tevreden, hetzij te Buitenzorg 
zetelt. Daarom zou ik het tnssehenvoorstel willen doen, 
dat de RcgcCt'ing hier niet al te veel den officieelcn weg 
volge, maar dat degenen, die meenen, dat zij te kort gedaan 
zijn, in de gelegenheid worden gesteld zieh te wenden bijv. 
tot den Resident. Ik geloof, dat de heeren, wanneer zij 
met den Resident gaan praten, voldoende gelegeuheid heb
ben om voor hun rechten op te komen. 'Vat mij betreft 
zou ik echter in geen enkel opzieht verder willen gaan, 
omdat een onderzoek, zooals de heer De Hoog tereeht op
merkt, indertijd r eeds heeft plaats gchad. 

De heel' Van H elsd in ge n: 1Iijnheer de Voor
zitter. 11\ kan mij in zekeren zin vCl'cenigen met het voor
stel van den heer Fruin. Een nader onderzoek stond ik 
juist iJl hoofdzaak voor, teneinde adressanten in de gele
genheid te stellen bewijzen of waat'schijnlijke bewijzen 
alsnog te kunnen voorleggen. 

De heel' Mi d den dol' p : MijnllCer de Voorzittcl' ! Ik 
geloof na hetgeen de heeren Van H elsdingen en Fruiu heb
ben gezegd, dat er eigenlijk geen bezwaren meer bestaan 
tegen het door mij verlangde plaatselijke onderzoek. Ik 
den k dan ook, dat de Regeering lZecr zeker gevolg zal geven 
aan hetgeen hier door de meeste sprekers te berde is ge
bracht. 

De heer D e na 0 g, V oorzitter der Commissie voor de 
Verzoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! Moet ik dus 
aannemen, dat aanvaut'd wordt hetgeen de commissie voor
stelt, n.l. de cQTIclusÎe te doen luiden, wat het slot hi ervan 
betreft, 
a. adressant te berichten, dat hij zich met zijn verzoek 

tot de Regeering zal hebben te wenden, 
b. de handelingen van het College van Gedelegeerden t en 

Handelingen. Zittings jaar 1929- 1930. 

(DE HOOG, VOORZITTER, K. OETOYO, KAN.) 
aanzien van de gehouden debatten ovcr dit verzoek
schrift onder de :landacht der Regeering t e brengen! 

De Voo r zit ter: Neemt de heer Koesoemo Oetojo 
daarmede genoegen 1 

De heel' Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnheer de Voor
zitter! Ik zou daaraan een derde alinea willen toevoegen, 
volgens welke de bevolking in de gelegenheid wordt gesteld 
plaatselijk haar klachten voor te brengen bij de commissie 
van onderzoek. 

De heer D e H oog, Voorzi tter der Commissie VOOr de 
verzoekschriften: Sluit hetgeen ik gezegd had dat niet 
in 1 

De heel' Van H e l sd i n gen ......... "haar klachten 
voor te brengen bij den resident"" 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnheer de Voor
zitter. Ik zal mijn voorstel nog even duidelijk fo.mnleeren. 
Ik wensch dus aan het door den heer De Hoog geformu
leerde punt b het volgende toe te voegen: 

"zoomede Haar te verzoeken, terzake een nader 
plaatselijk onderzoek te willen doen instellen". 

I 
I 

De V 0 0 l' z it t e l': Alvorens dit voorstel aan het oor-
deel van het College t e onderwerpen, geef ik gelegeuheid, 
het te bespreken. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Naar het Il'ij 
\'oorkomt is het laatste voorstel van den heer Koesocmo 
Octoyo niet geheel ~elijh: a:1n hetgeen hij' te voren heeft 
gezegd, met name, dat hU ~n 9 J'n c lle bevolkin g in de ge
legenheid zou zicn gesteld, cyentuecl kla{' hten of grieven 
naar aan leiding van deze kwestie bij de Regeel'Îng voor te 
brengen en zulks op voor de bevolking gemakkelijke wijze. 
Nu is el' verschil tusschen het instellen vall een onderzoek 
en het in de gelegenh ei d stellen van de bevolking om met 
Id3chten voor den dag te komen, Wat de heer Soejono 
gezegd heeft, kan ik onderschrijven, n.l . dat wij met de 
bevolkin g heel anders moeten handelen dan U1et hen, die 
gewend zijn met autoriteiten om te gaan en bij haa \' eveu
tueele klachten voor te brengen. In den laatsten tijd is 
dnal'in g"elul{ki~ verandel'in g" gcl<omcn, maar algemeen is 
dat nog niet. "r anneer de heer Koesoemo Oetoyo dus voor
stelt ecn onderzoek in te stellen, zon ik mijn stem danraan 
niet kunnen geven. 

Geheel iets anders is echter, wat door de heeren Fruin 
en Van Helsdingen en zooeven ook door den heer Kocsoemo 
Oetoyo naa r voren is gebracht. n.l. dat der Regeering ver
zocht wordt de bevolking in de gelegenheid te sten en 
plaatselijk. b.v. bij den resident van Cheribon, haar kl ach
ten voor te brengen, op welke manier dan tegelijk het on
dCl'zoek aan den ~ang wordt gebracht. Een onderzoek uit~ 
gaande van de Regeel'ing acht ik echter in deze omstan
digheden niet juist. Ik zou wel knnnen medegaan met 
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(KAN, SOEJONO, VAN HELSDINGEN, VOORZITTER.) 
~et voorstel om del' Regccl'ing in overweging te geven het 
voorbrengen van klachten te vergemakkelijken in dien zin, 
dat den resident opgédragen wordt aan de bevolking 
bekend te stellen, dat bij hem klachten over deze kwestie 
kunnen worden voorgebracht. Dat is, naar ik meen, de be
doeling van den heer Koesoemo Oetoyo geweest, maar dat 
wordt niet uitgedrukt in het voorstel, dat hij zoo juist heeft 
geformuleerd. Ik zou den heer Koesoemo Oetoyo dus wil
len vragen om in anderen zin, in den zin nl. als hij oor
spronkelijk heeft aangegeven, zijn voorstel in te kleeden. 

De heer S 0 e jon 0 : Mijnheer de Voorzitter! Ik ge
loof, dat het verschil tusschen het standpunt van den heer 
Kan en dat van den heer Koesoemo Oetoyo niet zoo heel 
groot is. Wanneer tenslotte de heer Koesoemo Oetoyo de 
wenschelijkheid bepleit, de bevolking in de gelegenheid te 
stellen haar klachten bij de Regeering dan wel bij de ver
tegenwoordigers der Regeering in het gewest of de resi
dentie voor te brengen en wanneer hij zich daarbij op het 
standpunt stel t, dat het in verband met de schroomvallig
huid der bevolking, wenschelijk is om de Regeering het 
initiatief op te leggen, waardoor Zij zich dus min of meer 
verplicht ziet, zoo goed Zij kan de bewijzen op te sporen, 
dan is dat een van de middelen om aan beide desiderata 
te voldoen. 

De heer Van Hel s di n ge n: lIfijnheer de Voorzitter! 
Door te spreken van het instellen van een plaatselijk onder
zoek zouden wij te kennen geven, dat het door de Regeering 
ingestelde onderzoek indertijd te onvolledig is geweest. Nu 
is hier echter toch wel duidelijk als de bedoeling van het 
College van Gedelegeerden aan den dag getreden, het de be
volking gemakkelijk te maken, haar klachten voor te brengen. 
lIiet het oog hierop stel ik den heer Koesoemo Oetoyo de 
volgende redactie voor: 

"en Haar te verzoeken, de bevolking volledig en ge
makkelijk gelegenheid te geven, haar bezwaren -plaatse
lijk voor te brengen". 

Indien dit geschiedt, zal vanzelfsprekend een nader onder
zoek van geuite bezwaren plaats hebben. 

De heer De Hoog, Vool'zitte'r der Commissie voor de 
Verzoekschriften: Dit wordt dan dus als punt c aan de 
conclusie toegevoegd' 

De heer Van Hel sdi n gen: Inderdaad, lIfijnheer 
de Voorzitter. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y 0 : Ik neem de formn
leering van den heer Van Helsdingen over, lIfijnheer de 
Voorzitter. 

De Voo r ZIt ter: Alvorens het debat over dit verzoek
schrift wordt voortgezet wil ik er op wijzen, dat er betrek
kelijk weinig verschil bestaat tussehen de redactie van de 
commissie voor de verzoekschriften en die, voorgesteld door 
den heer Van Helsdingen. Het voorstel der commissie be-

(VOORZITTER, DE HOOG.) 
helst, om aan de conclusie, zooals deze in het rapport is 
opgenomen, een punt b te verbinden, waarin de Regeerillg 
wordt verwezen naar het besprokene in deze vergadering 
van ons college. Daarmede wordt Haar . toch duidelijk de 
suggestie gegeven alles te doen wat in deze alsnog noodig 
kan worden geacht. En ik geloof ook wel, dat er groot~ 
kans bestaat, dat de Regeering aldus ook zou doen hetgeen 
de heer Van Helsdingen in de door hem voorgestelde redactiu 
vraagt. Het verschil tusschen de twee redacties is alleen, 
dat de heeren Van Helsdingen en Koesoemo Oetoyo de Re
geering met wat meer aandrang vragen hetgeen tenslotte 
alle leden van ons college wenschen. 

De heer De Hoog, Voorzitter del' commissie voor de 
Verzoekschriften: MijnlJeer de Voorzitter ! Ik ,"cstig eI' 

speciaal de aandacht op, dat in punt b uiet wordt gesproken 
over : ter kennis brengen van de Regeering, maal': de aan? 
dacht der Regeering vestigen o-p de hier gevoerde debatten. 
Het komt mij voor, dat hierin voor de Regeering een zeel' 
sterke suggestie ligt opgesloten Cll tcycns, da t hetgeen de 
heer Van Helsdingen in punt c als een nieuwe redactie naar 
voren brengt, uit het debat vanzelf ter kennis van de Re
geering komt. 

De Voo l' zit ter: Wenschen de heeren Koesoemo 
Oetoyo en Van Helsdingen hun redactie te handhaven? 

De heeren Koe som 0 0 e toy 0 en V a II Hel sdi Il

gen: Ja, lIfijnheer de Voorzitter. 

De heer D e Hoog, Voorzitter der commissie VQor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! De commissie 
neemt deze redactie over. 

De Voo r zit ter : De volledige conclusie luidt dus 
thans als volgt: 

J,Waar de Regecring in bovengenoemden Regee
ringsbrief heeft bekend gesteld, dat Zij, indien be
paalde personen kunnen bewijzen of zelfs voldoende 
waarschijnlijk kunnen maken door een verkeerden "1 
onwettigen maatregel van het bestuur of de Regeering 
te zijn benadeeld, bereid is de geleden schade te ver
goeden, stelt de commissie voor: 
a. adressant te berichten, dat hij zich met zijn ver

zoek tot de Regecring zal hebben te wenden; 
b. de aandacht der Regeering te vestigen op hetgeen 

is gesproken in de betrekkelijke vergadering van 
het College van Gedelegeerden; 

c. de Regeering te verzoeken, de bevolking volledig ell 
gemakkelijk gelegenheid te geven, haar bezwaren 
plaatselijk voor te brengen". 

De aldus gewijzigde conclusie betreffende verzoekschrift 
No. 11 wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zi t ter: A a n deo r dei s de b e h a n
de li n g van ver z 0 e k s e h rif tNo. 12. 

Verzoek, gedagteekend Soerabaja 22 Juni 1929, van 
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(VOORZITTER, KERKKAMP.) 
C. :a[oll , koopman aldaar, om teruggaaf van door executo
rialen verkoop ingevorderde gemeentelijke vennootschaps
belasting van de N.V. vlh C. Mol! t e Soerabaja. 

Aangezien bij besluit yan deu Gouverneur-Generaal vaIl 

]5 Jnni 1929 No. 2ï afwijzend werd beschikt op het dool' 
adressant tot de Regeering gericht verzoek van gelijk9 
strekking en de gronden, waarop deze afwijzing berustte, 
der commissie afdoende voorkomen, wordt voorgestel,] 
adressant te berichten dat geen termen aanwezig worden 
geacht voor het verleenen van tusschenkomst. 

De conclusie dcr commissie wordt zonder beraadslaging 
cn zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit ter : Aan de orde is de behandeling vall 
verzoekschrift No, 13. 

Verzoek, gedagteekcnd Bon:n.Dig'oel, 11 December, van 

Ralwem en l\Iachmoed, alias Sis\\"osoe\\'igujo, bet l'cffende 
aldaar heerschende toestanden. 

De commissie stelt YOOl' het rekest ter lezing te leggen 
tel' secretarie van den Volksraad en een afschrift ervan ter 
keunis te brengen \"an de Regeering. 

De heel' KeI' k k a Dl ]l: Mijnheer de Voorzitter! Het 
is niet mijn bedoeling om te groote waarde te hechten aan 
bezwaren yool'gebracht dool' deze malcontenten, maar toch 
geloof ik, dat er hier bijzondere omstandigheden bestaan, 
welke door het college in aanmerking dienen te worden 
genomen en wel in do plaats, dat deze menschen in een zeer 
uitzonderlijke positie zijn gebracht door een Rcgecrings
l\la.n.tl'cgel en in de tweede plaats, dat de beschreven toe
standen van dien aard zijn, dat wanneer slechts een ge
deeltc daarvan juist is weergegevcn, bet bepaald noodza
kelijk moet worden geacht aan die toestanden ten spoedige 
eeu einde te maken. Daarom zou ik aan de commissie willen 
voorstellen haal' conclusie eenigszins te wijzigen en aan te 
vnllen, dool' in plaats van een afschrift van het rekest zon
der meor aan de Regeering OVC1' te leggen - ik geloof na· 
melijk, dat niet voldoende is, omdat op ons college de plicht 
rust, zich te vergewissen of del'gelijke toestanden inc1er· 
daad bestaan, en indien dit het geval is er bij de Regcering 
op aan te dringen, dat daaraan een einde wordt gemaakt 
- als concillsie b, nadat als punt a is voorgesteld het rekest 
ter lezing t e leggen ter secretarie van den Volksraad, het 
volgende op te nemen: 

,.de Regecring' te verzoeken wel t e willen mededee
len of Zi j voldoende zekcrheid heeft, dat tocstanden, 
als in het rekest aangegeveu, niet bestaan, en of Zij 
in hct ontkennende geval " - dus wanneer Zij die vol
doende zekerheid niet heeft - "ber eid is eeu plaatse
lijk onderzoek te doen instellen", 

Mijnheer de Voorzitter! Wamleer men die klachten leest, 
en men doet er een groot percentage af, dan blijft el' toch 
nog wel 'zoo veel over, dat ik het wenschelijk vind, dat de 
R egeering mededeelt: Mij is uit rapporten enz, bekend, dat 

(KERKKAMP, MIDDENDORP, FRUIN.) 
deze schildering van toestanden ten eencmale onjuist is, 
dan wel, als de Regeering een dergelijke verklaring niet 
kan afleggen, dat Zij zich bereid verklaart, ter zake een 
onderzoek in te stellen. 

De heel' Mi d den dol' 1': Mijnlleer de Voorzitter! Ik 
zou mij willen aansluiten bij het betoog van den heel' K erk
kamp, maal' verder daaraan willen toevoegen mijn verzoek, 
om in het bijzonder te mogen vernemen of de gezondheids
toestand inderdaad te wensehen overlaat. 

W'at betreft de wijze van optreden der politie vermeldt 
het rekest: hardhandigheid, lichte mishandeling, ontaetvol 
optreden, en weinig aanbcvclcnswaar(uge wijze van vast
binding, aan hals, armen en beenen, zooals do politie op 
Noord-Sumatra vroeger inderdaad verdachten en gevangenen 
transporteerde, gelijk mij persoorUijk bekend is, Wat betreft 
den gezondheidstoestand wijs ik erop, dat het verzoek in de 
toelichting o.m. vermeld t : 

en 

"Ol'ang bol eh tambah ini beban dengun pcnjakit ma
laria jang bertjaboel disini"; 

I1banjak diantaranja jang dapat pel1jakit malaria " . 
Er wordt zelfs bij verteld, dat de menschen pel' man dool' 

twintig muskieten iegelijk gcbeten werden. 
Juist, waar do verbanning- naar den Boven·Digoel op 

zichzelf ui een druk op de betrokkenen tel' plaatse en op de 
volksbeweging legt, zal de Regccring goed doen dool' een 
onderzoek in te stellen naar de toestanden o,a. op politioneel 
en hygiënisch gebied te zorgen, dat die druk niet nog erger 
wordt voor de betrokkenen in Digoel en voor de volksbe
weging, dan hij reeds is, 

Slechts om misverstand te voorkomen, 'Mijnheer de Voor
zitter, wil ik hi eraan nog f'oc\'ocgcn, dat, al wcrk ik gaarne 
mee om de toestanden op Digocl zoo goed mogelijk te maken, 
ik van meen.ing ben en blijf, dat het een daad van goede 
politiek zou zijn, indien het Digoclkamp zoo spoedig mogelijk 
werd opgeheven. 

De Voo r zit t el' : Dat punt is thans niet aan de orde. 

De heer Mi d den dor p : Dat weet ik, Mijnheer de 
Voorzitter, Het is slechts om misverstand te voorkomen, dat 
ik dit opmerkte. 

De heer F I' U in: Mijnheer de Voorzitter! Het wil mij 
voorkomen, dat wat de commissie voorstelt voldoende is 
voor ons college. Wij hebben eenigc klachten gekregen 
en wij weten heelemaal niet of die klachten juist zijn. Wij 
hebben hiel' VI'oeger wel eens meer klachten ontvangen, 
ook voot'l{Qlllellde uit hetzelfde kamp van malcontenten 
zooals de heer Kerkkamp hen heeft genoemd. Het doet 
mij pleizier, dat de heel' Middendorp zich ook bij die uit
drukking heeft aangesloten, ' Vij hebben meermalen ge
merkt, dat die klachten sterk overdreven, of zelfs geheel 
onjuist waren, en als de Volksraad dergelijke klachten 
overbrengt aan de Regeering, moet hij m.i. voldoende ver
trouwen in de Regeering stellen, dat, wanneer Zij meent, 
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dat in verband daarmede maatregelen noodig zijn, Zij die 
maatregelen ook zal nemen. 

Ik voor mij sluit mij dan ook aan bij de conclusie van 
de commissie en meen niet, dat wij verder behoeven te gaan. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan heel 
kort z.ijn. Ik wil dan verklaren, dat ik mij geheel kan 
vereenigen met deu gedachtengang, dien mijn collega, de 
heer Fruin, zooeven heeft ontwikkeld. Het komt nl. ook 
mij' voor, dat wij, door te besluiten een afschrift van het 
rekest ter kennis te brengen aan de Regeering, de Rege'; 
ring volkomen inzicht geven in de mogelijkheid - ik voor 
mij geloof niet, dat die kans zoo groot is - dat een en 
ander niet in orde is. Ik heb voldoende vertronwen in de 
Regeering, die reeds mcermalen heeft doen blijken vail 
Haar bijzondere zorg voor de geïnterneerdcn in Boven
Digoel. Daarom ben ik ervan overtuigd, dat Zij, indien 
aldaar iets niet in orde is, zeer zeker bereid zal zijD daarin 
verbetering te brcngen. Het is voorts bckend, dat nog 
onlangs een voornaam Regeeringsvcl'tegenwool'diger, de 
Gouverneur vaD Ambon, persoonlijk naar Nieuw-Guinea is 
geweest. Deze autoriteit is in deze wel voldoende com
petent te achten, om te beoordeelen of daar al dan niet 
wat moet gebeuren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat wij met de door 
de commissie voorgestelde conclusie voldoende recht doen 
wedervaren aan de mogelijkheid, dat aldaar nog een en 
ander ontbreekt en zou ecu aanvulling van de conclusie van 
de commissie dus liever niet willen steunen. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Ik kan mij aansluiten bij hetgeen de hecren Frllin 
en Roep hebben gezegd. Alleen vraag ik mij af, waarom 
nog niet aan de conclusie van de commissie zonder meer 
is toegevoegd het verzoek den Volksraad hierover nader in 
t e lichten. De aanvulling, die de heer Kerkkamp heeit 
gegeven, gaat mij echter te ver. 

De Voo r zit t e r: Ik zou thans den heer K erkkamp 
willen verzoeken precies aan te geven, hoe de door he", 
voorgestelde aanvulling van de conclusie van de commissie 
luidt. Daarna zal ik den heer Middendorp, alvorens den 
heer De Hoog in de gelegenheid te stellen, t e antwoorden, 
ook daarvoor het woord geven. 

De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! 
Waar ik nu toch aan het woord ben, zou ik nu ook nog 
enkele opmerkingen willen maken naar aauleiding van het
geen gezegd is door de heeren Fruin eu Roep. 

De Voo r zit ter: Ik zou, r ek ening houdende met de 
mogelijkheid, dat de heer Kerkkamp door den heer De 
Hoog wordt overtuigd, den heer Kerkkamp willen verzoe
ken met verdere opmerkingen te wachten, totdat hij het 
woord in tweeden termijn heeft, dus, nadat de heer De 
Hoog namens de commissie heeft geantwoord. 

(KERKKAMP, VOORZ., MIDDENDORP, DE HOOG.) 
De heer K e rkk a m p: Dan zal ik met di e opmerkin

gen nog even wachten, Mijnheer de Voorzitter, en thans 
alleen de door mij voorgestelde conclusie voorlezen. 

Ik wensch de conclusie uI. aldus te doen lniden: 
IIDe commissie stelt voor: 

a. het rekest ter lezing te leggen ter secretarie van den 
Volksraad; 

b. de Regeering te verzoeken wel te willen mededeelen of 
Zij voldoende zekerheid heeft, dat toestanden, als in het 
rekest aangegeven, niet bestaan, en of Zij, in het ont
kennende geval, bereid is een plaatselijk onderzoek te 
doen instellen. 

De Voo r zit ter : Ik zou TI u nog gaarne van clen 
heer lIfiddendorp de formuleering willen vememen van de 
aanvulling, die hij wenscht. 

De heer i\I i d d.e n dor p: Mijnheer de Voorzitter! Die 
aanvulling kan als punt c aan de conclusie worden toegevoegd 
en zou moeten luiden : 
"C, de Regeel'ing te willen vragen, of de gezondlleidstoestand 

aldaar inderdaad te wenschen overlaat" . 

De hoor D e Hoog, Voorzitter der commissie voor de 
verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb zooeven 
reeds bij de behandeling van oou auder verzoekschrift ge
zegd, dat het voorstel tot hct tel' lezing leggcn van oon re
kest, ter secretarie van den Volksraad eigenlijk beteekent, 
dat de commissie wil afwachten hetgeen in llCt college over 
dat verzoekschrift wordt opgemerkt. 

Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben hier thans twee 
stroorningen, een, die zich bepa len wil tot overlegging van 
het rekest aan de Regeering en vol vertrouwen heeft in de 
gesties van de Regeering te ezen aanzien en aan den au
deren kant een strooming, vertegenwoordigd door den heer 
Kerkkamp en in nog veel sterkere ma.te door den heer Mid
dcndorp, die aan het eerstgenoemde nog speciale onderzoe
kingen wil vastknoopen. Ik zou zeggen: laat de commissie 
in deze dan den middenweg kiewn, 

Ik zou daarom het reeds vaak in dit College naar voren 
gebrachte middel willen aangrijpen, nl. om het afschrift van 
het r ekest, en evencens de Handelingen van het College van 
Gedelegeerden te dezen aanzien, ter kenni s te brengen van 
de Regeering, H et lijkt mij, dat het \'cl'tI'ou n'en, dat een 
gedeelte van dit College heeft in dc bercidheid van de Re
geerillg om in te grijpen waar dit noodig is, zeer zeker niet. 
zal worden geschaad, wanneer deze debatten ter kennis vm .. 
de Regeering worden gebracht. Daarom stelt de commissic 
dezen tusschenweg voor. 

De heer K e rkk a m ·p' Mijnheer de Voorzitter ! AI 
is het misschien eenigszins bevreemdend, ik zou toch wel 
willen beginncn met de opmerking dat mijn vertrouwen 
jn de Regeering zeker niet minder groot is dan dat van 
den heer Fruin. Verder Is door een van de vorige woord
voerders gesproken van de bijzondere zorg, welke de Re
geering wijdt aan de in het Digoel-kamp geïnterneerden. 
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Indien daarin eenig sarcasmc mocht li ggen opgesloten, wil 
ik nadrukkelijk verklaren, dat het inderdaad noodig is, dat 
de Regeering aan deze menscllen, welke zij in zulk een 
uitzonderlijken toestand heeft gebracht, bijzondere zorg 
wijdt. 

hebben zichzelf in dien 

(VAN HELSDINGEN, VOORZITTER, DE HOOG, 
KERKKAMP.) 

De heel' Van H el sdi n go en : }lijnheer de Voorzitter! 
Ik slnit mij aan bij hetgeen dool' de vorige sprekel's is gezegd 
en hoop, dat de Regeering in deze besprekingen aanleiding 
zal vinden om den Volksl'aad voldoende inlichtingen over 
deze aangelegenheid te geven. 

De heel' Roe p : 
bijzonderen toestand 

Die menschen 
gebracht, niet de Regeering deed dit. De Voo I' zit tel': }Iag ik den heer De Hoog verzoe-

De heel' KeI' k kam p : De heel' Roep zal ook wel 
weten, dat dit slechts ten deele juist is. De in Digoel geïn
terneerde personen mogen zich dan hebben vergrepen aan 
de bestaande Staatsol'de, de maatregelen welke daarna dool' 
de Regeering zijn genomen, zijn wel zeer strenge uitzon
deringsmaatregelen. Die mensehen zijn in een positie ge
br&cht, welke bet noodig maakt, dat de Regeering, die hun 
daarin bracht, met bijzondere zorg nagaat of de toestanden 
in het Digoelkamp wel voldoen aan redelijke eischen. Het 
onlangs dool' den Gouverneur van Ambon ingestelde on
derzoek, waarvan den Volksraad geen mededeeling is ge
daan, ook niet, nadat daarom werd verzocht, is thans reeds 
bijna een jaar oud, dus ik weet niet, of dat voldoende is 
om de Regeering de overtuiging te schenken, dat thaus geen 
misstanden tel' plaatse bestaan. Ik houd el' eebter niet 
van zaken als deze op de spits te drijven. Daarom kan ik 
medegaan met het denkbeeld van den voorzitter del' COIU

missie voor de Verzoekschriften om aan de Regeering over 
te leggen de hiel' gevoerde debatt.en, waaruit Zij zeer zeker 
wel den indruk zal krijgen, dat bet wenscbelijk is na te 
gaan of deze slecbte toestanden inderdaad bestaan en zoo 
ja, dat daaraan dadelijk een einde moet worden gemaakt. 

De beer Mi d den dor p: Mijnbeer de Voorzitter. Ook 
ik kan mij, evenals de heel' Kerkkamp, pel' slot van reke
ning vereenigen met het voorstel der C01l11nissie. Mijn be
doeling is slechts geweest hiel' den nadruk erop te leggen, 
dat alles wat Digoel betreft, van groot algemeen en ook 
van groot politiek belang is. 

De beer Fruin: Mijnheer de Voorzitter. ~Waar alle 
heeren zoo vredelievend zijn, zal ,ook ik mij maar neer
leggen bij het voorstel der Commissie, hoewel ik in mijn 
hart eigenlijk meel' zou hebben gevoeld voor het voorstel 
van den heer Van Helsdingen. Nu zal men zeggen, dat 
dat ook in de Handelingen komt te staan, docb het is niet 
zeker, dat de meerderheid van dit College zich met het 

Ivoorstel van dcn heer Van Helsdingen zou vereenigen. 
Om eebter geen roet in het eten te gooien, sluit' ik mij 

!aan bij het voorstel der Commissie om de Handelingen 
betreffende dit verzoekschrift aan de Regeering te doen 
oekomen. 

De heel' Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Op dezelfde 
vel'WegingCll, nl. om de rust n iet te verstoren, zal ook ik 

uij vereenigen met 11et denkbeeld van de vorige heeren, 
~n dus de zaak verder laten rusten, hoewel ik het betreur, 
~at de heer Van Helsdingen geen verder gevolg heeft ge-

oven aan zijn intentie. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

ken, ter wille van de duidelijkheid nog eyen de conclusie 
van de Commissie te willen formulecl'en 1 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissio ,oor 
de Verzoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! De Commissie 
stelt voor een afschrift van het betreffende rekest, zoomede 
de Handelingen van bet College van Gedelegeerden betrek
king hebbende op dit verzoekschrift, onder de aandacht van 
de Regeering te brengen. 

De aldus gewijzigde conclusie op verzoekschrift 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

No. 13 

De Voo I' zit ter: Aan de orde is verzoeksebrift No. 14: 

Verzoek, gedagteekend Lahewa 11 Augustus 1928, van 
Arifin, inzake zijn bezitsrecht op aan Chineezen uitgegeven 
gronden te LahC\va Simanari. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 22 
Juli 1929 1715/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezencUng van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
yerleenen van tusschenkomst. 

De conclusie van de commissie wordt zonder beraadslaging 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit tel': Aan de orde is verzoekschrift No. 15: 

Verzoek, gedagteekend Bandoeng 21 November 1928, van 
B. J. Labbé, laatstelijk hoofd-kasbeheerder bij de S.S., inzake 
zijn schorsing. 

Brief van den 1sten GouvernementsSecretaris van 26 Jnli 
No. 1751fA 1 heeft op cUt verzoek betrekking. 

Aangezien uit bovengenoemden Regeerillgsbrief blijkt, dat 
adressant sedert bij besluit van den Directeur van Gouver~ 
nementsbedrijven van 29 Mei jJ. No. 3/Sp/S tijdelijk ter 
beschikking is gestcld van genoemd diensthoofd, teneinde 
te worden belast met de werkzaamheden van kantoorhoofd, 
onder toekenning van een bezoldiging van f 700.
's maands, stelt de commissie voor ten aanzien van dit ver~ 
zoekschrift over te gaan tot de orde van den dag, en adres· 
sant, onder toezending van een afschrift van genoemd 
Regeeringsschrijven, hiervan mededeeling te doen. 

De heer KeI' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Dit 
verzoekschrift heeft een persoonlijken kant en die persoon
lijke zijde is afgedaan door de commissic voor de verzoek
schriften in haar conclusie, waalmede ik mij geheel kan ver
eenigen, doch naast die persoonlijke zijde is er ook nog een 
algemeene. 'Vanneer men het verzoekschrift leest en de 
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daarbij overgelegde stukken van de Regeering, blijkt, dat er 
bij de S.S. een wijze van kasbeheer heeft bestaan, zoo ont
stellend, dat het toch wel gewenscht is daarover in het col
lege nog iets te zeggen. Buiten de comptabele admiuistratie 
om werden gelden beheerd tot een bedrag van ver over de 
f 10 000 en er was niet na te gaan welk deel daarvan op 
en gegeven oogenblik werkelijk aanwezig moest zijn, en of 
dit bedrag ook werkelijk in kas was, zoodat het wel comp
tabele kasbeheer niet te controleeren viel. ,Vanneer iemand 
een kas heeft loopende, laat ik zeggen, over een bedrag van 
f 100 000 en de boeken worden nagegaan en ook het saldo 
dat in kas is, maar er loopt door diezelfde kas ook nog een 
bedrag van 10 à 15 duizend gulden, waarvan uit de boeken 
niets blijkt, dan zal men moeten toegeven, dat het kasonder
zoek tot geen resultaat kan leiden. Daarom stel ik voor 
en ik hoop daarbij de medewerking van de commissie te 
verkrijgen, ook de algemeene zijde van deze kwestie naar 
voren te brengen en aan de eonclusie van de eommissie de 
vraag toe te voegen: 

"Waar uit het rekest en de overgelegde stukken blijkt van 
een dubbel kasbeheer, dat buiten de comptabele administratie 
om, nog loopt over belangrijke bedragen, zal gaarne van de 
Regeering worden vernomen, of thans aan dien onge
wensch ten toestand een einde is gemaakt ". 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor 
de Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Inder
daad is uit de stukken gebleken, dat in de kas van den hoofd
kasbeheerder Labbé bedragen aanwezig waren, die niet in 
de S.S.-verantwoording werden opgenomen. De commissie 
is het met den heer Kerkkamp eens, dat het gewenscht is 
hierin verandering te brengen. In verband daarmede heeft 
de commissie geen bezwaar, de door den heer Kerkkamp ge
geven toevoeging over te nemen. De commissie heeft zich 
oorspronkelijk op het staI\dpunt gesteld, dat zij alleen het 
rekest-Labbé te beoordeelen had en daarop sloeg dan ook 
haar conclusie. Zooals reeds gezegd, heeft de commissie 
echter tegen overname van de door den heer Kerkkamp ge
geven aanvulling, geen bezwaar. 

De gewijzigde conclusie van de commissie voor de ver
zoekschriften onder No. 15 wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo r zit t e r: Aan de orde zijn de verzoekschriften 
Nos. 16, 17 en 18. 

16. Telegrafisch verzoek, gedagteekend Rantau 26 Fe
bruari 1929, en nadere ·toelichting, gedagteekend Bandjer
masin 26 Maart 1929, van Mohamad Salman, inzake het 
hem verleend ontslag. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 26 
Juli 1929 No. 1753/A1 heeft op dit verzoek betrekking. 

(DE HOOG.) 
De commissie stelt voor adressant onder toezending 

een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
verleenen van tusschenkomst. 

17. Verzoek, gedagteekend Madjalengka 20 Juni 
van Mas Partaatmadja, gewezen wedaua, inzake het 
verleend niet-eervol ontslag uit 's Lands dienst. 

Brieven van den lsten Gouvernemcnts Secretaris 
16 Januari 1929 No. 90/A1 en 26 Juli 1929 No. 1 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending 
een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, te 
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
verleenen van tusschenkomst. 

18. Verzoek, ongedagteekend, van Paulus Gentong, 
Bangkoeang (Z.- en O.-afd. van Borneo) , houdende 
reu tegen de landrente. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 
Juli 1929 No. 1762/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant onder toezending 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
verleenen van tusschenkomst. 

De conclusies van de commissie onder Nos. 16, 17 en 
worden zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem 
ming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Aan de orde is verzoekschrift No. 

Verzoek, gedagteekend Ampenan, 4 December 1928, 
Ama Noerinten, inzake grondrechten. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 
Juli 1929 No. 1769/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant te berichten, dat 
Volksraad in zaken van Justitie geen tusschenkomst wensehlt 
te verIcenen en hem, te zijner inlichting, een afschrift 
doen toekomen van bovengenoemden Regeeringsbrief. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Co=issie 
de Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! De 
missie voor de verzoekschriften stelt voor haar eOlocl.usiel 
als volgt te wijzigen: 

Voor de woorden "geen tusschenkomst wenscht te vpr)p,p_1 

nen" te lezen "wordt geen tusschenkomst verleend". 

De aldus gewijzigde conclusie van de Conuuissie voor 
Verzoekschriften onder No. 19 wordt zonder hoof(lel~k,,1 

stemming aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergaderiug wordt te 10.15 uur v.m. gesloten. 

Ver bet e rin g. 11e vergadering; Donderdag 31 Oc
tober 1929, blz. 69, eerste kolom, de interruptie van den 
heer Koesoemo Oetoyo te lezen als volgt: 

Dat betreft ook de Europeesche leden van het College 
van Gedeputeerden. 
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14de VERGADERING. 

Vel' g a d e l' i n g van Don d e l' dag 5 D ec. 1929. 

(Bijeenroepingsuur 8% voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Regelin g van den eigendomsover
gang van de landen Tjampea euz. (Ond. 76 ). - Voor
ziening inzake uitbetalin g van eeni ge groep en van lands
dienaren (Ond. 78) . - Aanvulling van de r egelen betref
fend e beschikkingsrecht Over niet in art. 1 Ind . Mijnwet 
genoemde delfstoffen (Oud . 81 ). 

Voo I' z it tel': J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Bl'uillcman., Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen , D e Hoog, s 'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, 
Roep, Soekawati en Soejono. 

Regeeringsgemaehtigden de heer en: Mühlenfeld en 
lIfr. Schrieke. 

De Voo l' zit t e r opent de vergadering. 

De Secretaris dcelt mede dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrief en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gonverneur-Generaal van 27 

Novembe r 1929 No. 20 tel' aanbieding van een ontwel'p
ordolmantie tot bekrachtiging van de wijziging van een 
leeningsbesluit van den plaatselijken raad van Noord- en 
Zuid-Banjoemas (Ond. 87 ) . 

Deze stukken zijn vermenigvuldigd en rondgedeeld. 

2. E en schrij ven van den Algemeenen Secretaris hou
dende, dat de Gouvernem-Gencraal heeft bepaald, dat bet 
advies van den Voll<sraad over Ond. 87 wordt tegemoet
gezien vóór 15 December a.s. 

De Voo l' z it t e r : Mijne Heeren! Ingevolge het be
paa lde in artikel 17 van het Reglement van Orde stel ik 
het College de vraag, of bij de Regeering op verlenging 
van den termijn, voo l' de behandelin g van dit onderwerp 
beschikbaar, moet worden aanged ron gen. 

Ik stel voor, die verlenging niet te vragen, aangezien 
spoedige afdoening van deze aangelegenheid noodig is, 
daar de betrokken ressorten Noord· en Ztud·Banjoemas 
einde van dit jaar opgeheven zullen worden. 

Zonder hoofdelijke stemming wordt besloten geen verzoek 
te doen tot verlengin g van den termijn. 

De Voo I' z it t e l': Mijne H eeren! Na afloop van oeze 
openbare vergadering zal dit onderwerp in de commissies 

(KIÈS.) 
worden onderzocht, zood at het iu de volgende openbare ver· 
gadering kan worden afgehandeld. 

3. Beslui t van den Gouverneur-Generaal vau 25 No· 
vember 1929 No. la houdende machtiging, krachtens art, 
105 I. S., tot het doen van de in genoemd besluit vermelde 
uitgaven . 

4. Als voren van 25 No vember 1029 No. 6 houdende 
benoeming van W. G. Stroband en J. Ramaer ondersehei· 
denlijk tot 1sten Seei'etaris en Secretaris van het Gouver· 
nement van Ned.-Indië. 

5. Als voren va n 25 NOI'emuel' 1029 No. 8 tot eervol 
ontslag wegens physieke ongeschikthe id van MI'. J. K. 
Onne11, P"ocureul'-Gencraal bij het Hooggcl'cchtshof. 

6. Besluiten van den Gouverneur-Gelleraal van 27 No. 
vember 1929 Nos. 2x, 3x, 4x en 5x tot intel'llccring van ae 
daarin genoemde pel'sonen. 

7. Besluit va n den Gouverneur-Gelleraal van 27 No. 
vember 1929 No. 10 houdende machtigi ng, krachtens art, 
105 I. S., tot aanstelling van het in genoemd besluit bedoeld 
personeel. 

De stnkken genoemd sub 2 tfm 7 worden tel' inzage 
gelegd ter Secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende te l' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Motie van dcn regentschapsraad vall Sampang om 

het algeheel vertrouwen van dcn Raad uit te spreken in 
den tact en het beleid van den heel' Raden Tocmenggoellg 
Arjo Sosrowinoto zoowel als r egent alsook als voorz itter 
vun den regentschapsraad van Sampang. 

2. Motie van den r egentschapsraad van Sampnng om iI~ 
Regeeril1g uit te noodigen in de Z.g. zoutcoDllUissies ook 
Inlanders zitting te doen nemen. 

3. Schrijven van Tjokrohadisoerio inzake weduwen- en 
weczenpensioen \ '001' Inlandsche ambtenaren en urmen
zorg. 

Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd tel' Se. 
cretarie van den Volksl'aad. 

De Vo o l' zi t tel' : A a 11 d COl' d e i s cl e b e. 
h ande lin g van de ontwel' p.ol'donn a ntie 
tot r ege lin g van d e n eigeudoms o vc r ga ng 
o p den L a 11 cl e v an cl c Ia n cl e nT j Cl III P e a, 
S a cl e n g 0 f P C TI j a w 0 C 11 g a n e 11 T j i boe n
boe I all, zoo a l s d e zeg e w ij z i g cl 1 S voo 1'

geste ld in stllk 6 (Ond. 70). 

De heer Ki è s , Mij nh cer de Voorzitter! Hoewel vol
komen instemmend met het doel van de Regecrin g om de 
daadwerkelijke terugbrenging van het particuliere land 
Tjampea onder gouvernementsbeheer zooveel mogelijk te 
bespoedigen, ben ik toch no g onzeker of ik nu reeds mijn 
stem aan deze olltwel'p·ordoTIlULutie zal kunnen geve n. Vóór 
alles to ch mag in ons rechtgbestel geen handeling plaats 
hebben, die de rechtspositie vau den staatsburger zou aan. 
tas ten, Mijnheer de Voorzitter! En het is nll juist deze 
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kwestie die, naar ik meen, in het onderhavige geval aan de 
orde is. Ik kan de zaak niet beter onder woorden brengen 
dan Mr. Lebbe, de gemaehtigde van een aantal der huidige 
eigenaren van Tjampea, deed in het ons bekende verzoek
schrift aan den VolkBraad, waal' hij schreef : 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wordt er door den heer 
s'Jacob op attent gemaakt, dat dit rekest ni et in bespre
king kan komen, aangezien het niet is gezegeld. Mag ik 
U vragen, of dit bezwaar inderdaad bestaat j 

De Voo r zit ter: Het staat U vrij, hier te zeggen, 
wat U wilt. Op het oogenblik is het Rcgeeringsontwerp 
en niet het rekest in behandeling. 

De heer K i è s : Dan wensch ik mij te refereeren aan 
hetgeen de heer Mr. Lebbe s~hrijft, nl. dat: 

"al m<>ge de Regeering ingevolge artikel 2 No. 11 
van de overgangsbepalingen der Indische Staatsrege
ling f 0 r mee I bevoegd wezen bij ordonnantie wij
ziging te brengen in de wet van 7 November 1910 en 
al ware artikel 137 del' Indische Staatsregeling niet 
geschreven, niettemin het gebrnik maken van die be
voegdheid op de wijze als thans geschiedt, in eenen 
welgeordenden staat ontoelaatbaar voorkomt, immers 
het voornaMllste beginsel van den rechtsstaat negeert, 
med<!brengende, dat eene Regeering, formeel en mate
rieel partij in een voor de Justitie aanhangig rechts
geding zijnde, Hare positie als zoodanig en met betrek
king tot de gevolgen van het daarin te geven vonnis, 
niet ten Haren gunste en :bate gaat praejudicieeren 
middels het aanwenden Harer wetgevende machtspo
sitie, aldus de gelijkberechti gdheid der partijen in het 
burgerlijk geding violeer ende en macht doende gelden 
boven recht". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik vernam zoo links en rechts, 
dat door verschillende leden van ons college - evenals 
door mij - de zoo juist voorgelezen redeneering zeker niet 
11 priori onhoudbaar wordt geacht. Het komt mij daarom 
voor, dat ons college allereerst op dit pnnt door een regee
ringsantwoord buiten allen twijfel moet worden gesteld, 
dat is dus door een antwoord op de vraa,g of de voor ons 
liggende ontwerp-ordonnantie na afkondiging wel onaan
tastbaar zal zijn voor den r echter. 

Ik breng in herinnering, Mijnheer de Voorzitter, dat wij 
reeds een antecedent hebben op dit gebied met de ordon
nImtie inzake het goederengeld, die niet lang geleden, al
thans in één instantie, door den rechter onwettig werd 
verklaard . Het is daIl toch zeker onwenschelijk om een 
tweede mQgelijkheÏd van dien aard te scheppen. 

Ik zou daarom in overweging willen geven, aan de Re
geering nu verder eerst de gelegenheid te schenken zich uit 
te spreken over deze prealabele kwestie, alvorens ons col
lege verder gaat met de behandeling van de ontwerp-or
donnantie zelf. 

lIfocht de Regeeringsgemachtig{Je voor Justitie in deze 
thans niet zonder ruggespraak met de Regeering terzake 

(KIÈ;;, VOORZITTER, KERKKAMP.) 
een positief standpunt kunnen innemen, dan stel ik voor, 
de behandeling van deze ordonnantie uit te stellen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo r zit ter: Het komt mij niet gewenscht voor, 
van de .gewone behandeling af te wijken, hetgeen in dit 
geval zou geschieden door de Regeering te vragen, reed. 
vóór beëindiging van den eersten termijn van de zijde 
van den Volksraad, een verklaring af te leggen. 

De diverse sprekers over dit onderwerp zullen dus eerst 
het woord voeren, waarna de Regeering in eersten termijn 
antwoordt. Daarna zal worden beslist, of eventueel voor 
de verdere behandeling van dit onderwerp een andere 
datum dan {Jeze zal word'en vastgesteld. 

De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! In het 
Gwelegeerdenverslag is melding gemaakt van enkele be
zwaren, welke bestaan tegen den v,orm, waarin deze or
donnantie is voorgebracht. In antwoord daarop deelt de 
Regeering mwe, dat de gebezigde woorden duidelijk zijn, 
blijkbaar veronderstellende, dat daarmede de zaak is af
gedaan. 

Ik meen echter, dat aan een ontwerp van wet ook nog 
wel andere eischen mogen worden .gesteld dan alleen die 
van duidelijkhelil. Ik geloof, dat in dit geval de techniek 
van de wet wel het een en ander te wenschen overlaat. 
De gebrui!<te bewoordingen geveu m.i. niet geheel juis t 
weer, wat bedoeld wordt, hetgeen niet aUeen het geval is 
ten aanzien van de punten I, II en IlI, maar o<>k op het 
stuk van de considerans, waar evenmin de duidelijkheid, 
maar wel de taal, dunkt mij, zeer klaarblijkelijk te wen
schen overlaat. Er staat nl. in de consideraus, het vol
gende: 

"Dat Hij, den eigendomsovergang op den Lande 
van de particuliere landerijen 'l'jampea, Sadeng of 
Penjawoengan en Tjiboenboelan, gelegen in de resi
dentie Buitenzorg, nadat deze bij rechterlijk vonnis 
zal zijn bevolen, mogelijk willende maken ook op 
andere wijze dan na betaling of consignatie der scha
deloosstelling ;" 

Ik geloof, dat deze uitdrukking absoluut on-Hollandsch 
is. Men kan ook op andere wijze dan d oor betaling of 
consignatie iets mogelijk maken, maal' "op andere wijze 
dan n a betaling" is zeker niet juist. Wellicht zouden .hier
voor - het is slechts een suggestie, Mijnheer de Voorzit
ter - de volgende woorden in de plaats kUIUlen worden 
gesteld : 

"nadat deze bij rechterlijk vonnis zal zijn bevolen, 
mogelijk willende maken, zonder de volledige beta
ling of consignatie der schadelooootclling of te 
wachten. ,p 

Mijnheer de Voorzitter. Dit zijn natuurlijk kleinigheden, 
maal' toch komt het mij noodig voor, oo,h: in verband met 
de ontwerpen, die hier vroeger in behandeling zijn ,ge
weest, dat men met meer accuratesse let op dergelijke 
kleinigheden. 

Tenslotte de hoofdzaak, de kwestie zelve. Gedeeltelijk 
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kan ik met den heer Kiès medegaan; ook mij heeft het 
gefrappeerd, dat de Regeering hier met een zeer goede en 
te waardeeren bedoeling een oplossing geeft van de moei
lijkheden, welke niet gebeel bevredigt en blijkbaar ook 
niet de belanghebbenden bevreiligt. 

Daarom zon ik de volgende vraag tot den geachten Re
geeringsgemaehtigde willen richten. Is het met mogelijk 
te trachten deze oplossing zoodanig te wijzigen, dat men 
te voren weet, dat de belanghebbenden ermede accoord 
gaan, zoodat men dus niet een beroep op het Hooggerechts
hof te verwachten heeft' 

Mij dunkt, het zou de zaak bespoeiligen en waar de 
Regeering van plan is om, zoo spoedig mogelijk te betalen, 
gaat het er mtsluitend om op \Velke w:ijze dat zal worden 
gedaan. De door de Regeering gekozen wijze heeft niet de 
instemming van een deel ,"an de belanghebbenden en daar
om zou ik willen vragen: Is niet een andere methode te 
bedenken, waarcloor men zeker weet. dat de zaak ineens 
zou kunnen worden afgedaan' 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer B I' U i n e man: Mijnheer de Voorzitter ! Deze 
aangelegenheid heeft voornamelijk mijn aandacht geh'ok
ken door de beide rekesten, die namens enkele bclanghcb~ 
benden door Mr. Lebbe zijn ingediend. Ik weet, dat ik van 
deze rekesten geen officieel gebrnik mag maken, omdat ze 
niet gezegeld zijn, maar U znlt mij' wellicht toestaan, Mijn
heer de Voorzitter, er een en ander uit te citeeren. 

De Voo r zit ter: Ik heb reeds opgemerkt, dat het 
niet deze verzoekschriften zijn, welke op het oogenblik 
worden behandeld; U moogt er echter het gebruik van 
maken, dat U wenseht. 

De heer B I' U i n e man: In de eerste plaats zon ik 
willen opmerken, dat ik mij niet bij den heer Kiès kan 
aan si ni ten, omdat, hoewel ik een wetswijziging hangende 
een proces niet zeer fraai kan vinden, ik toch meen, dat 
de wetgever wel het recht heeft een wetswijziging in deze 

stand te doen komen. Intussehen zou het mij van be
lang lijken om een uitspraak van de Regeering te verkrij
gen over de vraag of deze opvatting juist dan wel met 
jnist is. 

In de tweede plaats is deze ordonnantie in het leven 
geroepen om aan bepaalde moeilijkheden, die gerezen zijn, 
het hoofd t e bieden en de vraag, die zich voordoet, is deze: 

do voorliggende oplossing de meest juiste en is zij ook 
de meest eenvoudige j Leest men nn, wat de Regeering 
aanvoert, dan lijkt het, a.lsof de voorgestelde oplossing 
voornamelijk in het belang is van het Land. Hoewel daar
t egenover staat, dat deze oplossing ook geacht wordt t e 
zijn in het belang der belanghebbenden, is het een feit, 
dat althans zekere belanghebbenden meenen, dat de voor
gestelde oplossing niet in hlID belang is, aangezien zij daar
mede achterop zullen komen. 

Tk zou derhalve aan de Regeering willen vragen, of de 
za uk naar Haal' meening niet zeer geschikt ware op te 

Handelingen. ZittingSjaar 1929-1930. 
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lossen, b.v. door te bepalen dat bij het eind-vonills aange
wezen rechthebbenden zich, hetzij in persoon, hetzij' bij ge
machtigde, binnen zekeren termijn tot den direct eur van 
Binnenlandseh Bestuur hebben te wenden om hun schade
loosstelling overeenkomstig dat vonnis te ontvangen in den 
vorm van een mandaat op 's Lands Kas en dat de aandeel en 
van diegenen, die zich niet aldus tijdig hebben aangemeld 
tengevolge daarvan dan ook ter Griffie van den Raad van 
Justitie te Batavia zullen worden gedeponeerd in den vorm 
van een mandaat voor elk van llCn op 's Lands Kas aldaar 
- wat als betaling zal gelden - en dat de overschrijving 
der landen vervolgens zul knnnen geschieden op vertoon 
aan den Rechter-Commissaris van de quitantiën der eerst
genoemde alsmede de verklaring des Griffiers nopens het 
depot der mandaten voor de laatstgenoemden. 

Ik meen, Mijnheer de Voorzitter, dat de oplossing zoonls 
die hier is voorgeslagen, beter aan de bedoeling der Re
geering zal heantwoorden dan de oplossing die Zijzelf 
voorslaat. Immers de door Haar voorgeslagen oplossing 
is deze : Laten wij nu eerst een vonnis hebben; wanneer 
dat vonms uitgesproken is, stelt de Regeering het te be
talen bedrag ter beschikking ; er is dan een bepaalde groep 
van belanghebbenden ten aanzien van wier aanspraken 
geen twijfel schijnt te bestaan en aan wie dan ook op last 
van den Direetenr van Binnenlandseh Bestuur het geld 
onmiddell~k zou knnnen worden nitbetaald ; cr is echter 
ook een andere groep van belanghebbenden, over wier 
eiseh wel twijfel bestaat, en die dus tot een proces <ullen 
moeten komen. Volgt men de bestaande wijze van ~plos

sing, dan zal er geen cent kunnen worden uitbetaald, vóór 
de rechter uitspraak heeft gedaan over de laatste cent van 
den laatsten belanghebbende, wat heel lang kan dmen. 

Volg·ens de oplossing van de Regeering - die daarom iets 
aantrekkelij ks heeft - zou een bepaald percentage der 
belanghebbenden zijn geld knnnen krij gen, en zon een an
der percentage moeten wachten. Ik vraag mij echter af 
of hiermede niet een groote verantwoordelijkheid op den 
directeur van Binnenlalldseh Bestnur wordt gelegd, een 
verantwoordelijkheid, die niet gemakkelijk door hem zal 
zijn te dragen. Immers, men moge nog zoo grootc zeker~ 

heid hebben omtrent de r echten van bepaalde belangheb
benden, zoolang daarover geen rechterlijk vonnis is uitgc~ 

sproken, zal de ilireetenr van Binnenlandseh Bestnnr 
moeilijk eigener antoriteit durven zeggen : Mijnhccr A Uw 
aanspraken zijn voldoende gemotiveerd, u kunt het geld 
krijgen; mijnheer B, nw aanspraken zijn met voldoende 
gedoenmenteerd. Ik vrees daarom - zij het op andero 
gronden dan door belanghebbenden aangevoerd - dat do 
nieuw aungegeven oplossing een groole vertraging met zich 
zal brengen, omdat, ten einde zich zeker te stellen, de 
clireeteur van Binnenlandseh Bestuur practisch in geen 
enkel geval zal kUllnen zeggen: Mijnhccr, nw claim is zoo 
voldoende gedocumenteerd, dat ik n het geld onmiddellijk 
zal doen uitkeeren. Daarom zou ik gaarnc een nadere 
verklaring van de Regeering willen ontvangen _ liefst 
schriftelijk, maar mocht Zij dat niet zoo zeer noodzakelijk 
achten, dan zou ik toch gaarne ecn mondelinge verklaring 
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willen ontvangen - waarin de verschillende punten, die 
door verschillende sprekers en o.a. doon ~ naar voren z1in 
gebracht, duide~k worden weerlegd, zoodat wij er zeker 
van z1in, dat de belanghebbenden geen schade zullen onder
vinden van de ongetwijfeld goede bedoelingen der lWgee
ring, beoogende een bespoediging van de afdoening dezer 
aangelegenbeid. 

De heer F l' U in: Mijnheer de Voorzitter I Ik mag wel 
beginnen met aan te halen de woorden van den heer Brui
neman, dat de onderhavige materie hem inderdaad niet ge
makkelijk is gevallen, hoewel hij er toch maar over ge
sproken heeft. Ik wil onmiddellijk zeggen, dat ook mij deze 
materie niet bepaald gemakkelijk voorkomt en zich naar 
het mij toeschijnt inderoaad buitengewoon lastig leent voor 
mondeling debat. Ik heb met zeer veel belangstelling de 
redevoeringen van de voorgaande sprekers aangehoord, 
zonder dat ik nu voor mijzelf direct heb ktmnen wtmaken 
of de aangegeven oplossing al dan niet juist is, en daarom 
zou ik mil bil miln verzoek aan de Regeering wel eenigs
zins willen beperken, en ik geloof, dat dit ook min of meer 
de bedoeling van de vorige sprekers is geweest. 

In de eerste plaats acht ik het een verheugend verschijn
sel, dat blijkbaar het contact van dit College met het pu
bliek zoodanig is gegroeid, dat men, wanneer er moeilijk
heden te behandelen zijn of wij hier ordonnanties te behan
delen krijgen, die tot moeilijkheden aanleiding geven, de 
vrijmoedigheid neemt, zich tot dit college te wenden, al 
is dit dan dezen keer op minder gelukkige wijze geschied, 
n.l. bij ongezegeld rekest, dus uiet in den voorgeschreven 
vorm. 

Maar ik zou, juist waar de 'belanghebbenden op den 
voorgrond stellen - en ik ilDag dat wel concludeeren uit 
den brief, dien ik voor mij heb liggen - dat bij onder
ling overleg een regeling is te verkrijgen, welke zoowel 
voor Regeering als belanghebbenden bevredigend is te noe
men, aan de Regeering deze vraag willen stellen, zou de 
Regeering niet de gelegenheid willen geven tot onderling 
overleg, en tot zoolang dit ontwerp terugnemen, dan wel 
althans eenig nitstel van behandeling daarvan willen 
vragen' 

De Voo r zit ter : Ik maak er den geachten spreker 
even opmerkzaam op, dat het rekest van den heer Lebbe, 
waarop hij zooeven doelde, inderdaad wel gezegeld is. Later 
is er echter van den heer Lebbe nog een stuk gekomen, dat 
niet gezegeld was. 

De heer F r u in: Ik dauk U voor die correctie, Mijn
heer de Voorzitter. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter I Ik zou niet 
behoeven te spreken na hetgeen de geachte vorige sprekers 
hebben opgemerkt, ware het wet, dat ik gaarne in tweeden 
termijn het woord zal voeren, wanneer ik zulks noodig 
mocht achten. 

En nu ik toch bezig ben hier het een en ander te zeg-

(KAN.) 
gen, wil ik gaarne mijn bezwaren - die naar ik hoop vol
komen weerlegd zullen worden door den geachten dir·ecter,r . 
van Justitie, dien wij hier thans voor het eerst als zo()d!mig l 
mogen begroeten - even naar voren brengen. 

Gelijk de heer Jllès, zou ik in de eerste plaats 
vragen of de Regeering het werkelijk juist acht, dat Zij, 
partij zijnde en hangende een proces, een ordonnantie 
het leven roept, waardoor Zij eventueel - misschien h",,,ii'n l 
ik de portée van de wijziging nog niet geheel en ik zal 
(laarne een verduidelijking afwachten - de uitspraak 
den rechter zal kunnen beïnvloeden. 

In de tweede plaats gaat het er hier om of het juist is, 
dat afgeweken wordt van de goede gewoonte, zoo wel 
de grondwet als elders vastgelegd, dat bij een onteige1aind 
de Staat pas dan in het bezit komt van het onteigende, 
wanneer de betaling daarvan aan de rechthebbenden 
plaatsgehad. 

Nu heeft de Regeering wel gezegd, dat de betaling 1''"'''''' . 
zal hebben, nadat de betrokken rechthebbenden zich h 
ben aangemeld bij den directeur van B. B., doch dat is 
toch niet conform het zoo even door mij aangehaalde idee, 
dat gehuldigd is in de grondwet. 

Mijnheer de Voorzitter I Er is voorts nog een derde 
zwaar, dat hier reeds naar voren is gebracht, ulo dat 
verantwoordelijkheid in deze wordt geladen op de <p.t,nn_ . 

ders van den directeur B. B., die zal moeten uitmaken 
de rechthebbenden in de onderhavige on·tei,gert.inlgs~'WElstie l 
zullen zijn. De bedoeling is misschien, den directeur B. 
alleen te doen beslissen in dubieuse gevallen, doch de 
muleering van de ordonnantie wijst daar niet op. Nu 
men hiertegen aanvoeren, dat dit een theoretisch no',.W"",·" 
is en dit kan wel juist zijn, maar ik wijs er niettemin op, 
dat niet in de ordonnantie staat, dat in de gevallen, waar
in de rechter reeds in gewijsde heeft beslist, de diI,eelteur! 
B. B. niet meer met zijn beslissing kan ingrijpen. 
men die theori e op den voet volgt, klinkt het wel "'!I""". 
dig, dat de directeur van B. B. iemand weer naar den 
ter zou moeten sturen, die reeds van dienzelfden re(IMerl 
aanspraak heeft bekomen op een gedeelte van de 
betaling. 

Bovendicn onderRtreep ik hetgeen de heer B"uilnernanl 
heeft gezegd, dat het werkelijk bezwaarlijk is, om den 
recteur B. B. met die taak te belasten, daarin ligt toch 
groote verantwoordelijkheid besloten. Wanneer de 
teur B. B. tusschen erfgenamen aldus beslist, dat de heertml 
A en Z de door hen gevraagde betaling zullen krijgen 
de heeren B en X niet, wie draagt dan de velranltwoolrde'-I 
lijkheid in dez!" wanneer een later proces zou 
dat de directeur B. B. - natuurlijk na advies 
ingewonnen van den landsadvocaat - het niet 
rechte eind heeft gehad Y 

Hiervoor kan men natuurlijk het argument aalove,erlenJ 
dat, wanneer de zaak op deze wijze zou worden gel,eg:el(!1 
partijen misschien minder aanvechting zullen hebben, 
dadelijk naar een advocaat te gaan en zullen trachten 
zaak bij minnelijke schikking te regelen. Deze zijde 
kwestie regardeert echter de Regeering niet, het is 



131 

l4de VERGADERING - DONDERDAG 5 DECEMBER 1929. 

Regeling van de eigendomsoverdracht van de landen Tjampca, enz. 

(KAN, DWIDJOSEWOJO.) 
kwestie voor eventueele r echtverkrijgenden of voor hen, 
-die meenen rechten op een aandeel te hebben. 

De oplossing, zoo even door den heer Bruineman aange
haald uit den brief, dien wij allen hebben gekregen, lijkt 
mij veel betel'. De Regeering zegt daarbij: Ik heb niets 
met Uw onderlinge aanspraken en bisbilles te maken; ik 
deponeer het geld in den vorm van een mandaat ter griffie 
en dan moet gij onderling maar nitvechten wie rechtheb
benden zijn; zoodra dan de rechter heeft beslist, klmt ge 
bij hem hct geld ontvangen. Dan is de zaak afgcdaan en 
heeft de Regeering el' verder niets meer mede te maken; 
Zij is hier partij en heeft niet te beslissen, aan wie het 
geld moet worden toegewezen; dat is des rechters. 

Zou de Regeering misschien de door mij aangevoerde be
:zwaren kunnen ontzeuuwen, dan ·ben ik al te gaarne bereid, 
met Haar mede te gaan. Ik meen echter, da.t hetgeen door 
vorige geachte spreh:ers terzake Ilaat' voren is gebracht, 
niet van alle juistheid ontbloot is. 

Ik dank U, Mijnhcer de Voorzitter. 

De beer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Behoudens ten opzichte van ecn enkel punt van onderge
schikt belang, wan.rop ik straks terugkom, kan ik mij in 
het algemeen vereenigen met inhoud en strekking van 
deze ontwerp-ordonnantie. 

De heer F l' U in: Deelt U dRn het bezwaar van den 
heel' Brllilleman niet? 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Neen, mijnheer FrtUl,. 
Een bedreiging ,'an helangen der deel!!erechtigden in 

den eige1ldom d'cr ondC'l'hildg(~ landen ) zoonls is vermelel 
in hel aan den Volk srHnd nndrl' dag'tC'ekC'ning vnn 9 No
vembcr jl. gcricht Yerzock~('h l'ift yan 1\1:1'. J. K. IJ. IJebbe, 
hcb ik in bedoelde ontwerp-ordonnantie niet kunnen aan
treffen. De door de Regeering voorgestelde regeling van 
bctaling der schadeloosstelling aan de deelgerechtigd en, 
zooals die is medegedeeld in Haar Memorie van Antwoord 
heeft mij volkomen bevrcdigd, aangezien die regeling naar 
mijn bescheiden meening de belangen dcl' c1eelg-erechtigc1en 
op afdoende wijze waarborgt. 

Oppervlakkig beschonwd zou men ten aanzien van het 
in het leven roepen van den voorgesteld en maatregel om 
den eigcndomsovergang van de onderwerpelijke landen op 
andere wijze dan de bestaande bepalingen voorschrijven 
mogclijk te maken van een onbillijkheid kunnen spreken. 
Doch het geldt hier ('en uit:1.Onclel'lijk geval, clnt van te 
VOl'en bij het. ontwerpen van de oorspronkelijke regeling 
t('r zake ui.teraard niet kon worden voorzi.en, zoodat de 
voor~estelde wijzigingen cn aanvullingen dier regeling 
met strijdig zijn met de algemeene beginselen van recht
vaardigheid en billijkheid. 

Ik kom nu tot het punt, dat ik zoDeven nls van onder
geschikt belang zijnde, nocmde. 

Mijnheer de Voorzitter, naar aanleiding vnn een in het 
Gedele!!eerdenverslag gcmaakte opmerking, is thans bij 
art. 25a van het gewijzigde ontwerp bepaald, dat de daa1'-

(DWIDJOSEWOJO, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
bij- bedoelde bekendmaking van den directeur van Binnen
landseh Bestuur zal geschieden in de Javasehe Courant 
en in ten minste vier te Batavia verschijnende dagbladen. 
Naar mjn meelling komt deze wijziging - ofschoon zij 
overeenkomstig den in het Gedelegeerdenverslag tot uiting 
gebrachten wensch is aangebracht - niet geheel tegemoet 
aan de bedoeling, die aan gemelde opmerking ten grond
slag ligt. Immers ondanks dezc wijziging is de mogelijk
heid niet rut gesloten, dat de bekendmaking slecht~ zal 
plaats hebben in de in hct eerste ontwerp met name ge
noemde dagbladen. Bovendien acht ik bebalve het ten dezen 
aanzien in het Gedelegeerdenverslag aangevoerde, dat het 
onjlust te achten is, dat de dagbladen, waarin de bekend
making moet geschieden met name worden aangednid, het 
ook ongewenscht, indien door de bekendmaking slechts het 
Hollandsch lezende publiek wordt bereikt. ' Want ook voor 
het niet-Hollandsch lezende publiek is m.i. de ,bekendma
king van belang, om niet te spreken, dat t egenover het 
belang van de dagbladen zonder uitzondering door de Over
heid dezelfde houding dient te worden aangenomen. 

Voor de soepelheid van een en ander komt het mij daar
om beter voor om de woorden ten minste vier in bedoeld 
artikel te doen vervallen. Hierbij behoeft m.i. niet te wor
den gevreesd voor eventueele al te hooge kosten van de 
bekcndmaking, aangezien hier slechts worden bedoeld de 
te Batavia verschijnende dagbladen. 

Ik dank U, Mijnhecr de Voorzitter. 

De Voo l' z i t ter: Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
voor Justitie direct te antwoorden! 

De hoer S e h l' i e k e j directeur van Justitie: Gaarne, 
Mijnhecr de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter: Dan is het woord aan den Regee
ringsgemachtigde voor Justitie. 

De heer S c h l' i 0 k e, directeur "an Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter ! Ik 7.0U gaarne beginnen met den heer Kan 
dank te zeggen voor de vriendelijke woorden zooeven tot 
nrij, in mijn nieuwe kwaliteit in dit college aanwezig, 
gericht. Dan overgaande tot de behandcliug van het aan· 
hnngige ontwerp. moet ik verklaren in te stemmen met het 
door meerdcre der geachte leden uitgesproken oordeel, dat 
de materie, die luer aan het college ter behandeling is 
voorgelegd, van uiterst moeilijken aard is. De Regeering 
beaamt deze zienswijze. Zij kan echter verklaren, dat Zij 
harerzijds de bekwaumste juristen, waarover zij de beschik
king heeft, terzake heeft geraadpleegd - ik mag dit zeg
gen. daal' ik zelf aan dit voorstel niet heb medcgewerkt -
alsmedc dat dc Regecring hct voorrecht had de voorlichting 
te genieten van cen zoo bckwaam rcchtsgcleerde als de 
landsadvocaat eri tenslotte ook van de raadslieden, de pro
cureurs van gedaagden. Wanneer men zich dit voor oogen 
stelt, zal de gcdachte reeds baan kunnen breken, dat de 
moeilijkheden, welke deze materie medebren!!t, op de meest 
juiste en meest praktische wijze zijn opgelost. lIfen be-
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hoeft dit overigens niet alleen op het gezag van de geraad
pleegde deskundigen aan te nemen. Ik hen gaarne bereirl 
iets nader in het onderwerp te treden in de hoop bij de 
geacbte leden van dit college zelf de overtuiging te wekken, 
dat de ordonnantie jnist is, wettig, rechtvaardig en tenslot
te ook praktisch. 

Het voornaamste hierbij te bespreken punt is uiteraard 
de vraag, die zich haast als een obsessie heeft opgedrongen 
aan verschillende leden van dit college - en het is begrij -
pelijk, dat dit gebeurd is - de vraag of de Regeering met 
deze ontwerp-ordonnantie eigenlijk niet bezig is misbruik 
te maken van de machtspositie waarin Zij verkeert, ten 
einde te haren gunste en te haren bate de aangelegenheid, 
die voor den rechter aanhangig is te prejudicieeren. Dat, 
:Mijnheer de Voorzitter, is een uiterst belangrijke vraag en 
wanneer ik naar haar beantwoording zoek, mag ik beginnen 
met erop te wijzen, dat wij hier niet staan tegenover een 
handeling van de Regeering, d.w.z. de uitvoerende macht, 
als in artikel 137 I. S. is bedoeld. Waar artikel 137 1. S. 
spreekt van inmenging der Regeering in zaken van justitie, 
wordt daarmede hedocld, dat de uitvoerende macht door de 
machtspositie, waarin zij verkeert, den rechter tracht af te 
drukken van hetgeen de wet hem als plicht voorschrijft, 
m.a.w., dat de Regeering den rechter belet recht te spreken 
en de rechtsPraak in eigen handen neemt, zij het dan in
formeel, of dat de Regcering de rechtspraak wel aan den' 
rechter laat, maar hem dwingt door pressie op welke wijze 
dan ook, na te laten wat zijn plicht is, nl. recht te spreken 
volgelLS de wet. 

Hiervan is in het onderhavige geval geen sprake. Niet 
de Regeering komt tussehen beide. Zoo hier al van tus
sehenbeide komen gesproken mag worden, dan is het de 
wetgevende macht, die niet - en terecht niet - onder
worpen is aan artikel 137 1. S. De bevoegdheid tot h~t 
stellen van regels, tot het verleenen en het opheffen van 
rechten is aan de wetgevende macht toevertrouwd zonder 
eenige beperking. En die bevoegdheid moet haar worden 
gelaten, omdat van te voren niet te zeggen is onder welke 
omstandigheden, onder welke voorwaarden de wetgevende 
macht gedwongen kan zijn op te treden. Voor de wetge
vende macht bestaat slechts één criterium en één richt-

bevolking op de particuliere landerijen. Die is op het eene· 
land beter, op het andere slechter en op sommige beel 
slecht, maar wij zijn het erover eens - het is in den Volks
raad meermalen uitgesproken zoowel van de zijde der Re
geering als van de zijde van Volksraadsleden - dat de 
toestand, waarin de bevolking op de particuliere landen 
verkeert, niet deugt en verandering eischt. Dat is het 
algemeene belang. Ik zou nog meerdere punten hieraan 
kunnen toevoegen, maar ik beperk mij tot dit eene om de· 
zaak zoo eenvoudig mogelijk te stellen. 

En tegenover dat algemeene belang staat een privaat , 
recht, dat erkent de Regeering, van de rechthebbenden op· 
het particuliere land. Dat private recht is niet het rec!lt 
om in het bezit van het particuliere land te blijven, tot in 
lengte van dagen of totdat bepaalde geschillen, die mis
schien jaren zullen duren, opgelost zullen zijn, maar het 
onaantastbaar recht op rechtmatige schadeloosstelling. 

Nu vraag ik: wordt door de voorgestelde ordonnantie· 
het recht van deze rechthebbenden, dit private belang, 
gekrenkt 1 Neen, integendeel. De schadeloosstelling blijft 
aan de rechthebbenden ten volle verzekerd. Wat het voor
stel, dat aan dit college is voorgelegd, beoogt, is, om de 
bevolking van Tjampea niet de dupe te laten worden van 
den zeer verwarden rechtstoestand, waarin het land ver
keert, van de onderling zeer onvolkomen afgebakende· 
rechten der rechthebbenden op dat land . Daarvoor is in 
de eerste plaats noodig, dat zoodra de rechter de schade
loosstelling heeft vastgesteld, het land kan overgaan aan. 
den Lande, m.a.w. dat op de verdeeling van de schadeloos
stelling tusschen de rechthebbenden door de hevolking niet 
behoeft te worden afgewacht. In de tweede plaats wordt in 
het voorliggende ontwerp een wij~e van verdeeling de" 
schadeloosstelling onder de rechthebbenden gegeven, die 
practisch uitvoerbaar is. 

Ik herhaal: de Regeering is niet bezig Haar positie in 
dit proces ten koste van de rechthebbenden te verbeteren; 
de Regeering staat hier slechts als kampioen van het al
gemeen belang. 

Mijnheer de Voorzitter! Als ik de eerste vraag hier
mede mag laten rusten, dan kom ik aan een punt van 
lagere orde, zij het ook nog zeel' belangrijk, n.l. de kwestie 
van de verdeeling der schadeloosstelling. Deze verdeeling 

snoer: het algemeen belang, waartegenover dan de private is allermilLSt eenvoudig. Wanneer het geachte college weet, 
belangen worden afgewogen. En naar den uitslag van dat de aandeelen van de rechthebbenden in het in 
dat afwegen, naar den uitslag van dat overwegen zal nu het voorstel bedoelde land op het oogcnblik bedragen 
eelLS het eene belang, dan weer het andere belang moeten 417 686 028 800, dan is het met het noemen van dit cijfer al 
prevaleeren. duidelijk, dat die verdeeling naar alle waarschijnlijkheid 

Wanneer dit duidelijk is zal meteen vaststaan, dat het niet een zaak zal blijken, die in een paar dagen of zelfs 
hier niet gaat om het vinden van een formule, aan de hand in een paar maanden kan worden opgelost. Er zijn recht
waarvan voor alle gevallen kan worden vastgesteld, of de hebhenden, die aanspraak hehben op ruim 10 milliard van 
wetgevende macht binnen haar bevoegdheden is gebleven die aandeelen, er zijn ook rechthebbenden, die aanspraak 
of niet, maar, dat de aandacht moet worden geconcentreerd hebben op niet meer dan ruim 64 millioen aandeelen. Waren 
op de zaak zelve, op haar intrinsieke merites. dat nu alle ronde getallen, dan zou de zaak eenvoudiger 

En hoe staat het dan hiermede' Wij hebben aan den zijn, maar de rnim 10 milliard aandeelen, zooeven genoemd, 
eenen kant een zeer sterk sprekend algemeen belang, de zijn, precies opgegeven, 10897286400 en die ruim 64 
positie waarin de bevolldng van Tjampea verkeert. Ik ·millioen aandeelen zijn er in werkelijkheid 64864800. Het 
behoef hier niet lang te spreken over de positie van de aantal rechthehbenden loopt in de honderden. Ik behoef 
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U dus niet opnieuw te zeggen, dat die verdeeling op zich
zelf reeds Zeel' ingewik keld is. 

Wanneer wij el' nu op rekenen konden, dat de rechter in 
zijn eindvonnis de namen van alle deelgerechtigden en het 
juiste cijfer van de nundeelell VUil al deze deelgcl'cchtiguell 
zou vaststell cn, zoudm de moeilijkhedcn belangrijk ver
minde"d zijn, maal' de rechter heeft al uitgesproken bij in
terlocutoi,' vonnis, dat van hem in dit proces een derge
lijke beslissing niet mag worden verwacht, omdat van hem 
in dit proces ni et and ers verlangd kan worden dan dat hij 
bepaalt, dat lwt eigelld om Ll ul' lal1<.1(,11 oveJ'gaat van de recht
hebbend en op het land en dat hij het bedrag del' schade
loosstelling vaststelt. Daaraa n is toegevoegd of liever, el' 
wordt in het vonnis een zekere hoop gewekt, dat de rech
t el' \1001' ZOOVOl' mo gelijk een lijst van rechthebbenden en 
VHn hun aandeelen zal geven, maar een uiteindelijke vast
stcl1ing van de namen van alle rechth ebbenden en het 
juiste bedrag van alle aandeelen mag van clen rechter niet 
worden verwacht. 

Ik kom nu aan een andere moeilijkheid in deze. Volgens 
den gewonen loop van zaken, zou na afloop van het proces 
de schadeloosstelling of direct moeten worden uitbetaald. 
bf geconsigneerd moeten worden. Consignatie wil zeggen 
- ik behoef hct voor de leden van dit college wel ni et te 
zeggen - dat de schadeloosstelling bij den Raad van Jns
titie in klinkende mnnt wordt opgetast en dat bij exploit 
aan alle deelgerechtigden wordt kennis gegeven, dat voor 
elk hunner een bedrag, zoo en zoo groot, waarop zij aan
spraak hebben, bU den griffier van den Raad van Jnstitie 
in bewaring is gegeven, dat zij daar in ontvangst kunnen 
nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! De eerste moeilijkheid is deze. 
Zoolaug niet bekend is, hoe groot de aandeelen zijn en 
nauwkeurig is aangegeven, wie de deelgerechtigd en zijn, 
zal deze consignatie niet kunnen plaats hebben. Dan zou 
alleen consignatie plaats kunnen heb'ben van de geheeIe 
schadeloosstelling met het gevolg, dat ook die deelgerech
tigden, wier aandeel reeds vaststaat en voor wie het juiste 
bedrag reeds is bepaald, niets van de schadeloosstelling zul
len kunnen toucheeren, vóórdat het geconsigneerde bedrag 
ten volle is verdeeld. Zoodanige consignatie voldoet echter 
niet aan de wettelijke eischen. 

De tweede moeilijkheid is hierin gelegen, dat de recht
hebbenden, ik zou haast zeggen: over de geheele wereld, 
verspreid zijn. Er heeft voortdurend wijziging plaats, el' 
zijn rechthebbenden overleden, door geboorte komen er 
nieuwe rechthebbenden bij, waarvoor voogden aanwezig 
moeten zijn. Al deze personen moeten hij voortduring wor
den opgespoord en ook dat maakt een consignatie volgens 
de wettelijke voorschriften onmogelijk. 

Wat heeft de Regeering nn gedaan j Zij heeft een soort 
van vereenvoudigde consignatie in het leven geroepen. Het 
geld wordt - al gebruik ik dat woord in oneigenlijk zin 
- geconsigneerd in 's Lands schatkist; daar liggen de mil
Iioenen, welke moeten worden nitbetaald, bewaard. Dat 
men hier toch in zekeren zin mag spreken van "consigna.
tic ", blijkt uit a.rt. 25a lid 5 van het ontwerp waarin staat 
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Jat , nadat de direetenr van Billnenlanclsth Bestuur heeft 
bekend gemaakt, da, de schadeloosstelling zal word en be
taalbaar gesteld, het Land gehouden is tot uitbetaling; 
gechicanecnl kan er ni et mee l' \\ orden. 

Het volgende wat nu noodig is, is dat de autol'iteit wordt 
<I ê.1Ilgewc:t.c l1 ) die bevoegd is, het geld uit 's l al nds kas te 
nemen en aan rechth ebbenden uit te betalen. Bij ge wone 
consignatie is dat eeu door de wettelijke bepalingen aan
gewezen ambtenaar, die zich daarbij heeft te houden aan 
de rechterlijke uitspraak. Hier moet een andere autoriteit 
worden aangewezen, waarvoor uiteraard alleen in aanmer~ 
kiug komt ren autorit eit met de noodige verantwoordelijk
heid en een behoorlijke positie; de keuze is in dit geval 
gevallen op den directeur van Binnenlandseh Bestuur. Men 
had uiteraard ook een ander kunnen aanwijzen, maal' de 
keuze is gevallen op den directeur van Binnenlandseh Be
stuur, omdat de terugbrenging van de particuliere lande
rijen tot het landsdomein tot zijn werkkring behoort. 

Wat wordt nu van den directeur van Binnenlandsch Be
stuur verlangd' Er is gesproken over de zware verantwoor
delijkheid, welke hierbij op dc sehoudcrs van dezen direc
teur geladen wordt, een verantwoordelijkheid di e, volgens 
hetgeen hier is gezegd) beter bij den rechter zou kunnen be
rusten. Mijnheer de Voorzitter I De Regeering ontveinst 
zich niet, dat hierbij op de sellOuders van den directeur 
van Binnenlandsch Bestuur een verantwoordelijkheid, cn 
zelfs een zware verantwoordelijkheid wordt gelegd, maar 
welk bezwaar kan daartegen worden ingebracht j Deze au
toriteit is in de gelegenheid zich daarbij te laten voorlich
teu door diverse betrouwbare deskundigen. 

Wanneer ecn der rechthebbenden zich bij den directeur 
vervoegt met het verzoek, over zijn aandeel in de schade
loosstelling te mogen beschikken, dan is daar in de eerste 
plaats het vonnis van den Raad van Justitie, waarbij de 
eigendomsovergang is bevolen. Het is niet onmogelijk, het 
is zelfs aan te nemen, dat ten aanzien vau een groot deel 
der rechthebbenden in dat vonnis zal staan, hoe groot hun 
aandeel is. De directenr van Binnenlandsch BestunI' heeft 
dan ni ets anders te doen dan af tc gaan op hctgeen den 
l'echtel' hem heeft voorgezegd en aan den persoon in kwes
tie het hem toekomende te laten nitbetalen. Dit is werkelijk 
de meest eenvoudi ge wijze van uitbetaling van de schade
loosstelling en tevens een wijze, waarbij vergissing on
mogelijk is. 

Het tweede geval, dat zich voor kan doen, is dat een 
rechthebbende om aandeel komt vragen, die niet in het 
rechterlUke vonnis genoemd is, maal' die toch zoodanige 
bewijsstukken kan overleggen, dat er niet de minste twijfel 
aan zijn recht en aan het bedrag, waarop h.~i aanspraak 
maakt, kan worden gekoesterd. Dit kan behoorlijk worden 
vastgesteld door een juridisch deskundige, over wiens ad
vies de directeur van Binnenlandsch Bestuur kan beschik
ken. Dergelijke juridische deskundigen zijn bijv. de lands
advocaat of ook de raadslieden van gedaagden. Ook in dit 
geval kunnen el' geen moeilijkheden zijn. Als de bewijs
stukken voldoende zijn , wordt het geld uitbetaald 

BI' blijven nu alleen over die gevallen) waarin de bewijs-
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stukken niet vuldo~J.]de zijn, of waarin belanghebbenden 
behooren tot een bepaalde groep van rechthebbenden, die 
bet onderling over de verdeeling van het aan bun groep 
toekomende bedrag niet eens zijn. In dergelijke gevallen 
zou de directeur van Binnenlandsch Bestuur aan belang
hebbenden moeten mededeelen, dat door hem niet kan wor
den beslist, doch dat zij zich tot den rechter hebben te 
wenden. 

Mijnheer de Voorzitter ! Wat is nu het groote voordeel 
van deze regeling' In de eerste plaats, dat alle recht
hebbenden over wier rechten geen twijfel kan zijn en wier 
vorderingen vaststaan onmiddellijk kunnen worden gehol
pen. Zij bekomen een mandaat, waarmede zij zich ver
voegen bij 's Lands kas en waarop het geld onmiddellijk 
wordt uitbetaald. 

Wachten moeten alleen zij, over wier a"nspraak twijfel 
bestaat, zood at een nadere uitspraak van den rechter nood
zakelijk is: 

Nu wil de Regeering niet ontkennen, dat deze aange
legenheid wellicht ook op andere wijze gercgeld zou kun
nen worden. Maar het wil Haar toch voorkomen, dat ook 
bij andere regelingen bezwaren overblijven. De regeling, 
die door den heer Brnineman is gesuggereerd om, nadat 
het vonnis is uitgesproken, de mandaten uit te schrijven 
ten name van alle in dat vonnis genoemde rechthebbenden 
en deze mandaten bij de griffie van den raad van Justitie 
te consigneeren, mag, naar het oordeel der Regeering, den 
naam van een practische regeling niet dragen. 

Zij gaat ervan tut, dat bij het eindvonnis de .namen en 
aandeelen van alle belanghebbenden zijn opgegeven, het
geen zeer zeker niet het geval zal zijn. Dit maakt het on
mogelijk terstond al de gewenschte mandaten uit te schrij
ven. 

Zij maakt het verder onmogelijk, dat een bepaalde groep 
van belanghebbenden wier aandeel niet vaststaat, maar 
die het onderling wel eens kunnen worden, zich tot den 
directeur B. B. zou wenden en zeggen. Ons gezamenli jk 
bedrag staat vast, keer dat aan ons uit, en cr valt verder 
niets te beslissen, want de onderlinge verdeeling regelen 
wij zelf wel. 

Tenslotte brengt die regeliog mede, dat ook de reeht
hcbbcndcll wier aandeel on bedl'ag vaststaat, aan noode
looze formaliteiten worden onderworpen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb hier eenige van de voor
naamste bezwaren, die tegen de suggestie van den heer 
Bruineman zijn aan te voeren, genoemd. Ik: meen, dat deze 
voldoende zijn, maar uiteraard' ben ik bereid dieper in 
details te treden, hoewel men dan wel heel diep in speciaal 
juridische vraagstukken tereeht zou komen. 

Thans nog een enkel woord over de redactioneele' be
zwaren van den heer Kerkkamp. Het geachte lid 11eeft 
betoogd, dat de wetstechniek hier te wenschen overlaat_ 
De Regeering kan dit met zoo aanstonds inzien. :!oren kan 
over de elegance van een bepaalde redactie van meening 
verschillen, maar dit is zeker, dat de ZOOQven door den 
heer Kel'kkamp gesuggereerde wijziging nieuwe bezwaren 
~chept. De wijziging- toch, zooals die, dool' den heer Kerk-

(DIR. VAN JUSTITIE, BRUINEMAN, VOORZITTER.) 
kamp is geredigeerd, zou taalkundig betrekking hebben 
op de handelingen van den wetgever en niet op den O\'er
gang van het particuliere land in eigendom van den Lande. 

Een ander bezwaar van den heer Kerkkamp, was, dat 
de gegeven oplossing blijkbaar niet alle belanghebbenden 
bevredigde. Hij vraagt daarom die oplossing zoodanig te 
wijzigen, dat deze belanghebbenden daarmede accoord 
gaan, waarmede de zaak finaal zou zijn afgedaan. 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, dat zou het meest 
gewenscht zijn en van de zijde van de Regeering is daar 
naar gestreefd. In het gewijzigd ontwerp is aan de be
zwaren van belanghebbenden tegemoetgekomen, 7.Qover 
maar eenigszins mogelijk was. 

Wat de overblij\'ende bezwarcn betreft, schijnt het niet 
mogelijk daaraan tegemoet te komen en ik mag wel zeg
gen, dat dit ook niet noodig is. Want deze overblijvende 
bezwaren zijn niet gefundeerd, aangezien de ordonnantie, 
eenmaal . kracht van wet gekregen hebbende, volkomen 
wettig zal zijn. 

Den heer D\\"idjosewojo zeg ik dank voor den stenn aan 
het Regeeringsvoorstel gegeven. Aan zijn bezwaren met 
betrekking tot de dagbladen, waat~n het berichten van 
betaalbaarstelling moet worden opgenomen, kan, meen ik, 
worden tegemoetgekomen - hoewel ik nog geen gelegen
heid heb gehad mijn ambtgenoot van B. B. daarover te 
raadplegen - ook zonder wets"ijziging. Ik twijfel er niet 
aan, of mijn ambtgenoot van B. B. zal daartoe bereid zijn. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo : Ik dank den geachten Re
geeringsgemae htigde. 

De heer B l' U i n e man: Is het ,uet mogelijk, dat de 
geachte Regeeringsgemachtigde nog even op de opmerkin
gen ,"an den beer Fruin ingaat' 

De heer Sc h l' ie k e, directenr van Justitie : Mijnheer 
de Voorzitter! De beer Fruin heeft aangedTongen 0)' lut
stel van de verdere behandeling dezer ordonnantie. Te dien 
aanzien kan il, niet anders zeggen, dan dat de Regeering 
aan het oordeel van het College. zclf overlaat, of het na de 
verstrekte toelichting nog tutstel noodig acht, ja dan neen. 

Naar het oordeel van de Regecring is deze zaak zóó van 
aUe kanten bekeken en met zoovele waarborgen, ook wat 
de personen van de geraadpleegde deskundigen betreft, 
omrin!!,d, dat Zij Harerzijds een uitstel niet noodig acht. 

De heel' B l' ti i n e man: Ik vroeg dit speciaal , omdat 
in den brief van den procureur gesuggereerd wordt, dat 
een overleg in deze tot overeenstemming zou leiden. 

De heer S c h l' i e k e, directeur van Justitie: Ik hel' 
haal, dat naar het oordeel ,"an de Regeering verdere tege: I 
moetkoming niet mogelijk en ook niet noodig is. 

De Voo l' zit ter: Wenscht thans de Regeeringsge
machtigde van Binnenlandsch Bcstuur nog het woord 1 Zoo 
neen, dan heb ik het volgende op te merken. 
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(VOORZITTER, FRUIN, BRUINEMAN.) 
De sprekers in eersten termijn hebben geconstateerd, dat 

het onderwerp, dat wij' thans behandelen, moeilijk is, terwijl 
de Regeeringsgemachtigde dat in het begin van zijn rede 
heoft bevestigd. Door deze voortreffelijke rede is veel 
duidolijk geworden, niet het minst is echter duidelijk ge
worden, dat inderdaad deze kwostie moeilijk is. Ik voor 
mij !lcht het daarom het beste tot uitstel van deze behan
deling te besluiten. Ik meen, dat het College het meeste 
deferelltie toont tegenover zichzelf, aangezien men dan een 
moeilijke zaak op de meest zorgvuldigo wijze voorbereidt 
en VOOtts ook defet entie tegenover de belangrijke rede
vocl'ing- van dcn Rcgccl'ingsgemachtigde, wanneer het de 
behandeling uitstelt tot de volgende week. Ik besluit dus 
<lm den tweeden termijn uit te stellen, maar vestig er de 
.aandacM van de leden op, dat volgens art. 52 van het re
glement vun orde - wanneer Cl' leden zijn, die ecn andere 
wijze van behandelin g wenschen (lil dus dit onderwerp 
th:1n~ zouden willon afhandelen - die leden daartoe ecn 
-voorstel kunnen indienen. 

De heer Pril i u: Mijnheer de Voorzitter! Zou ik 
]nisschien nog even een opmerking mogen maken Y Ik ge· 
loof toch wel, dat, hoe helder het standptmt van den ge
ë\ehtcn Regeel'ingsgemachti gdc ook geweest is, Cl' nog wel 
Iw1 l'cn en ander tegen te zeggen is. 

Is het nu misschien uict gewensoht dat hetgeen wij daar
tegenover nog op te merken hebben, reeds thans wordt 
gezegd, opdat onze argumenten ook ter kennis komen van 
de Hegeeriug voor de verdere behandeling van dit onder
werp in de komende week! 

De kwestie is u.l. deze. Ik voor mij ben bang, dat, indien 
wij nu op het oogellblik de discussie sluiten, wij niet nader 
tot <.'11,an 1' komen en het oeni ge wat wij kunnen bereiken is, 
dat dez.e zaak OYC1' CCD weel\: weer in behandeling komt. 
lIet kali clan zijn. dat in dien tijd geen nader overleg is 
gepleegd, een overleg, waarvan wij zooeven de noodzake
lijkheid betoogden, doch dat de Regeering op dit oogenblik 
nog niet noodig acht. 

Daa1'om zou ik willen vragen, of het niet mogelijk zon 
l\:unnon zijn d en tweeden termijn thans te laten volgen, in 
de hoop, dat binnen een weck nog een nader overleg mo· 
gelijk zal zijn. Ik maak daarvan een voorstel, Mijnheer 
de Voorzitter. De bes 1 is sin g zou dan lnmnen worden 
uitgesteld tot volgende week. 

De heer B l' U i n e man: Mij nb eer de Voorzitter! Tot 
mijn spijt kan ih: mij niet b~î mijn geacht medelid, den heel' 
Fl'uin , aansluiten. lndcl'daild zou ik de l'ode van den ge
achten Rcgecl'ingsgcmarh ti p:clc à tête réposéc willen over
wegen. Sprekende uitsluitend \ '001' mijzelf, moet ik zeggen 
dat 110t mij niet gemakkelijk zou vallen daa .. op op het 
oogenblik te antwoorden . Ik geef toe, dat de mogelijk
heid bestaat, dat ik Cl' ook de volgende weck niet op zou 
kunnen antwoorden, maar wij' hebben dan tenminste ge~ 

l eg0nheid gehad aUe '''·gum enten. die zijn aangevoerd, op 
lllm ~t('('khondendh('id l1ncl C'l' t E' I)('k\ikcn, Ik zou daarom 

(VOORZITTER, KERKKAMP, ROEP, BLAAUW.) 
g'aarno don tweeden termijn van de behandeling dezer zaak 
tot de volgende week willen verleggen. 

Do Voo r zit ter : Ik blijf van meening, dat uitstel 
van verdere behandeling in deze gewensoht is. Zijn er 
leden, die het voorstel van den heer Fruin wenschen te Oll
derstennen Y 

De heer K e rkk 11 m p: Mijnheer de Voorzitter I Ik voel 
voor het denkbeeld van den heer Fruin om nu zooveel mo
gelijk af te doen wat kan worden afgedaan en daarna cle 
\'cl'd01'e hehandeling tot de volgende weok uit t e stellen. 

De heer Roe p: Ik sluit mij aan bij hetgeen door de 
heeren Frllill en Kerkkamp terzake is gezegd, :Mijnheer de 
Voorzitter. 

De Voo l' zi t te l': Wij kunnen dan overgaan tot stem
ming over het voorstel van de heeren Fruin, Kerkkamp en 
Roep, om thans met de behandeling van deze aa1lgelegen
heid in tweeden termijn voort te gaan. 

De heel' B 1 a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
g'anl'l1C een vraag willen stellen. 'Vanneer thans ook behan· 
deling in tweeden termijn wordt gehouden, worden dan 
daarna de beraadslagingen gesloten, zoodat wij volgende 
week 'geen bespreking over dit onderwerp meer zouden 
kunnen bouden ! 

Do Voo l' z it ter: De heer Fruin heeft gezegd _ 
en dat lijkt mij ook het meest in overeenstemming met 
de bestaande gewoonte - dat zijn voorstel is, nu den 
tweeden termijn van dit onderwerp af te bundelen. l\fis
sch icn zu l Llc Regcf' l'ing onmidclellijk antwoorden, misschien 
ook volgendo week, dooh in iedor geval zal de beslissing 
volgende week vallen. 

De heer BI a a uw: Is het dan dus uitgesloten, dat 
volgende weck nog besprekingen zullen worden gehouden? 

Do Voo l' zit t e l': Ik kan den heer Blaauw hierop 
antwoorden, dat het mij inderdaad uiet gewenseht voor
komt van te voren aan t e kondigen, dat wij volgende week 
een derden termijn znllen openen. Zooals den heer Blaauw 
bekend is, is dit niet in overeenstemming mot de gewoonte. 
'Meestal wordt volstaan mot twee termij nen en op dit oogen. 
blik zie ik voor dit Igeval nog geen noodzakelijkheid om 
van clie gewoonte af te wijken. 

De heer BI a a uw: i\fijnheer de Voorzitter! Ik wil 
toch gaarne nog speciaal wijzen op deze consequenties van 
het voorstel van cleu hecr Fruln. 

De Voo l' zit ter: Natuurlijk kan de heer Pruin in 
of na den tweeden termijn komen met een voorstel om het 
ontwerp terug te nemen. :1\[ocht dat voorstel, in stemming 
g'(lhl'a eht. worden aangenomen. dan lGlIl de RCf.!ecring den 
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Mijnwet . genoemde delfstoffen. 

(FRUIN, VOORZITTER.) 
volgenden keer het ontwer.p opnieuw indien en hebben wij 
weer twee termijn. Thans is echter aan de orde het voor
stel-Fruin om vandaag den tweeden termijn te houden. 

De heer F r u in : Mijnheer de Voorzitter! Wanneer 
het inderdaad de bedoeling is om bij aanneming van mijn 
voorstel den tweeden termijn en eventueel ook het Regee
ringsantwoord thans te doen plaats hebben en tenslotte 
alleen de beslissing uit te stellen tot de volgende week, 
zoodat dan ';"ij noch de Regeering iets naders kunnen 
zeggen, trek ik liever mijn voorstel in. Ik meen dat, als 
wij volgende week geen gelegenheid meer hebben over de 
zaak te spreken, wij niet opschieten. Mijn voorstel zou 
dus, zoo opgevat, nadeeligcr zijn dan dat van U, Mijnheer 
de Voorzitter, en daarom trek ik het hierbij in. 

De Voo r zit ter: Het voorstel.Fruin is door de voor
stellers ingetrokken en maakt dus geen onderwerp van be
raadslaging meer uit. De behandeling in tweeden termijn 
van deze aangelegenheid is dus door mij tot de volgende 
week uitgesteld. 

De ontwerp-ordonuanties tot het t re f fen van 
eene voorziening inzake de uitbetaling 

(VOORZITTER.) 
van het pensioen en gagement van eenige 
groepen van gewezen landsdi enare n tot 
en met de m a a n d v 0 I gen deo p ' die, wa a rin 
de gepensionneerde of gegageerde over
lijdt (Ond. 78), 

en tot aanvu lling in verband met de 
ins t e 11 i n g van dep r 0 v i n c i e M i d d e n
Java, van de regelen betreffende de 
beperkingen van het beschikkingsrecht 
o ver n iet i 11 art i keI 1 d er I n dis c heM ij n
wet gen 0 e m d ede lf st 0 f fen, wel k e voo r
komen in tot het vrij Landsdomein be
boorende gronden, met het oog op de be
sc her min g van 's L a n d s bos s c hen (Ond. SI) 

worden zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De notulen der yorige openbare vergadering, w,llke . 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek de heeren thans bijeen 
te willen blijven in fondscommÏssie en daarna bijeen te 
willen komen in commissievergadering. 

De vergadering wordt te 9.35 uur v.m. gesloten. 
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15dc VERGADERING. 

V e l' g a d e l' i 11 g V a 11 D 0 11 d e l' dag 12 D ec. 1929. 

(BijCl'lll' oC'pin g"sUU1' 8V2 vool'middag ) . 

In ge komen stu kken. - Regeling van den eigenc1omsovcr
gllng va n de land cn 'rj ampea . enz. (Ond . 76) . - Nadere 
wüziging' v[ln het vendul'eglemcnt (Ond . 8 0 ). - Bekrach
tig ing va n f'en }C'l'ning'sbeslui t Y Ull den plaa tselijken ra ad 
vft n Noonl- ell Zu id- Banjocmas (Ond. 87 ). 

Vo o \' z i t te l'; J. W . ~IEYER R .\l\l\EF'I' . 

TcgellWOO1'di g~ I11 ct tle ll Voo rzitter, 19 leden, te weten 

d e heel'en; 
AH },focsl.I . Blanuw, Hl'uineman , Dwidjoscwojo, Ft'uin, 

Van H clsdill g' ('Il, U l' H oog, s'J acob. Kan, K crkkamp, Kiès, 
)(00800mo Jocdo . K Ol'sorIllo Oetoyo, },'lanc1agic, }'Iidclendol'p, 
Roep , Sockawati en Soejono. 

Regcc l'ingsgcmachti gden de heet'en: Van c1 pn Busschc, 
Mühlenfeld en Mr. Sclll'i eke. 

D e V oo I ' z it t e l' opent d e ver gaderin g. 

D e Sec retaris d eelt mede, dat zijn ingek omen : 

A. De vol gend e R egeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Ka bin etsbl'ie\'cn W II1 d en Gouverneur-Genera al van 

29 Novrm bel' en 5 Dec'cm ber 1929 Nos. 1 en 1 t el' aan 
bieding van : 
a. een on t wcl'p-Ol'(10Jl ll flll ti e to t regelin g \' a l1 de p Of.liti r 

der ondel'llli t<'nnntK van het leger in Nedcl' ln nclsC'h
Indië (Ond. 88); 

b. ee n Ol1t Wf' I'p-o rd onml.l1t ie strekkend e tot wijzigin g van 
de Pro vine ie-ol'donnan1 ie, d e Java.-PJ'ovincie-Kiesordon
nan tie cn de R egentscha psordonnanti e (Ond . 8 9 ). 

Deze st ukken worde l1 ~ed J'tlkt . 

De V o o r z it t e r: Zooals vermeld in het stuk, dM 
d aal'omtrent is rond gezonden stel ik de vraa g aan de orde, 
of doot, dit Coll ege op verl enging van d en t eJ'lTlljjn , voor 
de behand elin g van het onder b 'genoemd e onderwel'p be
schikbaar', zal worden aan gedrongen. 

In verband met d e omstandigheid, dat het zeel' ge
wenscht is de zaak zoo spoedig mogelijk af te doen, stel 
ik voor' in di t geval l1i et op verlengin g van den t ermjjn 
aan t e ddn g-en . 

Zond er hoofdelijke stt·mming' wordt bC'sloten geen YC1'· 
zock t e doen tot vC l'lenltin g van den t erlnijn. 

De sec reta l'is d eelt med e, dat verdel' zijn in gekomen : 
2. Kabin etsbl'ief yan den Gouverneur-Generaal van 1 De

cember 1929 No. 8 houdende mcdedeeling van de vas tstel
Handelingen. Zittingsjaar 1929- 1930. 

(VOORZITTER, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
ling van de ordonnantie tot w~ziging m n artikel 17 del' 

R egen tschapsordounantie (Ond. 8 3 ). 
3. Besluit van den Gouvern eUl'-Gelleraa l van 30 No

\·cmbcr 1929 No. 9, bepa lende, dat met ingang van 1 De
cember 1929 de voor toelating in Nederlandsch-Indië ver
oisehto, dool' Hl'itseho autoriteiten uit ge l'eikt e paspoorten, 
met uitzondering dol' paspoorten vun uit I3I'ilsch-Indië aan
komende personen, niet behoeven te zijn voorzien van een 

Ncderlandseh visum. 
4, Besluiten van den Gouvcrneur-Generaa l van 4, 5, 5, 5, 

5 en 6 December 1929 Nos. 22, 16, 18, 19, 3 .. en 12 houdende 
mac htiging, krach tens art. J O,) I. S., tot het doen van de in 
genoemde besl ui ten verm elde uit gaveIl . 

5. Besluit van den Gouverneur-Gencraal van 9 Dc~ 

ccmber 1929 No. Ix tot intcl'llccl'in g van den daarin ge~ 

noemden persooll. 

De stukken genoemcl Slib 2 tfm 5 worden tel' inzage
gelegd tor secreta rie van den Voll<s l'u ad. 

B. D e volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden! 

1. Telegram van C. S . Sinsoe betref fende de gehouden 
verkiczillg VU ll een zelfbestuurder voor het landschap '1'a

bockan. 
2. ~[cc1edeeling van het hoofdkan toor n m den ~rijnbouw 

betreffende de bedrijfsresultaten del' goud- en zilvermijnen 
in Benkoelen over de maand November 1929. 

3. Afschrift-rekest A. A. J. R essing aan den GOllverneur
Generaal betreffende de intrekking van zijn vergunning tot 
aauleg en gebruik van eleetl'ische leidingen te Soemenep. 

Deze bescheiden worden lel'inzage ge legd tel' secre
t::ll'i e van den Volksl'uad. 

D e Vo o I' z it t e l'; A a n d eo l' d e i s cl e ,. 0 0 ]' t-
l. e t tin g d 0 l' b e h a n d e l i n g v a 11 cl C 0 11 t w e r p
o I' don n a n ti e to t reg e I i n g v an cl e n e i g e 11-

d o m S 0 v e r g a n g 0 p cl c n I a 11 d c va n cl c I a 11-

d e 11 rtl j a In p C H, S <l cl C n go 0 f P e il j a wo e n g a n 
4'11 rp j ib oc nh oe lan zoo n I s d eze ge wij z i g d 
i, v ool' ges t e ld in s tuk 6 (On<l . 7(1 ) . 

H et woord is aan d en directeur van Justiti e. tot het af
legge n van een vCI·ldal'in g. 

D e heel' Mr. S c h ri e k c, directeur vun Justitie : 
Mijnh eer de Vool·zilt e!'! ln dit studium vall het d ebat heb 
ik no g even het woord ge vl'nagd, teneinde in staat te zijn 
namens de Regee rin g een kleine Hanvullin g in d e ontwerp
ol'donnant ie, zooals zij reeds gewijzi gd is} aan te brengen. 
Ik doe d it thans, omda t daa rdoor het debat mi sschi en aan
llIe l'kelijk kan wOl'den bekolt. 

De voorgestelde aan vullin g is tweeledi g. Tn de eel'ste 
pl aats ",enseht de Rcgeering in artikel 25a lid 4 in stede 
van d e woorden " V<lll alle bescheiden, W~laJ'uit hun recht 
blijkt" gesteld te zien de woorden: 
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, VOORZITTER, KitS.) 
"zoo hun recht niet reeds uit het vounis blijkt, van 

hun bewijsstukken". 
Het lid zal dan in zijn geheel luiden: 

"Indien de rechthebbenden niet binnen veertien 
dagen na de bekendmakingen volgens het eerste lid 
van dit artikel het verzoek als bedoeld in artikel 25{ 
bij den Directeur van Binnenlandsch Bestuur hebben 
ingediend, met overlegging, zoo hun ree h t 
niet reeds uit het vonnis blijkt, van 
hun be w :ij sst u k k C D, beginnen deze interessen 
eerst te loopen van den dag, waarop dat verzoek en 
die bescheiden zijn ingediend " . 

De tweede aanvulling betreft artikel 25{, eerste lid. 
Daarin wordt achter de woorden: ]laan dengcnc, die ......... ", 
een tussehenzin ingelascht, luidende : 

ti voor zoovcr zulks niet bij vonnis is vastgesteld". 
Het geheele lid luidt dan als volgt: 

"Door den Dil'ccteur van Binnenlandsch Bestuur 
wordt eene ordonnantie op 's Lands kas te Batavill 
aan dengcnc, die - voor ZOOYCl' zulks niet hij vonnis 
is vastgesteld - naar zijn beoordeeling genoegzaam 
doet blijken van zijne gereehtigdJleid op een bepaald 
aandeel van het uit te betalen bedrag, op diens ver
zoek dit aandeel uitbetaald, eventneel vermeerderd 
met de volgens artikel 25a verschuldigde interessen". 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

TIe Voo r zit ter: De ontwerp·ordonnantie, als gewij
zigd voorgestcld in stuk 6, is thans nader gewijzigd zooals 
dit zooevcn door den Regeeringsgemachtigde is aange
geven. 

De heer Ki è s : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb de 
rede in eersten termijn van den Regeeringsgemachtigde voor 
Justitie met veel belangstelling aangehoord. 

Was de inhoud van die rede voor een deel, namelijk voor 
wat betreft het betoog, dat de Regeering optreedt als 
"kampioen voor het algemeen belang" min of meer het 
"enfoneer une porte ouverte" - immers geen der sprekers 
twijfelde aan de goede en rechtvaardige bedoeling van de 
RegeCl'ing m;t de voorliggende ontwerp-ordonnantie -
anderdeels beoogde Mr. Schrieke aannemelijk te maken, dat 
de ordonnantie zondcr twijfel wettig zal zijn, d.w.z. haar 
ontstaan niet in strijd zal kunnen wordcn verklaard met art. 
137 der 1. S. 

Mijnheer de Voorzitter! De bewijsvoering voor dit 
laatste culmlneerde eigenlijk in de mededeeling, dat de Re
geering iu deze aangelegenheid de voorlichting had gehad 
van zeer knappe adviseurs, o.m. van den landsadvocaat. 
Nu ben ik er tliteraal'd van overtuigd, dat de Regeering 
zich altijd zoo goed mogelijk deed el1 doet adviseeren om
trent al1e ontwerp-ordonnanties. Niettemin meenen Mr. 
Blaauw en ik ten vorigen jare aangetoond te hebben, dat 
de hondsdolheidsordonnantie van einde 1926 - haar af
kondiging - tot 15 Mei 1927 - de inwerkingtreding 
del' nieuwe I. S. - onwettig is geweest, en verklaarde, 
zooals ik reeds in eersten termijn releveerde, de rechter 

(KItS, KERKKAMP.) 
de goederengeld·ordonnantie onwettig, ondanks de verde
diging door onzen reeds mcer genoemden knappen lands· 
advocaat. En thans is ons in het rckest van Mr. Lebbe 
recds medegedeeld, dat hij uiet berusten kan en zal, en 
het oordeel van het Hooggerechtshof zal vragen inzake de 
onderhavige kwestie. Waarmee ik slechts wil zeggen, 
Mijnheer de Voorzitter, dat er ondanks de ove,·tuiging en 
den wil der Regeering, dat Zij - uiteraard - alleen wet
tig zal handelen, verschil van inzicht mogelijk schijnt. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, wij hebbcn thans het oor
deel van }\ril'. Schl'ieke zelf over deze kwestie vernomen. 
Gelet nu op zijn antceedenten inzake de I. S., verklaar ik 
mij te willen neerleggen-b~inzicht en laat ik dus mijn 
oorspronkelijken twijfel - gevolg van het door Mr. Lebbe 
in zijn rekest aangevoerde - varen; al doet mij voorshands 
nog wat vreemd aan het optreden onzcr Indische Regee
ring, die als uitvoerende macht een zeker doel - zij het 
dan ook een zeer rechtvaardig te noemen doel - wenscht 
te bereiken en daartoe als deel der wetgevende macht aan 
ons, Haal' medewerkers in deze functie, een regeling tel' 
bekrachtiging voorstclt, dic Haar, hangende het proces, als 
uitvoerende macht een positieve positie zal bezorgen. In elk 
geval zou m.i. dan toch een algemeen geldende ordonnantie 
fraaier geweest zijn dan deze speciaal op de 1'jampea·zaak 
gericht zijnde. 

Intusschen, Mijnlleer de Voorzitter, zooals rceds gezegd, 
ik aanvaard de door Mr. Schrieke gegeven uiteenzetting 
en zal dus vóór de ontwerp-ordonnantie stemmen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer K er k kam p: Mijnheer de Voorzitter! De 
rede van den IWgeeringsgemachtigde brengt ons als verras
sing de mededeeling, dat ook met de procureurs van be
langhebbenden overleg was gepleegd. Uit de verzoek
schriften van een dier procureurs blijkt daarvan echtcr niet, 
zelfs werd daaruit de indruk verkrcgen, dat overleg nog 
tot overeenstemming zou kunnen leiden. lIet was deze in
druk, welke mij in eersten termijn deed vragen, of de VOOl'

gestelde oplossing niet zoodan ig gewijzigd kon worden, 
dat ook belanghebbenden ermede accoord konden gaan. 

Nu gebleken is, dat reeds overleg heeft plaats gehad en 
zooveel mogelijk tegemoetkomingen zijn gcdaan, heeit deze 
vraag haar beteekenis verloren en ik heb dan ook tegen 
dit ontwerp geen andere bezwaren mcel' dan enkel redac
tioneele. Ook ditmaal zal ik daarop uiet dieper ingaan. 
Slordigheid in wetgeving schijnt in veler oogen nu eenmaal 
geen zonde meer te zijn. Ik denk daar anders over, Mijn
beer de Voorzitter, en stel aan een wet nog andere eisrhen 
dan die van duidelijkheid alleen, zelfs als de bekwaamste 
juristen eraan medewerken. QyCl'igcns kan ik den Regee
ringsgemachtigde geenszins toegeven, dat de dool' mij VOO1'

gestelae wijziging van den considerans taalkundig zou slaan 
op de handelingen van den rechtcr en niet op den overgang 
van het particuliere land in eigendom van den Lande. 

De heer Mr. Sc h r i e k e, directeur van Justitie: Dat 
is een tikfout in het verslag j el' moet staan : "op de hande
lingen van den wetgever". 
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. De heer K e rkk a m p: Dat kan ik op het oogenblik 
~,e t beoordeelen. Ik heb het verslag thuis na gelezen en 
Ik ben tot geen andere conclusie kunn en komen dan dat 
de voorgestelde redactie volkomen zuiver is en in ieder 
geval zuiverder dan de bestaande van de Regee ring. Wil 
de H,cgeCJ'lI1g echter hll ar taalkundig onzuivere redactie 
handhaven dan komt deze, nu de aandacht erop gevestigd 

geheel voor J:faa l' rekening, Ik wellseh daarover O'een 
. b 

llit te lokken, doe h bepaal mij tot dit herhaald 

Daal'aan zou ik echtel' will en toevoegen, dat de mede
hedenmorge n va ll den g'e<lchten l~ cgec l' i ngsgemach_ 

ol'p,· blijkbaar noodza kelijk aan te brengen wijzigin
eilll... 

w ven op een eeni gszins gevaar
ten ein en dat, boe bekwaam de ad viseurs der Regee
dan ook mogen zUn, z\j zich ni et ten voll e rekenschap 

g-egc \'cn Vll ll de IHoeil1jkh cc1cn va n dezc materie, 
antI n \ ~ ik mij niet bed rieg, is IHl voor de tweede maal 

vr ij belangrij ke wijzigi ng in het oorsp ronkelij ke ontwerp 
angebl'ucht. n et Collcge kan, dunkt mij , op het oogen

moeilijk beoo l·deelen in hoeverre de thans voorgestelde 
iizi"in a'en verbeterin gen zijn , ~fijn eerste indruk is ech

dat deze nnnvul1ill g'e ll in derda ad aa nbeveling ver-
nell , man r ik grloot dat het wenschelijk is) dat wij 

de gelegenheid hebben à tête rcposée na te gaan of 
, met deze nieuwe wij zig in gen accoord kunnen gaan, 

De heer BI' 11 i n e man: MijnllCer de Voorzitter! Nu 
de hedenmorgen doo r den geachten Regeerings

afgelegde verkl aring d e Regeel'ing bereid is 
in den tekst der ordonnantie die wijzigingen op te 

welke dOOl' den gen\?hten Regeclin gsgcm :l ('hti gde 
vo ri ~' C' wet'k l' t'('d~ in zijn betoog Zijll opgenomen, is m.i , 
vonl'n<l;lln~tC' h eZWiHl I' lqr(' ll dezC' ordonnantie yen rallen 

hebben ook \'olgens mij n mcenin g vel'dere beschouwin
alleen nog maar th eoretisch interesse. Ik zal mij dus 

- ik had oo,·spronkelijk gedacht bet langer te 
oet en maken - t eneinde den lijd van dit Coll ege niet 

te hm g in bcsla g te n C' men, 
1n de ee l'stc plnnt~ zou ik mij bij het betoog nlll cl en 

Kiès willen aanslu itC' I1 , dat wij nict and cl's vcrwach
en ook niet anders gewend zijn, .dan dat de Regeering 
algemeen belang beharti gt, zooals Zij dat inziet. Even
meen ik, dat lvij, leden van dit College en van den 

ksraad, het algemeen belang behartigen, zooals wij dat 
en daarom heeft het mij eenigszins verw011(l erc1 , dat 

(BRUINEMAN.) 

geheel aan de bezwaren der heeren zou worden t egemoet
gekomen en deze ordonnantie niet noodig zou zijn geweest. 
De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft mij toegevoegd, 
d.~ t de voorgestelde metbode practisch niet bruikbaar zou 
ZIJU, om~at zij uitging van de verond erstelling, dat de 
recht~~· met alleen de verschillende belanghebbenden zou 
aanWlJzen, maar ook de portie, die ieder belmlghebbende 
zou moeten verkrijgen, D e Regeel'hlg is uitgegaan van de 
ver~nderstelli ng, dat de rechter dit niet zou doen. Er staat 
nl. ]11 de stukken, dat van den l'ccl1ter ni et maf}' worden 
verwn cht, dat hij ieders deel zal l-lan geven, Nu l:eb ik in
~usschen het vonnis opgevl'n agd, dat jn deze zllu k gewezen, 
IS -

Regceringsgemachtigde het de vorige week gehad heeft -
het volgende : 

"Overwegende evenwel dat, waar alle betrokken 
partij en eenstemmig van mecning zijn , dat vaststel
ling van ieders aandeel in all er belang zeer wensehe
lijk is, de Raad ingevolge der partijen verzoek in uit
zicht wil stellen " , - in uitzicht wil stellen, Mijnheer 
de Voorzitter - "dat bij het ei ndvonnis llaast bepa
ling der schadeloosstelli ng in één som ieders aandeel 
afzonderlijk zal worden bepaald". 

Al s ik dit goed lees, lees ik hieruit het tegengestelde van 
hetgeen ik tot dusverre in de stukken heb gevonden. Daar
in staat 111. , dat van den Rn ad van Justitie ni et mag wor
den verwacht, dat ieders aa ndeel zal word en aangewezen, 
terwij l uit het vonnis blijkt, dat de bedoelde rand op zich 
neemt, bij eind vonnis ieders aandeel wèl .te bepalen. Als 
di t - ik geef mijn meening onder voorbehoud, Mijnheer 
de Voorzitter, want het lezen van een vonnis is niet ieders 
werk, en missc-hien ook ll iet' het" mijn e - jllif\t is , dan was de 
ol'don mmtie n iet llood ig- g't.'\\'eC'sL Imm ers, ht.'hn lve dat de 
Raad \';111 Justitie zieh berC' id "C'l'kln nrt, ieclC'I's aa ndee l aan 
te wij7.en, stnat in een llndere passage van het vonnis nog: 

,,2e. dat de Raad als door partij en erkend en mits
dien als mede vaststaande aanneemt, d. t de vorschenen 
gedaagden, voorZQQvel' Z\j ni et hebben verklaard, geen 
aandeel te hebben, bt.' I1 C'n' lI s dC' intelTC' lliënt cll zijn de 
grzll mcnlij ke eigennl'en dC' I ' li t i~" i cusC' land en _ behalve 
dan de huurstcr - en daarin aandeel hebbcn als \"'er. 
meld in de staten, opgenomen in de conclusies, zooals 
bij nadere aeten tel' rolle gerectificeerd; " 

Hieruit zou ik de conclusie willen trekken, dat op het 
oogenblik vaststaat, wic de eigenaren zijn, en hoe groot hun 
aandeel is en dat de Raad van Justitie een vCl'cleelin g heeft 

gcaC)lte Regecl'ing'Rg'ClTI nchtigdc ecn ZC1,C l'(' tegenstel. toegezegd, dat dus na het cind"onnis ni et moet worden ge. 
manl, tc tu sschcn Jwt hclan g v an de opgezet(mcn Cll wacht op een nadere beslissin g, o.a. van den directeur vnn 

vall de e igenaal's. Dr helan gen ,-an beid e pUl'tij en ,'01'- Binncnlandsch Bestuur, op g l'ond van stukken on bescheiden. 
een onderdeel va n het algemeen bclmlg en het is de Ik wil in verband daal'mede nog het volgende vragen. 
der Regcering en Z('(' l' zeker die van den "'ctgcver D e geachte Regccl'ingsgCTn flc hti gde heeft drie gevall en ge-

beid e belang-en te beharti gen. nocmd, in welke de direetcUI' van Binnenlandsch Bestuur te 
D e gÛ<l chte Rege(,l'i11~ sgcm [tchtigcl c heeft verd el' de vo- beslissen krij gt.. In het eerste geval is cl' een vonnis, in het 

weck bezwaar gema akt tegen een door mij geuite sug- tweede geval zijn er slechts stukken, ten",jl el' in het derde 
afkomstig van een door ons ontvan gen rekest, om- geval ni ets is en een proces gevoerd zal moeten worden, 

rent een :t an te bl'en ~el1 kl (>ine wetswij ziging, w!,ar'door ' Nu is het mij niet recht duidelijk hoe het mogelijk is, dat 
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de adviseurs van den Directeur van Binnenlandsch BestunI' 
iets zullen kunnen uitmaken - en zulks op gro~d v~n 
stukken en bescheiden - wat de Raad van JustitIe met 

uitmaken kan. 
Mijn eerste vraag luidt daarom: Is mijn ~pvatting, om-

trent het interlocutoir vonnis juist, m. a. w. IS dus wet te 
verwachten, dat de Raad van Justitie ieders aandcel zal 
aanwijzen , en zoo neen, is het dan aannemelijk, ~at de DIrec
teur van Binnenlandsch Bestuur zal krumen UItmaken, wat 

de Raad van Justitie niet heeft kunnen uitmaken' 
Zooals ik reeds deed uitkomen, dool' de in den tekst op

nomen wijzigingen, is ieder bezwaar tegen deze. overigens 
TllM hiÎ7.ondel' noodigc ordonnantie vel'vallen en lk zal dus 

Ik dauk U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' F r u in: Jlilijnheer de Voorzitter! De geachte 
vorige spt'ekcr heeft belangrijke mededeelingen gedaan. Met 
name Jleeft mij getroffen de mededeeling, dat de Raad van 
Justitie eigenlijk reeds bij voorbaat heeft verklaard, dat bij 
het eindvonnis ook de schade, het. bedrag daarvan en de 
reehthebbenden op dat bedrag zullen worden vastgesteld. 
Ik kau mij dau ook aansluiten bij zijn betoog, dat, indien 
zijn interpretatie van het vonnis juist is, de geheele ordon
nantie eigenlijk overbodig is en dan meen ik, dat er voor de 
Regeering - waar in dit stadium in de ordonnantie toch 
reeds zoo veel is gewijzigd - aanleiding is, de ontwcl'p
ordonnantie alsnog in te trekken. 

Overigens moet ik toegeven, dat de geachte Regccl'ings
gemachtigde zich heeft beijverd, aan de bezwaren, die in 
eersten termijn zijn opgesomd, tegemoet te komen. \\T at de 
Regeeringsgcmachtigdc thans heeft voorgesteld als wijzigin
geu, had ik bij de behandeling in eerste instantie de vorige 
week willen voorstellen, al was dat dan misschien 11iot in 
dezelfde terminologie geweest als die, welke de Regeerings
gemachtigde heeft gebezigd. 

'1'och hcb ik, ondanks de tegemoet komende houding del' 
Regecring - een houding, die naar mijn indruk een gevolg 
is geweest van een nader overleg met belanghebbenden -
nog eenig bezwaar ten aanzien van de laatst voorgestelde 
redactiewijziging in artikel 25 r. De zaak gaat n .l. hierom, 
dat men de zekerheid verlangt, dat wanneer eenmaal bij het 
vonnis de schade is vastgesteld en de rechthebbenden op de 
schadevergoeding z\in aangewezen, deze menschcn, wannfer 
zij zich met het vonnis bij den, Directeur van Hinllenlandsch 
Bestuur vervoegen, op dat vonnis als het ware onmiddcllük 
uitbetaling kunnen verkrijgen van de toegekende schadeloos
stelling, Mijnheer de Voorzitter. Dat valt toe te juichen, 
maar ik vrees, dat dit met de redactiew\iziging van den ge
achten Regeeringsgemachtigde niet zal worden bereikt. 

'Vant, heb ik den geachten Regeerjng~emachtigde goed 
verstaan, dan vult hij arfikel 25f zoo aan, dat het komt te 
luiden: 

"Door den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
wordt door cene ordonnantie op 's Lands Kas te Batavia 
aan degene, die - voor zoovcr zulks niet bij vonnis is 
vastgesteld - naar ziju beoordeeling genoegzaam doet 

(FRUIN, KAN.) 
blijken van zijne gerechtigdheid op cen bepaald aandeel 
van het uit te betalen bedrag, op diens verzoek dit aan
deel uitbetaald, eventueel vermeerderd met de volgens 

art. 25a verschuldigde interessen ". 
Wanneer ik dat nn zoo lees, 1I1ijnheer de Voorzitter, dml 

krijg ik den indruk dat degene, van wiell het bedr~g bil 
vonnis is vastgesteld heclcmaal niets krijgt, en dat. IS na
tuurlijk niet de bedoeling van den geachten Regee:'lllgsge
machtigde. Ik geloof daarom, dat een andere redache bet.er 
zou zijn, en wel een, ougeveer in dezen geest :dat \U de eerste 
plaats onmiddellijke betaling zal ontvangen diegene, van 
de schadevergoeding bij vonnis is vastgesteld, en bove"udierl l 
ook die[J'ene die naar beool'dceling van den nire(\tclar~""",,1 
...... lO."" l ~"h R"<;lh1l11' !!rnnp!?7.l1am doet blükN1 '\an 
gerechtigdheid op een bepaald aandeel vall het uit te bel:al,ml 
bedrag. Een dergelijke redactiewijziging lijkt mij betel' 
die, welke door den geachten Regeeringsgemaehtigde is 
gesteld, omdat ik vrees, dat juist door deze re,ju"ti"w ijzi.gilugf 
de menschen, die in de eerste plaats aanspraak kunnen 
ken op een sc1w devcl'goed ing, dit bedrag niet c1adeljjk 
handen zullen kunnen krijgen. Ik geef dus den 
Regeeringsgemachtigde beleefd in overweging een delrge:lijli el 
l'edactiewijziging alsnog aan te brengen en in de plaats 
doen treden van de thans door hem voorgestelde. Ik 
ook bereid - wanneer mij daartoe den noodigen tijd wo,.-n tl 
gegeven - zelf een redactiewijziging in dien geest te fm'ml,, -I 
leeren. 

De heel' Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik moet 
ginnen met hier mijn spijt Cl' over te betuigen, dat 
baar de geachte Regeel'ingsgemachtigde voor Jnstitie 
volledig is ingelicht door den Landsadvocaat. 

De heer Kiès heeft zooeven O.a. reeds lliteengezet, 
het toch minder volledig jllÎSt is, wat de geachte 
riugsgemachtigde ter vOl'ige zitting naar voren 
n.l. dat er overleg is gepleegd met de verschillende 
tijen. Was er toch ovcdeg gepleegd met de 
partijen, dan zou het imm ers ni et noodig zijn geweest, 
ontwerp reeds met de Memori e van Antwoord een 
ging te doen ondergaan. Het is mij bekend, Mijnheer 
Voorzitter, dat over1eg in dezen zin, dat zulks met 
partijen zou zijn geschied, niet heeft plaats gehad. 

\Vat de heer Beuineman zooeven naar voren heeft 
bracht omtrent het ill uitzicht stellcn dool' del1 R.1ad 
Justitie van het bepnlen vun het bedrag van ieders 
deel, moet, Daal' het mij vool'komt, nog nader 
worden met het volgende. 

De Raad van Justitie heeft in zijn vOImis op blz . 
reeds uitgemaakt, dat doot' den Raad za l wOt'den bepa 
wie hiel' deelgerechtigden z\in en tot welk aandeel 
deelgerechti gde zal mogen deelnemen in het bezit van 
betreffende land. Waarom nu gevraa.gd wordt en 
Raad van Justitie in uitzieht heeft gesteld, is een "'Awon" 
ealculatie. Van iedet' is bepaald - ik spreek 
ni.et van degenen, die nog geboren moeten wor-den, 
hen, die dool' versterf in het bezit komen van het aand',e. 
van een gestorvene - welk aandeel hem toekomt; 
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kwestie welk bedrag hem za l worden uitbetaald is een 
gewone culculatic. 

Wat de heer Fruin zooeyen heeft gezegd, is dus nog 
nader aun te vullen met hetgeen ik naar voren heb ge
braeht en het komt hi el·op neer, dat de Raad van Jnstitie 
r eeds bepaald heeft. Volgens partijen en ook, naar ik ge
hoord hcb, volgens den Landsadvocaat is die beslissing in 
gewijsde gegaan en wie deelgerechtigd is en welk aandeel 
llij zal krijgen, is reeds bepaald. 

Mijnheer de Voor7.itle.-! Wanneer dc Raad van Justitie 
nu heeft uitgemaakt welk bedrag de verschillende gerech
tigden in het Land 'l'jampca zullen hijgen, of wel de 
eigenaren van dit land zullen krijgen, dan wOl'Clt dit om
gerekend en zul dool' ca lculatie, - wat in zecr korten tijd 
zal kunnen wOI'deu bewerkstelligd - kunnen worden uit
gemaakt, hoeveel elks aandeel in geld zal bedragen. 

'Vat de Regccringsgcm3chtigde voot' Justitie in de \'0-

l'igc vCl'gadel'il\~ heeft gczcgd~ 111. dat hij vl'eest, dat er 
twaalf maanden zull en voorbijgaan, voordat hetgeen ge
vraagd werd, zou kunn en geschieden, is op grond van het
geen ik voorgebracht heb, nam' mij voorkomt, minder juist, 
~at aangaat de prillcipieele bezwaren wil ik niet achtcl'

staan bij de Regeel'ing, die hi el' als kampioen voor het 
algemeen belang handelt, Doch met den heel' Bl'uinemun 
zou ik ook willen zeggeIl, dat de landeigenarcn eveneens 
~e ll deel uitmaken van de gemeenschap cn daat'oDl ook een 
deel van dat algemeen belang, zij het een minder belang
rijk deel daarvan, vertegenwoordigen. 

Wij allen wetclI, dat de toestand en op de particuliere 
landerijen uit den tijd zijn en cr is niemand hi er onde]' 
ons, die geijverd heeft voor een bestendiging daarnw. 

Doch ook van algemeen belang is do vraag, welke ik de 
vorige vCl'gadcring heb gesteld, of het juist moet worden 
geaeht, dat de Hegeerill g hiel· thans een voorstel indient, 
om hangende een proces, een wijziging te brengen in den 
status van een der partijen. 

Ik wil echter mijn bezwaren, als gezegd, laten varCB. 
Ik geloof ook, zulks in tegenspraak met hetgeen de heer 
Kiès zoo even heeft gezegd, dat te verwachten is, dat par
tijen niet den weg van rechten verder zullen opgaan ten 
aanzien van de pl'Încipicele bezwaren, die hi el' zijn ge
noemd. Ik ,ben en n.1. van overtuigd, dat de pa.rtijen als 
zoodanig tevreden zullen zijn met de veranderingen dool' 
den geachten Regeeringsgemachtigde zooevell in het ont
werp aangebraeht. 

Mijnheer de de Vool·zitter! Ik kan hetgeen door den 
heer Fruin is gezegd niet zoo dadelijk beoordeelen. De 
bedoeling van de wijziging is - dat zal de heer Fruin ook 
begrepen hebben - dat de directeur RB. alleen in die 
kwesties, die niet. doOI' llcn Raaû van Justitie hU vonnis 
zijn bepaald, za l uitmaken, of de zieh aangegeven hebben
de r eehthebbenden ook wCl·kelijk recht hebben op het aan
deel, dat zij beweren, dat hun toekomt i dus met uitzon
dering van degenen, di e reeds krachtens vonnis zijn ge
noemd om een zeker aandeel van de uit te keeren schade-
100sstcUing te verkrijgen . Deze immers zullen slechts m~t 
het vonnis bij den Directeur va n B.B. behoe"en te komen 

Handellngen. Zittingsjaar 1929- 1930. 

(KAN, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
om hnn aandeel te erlangen . Alleen in de andere geval
len, waarin het nog dubieus is of men werkelijk met r echt
hebbenden heeft te maken, nl. in het geval van erfgenamen 
of anderszins, zal de Dil'ecteur van B.B. zijn oordeel geven 
en zich daarnaar gedragen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Mr. Se h r i e k e, Direeteur van Justitie : Mijn
heer de Voorzitter! Ik zou gaarne willen beginnen met 
den heer Kiès te bedanken voor de uitermate vriendelijke 
woorden nan mijn adres gericht. Ik kan nict anders zeg
gen, dun dat ik die buitengewoon op prijs stel. Doch ik zou 
Cl' niettemi n op willen wijzen, dat het beroep in cersten 
termijn door mij gedaan op de samenstellers - in ruimen 
zin dan genomen - van de voorgelegde ordonnantie en 
hun jm'idische kwaliteiten, niet is gedaan in verband met 
de vraag oJ: de ordonnantie al dan niet wettig was, doeh 
is gedaan alS' tegenwicht tegenover de uit dezen Raad van 
meerderc zijden vcrllomell opmerking: wij staan hiel' voor
een zeel' moeilijke materie. 

Namens de Regeering heb ik dat beaamd, doeh heb 
daal' tegenover gesteld, dat de Regeering die materie in 
hanclf'11 Iweft gesteld van Ilaar bcste techllische medewer
kers en derhal ve gerechtigd was, in het algemeen gespro
ken, in het gewijzigd ontwerp toch wel ee nig VCl'trouwen 
){Qestel·en. 

De argumenten voor de wettigheid der ordonnantie kwa
mcn daarna en in die argumentatie behoe.f ik - naar ik meen 
- op het oogenblik niet te treden. 

Ik kom nu tot enkele opmerkingen van het geac,hte lid, 
dcn heer Kan, die twijfel hceft uitgesp l·oken aan de juist
heid van mijn mededeel ing, dat overleg was gepleegd met 
pl'oc.ntl'eul'S V:.lll gedaagden. Tegenover de woorden van den 
hecr Kan kan ik niet andeJ's clan herhulcJ1, dat zoodanig 
overleg inderdaad heeft plaats gehad. 

Over de uitlegging van het intcrlocutoir vonnis het vol
gende. De heer Bruineman heeft enkele passages daarttit 
voorgelezen, de hee r Kan heeft daaraan eveneens eenige 
besc houwingen vastgeknoopt en ann zijn opmerkingen een 
ve l'\vijt aan het adres van den Landsadvocaat toegevoegd, 
n.l. , dat deze mU niet volled ig zou hebben ingc1ieht. Ik 
moet dat verwijt l'efuteereu, Mijnheer de Voorzitter. De 
passage uit mijn rede in eersten termijn} waarin ik hcb 
gezegd wat van den Raad van Just itie is te verwachten, 
is niet een passage, mij ingefluistcrd dool' den Imndsadvo
eaat, doch een passage voorkomende in de lfernol'ie van 
Toelichting zelf. Op blz. 4 va,n het gedrukte stuk, Onel. 70, 
st. 3, bovenaan, vindt men het volgende: 

.. Stelt de l'echter ieders aandeel in de schadeloos
stellin g ni et vast - jn hct ondcrwcl'pcli,jke proccs he. 
sliste de Raad van Justiti e reeds, dat belanghebbenden 
dat ni et kunnen vordel'en al stelde de Raad een ver
deeling jn uitr.i eht - dan dimlt bovendien rekening 
gehouden te worden" enz. 

Deze passage, voorkomende in de lfemol'ie van Toe
lichting, is waarlijk niet in een onbewaakt oogenbJik neer
geschreven, zij is hct resultaat van ovel'l eg en nadenken 
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en zij is geschreven toen het interlocutoir vonnis van den 
Raad van Justitie reeds ter tafel lag. 

Wat blijkt hieruit, Mijnheer de Voorzitter! In ieder 
geval, dat men over de beteekenis van dat interlocutoir 
vonnis verschil van meening kan hebben. Ik zal in deze 
materie niet diep treden, omdat wij hier staan voor een 
teehuisch-juridisch vraagstuk, doch slechts opmerken dat, 
als alles reeds was beslist, wat de geachte leden meenen dat 
beslist is, iedcreen zal mocten vragen, waarom wij dan nog 
procedeeren Y Zoolang het eindvonnis niet is nitgesproken, 
zal men omtrent deu afloop van het proces wel allerlei spc
culaties kunnen maken, maar zekerheid daaromtrent heb
·ben wij uiet. Processneele vragen zijn buitengewoon tech. 
nisch en ik zon daarom het College willen verzoeken aan 
te nemen, dat over het punt in kwestie ook van deskundig· 
juridische zijde anders kan worden gedacht. Is het dan 
misschien toch mogelijk, dat de ordonnantie geheelover. 
bodig zal blijken Y net lijkt er niet op, want de hoofdzaak 
van deze ontwerp·ordonnantie is niet de regeling van een 
bijzonder soort consignatie aan het slot, de hoofdzaak is, 
dat het ontwerp de eigendom van de landen aan den Lande 
zal doen overgaan, direct na de inschrijving van het von· 
nis, vóór dat de betaling of de consignatie hceft plaats gehad. 

Dat is de hoofdzaak en daaraan is verbonden een prac· 
tische regeling van de uitbetaling van de schadeloosstelling. 

De tweede vraag die gesteld is, is, of die uieuwe regeling 
van de uitbetaling van de schadeloosstelling wel noodig is. 
1.fijnhecr de Voorzitter! net antwoord op deze vraag is 
rechtstreeks afhankelijk van het gewicht der technisch
juridische moeilijkheden, die men voorziet. Als de Raad 
van Justiti.e inderdaad iedcrs aandeel nauwkeurig vaststelt, 
is men een heel eind op streek, maar toch zal niet uit het 
oog mogen worden verloren, dat het hier gaat om een uit· 
betaling aan honderd belanghebbenden - men mag gerust 
zcggen - ovcr de geheele wereld verspreid . Dat feit alleen 
brengt reeds groote moeilijkheden met zich inzake betaling 
of consignatie volgens de voorschriften daaromtrent in het 
Burgerlijk Wetboek opgenomeu. net punt dat men hierbij 
ook niet uit het oog mag verliezen, is, dat er tijdens het 
proces wijziging komt in de personen der rechthebbenden. 
Er heeft overlijden plaats, er heeft geboorte plaats en ten 
aanzien van nieuw bijgekomen minderjarigen zijn wettelijke 
voorzieningen. noodig, als voogdij. Dat alles kan bij de 
groote afstanden en het verschillend recht waaronder recht· 
11ebbenden leven, oorzaak zijn van nieuwe technisch-juri
dische en processueele moeilijkheden. 

net is, wanueer het proces ten slotte is afgewikkeld, wel 
mogelijk, dat alles zich ten beste geschikt heeft. Wie zou 
die mogelijkheid a priori willen ontkennen' net is alleen 
de vraag, of de Regeel'ing de risico's, die aan deze zaak VCl'

bonden zijn, mag aanvaarden, dan wel verplicht is een poging 
te wagen, die risico's ter zijde te schuiven of althans tot een 
minimum terug te brengen. Op deze vraag kan, wanneer men 
zich goed rekenschap geeft van de technisch·juridische en 
processucele moeilijkheden, die zich hicr voordoen, het ant
woord niet lmders luiden dan dat de Regeering niet stil mag 
zitten. Zij moet alles in het werk stcllen om de zaak tot een 

(DIR. VAN JUSTITIE, VOORZITTER, FRUIN.) 
goed einde te brengen. Daartoe heeft Zij een beroep gedaan 
op dit College, een beroep, Mijnheer de Voorzitter, dat -
gezien den loop van de beraadslagingen - niet vruchteloos 
zal blijven. 

Nu nog een enkel woord over de redactioneele bezwaren 
van den heer Kerkkamp. Ik herhaal, dat men over de elegan. 
ce van een redactie ongetwijÎcld van rneening kan verschil
len en het zal voor dit geachte College mecrmalen mogelijk 
zijn in de voorgelegde ontwerpen h ier en daar een redactie· 
verbetering aau te brengen. In ieder geval zal de rede van 
het geachte lid voor zoover het mij aaugaat, een spoorslag 
zijn er naar te streven, dat ordonnanties, die het Collego 
van Gedelegeerden van de zijde van het Departement van 
Justitie bereiken, aan hooge eischen voldoen. 

'<, 

De heer Kc rkk a m p: Bravo! 

De heer Mr. Sc h r i e k e, Directeur van Justitie: Ten 
slotte, Mijnheer de Voorzitter, een enkel woord over de zoo· 
even voorgestelde aanvullingen. Het zal niet noodig zijn er 
op te wijzen, dat die aanV1111ingen geheel 1n de lijn liggen 
van wat in eersten termijn als de bedoeiing der Regeering 
met deze ordonnantie is aangegeven. Toen is uitdrukkelijk 
vooropgesteld, dat de Directeur van Binneulandsch Bestuur 
bij de nitbetaling van de schadeloosstelling gebonden zal zijn 
aan het vonnis. 

Dat dit in de ordonnantie nog eens met zooveel wOOl'den 
is neergelegd, is om dit ook t.a.v. critische geesten, buiten 
allen twijfel te stellen. 

Ik ontken niet, dat de redr.ctie ook wel anders zou zijn te 
formuTeeren en in zOQverre is er voor het amendement, dat 
het geachte Hd, de heel' Fruin, te kennen heeft gegeven te 
willen indienen, misschien wel het een en ander te zeggen, 
doch aan den anderen kant dient er rekening mede worden 
gehouden, dat op de door de Regeering voorgestelde redactie 
belanghebbenden zich hebben vereenigd. Deze redactie heeft 
de verdienste, als resultaat van de gegeven toelichting, duide
lijk te zijn. Daarom, zou ik willcn advisceren : laat het hete· 
re niet de vijand zijn van het goede. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo J' zit tel': Mijne heeren! Ik vestig el' de aan
dacht op, dat tot op dit oogenbJik nog geen amendement 
is ingediend en constateer, dat door de beantwoording vnn 
de Regeel'ing, dit onderwerp zoo wel van de zijde van het 
College als van de zijde der Regecring in twce te"mijnen 
besproken is. 

Ingevolge het bepaalde bij art ikel 60 van het Reglement 
van Orde, wordt de eindstemming over een ontwerp, dat 
gewijzigd is tijdens de vergadering, tot een volgende ver
gaè!ering uitgesteld, tenzij het College anders beslnit. 

Ik stel VOor heden over het ontwerp, zooals het gewij
zigd is, een beslissing te nem en. 

Daartoe wordt besloten. 

De heer F ru i n: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou het 
zeer op prijs stellen, als U de vergadering yoor vijf mi-
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nuten wilde schorsen, teneinde ons in staat te stellen de 
mogelijkheid tc overwegen om alsnog een amendement in 
te dienen, in den geest als zoDeven door mij is aangegeven. 

De V 0 0 l' zit ter: Ik heb daartegen geen bezwaar. 
Besloten is alleen, dat heden over het ontwerp zal worden 
beslist, maal' dat slnit niet in, dat niet vooraf oyerleg kan 
worden gepleegd. 

De vergadering wordt \ '001' vijf minuten geschorst en 
dam'na hervat. 

De V 0 0 r zit tc 1': Ik deel de vergadering mede, dat is 
ingediend een amendement (Ond. 76, stuk 7) onderteekend 
door de heeren Fruin, Blaanw, Kerkkamp en Dwidjose
wojo, luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer Vaal' te stell en 
in het eerste I id van het voorgestelde artikel 251 van 
11Ct Koninl<lijk be,luit van 12 Augustus 1912 No. 54 
(Indisch Staatsblad No. 480) de woorden "die - voor
zoover zulks niet bij vO!lnis is vastgesteld - naar 
zjjne beoordeeIingn te vervangen door ",die hetzij zijn 
aansprakcn aan het vonnis ontleent hetzij tcr beoor
deeling vfIn den Directeur". 

l k stcl V001' llit amrndplll cnL in behandeling te nemen 
ook zonder dat het gedl'll.kt en rondgedeeld is, elaar in ele 
gegeven omstandigheden de inhoud daarvan alleszins be
grijpelijk is. 

,Venseht de beer Fl~un dit amendement nog nader toe 
te lichten! 

De hecl' F r n in: Gaa.rne, Mijnheer de Voorzittel' ! De 
bedoeling van dit nmclldcmcnt is uitsluitend om eon vCl'dui
dc1ijkin~ na.1) te brengen. De Regccrlng en ik bedoelden 
tenslotte l'etzeUde, maal' lIet komt mij voor, dat bij onze 
redactie dlridelijker blijkt, dat in de eerste plaats dus be
taling kUllnen krijgen door bemiddeling van den Direc
teur van BinnenJandsch Bestuur zij, die hun aanspraken 
ontleenen aan het vonnjs en jn de tweede plaats, zij , die 
genoegzaam kunnen cloen blijken van hun annSpl'nkell. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Mr. Sc h t' i e k e, Directeur van Justitie : Ik moet 
tot mijn leedwezen verklaren, dat ik de werking van dit 
amendement niet aanstonds kan overzien. De aanv.uHingen , 
die hier dool' de Regeering zijn voorgesteld, hebben een ge
sclliedenis. Tevo/'en is na ar meerdere zijden overleg g-cpleegcl 
cn als gevolg v;t.n dit avcl'log' 7.ij n deze nanvulling-cn , als 
vel'dniclelijkinA' van df' bf'clocling dcr ontwol'pcn voor
s thl'iÏlcn vool'~esteld, 

"\Vanneer nu een njeuwe redactie wordt voorgeslagen, 
waarvan ik de uitwerking 1U.et aanstonds kan overzien, 
moet ik een groote mate van voorzichtigheid betl'acllten, 
omdat ik in geen geval oorzaak mag zijn, elat op de Regee
ring de blaam zon komen te rusten, elat Zij de l'esultaten 
van een bepaald overleg zou hebben teniet gedaan en dit 
overleg onvruchtbaar zou hebben gemaakt. 

(DIR. VAN JUSTITIE, FRUlN, KERKKAMP.) 
Ik moet U, Mijnheer de Voorzitter, dus tot mijn leed

wezen verzoeken in de gelegenheid te worden gesteld mij 
over deze zaak te beraden, niet alleen met mijzelf en met 
mijn medewerkers, maar ook en in de eerste plaats met 
de Regeering en met de personen, met wie over deze 
redactie indertijd overleg is gepleegd, tenzij de geachte 
voorstellers hun amendement zouden kunnen terugnemen. 

De heer Fr u in: Mijnheer ele Voorzitter I Ik kan mij 
zoel' goed voorstellen, dat de geachte Regeel'in,gsgemaeh
tigde zegt : 'Vanneer mij in cens een nieuwe redactie voor 
oogen wordt gezet, dan acht ik het wcnschelijk en nood
zakelijk die reelactie eerst rustig te bekijken en de juridi
sche mérites van de redactie na te gaan. Maar, Mijnheer 
de Voorzitter, hetzelfde geldt uiteraard voor ons ten aan
lZien van de redactie, die de geachte Rcgceringsgcmach
tigde ons hedenmorgen plotseling voor oogen heeft gesteld. 
Ook daarvan hadden wij in ane billijkheid kunnen zeggen: 
Wij vinden het overleg met belanghebbenden en met de 
juridisebe adviseurs der Regeel'ing zeer belangrijk - en 
ik voor mij persoonlijk kan dat zeker zeggen, omdat ik 
jlrist op overleg heb aangedrongen, - maar dat neemt niet 
weg, dat wij niet alleen het recht, maar ook den plicht 
hebben voor onszelf na te gaan of een bepaalde redactie 
jlust of niet juist is. 

Wanneer dus de geachte Regeeringsgemachtigde in ver
band met het dool' mij voorgestelde amendement, meenen
de elat niet daelelijk te kunnen beoordeelen, lutstel vraagt, 
dan kan ik mij elaarbij wel aanshuten, maal' dat mag yoor 
mij toch geen reden zijn om de redactie, die ik jnist acht, 
niet te handfîaven. In handhaaf dus miju amendement, 
Mijnheer de Voorzitter! 

De heer K e rkk a mp: Mijnheer de Vool·zitter! Als 
een van de mede-onclcl'teekenaars vun het amendement zou 
ik U de volgende vraag willen voorleggen. Is het niet 
mogelijk om het uitstel te hepel'ken, en niet de >beslissing 
naar de volgende week te \·crschuiven, doch die te doen 
vallen in den loop van dezen mOl'gcn bv, na afdoening van 
het andere onderwerp. dat "'In de ol'(le zal wOI'den gesteld 
('n waal'over wel eenigen tijd beraadslaagd zal worden' 

De Voo l' z it ter: W enseht de Regeeringsgemaehtig
de hierop te antwoorden! 

De heel' MI'. Sc h r i e k e, Directeur van Jnstitie: Mijn
heer dc Vool'zitter! Ik wil mijnerzijds gaarne toezeggen, 
dat jk het o,·c l'lcg, ebt hiel'o,·c/' moet plaats hebben, zoo 
vlot mogelijk zal doen vOl' loop('n, maal' of het mogelijk zal 
zijn zulks nog hcclenrnol'f!cn Ie doen plaats vinden, betwij~ 
fel ik. 

De autoriteiten, de personen, met wie beraadslaagd moet 
worden, zijn niet allen tel' plnntsc en misschien niet allen 
telefonisch te bereiken. Ik kan dus alleen toezeggen, dat 
ik het overleg zoo vlot mogelijk zal doen verloopen, maar 
ik kan geen enkele zekerheid geven omtrent het oogenblik, 
waarop het zal zijn beëindigd. 
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De Voo r zit t. r; In d.ze omstandigheden lijkt het 

mij beter om, anders dan wij zooeven beslisten ingevolge 
den hoofdregel van art. 60 van het Reglement van Orde, 
de eindstenuning over deze ontwerp-ordonnantie, zoomede 
over het amendement van den heer Fruin nit te stellen tot 
de volgende week. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitt e r; Aan d e orde is de ont
werp-ordonnanti e tot nader e wijziging 
en aanvu llin g van het r eg lement op de 
op e 11 bar e ver k 0 0 p i 11 gen i n Ne der I a 11 el s e h-
1 n d i ë, zoo a lsd e zei s g e w ij z i g d b ij not a 
van wijziging stuk 6, (Onel. 80). 

De heer B r u in e man; Mijnheer de Voorzitter I Deze 
ontwerp-ordonnantie valt in twee stukken uiteen, A en B. 
Ik wil beginnen met te constateeren, dat ik tegen de in 
het tweede gedeelte, B, vervatte bepalingen, niet het ge
ringste bezwaal' heb j sterker, de in B voorgestelde wijzi
ging juich ik toe. 

Anders is het gesteld met de wijziging, Art. I sub A 
van dit ontwerp. Zooals de toestand op het oogenblik 
is, betaalt het publiek per maand 2% boete over de niet 
tijdig voldane vendupenningen. Als iemand dit 5 maanden 
achtereen doet, kan hij dus gedurende 8 maanden nadat 
de goederen op een vendutie zijn gekocht, van het Gou
vernement crediet krijgen, zonder dat het in de practijk 
tot vervolging leidt. De Regeering wenseht hierin thans 
wijziging te brengen in dier voege, dat de geheven boete 
niet meer zal bedragen 5 maal 2%, doch éénmaal 5%. Dat 
heeft m.i. eenige bezwaren. 

In de eerste plaats is hierin een bezwaar gelegen voor 
dengene, die te hooi en te gras op een vendutie koopt, 
daarna de rekening ontvangt, haar ergens deponeert, niet 
meer precies aan den betalingstermijn denkt en op een 
gegeven moment wordt opgeschrikt door de mededeeling, 
dat hij in boete is vervallen. Nu is een boete van 2% over 
het totale bedrag al ,üet erg aangenaam, maar dat men 
plotseling 5% zal moeten betalen, als men alleen en défaut 
is, doordat men iets vergeten heeft, vind ik wel erg sterk. 

In de twcf'de plaats vest ig ik er de aandacht op, dat 
het zoo langzamerhand usance is geworden, dat men tij
delijk geld van het Land ter beschikking krijgt, en wel 
tegen een rente van 2% per maand. Dat is een percentage, 
dat mij btütensporig hoog zou lijken, maar voor sommige 
menschen schijnt dat nog bijzonder aantrekkelijk te zijn . 
Het pnbliek heeft daarop om zoo te zeggen een gewoon
terecht verkregen, want ofschoon artikel 19 der Vendu-
inst ructie den vendumeesters het recht geeft ... .... .. ...... .. . 

De heer Va 11 d en Bus s eh c, directeur van Finan
eiën; Den plicht oplegt! 

De heer B r u i n e man; . ......... .... . zelfs den plidlt 
oplegt, iemand, die in gebreke is gebleven, onmiddeUijk te 
vervolgen en er dus zeker reden zou zijn, zoo jemanq zij n 

(BRUlNEMAN.) 
betalingsplicht nader in herinnering te brengen, gebeurt dat 
niet en laat men de zaak 5 maanden verloopen. 

Nu voert de Regeering aan, dat dit een ongewenschten 
toestand tot gevolg heeft. Momenteel - zegt Zij - is er 
op die manier een achterstand ontstaan van 3 ton, waarvan 
slechts 1 ton is gedekt, zoodat 2 ton oninbaar zijn. Nu is 
het natuurlijk onaangenaam, wallneer er 2 ton achterstand 
is, zonder de kans, dat dat geld zal binnenkomen, hetgeen 
in dezen tijd van malaise te meer klemt. Maar ik vraag mij 
af of de wijze, waarop de Regeering zich vo.ol·stelt, aan deze 
oninbaarheid een eind te maken, wel jnist is. In het Ge
delegeerdenverslag is reeds aangevoerd, dat door den belas
tingdienst bij achterstand ook een zware boete wordt geheven 
en dat toch ook daar grooic achterstand bestnat, waartegl'n
over de Regccl'ing stelt, dat de belastingdienst ieis anders 
is dan het vendnwezen. Uaar men ziet toch, dat bij het 
venduwezen vaak, alvorens crediet wordt verleend, de vendu
ambtenaren voor informaties betreffende de credietwaardig
heid bij de belastingambtenaren te rade gaan; in het alge
meen krijgt ecn particulier van de vendumeestcrs geen cl'cdiet 
en gouvernementsambtenaren wel. Ondanks dit laatste feit 
cn in weel'\vil bovendien van het feit, dat de crcdictverstrek
!ring als regel pas plaats heeft na ingewol1l1en informatie 
bij den belastingdienst, is er bij de vendukantoren een on
inbare achterstand. Ik meen, dat aan dezen toestand een 
verhooging der boete zeel' zeker geen cind zal maken en wel, 
omdat het ontstaan van deze oni nba J'C vordcl'i IlgCIl 1J iel zoo
zeer is te wijten aan de geringe boete als wel aan de kolos
saal vcle mutaties onder de ambtenaren, zoowel onder de
genen, die de schulden maken, als onder de vendumecsters, 
die ze verleenen. Wanneer dergelijke lJlntaties niet zoo vaak 
voorkwamen, zou men een veel beter oog over de zaak hebben, 
Ik geloof dus niet, dat een verhooging der boete tot 5%, 
een verhooging die voor velen onaangenaam is en aall een 
bestaande usance een eind maakt, veel zal bijdragen tot een 
bespoediging van de inning. 

Maar er is een andere manier om aan het euvel een eind 
te maken, 'Vanneer de Directeur van Financiën er eens 
inderdaad voor zorgde, dat de hand werd gehouden aan de 
vendu-instructie, wanneer eens aan alle instructies de hand 
gehouden werd, zou de achterstand niet ontstaan; althans 
men Ju'eeg dan hoogsten één maand achterstand en behoefde 
slechts 2% boete op te leggen en dan kwam het geld wel 
binnen. 

Alleen door toepassing van de op het oogenblik bestaande 
voorschriften kan men er reeds komen. Een nienwe boete
beding is ol1l1oodig. Maar dat is der Regeering blijkbaar 
nog niet genoeg. Zij wil nog strengere artikelen maken; Zij 
wil eigenlijk een soort Pruisisch regiem in gaan voeren. Ik 
betwijfel sterk of dat gewenscht is, Mijnheer de Voorzi tter, 
in de eerste plaats omdat het een grooten last kan leggen op 
menschen die volkomen te . goeder trouw zijn, in de tweede 
plaats, omdat er een einde wordt gemaakt aan een oude 
usance, en in de derde plaats omdat het toch niet helpt. 

Het lijkt mij daarom beter, den ouden toestand te hand
haven, en den vendumeesters voor te schrijven, iets stren ger 
de hand te houden aan de voor hen geldende instructie. 
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De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 

Zooals nit de Memorie van Antwoord blijkt is de strek-

(DWIDJOSEWOJO, MIDDENDORP.) 
Het kwaad zal dus op die wijze niet mindet" integendeel, 
het zal erger worden. 

kin g \'an de vool'1ig'g'cncl c ontwerp-ordonnantie : de vCt'- D e maatl'cgel nu, welke aan d e gekoesterde vcnvach. 
leende credicten regelmati ger te doen aanzuiveren en de ting'cn za l beantwool'(lcn, is in de eerste plaats de VOOI'

geheclc vendu-administr atie vlotter te doen vCl'loopcn dan gestelde wüzigin,g va n c1l't. 45 van het Reglcment op d e 
thans veelal het geva l is. Deze strekking, Mijnheer de openba,.e "edwopingen in Ned.-Indië. Want zooals de Re-
Voorzitter, onderschrijf ik t en voll-e. geering tel'ecbt in H~H11' l\femo l'ie va n rroelichting heeft 

In de Memorie van Toelichting lees ik o.m.: gezegd: worden de vl'ijgevigheid bij de c l'ec1ietverlecning 

.,Reeds sedert lang is gebleken, dat één del' 001'- en de dili gentie bij de in vorderin g door het bepaalde in 
zaken van den bij de vcndukan tol'cn vool'komcndcll het besta a nde a rt. 4;") van het \'cndul'cglC'lTIcnt in ongc
achterstand is gelegen in het in artikel 23 van he t wensc hte ma te bcïll docd, ook in n ' l'bu nd met dc omsta n· 
Vendu.reglemcllt. OJJl.!l'IIOml' 11 vool'schrift , da t voor c1igheic1 , dat het in hoofdzaal, de minder cl'cdi et willll'Ll igen 
iedere maand of voor ecn gedeclte van een maancl en d e lan gzame bctlllcrs zijn, van welk e men ue boeten 

verzuim in de betaling de koopcr op eene openbar~ moet verkrijgen. 
verkooping, waarbij de betaling aan het Gouverncment :Mijnheer de Voorzitter! Dit is de bron van het kwaad, 
geschiedt, een e boete verbeurt van twee percent van dat uitgeroeid moet worden, waarom ik dan ook volkomen 
het dool' hem \'crse huldi gcle, behouden s een max imum accoord ga met di e voor gestelde wijziging. Er zal dan 
VUil tien percent. Het publiek meent n.l. _ voora l minder cl'ed ict worden verleend aall mindcr cl'edict-

kl'è1C'htcns oude gl:woolltc - in bovc!lgcnoemde bepa. 
ling steun te \' inden voor de uiteraard onjuiste opvat· 
ting, dat tot acht maanden na de betrekkelijke open
bare vel'kooping met de beialing van de vendurekcnin· 
gen gewacht mag worden, mits de versch uldigde boete 
voldaan wOl'di ". 

}{ijnhecr de Voorzitter! Ik betwijfel ten zeel·ste. of dit 
betoog del' R egeering nu nog overeenkomt met de werke
lijkheid, Vroeger was dat inderdaad het geval, maar sedert 
behool·t die meening van het publiek tot het verleden. 
Daartoe heeft vooral ~eleid de mededeeling, met roode 
inkt op de vend11l'ekenin~ gedrukt, di e als volgt luidt: 

.. Art. 25. Cred iet wor<it altijd geweigerd aan hen. 
tlie achterstallig z\in in d e betal ing del' vendusch111· 
den. 

Verordeningen worden dadelijk opeischbaar, zoodrn 
de debitent' in één of meer andere venduschulden 
achterstallig is. (Art, 22 al. 2a St. 1916 No, 583)", 

Wanneer de oploopende boete van 2% per maand wordt 
, Ie"tvangen door een boete in eens van 5%, dan zal dit 
wel effect sorteeren, doch alleen bij zulke bonafide dcbi
teUl.·ell, die bij de bestaande boeteregeling onverschillig 
zijn, of zij a.l dan n iet met 2% van hWl schulden worden 
beboet. Voor de trage beta lers, om wie het hier voorname· 
lijk gaat, heeft de voorgestelde boeteregeling D . m . b. 11'1. 

geen zin, ja zelfs een ongewenschte uitwerking. Imm ers 
d e tra ge betaling is in de meeste gevall en niet het gevolg
van onwil of rente·vcrgelijkin g, maal' wel van onmacht , 
hetzÜ dool' toevalli ge omstandigheden, hetzij door verkeerd 
opzet. \Vannecl' zij n iet in de gelegenheid zijn hunne 
schulden te voldoen "óól'dat el' boete op staat , dan zul ll'n 
1,.e toeh eerd r in staat zijn te betalen met 2 of -t drll1 met 

5% boete. 
Neen, Mijnheer de Voorzitter, de voorgestelde boete-

waardigell , die hct cl'ediet niet vel'dienen , zoodat ue ucsi
de~'ata VUil de ontwerp·ol'donuallti e bereikt zu /Jen wOl'den. 

Mijnheer de Voorzitter! Niet weinig zou verder tot uit
roeiing van het kwaad, waal' het hier om gaat, bijdragen 
de door ccnige leden in het Gedc1 cgecl'dcllVel'slag naar 
voren gebrachte wenschelijkllGid om bij contante betaling 
van goedercn op de openbare vcrkooping den koopel' een 
bel.:mg"l'ijk minder velldu·salul'is te docn dragen. \Vant, 
Mijnheer de Voorzittel', behalve, dat hct billijkheids- en 
rechtvaardigheidsgevoel dit eischt, dient zulks ook ter 
voorkoming van ongewensehte transacties, die zieh soms 
\"oordoell . Immers het gebeurt wel eellS, dat iemand, di~ 

geen erediet heeft bij het vendukantoor van zijn plaats van 
inwoning. de hulp inroept van een onder , di e wel cred iet 
heeft, om art ikelen op con vendutie voor hem op cl'edict tn 
koopen, doch dat hij dezen contant betaalt zonder vendu
salaris. Zulks gebeurt vooral, wanneer de cl'cdiethebbende 
in geldnood zit. Dit is een ander soort kwaad, dat zich in 
de practijk wel eens voordoet. Om daaraan een einde te 
maken acht ik daarom bovenbedoelde regeling t.a.v. con
tante betaling urgent. 

Naar aanleiding ,"an een en ander, :i\1ijnheer de Voorzit
ter, zou ik gaarne del' Regeerin~ in overweging will ell 
geven: 

I e. de voorgestelde wijziging yool'komendc in a rt. 1 sub 1\ 
van de ontwcrp·ol'donnantie in te trcl;.:},en, en 

2e. zoo spoedig mogelij k een \'oo l'stel in te di enen t.ot ver
la ging van het vcndu·sa lal'is ten laste van koopel's, 
die contant betalen. 

Mijnheer de Voorzitter, ik dank U. 

De hecl' AI i d d e 11 dOl' p: Mijn hee r de Voo l·zilter! De 
\\'ijzig'in~ \'11 n het v/.' lldlll'e ~l cm C' n1 hl'en g't m.L ('/.' n hef.> listc 
H'I'hetel'ing. Jret kwceken van boeten door som mi ge vpndu· 

regeling za l zel<c 1' tot g'('\"o!g hebbcn , dat wic niet in stélnt 1ll (>{':o;tC' I'S was ('(' 11 hcstaa nd e \'cJ'kccl'de locstnnd, waaraan 
is ,zijn vendu·schulden zonder boete te voldoen. mrt z Un thans een eind wordt I!emaakt , tl'l'wU! daarbij de admin i· 
l,cta li ng zoolnng- mogelijk zal wachten, daal' de boete toch stl'ati c wordt vCl'cenvoudigd welke ad mini stratie tevens 
ni et oploopt en eigenlijk ju ist hoe langer hoe klein el' wordt. dool' het vOOl'gesteld/.' n'el vlott e!' znl vf'I'loopen. 

Handellngen. Zittingsjaar 1929- 1930. 
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Ec)ttcl' zal de nieuwe regeling aan den anderen kant 

vOOr vele tienduizenden in den lande jaarlijks een lJesliste 
verslechterin g' brengen vergeleken bij vroeger, want waar 
men voorheen drie maanden na de vendutie werd belast 
met 2% boete, wordt men thans als regel direct getroffen 
door 5% boete. Dat nadeel onderschatte men niet, vooral 
njct VOOI' het binnenland. Doordat gedelegeerde vendu
meesters in de ondcl'l.lfdeclingen, zich met den vendumees
ter 2e klasse ter gewestelijke hoofdplaats hebben te " er
staan, komen de vendu-rekeningen dikwijls pas in handen 
van de koopers, wanneer de termijn nm drie maanden al 
bijna verstreken is en de koopel' moet dan dikwijls uren 
loopen. som::; een halven dag, soms een, of twee dagen om 
het onderafdeclingskantoor te bereiken en aldaar zijn be
taling te doen. Hij wacht dan vaak b.v. tot de eerste van 
de maand, als hij cr toch moet zijn, of als zijn hoofd er
heen gaat. Dan is vaak juist de fatale termijn van drie 
maanden ver·streken . Vroeger werd hij dan getroffen door 
2% boete. nu zal hij direct worden getroffen door 5% 
boete. Menigeen zal zoodoende een paar kwartjes, een paar 
guldens of zelfs vele guldens. nadeel lijden. Vooral de klei
ne man, die niet kan lezen, wordt zoo O'cdupeerd. Hij let 
onvoldoende op het precies verstrijken van den datum en 
heeft vaak ook niet het jniste bedrag bijeen, dat hem pas 
kort tevoren bekend werd. Ik hoor hier vragen, Mijnheer 
de Voorzitter, of aan dien kleinen man ook erediet wordt 
verl eend j Ja zeKer, Mijnheer de Voorzitter, en het is van 
gr·oot belang, dat aan den kleinen man, die toch erediet
waardig is dool' zijn ernstig werk, cred iet verleend knn 
worden. 

Dit alles maakte, dat ik aanvankelijk neiging gevoelde 
voor te stellen alle boeten te schrappen. Ik dacht daarbij 
aan de afdeelingsbanken, die hoe langer hoe meer het sy
steem van boeten opleggen bij te late betaling [l'llan ver
laten ; maar ander·zijds wordt wel rente berekend bij de 
afdeelingsbanken over het bedrag. Ik heb mede daarom 
geen overwegend bezwaar tegen de boete-oplegging. Maar 
dan geen 5%, doeli 3%, dus geen voordeelen aan de men
sehen, die voor meer dan f 500.- kunnen koopen. Ik pre
fCl'cer na 3 maanden ecn boete van 3%. Mocht daarvoor 
in het College geen meerderheid te ,inden zijn, dan 5%, 
doch over alle bedragen. Ook de kleine man, hebben 
wij wel te bedenken, heeft aehterstalligheid wegens on
gewild verzuim. Op blz. 4 van de geroneografeerde Memo
rie van Antwoord wOl'dt dit betoogd voor de menschen, 
die voor groote bedr.ag-cn koopen. Voor kleine bedragen 
geldt dit cvenZOQ 011 zelfs zou ik Cl' aan willen toevoegen; 
niet all een wegens ongewild veJ'zuim. maar zelis wegens 
noodzakelijk vel'zu im. In dit verband vC'l'wijs ik Weel' 
na ar h ct~('('n ik r.oocven zeide over den langen afstand , 
die door· kooper, vaak moet wQrden afgelegd om het kan
toor \'an den ondcl'afdeel.ingschef te bereiken. 

Ik zon deze gelegenheid meteen te bant willen nemen 
om op een anderen verkeerden toestand bij het venduwezen 
te wi jzen, n.l. , deze, dat in vele gevallen het werk door <!Otn

miezen en klerken wordt gedaan, die niet, of onvoldoende 
daarvoor worden schadeloos gesteld, terwijl de vendnmees-

(MIDDENDORP, KERKKAMP.) 
ter tweede klasse vaak een veel te groot loon voor zijn 
werk ontvangt. Op graote plaatsen in de buitengewesten 
is rnlj bekend, dat b.v . de gewestelijke secretaris dikwijls 
vendmneestel' tweede kla sse is, en dat een groot decl van 
zijn werktijd door hem aan dien vendu-arbeid besteed 
moet worden. Ik ken zelfs een voorbeeld, dat een gedeelte 
van zijn werk moest worden overgedragen aan den assis
tent-resident ter beschikking'. Die assistent-resid ent ter be
schikking werkt.e miss.chicn tien tOl twaalf uur per dag, 
terwijl de gewestelijk secretaris zij n normalen tijd afwerk
te en deze laatste kreeg, doordat hij yendnmccster tweede 
klasse was, boven zijn tT'actcment van b.v. f 800.- per 
maand, nog f 1200.- per 111:1:1l1d uitbelaaId YOOl' zijn 
vendu-werk. 

Bovendien zon ik willen constatceT'ell 1 dat bestuursamb
tenaren niet moeten adminlstl'ecren, ma.ar moeten contro· 
leeren en daarom ZOtl ik het van groot belang achten, wan
neer de taak van den bestuursambtenaar, die toch al 
voortdurend wordt verzw,aard, vOl'licht werd , waar men 
die maar zou ki..11lncn vel·lichten. Hier hebben wij er een 
voorbeeld vall. Ik hoop dus. dat de geachte Regeeringsge
machtigde overleg zal willen plegen met zijn ambtgenoot 
van Binnenlandseh Bestuur, om in de bestaande practijk 
zoo spoedig mogelijk verandering te brengen. Ik dank U, 
Mijnheer de ,,"oorzitter! 

De heer K er k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Als 
ik met dezen geachten Regeeringsgemachtigde in debat 
treed, denk ik Qnwillig - hetgeen in den stijl van zijn 
departement beteekent : onwillekeurig - aan de achter 
hem staande ambtenaren, die het minder aangenaam vin
den wanbeer wij ons verstouten hun werk nog voor ver
betering vatbaar te achten. En toch, Mijnheer de Voor
zitter, moet ik ook thans weer twijfel uitspreken aan de 
onaantastbaarheid van dat werk en wel voorzoover betreft 
een zeer stellige uitlating in de Memorie van Antwoord. 
Ik bedoeld deze: 

"Het denkbeeld om uan vendIlmeesters der 2de 
klasse in Landsdienst zijnd lager personeel toe te voe
gen is met voor verwezenlijking vatbaar. In de eerste 
plaats niet, omdat aan de notarissen-vendumeester al
geheele vrijheid moet wordclI gelaten hun kantoor 
zoodanig te bezetten, dat de door hen zelf gedragen 
kosten van het vendnbeheer zoo laag mogelijk zijn ". 

Ik lees hierin de volgende mededeeling: 
Toevoeging van door den Lande betaald personeel aan 

de venchuneesters der 2de klasse is uitgesloten, omdat ecn 
deel van clie vendumeesters - de notarissen - vrijheid 
moeten hebben het door henzelf betaalde personeel ook 
voor andere diensten te gebruiken. Inderdaad, Mijnbeer 
de Voorzitter, zoolang di e notarissen dat personeel zelf 
moeten betalen, dienen zij daarover ook de volle beschik
king te hebben, maar in het Gedelegeerden-verslag werd 
juist gevraagd aan dezen minder eigenlijk geachten toe
stand een einde te maken en ook aan de vendumeesters 
der 2de klasse door het Land betaald personeel toe te 
voegen. Nu kan men trachten te bewijzen, dat zulks on-
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economisch zou zij n, omdat er voor dit personeel geen vol
doende werk zou zijn, maal' de stelling, dat een voorge
stelde verhoudi ng niet bestaanbaa r is, omdat de bestaande 
verllOuding zic h dna rtcgcn verzet, doet vreemd aan. 

De rost van het betoog moO'o minder zwak zij n, sterk 
en O\'CI' lui gCIlc1 is ook dit deel zeker niet. Om kort te zijn 
wil ik echter aang<,\'cn aan welke oplossing de in het ver
slag aa n het woord zijnde leden hebben gedacht. Daaruit 
kan dan blijken welke pl'incipieele bezwal'en die leden heb
ben tegen de \'ool'gcsteldc wijziging van art. 45, welke geen 
afdorndr vC l'betering brengt in de ook dool' de Regeerin g 
minder ju ist gcaeht e toestanden. 

)li jnhecl' de VooJ'zi tt er! Er zijn vend umeesters op J ava, 
llohll'is~en J welke zooveel work hebben met vend utie, dat 
's lands pel'soneel, d<lt te l' beschikki ng ,vol'd~ gesteld, een yoll e 
taak heeft. EI' zijn ech tel' ook yendumeesters tweede kl asse 
op J ava en in de buitengewesten, welke geen "oldoende werk 
hebben VOOl' pel'soneel in vasten llienst. In zoovcrre kan ik 
dus met het tweede gedeelt e van het betoog van de RcgeeJ'in g 
meegaan. 

Mijnheer de Vool'zitter! Ik zou echter wenschen, dat in 
de eel's te plaats aa n vendumeesters, die voldoende werk hebben 
voor betaa ld pel'soneel in vasten dienst van het land, personeel 
wel'd t.oegevoegd en dat aa n de andere vendumeesters een 
zeker bedrag, dat voor elk vendukantool' afzonderlijk moet 
worden vastgesteld, wordt uitgekeerd om daarmede de dien
sten , welke door verschillende personen - dikwijls comm iezen 
"all hun bureau, e.d. - worden bewezen te kunnen betalen. 
Daarmede wordt ecu groot voordeel bereikt en dat heeft ook 
de Hcgeering, blijkens de :M:emol'ie van Toelichting, ingezien. 
Daadn staat nl. op rblz. 6 te lezen: 

"Aanvankelijk is overwogen om als compensatie voor 
hel verlies '\'an de uit de boeten verkregen inkomsten 
het aandeel in het vendusalm'is voor de venclumeestc l's 
der 2de klasse te vel'hoogen, hetgeen het voordeel zou 
hebben, dat de voorgestelde wijz ig ingen geen uitbreiding 
van d~ admin istrati eve werkzaa mh eden zouden mede
brengen . Dit denkbeeld is echter niet voor Yel'wezen
Ji jkhlg vatbaa l', omdat de vendumeesters del' 2de klasse
vaak ambtenaren, d ie het vendnmeeste l"Seha p dC!' 2de 
klasse als lIevenfuncti e slechts ged ul'ende korten tijd ver
vullen cu, zoon is bekend is. de doo l' hen geÏl1de boeten 
thans aanwendcn tot (gedeeltel ijke) bet.aling van het bij 
hen in parHculleren dienst zijncl venclupel'soneel - dan 
niet over fondsen voor de l'egelmatige bc1aling va n het 
evengelloemd vendupersoneel beschikken' '. 

\Veln u, 'Mijnheer de Voorzitter, dan zon de oplossing zijn 
om die vendumeestel's tweede klasse de beschikking te geven 
ovel' voldoende fondsen, YOor de beta lin g van de dien sten 
van hun personeel en de aanvankelij k overwogen oplossing 
van de R egeel'ing als de meest juiste te annyaarden. Mijnheer 
de Voorzitter! In verband hiermede zou ik den Regccrings
gemachtigde willen vragen, welke bezwaren tegen ecn del'
gelij ke oplossing 'bestaa.n. Prin cipieel ]ijkt mi,i deze juister 
dan de dool' de Hegeering gegevene. 

Dank U, Mijnh eer de Voorzitt er ! 

(KAN, SOEKAWATI.) 
De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou een 

enkel woord in het midden willen brengen, voornamelijk om 
de suggestie van den heel' Dwidjosewojo te ondersteunen. 
Ik vind het juist, dat tegenover C011tullte betaling ook iets 
wordt gesteld, want daardoor word t conta nte betaling in de 
hand gewerkt, C.q. de administratie vereenvoudigd. H et is 
eigenaardig, dat voor contante betu ling geen vergoeding 
wordt gegeven, want daardoor wordt in de hand gewerkt, 

dat men !ie"er op crediet koopt. Wanneer men, doordat 
men aandeelen heeft, zooals in de ni euwe bepalingen ver
eischt is, of dool' vaste goedercn, ercdiet hoeft gekregen koopt 
men natuurlijk liever op crcdiet. D aa rom zon ik den ge
achten Regeeringsg'emuchtigde willen vrage ll , of het niet 
mogelijk is de snggestie van den heel' Dwidjosewojo in de 
ordonnantie vast te leggen, d. w. z. dat zij , die contant be
talen, daarvoor een zekere vergoeding krij gen. Het Gou
vel'Uement kan de gelden rentegevend beleggen. De vergoe
ding behoeft ook niet hoog te zij u, maal' zij zal een aan
sporing zijn om contant te betalen. 

Wat de idee van den heel' Middendol'p betreft, daarmede 
kan ik mij niet geheel vereenigen. Wanueer de kleine man 
te laat in het bezit komt van het papiertje,. waarop staat 
wanneer hij moet betalen, moet de administratie Cl' maal' 
voor zorgen, dat deze aankondiging den betrokkene eerder, 
desnoods binnen één maand bereikt. Dat is zeer goed. mo
gelijk. 

De heer Middendorp stelde voor als boete een rente van 
3% te berekenen. Dat zou misschien voor den kleinen man 
wel goed zijn, maal' in de groote steden zou zeker misbruik 
worden gemaakt van de lage r ente, die het Gouvernement 
berekent. H et Gouvernement zou op deze wijze optreden 
als een bankier, die een zeer lage rente berekent. 

De heel' Middendorp heeft er ook niet bij gezegd hoe lang 
het Gouvernement kan of moet wachten voor het een de
bitenr executeeren kan. Wordt zulk een termijn niet vast
gesteld, dan vrees ik, dat men ad infinitum 3% rente zal 
blijven betal en en in aflossing del' schnld achterstallig blijven 
zal. 

Ik herhaal, ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde 
gaarne in overweging willen geven de suggest ie, die de heer 
Dwidjosewojo naar voren gebracht heeft, nog eens à tête 
reposée - het behoeft niet dadelijk te gebem en - in over
weging te nemen" Ik geloof, dat daardoor het doel, dat dool' 
deze ordonnantie beoogd wordt, op veel gemakkelijker wijze 
zal worden bereikt. 

De heel' S 0 e k a w at i : lIIij n heel' de Voorzitter ! Ik kan 
mij wel vCTeenigen met het voorstel van de Rcgeerin g, alleen 
naaI' aanl eiding van een enkel punt zon ik nog een vraag 

willen stellen. 
In de Memorie van Toelichting staat na.melijk vermeld, 

dat het percentage van het perceptieloon dool' den Gouver
neur-Genel'aal za] worden vastgesteld. H et komt bij voor, 
dat belanghebbenden in deze geen zekerheid hebben en daar
om zou ik aan de Regeering willell vragen, of de vaststelling 

van dit percentage niet bij ordonnantie kan geschieden. 
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(KOESOEMO OETOYO, ROEP.) 
De heer Koesoemo Oetoyo: Mijnheer de Voor

zitter 1 Ons geacht medeUd, de heer Kan, heeft zich aan
gesloten bij het tweedc gedeelte vall het betoog van dcn 
heel' Dwidjosewojo n. 1. wat betreft de contante betaling 
van venduschulden. Ik voor mij zou mij, behalve bij dit 
betoog van de beide heeren, ook willen aansluiten bij het 
eerste gedeelte van het betoog van ons geacht medelid, den 
heer Dwidjosewojo, waal' hij, als ik het goed begrepen heh, 
den tegenwoordigen toestand, wat de boeteheffing betreft, 
wil handhaven. 

Ook de heel' Middendorp heeft hier het woord gevoerd 
en heeft gepleit voor een eenvormige boeteheffing van 3%. 
Ook dat zou voor mij te aanvaarden zijn; maar mocht dat 
niet mogelijk zijn en dit door de Regeering niet worden 
overgenomen, dan zon ik in clk geval willen voorstell en het 
verschil in percentage voor schulden beneden f 500 en die 
van f 500 en hooger op te heffen. 

De Regeering heeft dit verschil op drie verschillende 
gronden verdedigd. In de eerste plaats, omdat de groote 
debiteuren meestal koopen op handelsgoederen venduties of 
perceelen van groote waarde koopen, doch, Mijnheer de 
Voorzitter, ook koopers voor bedragen beneden de f 500 
kunnen meedoen aan het koopen op handelsgoederenven
duties. Ik denk hierbij aan de binnenlanden, waar meer
malen personen op venduties voor bedragen van f 100 ()f 
f 200 koopen aan meubilair, wat zij in de desa 's weer aan 
vrienden en kennissen verkoopen, wat toch ook als handel 
is te beschouwen. 

In de tweede plaats heeft de Regeering gezegd, dat aan 
de groote debiteuren. niet een te zware last mag wordell 
opgelegd, dus dat in elk geval het bedrag der boete met te 
hoog mag worden. Mijnheer de Voorzitter! Dit begrijp ik 
met goed. Ik zou juist zeggen, dat het voor iemand die 
f 100 bezit zwaarder is daarvan f 5 boete te betalen, dan 
voor iemand die f 1000 bezit, om daarvan f 50 uit te 
geven. Met het verschil in boeteheffiug alleen op grond 
hiervan kan ik dus niet geheel accoord gaan . 

In de derde plaats heeft de Regeering gezegd, dat de 
achterstalligheid van de groote debiteuren dikwijls het ' ge
volg ls van een ongewild verzuim, maar, 1tUj nheer de Voor. 
zitter, hetzelfde kan worden gezegd van den kleinen d. 
biteur. Het kan toch best voorkomen, dat iemand op eCH 

gegeven oogeublik niet over een bedrag kan beschikken, 
dat hij nergens kan leenen en daarom verplicht is de bé
taling van zijn vcnduschuld uit te stellen. 

De Rcgeeringsgemachtigdc zal misschien straks wel ver
scllillende gronden aauvoeren om het verschil in boetehef
fing toch te verdedigen, doch mocht het percentage vau 
3% te heffen over alle venduschulden, niet aanvaardbaat· 
worden geacht, dan zou ik willen voorstellen, op grond van 
hetgeen ik naar vare11 heb gebracht, om ook over de VOll

duschulden "an f 500 en daarboven een boete van 5% te 
heffen. 

De heer Roe p : Mijnheer de Voorzitter! Ik ver
klaar gaarne, dat ik accoord ga met de redevoeringen van 
de heeren Bruineman en Dwidjosewojo, voorzoover deze 

(ROEP.) 
de strekking hebben gehad om het bestaande boetestelsel 
- oploopend van 2--10% - te handhaven. 

Verder wil ik eenige aandacht besteden aan de opmer
kingen van ons geacht medelid, den heer Middendorp. De 
heer Middendorp heeft gezegd, dat de bestunrsatnbtenaren 
niet moeten administreerCll, maar cont1'oleo1'o11. Nu slaat 
de conclusie van den heer Middendorp echter op de gewes
telijk secretarissen, die op verschillende plaatsen optre· 
den als vendumeesters tweede klasse. Ik zou daarom den 
heer Middendorp willen vragen, of hij het niet met mij 
eens is, dat de funeite van gewestelijk secretaris toch niet 
die van een actief controleer ende bestuursgeste is, doch 
juist die van een administrateur is. Afgescheiden hier
van echter, lijkt het mij toe, dat het probleem, de situatie, 
die de heer Middendorp heeft aangehaald, toch nog wel 
meerdere zijden heeft. 

Mijnheer de Voorzitter! Er zijn in de buitengewesten -
de heer Middendorp weet dat beter dan ik - bellalvc de 
gewest'elijk se<ll'ctarissen-\'cndnmeestcl's 2de klasse, ook en in 
veel gl'ootCl' getale, gedelegeerden van die vendumeesters 2e 
klasse, - tevens gewestelijk secretarissen. Die gedelegeerden 
'Van de vendumeesters 2e klasse zijn op heel veel plaatsen 
van de lbuitengewestcll de ondcl'afdeclingshooCden, contro
leurs, gezaghQbbel'lS of onder welke benaming zij daar ook 
mogen voorkomen. Die personen. nu zijn inderdaad, wat 
de heer Middendorp noemde, controleerende en bestnrcllde 
bestuursambtenaren en zij treden in de practijk rus g-cdelc
geerd vendumeester volkomen in de rechten en plichten van 
de vendumeesters. AI erken ik natuurlijk, dat dat geen 
ideale toestand is, wij moeten hierbij uiet uit het {log ver
liezell, dat iu de buitengewesten zoo heel dikwijls de dingen 
genomen 1110eten worden, zooals ze daar nu eenmaal zijn 
en in heel veel onderafdeeJingen is het onderafdeeJingshoofd 
de eenige, die eigenlijk als gedelegeerd vendumeester kan op
treden, omdat andere ambtenaren van 0011 zeker gezag op 
veel plaatsen eenvoudig weg ontbreken. 

Indien de heel! J\1iddendol'p dat een mis.o;;tand wil noemen, 
dan lijkt mij dat eenigszins te sterk uitgedrukt. Het lijkt 
mij toe, dat men in zulke gevallen moet roeien met de riemen, 
die men heeft en dat het beter is in vele onderafdeelingen 
althans een gedelegeerd vendumeester te hebben dan in het 
geheel geen vendumeester. 

Nu zal de heel' MiddendoI'p wellicht nntwool'clen : liJn , daal' 
is nu eenmaal niets aan te veranderen, dat moet blijven 
zooa]s het 11U eenmaal is. Mijn ,bezwaar gaat hiertegen . dat 
de gewestelijk-secretaris optreedt als vendumeester tweede 
klasse". Ik erken ongetwijfeld, dat aan die situatie wat 
ontbreekt, maar het lijkt mij toch niet zoo heel eenvondig 
om daar opeens een eind aan te ma1wn, juist in verband met 
de omstandigheid, dat de gedelegeerd vendumeester op de 
buitenposten is de onderafdeelingschef, 7.ooals ik dat zoo juist 
heb geschetst. 

Wat zou toch het gevolg zijn, wanneer men aan dcn gc
westelijken secretaris het vendumeesterschap 2e klassc zou 
_ontnemen 1 Dan zal menig controleur, gezaghebber, onder
afdeelingshoofd er hoogstwaarschijnlijk vriendelijk voor be
danken om als gedelegeerd vendumeester op te treden. Juist 
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uit .bet feit, dat de gewestelijk secretaris, vendumeester 2e 
klasse is, die uiteraard in een zekere verhouding staat tot 
.bet onderafdeelingshoofd, volgt dikwijls de bereidwilligheid 
en de bereidverklaring van den controleur om het baantje 
van gedelegeerd vendumeester op zich te nemen. Het 
20U anders zijn, wanneer men op een gewestelijke hoofdplaats 
niet den gewestelijken secretaris, maar bv. een commies tot 
vendumeester Ihenoemde, want tusschen den vendumeester 2e 
klasse en den gedelegeerde bestaat een verhouding van sub
ordinatie. De heer Middendorp zal dat evengoed weten als 
ik. De gedelegeerd vendumeester verkeert meermalen in de 
onp1 ezierige omstandigheid, dat hij op- en aanmerkingen en 
standjes heeft te ontvangen van den vendumeester. 

De heer Van Hel sdi n gen: Dat kan toch een 
geheel zelfstandige positie worden, met een betaling van 
f 1200.-7 

De heer Roe p : Ik wil den heer Van Helsdingen wel 
verzekeren, dat aan dergelijke inkomsten van f 1200.
uit het vendumeesterschap 2e klasse voortvloeiende, een 
uitzondering is. In het algemeen zullen er heel wat ge
westelijk-secretarissen-vendumeesters tweede klasse zijn, 
voor wie de inkomsten ver beneden dat bedrag liggen. 

Zooals ik reeds zeide, moeten wij het nadeel van het feit, 
dat een onderafdeelingshoofd, wanneer de commies-vendu
meester op de hoofdplaats zou optreden, daardoor verder 
niet meer gedelegeerd vendumeester zou willen zijn, niet 
ondel·schatten. Vele jaren geleden ben ik zelf gedelegeerd 
vendumeester geweest en uit dien tijd is mij bekend dat, 
wanneer de controleur niet zou willen optreden als gede
legeerd vendumeester en er ergens in de onderafdeeling 
een vendutie zou moeten plaats hebben, de eenige beschik
bare vendumeester van de hoofdplaats zou moeten komen. 
D e li.gging van mijn vroegers standplaats - in een eilan· 
den ressort - in aanmerking genomen, zou dat medebren
gen, dat de vendumeester minstens één maand op de be
trekkelijke eilanden-groep zou moeten verblijven, omdat er 
slechts eenmaal 's maands verbinding met de hoofdplaats 
mogelijk was; de vendumeester zou daar al dien tijd zit
ten opgesloten. Ik geef dit geval ter illustratie. 

Ik wil hiermede maar zeggen, dat wij de opmerkingen 
van den heer Middendorp wel degelijk tot in haar verdere 
consequenties moeten bezien, alvorens wij, naar het mij 
voorkomt, stappen kunnen doen in de door hem aangegeven 
richting. 

Verder zou ik nog gaarne enkele andere opmerkingen 
willen maken . Ik zou de ",andacht willen vestigen op de 
wenschclijkheid - de noodzakelijkheid zelfs wellicht -
om in l1et vcndllwezen nog eenige andere verbeteringen 
aan te brengen dan die, welke thans in deze ontwerp
ordonnantie worden voorgesteld. Met het voor ons lig
gende voorstel worden alleen de belangen van het Gouver
nement gediend, maar als ik mij niet vergis, bepleitte ons 
geacht medelid, de heer Kiès, reeds in 1928, dat het even
eens dringend noodig is, de belangen van verkoopers en 
koopera eens onder de loupe te nemen. De Regeerings-
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gemachtigde is daar destijds niet op ingegaan, maar sedert
dien zijn er enkele onregelmatigheden voorgekomen. In 
een daarover handelende correspondentie uit Batavia in 
het A.LD. de "Preangerbode" lees ik onder meer: 

"Er is in den laatsten tijd over venduties druk ge
klaagd. De venduhouders, het publiek, zoowel als de 
personen, die de vendutie opdragen, lijden schade door 
allerhande misbruiken ... ... ..... ... . " 

En verder: 
"Nu de Justitie in grijpt en ~Ir. Gaaymans een 

nauwkeurig onderzoek naar allerlei misbruiken instelt, 
zal ook de superintendent van het venduwezen veel 
van dit onderzoek kunnen leeren ..... . .. . ...... JJ 

Indertijd heeft de geachte Regeeringsgemachtigde reeds 
toegezegd, dat de aandacht van den inspecteur van het 
venduwezen zou worden gevestigd op hetgeen de heer Kiès 
toen te berde heeft gebracht; ik moge dat verzoek hier 
thans herhalen. 

De heer Van den B 11 S S c h c, Directeul' van Finan
eiën : Dat is niet noodig! 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitte!"! Ik zal zoo 
aanstonds met belangstelling het breed ere antwoord van 
den Regeeringsgemaehtigde op deze woorden aanhooren. 

Ik zou dit verzoek dus wel ga""ne willen herhalen en 
aan de Regeering de vraag willen stellen of Zij het niet 
gewenscht acht, middelen t e beramen om het publiek, ver
koopers, zoowel als koopers, tegen misbruiken in bescher
ming te nemen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Van den Bus s c h e, Directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter! De ontwerp-ordonnantie, 
welke thans in behandeling is genomen, bevat twee betrek
kelijk gescheiden elementen. In de eerste plaats dat, het
welk erop gericht is om te breken met een stelsel, waarbij 
een belangrijk gedeelte der vendumeesters, met name de 
vendumeesters tweede klasse, belang hebben bij het be
drag, dat aan boete wordt ontvangen. Het tweede element 
hevat een wijziging der bepalingen op het gebied van boete 
bij nalatigheid in de betaling van venduschulden. 

Het tweede gedeelte van het voorstel, waaraan door mij 
in ieder opzicht de meeste waarde wordt gehecht, n.l. het 
voorstel, om de vendumeesters geen belang meer te doen 
hebben bij de boeten, heeft, als wij den heer Kerkkamp, 
die terzake een restrictie maakte, even uitzonderen, vrij 
algemeen instemming gevonden. 

De wijziging van de boeteregeling als zoodanig, in de volg
crde van de ordonnantie het eerste gedeelte van het voor
stel, is van verschillende zijden aan critiek onderworpen. 
Alvorens nu in het bijzonder dit punt, de boeteregeling als 
zoodanig, te bespreken, mag ik wel ingaan op enkele onder
werpen van meer algemeenen aard, die door de heeren 
Middendorp en Roep naar voren zijn gehraeht. 

Ik moge daarhij op den voorgrond stellen, dat de · heer 
Middendorp den zeer belangrijken omvang van de be-
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moeienis van den bestuursambtenaar met het venduwezen, 
speciaal in de buitengewesten, hoogst ongewenscht acht, ter
wijl daartegenover de heer Roep zijn opvatting heeft gesteld, 
en heeft betoogd, hoezeer het noodig is dat deze bemoeiïngen 
bestaan, en hoe moeilijk het is daarin wijziging te brengen. 

Deze kwestie is reeds eerder in den Volksraad te berde 
gebracht, en ook toen heb ik gezegd, dat de Regeering aan 
die aangelegenheid gaarne Haar aandacht zal schenken. 
Maar ik heb toen reeds doen uitkomen, dat dit wel een zeer 
moeilijke kwestie is, en dat de desiderata van den heer 
Middendorp zeer moeilijk te vereenigen zijn met de practische 
wenken en mogelijkheden door den heer Roep aangegeven. 

Inmiddels is dit vraagstuk in onderzoek genomen zooals 
bij de toenmalige behandeling reeds door mij is toegezegd, 
en de inspecteur van het venduwezen, die, naar ik schat 
ongeveer twee jaar zijn taak vervult, schonk bij iedere in
spectiereis in de buitengewesten ook aandacht aan dit vraag
stuk en trachtte tot een meer bevredigende oplossing te 
komen dan de huidige regeling veelal biedt. 

Of een algeheele wijziging mogelijk zal zijn, kan ik nog 
niet beoordeelen, maar ik geloof goed te doen met voor
loopig incidenteele veranderingen aan te brengen, waardoor 
het bestuur in de gevallen, waarin het te veel aandacht aan 
het venduwezen schenkt, wordt ontlast, en tevens het vraag
stuk in zijn geheel voortdurend in het oog te houden en de 
noodige ervaring te verzamelen, om tenslotte te komen tot 
een meel' bevredigende algemeene regeling dan die op het 
oogenblik geldt. Het is niet een kwestie, die gemakkelijk 
in korten tijd door het ontwerpen van regelingen of bepa
lingen kan worden opgelost, maar een zaak welke zeer ge
zette aandacht eischt, hetgeen wel zeer duidelijk wordt ge
demonstreerd door de controverse, welke hier aan het licht 
gekomen is tnsschen de beide heeren, die thans incidenteel 
over dit onderwerp het woord hebben gevoerd. 

Een tweede onderwerp van algemeen belang, dat de heer 
Roep naar voren heeft gebracht is, dat er den laatsten tijd 
verschillende feiten zijn voorgekomen en gesignaleerd, waar
uit de noodzakelijkheid blijkt om ook de belangen van koopers 
en verkoopers meer in bescherming te nemen dan op het 
oogenblik wordt gedaan. Deze kwestie is door den heer Kiès 
twee jaar geleden in den Volksraad naar voren gebracht. 
Ik heb toen zijn opmerkingen, en bij latere gelegenheden ook 
die van andere geachte leden, in ontvangst genomen, en 
toegezegd, dat deze opmerkingen ter kennis zouden worden 
gebracht, natuurlijk met opdracht tot nader onderzoek, aan 
den inspecteur van het Venduwezen. Toen de heer Roep 
daaraan zooeven herinnerde, kon ik dan ook terecht zeggen: 
Niet noodig! Want het eerste wat na het debat van de 
vorige maal tot dezen ambtenaar is gezegd, was: Schenk aan 
deze aangelegenheid volle aandacht. 

Ik moge in dit verband op één ding wijzen, n.l. dat de 
aanleiding, waarom ik twee jaar geleden ertoe overging, 
eeVat als tijdelijk en, daarna als definitieven maatregel, een 
inspecteur voor het venduwezen aan te stellen, was het 
feit; dat het venduwezen er zoo uiterst onbevredigend voor
stond. Wij hadden toen van de Rekenkamer een uiteen-

zetting gekregen van den .bestaanden achterstand in de in
ning der vendugelden der verschillende kantoren en deze 
achterstand was inderdaad verontrustend. Wij hebben den 
toestand toen geanalyseerd en hebben getracht door een 
groot aantal dienstreizen van den inspecteur, de meest on
bevredigende administratieve tekortkomingen nit den weg 
te ruimen. Wij hebben daarover heel wat onaangenaam
heden gehad met vendumeesters en de aangelegenheid is 
thans in dit stadium, dat ik wel meen te mogen zeggen, 
dat het venduwezen als geheel een heel eind v(}oruit is 
gebracht, maar dat wij nog niet geheel aan het stadium 
van administratieve verbeteringen zijn ontkomen en daar
door nog niet tenvolle het stadium van reorganisatie heb
ben bereikt, waarover de opmerkingen: zoowel van den 
heer Kiès twee jaar geleden, als thans van de heeren Roep 
en Middendorp, handelen. 

Inmiddels is veel ervaring opgedaan. Onze correspon
dentie over moeilijkheden en fouten neemt in omvang toe 
en ik geloof wel te kunnen zeggen, dat wij over eenigen 
tijd met een meer omvangrijke wijziging zullen kunnen 
komen dan die op het oogenblik aan de orde is gesteld. 

Wat mij op het oogenblik bij de indiening van deze 
ontwerp-ordonnantie voor oogen staat, is niets anders dan 
het wegnemen van eenige der ernstige fouten in het sys
teem, die nog bestaan en die telkens, walineer de inspeetie 
en de controle eens wat zouden versl"'ppen, weel' aanlei
ding zouden kunnen geven tot het opnieuw opkomen van 
misstanden, welke nu, zij het met niet geringe inspanning, 
a1than~ voor een gr.oot deel konden worden overwonnen. 

Een derde pmlt van algemeene beteekenis is hier dool' 
den heer Dwidjosewojo naar voren gebracht en dool' den 
heer Kan ondersteund. Er is door deze geachte leden op
gemerkt, dat het bevordelijk zou zijn aan den gang van 
zaken bij het venduwezen, indien bij contante betaling 
een zekere korting werd verleend. Over dit punt is reeds 
uitv.oerig gesproken en in de Memorie van Antwoord op 
het voorliggend voorstel heeft de Regeering daartegen
over .geen afwijzend standpunt ingenomen. De beteekenis 
van een dergelijke wijziging wil mij echter niet zoo heel 
groot schijnen, aangezien de aantrekkelijkheid van het op 
vendutie koopen voor een zoo groot deel van de koop ers 
gelegen is in het crediet, waarvoor gaarne iets extra 's 
betaald wordt, zoodat, ook al zouden wij bij contante be
taling met een lager venduprocent genoegen nemen, -
waarvoor inderdaad veel te zeggen is - ik niet meen te 
mogen verwachten, dat daardoor het koopen tegen contan
te betaling zooveel gebruikelijker zou worden; er wordt 
nu eenmaal door het publiek in het algemeen niet zoo 
scherp gerekend. 

En daar komt bij, dat van een algeheel prijsgeven van de 
venduprocenten nimmer sprake zou kunnen zijn, aangezien 
de 6'%, welke nu als venduprocenten worden betaald, aller
minst alleen een vergoeding voor renteverlies ten aanzien van 
de credietverleening vormen, doch daarin ook is begrepen een 
vergoeding voor de bemoeiingen, die het Gouvernement ten 
opzichte van hei venduwezen heeft; daarin ligt ook een zekere 
recognitie aan de Overheid voor den overgang van Ibezit, 
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~velke bij een vendutie plaats vindt. Hoewel dus, om de 
gedachte te bepalen, een verlaging van 6 op 4% bij contante 
betaling misschien aannemelijk zon kunnen zijn, geloof ik 
toch niet, dat de stimulans daarvan op het contant koopen, 
zoo overweldigend zou zijn. Maar, hoe het zij, ook dit punt 
zal de Regeering bij het verdere onderzoek gaarne in over
weging nemen en haar standpunt ten deze is reeds in de 
Memorie van Antwoord tot uiting gekomen. 

1<fijnheer de Voorzitter! Onder de opmerkingen van alge
meenen aard, mng ik ook die opmerkingen rangschikken, 
welke door het geachte lid, den heer Kerkkamp zijn gemaakt. 
In het Gedelegeerden-verslag was gesuggereerd om aan de 
vendumeesters 2de klasse ambtelijk personeel ter beschikking 
te stellen; dat is in de Memorie van Antwoord voorloopig 
niet aannemelijk genoemd. Niet zoozeer echter, omdat het 
departement van Financiën geen eritiek zon kunnen velen; 
integendeel, ecn suggestie, in welke richting ook, wordt gaarne 
·door dat departement overwogen en de verwijzing naar vroe
gere debatten, die de heer Kerkkamp noodig achtte, kwam 
mij iu dit verband nu ook niet zoo bepaald noodig voor. 

Maar waarom gaat het eigenlijk, Mijnheer de Voorzitter Y 
Het vendumeesterschap in de venau-ressorten 2e klasse is in 
zekeren zin aan de notarissen ui tbesteed en deze moeten zien, 
dat zij dat zoo goedkoop mogelijk uitvoeren. De compen
satie 1üervool' vindt de notaris nu niet zOQzeer in de geheven 
boeten, doeh speciaal in zijn aandeel in de venduproeenten. 
Wanneer men nu den notaris-vendumeester een zekere hoe
veeLheid ambtelijk personeel opdringt, zou dat tengevolge 
hebben, dat van zijn aandeel in de vendu-procenten een 
gedeelte moest worden teruggenomen, aangezien het bedrag, 
dat de Regeering voor dit ambtelijk personeel betaalt, recht
streeks in aftrek zou moeten komen van zijn aandeel in die 
vendu-procenten. 

Daardoor zon de reorganisatie op een veel breeder basis 
worden gesteld dan mij voor het oogenblik wenschelijk 
voorkomt. Het is immers wel duidelijk, dat wanneer men 
inderdaad den vendumeester tweede khsse op groote schaal 
of zoo algemeen mogelijk ambtelijk personeel ter beschik
Icing zou willen stellen, het geheele stelsel, waarin de ver
houding van den vendumeester tweede klasse tot het Land 
is neergelegd, wijziging zou moeten ondergaan. Ook is het 
zeer de vraag, of men dezelfde stringente bepalingen, die 
{lP het oogenblik op het gebied van de verrekening van 
schadeposten bestaan, zou mogen toepassen wanneer de 
vendumeester tweede klasse aangewezen was op de door 
het Land aangestelde ambtenaren. Maar hoe dit ook zij, 
J.fijn11eel' de Voorzitter, in andere omstandigheden waar het 
]liet over een notaris-vendumeester gaat, heeft het denk· 
beeld van den heer Kerkkamp stellig eenige aantrekkelijk
heid en ik wil het dan ook gaarne, voorzoover het niet reeds 
het geval is, insereeren in het geheel van de in overweging 
te nemen onderwerpen, die met betrekking tot het vendIl
wezen bij de Regeering aanhangig zijn. 

Ik geloof, dat er geen reden kan zijn, om in het verband, 
dat de heer Kerkkamp hier heeft gelegd tusschen de wijzi

van art. 45 en de bestaaude toestanden ten aanzien 

der personeelsvoorziening van de vendumeesters tweede 
klasse, aanleiding te vinden om op het oogenblik de ver
dere behandeling van de ordonnantie op te schorten of de 
ordonnantie dezerzijds terug te nemen. 

Ik meen thans over te kunnen gaan, Mijnheer de Voor
zitter, tot de bespreking van de bezwaren, die van verschil
lende zijden zijn ingebracht tegen de voorgcstelde wijziging 
van de boetebepaling, waarover in de eerste plaats het ge
achte lid de heer Bruineman, het woord heeft gevoerd. Ik 
mag wel op den voorgrond stellen, dat de heer Bruineman 
een niet geheel actueel beeld geeft van den toestand, die 
bij het venduwezcn bestaat, walmeer het geachtc lid zegt, 
dat practisch binnen acht maanden geen vervolging plaats 
heeft. Zoo is de toestand niet. Inderdaad is in art. 19 
van de vendu-instructie de verplichting neergelegd om, zoo 
spoedig als een vendnschnld niet op tijd is aangezuiverd, 
tot de noodige invorderingsmaatregelen over te gaan. In 
het algemeen wordt deze bepaling ook opgevolgd, doch niet 
met die gestrengheid, die men zou wenschen. 

Nu zegt de heer Bruineman in een later deel van zijn 
betoog: Tracht dan wat beter de hand te honden aan do 
instructies, die gij zelf hebt gegeven. In principe is dat 
zeer aannemelijk en zeer juist, maar men moet hierbij niot 
vergeten, dat het personeel waar aan de instructies zijn 
gegeven, slechts in zwakke mate aan het departement, dat 
de leiding van het venduwezen moet voeren, is verbonden. 
De notarisscn hebbcn, vooral waar de verhouding tusschen 
de venduwerkzaamlwden en hun ovcrig notarinat niet gun
stig is, veel meer betrekkingen tot andere departementen 
dan tot het vendu-departement en daardoor is reeds de 
kracht waarmede instrncties kunnen worden doorgezet, 
geringer. In nog sterker mate spreekt dat ten opzichte 
van de bestuursambtenaren, gewestelijke secretarisscn, die 
in een geheel ander organisch verband zijn geplaatst en de 
instructies van de zijde van de vendu-inspectie uiteraard 
minder als directe opdrachten moeten gevoelen dan het 
geval is bij het personeel, dat men zuiver aan zijn depar
tement verbonden weet. Naarmate de bemoeiing met het 
venduwezen geringer wordt, is uiteraard de binding met 
het departement, dat op dit gebied de leiding in handen 
moet hebben, ook zwakker. De instructie kan men natuur
lijk telkens in herinnering brengen; men kan op de ver
plichting tot naleving ervan de aandacht vestigen, maar te
kortkomingen op dit gebied zal men nooit met die scherp
te kunnen vervolgen als het tekortschieten in het opvolgen 
van de instructie voor het eigen personeel, dat men volko
men in de hand heeft. Om het eens meer concreet te zog
gen - wanneer een bijzonder goed bestuursambtenaar op 
dit gebied eens iets tekort schiet, is het niet denkbaar, dat 
deze tekortkoming zoo zwaar zou worden aangerekend, dat 
de wenschen terzake van het departement van Financiën 
ten voUe en onmiddellijk tot hun recht zouden komen. 

Maar hoe het zij, voor mij weegt het zwaarst, dat in die 
regelingen als geheel een ineonseqnentie zit en dat die in
consequentie automatisch moet leiden tot een minder scherp 
opvolgen van het voorschrift van directe invordering. 
Wanneer men in een stel bepalingen invoegt de mogelijk-



152 

15de VERGADERING - DONDERDAG 12 DECEMBER 1929. 

Nadere wijziging van het Vendureglement. 

(DIRECTEUR VAN FIANCrnN.) 
heid, om een -boete in een termijn van 5 maanden te laten 
oploopen van 2% tot 10%, dan staat men, menschelijker
wijze gesproken, niet sterk wanneer men na drie maanden 
gaat invorderen. Het ligt voor de hand dat het, wanneer 
de bepaling besMat, dat men na 5 maanden overschrijding 
10% boete betaalt, tot niemand kan spreken, als men na 
S maanden tot de invordering overgaat. Het gebeurt wel 
en de instructie geeft het ook wel aan, maar men kan het 
niet zoo sterk doorvoeren als noodig is, juist niet omdat 
hier incongruentie in de verschillende bepalingen bestaat. 

De tweede opmerking van den heer Bruineman, die ik 
gaarne eenigszins zou willen rechtzetten, is deze, dat alleen 
crediet zou worden verleend a .. n ambtenaren en dat par
ticulieren geen crediet zouden kunnen krijgen. Dat is 
toch stellig niet juist. De beoordeeling of crediet kan 
worden verleend of niet is geheel overgelaten aan de ven
dumeesters en dat heeft tengevolge, dat in sommige ge
vallen de vendumeesters, vooral de vendumeesters eerste 
klasse, die zniver als ambtenaar het vendu leiden, strenger 
zijn en zich graag tegen elk risico dekken. Maar ook daar 
wordt weer van de zijde van de inspectie, die hier lang
zamerhand een gedragslijn vindt getracht het beginsel, dat 
aan het vendureglement ten grondslag ligt - credietver
leening aan degenen, die credietwaardig zijn - zooveel 
mogelijk tot zijn recht te doen komen. 

Ik hoop een repliek terzake van den heer Bruineman 
te kunnen ondervangen, door direct hieraan toe te voegen, 
hoe het mij bekend is, dat juist de toepassing van de be
palingen op de credietverleeuing, die zoo uiterst subtiel 
is, niet over de geheele liuie gelijkwaardig en op precies 
dezelfde wijze wordt toegepast. Het individueele element 
speelt daarin een zeer groote rol en die rol werd te groo
ter, naarmate het eigenbelang van den vendumeester bij 
liet resultaat van het vendu wezen als geheel grooter was. 
Maar dat alleen aan ambtenaren crediet zou worden verleend 
is stellig niet geheel juist. 

De heer Bruineman heeft ernstig bezwaar tegen het 
plotseling opleggen van een zoo hooge boete als 5% inderdaad 
is, en hij wijst er op dat, waar als bedrag van den achter
stand ongeveer f 300 000 is genoemd, waarvan f 200000 
niet terecht zal komen, dit laatste toch niet zoo schrik
barend is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik moet hier het geachte lid 
in drieerlei opzicht corrigeeren. In de eerste plaats in dit 
opzicht dat het bedrag van den achterstand a;bsoluut niet 
aangeeft het totale verlies, dat het land op venduties 
heeft geleden, omdat dit alleen het bedrag is, dat op het 
oogenblik nog in de hoeken loopt; alle vroegere reeds 
IIfgeschreven oninbare posten vallen daarbuiten. In de 
tweede plaats is dit beeld van den achterstand betrekke
lijk geflatteerd, omdat geen rekeuing wordt gehouden met 
de zeer belangrijke bedragen aan achterstand, die verre
kend' zijn met de vendusalarissen. Daar is weliswaar het 
gouvernement geen schadelijdende partij, maar toch komt 
daar het tweede euvel even sterk naar voren, in de Me
morie van Antwoord eeuigszins onderstreept, dat de schul
den van den een door den ander worden betaald. In de 

derde plaats moet ik er op wijzen dat naast dezen achter
stand nog zeer ,belangrijke verliezen zijn geleden door on
wettige handelingen, door fraudes. Het bedrag daarvan 
is, ook omdat de fraudes over een groot aantal jaren 
loopen, niet nauw keurig vast te stellen, maar ik geloof 
dat raadpleging van de dagbladen al wel de aandacht zat 
hebben doen vallen op een niet lang geleden plaats gehad 
hebbende fraude, waarmede eenige tonnen gemoeid waren .. 

Dit ter verklaring van het feit, dat het door de Regee
ring van buitengewoon ,groot belang wordt geacht, dat op
het gebied van credietverleening strenger regels worden
gesteld en dat ook de invordering strenger zal verloopen, 
dan tot nu toe het geval is geweest. 

Ik kan daarbij terugvallen op hetgeen de heer Middendol"p' 
in het begin van zijn rede zeide, waar het geachte lid erop' 
wees, dat het voor hem in de voorliggende voorstellen een 
zeer aantrekkelijk element was, dat de vendu-admiuistratie 
vlotter zal verloopen. Ik acht dit element niet van uitslui
tend, maar toch wel van zeer groot gewicht. De lange duur 
waarover op het oogenblijk de vendu-administratie wordt 
uitgestrekt, heeft zeer groote bezwaren, omdat daardoor een 
behoorlijke controle in zoo hooge mate wordt 
maar vooral, omdat in de 8 maanden, die in zekeren zin 
openstaan om vendu-rekeningen aan te zuiveren, zoowel 
het personeel van het venduwezen als onder de koopers 
rijke mutaties plaats vinden, waardoor de administratie in 
hooge mate onoverzichtelijk wordt en het gevaar voor vC.ru,:

zen zeer wordt vergt'oot. :Maar vooral levert de lange duur van 
afwikkeling bezwaar op bij het bepalen van de verantwoorde
lijkheid der verschillende vendumeesters; daardoor is 
gene, wat van den een op den ander wordt ov'er~:edr"'l~ert, . 
een steeds grooter complex van vorderingen, die in een 
schillend stadium van invordering zijn en geeft het 
bezwaren om vast te stellen, wie ten slotte voor een re"te'lre.Dd 
tekort zal moeten opkomen. 

Ten aanzien van het denkbeeld om in eens een boete 
5% te heffen heeft de heer Dwidjosewojo nog 
dat daardoor geen verbetering zal intreden, omdat aa,ar'ta 
degene, die eenmaal in vertraging is, geen enkele aaJISp<lri.ng 
meer zal ondervinden om nu snel zijn tekort aan te 
Ik geloof, dat de heer Dwidjosewojo hier niet geheel 
ziet en meen te mogen verwijzen naar hetgeen terzake in 
Memorie van Antwoord is opgemerkt, nl. dit, dat w,mnee, 
eenmaal achterstand bestaat en een boete van 5% op:~el<,gd 

is, geen aauleiding meer bestaat, 0111 met de verdere 
wikkeling nog te wachten, maar dat onmiddellijk tot uw'an,g
invordering zal moeten worden overgegaan. Voor 
naren zal die dwanginvordering veelal het karakter krijll,m 
van inhouding op het salaris; voor particulieren moet zij 
derdaad het karakter hebben van dwanginvordering, 
ook op het oogenblik zeer ·herhaaldelijk moet worden 
gegaan. Dat dus door een 400gere boete in eens te stellen 
betaling nog langzamer zal geschieden, indien iemand eelomaal 
in boete vervallen is, moet ik bepaald ·betwijfelen. 

De heer Dwidjosewojo geeft tenslotte in overweging, 
spoedig m<lgelijk te komen tot een verlaging van de v.n,l,,_ 

procenten voor controle"betaling - dat 'heb ik al te 
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besproken - en voorts om artikel Ivan de voorliggende 
ontwerp-ordonnantie, waarin een wijziging van artikel 23 
van het Vendu-reglement is opgenomen , terug te nemen . D eze 
laatste suggestie kan de Rcgcering voor het oogcnblik zeer 
moeilijk aan vaarden. 

De heer Kan heeft de suggestie van den heer Dwidjosewojo 
ondersteund en in zooverre een antwoord gevonden in hetgeen 
ik reeds eerder heb opgemerkt. 

De heer Soekawati stelde nog een afzonderlijke vraag, n1. 
of het niet beter is het perceptieloon, dat in de plaats zal 
treden van de t,hans door de vendumeesters 2e klasse ont
vaugen boeten, instede van bU Gouvernementsbcsluit bij 
ordonnantie te ,'egeleu. Ik geloof, dat het motief, dat de 
heer Soekawati daarvoor naar voren heeft gebracht, lliet zeer 
deugdelijk is, want het wil mij voorkomen, dat de belangen vI1n 
de vendumeesters ook in handen van de Regeering volkomen 
veilig zullen zijn. :Maar wat voor mij meer geldt is, dat een 
vaststelling bij ordonnantie niet in overeenstemming zou zijn 
rnet het karakt€.l' van datgene, waarom het hi er gaat, het 
te.eke.nen van een redelijke vergoeding v'Ûor een bepaalden 
arbeid. Vooral zou hieraan ook een practisch bezwaar ver
bonden zijn, dat ook wel in de Memorie van Toelichting kan 
worden gelezen, nl. dat nog niet heelemaal vaststaat, welke 
bedragen zullen moeten worden toegekend. Wij helbben 
voorloopig bepaa ld een percentage van 1J2'%, wat eenigszi ns 
aan den ~l oogcn kant is gerekend naar hetgeen gemiddeld aan 
boete wordt ontvangen bij goed beheerde vendu-adminisl n,
ties, maar het is allerminst uitgesloten, dat wij ons genood
zaakt znllen zien later in deze meer te differentieeren en dat 
tCl~vijl bij groote gecentraliseerde vendu-administraties vcr
moedeJijk Y2% perceptie-loon een goede tegemoetkoming is, 
in extensieve, meel' gedecentraliseerd beheerde administraties, 
eeu ander percentage zal moeten worden toegekend. Ik gc
loof dan ook, dat de 'belangen der vendumeesters tweede 
klasse het best gediend zijn wanneer hier de mogelijkheid to t 
düfel'entiutie, tot snel aanpassen aan de zich wijzigende 
toost.anden en ook tot nader onderzoek - en dit is een: van 
de redenen, waarom de ordonnantie pas 1 Juli 1930 in wer
king zal treden - blijft open sta.aD. E en regeling bij 
nrdonnantie zou v oor deze materie strenger en moer hindend 
zijn dan een bij Gouvernementsbesluit. 

Ten slotte heeft de heer Middendorp een wijziging aan
gegeven, waarmede het geachte lid zich wel zou kunnen 
vereenigen, nl. om een boete te heffen niet van ·5%, maar 
van 3%. Het lijkt mij betcr het Regeeringsvoorstel, zooals 
het hier voor ons li gt, te handhaven omdat toch wel zecr 
vast moet staan, dat de boete een strafsa ncti e moet zijn. 
Vvannec !' wU ons op zul h:e zeer lage percentages vastl e~· 

ACI1. hestaat het gl'oote gevaar, dat datgene, dat bel·eikt 
moet worden, nl. een regelmatige en snelle aanzuiverin g 
der vendu-schulden, niet wordt bereikt. 

De heer KoesowlO Oetoyo heeft zich in de eerste plaatl; 
aangesloten bij het betoog om art. 23 in zijn nieuwe redac
tie niet aan te nemen, lUaur hij heeft bovendien bezwaal' 
gemaakt tegen het verschil, dat in het voorliggende VOOI'

stel is aangegeven tusschen de groote en de kleine vendu
rekeningen. De Regeering heeft voorgesteld om bij dc 

Handelingen. Zittingsjaar 1929- 1930. 

kleine vendu-rekenin gen in het algemeen 5% boete te 
heffen en bij de groote 3%. Iu het cijfermateriaal, dat in 
de Memorie van Antwoord overgelegd is, is getracht aan 
tc duiden, dat er inderdaad een scherpe sChei,ling kan 
worden gemaakt tussehen de groote massa van kleine re
keningen en het zeer geringe aantal hooge rekeningen, 
"oodat de overgang van de eene in de andere groep eigen
lijk niet tot moeilijkheden annleiding kan gevell. 

De reden waarom voor groote schuldeu een boete van 
3% werd aangenomen is, dnt de straf op een overtreding 
een zcker verband moet houden met den ernst van het 
verzuim. De Regeering heeft dan ook nict gczegd, dat bti 
grootc vendu-reken ingen in het algemeen veel meer aan
leiding zal bestaan om aan te nemen, dat een onwillil? 
verzuim aanwezig is geweest I maar Zij heeft alleen ge. 
zegd, dat in geval van een onwillig verzuim bij grootc 
rekeningen de boete als zoodanig in absoluten zin Ie hoog 
kan wonlen. Wij hebben in de wetgeving herhaaldelijk 
evenredige boetes, di e op een bepaald moment stop moeten 
worden gezet. Men kan wc] zeggen, dat de cve l1l'edigc 
boete juist is, maar tenslotte kan die zoo hoog wor'den, dat 
door de grootte van het be,lI'ag, dat versc huldi gd wordt, 
een onredelijkheid ontstaat. 

Di t is de reden waarom de Regeering gemeeud heeft 
de voorgestelde oplossing te moeten aanbevelen, maar het 
verschil tussehen groote en kleine vendurekenin gen is geen 
punt wat Zij van zoo overwegend belang acht, dat Zij 
niet geneigd zou zijn om dit onderscheid, dat tot mijn per
soonlijk gevoel spreekt, te laten vallen. Maar waar Zij 
wel zeer sterk aan moet vasthouden is aan de -boete ineens. 
Wanneer deze te hoog wordt geaeht, als directe straf op
een toevallig t e laat betalen - en hier kom ik op hetgeen 
"oowel door den heer Middendorp als door den heer Brui
neman is naar voren gebracht - zou Zij er eerder toe te· 
bewegen zi jn om gedurende de eerste maand de boete van 
2% te handhaven, maar dan de boete v,an 5%, die als 
sauetie moet worden gevoeld, 30 dageu, na den normalen 
vervaldag, te doen verschuldigd zijn. De Regeering wil 
op het oogenblik deze wijziging nog niet aanbrengen, maar 
ik zou, sprekende in eersten termijn, het geachte College 
wel in overweging willen geven tot overeenstemming te 
komen op basis van de boete van 2% gedurende <le eerste 
maand - dat is dus handhaving van den bestaanden toe
stand -, met daarna onvoorwaardelijk de algemeene boete 
van 5%, waardoor een einde zal worden gemaakt aan het 
sleepend houden der vendu-rekeningen. 

De heer B r u i n e man: Kan erop worden gerekend, 
dat gedurende de eerste maand geen vervolgingen zullen 
plaats hebbcn' 

De heer Van cl e 11 Bu s s c h e, directeur Vê:l11 F ina n
Clen: Dat kan niet, ma ar ik heb al in uitzicht gesteld, 
dat geen dwang-invorderingen zullen plaats hebben zonder 
dat de betrokkene is aangcschreven. Ik geloof, dat wij 
hiermede al een heel eind verder komen . . Ik zou een en 
Uilde)' ni et verder' willen VC t·zwakken, omdat er inderdaad 
gevallen zijn, waarbij onvoorwaardelijk een vervol ging- direct 
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moet kunnen worden ingesteld. Wanneer wij echter dezen 
overgang vinden voor de gewone verzuimen - want het 
schijnt een Indisch gebruik te zijn, dat men wel eerst vergeet 
te betalen en een anderen dag gaarne betaalt - dan kan 
men de boete van 2% handhaven gedurende de eerste 
maand en daarna overgaan tot een boete van 5% en dMl 
ziet de Regecring ook geen bezwaar tegen het laten ver
vallen der differentieering van 3% en 5% voor de groot" 
en kleine vendu-rekeningen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede de verschil
lende sprekers te heb ben beantwoord. 

De Voo r zit ter: Ingediend is een amendement, voor
gesteld door de heeren Dwidjosewojo, Roep, Ali Moesa en 
Bruineman, (Ond. 80 - st. 7) luidende als volgt : 

"O,.,dergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van het 
Reglement op de openbare verkoopingen in Neder
landseh-Indië (Staatsblad 1908 No. 189) zooals dit 
sedert is aangevnld en gewijzigd te doen vervallen : 
a. de woorden in de considerans daarvan: "de in art. 

23 van het Reglement op de openbare verkoopingen 
in Nederlandseh-Indië vervatte regeling van de boe
ten bij verzuim in de betaling, willende vervangen 
door een boete in eens en voorts" j en 

b. de in art. 1, sub A voorgestelde wijziging van art. 23 
van bedoeld Reglement". 

Mijne Heeren . Ik wijs erop, dat hetzelfde als wat dit 
amendement beoogt bereikt kan worden door, wanneer ik 
verder artikelsgewijze de zaak aan de orde stel, het betref
fende artikel af te stemmen. 

Voordat na de pauze aan de behandeling in tweeden ter
mijn zal worden begonnen, wil ik erop wijzen, dat op het 
oogenblik aan de orde zijn: de boeteregeling, neergelegd in 
art. 23 en de betalingsregeling vun de vendumeesters 
2e klasse, behandeld in art. 45. Ik heb daarbij toegelaten 
en als niet bui ten de orde beschouwd, de algemeene be
schouwingen, die gewijd zijn aan de vendubepalingen in het 
algemeen, omdat het tenslotte gewenscht is deze algemeene 
beschouwingen den achtergrond kunnen vormen voor de be
schouwingen over de artikelen 23 en 45. Ik zou den heeren 
echter wil1en verzoeken di t voor den tweeden termijn ook 
als zoodanig te beschouwC11 en de aandacht dus te concell
treeren op de artikelen 23 en 45. 

De vergadering wordt te 10.54 uu,' v.m. geschorst en te 
11.10 uur v.m. hervat. 

De heer B r u in e man: Mijnheer de Voorzitter! Na 
de uih'ocrigc uiteenzettin gen van den geachten Regeerings
gemachtigde blijft er voor mij betrekkelijk weinig te zeg
gen meel' over. Ik wil ecnter speciaal ingaan op hetgeen 
de Regeeringsgemachtigde heeft gezegd omtrent de lastige 
invordering VllIl alle achterstallige venduschulden. Ik 
meen, dat hij zich daarbij door het niet-aangevochte twee
de punt der ontwerp-ordonnantie een sterk wapen in han
den heeft gegeven. Door het belang, dat de vendumees
ters tweede klasse op het oogenblik bij de boete hebben, 

(BRUINEMAN, VOORZITTER, DIR. VAN FIN.) 
is er hun tot dusver alles aan gelegen, niet te streng in te 
vorderen. Volgens de nieuwe regeling krijgen de vendu
meesters tweede klasse een bepaald percentage van het 
totale bedrag der vendu-schulden, en met de boete in han
den. Ik neem aan, dat dit de grootste stok achter de deur 
zal zijn om te voorkomen, dat zich bij het venduwezen 
een meer dan normale achterstand ontwikkelt. 

Een ander punt betreft de kwestie van het heffen van 
vijf maal 2% boete, dus de boete van 2% per maand, op
loopend gedurende 5 maanden, waartegenover volgens het 
thans voorgestelde systeem een boete ineens zou worden 
geheven van 5%. De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft 
toegezegd, wel in overwegin g te willen nemen, ·om in plaats 
yan de voorgc.stelde te bctalen boete van 5% ineens, te 
stellen eerst een boete van 2%, waarna bij voortgezette 
niet-betaling een boete van 5% zou moeten volgen en zullts 
niet alleen VOor vendusel1ulden beneden .f 500.-, maar 
ook voor daarboven. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben een de,. onderteekena"rs 
van een amendement, waarin wordt aangedrongen op hand
ha vin g van den ouden torstand. VOOI' 7.00VCl' het mij per
soonlijk betreft - ook de anderc onclel'tcel\:eIHHlI':-:; zullen 
er, meen ik, zoo ovcr denken, doeh die spreken dan wel 
voor zichzelf - zou ik bereid zijn, mijn handteekening 
van het amendement terug te trekken, wanneer de geachte 
Regeeringsgemachtigde mij de positieve vCl'zekel'Îng zou 
kunnen geven, dat hetgeen hij zeide in m'el'weging te wil
len nemen, als wijziging in de VOOl'g'cstcldc ordollnantie 
zal wOI'den aan gebracht, dns dat de hoete in eens za l wor
den vC!'vangt.'1l dool' een boete vau 2% na verloop van 3 
maanden, "'aarnn een w'aal'schuwing volgt, rnet practisch 
gesproken de zekerheid, dat lliet tot c1wallginvord eJ"ing znl 
worden overgegaan en waarop dan hij niet-betaling een 
boete van 5% zal volgen met de vollwmen compete1üie van 
den betrokken nmbtenaat', om wèl tot dwanginvoT'dedng 
over te gaan. Illc1ien de geachte Regeerhl gsgemae11tigde 
in de ordonnantie deze wijziging wil aanbrengen, zijn mijn 
bezwaren tegen de ordonnantie, zooals dele op het Dogen
blik luidt, vervallen en zal ik mijn handteekening van het 
amendement terugtrekken. 

De Voo r z j tt e r : Aangezien dnt misschien den duur 
va.n het debat kan b0kol'tcn geef ik thans, in afwijking 
van de sprekerslijst, het woord aan den Regeeringsgemaeh
tigde ten einde een verklaring af te leggen naar aanleiding 
van hetgeen de heer Bruineman heeft gezegd. 

De heer Van d e u Bus s e h e, directeur van Finan
Clen : Mijnheer de Voorzitter! In antwoord op hetgeen 
de heer Brnineman zoo even naar voren heeft gebracht wil 
ik gaarne verklaren, dat ik, wanneer U mij daartoe in de 
gelegenheid wiJt stellen, de tegenwoordige redactie van 
artikel 23 der Vendu-instructie zou willen vervangen door 
een nieuwe redactie, waarin wordt neergelegd, dat over 
de eerste maand na afloop van de toegestane drie maanden , 
2% boete zal worden geheven; wanneer dan na 30 dagen 
l1a den laatsten vervaldag nog niet is betaald, zal een boete 
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5% worden geheven van all e vendu-rekeningen, waol'
dan dus het onderscheid tussehen de kleinere en groo

rekeningen zal worden prijs gegeven; deze regeling 
dus gelden over de geheele linie. 

Ik heb reeds opgemerkt, dit jn antwoord op hetgeen 
r den heer Bruineman is gezegd over de dwangvoor

- en dit is ook duidelijk in de Memorie van 
naar voren gebracht - dat alvorens tot dwang-

wordt overgegaan, de achterstalligen middels 
schriftelijke herinnering tot betaling zullen worden 

nd. 
Mijnheer de Voorzit ter! Ik meen hiermede ook deu 

Bruineman voldoende te hebben beantwoord. Ik 
U. 

Voo r zit ter: Ik meen te mogen aa.nnemen, da t 
Regeeringsgemaehtigde eenigen tijd Iloodig zal hebben 

de formuleering van de nieuwe redactie van dit 

heel' Van cl e 11 Bus s c h c, directeur van Finan
Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, omdat door de 

van artikel 23 eerste lid in den door mij ,aange
geest, ook het derde lid wijziging zal moeten onder
I n ieder geval zou ik de redactie in haar geheel 
nog willen toetsen aan de redactie van de ander.~ 

De Voo r z i t ter : Mijne Heeren ! Ik stel voor, dat 
thans voortgaan met de behandeling in tweeden termijn 
dit onderwerp. Na afloop daarvan zal dan eventueel 

verdere behandeling van dit onderwerp kunnen worden 
tot de volgende week, zood at de geachte Regee

,·in.gsgem"ehcti!lde de gelegenheid krijgt met de nieuwe re
ter vergadering te komen, waarover wij dan zullen 

."'"""" beslissen. 

heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
ben den geachten Regeeringsgcmachtigde erkentelijk voor 

n bereidwilligheid om mUn tweede voorstel aangaande de 
c1usalal'is,l'egeling voor contante betaling in overweging 

Omtrent mijn eerste voorstel, aangaande de wij
van artikel 23, heb ik met drie andere heeI'en een 

Ilmen,dCJnClllt ingediend, maar zoodra de wijziging in de 
heeft plaats gehad, in den door den geachten 

'ngsgemachtigde aangegeven zin, n.1. , dat de boete 
veranderd in 2% over de eerste maand waarin de 
achterstallig is geworden en daarna 5% over de ge-

!inic, ztin wij bereid het door ons ingediende amèll
in te t.rekken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik 
mij in de eerste plaats aan, bij ·wat de hoeren Kan , 

)widjos()w(}jo en Koesoemo Oetoyo gezegd hebben over ver
ng van het vendusalaris ad 6% . In de Memorie van 

~ n·t.W()01'(\ staat, dat aan deze kwestie alle aandacht wordt 

(MIDDENDORP. ) 
g·eschonken. Ik hoop met hen, dat die aandacht het 
gewcnsehte resultaat zal hebben, 

De heer Kan heeft er op gewezen, dat als de kleine man 
te laat in het bezit van de vendul'ckenÎngen komt, de admi
nistratie dan maar moet zorgen, dat dit in den vervolge 
niet meer gebenrt. Ik heb er in het begin van mijn rede in 
eersten termijn reeds op gewezen, dat dit in de binnenlanden 
niet mogelijk is, en niet alleen in de binnenlanden van de 
gl'oote eilanden, Sumatra, Celebes en Borneo, maar ook in 
de binnenlanden van de residenties die nit kleinere eilanden
rijken bestaan, is het vaak dool' de slechte communicatie met 
de hoofdplaats onmogelijk. Mij zijn gevallen bekend, dat 
in de residentie 'l'imor, op Soemba, de vendurekening pas 
bij den kooper arriveerde, nadat er l:eeds drie maanden waren 
verstreken, zoodat de mellsehen toen reeds boeteschuldig 
waren, Er is toon wel de hand mee gelicht, doch dit is toch 
niet de gewensehte toestand. Maar ook al komt de kooper 
ccn paar dagen vDOTdat de fata le termijn van drie maanden 
verstreken is, in het bezit van de vendurekeningen, dan heeft 
hij niet dadelijk tijd of gelegenheid zijn geld te verzamelen, 
en ook niet om direct een of twee dagen of langer, vrij te 
maken om zich naar de onderafdeelingshoofdplaats te be
geven, teneinde zijn vendusehnld te voldoen. Het is dus 
vaak niet te voorkomen, dat in de Buitengewesten de kooper 
laat of te laat iu het bezit komt van de vendu rekeni ng. Met 
een betere administratie is dat ook niet altijd te verhelpen . 

Verder heeft de heer Kan er ons opmerkzaam op gemaakt, 
dat het Gouvernement geen bankier moet zijn, om de men
sehen tegen lage rente voorschot te verschaffen . Dat is juist 
en omdat ik dat ook niet wil , ben ik ervoor, om na drie 
maanden direct een boetepercentage, bv. van 2% te heffen, 
en niet meer door te gaan met het tegenwoordig systeem, 
waarvan de Reg'eeringsgemachtigdc zoo duidelijk in zijn rede 
de gebreken in het licht heeft gesteld. 

De heer Koesoemo Oetoyo heeft zich geheel bij mij aan
gesloten; ik behoef dus op zijn rede niet verder in te gaan, 
doch dat is niet het geval met de rede )"an den heer Roep. 
Deze geachte spreker heeft cr op gewezen, dat ambtenaren 
B. B. niet moeten administreeren, maar contl'olecren zooals 
ik gezegd heb, doch voegde hU el' aan toe, de gewestelijk 
secretaris is een admin.istratieve kracht. Ja, zeker, dit is 
inderdaad het geval, doch het moet zoodanig worden op
gevat, dat di e administratie van den gewcstelijkcn secretaris 
vaak van controleerendell aard is, terwijl hij vorder belang
l'ijke adviezen heeft te geven aan het Hoofd van gewestelijk 
bestuur. Het is dus jammer dat een persoon, die goed be
taald wordt, zijn tijd niet kan besteden aan belangrijker werk, 
doordat zijn tijd door zooveel onbelangrijk werk wordt in 
beslag genomen, als b.V. vendu-wed..: dat door ecn ontvanger, 
een klerk, of gepensionneel'd onderofficier of een commies 
eveneens kan worden verricht. 

De heer Roep heeft er voorts nog op gewezen, dat de 
onderafdeelingsehefs gedelegeerd-vendumeesters zijn en zulks 
als regel moeten blijven. MijnllCer de Voorzitter! Ik wil 
er den heer Roep dan op wijzen, dat in de praktijk wel 
degelijk het meeste werk toch al door een commies of klerk 
verricht wordt. Daarom is het dan ook zeer goed mogelijk, 
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Nadere wijziging . van het Vendureglement. 

(MIDDENDORP.) (KERKKAMP, SOEKAWATI, ROEP, DIR. VAN FIN. 
dat in het vervolg in de praktijk commiezen, hetzij gepen- De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! Was he 
sionneerde sergeants of andere particulieren op de onderaf- aanvankelijk mijn bedoeling om tegen het ontwerp, voorzoo
deelingshoofdplaatsen als regel met het werk van den gedele- ver het betreft het aangegevene onder B, wijziging 'van art. 
geerden-vendumeester worden belast. Dat geeft hen tevens 45, te stemmen, na de toelichting van den Regeeringsge
een voor hen begeerde bron van inkomsten. machtigde en vooral na de toezegging, dat ook de rcorgani 

Verder heeft de heer Roep er op gewezen, dat ik het satie op breed eren grondslag van het geheele vendureglemen 
woord misstand zou hebben gebruikt, ik meen niet, dat aan de orde wordt gesteld en men reeds aan de voorbereidin 
dit het geval is geweest ; ik heb slechts van verkeerde daarvan bezig is, kan ik met een gernst geweten mijn stem 
toestanden gesproken. aan het geheele ontwerp geven. Alleen omtrent de boete-

De heer Roep heeft ook nog opgemerkt, dat vele con- heffing zou ik een vraag willen stellen. 
troleurs zouden bedanken als gedelegeerd vendu-meester Ik meen, dat de heer Middendorp de toezegging van den 
yoor dit deel van hun werk, als de vendwneester 2de klas Regeeringsgemachtigde verkeerd heeft begrepen. Ik meen 
niet meer de gewestelijk secretaris was, Mijnheer de nl. uiet, dat het de bedoeling is de boete na ommekomst van 
Voorzitter! Dat is ten deele ook weer een al'gument te de eerste maand te vel'hoogen tot 5%, maar dan een boet 
meer voor mijn opvatting, want daaruit blijkt, dat die be- van 5% te heffen, dus na de 2% over de eerste 30 dagen, 
stuursambtenaren dat werk, ik zeg niet: minderwaardig, wanneer dan niet wordt ,betaald, 5%. Gaarne zou ik hier 
maar dan toch luinder waardig achten. Dit is ook inder- {)mtrent uitsluitsel ontvangen van den Regeeringsgemach 
daad het geval, want als men ziet, dat de controleurs of tigde. 
gezaghebbers een groot gedeelte van hun tijd te verdoen 
hebben bij kleine venduties , op de binnenplaatsen, vendu
ties vaak van f 300 tot f 500, waaraan zij urenlang moeten 
8pendeeren alleen al door ze Ibij te wonen en zich in dien 
tijd a.us niet · aan hun cigenlijke bestuurstaak kunnen ge
ven, is het dan niet begrijpelijk, dat de beste bestuurs
ambtenaren geen prijs stellen op het gedelegeerd-vendu
meesterschap ook al brengt hen dat eenige financieele 
voordeelen j Indien het maar eenigszins mogelijk is, zou ik 
cr daarom bij den geachten Regeeringsgemachtigde op wil
len aandringen om nog eens overleg te plegen met zijn 
ambtgenoot van Binnenlandsch Bestnur, om te bewerken, 
dat de bestuursambtenaren in deze verlichting van werk
zaamheden krijgen, zoodat zij hun tijd aan belangrijker 
arbeid kunnen besteden. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, is de geachte Regee
ringsgemachtigde vrijwel geheel aan mijn wenschen te
gemoetgekomen, doordat hij is ingegaan op de snggesties 
uit deze vergadering voortgekomen . De ~egeeringsge

machtigde is n.l. geneigd om de 3% boete te vervangen 
door 2% en een maand daarna deze boete te verhoogen 
tot 5%. Ik heb in dien geest een opgesteld amendement 
na hetgeen de heer Dwidjosewojo gezegd heeft, eenigszins 
gewijzigd. Ik wil het nog niet indienen, doch slechts even 
voorlezen, wellicht blijkt daarnit hetgeen ik prefereer, nog 
duidelijker. Mijn wensch is nl. dat art. I A wat het begin 
betreft aldus veranderd zal worden: 

A. Art. 23 wordt gelezen als volgt: 
Bij niet-betaling binnen den gestelden termijn ver

beurt de debiteur in de eerste maand een boete van 
2% van het door hem verschuldigde wegens s~hulden 
op een en denzelJlden dag bij eenzelfde vendukantoor 
ontstaan, welke boete na verloop van dertig dagen 
wordt verhoogd tot 5%. 

Zooals ik zeg, zal ik het amendement niet indienen, aan
gezien ik meen. dat wij thans de zekerheid hebben, dat de 
geachte Regeeringsgemachtigde bereid is op deze suggestie 
van de vergadering 1n te gaan. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Sa e k a wat i: Mijnheer de Voorzitter! Ik zi 
van het woord af, daar ik reeds ben overtuigd door het ant 
woord van den Regeeringsgemachtigde in eersten termijn. 

De heer Ro e p: Mijniheer de Voorzitter ! Een enkel kor 
woord. Ik dank den Regeeringsgemachtigde wel voor d 
soepelheid, die hij heeft betoond en welke het ons gBmak 
kelijk heeft gemaakt, het reeds ingediende amendemen 
na inlossing van de soepelheid in te trckkCll. Verder za 
ik niet ingaan op het betoog van mijn geacht medelid, de 
heer Middendorp, maar wil alleen dit zeggen, dat ik he 
niet met hem eens ben en dat men mij wel zal wiJlen ver 
oorloven aan de Regeering den raad te ,geven om ec 
practisdh bruikbare toestand niet op te offeren aan ce 
tbeoretisch formeel betere regeling, met een in vele ge 
vallen practische onbruikbaarheid en practische nadeelen 
Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter I 

De heer Va TI cl e n Bus s c h c, directeur van Finan 
ciën : Mijnheer de Voorzitter ! In tweeden termijn bchoe 
ik maar een enkel woord te zeggen. In de eerste plaat 
naar aanleiding van hetgeen de heeren MiddendQrp e 
Roep opnieuw naar voren hebben gebracht. Ik geloof da 
wij de weg, die mij voor o.ogen staat en die eigenlijk daar 
in ligt om met volle aandacht voor de practische toestan 
den en practische moeilijkheden die op dit gebied bestaan 
te streven naar het ideaal, wat de heer Middendorp voo 
oogen heeft, stap voor stap heel geleidelijk plaatselijk e 
incidenteel moeten voortgaan, om den bestuursa.mbtenaa 
zoodoende te ontlasten van de bezwaren aan bet vendu 
meesterschap verbonde"n" Wij zijn echter zoo zeer gebonde 
door de practiRche verhoudingen, die door den heer Roe 
zoo juist zijn geschilderd, dat hier alleen zeer geleidelij 
iets kan worden bereikt. 

De heer Roep behoeft niet te vreezen, dat van mij ee 
1'eorganisatie te wachten zou zijn, zooals door het geacht 
lid als afschrikwekkend voorbeeld in. enkele woorden i 
geschilderd. 
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Noord- en Zuid-Banjoemas. 

(DIR. VAN FINANCUlN, VAN HELSDINGEN.) 
Den heel' Kerkkamp kan ik nog duidelijk mededeelen, 

dat de bedoeling is de boete te stellen op 2%, zooals die 
op het oogenblik is, en wanneer de nOmlole termijn wordt 
overschreden, op 5%. Het is dus niet de bedoeling die 
boete van 2% te vCl'hoogen met 5%, wanneer de termijn 
met dertig of meer dagen wordt overschreden. Ik bemerk, 
dat hiel' eeJ1Îg misverstand is gewekt, doch dit heeft bij 
mij niet bestaan. Ik beb onmiddellijk gedacht aau de mo
gelijkheid: 2% als eerste stage, opraapende tot 5% en dan 
nooit meel' dan 5%. 

(VAN HELSDINGEN, VOORZITTER.) 
lijke suggestie der Regeering had, niet de krasse maatre
gelen inhoudt, die wij hadden mogen verwachten . 

Practisch komt de regeling hi erop neer, dat de eerste 
maand 2% boete wordt betaald en de tweede maand niet 
opnieuw 2%, maar 3%. Ik had veel liever gezien dat de 
eerste maand 2% boete werd geheven en dan onmiddellijk 
in de tweede maand 5% daarboven op, zoodat de boete 
in totaal 7% bedraagt. De boete van 2% geldt dan tevens 
als waarschuwing. Van een zoodanige regeling zou ik 
kunnen veronderstellen, dat el' inderdaad de afsebrikwek-

De heel' V n n Hel sdi n gen : 
practische verhooging van 1 % j 

kende werking van zou uitgaan, die ons in eersten en twee
Dan is el' dus een den termijn voor oogen is gesteld. Acht de Regeering dat 

wel het geval bij verwerkelijking van de lnatstelijk dool' 
Haar uitgesproken gedachte j 

De heel' Van den Bus s c h e, directeur vau Finan 
clen: Wat de heel' Middendorp nog heeft gezegd over 
mocilijkheden die in de buitengewesten bestaan, door dat 
de vendul'ckeningen dikwijls zeer laat kunnen worden uit
geschreven en op de woonplaats van koopers ktmnen wor
den terugontvangen, moet ik verklaren, dat die moeilijk
heden inderdaad bestaan. Men kan echter door vlot wer
ken daaraan in belangrijke mate tegemoetkomen. Daar
om zou ik zeer huiverig zijn een anderen termijn te stellen. 
Men moet niet vergeten, dat de koop er, op het oogenblik 
dat hij koopt, weet en zich ervan bewust moet zijn, dat 
hij, hetgeen hij koopt, ook over drie maanden zal moeten 
betalen. 

Verder heb ik voor het oogenblik niets op te merken, 
Mijnheer de Voorzitter , en ik hoop een nota van wijzigin
gen in te dienen, waarin het beginsel dat in deze aanvaard 
is, wordt belichaamd. 

De heer Van He l sdi n ge n: 
stellen, Mijnheer de Voorzitter! 

Mag ik een vraag 

De V 0 0 l' z it ter : Het woord is aan den heer Van 
Helsdingen tot het stellen van een vraag. 

De heel' Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
De Regeeringsgemachtigde heeft zich in eersten en twee
den tel'mijn uitgeput om te zeggen, dat wij krachtige maat
regelen moeten nemen teneinde een vlottere betaling van 
de venduschulden te verzekeren. Nu geloof ik, dat de re
geling, zoo als die thans gewijzigd wordt voorgesteld, in 
nfwijking van de voorstelling, die ik van de oorspronke-

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

De Voo r zit ter: lk vermoed dat de vraag, die U wilde 
stellen daarin bestaat dat U de Regeeringsgemachtigde ver
zoekt Uw opmerkingen te beantwoorden. Ik veronderstel 
dat, als de Hegeel'ingsgemachtigde de volgende week zijn 
gewijzigde voorstellen indient, bij met genoegen in za l gaan 
op hetgeen U thans gezegd heeft en wij kunnen el' dan even
tueel alsnog over debatteerCll. Ik sluit hiermede voor heden 
de oehandeling van dit onderwerp. 

Aan de orde is de ontwerp-ordonnantie, 
houdende bekrachtiging vnn een plaatse
I ij k é n R a a d van N 0 0 l' d- en Z u i d-B a n joe m as, 
houdende wijziging van ten eerste su b 4 
van het Besluit van dien Raad van 17 Sep
tember 1928 No. 7027/19/30, bekrachtigd bij 
o l' don n a n tie van 1 Dec e m b e r 1928 (S t a a t s
b I a dNa. 526), s t rek ken d eta t het a a 11 g a a n 
va n een geldleening. (Ond. 87 ). 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen del' YOt'ige openbare vergadering welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd . 

De Voo l' zit tel': lk verzoek den heel'en bijeen te 
willen komen i11 commissievergadering. 

De vergadering wordt te 11.38 uur V.Tll . gesloten. 
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van de landen Tjampea, enz. 

16de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don del' dag 19 Dec. 1929. 

(Bijeenroepingsuur 8% voormiddag). 

Ingekomen stnkken. - Nadere wijziging van het ven
dureglement (Ond. SO). Regeling van den eigendoms
overgang van de landen Tjampea enz. (Ond. 76). -
Wijziging van de Provincie-ordonnantie, Java-Provincic
Kiesordonnantie en Regentschapsordonnantie (Ond. S9). 

Voorzitter: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaanw, Dwidjosewojo, Frwn, Van Hels
dingen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koe
soemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, 
Roep, Schmntzer, Soekawati en Soejono. 

Regeeringsgemaehtigden de heeren : Mr. Schrieke, Van 
den Bussche, Cohen Stuart en Mühlemeld. 

De Voo I' zit tel' opent de vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbri<if van den Gouverneur-Generaal van 11 De

cember 1929 No. 2 tel' aanbieding van een ontwerp
ordonnantie tot aanvulling van het Koninklijk beslnit 
betreffende de postspaarbank in Nederlandseh-Indië 
(Ond. 90). 

De stnkken Zijll gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gonvel'lleur-Generaal van 7 en 
9 December 1929 No. 18 en 18 houdende mededeeling 
van de vaststelling vau: 
a. de ordonnantie houdende voorziening inzake de uit

betaling van het pensioen en gagement van eenige 
groepen van gewezen landsdienaren (Oud. 7S); 

b. de ordonnantie tot aanvnlling van de regelen betref
fende de beperkingen van het beschikkingsrecht o,-er 
nict in artikel 1 del' Indische Mij u wet genoemde 
delfstoffen (Ond. SI). 

3. Besluiten van den Gouverneur-Generaal \'all 9, 10, 10 
en 11 December 1929 Nos. 11, 15, 7 en 7 hondende mach
tiging, krachtens art. 105 1. S. tot het doen van de in 
die besluiten vermelde uitgaven. 

4. Beslnit van den Gouverneur-Gelleraal van 9 December 
1929 No. 30 tot vaststelling van nieuwe voorschriften 
nopens het hijschen van de nationale vlag dool' bestuurs
ambtenaren en lnlandsche grooten. 

5. BûSluit van den Gouverneur-Generaal van 12 December 
1929 No. 2x houdende aanteekening van het Koninklijk 

(VOORZITTER, DWlDJOSEWOJO, DIR. VAN FIN.) 
beslnit, bepalende dat de wet, houdende wijziging van de 
artikelen 7 en 9 der Indisehe Staatsregeling, in werking 
treedt op 1 Januari 1930. 

De sub 2 tlm 6 genoemde stukken worden tel' 
inzage gelegd tel' secretarie van den Volks raad. 

B. Het volgende tel' kennisneming ontvangen geschrift: 
1. Afschrift-rekest van het hoofdbestuur van den schrij

versbond Hindia Belanda aan den Gonverneur-Generaal, 
hondende verzoek om positieverbetering voor de schrijvers. 

Wordt ter inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

De Voo l' zit tel': In afwijking van de volgorde del' 
agenda stel ik eerst aan de orde: D e voo l' t zet tin g 
der b e h a n del i n g van d eo n t w e r p-o l' d 0 n
nantie tot nadere wijziging en aanvulling 
van het l' e g I e men top d c 0 pen bar e ,. e 1'

k 0 0 pin gen in Ne del' I a n d s c hoI n d ië, zoo a I s 
deze is gewijzigd bij eerste en tweedc nota 
van w ij z i gin g, s tuk ken 6 e n 8, (0 n d. 80) . 

Het woord is aan den heel' Dwidjosewojo. 

De heel' D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Aangezien de dool' den geachten Regeel'ingsgemachtigde in 
uitzicht gestelde wijziging thans in de ontwerp-ordonnantie 
is aangebracht, trek ik, na overleg met mij n mede-onder
teekenaars, mijn amendement in. 

Ik dank U, Mijnlleer de Voorzitter. 

De Voo l' zit tel': Het amendement van de heCl'en 
Dwidjosewojo, Roep, Ali Moesa cn Bruineman (Stuk 7) 
is dool' de "oorstellers ingetrokken cn maakt derhalve geen 
onderwerp van beraadslaging meer uit. 

" Tenscht de Regeeringsgemachtigde alsnog het woord 1er 
toelichting van het gewijzigd voorstel I 

De heer Van den Bus s c h e, directeur ,au Finan
ciën: Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit tel' : Wenseht een van de hccren over 
het voorstel, zooals het thans gewijzigd is, alsnog het woord! 
Zoo niet, dan kunnen wij tot stemming overgaan. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoof
delijkl3 stemming aangenomen. 

De Voo l' zit ter: A a n deo l' dei s d e voo r t
zetting del' b eha nd e l ing van de ontwcrp
û r don 11 a n tie tot reg e ] i 11 g van den e i g \~ n
domso,-ergang op den Lande ,-an de landen 
Tja m p e a, S a den g 0 f P en j a w 0 eng a n û n 
Tjiboenboelan, zooals deze gewijzigd IS 
y oor ges tel din s tuk 6, n a der g e w ij z i g d 
bij not a der Reg eer i n g, j n g e die 11 d b ,j 
schrijven van 17 December 1929. (Ond. 76). 
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Javu-Pl'ovincie-Kiesordonnantie en Hege ntschapsol'donnantie. 

(VOORZITTER, FRUIN, VAN HELSDINGEN.) 
Ik vestig er de aandacht op, dat van de Regeering een 

wij ziging is ontvangen van art. 25f van het artikel, waarop 
een amendement is ingediend dool' de Il CC l'Cn Fruin, Blaanw, 
Kerkkamp en Dwidjosewojo (stuk 7) . 

Het woord is aan den heer Fruin. 

De heel' F l' U in: Mijnheer de Voorzitter! Naar aan
leiding van de Nota der Regecring, die thans is ingekomen 
met een nieuwe wijziging van art. 25f, wensch ik nog enkele 
woorden op te merken, en wel dat ik van meening ben, dat 
(le vool'stellers van het amendement, in alle bescheidenheid 
gezegd, de groote verdiensten hebben, tenslotte de Regeering 
e n de knappe koppen, die Haar van den aanvang af hebben 
geadviseerd, in de gelegenheid te hebben gesteld om nog 
betel' werk te leveren dan zij aanvankelijk hadden gedaan. 

Ik geloof, dat dit een gelukkig verschijnsel is en dat de 
1!egeering erkentelijk zal zijn, dat de voorstellers \"3n het 
amendement Haal' daartoe de gelegenheid hebben gegeven. 
Ik trek dan ook hicrbij namens de yoorstellers het amcn
<iement in, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit t e l' : Het amendement Fruin c.s. (Ond. 
'7(1 , stuk 7) is dool' de voorstellers ingetrokken en ' maakt 
del'halve geen ondel'WCl'p van bespreking meer uit. 

\Vlj kmmcn thans tot stemmin g overgaa ll . 

De gewijzigde ontwerp-ordounantie wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Vo o r zi t tel' : A a n d eo l' d e i s (J e on t -
wel' p - 0 I' don n a n ti e s t l' e k ken d e tot w ij z i
g i 11 g van cl c pr o v i n c i c-o l ' cl 0 n 11 a n tic, cl e J a v a 
pro v i n c i c-k i es 0 r cl 0 n 11 a n ti e e n cl eRe go e n t-

c h a 11 S 0 l' cl 0 n n a n tic, zoo a I s z ij i s ge w ij z i g cl 
hij Nota "an Wij z i g in ge n, (O nd. 8 9 ) . 

Mijne Jl eCl'en! Ik stel mij voor, dit ontwerp artikelsge
wijze in besJl l'eking te brengen. Als ik dus thans het woord 
geef aan die heeren die er algemeene beschouwingen over 
wmen houden, zou ik 1n111 will en verzoeken, niet te diep 
op de 3 1't ik e!e!l in te gaa n. omdat daartoe straks nog gele
genheid zal zi jn . 

De heer Van Hel s di n ge n: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zal over het ,oorliggende wetsontwerp niet veel zeggen. 
]lOcwel er veel over te zeggen zou zijn, indien het niet het 
knr'a ktet' droeg' dat het heeft, namelijk dat van een nood· 
maatregel om de waarschijnlijke noodlott ige geyolgen yan 
(]C' \'cl'kcel'dc yastst('l1in g van de vcrkiezing van den pro· 
dncÎ<l Icn rnnd van \Yest·Javn te ond erva ngen . Dat zeer 
bijzonaere l<arakter bepaalt geheel mijn houding tegenover 
het ontwerp. 

In de eerste pInats reeds in dien zin. dat ik niet zou 
willen meewerken aan cenig voorstel, al s waarop in het 
Gedelegeerdell·vel'slag gedoel d wordt, om namelijk ook te 
yoorzien in de YOOl' een juiste afspiegeling del' verschillende 
stl'oom ingen, leycnde in de groep Nederlanders en nitl1eem. 

(VAN HELSDINGEN. ) 
sehe onderdan"u niet-Nederlanders schadelijke, hoewel naaI' 
het mij vool'komt geheel juiste en wettige - zij het wel zeer 
rigoureuse - toepassing van de bestaande kies voorschriften 
bij de verki ezing vnn den provincialen raad voor Midden
Java . De Regeering staat mijns inziens in haal' te dezen 
opzichte afwijkend standpunt heel sterk. Ook mij wil het 
voorkomen dat een maatregel als in het Gedelegeerden-ver
slag wordt gesuggereerd een tekort doen zou zijn aan het 
recht van den provincialen raad zelf, alsmede ann het recht 
van de kiezers. 

Het is nndel's verwonderlijk genoeg, dat juist in de g l'oe p. 
van wie men Yel'\\'achten mocht , dat zij den geest en de 
strekking dcr wettelijke voorschriften het best konden be
grijpen en in zich opnemen, een zoo groot aantal ongeldige 
stembiljetten moest worden geconstateerd, rnim drie maal 
zooveel als in de groep inhecmsche onderdanen niet-Neder
landers. E erstgenoemde groep hlijkt in dit opzicht nog een 
politieke scholin g nood ig te hebben. De verschillende par
tijen mogen met deze ervari ng haal' voordeel doen. 

In de tweede plaats in dezen zin, Miinheer de Voorzitter, 
dat ik in het algemeen ook niet wil medewerken om thans 
ver schillende desiderata in het ontwerp op te nemen, die 
betel' bij een aanstaande herziening, een algeheele technische 
hm'ziening, "an de provinciale en overeenkomstige ol'donnan· 
tics, tel' sprake kunnen worden gebracht. 

Slechts bij hooge uitzondering zal ik mijn stem geven 
aan amendementen, die znlks reeds thans beoogen te doen. 
Ook t e dezen opzichte lijkt mij de Regeering sterk te staan, 
waal' Zij deze niet aanstonds noodige - zij het wellicht 
wenschelijke - verbeteringen in de onderhavige ordon
nantie afwijst en zieh beperkt tot voorziening in die geval
Im, welke thans een onmiddellijke voorziening vereischen 
- op gro nd hiervan, dat een herziening van de kiesvoor
schriften de meest nauwgezettc studie' en voorbereiding 
eischen alsmede een beschouwing der bepalingen in haar 
onderling verband, ten einde t e voorkomen, dat bij de toe
passing daarvan op moeilijkheden of t egenstrijdigheden 
wordt gestnit, zooals ook thans het geval gebleken is. 

Juist de totstandkoming van deze gcheele provinciale-, 
)·cgcntschaps· en stadsgcmcentc·l'egeling waarschuwt ons, 
dat w ij niet voorzichtig genoeg kunnen zijn. 

Al deze ordonnanties zijn destijds zeer overhaast be· 
werkt en ontworpen door de Regeering zelf, terwijl ook de 
Volksraad ze in een dol dwaas snel tempo - volstrekt 
ni et passend bij de groote belangrijkhcid del' ontwerpen 
- heeft moeten afdoen. 

Dat is een waarschuwing, Mijnheer de Voorzitter, dat 
wi j ook nu weel' niet in dezelfde fout moeten vervallen 
en ons in hoofdzaak allcen bepalen tot dezen hoofdmaat
regel. Ik doe dit tc ee rder, omdat de Regeering ons zulke 
nadrukkelijke toezeggingen heeft gedaan t en opzichte van 
de spoedige algeheele herziening der dri e - ik zal ze maar 
noemen: rnateriecle ordonnanties, waarvoor reeds een ont· 
werp bij de Regeering is in ged iend door de commissi e tot 
herziening van die ordonnanties. Bedoelde commissie had 
echter niet tot opdracht een technische herziening van de 
betrekkeli jke ki esord onnanti es. Wel had zi j ook in op-
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dracht de voorbereiding van de te zijner tijd in te stellen 
veelzijdige commissie tot principieele herziening van de 
stadsgemeente-ordonnantie en zal harerzijds ook een prae
advies inzake het kiesrecht voor de gemeenteraden worden 
uitgereikt. 

Meer geheel los daarvan, Mijnheer de Voorzitter, zon ik 
willen bepleiten een technische herziening van de provin
cie- en regentschap"kies-ordonnantie. Hiervoor is de prin
cipieele herziening nog niet aan de orde gesteld . .ook dit is 
noodig: nauwgezet na te gaan of de bcstaande grondslagen 
voor het kiesrecht voor provineiale raden en regentschap
pen ongewijzigd behooren te worden gebandhaafd, maar 
.. .. ... ... .. zoo als iedere principieele herziening van welk 
kiesl'echtst('lsel ook. zal ook deze hel'zieni-ng den noodigen 
tiid vorderen, en staan we - vóór dienaangaande een be
slissing is genom en - voor een nieuwe verkiezing van 
regentschaps- en provinciale raden, v66r we het weten. 
Waar nu gebleken is. dat er aan de praktijk nog wat ha
pert, verschillende bestaande artikelen wat al te zeel' ram
meien, zon ik er bij de Regeering op willen aandringen, 
dat Zij een technische herziening de,· Provincie-kiesor
donnantie en de regentschapskies-ordonnanti e aan de orde 
steUe en zoo mogelijk commissoriaal make. 

Het eenvoudigst zou natuurlijk zijn, dat de reeds be
staande commissie ook hiermede werd belast, maar er is 
gegronde reden om te veronderstellen, dat bedoelde com
missie deze uitbreiding van haar taak zeer ongaarne zou 
zien en enkele harer leden zich daarvoor niet meer be
schik.b.ar zouden willen stellen. Daarom is noodig een 
nieuwe commissie, die op korten termijn een zuiver tech
nische herziening geeft, winst doende met de jongste er
varingen. 

Ik zou er op willen wijzen, Mijnheer de Voorzitter, dat 
de Regeering de beschikking heeft over een groep per
sonen, die over veel vrijen tijd beschikt, uit d en aard hun
ner betrekking min of meer met deze stof bekend zijn ge
worden - enkele hunner ook met de praktijk der ver
kiezingen - zoodat, indien de Regeering de commissie 
geheel of voor het grootste gedeelte zou doen bestaan uit 
die personen, die technische herziening niet z66 langen 
tijd in beslag behoeft. te nemen als gewoonlijk bij een com
missie, wier leden al met veel ander weJ'k overkropt zitten, 
het geval is. Ik bedoeld hi er de leden van het College van 
Gedelegeerden, wi er werkkraeht voor dezen arbeid. m.i. 
zeer wel zal kunnen worden benut. Ik geef de Regeering 
deze suggestie in zeer ·ernstige overweging. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik treed niet verder in een 
besprcking van de vraag, of artikel 50 van de Java Provin
cie kies-ordonnanti e hi er geen baat heeft klmnen brengen. 
Ook in dit opzicht staat de Regeerin g sterk waar het ten 
slotte hier niet alleen betreft een wijziging van die ordon
nantie, maar daarmede gepaard gaan wijzigingen van de 
Provincie-ordonnantie en de Regentschapsordonnantie, die 
beide in ieder geval buiten de bevoegdheid van den Gou
verneur krachtens artikel 50 vallen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal hiel' mijn algemeene 

(VAN HELSDINGEN, BLAAUW.) 
beschouwingen beëindigen; hetgeen ik verder heb te· zeggen 
betreft de artikelen. 

De heer B I a a uw: Mijnheer de Voorzitter! Bij deze 
algemeene beschouwingen zal ik slechts een enkel punt in 
beschouwing nemen betreffende een artikel, dat in het Re
geeringsontwerp niet wordt behandeld, doch waaromtrent 
in het Gedelegeerden-verslag een suggestie voorkomt en 
wel deze om, nu men bezig is, door middel van een nood
ordonnantie de Provincie-ordonnantie te wijzigen, ook ar
tikel 9 dier ordonnantie te wijzigen. 

Het Regeeringsantwoord op deze suggestie is, dat men 
weliswaar erkent, dat er hier een lacune is, maar dat het 
de Regeering lliet zoo urgent voorkomt in deze la cune te 
voorzien. Ik kan dit antwoord moeilijk begrijpen, Mijn
heer de Voorzitter, en daarom zou ik op dit punt wel eenige 
vragen willen stellen, om van de Regeering te hooren, waar
om de Regeering wijziging van dit artikel niet urgent acht, 
en waarom de Regeering er eventueel bezwaar tegen heeft, 
om artikel 9 van de Provincie-ordonnantie te wijzigen in 
den zin als is aangegeven in artikel 10 van het ontwerp 
der commissie voor de technische herziening van uc pro
vincie-ordonnantie en and ere ordonnanties. Artikel 9 zegt 
op het oogenblik dat de verkozen en benoemde raadsleden 
zitting hebben gedurende een periode van vier jaar - tot 
nu toe is alles nog goed - aanvangende op het tijdstip van 
dc. inwerkingtredin g der instelling-sordonnantie. Als mcn wil 
nagaan gedurende welken termijn de raadsleden, die straks 
in dc provinc ie West-Java zullen optreden, zullen hebben 
zitting te nemen, zal men in de eerste plaats moeten na
gaan op welk tijdstip de instellings-ordonnantie van de 
provincie is in werking getreden. 

Voor West-Java is dit tijdstip bepaald op 1 Januari 
1926. Die termijn van vier jaar, in artikel 9 aangeduid, is 
derhalve begonnen op 1 Januari 1926 en zal dus eindigen 
op 31 December van dit jaar . . Wanneer men deze wet 
strikt toepast, zal de nieuw optredende provinciale raad 
van West-Java op liet moment, dat hij aanwezig is, zijn 
termijn van vier jaar al verstreken zien. 

Nu is het mij opgevallen, dat de Regeering door middel 
van het ontwerp, hetwelk ons is voorgelegd, wel wijzigin
gen aanbrengt om te voorzien in twijfelachtigheden van 
den tckst der betrokken ordonnantie, maar ik begrijp in 
het geheel niet, dat de Regeering er bezwaar tegell lleeft 
om wat in den tekst vall de ordonnantie niet is ecn twijfel
achtigheid, maar ik zou haast willen zeggen een absurdi
teit, weg te nemen. Als ik het goed begrijp, argumenteert 
de Regeering dit aldus, dat het niet wel aannemelijk is, 
dat in de practijk hieromtrent aanstonds moeilijkheden zuI
len rijzen. Wanneer er hierover !lIoeilij'khedcn rijzen, clan 
zullen die natuurlijk reeds aanstonds kunnen rijzen en wel 
op dezen grond, dat de ni euwo provinciale l'aad van vVest
Java, wanneer hij optreedt, rccds dadelijk het verwijt zal 
kunnen krijgen, dat hij onwettig optreedt, omdat de ter
mijn, waarvoor hij is benoemd, reeds W CC l' is verstreken. 

Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat ik op dit punt 
duidelijk i;enoeg geweest ben. Op het oogenblik zou ik 
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slechts nog willen Ymgen, welk bezwaar ertegen bestaat 
om nu, terwijl men bezig is een noodmaatregel te treffen, 
ook dit artikel te veranderen. Ik kan de Regeering zeg
gen, dat ik geen aanleiding zou hebben gevonden de aan
dacht op dit artikel te vestigen, wanneer er niet een wijzi
ging van de Provincie-ordonnantie aan de orde was, maar 
nu die wijziging toch aanhangig is gemaakt, zou ik willen 
opmerken, dat ik niet begrijp waarom de Regeering dit 
lll'tikel niet l11et de gl'oote hoop mee wil wijzÎO'cn, zoodat 
de nieuwe provinciale raad van 'Vest-Java in ane opzich
ten wett ig zal optreden. 

De hee r K e I' k ka III p : Mijnheer de Voorzitter! Het 
standpunt, zooevell JOOl' den heel' Van H elsdingen ontwik
keld. kan ik bijna geheel deelen. Ik zou vooral met hem 
den nadruk willen leggen op de wensehelijkheid van de 
instelling eener commissie tot hel1liening van het kiesrecht. 
Het doet mij veel genoegen, dat daarbij door genoemden 
spreker gewezen is op de noodzakelijkheid niet alleen van 
ecn technisch e herziening, doch ook van een principieele. 
Ik zou de Regeering daarom ernstig in overweging willen 
geven om tot de instelling van een dergelijke commissie 
zoo spoedig mogelijk over te gaan, Dpdat bij een volgende 
gelegenheid reeds van een nieuw kiesstelsel gebruik kau 
worden gemaakt. 

Ni ettegenstaande ik het standpunt van den heer Van 
H elsdingen om het ons aangeboden ontwerp te besehDu
wen als een nood-ordonnantie, geheel deel en daarDm Dok 
thans 'zoo min mogelijk wijz,igingen daarin zou willen aan
brengen, ben ik toch SChllldi g aan het mede-onderteeke
nen van twee amendementen, welke straks door de heeren 
Fruin en Blaauw als eerste onderteekenaars, zullen wor
den verdedigd; beide amendementen hebben, naar mijn 
meening, betrekking op een principieele kwestie , welke 
thans moet worden geregeld. 

Wat mij persoonlijk betreft, heb ik nog een meenings
verschil met de Regeering omtrent een aangelegenheid, 
welke m.i . ook wel principieel is, maar waarvan de rege
ling tDch kan wDrden nitgesteld tot toegezegde algeheele 
berziening. Ik zal de zaak, waarom het gaat even meer in 
het algemeen uiteenzetten, aangezien ik niet direct het ar
tikel, waarom het in de eerste plaats gaat, kan vinden. 

Bij de bestaande regeling is het n.1. mogelijk, dat een 
lid van het college, hoewel rechtens niet verkDzen, toch 
zitting blijft nemen en dat acht ik principieel fout. Hoewel 
ik gaarne de Regeering tDegeef, dat praktisch de regeling 
door Haar aangegeven en welke oDk in Nederland bestaat, 
zeer groote voordcelen heeft, weegt hier bij mij het prin
eipieele bezwaar toch ZOD sterk, dat ik aan een andere re
geJing de vool'keur zuu willen geven. Deze zou op eenvou
dige wijze kunllen worden ingevoerd, wanneer slechts 
eenige tijd beschikbaar is om eventueel in een of meer 
raden een nieuwe verkiezing te doen houden, dan wel een 
Dnjniste vaststelling van den uitslag van een verkiezing 
te doen herstellen. 

Wanneer de nieuw benDemde ~aad inzake de tDelating 
van de leden moet beslissen, is inderdaad de tijd daartDe 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(KERKKAMP, VOORZITTER, ADVISEUR VOOR DE 
DECENTRALISATIE. ) 
wel wat kort en dDen zich dientengevolge praktische be
zwaren 'Voor. Ook daarom ben ik er een voorstander van, 
dat Dver de toelating van de nienwe leden door het oude 
college wDrdt beslist. Indien deze bepaling bij' een vDlgende 
herz iening in de ordounanti e wordt opgenomen, zal er vol
doende tijd zijn, 00l desnoods een nieuwe verkiez ing in een 
of meer raden te doen plaats hebben en fouten gemaakt bij 
de vaststelling van den uitslng van de veddez ingen te doen 
herstellen, zoodat de nieuwe raad op tijd zitting kan ne
men. Er bestaat m.i. geen bezwaar t egen deze regeling, 
waardoDr de m.;' principieele fout , om leden, welke reeh
teus ni et zijn vel'kozen, toch te doen zitting nemen, wordt 
hersteld. 

Mijnheer de VDDrzitter! Dit is bet eenige, dat ik hier
omtrent thans zou will en opmerken. E en hiermede ver
band houdeneIe kwestie va n meer Dndergeschikt helang, 
za l ik bij het bet"okken n,·tikel ter sprake brengen. 

De Voo r zit t e r: Mijne HeCl'en ! Ingedi end is een 
amendement, onelerteekend door de heeren Fruin, Kerk
kamp en Koesoemo Oetoyo (Ond. S9 - st. 7), Inidende _ 
als vDlgt: 

"Onelergeteekenden hebben de eer voor te stellen Dm 
in het ontwerp het vODl'gestelde nieuwe artikel 28a der 
provincie-ordonnantie te laten vervallen en om de 
leden 3 en 4 van artikel 20 dier ordonnantie aldus te 
doen luiden: 

3. Die ophDudt lid van den provincialen raad te 
zijn, treedt, belwudens in het geval bedoeld in het vol
gende lid, af als lid of plaatsvervangend lid van het 
cDllege van gedeputeerden. Een aftredend lid of 
plaatsvervangend lid is dadelijk weder herkiesbaar. 

4. De leelen van het college van gedeputeerden, 
zoom ede de plaatsvervangende leden treden af wan
neer zij na een periodieke verkiezing dDDr den prDvin
cialen raad niet worden herbenoemd' '. 

Dit amendement zal worden gedrukt en rondgedeeld en 
bij artikel 1, sub I der aanhangige ordDnnantie worden 
behandeld. 

Hiermede zijn de algemeene beschouwingen in eersten 
termijn van de zijde van het college beëindigd. Wenscht 
de Regeeringsgemaehtigde dadelijk te antwoorden' 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou U willen verzoeken 
mij in de gelegenheid te stellen de algemeene beschouwin
gen tegelijk te beantwoorden met de artikelsgewijze behan
deling te maken opmerkingen. 

De Voo r zit ter: Er zijn bij de algemeene beschou
wingen verschillende zaken behandeld, welke niet bij een 
der artikelen ter sprake zullen wDrden gebracht, D.a. de in
stelling der commissie als gevraagd door den heer Van 
Helsdingen en het onderwerp, dat door den heer Blaauw 
werd besprDken. 

De heer C 0 hen S t u art, adviseur voor de Decentra
lisatie : Mijnheer de VDDrzitter! Ik ZDU U na het bespreken 
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der artikelen toch in elk geval een oogenblik beraad willen 
vragen alvorens tot beantwoording over te gaan en zou el' 
daarom de voorkeur aan geven dan tegeqjk de algemeene 
beschouwingen en de opmerkingen over de verschillende 
artikelen te beantwoorden. 

De Voo l' zit ter : Aangezien ik onmiddelliik na de 
beraadslaging over een artikel tot stemming daarover wilde 
overgaan, wil ik U toch vragen om, zij het in het kort, een 
antwoord op de algemeene beschouwingen te geven. Indien 
U zulks wcnscht, zal ik gaarne de vergadering voor een 
oogenblik schorsen opdat U Uw antwoord kunt preparee
ren. 

De heer Co hen St u a l' t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Dan zal ik, nadat de ver
gadering voor een oogenblik geschorst is geweest, gaarne 
tot beantwoording der ' algemeene beschouwingen overgaan. 

De vergadering wordt tc 8.55 nnI' v.m. geschorst en te 
9.14 nur v.m. hervat. 

De Voo l' zit te 1': Het woord is aan den Regeerings
gemachtigde voor de Decentralisatie. 

De heer C 0 hen S t u a l' t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter I Met genoegen heb ik 
van den heer Van Helsdingen vernomen, dat hij het eens 
is mct het standpunt der Regeering, dat deze regeling zoo
veel mogelijk moet worden beperkt tot het strikt noodza
kelijke. De fouten in de wetgeving, die aan het licht zijn 
gekomen zoodra de praktijk zich begon uit te spreken, vor
men inderdaad een waarschuwing om bij de herziening 
van deze technisch ingewikkelde en ingrijpende kwestie 
zooveel mogelijk voorzichtigheid te betrachten. Het is 
bij een zaak als deze, waar het gaat om de techniek van 
het vertegenwoordigende stelsel, als met een verkeersre
geling; niemand merkt iets van haar aanwezigheid, wan
neer alles goed functioneert, maar zoodra er iets hapert, 
blijkt uit de stagnatie welke groote belangen bij de zaak 
betrokken zijn. 

De heer Van Helsdingen heeft betoogd, dat het wensche
lijk is om nu te komen tot een algeheele techuisclie her
ziening, ook van de Java Provincic-kiesordonnantie en de 
Regentschapskiesordonnantie en tevens om tot een princi
pieele herziening te komen. Hij heeft tevens den wensch 
geuit om die herziening commissoriaal te maken. Zooals 
dool' hem is gememoreerd, bestaat er op het oogenblik al 
een commissie voor de technische herzieuing van een ge
deelte der organieke wetgeving van de bestullrshervorming. 
De voorstellen dier commissie zijn op het oogenblik in 
onderzoek en het ligt in de bedoeling der Regeering om 

-aezen arbeid zoo snel mogelijk voort te zetten en tot een 
einde te brengen. 

Gaarne wordt erkend - dit blijkt ook uit de Memorie 
van Antwoord - dat het wenschelijk is om in deze rich
ting verder te gaan, waar het betreft de provinciekiesor
dounantie en de ·regentschapskiesordonnant ie. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
De hcer Van Helsdingen heeft voorts op enkele moei

lijkheden gewezen, die zouden zijn verbonden aan het ge
ven van een opdracht aan de technische commissie in haar 
tegenwoordige samenstelling. Ik kan het geachte lid toe
zeggen, dat de Regeering in overweging zal nemen, op wel
ke wijze deze noodig gebleken herziening zal moeten wor
den ter hand genomen. De tijd van voorbereiding voor 
deze heele zaak is zoo bijzonder kort geweest, dat ik hier
omtrent tot mijn spijt nog geen definitieve toezeggingen 
kan doen. Ik kan echter wel toezeggen, dat de zaak met 
de meeste voortvarendheid zal worden ter hand genomen. 

De heer Kerkkamp heeft zich bij den door den heer 
Van Helsdingen geuiten wensch aangesloten en nog spe
ciaal de aandacht gevestigd op een punt, dat hem op het 
oogenblik niet juist lijkt te zijn geregeld, nl. de bepaling, 
dat bij de nieuwe vaststelling van den uitslag als lid van 
dien raad blijft gekozen verklaard degene, omtrent wien 
dit na onderzoek van de geloofsbrieven is bepaald, ondanks 
het feit, dat na een nienwe lezing van de stemkaarten een 
andere candidaat zou moeten worden aangewezen. 

Nu heeft hij el' tevens op gewezen, dat z.i. een mogelijke 
oplossing zou zijn, de beoordeeling van de gcloofsbrieven, 
niet dool' den nieuw optredenden raad te doen. geschieden, 
zooals het systeem op het oogenblik hier te lande voor den 
Volksraad en ook voor den provincialen raad is, doch den 
ouden raad, die nog niet is afgetreden, een regeling, die, 
zooals bekend, bestaat in Nederland voor den gemeenteraad. 
Ik zou el' echter hierbij wel op willen wijzen, dat in Neder
land, waar het onderzoek van de geloofsbrieven door het 
onde college geschiedt, daarnaast toeh ook bestaat het 
systeem, voor wat betreft de bevoegdheden van den onder
zoekenden raad ten aanzien van diegenen, die men toelaat 
of niet toelaat, zooals dat hIel' is voorgesteld, zood at ook 
ondanks de opdracht van het onderzoek aan den ouden 
raad, men het hier aanbevolen stelsel ginds wenschelijk heeft 
geacht. Het is dan ook nog niet zoo zeker of bij nader 
onderzoek van de zaak de oplossing door den heer Kerkkamp 
aanbevolen, wenschelijk zal worden bevonden. Hoe dit ook 
zij, J.iIijnheer de Voorzitter, deze zaak zal met zorg moeten 
worden onderzocht en bij' de aangekondigde verdere tech
nische herzieningen zal zeer zeker ook met de opmerkingen 
van den heel' Kel'kkamp rekening worden gehouden. 

De heer Blaauw heeft tel' sprake gebracht de moeilijkheid, 
die zich voordoet bij de regeling van art. 9 Ivan de Provin
cie-ordonnantie. Mijnheer de Voorzitter! Daar de :regent
schapsordonnantie inmiddels is herzien, doet zich deze moei
lijkheid daal' :niet voor. 

Erkend moet worden - daaraan is geen t>vijfel mogelijk 
- dat de tekst ivan art. 9 der Provincie-ordonnantie, zooals 
die thans luidt, onjuist is; hij is echter zoo apert !onjuist, 
dat het eigenlijk wel (duidelijk is, dat hier bedoeld is een 
regeling te treffen voor de' eerste zittingsperiode alleen, 
terwijl voor de Ivolgende zittingsperiode nog geen regeling 
getroffen is. Bekend is, dat de eerste groét> gekozen raads
leden aftreedt na \verloop van vier jaren, gerekend vanaf 
het Îijdstip van dè inwerkingtreding del' instellingsordon
uantie, terwijl de zittingsalmr der ,dan verkozen en benoemae 
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raadsleden, die dns na dat tijdperk optreden, ongeregeld 
blijft. Zoo althans ,ziet de Regeering deze regeling en in 
verband met deu zeer korten tijd van voorbereiding van 
deze nood regeling, heeft Zij 'het wenschelijk geacht om deze 
zaak voorloopig te laten rusten en het t reffen van een 
regeling voor de nieuw optredende raadsleden tot later uil 
te stellen. 

In tllsschen, de bezwaren va n den heer Blaauw erkenn ende, 
is de Regecl'ing toch wel bereid om leen wijziging aan te 
brengen in art. 9, welke aan de ,bezwaren van den heel' 
Blaunw tegemoet komt. Die wijziging zou dan op ,deze 
wi jze kunnen plaals hebben, dat in het ,bestaande art . 9 
ach leI' de woorden "de verkozen en benoemde 'raadsledèn 
hebben" wordt ingevoegd het woord "telkens" en ·dan aehter 
de zinsnede : "zitting gedurende cene periode van Ivio1' jal'en, 
aallvangendc n in te voegen de woorden "voor Ide eerste 
maal ". Hiel'mede zou aan de geuite bezwaren op leen een
voudige wijze kunnen worden tegemoetgekomen. VOOl·zich
tigheidshalve wi l dk daarbij zeggeHl: behoudens nader on
del'zoek bij de nadere technische hel'ziening van de ordon
nantie. 

Tevens zou, om de regel ing sluitend te maken aan de 
considerans, het volgende zij n toe te voegen: " Voorts het 
tijd stip van aftreden vn n de leden van den Pl'ovincialen raad 
nader willende regelen " . Ol' die wijze slaat ook de con
siderans op deze nieuwe invoeging. 

In verband hiermede zal dan ook voorts artikel 1 va n het 
ontwerp in zooverre wijziging moeten ondel'gaan, dat 
een vernummering moet plaats hebben j door de invoeging 
van de door mij zoo juist aangegeven wijziging ad sub I , 
zull en de mumners I tfm TV moeten worden: de munmers 
II tfm V. 

De Voo l' z i t ter: Volgens arl. 61 van het Reglement 
van Orde wordt de tengevolge van in het ontwerp aange
brachte wijzigingen noodig geworden vernummering van de 
artikelen door den voorzitter aangebracht. 

De heer Van H e lsding e n: Mijnheer de Voor
zitter! Ik heb der Regeering eigenlijk niets meer te ant
woorden op hetgeen Zij gezegd heeft. De heer Kerkkamp 

. heeft echter de vraag gesteld of het niet beter zou zijn het 
onderzoek der geloofsbrieven door den ouden raad te doen 
geschieden. Ik wn mij hierbij gaarne willen aansluiten. 
Ik had het voornemen diezelfde vraag bij art. 45 te stellen 
maal' het is nu verder niet meer noodig. 

De V oo ,. z i t t e r; ZU zo n daal' indcrdaad bete l' op 
huar plaats zijn. 

De heer B I a a uw : Mijnheer de Voorzi tter! Ik zou 
even willen verklaren, dat de oplossing, die de geachte Rc
gecringsgemachtigde gegeven heeft voor de moeiLijkh edcll , 
op welke ik gewezen heb, mij geheel voldoet. 

De Voo I' zit ter: Mijne Heeren ! Hiermede zijn de 
algemeene beschouwingen over deze ontwerp-ordonnantie 
gesloten. 

(VOORZITTER, FRUIN.) 
Aan de orde is thans de door den Regeeringsgemaeh tigde 

zoo juist voo1'gestelde wijziging van den considerans en van 
art. 9. In dit geval stel ik het College voor hierover te 
beslissen, zonder dat de tekst der wijzigingen is gedrukt en 
rondgedeeld, omdat de zaak zeer eenvoudig is. 

De considerans wordt zoodanig veranderd, dat daarin ook 
wordt opgenomen : 

"voorts het tijdstip van aftreden van de leden van den 
pl'ovincialen raad nader willende regelen". 

De wijziging "an artikel 9 lid 1 der provincie-ordonnan
I ie komt hierop nee1', dat de bepaling als volgt zal luiden : 

"De verkozen cn benoemde l'aadsleden hebben tel
kens zitting gedurende een periode van vier jaren, 
yoor de eerste maal aanvangende op het tijdstip der 
inwerkingtreding der instellingsordonnanti e n . 

Deze wijzigingen worden zonder beraadslagin g en zonder 
hoofdelijke stemming aa ngenomen. 

De Voo r zit teL': Thans wordt overgegaan tot de ar
tikelsgewijze behandeli ng, waa1'bij ik gemakshalve de num
merin g van het ongewijzigd ontwerp gedluende deze ver
gader ing zal handhaven . 

.dllll de orde is ad ik e l I s ub 1, luid e nd e : 

"De provincie-ordonnantie (Staatsblad 1924 No. 78) , 
zooals deze sedert is gewijzigd en aangevuld, laatste
lijk bij de ordonnantie van 22 October 1929 (Staats
blad No. 395), ondergaat de volgende wijzigingen : 

1. Na artikel 28 wordt ingevoegd een nieuw artikel 
28" van den volgenden inhond: 

Heeft wel benoeming van ee n college van gedepu
teerden plaats gehad, dan is artikel 28 van overeen
komstige toepassing, zoolang geen verkiezing van de 
leden van dat college heeft plaats gehad, dan wel door 
aftreding of ontslag geen enkel lid in staat is zijne 
functies uit te oefenen' ': 

Op dit artikel is ingediend het amendement, vervat in 
stuk 7, hetwelk zooeven reeds is voorgelezen en l'ondgedeeld. 

Ofschoon dit amendement niet betreft een m'likel, waar
omtrent in het ontwerp een wijziging wordt voorgesteld, 
heb ik mijnerzijds geen bezwaar, het in behandeling te 
nemen, omdat ik de bij het amendement voorgestelde wij
ziging beschouw als een direct gevolg van de in het ont
\VCI·p opg'cnomen wUzig ing van artikel 28 de l' pl'ovincie
ordonnantie. Heeft iemand er bezwaar tegen, dat het 
amendement thans in behandeling WOI'dt genomen? 

Besloten wordt, het amendement in behandeling te 
nemen. 

De heer F I' U i 11 : Mijnheer de Voorzitter ! Door toe
voeging va n ecn nieuw aJ'tikel 28a wil de Regeering voor
zien in de moeilijkheid die ontstaat, wanneer op 31 De
cember a.s. het collego va n gedeputeerden van den prQ-
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vincialen raad van West-Java aftreedt. Wanneer er dan 
geen nieuw college van gedepnteerden zal zijn gedu.ende de 
periode, loopende vanaf dat tijdstip totdat door den pro
vincialen raad een nieuw college van gedeputeerden zal 
zijn benoemd, wil de Regeering den Gonverneur belasten 
met de dagelijksche leiding van den gang van zaken. Bij 
mij en bij de onderteekenaars van het ingediende amende
ment zijn tegen deze oplossing ernstige bezwaren gerezen. 
Het hoofdbezwaar, dat wij tegen de door de Regeering voor
gestelde regeling hebben is, dat zij in aperte tegenspraak 
komt met de beginselen der decentralisatie, zoo als deze in 
de I. S. zijn neergelegd. Om het kort te zeggen, het komt 
ons voor, dat de hier voorgestelde regeling in strijd is met 
de wet en dus moet worden verworpen. 

Ik doel hier op artikel 119 der 1. S. In dat artikel wordt 
ervan nitgegaan, dat de dagelijksche leiding berust bij het 
college van gedeputeerden. Op dien algemeenen regel is 
één uitzondering, nl. deze (lid 5) : 

"Waar de omstandigheden naar het oordeel van den 
Proyincialen Raad in eene provincie de benoeming 
van een College van Gedeputeerden niet toelaten, is 
de Gouverneur met de dagelijksche leiding en uitvoe
ring van zaken, bedoeld in het derde lid van dit arti
kel, belast". 

Welnu, Mijnheer de Voorzitter, het is dnidelijk, dat in 
dit geval de provinciale raad zeer zeker als zijn meening 
niet heeft uitgesproken, dat de omstandigheden niet toe
laten, een college van gedeputeerden te benoemen. Inte
gendeel, wij hebben tot nu toe een college van gedeputeer
den gehad; de proviucie is rijp voor een college van gede
puteerden, er bestaat dus niet de minste reden, waarom 
niet langer een college van gedeputeerden gedurende een 
zekere periode met de leiding van den dagelijksehen gang 
van zaken zou moeten worden belast. En wanneer men 
daartoe toch zou ,villen overgaan, komt men dus in strijd 
met het beginsel vastgelegd in artikel 119 van de Indische 
Staatsregeling. 

Het is daarom, Mijnheer de Voorzitter, dat wij voorstel
len in de eerste plaats te schrappen de wijziging, die thans 
door de Regeering wordt voorgesteld, d.w.z. het nieuwe 
artikel 28/l. Wij hebben nu getracht een oplossing te vin
den in dezen zin, dat het bestaande college van gedeputeer
den blijft zitten totdat de provinciale raad niet alleen in 
staat is een nieuw college van gedeputeerden te benoemen, 
maar totdat hij dit inderdaad ook heeft gedaan. Dan heeft 
men dus de zoozeer gewenschte continuïteit in den dagelijk
sehen gang van zaken der provincie. 

Ik heb tot nu toe alleen gesproken over de staatsrech
telijke bezwaren, maar het is ook duidelijk dat het wen
schelijk is, in verband met den gang van zaken dat men 
continuïteit heeft in de leiding en dat die leiding niet voor 
langeren tijd van het college overgaat op één persoon. Een 
éénpersoonsleiding is altijd heel iets anders, dan de leiding 
van een college, dat n.b. aangewezen is door den provin
cialen raad. Het kan best zijn, dat de leiding van één 
persoon in het algemeen beter is dan die van een college, 
maar deze overweging doet in dit geval niets aan de zaak 

toe. In dit geval moet men de lijn volgen zooals die door 
de decentralisatie is nitgestippeld. 

Hoe hebben wij ons nu verder de oplossing gedacht ~ 
Ik wil onmiddellijk toegeven, dat de regeling die wij ons 
voorstellen 'een noodregeling is, en dat ik mij dus zeer goed 
kan begrijpen, dat de commissie, die belast is met de techni
sehe herziening ook IVan deze ordonnantie, een betere en een 
beter geredigeerde oplossing zal geven van deze aangelegen
h.eid. Maar op het oogenblik 'moeten wij roeien met de 
riemen, die wij hebben. Wij hebben het antwoord van de 
Regeering eerst zeer kort geleden ontvangen, en pas onlangs 
zijn wij ook van de wenschelijkheid doordrongen geworden, 
dat wij hier een amendement op moesten stellen. Het 
amendement zal dus ook wel zijn gebreken hebben, zooals 
weleens wijzigingsvoorstellen van de Regeering hun 
gebreken hebben. 

Hoe hebben wij ons nu verder de oplossing gedacht I 
Wij zijn, zooals ik zeide, bij het verkrijgen van deze O]l

lossing zooveel mogelijk gegaan aan de hand van de be
staande regeling, en hebben zoo m'in mogel ijk wijziging 
aangebracht Jin de artikelen van de bestaande Provincie
ordonnantie. Nu weet U, Mijnheer de Voorzitter, dat art. 
20 alinea 3 als algemeenen regel stelt, dat een lid van I,et 
college van gedeputeerden, tevens lid van den provincialen 
raad, van zelf ophoudt lid van het college van gedeputeer
den te zijn, wanneer zijn lidmaatschap van den provincialen 
raad eindigt. Vandaar de tranen, die wij op het oogenblik 
moeten schreien; straks moeten de heeren in ,Vest-Java 
allemaal - want deze keel' zijn er alleen leden die gekozen 
zijn nit den provincialen raad - aftreden als lid van het 
college van gedeputeerden, omdat zij ophouden lid van den 
provincialen raad te zijn. 

Wij hebben de oplossing nu zoo gedacht: op alinea ·3 wordt 
een uitzondering toegelaten, namelijk die van alinea 4. Nu 
heeft oe tegenwoordige alinea 4 van de provincie-ordonnantie 
alleen betrekking op de benoeming van leden van het college 
van gedeputeerden, die niet tevens leden zijn van den pro
vincialen raad, en voor deze heeren is reeds in de bestaande 
ordonnantie bepaald, dat zij zitting kunnen houden tot aan 
de eerstvolgende vergadering van den provincialen raad. 
Welnu de regeling, welke op her oogenblik geldt voor de 
leden van 'het college van gedeputeerden, die niet tevens lid 
zijn van den provincialen raad, hebben wij willen toepassen 
ook op die leden Ivan het college van gedeputeerdert, die 
tevens lid zijn van den provincialen raad; vandaar, :Mijnhecr 
de Voorzitter, de door ons voorgestelde wijziging van alinea 4. 

Nu wil ik er onmiddellijk aan toevoegen, dat wij tevens 
van de gelegenheid hebben gebruik gemaakt om de woorden 
in alinea 4 "in de eerste vergadering" te schrappen. De 
kwestie is nl. deze. dat in dit opzicht alinea 4 niet erg ge
lukkig geformuleerd is, aangezien het zeer goed mogc]\jk is 
en zelfs in het geval, waarom het hier speciaal gaat, zeer 
waarschijnlijk, dat in de eerstvolgende provinciale raad nog 
geen nieuw college van gedeputeerden kan worden ver
kozen, zoodat de onderteekenaars van het amendcftlent met 
een maar van de gelegenheid hebben gebruik gemaakt, om 
deze niet geheel juiste redactie tevens te wijzigen. 
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M . .ijnhecl' de Voorzitter! Ik mag wel eindigen, zooals ik 

ben begonnen. Ik geef dadelijk toe, dat de redactie, die 
wij hier hebben aangegeven, een zekere vaagheid vertoont 
en ik kan mij bv. ook best voorstellen, dat Cl' leden van dit 
college van mccning zouden kunnen zijn, dat eigenlijk 
alinea 4 als hoofdregel vooraf zou moeten gaan, waarop dan 
als uitzondering het in alinea 3 vel'vatte zou moeten volgc:n, 
tcn;ijl nu de uitzondering voorop komt te staan en de alge
meene regel als uitzondering daarachter. Doch wij hebben 
het amendement aldus geformuleerd om daardoor zoo min 
mogelijk wijziging te brengen in de bestaande bepaling~n. 

Ik hoop intusschcn, dat de Rcgccl'ing aanleiding zal 
vinden dit voorstel over te nemen cn daarbij dan rekening 
zal houden met de mogelijklleid, dat later misschien een 
regeling zal kunnen worden getroffen, welke nog betel' is 
dan deze. • 

Ik dank U, ~Iijnllcer de Voorzitter. 

De heel' Van I-I els din gen: jlijnheer do Voor
zitter! Het amendement, dat hier door de heeren Fruin e. s. 
is ingediend en dool' U is toegelaten, heeft mij eenigszins 
overvallen. Ik had nl. ruet gedacht, dat een amendement, 
betrekking hebbende op. een artikel van de provincie-ordon
nantie, dat thans in het gehcel ruet aan de orde is, in het 
college zou kunnen worden ingediend. 

Al geef ik toe, dat zulk een amendemcnt min of meel' een 
gevolg kan zijn van hetgeen de Regeering heeft voorgesteld, 
het komt mij toch voor, dat wij op deze wijze ons amen
deeringsrecht wel eenigszins overschrijden. Hoewel ik dns 
erken, dat er een zekere samenhang bestaat, vraag ik mij 
toch af, of het amendement wel beslist noodig is. 

Ik stel echter voorop, dat ik het mct den heel' l<'ruin en 
de andere onderteekenaars eens bcn, dat het zeel' wenschelijk 
is, dat het gezag van een college, in bepaalde omstandig
hcden, rechtstreeks overgaat op een ander college.· Doch 
laat ik het eerugszins anders zeggen, want nu maak ik mij 
ook schuldig aau de fout, die de Regeering en de vorige 
sprekers Jlebben begaan, nl. dat er hier sprake wu zijn van 
een nieuw college. Het college van gedeputeerden is een
maal ingesteld en blijft dan ook als zoodanig bestaan, totdat 
het is opgeheven. Nu moge dut college op een gegeven 
moment uiet voltallig zijn, doch er blijft dan altijd een lid 
daarvan aanwezig, nl. de voorzitter. 

Er is zoowel in het Gedelegeerdenverslag als in de Me
morie van Antwoord sprake geweest van de strijdvraag, of 
de Gouvernenr wel kon worden beschouwd als lid van het 
college van gedeputeerden en in deze zon ik mij willen aau

sluiten bij hetgcen de commissie tot herzicning van de stads
gemeente-ordonnantie en de overige ordonnanties heeft 
opgcmerkt, n1. dat het kenmerk van het lidmaatschap in 
deze toch eigenlijk n ergens anders in gelegen is dan hierin, 
dat door den betrokken persoon wordt medebeslist ten aan
zien van de besluiten dool' het college genomen: In over
eenstemming hiermede zou ik dus meenen, dat de voorzitter 
inderdaad ook lid is van het college van gedeputeerden . 
Doch ik wil dit punt geheel in het midden laten en deze 
strijdvraag thans niet verder behandelen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(VAN HELSDINGEN, ROEP.) 
Het staat echter wel vast, en dat zal ieuereen toegeven, 

dat de Gouverneur voorzitter is van het college van gede
puteerden en hij blijft zulks, ook bij ontstenterus van ge
deputeerden, zoolang het college van gedeputeerden be
staat. En daarom acht ik het onjnist, dat de Regeeriug in 
Haar voorstel heeft gesproken van den "Gouverneur", waar 
ik meen, dat Zij had moeten zeggen dat in het geval, in 
art. 28a bedoeld, de bevoegdheid van het college van ge
deputeerden wordt rutgeoefend door zijn "voorzitter" of 
liever dat de voorzitter het college vertegenwoordigt en 
namens het college handelt. 

Wanneer de Regeel'ing een del'gelijke redactie had ge
kozen zou niet alleen het eerste bezwaar - het staatsrech
telijke - maar ook het tweede bezwaar van den heer Frrun, 
n.l. het continuïteitsbezwaar, vervallen zijn. De voorzitter 
van het college voelt zich als zoodanig vertegenwoordiger 
van het college van gedeputeerden, ook al is dat op dat 
moment niet voltallig, zoodat hij toch in de eerste plaats 
orgaan van de provincie is, en dus, wanneer hij als verte~ 
genwool'digel' van het college optreedt, ook inderdaud ver
antwoordelijkheid draagt tegenover het college, wanneer 
dit later wordt aangevuld. De vragen, die hem door het 
college vau gedeputeerden in zijn rueuwe samenstelling 
eventueel zouden worden gedaan, kunnen ruet worden 
afgewezen door eenvoudig te zeggen: ik heb dat gedaan als 
Gouverneur en niet als voorzitter van het college. Daarom 
had ik mij een andere redactie voorgesteld, die dan over
eenkomstig zou kunnen gelden voor het betrekkelijke artikel 
van de regentschapskiesordonnantie en die luidt: 

"Is er een college van gedeputeerden ingesteld (be
noemd). maar heeft na een periodieke raadsverkiezing 
nog geen verkiezing van gedcputeerden plaats gehad, 
dan wel ontbreken deze door aftreden of ontslag, dan 
vertegenwoordigt de voorzitter het college en handelt 
in zijn naam n. 

Dau is men in de eerste plaats nict in strijd met nrt. 119 
I. S. en in de tweede plaats is er continuïteit, want de Gou
verneur handelt dan niet als Gouverneur, doch als voor
zitter van het college van gedeputeerden. Ik dank D, 
Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo I' zit ter: De heer Van Helsdingen heeft 
waarschijnlijk de bedoeling, het door hem voorgelezen ar
tikel te zien aanvaard als een nieuw art. 28a1 

De heer Van I-I els din gen : Dit laatste is inder
daad de bcdoeling, Mijnheer de Vool'zittel'l Ik heb hier
van echter nog geen amendement gemaakt, omdat ik eerst 
het antwoord vau den Regecl'ingsgemachtigde terzake 
wilde aanhooreu. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaar
ne een paar korte opmerkingen willen maken. Wij nebben 
een voorstel van de Regeering, waarop is ingediend een 
amcndement-Fruin C.S,) doch er is in het Gedelegeerden
verslag ook nog gesproken over een andere, n.1. de N eder
landsche regeling, welke op djt gebied bestaat. Nu lijkt 



.166 

16de VERGADERING - DONDERDAG ]9 DECEMBER 1929. 

WUziging van de Provincie.ordonnantie, Java Provincie·Kiesordonnantie en Regentschapsordonnantie. 

(ROEP, SOEJONO.) 
het mij, dat de Nederlandsche regeling, die - indien ik 
mij wel herinner - de strekking heeft dat op den dag, 
volgende op de zittingneming van de nieuwe provinciale 
staten, de nienwe gedepnteerden-verkiezing plaats vindt, in 
het algemeen beter is dan wat de Regeering hier op het 
oogenblik voorstelt en ook beter is dan het amendement, 
dat door de heeren Frnin c.s. is ingediend. Ik erken echo 
ter, dat in het bijzondere geval, dat aanleiding heeft ge
geven tot de voorstellen van de Regeering - n.l. het geval 
dat niet in de eerste zitting van den nieuwen provincialen 
raad zal kunnen plaats vinden de verkiezing van het Ml
lege van gedeputeerden - ook de N ederlandsche regeling 
practisch onuitvoerbaar zou zijn. 

Dit vooropstellende. wil ik mUnerzUds verklaren, dat 
ik onder deze omstandigheden aan het amendcmcnt-Fruin 
c.s. de voorkeur. geef boven de regeling, die door de Re· 
geering wordt voorgesteld en wel - en het doet mij ge· 
noegen dit te kunnen verklaren - om de redenen, die 
mijn geacht medelid, de heer Fmin, uitvoerig heeft uiteen
gezet. Ik kan echter aan dit amendement van de heereu 
F.l.'uin c.s. alleen dan mijn stem geven) wanneer voorop
staat, dat ook deze regeling wordt beschouwd als een nood
maatregel. Ik zou dan ook wel aan de Regeering willen 
verzoeken om, wanneer Zij in meer algemeenen zin de tech
nische herziening aan de orde zal stellen, nog eens goed te 
overwegen of wellicht de Nederlandsche regeling ook niet 
ingevoerd zou kunnen worden voor de provincies hier op 
Java. Ik zal dus, om de aangegeven redenen, mijn stem 
geven aan dit amendement. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter I 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter I Slechts 
'Cen enkel woord, mede naar aanleiding van hetgeen de heer 
Van Helsdingen zooeven naar voren heeft gebracht. Ik 
moet verklaren, veel te voelen voor hetgeen de heer Van 
Helsdingen heeft gezegd, n.l. dat het hier gaat om een 
college, dat niet is opgeheven door de niet-voltalligheid 
van het orgaan, doch dat inderdaad, wanneer het college 
van gedeputeerden eenmaal is ingesteld, als het op een 
gegeven oogenblik niet voltallig en alleen de voorzitter 
aanwezig is, het als zoodanig toch blijft bestaan. Ik zou 
daarom met het voorstel van den heer Van Helsdingen 
willen meegaan, om in plaats van te spreken van den Gou
verneur, te zeggen "de Voorzitter van het college van ge
deputeerden". 

Aan den andel'en kant is Cl' in theorie dan wel 
continulteit, omdat het college niet is opgeheven, maal' 
het gaat hier om de uiteenloop ende waardeering van een 
"eslissing, genomen dool' één persoon - door den voor
zitter, als zoodanig vertegenwoordigend het college van 
gedeputeerden - en van een beslissing, genomen door 
hot geheele college en dan gaat mijn sympathie geheel 
ir. de richting van het voorstel van den heer Frnin. 

Ik zie in een beslissing van een college, dat behalve nit 
den voorzitter ook uit de andere leden bestaat, meer 
waarborg voor continuïteit en ook in het algemeen van 
correctie, zoodat ik meel' voel voor het amendement. 

(SOEJONO, ADVISEUR VOOR DE DECENTRALI
SATIE, VAN HELSDINGEN.) 
Fruin c.s. dan voor het voorstel van den heel' Van Hels· 
dingen. 

De heer Co hen S tu a I' t, adviseur voor de Decen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter! Behalve het argument 
van den heer Fruin is hier ook tel' sprake gebracht een 
suggestie van den heel' van Helsdingen, maar die ik -
althans wat betreft de formuleering - niet in mU heb 
kunnen opnemen. Ik zou dus de vraag willen stellen of ik 
goed begrepen heb, dat het zUn voorstel zou zijn, een rege
ling te treffen van deze strekking dat niet het oude col
lege gehandhaafd blijft, totdat een nieuw is' opgetreden -
het woord .. nieuw" za l ik dil'ect nader toclich,ten - maal' 
dat voorloopig toch de vool'zitter van het college bi lift 
helast met de bevoegdheden van het ~ollege. 

De heel' Van H e l sdi n ge n: MUnheer de Voorzit
ter! Mag ik misschien het voorstel nog even voorlezen? 
Het luidt aldus : 

"Is el' een college van gedeputeerden ingesteld (be
noemd), maar heeft na een periodieke raadsverkiezing 
nog geen verkiezing van gedeputeerden plaats gehad, 
dan wel ontbreken deze, dool' aftreding of ontslag, 
dan vertegenwoordigt de voorzitter het college en 
handelt in zijn naam ". 

De bedoeling gaat dus in de richting van het Regeel'ings
voorstel. Een vermelding van den Gouverneur wordt 
echter veel meel' afgeleid uit de gedachte aan het orgaan 
van het centraal gezag, terwijl men bij een vermelding van 
den voorzitter van het college van gedeputeerden denkt 
aan het college zelf. Overigens komt het voorstel overeen 
met de gedachte van het regeeringsvoorstel. 

De heer Co h e 11 St u a I' t , adviseur voor de Decen
tralisatie : Ik zou dezen tekst, alvorens een definitief 
oordeel uit te spreken, nog gaarne nauwkeurig bezien, 
maar ik zou er al dadelijk de aandacht op willen vestigen, 
dat het voorstel-Van Helsdingen een uit systematisch oog
ptmt meer bevredigende oplossing biedt dan het amende
ment·Frnin c.s., omdat daarbij gedacht is aan de reeds 
plaats gehad hebbende gevallen, waarin regenten tijdelijk 
cle bevoegdheden van coll egeR van geconnnitteerden in 
verband met aftreding del' leden hebben nitgeoefend, ter
wijl als ik ll et goed zie, de oplossing van den heel' Fl'uin c.s. 
alleen geeft een oplossing voor den provincialen raad, 
maar niet voor de toestanden, die zijn ingetreden in de 
verschillende door mij bedoelde regentschappen. 

Toch is el' naar het mij' voorkomt ook aan de oplossing, 
gegeven door den heel' Van Helsdingen, nog wel een mo
gelijlt bezwaar verbonden, waarvan de Regeering de over
weging liever zou wil1cn verwijzen naar het komende tech
nische onderzoek van de ordonnantie. Dit betreft het 
yolgende. 

Zooals door den heel' Fruin is betoogd, hebben wi' 'n 
deze materie streng rekening te houden met de in de wet 
op de staatsinrichting van Nederlandsch-Indië voorkomen
de voorschriften dienaangaande, vervat in art. 119. 



167 

16de VERGADERING - DONDERDAG 19 DECEMBE R 1929. 

' Vij ziging van de Pro vincie.ordonnanti e, Java Provincie-ICiesordonnantie en Regentschapsol'c1011nant ic. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
Er zijn vooral twee onderdeelen van dat artikel, die in ·dit 

verband de aandacht trekken, nl. het derde lid, door den 
lleer Fruin besproken en het eveneens door hem genoemde 
vijfde lid. Volgens het d erde lid benoemt de provinciale 
Taad, behoudcns het bepaa ldc in het vierde en het vijfde 
lid van dit artikel, een college van gedeputeerden, dat 
volgens regels, bij ordonnantie te stellen, met de dagelijk
sene leiding en uitvoering van ·zaken wordt belast, terwijl 
het vijfde lid bepaalt, dat, waar de omstandigheden naar 
het oordeel va 11 den Pl'ovincialen raad in een provincie de 
benoeming van een coll ege van gedeputeerden niet toela
fen , de Gouvel'neur met de dagelijksche leid ing en uitvoering 

zaken, bedoeld in het derde lid van dit artikel, is belast. 
Mijnheel' de Voorzitter! De moeili!kheid, die zich in de-

ze materie voordoet en waarop. num' ik meen, door den heel' 
niet is ingegaan, is de 'beteekenis, die men in Llit 

geval moet hechten aan het beg l'ip "benoeming". Die be· 
teekenis staat op het oogenblik nog allerminst vast. In cl 'J 

van rroclic-hting heeft de Regccl'ing erop gewezen , 
waar in artikel 28 del' Provincie·ordonnantic een l'C,!rC

is getl'offen YOOr het geval geen benoeming van een 
eOHo,"e van gedeputeCl'den heeft plaats gehad, daarbij het 

" benoeming'" is gebezigd in aansluiting aan de be
van artikel 119 der S taa tsregeling, uit den aard 

zaak om zoovccl mogelijk veilig te zijn CH niet iet s YOOI' 

scbrijven, a at "an den wettelijken tekst zou afwijken . 
N u staan wij VQor het eigenaardige geval, dat er onzeker

is oml.'ent de intel'pretatie van lid 5 van art. 119 der 
S. Zooals ik reeds heb gezegd, staat volgens dit al'tikel 
geval zoo, dat waal' de omstandigheden naar het oordeel 

van den provincialen raad in een provincie de benoeming 
een collegc van gedeputeerden ni et toelaten, de Gou

I 'vel,nemr met de dagelijksche leiding en uitvoering van zaken 
belast. De Regecl'i ng heeft kennis, genomen "an de 

;n'···""""·" e, die o,a. in aansluiting aan een opmerking in 
werk van Prof. DI', Westra omtrent de beteekenis van 
woord "benoeming" art. 119 I. S , wordt 'aangehangen 

de Commissie voor de technische herziening der staás
cente-ordonnantie enz" en volgens welke daaronder in 
5 zou moeten worden verstaan de "instelling" van ecn 

I colle!!e van gedeputeerden, t erwijl in lid 3 uit het \\'oord 
I ",bcno"miing " zou zijn te lezen zoowel het "instellen" van 

college van gedeputeerden als het "aanwijzen van de 
I j.ed,m" daarvan. 

Zooals op het oogenblik art. 28 luidt is daarmede oenvou
aansluiting gegeven op de bewoordingen van art. 119, 
rijst echter de vraag, wat gebclu'en moet, wanneer wcl 

een vorige pJ18se de instellin g "all een college "an gede
IlCeft plaats gehad, maa.· door d e een of ande.'e 

l om"ta-ndigJlCid daarop :niet C€n -aan \\tJij :d ng van leden i 0;: 

\Vij hebben thans rekening te houden met de mogelijkheid, 
een provinciale raad optreedt, die begint met zich voor 
grootste gedeelte te bescllOuwen als niet te zijn toegela
en die daarom dus voorloopig zal afzien "an de aan wij

van leden voor het college van gedeputeerden. Hierbij 
dus in het geval, dat in een YOl'ige zittingsperiode reeds 

zulk een college werd ingesteld, de groote vraag -- en die 
is uit den tekst van de Wet niet te beantwoorde:l - of 
men op dat moment nu al dan niet reed heeft een college 
van gedeputeerden. De heel' Van Helsdingen lr eeft als 
vaststaande aangenomen, dat het college van gedeputeerden 
dan bestaat. aangezien het door den eersten provincialen 
I'uad werd ingesteld) maal' ik vraag mij af, Mijnhcer de 
Voorzitter, of dit zoo zeker is. Is het bijv. ook .niet moge
lijk . dat wij de leden 3 en 5 "an art. 119 der 1. S. zoodanig 
opvatten, ,dat benoeming, instelling en aanwijzing ~nn\C'n

vallen, zooda t ook aan de instelling door het aftreden del' 
leden van het college van gedeputeerden een einde h"f) nlt en 
wij dan krijgen den toestand) dat er geen college v.m gede
puteerden is. 'Wanneer dus het geval, dat ik gest Jld heb, 
zich in den provincialen raad van West-J ava mocht voor
doen en de provinciale raad op grond van het feit. d.t de 
leden niet in voldoende getale kunnen worden toegelaten. 
van oordeel is, dat. hij niet tot benoeming van een college 
van gedeputeerden m'er kan gaan, vraag ik mij af of dan 
niet vanzelf toepassing moet vinden het 5de lid vun art. 
l19 1. S. dat el' n.l. omstandigheden aanwezig zijn, waarbij 
naar het oordeel van den provincialen raad de be~lOeming 

van een college van gedeputeerden niet mogelijk is, zoodot 
\ïll1zelf de Gouverneur met ~e dagelijksche leiding en de 
uitvoering van zaken is belast. 

De heel' Kan: Juist! De I,rovineiale raad beoo ,'deell 
dat. 

De heer Co hen St u art, advisenr voor de Decen
tralisatie : Inderdaad. Op dat oogenblik beslist hij, in de 
eerste plaats, dat een aantal leden niet zal worden toegelaten 
en in de tweede plaats, dat de overblijvende leden geen verkie
zing van gedeputeerden kunnen entameeren . Ik wijs op deze 
interpretati e, niet, omdat ik, lettende op een gezaghebbende 
interpretatie van andere strekking, het als zeker beschouw, 
dat deze juist is, maar om erop te w.ijzen, dat wij hier staan 
VOOI' een geval van twijfel, voor een dubium , dat bij de 
behandeling van deze noodregeling ni et aanstonds kan wor
den opgelost. De Regeerillg heeft zich op bet standpnnt 
g'esteld, dat wij hicl' staan VOOl" min of meer twijfelachtige 
gevallen, waarin het mogelijk zou zijn dat de regeling van 
art. 28 van de provincie-ordonnantie, zich aansluitende aan 
het 5de lid van art. 119 1. S . een oplossing zou kunnen 
geven, zooals in eenige regentschappen de regent ook 
meende, dat het analoge artikel yan de regentsehapsordon
nantie een oplossing VOO l" zijn collcgc gaf. Om hier echtel' 
de mogelij kheid van twijfel weg te nemen, is de Regecring 
gekomen met een voorste} tot herzi en ing, en heeft het vol~ 

gende bepaald: 
"Heeft wel benoeming van een college van gedepu-· 

teerden plaats gehad, dan is artikel 28 van overeen
komstige toepassing, zoolang geen verkiezing van de 
leden van dat college heeft plaats gehad, dan wel door 
aftreding of ontslag geen enkel lid in staat is zijne 
functies itit te oefenen", 

lf. a. w. d e Regeering heeft zich r ekenschap gegeven van. 
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de mogelijkheid, dat deze toevocging een overbodigheid zou 
bevatten. Zij heeft echter het zekere voor het onzekere 
willen nemen, gelet op de interpretatie, waarvan ik zooeven 
melding heb gemaakt en Zij heeft ook voor dat geval het 
nieuwe art. 2& hier voorgesteld. Het komt mij voor, dat 
wanneer wij hetzij de lezing volgens het voorstel van den 
heer Van Helsdingen zouden aanvaarden, hetzij het amen
dement van den heer Fruin c. s., wij in dit stadium van de 
zaak een nieuw element in de regeling zouden moeten voe
gen, nl. een positieve interpretatie van lid 5 van art. 119 
I. S., een interpretatie, waarvan men op het oogenblik nog 
niet met voldoende zekerheid kan zeggen, dat zij boven allen 
twijfel verheven is. Vanwege die onzekerheid en niet, om
dat het systeem, dat door den heer Pruin c. s. of door den 
heer Van Helsdingen is voorgesteld, voor de Regeering prin
eipeel onaanvaardbaar zou zijn, zou ik het college willen 
ontraden op dit oogenblik te tornen aan den tekst, zooals 
die door de Regeering ten aanzien van art. 28. is voorge
steld. Ik zou ten aanzien hiervan willen voorstellen, even
als ten aanzien van de andere punten, te wachten totdat de 
zaak grondiger kan worden bezien om dan te komen tot een 
oplossing, die in alle opzichten de n oodige waarborgen biedt. 

De heer Fr u in : Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats een enkel woord naar aanleiding van de op
merkingen, die door de verschillende sprekers hier zijn ge
maakt ten aanzien van de door mij voorgestelde wijziging. 

Ik ontmoet dan in de eerste plaats den heer Van Hels
dingen, die hier. de stelling heeft geponeerd, welke volgens 
hem zeer gefundeerd is, dat de Gouvernenr als voorzitter 
van het college van gedeputeerden tevens deel zal uitmaken 
van het college. De heer Van Helsdingen grondt dat o.a. 
op het feit, dat de Gouverneur ook stem heeft in het ka
pittel. 

De heer Van Helsdingen heeft er onmiddeJ]jjk bijgevoegd 
dat dit een kwestie is, die hier niet zoo dadelijk is op te 
lossen. Ik wil er den heer Van Helsdingen op wijzen, dat 
in de I . S. uitdrukkelijk tegenover elkaar worden gesteld, 
eenerzijds de Gouverneur en anderzijds het college van 
gedeputeerden en de provinciale raad. Daartegen zal de 
heer Van Helsdingen misschien willen aanvoeren, dat iets 
dergelijks ook voorkomt in de stadsgemeente.-ordonnantie. 
n.l. dat wij daar ook zien den Burgemeester, een college 
van Burgemeester en Wethouders en een gemeenteraad en 
dat de burgemeester , toch deel uitmaakt van het college 
van Burgemeester en Wethonders. Maar deze vergelijking 
maakt mijn stelling eigenlijk weer zooveel sterker, omdat 
juist in de stadsgemeente-ordonnantie uitdrukkelijk wordt 
gesproken van het college van Burgemeester en Wethou
ders, terwijl het anders in den gedachtengang van den 
heer Van Helsdingen bij wijze van spreken, voldoende zou 
zijn, te spreken van een college van wethouders, en dan 
de burgemeester vanzelf lid zou zijn van het college van 
Burgemeester en Wethouders. 

Mijnheer de Voorzitter! Hetgeen ik hier te berde breng, 
zijn vanzelfsprekend slechts enkele vluchtige opmerkingen. 
Op het oogenblik is deze kwestie niet in al haar diepte 

(FRUIN.) 
en breedte te overzien. De heer van Helsdingen is echter 
bereid, zijn stelling desnoods te laten varen, maar, merkt 
hij op, men mag niet zeggen, dat wij hier krijgen een 
nieuw college van gedeputeerden, want eenmaal overge
gaan zijnde tot de instelling van een college van gedepu
teerden, wordt dat college van gedeputeerden, of er op 
een oogenblik al dan geen leden van dat college zijn, ge
continueerd. Ook dat, Mijnheer de Voorzitter, is een stel
ling, die twee kanten heeft. Het is zeer zeker mogelijk, 
het tegenovergestelde standpunt te verdedigen en men 
kan ook het standpunt van den heer van Helsdingen voor
staan, een standpunt, waar ik overigens in mijn hart zeer 
veel voor voel. 

Maar zijn wij op het oogenblik niet op een min of 
meer sophistischen weg geraakt ! Hetgeen ik heb betoogd 
i., dat de I. S. nitgaat van het standpunt, dat als regel 
het college van gedeputeerden de dagelijksche leiding van 
de provincie heeft en dan is het ook onze plicht, er hij 
onze wetgeving zorg voor te dragen, dat zulks ook mogelijk 
is, en wij zullen er, wanneer dat dool' bijzondere omstan
dighedea niet het geval zou kunnen zijn, alsnog voor 
moeten zorgen, dat er een effectief college komt. 

Welke is nu de oplossing, die de heer Van Helsdingen 
aangeeft! Hij zegt, dat als er op 1 Januari geen leden 
van het college van gedeputeerden meer over zullen zijn 
de Gouverneur maar vertegenwoordiger van ecn college, 
waarvan geen enkel lid meer over is moet worden ge
maakt. Dat lijkt mij eigenlijk - de heer Van Helsdingell 
neme het mij niet kwalijk - een wonderlijke oplossing. Ik 
geef toe, dat het college als "rechtspersoon" - als ik 
het zoo mag noemen - kan blijven bestaan en het dus ook 
een vertegenwoordiger kan hebben. Maar op die manier 
zou men op een eenvoudige wijze allc bepalingcn van de 
I. S. tot een doode letter kunnen maken. Dan zou men 
voor een tijd van 4 maanden kunnen zeggen: er is gedu
rende die periode geen college van gedeputeerden, doch 
de Gouverneur wordt gemachtigde van dat coll ege en als 
zoodanig door de wet aangesteld. 

Een practisch bezwaar is hierbij nog, dat de Gouverneur 
ook handelt als vertegenwoordiger van het college van 
gedeputeerden. Laten wij aannemen, dat de Gouverneur 
als zoodanig een fout maakt, wie, Mijnheer de Voorzitter, 
is dan verantwoordelijk! Zijn lastgevers 1 Maar die zijn 
er ten slotte niet. Juist in det'gelUke gevallell bestaat de 
behoefte, eventneel iemand verantwoordelijk te kunnen 
stellen. 

Dit,. Mijnheer de Voorzitter, zijn practisch" en reëele 
bezwaren tegen de door den heer Van Helsdingen aange
geven oplossing. Wat hij geeft is - laat ik er dit onmid
dellijk aan toevoegen - misschien een zeer vernnftige op
lossing, maar men blijft er niet op den bodem der realiteit 
mede, integendeel, men gaat dan te werk in strijd met de 
beginselen der I . S. op het stuk van de decentralisatie. 

Ik ontmoet verder den heer Roep. Deze acht de door 
de voorstellers van het amendement aangegeven oplossing 
niet bnitengewoon gelukkig. De heer Roep geeft de voor
keur aan een oplossing, zooals in Nederland geldt n.l. dat 
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wnnneer het college VUil gedeputeorden op 1 Januari af
treedt, cr op 2 Januari een vergadering van den provin
cialen raad moet plaats hebben ter benoeming van cen 
ni euw college van gedeputeerden. Ik kan den heer Roep 
toegeven, dat zijn oplossing misschien beter is dan de mijne, 
omdat zij zuiverder is. Het college vall gedeputeerden, 
dat volgens die oplossing optreedt als vertegenwoordiger 
van den provincialen raad, treedt ook inderdaad op als 
vertegenwoordiger van den nieuwcn provincialen raad, 
t erwijl in mijn oplossing de heeren lid van coUege blijven 
. 1 zijn zij feitelijk vertegenwoordigers van den afgetreden 
provincialen raad. Daarom kan ik als toekomstbeeld veel 
voelen voor de oplossing van den heel' Roep, maar wij 
moeten nu - om het zoo maal' eens te noemen - spijkers 
met koppen slaan, en daarom heb ik mijn oplossing, die 
eenvoudigel' is en die met een kleine wetswijziging kan 
worden verkregen, aangegeven en beveel ik die ook bij het 
college aan. 

Ik kom thans tot de bezw8t'cn van den geachten Re
geeringsgemachtigde en moet dan beginnen met een kleine 
verontschuldiging te maken, want ik heb het begin van 
zijn r ede niet hcelemaal goed verstaan. Dat lag aan mij, 
want op dat moment zei ik juist iets tegen mijn buurman. 
Uit hetgeen ik verstaan heb, heb ik echter wel begrepen, 
dat de Rcgcc1'ingsgemachtigc1e ons heeft verwezen naar 
de r egentschapsOl·donnantie. Hij heeft gezegd: kijk eens 
in het verleden, is daar de oplossing gevolgd, die wij op 
het oogenblik willen invoeren voor de provincie-ordon
nantie en om nu, uniform te blijven en in dezelfde lijn, 
moeten wij diezelfde regeling thans ook volgen. Het komt 
mij toch voor, dat zulks niet juist is en ook, dat de op
lossing, die in het vCI'leden is gegeven voor de regcntschaps
ordonnanti e - een op lossing, die op het oogenblik door een 
wijziging in de I·cgentschapsordonnantie wordt goedge
maakt! - niet jllist is en wanneer dat inderdaad het ge
val is, spl·eekt het van zelf, dat het feit, dat men nn een 
vroeger gegeven, onjuiste oplossing moet goedmaken, voor 
ons geen r eden kan zijn de oplossing door mij aangegeven, 
die wij juist, althans betel' achten, dan die van het ver
leden, te laten varon. Ik zon hieraan nog will en toe
voegen, hoewel het misschien buiten de o1'de is, dat ik het 
zal toejuichen als in de toekomst ten opzichte van de re
gentschapsol'donnantic een wijziging zou worden aange
bracht, in dezelfde ri chting gaande, als wij thans voor de 
provincie-ordonnantie voorstel len. 

Thans een andere opmerking van den Regeerin gsgemach
tigde. De Regeerin gsgemachtigde heeft gewezen op de 
kwestieuze bctcekcnis van het woord "benoeming" in de 
3e en 5c alinea vn ll al't. ]19 van de I. S. Ik wil op deze 
kwestie th ans niet ingaan, maal' ik wil cr alleen op wijzen, 
dat wanneer de Regeering zegt: Zie eens, de beteekenis 
van dat artikel staat niet heelemaal vast en dan is het 
gevaarlijk een oplossing te geven, die misschien in strijd 
is met de beteckenis van dat artikel, zulks, wanneer de 
Regeringsgemachti gde dit aanvoert tegen mijn oplossing, 
ook geldt ten opzichte van de oplossing die de Regeering 
heeft gegeven, want daarbij gaat de Regeering toch ook 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(FRUIN, VAN HELSDINGEN.) 
uit van een bepaalde beteekenis van het woord "benoe
ming" en wel van een beteekenis, die ik in strijd acht met 
de Inclisehe Staatsregeling. Welnn, de Regeering heeft 
van Haar kant dQn knoop meenen te moeten doorhakken 
- maar zij komt daardoor misschien - ik zou zelfs zeg
gen: zeker, in strijd met de Indische Staatsregeling - mag 
Zij mij dan verwijten, dat ook ik den knoop wi l doorhakken 
en een oplossing wil geven maal' dan een, die ni et in strijil 
is met de Indische Staatsregeling ' In elk geval moet ik 
Leggen, dat de oplossing van de Regeering mij nict wen
schelijk voorkomt en dat Haar opmerkingen niets tegen 
mijn oplossing bewijzen. l ntegendeel, waar ik meen, dat 
de 1. S. duidelijk is en de Regecring nog in dubio ve l·keert, 
bestaat er voor Haar aUe aanleiding, zich bij mij aan te 
sluiten. 

De heer Van H e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter. 
Allereerst zou ik een kOl·t woord willen richten tot den 
Regeeringsgemachtigde, die een heel betoog heeft gehou
den ten opzichte van de vraag in hoeven·c in lid 3 en lid 5 
van art. 119 der Indische Staatsregelin g het woord "be
noeming" uitsluitend slaat op de instelling van het college 
van gedeputeerden dan wel op de leden, waaruit dat col
lege bestaat. Ik bell in dit opzicht een beetj e zekerder 
van mijn zaak dan de Regeeringsgemachtigde, d.w.z. ik 
deel den twijfel van de Regeering niet. Ik meen inder
daad, dat lid 3 in een ander geval voorziet dan lid 5. Het 
woord "benoeming" in lid 5 slaat m.i . in elk geval uit
sluitend op de instelling van het college van gedeputeer
den; vandaar dan ook, dat in dat lid wordt gezegd, dat 
in dat geval de Gouverneur met de da gelijk sche leiding 
en uitvoering der zaken wordt belast. 

Er wordt niet gezegd, dat hij tijdelijk daarvoor in de 
plaats tl'eedt, neen, want dan wordt hij met de werkzaam
heden belast. Dus in het geval, dat in de Pl·ovineie geen 
college van gedeputeerden wordt ingesteld, wOI·dt kt-ach
tens de wet zelf, de Gouverneur belast met de da geli jksche 
leimng van zakeu. Daarom acht ik ook het bestaande art. 
28 van de Provincie-ordonnantie volkomen in ovcl'eenstem
ming met art. 119 1. S. maal· het slaat m.i. alleen op lid 5. 
]~ veneens zal de ni euwe regelin g van art. 28a; - indien 
dit artikel wordt gewijzigd in den geest, zaoals ik heb aan
gegeven - zeke r geen stl'ijd opleve l>en met art. 119 J. S. 

De heer Fr u i 11: Wat bedoelt de heer Van Helsd ingen 
precies? Levert zijn suggestie dan wel het door de Regeering 
voorgestelde art. 28" geeu strijd op met art. 119 1. S. Y 

De heer Van H e l s di 11 ge n: Ik heb gezegd, dat art. 
28(1, door de Regcerin g voorgesteld, zooals hct door mij is 
gewijzigd, geen strijd zal opleveren met art. 119 1. S. 

De heer Fr u in: Ik moet.daaruit dus de conclusie 
trekken, dat het door de Regeering voorgestelde art. 28a 
wel in strijd is met art. 119 I . S. 

De heer Van Hel sdi n ge n: Ten deele! Ik geloof, 
dat de staatsrechtelijke bezwaren in deze echter wel een 
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beetje overdreven zijn en wanneer de Regeerin g den vollen 
nadruk laat vallen op het woordje "Gouverum.1l''' niet als 
orgaan van het centraal gezag, maal' als voorzitter van het 
college van gedeputeerden, dat er in deze dan in het geheel 
geen strijd is. 

Nu zegt de heer Fruin: dit is toch eigen li jk wel een 
verlluftige - een kwaHficatie, waarvoor ik den heer Fruin 
dank zeg - maa r toch volstrekt ireëele opvatting van de 
zaak, want het kon gebeuren, dat de Raad bv. vier of vijf 
maanden het college onvoltallig zou laten blijven en den 
Gouverneur als vertegenwoordiger van het college van 
gedeputeerden liet optreden. 

Mijnheer 'de Voorzitter! Wanneer dat linderdaad zon 
geschieden, zou de provinciale raad geen knip voor den neus 
waard zijn . Den Regeeringsgemachtigde zou ik Cl' op wil
len wijzen, dat wanneer een college van gedeputeerden een
maal is ingesteld, dan toch een raadsbeslissing zal vereisch t 
zijn om het college op te heffen. 

H etzelfde zou ik ook willen zeggen tot den heer Frnin. 
Zoolallg bet college van gedeputeerden door den raad is 
ingesteld, bestaat dit college, ook al zijn er geen gedepu
teerden, er is altijd een persoon aanwezig, die dit college 
vertegenwoordigt, n.l. de voorzitter. 

De heer F r u in: Maar die is geen lid. 

De heer V a II Hel sdi n gen: Ik zie niet in, dat het 
colfege van gedeputeerden daarom niet zou kunnen bestaan. 
Het college bestaat uit den voorzitter plus de leden. De 
voorzitter heeft mede stem in het college. Hij is wel geen 
gedeputeerde, doch als voorzitter daarvan heeft hij mede 
zeggenschap en zoolang hij er is, bestaat ook reëel het college 
van gedeputeerden, zij het ook onvoltallig. Natuurlijk zal 
in een dergelijk geval de raad spoedig in de vacatures 
voorzien en dus de eerste de beste gelegenheid aangrfjpen 
om het college weer zoo voltallig mogelTjk te maken. 

Nu heeft de heer Frnin nog gevraagd, wanneer de voor
zitter van het college nn handelt namens dat college; dat 
on voltallig is ; namens wie handelt bij dan! Ik geef toe, 
dat een dergelijke toestand min of meer gewrongen is en 
dat dan de lastgevers in zekeren zin ontbreken, doch ik heb 
in mijn eerste betoog reeds naar voren gebracht, dat wan
neer de voorzi tter van het college handelingen als zoodanig 
verricht,. ook het college op zichzelf beschouwd nog bestaat 
en hij dus voor die handelingen tijdens die periode verricht, 
later wel degelijk door de leden van het college ter verant
woording kan worden geroepen. Hij zal die verantwoor
ding daarvan als voorzitter niet knnnen afwijzen. Heeft 
hfj die handelingen verricht in zijn functie van Gouverneur 
volgens hct vijfde lid van art. 119 1. S., dan zal bij iedere 
vraag daarnaar knnnen afwijzen met te zeggen: "Ik heb die 
handelingen verricht als Gonvernenr, belast met de dage
lijksche leiding van de zaken". Het is ook om die reden, 
dat ik heb voorgesteld dit artikel te redigeeren in de door 
mij aangegeven richting . . 

Ik heb reeds verklaard, dat een oplossing, zooals de heer 
}l~rujn die heeft aangegeven, in het algemeen genomen, ook 

(VAN HELSDINGEN, ROEP, VOORZITTER, DWI
DJOSEWOJ O.) 
mijn sympathie heeft en dat ik daarvoor ook meer zou 
voelen, doch daaraan verder niet heb gedacht, omdat een
voudig m. i. het heele artikel van de Provincie-ordonnantie 
buiten debat had moeten blijven, aangezien het niet in het 
thans voorgebrachte voorstel van de RegeerÎll€ is vervat. 
Eventueel echter zou ik mij, wanneer de Regeeringsgemach
tigde niet geneigd is mijn amendement over te nemen, in 
dat geval kunnen aansluiten bij de redactie voorgesteld door 
den heer Fruin. 

De heer Roe p : Mijnheer de Voorzi tter ! U veroor
love mij eerst een enkel woord te zeggen naar aanleiding 
van het betoog van den heer Van Helsdingen. Het lijkt 
mij toe, dat dit betoog, dat hicrop neerkomt, dat het college 
van gedeputeerden er wel is, ook al is het er niet, meer 
van theoretische beteekenis, dan van practische waarde is 
en ik slnit mij dan ook geheel aan bij de woorden van den 
heer Frnin en de opinie, die hij te dien aanzien tegenover 
den heer Van Helsdingen ontwikkelde. Voorts dank ik den 
heer Frnin voor den steun, dien hij wel heeft willen geven 
aan de door mij ontwikkelde gedachte om den datum van 
verkiezing van het college van gedeputeerden in overeen
stemming te brengen met de voorschriften van de wet, die 
te dien opzichte in Nederland bestaat. 

Verder houdt de heer Frnin mij voor, dat het beter is 
thans spijkers met koppen te slaa11. Ik ben dat geheel met 
den heer Frnin eens en heb daarom in eerste instantie 
gezegd, dat ik de voorkeur geef aan het amendement
Frnin c. s., boven de door de Regeering voorgestelde rege
ling. Ik zal daarom mijn stem aan dit amendement geven. 

Overigens heb ik niets toe te voegen aan het krachtige 
pleidooi door den heer Fruin gehouden voor een onge
stoorde handhaving van de beginselen der decentralisatie 
~n der bestuurshervorming. Ik heb niet alles aangehoord, 
wat de geachte Regeeringsgemachtigdc heeft geantwoord, 
omdat ik mij even moest absenteeren, doeh heb gemist de 
toezegging, dat de geachte Rcgeeringsgemachtigde bij de 
komende algemeene herziening van de provincie-ordonnantie 
dan aandacht zal willen schenken aan de voorschriften die 
omtrent bet tijdstip van de verkiezing van het college van 
gedepnteerden in Nederland bestaan. Ik zou bet zeer op 
prijs stellen, indien de geachte Regeeringsgemachtigde mij 
deze toezegging nog nader zou willen geven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D w i d jo s e wo jo : Mijnheer de Voorzitter I 
Zou ik nog een korte opmerking mogen maken' 

De Voo r zit ter: Ik maak er den heer Dwidjosewojo 
op opmerkzaam, dat het niet de gewoonte is in tweeden 
termijn een lid voor de eerste maal het woord te geven, 
doch heb er geen bezwaar tegen hem thans het woord te 
verleenen voor een korte verklaring, die dan tegelijk zal 
gelden als motiveering van zijn stem. 

De heer D w i dj 0 se w 0 jo : Mijnheer de Voorzitter I 
Ik stel er prijs op te verklaren, dat ik op het gebied van 
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(DWIDJOSEWOJO, ADVISEUR VOOR DE DECEN
'TRALISATlE.) 
juridische termen een volslagen leek ben. Echter be
vreemdt het mij ten zeerste, dat el' een andere beteekenis 
bestaat van het woord I1 benocming" in het vijfde lid van 
artikel 119 1. S. dau "aanstelling" of "aanwijzing". Dit 
woord kan aUeen beteekenen Ilaanstellin g" of "aanwij. 
zing", want als ik alleen aan het woord "benoeming" 
denk, bestaat de gedachte aan "instelling" bij mij niet. 
Ik zou daarom de Regeering willen voorstellen aan het 
woord "benoeming" in lid 5 van artikel 119 1. S. alleen 
de beteekenis te hechten van "aanwijzing", waardoor het 
voorgcstelde omtrent de invoeging van artikel 28a en ook 
de door ons geacht medelid den heer Van Helsdingen, in 
uitzicht gestelde redactie, overbodig zijn. Wanneer de be
noeming niet plaats heeft; treedt immers de Gouverneur 
vanzelf op in de plaats van het college van gedeputeerden. 

D e heel' F 1'u in : Ja, maal' de Rcgccring kan onmo
gelijk cic werkelijke beteekenis \'an een woord vaststellen 
ten behoeve van eeD Harer wetten. 

De heel' D w i d jo s e w 0 jo: Volgens mijn meening 
bestaat el' geen andere beteekenis van het woord "benoe
ming" dan "aanwijzing" of "aanstelling". Indien de Re
geel'ing deze suggestie in overweging zou willen nemen, 
bestaat el' geen aanleiding voor de indicners om hun amen
dement in te dienen. Wordt straks het amendement Fruin 
c.s. in stemming gebracht, dan zal ik daaraan echter mijn 
stem wel geven, omdat ik meer vertrouwen heb in de in
zichten van een paar menschen dan in die van één persoon. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Co ben St u a l' t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! In de eerste plaats een 
woord aan den heel' Roep. Inderdaad is dool' mij in den 
tijd, dat hij absent was, niets gezegd over de passage, die 
dool' hem gewijd is aan een oplossing in den geest zoo als 
die in Nederland bestaat. Ik heb dit inderdaad verznimd, 
maar wil mij haasten om dit geachte lid toe te zeggen, dat 
de zaak de ernstige aandacht van de commissie voor de 
verdcre technische herziening zal hebben . In de omstau
digdheid dat hij op het oogenblik zelf zijn oplossing niet 
zou willen aanbevelen, ligt de reden, dat ik aan de bedoelde 
passage in zijn rede ben voorbijgegaan. Op het oogenblik 
is deze oplossing zeker niet wenschelijk ; zij zou slechts 
tot moeilijkheden en stagnatie leiden. I k vraag mij af, of 
ook niet voor de toekomst, met het oog op de mogelijke 
herhaling van het geval, dat zich nu kan voordoen, nl. dat 
een groot gedeelte van den Raad niet wordt toegelaten, 
de oplossing, die de heel' Roep voorstaat, onaannemelijk is. 
I k ben echter bereid het mijne te doen om het principe, 
dat door den heer Roep naar voren is gebracht, nog nader 
te doen onderzoeken. 

Mijnheer de Voorzitter! Verder is nog het woord ge
voerd door de heeren Fruin, Van Helsdingen en Dwidjo
sewojo. De heer Dwidjosewojo heeft eigenlijk geraakt 
den kern van den twijfel, die nog kan bestaan ten opzichte 
van de uitlegging van art. 119 van de l .S. Inderdaad, als 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
men het woord benoeming neemt in zijn gewone taalkun
dige beteekcnis, li gt het voor de hand daarbij te denken 
aan: aanstelling of aanwijzing in plaats van aan instelling 
van een college, zoodat aangezien die benoeming in den 
zin van "aanstelling" niet kan plaats hebben, zonder dat 
men overgaat tot de )nstelling" van het college, het voor 
de hand zou liggeu om aan te nemen, dat het woord "be
noeming" die twee begrippen in één term samenvat en dat 
men dool' het enkele feit van aanwijzing van de leden, ' 
ook tevens overgaat tot de instelling van het college. De 
lezing, die de heel' Dwidjosewojo heeft gegeven, is mogelijk 
ook de intel'pretatie, d ie is toegepast, toen men bij art. 
28 van de Provincie-ordonnantie eenvoudig alleen heeft ge
sproken van benoeming, daarmede den tekst der Staatsre
geling overnemend. In alle geval is deze oplossing denk
baar. In eenige regentschappen heeft men als van zelf 
sprekend aangenomen, dat wanneer er een college van ge
committeerden is afgetreden en er nog geen gelegenheid is 
geweest een nieuw college uan te wijzen, de regent 
1I10et treden in de plaats van het afgctreden college. ln
tusschen heb ik er op gewezen, dat el' inmiddels ook an
dere interpretaties zijn gekomen, interpretaties, die weer 
steunen op het verband, dat er is gebracht tusschen den 
tekst van de regentschaps- en van de gemeente-ordonnantie, 
waardoor men scherp is gaan onderscheiden tusschen het
geen in de alinea 's 3 en 5 van art. 119 van de 1. S. zou zijn 
bedoeld ten aanzien van de instelling van het college en 
de aanwijzing van de leden. 

Mijnheer de Voorzitter! Juist omdat de lezing van den 
heer Dwidjosewojo op het eerste gezicht zoo plausibel is, 
is er dunkt mij zooveel te zeggen voor de oplossing, in 
het Rcgecl'ingsvoorstel aangegeven. Immers, is die l ezing 
juist, dan treedt ingevolge ul'tjkel 28 del' Provincie-ordon. 
nantie juncto artikel 119 van de Indische Staatsinrichting 
de Gouverneur vanzelf op, waar door omstandigheden de 
benoeming van het college van gedeputeerden achterwege 
blijft. Aan den anderen kant bestaat de interpretatie, dat 
hier alleen bedoeld is met de benoeming: de instelling, 
Met het oog op de mogelijkheid dat deze opvatting jnist 
blUkt, is het nieuwe artikel 28a voorgesteld ; dus om de 
mogelijkheid van twijfel bij de toepassing van het bestaan
de voorschrift weg te nemen. Om in de practijk een con
flict tusschen de twee interpretaties te voorkomen, is in 
artikel 28a eveneens als in artikel 28 de Gouverneur aan
gewezen als de autoriteit, die bij ontstentenis van een 
college van gedeputeerden optreedt. 

Nu is de heel' Fruin daartegen opgekomen en hij heeft 
als nieuwe hatterij , mag ik wel zeggen, tegen mij in het 
vuur gebracht het argument, dat hij meent, dat zijn voor
stel aanbeveling verdient boven dat van de Regeering, 
omdat, zooals hij zegt, de Regeering nog twijfelt en hij 
van zijn zaak volkomen zeker is. 

Mijnheer de Voo1'zitter! Ik ben volkomen geneigd om 
alln de persoonlijke meening van het geachte lid zeer 
gl'oote waarde toe te kennen, maar er is ook een rechts
regel, die zegt: In geval van twijfel, ontboud U. Daarop 
zon ik in dit geval een beroep willen doen, omdat - de 
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heel' Dwidjosewojo heeft het zooeven al helder toe
gelicht - bier inderdaad twijfel mogelijk is. En ik zou 
willen zeggen: tref dau geen regeling, die reeds in een of 
anderen zin een beslissiug inhoudt. Wat de Regeering 
heeft voorgesteld is niet een bepaalde beslissing te geven, 
maar is alleen om een regeling te treffen, waardoor ook 
bij een andere interpretatie dan de taalkundig aanne
melijk lijkende een soortgelijke voorziening mogelijk blijft. 

De heer Fr u in : Maar U hakt toch ook den knoop 
door! 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Deeen
trali satie: Ik hak den knoop in zOQvel'l'Q niet door, dat 
wanneer de interpretatie, waarm ede in artikel 28a reke
ning wordt gehouden, niet juist mocht ziju, men toch altijd 
heeft artikel 28 Provincie-ordonnantie. Het is duidelijk, 
dat bij toepassing van artikel 119 (5) der I. S. in verband 
met artikel 28 van de Provineie-ordonnantie, zooals de 
heer Dwidjosewojo dat zou willen opvatten, een regeling 
wordt verkregen in denzelfden zin als nu in artikel 28a 
is aangegeven . Dit artikel 28 wordt niet ingetrokken en 
in het voorstel der Regeering niet ongedaan gemaakt; het 
wordt behouden, zood at men bij welke interpretatie ook, 
houvast heeft. 

Ik herhaal: de Regeering hakt den knoop niet door, maar 
geeft voor beide mogelijke interpretaties een oplossing en 
het lijkt mij toe dat het bij den zeer grooten spoed, die 
bij de regeling dezer zaak moest worden betracht, toch 
wel van groot belang is om geen knoopeu door te hakken, 
maar een dergelijke regeling te beperken tot hetgeen men 
denkt dat noodig is om eventueele moeilijkheden uit den 
"eg te ruimen. 

Het is dan beter om het desideratum, waarvan de 
juistheid door de Regeering overigens wordt erkend, na
melijk om zooveel mogelijk continuïteit te geven aan het 
college van gedeputeerden, te laten rusten, maar in tact 
te laten de regeling, zooals deze geacbt kan worden te 
steunen op de wet en alleen voor het geval een andere 
interpretatie moet worden gevolgd een noodvoorziening te 
treffen. 

Het laat zich b.V. denken, dat een definiti eve oplossing 
in den geest zoo.ls door den heer Fruin wordt voorge
staan en zoo.ls ook ik voor mij principieel wenschelijk 
zou achten, bij ecu nadere beschouwing van deze materie, 
dus ook na zorgvuldig onderzoek van de voorgeschiedenis, 
"lIeen mogelijk zou blijken te zijn door herziening van de 
1. S., waarbij de redactie van art. 119, 5c lid wordt ge
wijzigd. 

Ik zou wi1l en ontraden, thans op dit ondel'zoek vooruit te 
loopen. Laten wij op het oogenblik alleen een regeling 
treffen, die ook in geval de interpretatie van den heer 
Van Helsdingeu juist mocht zijn, toch een bevredigende 
oplossing geeft. 

De hoofdzaak in deze aangelegenheid lijkt mij deze: 
Laten wij thans geen nieuwe elementen in de bestaande 
l'egeling brengen, ook al mocht men voor zich persoonlijk 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE, FRUIN. ) 
vervuld zijn van de de overtuiging, dat dit volkomen ver
antwoord zou zijn. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr u in : Mijnheer de Voorzitter. Een enke1 
woord tot slot. De geachte Regeeringsgemachtigde heeft 
gezegd, dat de regeling, die de Regeering heeft voorgesteld, 
"allicht op de wet" zou berusten, d.w.z. die kan in strijd 
zijn met de wet, maar zij zou ook niet in strijd kunnen zijn 
met de wet. 

Wat de door mij voorgestelde regeling betreft, Z\l l~ 

nooit in strijd met de wet, en de geachte Regeeringsge
machtigde is volkomen in gebreke gebleven aan te toonen, 
dat ,ij in strijd zou zijn met de wet. Daarbij komt, dat 
die regeling in ieder geval in overeenstemming is met den 
geest van de bepalingen omtrent de bestuurshervorming ett 
de decentralisatie in de Indische Staatsregeling. 

Tenslotte zou ik den geachten Regeeringsgemachtigde 
hierop willen wijzen, dat, wat wij voorstellen geheel de lijn 
volgt van dè Provincie-ordonnantie. Het eenige toch, dat 
wij voorstellen is, dat ook de uit den Provincialen Raad 
gekozen leden als gedeputeerden zitting blijven houden_ 
Dit zelfde geldt voor de benoemde leden, die ni e tuit 
den Provincialen Raad gekozen zijn. Wat wij voorstellen. 
is du,s niets nieuws en ligt volkomen in de lijn van de wet; 
wij breiden alleen de bestaande bepaling uit tot de ver
kozen leden van den Provincialen raad. 

Stel, dat in het college van p:cdeputeerden van West
Java iemand benoemd wns buiten den provÏl1cialen raad r 
Deze man zou dan rustig blijven zitten tot de eerstvol gen
de vergadering. Wat wij voorstellen is geheel in de lijn 
van de ordonnantie ell ik zou zeggen, dat het z66 aanne
melijk is, dat ik mij niet kan begrijpen, dat de Regeerings
gemachtigde zieh daartegen hardnekkig blijft verzetten. 

De Voo r zit ter: Mijne heeren. Thans zou ik het 
debat willen sluiten om over te gaan tot de stemming. 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Decentrali
satie : Mijnheer de Voorzitter, Mag ik nog even het 
woord' 

De Voo r zit ter : Wanneer de Regeeringsgemachtigcle 
staat op het hem toekomende recht om nog het woord te 
voeren, verleen ik het hem hierbij. 

De heer Co hen oS t II art, adviseur voor de Decentrali
satie : ~Iijnheer de Voorzitter. Gaarne zou ik nog een enkel 
woord willcn . zeggen. 

De heer Fruin heeft in laatsten termijn gezegd, dat ik 
in gebreke gebleven ben aan te toonen, dat zijn voorstel 
in strijd zou kunnen ,zijn met 'de wet. Ik berdep mij 
hiertoe op de interpretatie, zooals die door den heer Dwidjo
sewojo is aangegeven, nl dat men in het 5e lid van art. 
119 1.8: voor "benoeming" moet lezen I)aanwijzing". 

Ik zou er verder op willen wijzen, dat de heer Fl'uin 
in eersten termijn zelf steun heeft gezocht bij dit lid; hij 
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heeft toen gezegd: Hier i. geen geval aanwezig, waarin 
men kan spreken van een oordeel van den pl'ovincialen raad 
van dele strekking, dat de omstandigheden de benoeming 
van het college van gedeputcerden niet toelaten. Daarop 
is mijn antwoord: Mijns inziens doet zich dat geval wèl 
voor, wanneer de raad begin t met de gekozenen niet toe te 
laten als leden van den provincialen raad en zich daarna 
onthoudt van een beuoeming. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr u in: Er is een periode, vanaf 31 December 
tot dc eerstvol gende vergadering van den provincialen raad, 
waarin ook in Uw opvatting uiet kan worden gezegd, dat 
de provinciale raad de omstandigheden aanwezig acht, dat 
er geen leden van het college van gedeputeerden kunnen 
worden benoemd en daarna heeft de raad daartoe dan niet 
de kans, omdat hij eerst dc geloofsbrievcn moet onderzoeken. 

De heer C 0 he u S t u art, adviseur voor de Decentrali
satie: Dat is juist. Hoogstens zou men dan echter kunnen 
zeggen, dat voor bedoeld geval in de Staatsregeling geen 
voorziening is getroffen, zood at men bij ordonnantie als 
aanvulling een voorziening zou kunnen treffen voor de be
doelde periode, dus tot het oogenblik is ingctreden, dat de 
provinciale raad aanwezig is. Die aanvulling zou dan te 
vinden zijn in art. 28 del' Provincie-ordonnantie. 

Nu gaat echter het geachte lid met zijn amendement juist 
een stap verder en zegt : 

"De leden van het College van Gedeputeerden, zoo
mede de plaatsvervangende leden treden af, wanneer 
zij na een periodieke verkiezing door den provincialen 
raad niet worden herbenoemd ". 

Hij voorziet dus niet in de la cune die er, zooals hij zelf 
toelicht, in de regeling zou bestaan. Hij zegt: Er is een 
provinciale raad j naar het oordeel van den provincialen 
raad kan een benoeming van een college van gedeputeerden 
niet plaats hebben, maar ik continueer toch het bestaande 
college van gedeputeerden en daarmede zou het geachte lid 
m .l. met de interpl'etati.e van den heel' Dwicljosewojo ingaan 
tegen de wet. Daartegen waarschuw ik. 

De heer Fr u in: Maar als er nu een gedeputeerde 
was, die geen lid is van den provincialen raad 1 Dan ge
benrt er precies hetzelfde; is dat ook in strijd met de wet 1 

De heer Co hen S t u art, adviseur voor de Decentrali
satie: Dat is zeer goed mogelijk. De heer Fmin beroept 
zich op een lagere regeling maar wij hebben te maken met 
de hoogcl'e regeling, vervat in de wet. 

De heer F r u in: I s de lagere regeling hier dan iJl 
strijd met de wet 1 Durft de Regeeringsgemachtigde dat 
te verklaren' 

De heer C 0 hen St u art, adviseur voor de Decentrali
satie: Die kan uiteraard in strijd met de wet zijn en dat 
is het punt, waarop ik juist de aandacht wil vestigen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929~1930. 

(VOORZITTER, FRUIN.) 
De Voo r zit ter: De beraadslaging over het amen

dement-Frnin c. s. is gesloten. 
Alvorens tot stemming wordt overgegaan wil ik, naar aan

leiding van de tweemaal door den heer Vau Helsdingen 
gemaakte opmerking, dat dit amendement op Ilet oogenblik 
eigenlijk niet aan de orde behoort te komen, er even op 
wijzen, dat de vraag, of het amendement al dan niet kan 
worden toegelaten ervan afhankelijk is, of het amendement 
al dan niet in nauw vcrband staat met-, een uitvloeisel is 
van een artikel der ordOlUlantie, die aan de orde is. In 
het onderhavige geval heb ik deze vraag overwogen en den 
uitslag daarvan aan het College medegedceld. Ik heb de 
leden tegelijk in de gelegenheid gesteld om, wanneer zij een 
andere meening waren toegedaan, op dit punt een beslissing 
van het College uit te lokken, welke beslissing door mij zou 
zijn gevolgd. Waar een dergelijke beslissing niet werd ge
vraagd, is alles en l'ègle verloopen. 

Het amendement-Fruin c. s. (Stuk 7) wordt in stemming 
gebracht en aangenomen met 14 stemmen voor en 2 stem
men tegen. 

V Ó 6 l" stemmen de heeren : Van H elsdingen, Dwidjo
sewojo, Kerkkamp, Koesoemo Joedo, Fruin, Ali Moesa, 
De Hoog, Mandagie, Middendorp, Kocsoemo Oetoyo, Roep, 
Soekawatie, Soejono en de Voorzitter. 

Te gen stemmen de heeren: Schmutzer en s'Jacob. 

Art. 1 sub I, zooals het bij amendement is gewijzigd, 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De beer s'J a c 0 b: Mijnheer de Voorzitter! Thans 
moet ook de considerans gewijzigd worden. 

De heer F r u in : Mijnheer de Voorzitter! In verband 
met de aanneming van dit amendement zou ik willen op
merken, dat thans inderdaad ook de considerans zal moeten 
worden gewijzigd. In den considerans staat thans onder 
meer: 

"alsmede willende aanwijzen, wie de functies van het 
college van gedeputeerden en van het college van ge
committeerden uitoefent, indien deze colleges zijn in
gesteld of benoemd, zoolang geen verkiezing van de 
leden heeft plaats gehad ... .. ........... ........ " 

Waar volgens het amendement het college van gedepu
teerden wordt gecontinueerd, is de redactie ervan niet ge
heel in overeenstemming met den considerans van het 
ontwerp . 

De Voo r zit ter: Ik zie die strijdigheid niet. 

De heer F r u in: Mijnheer de Voorzitter! Als ook de 
Hegeering de redactie van den considerans niet strijdig acht 
met die van het amendement, bestaat er mijnerzijds geen 
bezwaar, den tekst van den considerans ongewijzigd t.e 
laten. 
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De heer Co hen S t nar t, advisenr voor de Decen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter! Mag over dit punt 
misschien aan het eind der vergadering worden beslist j 
Dan kan het eerst even beter bezien worden. 

De Voo r zit ter: Daartegen is geen bezwaar. 

Artikel 1 sub U-IV, en art. 2 sub I, worden achtereen
volgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei sar t. 2, 
sub 1I voor zoover het betrekking heeft 
op het nieuw in te [asschen artikel 45a, 
zooa ls het is gew ijzigd bij Nota van 
W'ijzigingen,lnidende: 

,,(1) Indien de provinciale raad beslist tot niet
toelating van een of meer gekozenen wegens de on
geldigheid van de stemming in een of meer raden, 
moet in de bij deze beslissing betrokken raden of 
kiesdistricten een nieuwe stemming plaats hebben op 
den daarvoor door den Gouverneur vast te stellen 
datum. 

(2) Indien in een raad niet de meerderheid van het 
bij de instellingsordonnantie vastgestelde aantal leden 
aanwezig is, gaat de stemming niet door en wordt de 
vergadering uitgesteld tot een naderen datum welke , 
tegelijk met den in het vorige lid oedoelden datum 
door den Gouverneur wordt vastgesteld. In deze 
nieuwe vergadering wordt door de aanwezige leden 
gestemd. 

(3) Op deze stemming zijn de artikelen 23 tot en 
met 45 der Java Provincie-Kiesordonnantie van toe
passing. 

(4) Bij de vaststelling van den uitslag blijft hij , 
die reeds als lid van den provincialen raad is toege
laten, gekozen verklaard, ook indien mocht blijken dat 
dit ten onrechte is geschied. Tegenover hem valt dan 
af de candidaat, die, indien de toegelatene niet ge
kozen ware verklaard, gekozen zou zijn" . 

De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter lOver 
lid 2 van het nieuw voorgestelde artikel 45a wilde ik een 
korte opmerking maken, niet zoozeer om thans in dit artikel 
een wijziging aan te brengen, als wel om alvast de aandacht 
te vestigen op een practisch bezwaar t egen den inhoud 
ervan, met welk bezwaar dan rekening kan worden ge
houden, wanneer later de technische herziening van de 
geheele provincie-ordonnantie aan de orde komt. Er wordt 
in overeenstemming met het bestaande systeem, een eisch 
gesteld betreffende het quorum: . 

,,(2) Indien in een raad niet de meerderheid van 
het bij de instellingsordollllantie vastgestelde aantal 
leden aanwezig is, gaat de stemming niet door" ........ . 
enz . 

(KERKKAMP, ADVISEUR VOOR DE DECENTRA
LISATIE, VOORZITTER.) 

Ik zou er de aandacht op willen vestigen, dat het mo
gelijk is, dat er een herstemming of een nieuwe stemming 
moet plaats hebben nitsluitend voor de leden van een be
paalde groep, b.v. voor de drie of vier uitheemsche leden 
van een raad. Dan wordt hier geëischt, dat de meerder
heid van dien raad, dus ook van alle andere groepen, aan
wezig moet zijn, vóór de stemming kan plaats hebben. Het 
komt mij voor, dat dit practisch niet juist is en daarom 
meende ik hierop even de aandacht te moeten vestigen. 

De heer C 0 hen St u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hierop willen 
antwoorden, ~at in zoo 'n geval de gewone voorschriften 
voor de vergaderingen van de verschillende betrokken ra
den van toepassing zijn, zoodat als gevolg daarvan, wan
neer het hier b.v. zou gaan om stemming van een bepaalde 
groep, laten wij zeggen de groep van inheemschen en het 
quorum niet aanwezig zou zijn, dan toch met toepassing 
van de gewone quorum-voorschriften een oplossing kan 
worden gevonden, waardoor steeds het houden van een 
wettige vergadering mogelijk zal zijn. 

De heer K e rkk a m p: Dat weet ik wel. 

De heer C 0 hen St nar t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Misschien heeft het geachte lid als bezwaar ge
voeld, dat het een last zou beteekenen voor de leden, tot 
een andere groep behoorend, wanneer die voor deze stem
ming aanwezig zouden moeten zijn. Maar daarvan is het 
bezwaar, geloof ik, óok niet zoo groot, omdat men dan toch 
de vergadering, waarin een verkiezing moet worden ge
houden, kan uitschrijven op denzelfden datum - alleen 
met een kort verschil in tijd - als een volgende, waarin 
andere zaken moeten worden behandeld, zoodat de bedoelde 
leden dan toch niet veel tijd zouden behoeven te verliezen. 

De heer K er k kam p : Mijnheer de Voorzitter! Het
geen de Regeeringsgemachtigde heeft opgemerkt was mij 
bekend. Niettegenstaande dat handhaaf ik mijn bezwaren. 

Artikel 2, sub Il, voorzoover het betrekking heeft op 
het in te lasschen art. 45a, wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

Art. 2 sub Il, voorzoover het betrekking heeft op het in 
te lassehen artikel 45b, art. 2, sub III, en de artt. 3 en 4, 

worden achtereenvolgens zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: , Ik zou nu aan den Regeeringsge
machtigde willen vragen, of hij, alvorens de ontwerp-ordon
nantie in haar geheel in stemming wordt gebracht, nog het 
woord wenscht met betrekking tot den considerans van de 
ontwerp-ordonnantie. 

De heer C 0 hen S t u art, ad viseur voor de Decen
tralisatie : Mijnheer de Voorzitter! Het laat zich aanzien, 
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heeft toen gezegd: Hiel' is geen geval aanwezig, waarin 
men kan spreken van een oordeel van deu provincialen raad 
van dCle strckking, dat de omstandigheden de benoeming 
van het college n\ll gedeputeeruen niet toelaten . Daarop 
i~ mijn antwoord : 1Iijns inziens doet zich dat geval wèl 
voo 1', wanneer de raad begint met de gekozenen niet toe te 
laten als leden '"fin den provincialen raad CIl zich daarna 
onthonelt ynn een benoeming. 

Ik dank (-, ,lijnheel' de Voorzittel'. 

De heel' F I' U in: El' is een periode, vanaf 31 December 
tot ...I c Cl'l'styolgende vcq~adcl'jl1g' van den provincialen raad, 

waarin ook in Uw opyutting niet kan worden gezegd, dat 
dc pl'Ovincia]e raad de omstandigheden aanwezig acht, dat 
el' geen leden van het college van gedeputeerden kunnen 
wOl'den benoemd en daarna heeft de raad daartoe dan niet 
de kans, omdat hij ecrst de geloofsbrieven moet onderzoeken. 

De heel' Co hen St u Hl' t, adviseur voor de Decentl'aTi
sl1ti(': Dat is juist. Hoogstens zou men clan echter kunnen 
zeggen, dat "001' bedoeld geval in de Staatsregeling geen 
voorziening is getroffen, zoodat men bij ordonnantie als 
aanvulling een voorziening zou kunnen treffen \'001' dc be
doelde periode, dus tot het oogenblik is ingetreden , dat de 
pl'o vill('iale raad aanwezig is. Die nUI1\'u l1in g zou dan te 
vinden zijn in art. 28 del' Provincie-ordonnantie. 

Nu gaat echter het geaeMe lid met zijn amendement juist 
een ~tap verder en zegt : 

,. De leden van het Coll ege van Gedeputeerden, zoo
mede de plaatsvervangende leden treden af, wanneer 
zij na een periodieke verkiezing dool' den provincialen 
raad niet worden herbenoemd' '. 

Hij voorziet dus niet in de lacune die el', zooals hij zelf 
toelicht, in de regeling zou bestaan . Hij zegt: El' is . een 
provinciale raad; naar het oordeel van den provincialen 
raad h:an een benoeming van een college van gedeputeerden 
nil' t p laats hehben, maal' ik continueel' toch het bestaande 
college van gedeputeerden en daarmede zou het geachte lid 
m.1. met de interpretatie van den heer Dwic1josewojo ingaan 
tegen de wet. Daartegen waarschuw ik. 

De heel' F I' U in: l1aar als . el' nu een gedeputeerde 
was, die geen lid is van den provincialen raad 1 Dan ge
beurt el' precies hetzelfde; is dat ook in strijd met de wet j 

De heel' Co hen St u a I' t, adviseur voor de Decentrali
satie: Dut is zeel' goed mogelijk. De heer Fl'uin beroept 
zÏ(·h (lP een lagere rcgeling maar wij hebben te maken met 
de hoof!e1'e regeling, "Cl'\'at in de ,\·et. 

De heer F I' U in: 
st rijJ met de wct ? 
te vel'klaren j 

Is de lagere regeliug hiel' dan in 
Durft de Regeeringsgemachtigde dat 

De heer C 0 hen S t u a I' t. adviseur voor de Decentrali
satie: Die kan uiteraard in strijd met de wet zijn en dat 
is het punt, waarop ik juist de aandacht wil vestigen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(VOORZITTER, FRUIN.) 

De Voo I' zit tel': De beraadslaging over het amen
dement-l!'ruin c. s. is gesloten . 

Alvorens tot stemming wordt overgegaan wij ik, naar aan
leiding van de tweemaal dool' den heel' Van Helsdingen 
gemaakte opmerking, dat dit amendement op het oogenblik 
eigenlijk niet aan de ordc behoort te komen, el' even op 
wijzen, dat de vraag, of het amendement al dan niet kan 
worden toegelaten ervan afhankelijk is, of het amendement 
nl dall ]liet in nauw verband staat met-, een uitvloeisel is 
yall een artikel del' ord0l1nantie, die aan de orde is. In 
het ondcrhavige geval heb ik deze vraag overwogen en den 
uitslag daarvan aan het College medegedeeld. Ik heb de 
leden tegelijk in de gelegenheid gesteld om, wanneer zij een 
andere meening waren toegedaan, op dit punt een beslissing 
van het College uit te lokken , welke beslissing dool' mij zou 
zijn gevolgd. Waal' een dergelijke beslissing niet werd ge
v I'aag'û, is nlles en l'èg'le vcrloopen . 

Het amendement-Fruin c. s. (Stuk 7) wordt in st.emming 
gebracht en aangenomen met 14 stem men voor en 2 stem
men tegen. 

v ó Ó l' stemmen de heel'en : Van H cls<.lingen, Dwidjo
sewojo, Kerkkamp, Koesoemo J oedo, Fruin, Ali 'àloesa, 
De Hoog, ~Ial1dagic, Middendorp, Koesoemo Oetoyo, Roep, 
Soekawatie, Soejono en de Voorzitter. 

'1' e gen stemmen de heeren: Sehmutzel' en s'J"8cob. 

Art. 1 sub I, zooals het bij amendement is gewijzigd, 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De heel' s'J aeob: )Iijuhcer de Voorzi tter! 'rhans 
moet ook de considerans gewijzigd worden. 

De heel' F I' U in: Mijnheer de Voorzitter! In verband 
met de aanneming van dit amendement zou ik wil1en op
merken, dat thans inderdaad ook de considerans zal moeten 
worden gewijzigd . In den considerans staat thans onder 
meel' : 

Ilalsmede willende aanwijzen, wie de functies van het 
college van gedeputeerden en van het college van ge
committeerden uitoefent, indien deze colleges zijn i11-
!:!,'esteld of benoemd, zoolang geen verk iezing van de 
leden heeft plaats gehad .... ...... ...... ...... .. " 

Waal' volgens het amendement. het college van gedepu
teerden wordt gecontinueerd, is de redactie ervan niet ge
heel in overeenstemming met den considerans van het 
ontwcJ'p. 

De Voo l' zit tel': Ik zie die strijdigheid niet. 

De heel' Fr u in: ~lijnheer de Voorzitter ! Als ook de 
R egeering de redactie val1 den considerans niet strijdig acht 
met die van het amendement, bestaat er mijnerzijds geen 
bf'zwaar, den tekst vall den considerans onge,\ijzigd te 
laten. 
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D~ hecl" Co h C 11 St u Cl l' t, adviseur voor de Decen

tralisatie: Mijnheer de Voorzitter! Mag over dit punt 
misschien aan het eind der vergadering worden beslist? 
Dan kan het ('('l'st even beter bezien worden. 

De Voo l' zit tel': Daartegen is fi!cell bezwaar. 

Artikel 1 sub !I- I V, en art. 2 sub I, worden aehtereen
,'olgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo l' zit ter : A a n deo l' dei s a I' 1. 2, 
sub Ir VOOI' zoovcr h et betrekking heeft 
o 'p het nieuw in te lassch e n artikel 45a, 
zooa ls h et is gewijzigd bij Nota van "r ij z i gin gen, I u i den de: 

(KERKKAMP, ADVISEUR VOOR DE DECENTRA
LISATIE, VOORZITTER.) 

Ik zou er de aandaeht op willen vestigen, dat het mo
gelijk is, dat er een hersteD1l1ling of een nieuwe stemming 
moet plaats hebben uitsluitend voor de leden van een be
paalde groep, b.v. voor de drie of vier uitheemsche leden 
van een raad. Dan wordt hier geëischt, dat de meerder
heid van dien raad, dus ook van alle andere groepen, aan
wezig moet zijn. vóóe de stemming kan plaats hebben. Het 
komt mij voor, dat dit praetisch niet juist is en daarom 
meende ik hlerop even de aandaeht te moeten vestigen. 

De heer Co hen St u a l' t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou hierop willen 
antwoorden, dat in zoo'u geval de gewone voorscllt'iften 
voor de vergaderingen van de verschillende betrokken ra
den van toepassing zijn, zoodat als gevolg daarvan, wan
neer het hier b.v. zou gaan om stemming van een bepaalde 
groep, laten wij zeggen de groep van inheemsehen en het 

,,(1) Indien de provinciale raad beslist tot niet~ quorum niet aanwezig zou zij n, dan toch met toepassing 
toelating van ecn of meer gekozenen wegens de on- van de gewone quol'um-voorschL'iften ecn oplossing kan 
geldigheid van de stemming in een of meer raden, worden gevonden, waardoor steeds het houden "an een 
moet in de bij deze beslissing betrokken raden of wettige vergadering mogelijk zal zij n. 

kiesdistricten een nieuwe stemming plaats hebben op 
den dMrvoor dool' den GouverneUl' vast te stellen 
datum. 

(2) Indien in een raad niet de meerderheid van het 
bij de instellingsordonnantie vastgestelde aantal leden 
aanwezig is, gaat de stemming niet door en wordt de 
vergadering nitgesteld tot een naderen datum, welke 
tegelijk met den in het vorige lid bedoelden datum 
door den Gouverneur wordt vastgesteld. In deze 
nieuwC' vergadering wordt dool' de aanwezige leden 
gestemd. . 

(3) Op deze stemming zijn de artikel"n 23 tot en 
met 45 der Java Pro,~neie-Ki esordonnantie VAn toe
passing. 

(4) Bij de vaststelliug van den uitslag blijft hij , 
die reeds als lid van den pro~neialen raad is toege
laten. gekozen verklaard, ook indien lIloeht blijken dat 
dit ten onrechte is geschied. Tegenover hem valt dan 
af de eandidaat, die, indien de toegelatene niet ge
kozen wat'C verklaard, gekozen zou zijn ". 

De heer K er k kam p: Mijnheer de Voorzitter lOver 
lid 2 van het nieuw voorgestelde artikel 45a wilde ik een 
korte opmerking maken. niet zoozeer om thans in dit artikel 
een wijziging aau te brengeu, als wel om alvast de aandacht 
te vestigen op een practisch bezwaar t egen den inhoud 
ervan, met welk bezwaar dan rekening kan worden ge
houden, wanneer later de technische herziening van de 

,geheele provincie-ordonnantie aan de orde komt. Er wordt 
in overeenstemming met het bestaande systeem, een eisch 
gesteld betreffende het quorum: 

,,(2) Indien in een ra.ad niet de meerderheid van 
het bij de instellingsordonnantie vastgestelde aantal 
leden nnnwezig is, gaat dE' stemming niet door" ....... .. 
enz. 

De heer KeI' k kam p: Dat weet ik wel. 

De heel' Co h e 11 St u a l' t, a.dviseur voor de Decentra
li satie: Misschien heeft het geaehte lid nis bezwaar ge
voeld, dat het een last zou beteekenen voor de leden, tot 
een andere groep behoorend, wanneer die voor deze stem
ming aanwezig zouden moeten zijn. Maar daarvan is het 
bezwaar, geloof ik, ook niet zoo gl'oot, omdat men dan toch 
de vergadering, waarin een verkiezing moet worden ge
houden, kan uitschrijven op denzelfden datum - alleen 
met een kort verschil in tijd - als een volgende, waarin 
andere zaken moeten worden behandeld, zoodat de bedoelde 
leden dan toeh niet veel tijd zouden behoeven te verliezen. 

De heer K e r k kam p : Mijnheer de Voorzitter! Het
geen de Regeeringsgemachtigde heeft opgemerkt was mij 
bekend . Niettegenstaande dat handhaaf ik mijn bezwaren. 

Artikel 2, sub Il, voorzoover het betrekking heeft op 
het in te lasschen art. 450, wordt zon(lf'r hoofdelijke stem-
ming aangenomen. 

Art. 2 sub Il, voorzoover het betrekking heeft Ol' het in 
te lasschen artikel 45b, art. 2, sub TIl, en de artt. 3 en 4 
worden achtereenvolgens zonder bernadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit ter: Ik zou nu 8an den Regeel'ingsge
maehtigde willen vragen, of hij, alvorens de ontwerp-ordon
nantie in haal' geheel in stemming wordt gebracht, nog het 
woord wenscht met betrekking tot den considerans van de 
ontwerp-ordonnantie. 

De heer Co hen St u art. adviseur voor de Decen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter! Het laat zich aanzien, 
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dat het toch wel noodig is, in den considerans nog eenige 
wijziging aan te brengen. In verband danrmede zou ik U 
willen \'C' l'zoeken de- vergadering eenige oogenblikken te 
schors{,ll. 

De Voo r zit ter: Daartegen bestaat geen bezwaar. 

De vel'gadering wordt te 10.47 voor eenige minuten ge
schorst cn daarna hervat. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! In verband 
met het pas aangenomen amendement heb ik de eer voor 
te stellen den considerans vnn onderwerp 89 aldus te 
w~jzigE'n : 

In den derden zi n van den considerans worden de woor
den: "van het college van gedeputeerden en " geschrapt en 
non het eind van den considerans worden - en daarmede 
wordt, dit tusschen ha akjes, ook rekening gehouden lllet de 
wijziging, welke een gevolg is van het voorstel van den beer 
Blaa nw - de volgende woorden toegevoegd : 

. ,en ,'oorts het tijdstip van aftreden van de leden van 
llen provincialen raad en van de leden van heb college 
van gNIC'pnteC'l'dC'11 nader willende l'egelen". 

De heCl' Van H e l sdi n gen: lI1':ijnheer de Voorzitter! 
Ik kan den tekst van den considerans dan niet erg fraai 
vinden. Er wordt in elenzelfden zin tweemaal de uitdruk
king "nader ",ilJende l'f'ge]en " gebruikt. Zou het niet 
betel' zijn wat nu fHlll het eind van den considerans wordt 
gezet, aan het begin daarvan te plaatsen ? 

D e heer F r u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil deze 
wijziging gaarne overnemen. 

De Voo r zit ter : Dan zal ik dnidel:ijkheidahalve even 
den volledigen tekst voorlezen. Er wordt dus gevraagd 
den considerans als volgt te doen luiden : 

,.Dat Hij , het onderzoek van de geloofsbrieven en 
de gevolgen van d~ niet-toelating van leden van den 
provincialen raad en voorts het tijdstip van aftreden 
vall de leelen van den provincialen raad en van de 
leden van he! college van gedeputeerden nader ,villen · 
de regelen, alsmede willende aanwijzen, wie de func
tjes VUll het college van gecommitteerden uitoefent, 
indien dit college is ingesteld of benoemd, zoolang 
~cen verkiezing van de Jeden heeft plaats gehad dan 
wel nlle leden door aftreding of ontslag buiten staat 
zijn hunn e tunrties uit tr oefrIlfm". 

(KOESOEMO OETOYO, VAN HELSDINGEN, VOORZ., 
ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE, FRUIN.) 

De heer Koe S 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
zitter! Is die wijziging belichaamd in een amendement! 
Zoo ja dan moet dit toch door twee leden worden mede
onderteekend j 

De heer Van He l sdi n gen : De onderteekenaars 
van het oorspronkel:ijke amendement zullen een amende
ment. als waarOlll het hier gaat, zeker mede-onderteekenen. 

De Voo r zit ter: Is de Regeeringsgemachtigde be
reid de door den heer Fruin aangegeven wijziging over te 
nemen j 

De heer Co hen St u art, adviseur -voor de Decen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter '! Het voorstel van den 
heer Fruin stemt inderdaad geheel overeen met het door 
hem ingediende en door het College van Gedelegeerden 
aangenomen amendement, maar kan als samenhangende 
met de aanneming van dat amendement niet als door de 
Regeering in den tekst geïnsereerd worden beschouwd . 

De Voo r zit ter: Is de heer Fruin dan bereid, zijn 
denkbeeld in een amendement te belichamen j 

De heer Fr u in: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter I Door 
de heeren Kerkkamp en Koesoemo Oetoyo wordt dit amen
dement mede-onderteekend. 

De Voo r zit ter: Dan neem ik aan, dat dit amen
dement (Ond. 89 , stuk 8) door de heeren Fruin, Kerk
kamp en Koesoemo Oetoyo is ingediend en dat de verga
dering er mede accoord gaat, dat het hier, hoewel het 
nog niet gedrukt en rondgedeeld is, direct in behandeling 
wordt genomen. 

Het amendement-Fruin c.s. (Ond. 89 - st. 8) wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De ontwerp·ordonnantie als gewijzigd van Regecrings. 
we ge en hij amendement wordt vervolgens zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te tl .S nUL' v.m. g'C'sloten. 
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16de VERGADERING - DONDERDAG 19 DECEMBER 1929. 

\Vijziging van de Provincie-ordonnantie, Java Pl'ovincie-Kiesordonnantie en Regentschapsordonnantie. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE, FRUIN, 
VAN HELSDINGEN.) 
dat het toch wel noodig is, in den considerans nog eeuige 
wijziging aan te brengen. In verband daarmede zou ik U 
willen verzoeken de vergadering eenige oogenblikken te 
schorsen. 

De Voo l' zit ter : Daartegen bestaat geen bezwaar. 

De vergadering wordt te 10.47 voor eenige minuten ge
schorst en daarna hervat. 

(KOESOEMO OETOYO, VAN HELSDINGEN, VOORZ., 
ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE, FRUIN.) 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
zitter! Is die wijziging belichaamd in een amendement T 
Zoo ja dan moet dit toch dool' twee leden worden mede
onderteekend ? 

De heel' Van Hel sdi n gen: De onderteekenaars 
van het oorspronkelijke amendement znllen een amende
ment, als waarom het hiel' gaat, zeker mede-onderteekenen_ 

De Voo l' zit tel' : Is de Regeeringsgemachtigde be
De heel' Fr U in : Mijnheer de Voorzitter! In verband reid de dool' den heer Fruin aangegeven wijziging over t e 

met het pas aangenomen amendement heb ik de eer voor nemen? 
te stellen den considerans van onderwerp 89 aldus te 
wijzigen: 

In den derden zin van den considerans worden de woor
den: "van het college van gedeputeerBen en" geschrapt en 
aan het eind van den considerans worden - en daarmede 
wordt, dit tussehen haakjes, ook rekening gehouden met de 
wijziging, welke een gevolg is van bet voorstel van den 'heer 
Blaauw - de volgende woorden toegevoegd: 

"en voorts het tijdstip van aftreden van de leden van 
den provincialen raad en van de leden van het college 
van gedeputeerden nader willende regelen " . 

De heer V a n Hel sdi n gen: Mjjnheer de Voorzitter! 
Ik kan den tekst van den cOllBiderans dan niet erg fraai 
vinden. El' wordt in denzelfden zin tweemaal de nitdruk
king "nader willende regelen" gebruikt. Zou het niet 
beter zijn wat nu aan het eind van den considerans worilt 
gezet, aan het begin daarvan te plaatsen? 

De heer Fr U in: ~lijnhecr de Voorzitter! Ik wil deze 
wijziging gaarne overnemen. 

De Voo r zit ter: Dan zal ik duidelijkheidshalve even 
den volledigen tekst voorlezen. El' wordt dus gevraagd 
den considerans als volgt te doen lniden: 

,.Dat Hij, het onderzoek van de geloofsbrieven en 
de gevolgen van dr. niet-toelating van leden van den 
provincialen raad en voorts het tijdstip van aftrûden 
van de leden van den provincialen raad en van de 
leden van het college van gedeputeerden nader willen· 
de regelen, alsmede willende aanwijzen, wie de func
ties van het college van gecommitteerden uitoefent, 
indien dit college is ingesteld of benoemd, zoolang 
geen verkiezing van de leden heeft plaats gehad dan 
wel aUe leden door aftreding of ontslag buiten staat 
zijn hunne fWIcties uit te oefenen". 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Decen
tral.isatie: Mijnheer de Voorzitter I Het voorstel van den 
heer Fruin stemt inderdaad geheel overeen met het door 
hem ingediende en dool' het College van Gedelegeerden 
aangenomen amendement, maar kan als samenhangende 
met de aanneming van dat amendement niet als door de 
Regeering in den tekst geïnsereerd worden beschonwd. 

De Voo l' zit ter: Is de heer Fruin dan bereid, zijn 
denkbeeld in een amendement te belichamen' 

De heer Fr U i n: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter I Door 
de heeren Kerkkamp en Koesoemo Oetoyo wordt dit amen
dement mede-onderteekend. 

De Voo r zit ter : Dan neem ik aan, dat dit amen
dement (Ond. 8 9 , stuk 8) door de heeren Fruin, Kerk
kamp en Koesoemo Oetoyo is ingediend en dat de verga
dering el' mede accoord gaat, dat het hier, hoewel het 
nog niet gedrukt en rondgedeeld is, direct in behandeling 
wordt genomen. 

Het amendement-Fruin c.s. (Ond. 89 - st. 8) wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De ontwerp-ordonnantie als gewijzigd van Regeerings
we ge en bij amendement wordt vervolgens zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De notnlen der vorige openbare vergadering, welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 11.8 uur v.m. gesloten. 
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17de VERGADERING - VRIJDAG 3 JAl'WARI 1930. 
Mededeeling van de aanwijzing van de heeren Khouw Kim Au, Ratu Langie en Ten Berge als lid van het 

College van Gedelegeerden. - Ingekomen stukken. 

17de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van V rijd a g 3 J an u a r i 1930. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Mededeeling van de aanwijzing 
van dc heeren Khonw Kim Au, Ratu Langie en Ten Berge 
als lid van het C:ollege van Gedelegeerden. - Subsidie
regeling voor opiophagenverpleging (Ond. 77). - Wijziging 
vau de ordonnantie betreffende het winnen van diamant te 
Martapoera (Ond. 82 ). - Instelling van een landgerecht 
te Padang (Ond. 84) . - Motie-Kiès c.s. inzake bescher
ming van natuurproducten (Ond. 96). - Motie-Koesoemo 
Oetoyo c.s. betreffende het optreden tegen nationalistische 
vereenigingen (Ond. fJ4 ). 

Voorzitter: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, mct den Voorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

AH Moesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Belsdingen, De Boog, s'Jacob, Kan , Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Middendorp, Roep, Soeka
wati en Soejono. 

Regeeringsgemachtigden de IICeren: Van Lonkhuyzen en 
Bernard. 

De Voo l' zit ter: Ik open de vergadering. 
Ter voldoelung aan bet bepaalde bij artikel 21 dcr Ge

delegeerden.kiesverordening deel ik het College mede, dat 
door mij krachtens artikel 20 van de zooeven genoemde 
kiesverordening ter voorziening in de tu schentijdsohe 
vacature, well,e ontstaan is door het vertrek van bet lid 
den heer Dr. Ir. J. 1. J. M. Schmutzer, aan de hand van 
de candidatenlijst Volgnummer ,,3 ". als lid van dit College 
is aangewezen het lid van den Volksraad, de heer A. B. 
Ten Berge. 

Ter voorziening in de tusschentijdsche vacatures, ont
staan door het ontslagnemen van de leden, de beercu R. 
A. A. A. Djajadiningrat en P. A. A. Koesoemo Joedo zijn 
aan de hand van de candidatenlijsten Volgnummers ,, 6" 
en .,5" door mij aangewezen als leden van het College van 
Gedelegeerden, resp . de leden van den Volksraa.d. de hee
ren Dr. G. S. S. J. Ratu Langie en Khouw Kim t\n. 

Ik behoef hier wel niet te zeggen, hoe noode ook dit 
College drie zijner heste leden ziet vertrekken: ik hoop 
daarop in den Volksraad zelf nog nader terug te komen. 

Ik deel het College mede, dat het onderwerp 88, Rege
ling van de positie der Onderluitenants, dat op den rooster 
is vermeld, om heden in de beide commjssies onderzocht 
te worden, van de agenda is afgevoerd in verband met de 
mogelijkheid, dat van Regeeringswege in deze regeling nog 
wijziging z81 worden gebracht. 

De Secretaris deelt mede, dat ziju ingekomen: 

A. B. G. S. van 27 December 1929 No. 2722/11, houdende 
de mededeeling, dat de heer Dr . Ir. J. I. J. M. Schmutzer 
tel' kennis van den Gouverneur-Generaal heeft gebracht. 
dat hij met ultimo December 1929 ontslag heeft genGmen. 
als lid van den Volksraad. 

Wordt ter inzl>ge gelegd ter Secretarie van deUt 
VoLk.raad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingeu~ 

1. Kablnetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van. 
21, 21 en 24 December 1929 Nos. 14, 18 en 33 ter aau-· 
bieding van: 
a. een ontwelW van wct tot nadere wijziging en aan-" 

vulling vau de Indische Tariefwet (Ond. 91) ; 
b. een ontwerp-ordonnantie tot onteigening van eigen

dGmsreohten op een stuk grond in de residentie 
Madioen (Ond. fJ2 ); . 

c. cen ontwcl'p-lndische ~Ionurnentcn-ordonnantie: 

(Oud. 03). 

Deze stukken worden gedrukt. 

2. KabilJetsbrieven van den Gou~erneur-Generaal van 14, 
21 en 24 December 1929 Nos. 32, 17, 5 en 6 houdende 
mededeeling yau de vaststf' lling van: 
a. de ordonnantie tot bekrac"htiging van een besluit. 

van den plaatselijken raad van Noord- en Zuid
Banjoemas tot wijziging van een leeningsbeslni,t 
van dien raad (Ond. 87) ; 

b. de ordonnantie tot wijziging van de Provincie
ordonnantie, de Java-Kiesordonnantie en de Re
gentsehapsordonnantie (Ond. 89); 

c. de ordonnantie tot regeling van den eigendolDB
overgang op den IJande van de landen Tjampea, 
Sadcng of Penjawoeng.m en Tjiboerrboelan. 
(Ond. 7(1 ); 

d. de ordonnantie tot nadere wijzigiug en aanvulling
van het reglement op de openbare verkoopingen. 
in Ncderlandsch-Indië (Ond. 8 0 ) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 11, December-
1929 No. 27 tot wijziging van het besluit, regelende 
de standplaatsen en het dienstwerk der lnlandsche 
leeraren ten elienste van de Inlaudsche Christen
gemeenten in Nederlandsch-Indië. 

4. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 12, 18 en 
20 December 1929 Nos. Ix, Ix en Ix tot interneerini> 
van de daarin vermelde personen. 

5. Besluit van den Gouvernenr-Generaal van 14 De
cember 1929 No. 12, bepalende dat voor den duur van 
de aan den heer. C. F. Staargaard verstrekte studie
opdracht naar Nederland als diens vervauger als lid 
van de Commissie voor een Departement van Verkeers
wezen wordt aangewezen F. H. Visman. 

6. Als voren van 14 December 1929 No. 13, bepalendtl 
dat voor den duur van de aan den heer C. F. Staar
gaard verstrekte studie-opdracht naar Nederland als 
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diens ver vanger als lid van de Commissie voor de f i
nan cieele verhoudin g wordt aangewezen F. H. Visman. 

7. A ls voren van 14 Decemb er 1929 No. 18 tot over
schrijvin g· van een bedr&g van f 32400 van Hoofd
stuk I naa r Hoofdstuk II van afdeeling VIII der 
begrooting Vaa l· 1929. 

8. Als voren va n 14 December 1929 No. 3 1, bepa lende 
dat de verlengde termijnen met betrekking tot de 
nieuwe spooJ'- en tI'amwegwetgcving nadel' worden 
vc l'l engd met Z('8 maanden. 

9. Besluiten \' ;111 den GouYcJ'neur-Gellcl'aa l van 16, 16, 
18, 18, 19, 20, 21, 21, 2ï, 28, 28, 28 en 30 December 
1929 Nos. 12, 17, ~-I-, 25, 28. 13, 25, la" 20, 4, 4, 5, 8 
en 50 houdende mach tiging, krachtens artikel 105 1. S., 
tot het doen van de in die besluiten vermelde uitgaven . 

10. Besluit vnn den OOUVc)'ucur-Genel'ual van 16 December 
1929 No. 18 tot vaststelling van de Regelin g voor het 
instellen en aanhouden van een r ekening van de schat
kist b~ De Jav"sche Bank. 

11. Als voren van 18 December 1929 No. 3x tot benoeming 
van P. J', van Gtllik tot Gouverneur van provincie 
Midden-Ja va. 

12. Als voren van ] 8 December 1929 No. 29 houdende o.m. 
uitnoodiging ann den wd. Directeur van Ondcl'wijs cn 
Eeredienst t .Z.t, de noodige geformuleerde voorstellen 
in te dienen tot wijziging van de B.B.L. 1925/ 1928 
met betrekking tot vergoedingeu voor het hoofdschap 
van lagere scholen en VOOr het internaatstoezicht. 

13. A Is voren va n 24 December 1929 No. 49 houdende eer
vol ontslag van Ir. Dr. J. I . J. M. Schmntzer als lid 
van dC' C'ol11missil' YOO I' de scheidin g,' v/ln K el'1, en 
Staat. 

14 . .Als voren van 28 December 1929 No . 27 tot instellin g 
van de Commissie \'OO l' de woekcrbestl'ijdin g en be
noemin g va n de leden dier commissie. 

De sub 2 t/ m 14 genoemde stukken worden t er 
inzage gelegd ter SeeretUl'ie '-an den Volksraad. 

15. B.G . .'. van 2i December 1929 No. 2728/ C tcr aanbie
ding van het <Int wool'd der Regeering op de vl'agen, 
gest eld door de COlll missie voor de verslagen der Al
gemeene Rekenka mers over 1927 betreffende .Algemee
ne Rekenkamer h.t.l. , voor zoo ver zij nog niet zijn be
antwoord. 

}J rL IJIl I \\'oOl'd drl' Reg-cc l'in g wOl'dt. g·edl'ukt. 

C. De volg'ende tel' kenni sneming ontvang'en bescheiden: 
1. Afschrift-rekest van 's IJandskasbond aan den Gou ver

neur- Generaal houdende verzoek om verbetering van 
de positie van bepaalde groepen van het 's Landskas
-personeel. 

2. Ongezegelde en ongedagteekende verzoekschriften van 
een nantal volksonderwijzes in het regentschap O<1l'oct, 
inzake toekenning van pensioensrechten aan de volks
onderwijrers. 

3. Rondschrijven van den Directeur van Justiti e van 
Handelingen. Zittingsjaar 19'29-1930. 

(VOORZITTER, HOOFD D. V. G.) 

19 December 1929 No. TJ 14/3V1-1 bet reffende de in
tr ekking' van de vrijstelling vun het betal en door auto
nome gcmecllschl.lppC'1l Vllll vergoedin g "an dool' het 
Kadaster te verstrekken gegevens. 

4. '['wee exemplaren van de nlphabetische lij st van anc 
verdoovende middelen, bedoeld in a rtik el 1, sub ee van 
de Verdoovendc middelen-ordonnantie, aangeboden 
door het Hoofdkantoor der Opiumregie. 

5. Twee moties van een volksrneeting te Tahoena, de eelle 
bepleitende de spoedige in stelling van een Sangir- en 
rr alaudraad. de ande re nn ndl'ingcnde op afschaffing 
van de Z.g. gesplit ste sehooltijdregclin g voor de In
landsehe scholen der 2de klasse. 

6. Schrijven van de in gezetenen van Palembang, houden
de klachten n. a . v. het door het B . B. ter plaatse in
gevoerde instituut van "K ampon ghoofd Bestuur" 
(doo r het B. B. aangewezen kamponghoofden). 

Deze bescheiden li gg·en ter SeCl"eta,·ie yan den 
Volksraad ter inzage. 

7. Schrijven van den Voorzitter van den Minahass81'aad 
van 9 Decem ber 1929 No. 1109/ 15 ter aa nbi edin g van 
een reproductie van de .,oorkond e va n tronw ell dank
hafll'h eid JJ aangebodcil nall Z. E . den Oouvcl'neur-Ge
nel'aal \'an Neclel'landsch-Jndië, 

Voor de toezendin g werd dank betuigd . 

D. Verzoekschrift , geda gteekend Bandoeng. 30 Decem
ber 1929, van de Ellropeesche ondel'officict'svercenigulg 
"Ons Allel' Belang" houdende bezwaren t egen de aange
boden ordonnantie tot r egelin g van de positie van de onder
lui tenants I(Oncl. 88) . 

Het rekest z:l l in besehollwing worden genomen bij 
de behandeling van Ond. 88. 

De V oo r z it t e I": A a n deo r d e i s d e b e h a n
d e l i n g va n cl eon t w (' r' p -o l' cl 0 n n a n tie tot 
vastste llin ~ van een s ub s idi erege lin g 
voo I' 0 P i 0 p h a ~ e n v (' I' P I e go in g (0 n cl . 77). 

Al vorens tot de behnl1d ('ling von dit onde r'werp over te 
ga,on) zou ik een vraa g aan d('n H('R('Cl'ingsgcmacht igde 
willcn st ellen . In de ~{cmo ri C' VHIl AntwoOI'd V(ln de Hegee
I'Ïn g is alnl het slot op blz. 4 vo rm eld , dat tC'gCl1 de V001'

gestelde wijziging va n lll't. 4, lid 2 sub 3 ('n art. 4, lid 2 
sub 9 dezer ordonnantie, bij de R egecl'in g geell bezwaar 
bestaat. Kan dus worden aangenomen, da t de Regeering 
deze wijziging zal aanbrengen ? 

De heel' Van L 0 n k h ti Y ze n, Hoofd nlJl den Dienst 
dCI" Volksgezondh eid: Zeker. Miinh eer de Voorzitter! De in 
de !femorie van Antwoord bedoeld e wijZigin gen kunnen 
als aangebracht word en beschouwd. terwijl bovendi en in 
art. 4 lid 2 sub 9, de woorden "Ohristelijke feestdagen" 
gelezen moeten worden "algemeen erkcmd e feestdagen ", 
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Subsidieregeling voor opiophagenverpleging. 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO. ) 
De Voo r zit ter: Het ontwerp der Regeering moet 

dns geacht worden zoodauig te zijn ge\";jzigd, dat in art. 
4, lid 2 sub 3 en sub 9 in plaats van "Zondagen en Christe
lijke feestdagen" moet worden gelezen: "Zondagen en 
algemeen erkende feestdagen " , tel"\";jl het slot van snb 9 
komt te luiden na de woorden "nopens de geneesknndige 
behandeling": "verpleging en verzorging der opiumschui
vers, enz. " 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: :;llijnheer de VOol·zitter! 
Ofschoon de Regeering bij den aanvang van Haar Memo
rie van Ant\\·ool·d op het Gedelegeerden"erslag betreffende 
de yoodigg'C'nc1t! ontwerp-ordonnantie verklaard heeft niet 
de beschou\\'ingen over de opiumbestrijcling in het alge
mee,n te moeten volgen, voel ik mij naar aanleiding van dit 
ontwerp . niettemin gedrongen, het volgende op te merken . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben eigenlijk een warm voor
stander van een algemeen. verbod van opiumgebl'uik or 
wil men misschien liever spreken van misbruik. Doch 
hierover sU·aks meel', want de afdoende bestrijd ing van 
llet opiumkwaad hier te lande. da t weleens terecht wordt 
genoemd IIde kanker van Indië", is m.i. een der voornaam
ste middelen tot bevordering van de welvaart der bevolking 
van deze landen en wel in de eerste plaats van de Tnheem
sehe bevolking. Dientengevolge is die bestl·iiding niet 
alleen de plicht van de Ov,,·heid alszoodanig, maar ook 
van een ieder, wien het wel en wee van die bevolking na 
aan het hal·t ligt. Een ieder behoort volgens z[in plicht 
als mensch naar vermogen zoo krachtig en zoo energiek 
mogelijk mede te werken aan die bestrijding. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kreeg dikwiils den indruk, 
dat men angstvalli g was die bestrijding krachtdadig aan 
te pakken uit vrees voor ecn zeer belangrijke vermindering 
van inkomsten, die ons land jaarlijks in millioenen guldens 
nit het middel van opiumverkoop trekt. Doch volgens miju 
innige overtuiging zal zulk een vermindering van inkom
sten uitel·aard slechts tijdelij·k zijn en dubbel en dwars 
worden vCl'goed door de waarde der eventueele welvaart, 
die tengevolge van het ophouden van dit kwaad aan den 
dag zal treden. 

In dit vel·band verwondert het mij ten zeerste, dat er 
blijkens het Oedelegeerdenverslag nog leden van dit geachte 
College zijn, die zich over bedoeld kwaad aldus hebben uit
gelaten: 

"Da t het misbruik hier te lande zoo 'n om vang zou 
hebben verkregen als van andere zijde werd voorge
steld, was h.i. tot dusverre niet geblekcl1". 

Ik vraag mij af, Mijnheer de Voorzitter, of de cijfers 
voorkomende in onz.e bcgrooting van inkomsten van ieder 
jaar, betrekking hebbende op het opium gebruik hier te 
lanele. niet vo ldoende tot die leden spreken. 

Voor zoo vcr mijn landgenooten betreft, is behoudens 
hoogst enkele uitzonderingen, de beteekenis van het gebruik 
en die van hct misbruik van opium precies dezelfde. Im
mers, zoodra men opium begint t e gebruiken, gewoonlijk 
eerst in een bescheiden hoeveelheid, naar het heet als een 

(DWIDJOSEWOJO, KAN.) 
middel tegen vermoeienis, ("tamba sajah" zegt men in het 
Javaanseh) als anderszins, dan gaat· dit gewone gebruik 
in de meeste gevallen weldra ovcr tot een misbruik, lll.a.W. 
men raakt daaraan gauw vel'slaafd , waarbij men niet meer 
meester is over zijn eigen wil. 

Het nemen van een initiatief door de Regeering tot in
voering van deze yoorgestclde subsidie-regeling voor opio
phagen-verpleging, welke ik als een deel van die bestrijding 
beschouw, juich ik daarvoor ten zeerste toe. Ofschoon 
nog niet geheel voldaan, ben ik el· der Regeering zeer er
kentelijk voor, want die regeling zal het bieden van een 
gelegenheid tot verpleging van zg. secundaire opiumsehui
vcrs krachtig bevorderen. 

In verband met het ten opzichte ,"an het opiumkwaad 
door mij ingenomen standpunt, dat ik zooe"en heb uiteen
gezet, zou ik eigenlijk gaarne willen zien, dat de verple
ging van opiophagen, zooals in deze ontwerp-ordonnantie 
wordt bedoeld, ook door de Regeering zelf krachtig wordt 
ter hand genomen middels oprichtitig van anti-opiumhospi
talen. lIoe wel de Regeering in Haar Memorie van Ant
woord bereids heeft medegedeeld, dat de tot dusver met 
dergelijke speciale inrichtingen verkregen r esultaten over 
het algemeen niet schitterend zijn geweest, kan ik uiet
temin niet inzien waarom zulke inrichtingen - rekening 
houdende met d~ ten deze opgedane ervaringen - uiet 
kunnen worden tot stand gebracht met een verbeterde uit
rusting enz. 

Ik stel daarom der Regeering voor deze aangelegenheid 
in overweging te yvjllen nemen. De daarvoor benoodig
de kosten zullen in verhoucUng tot de uit het opium
gebruik hiel' te lande verkregen inkomsten m.i. gering te 
noemen zijn. 

Verder is er nog iets in het Gedelegeerdenverslag, Mijn
heer de Voorzitter, dat mijn aandacht heeft getrokken. In 
dat verslag is n.l. de wensch te kennen gegeven, dat ook 
aan anti-opiumvereenigingen behoort te worden toegestaan 
- hetgeen tot dusverre geweigel·d werd - nabij die 
opiuDlverkoopplaatsen borden of aa nplakbiljetten op te 
stellen of te bevestigen, waarop gewaarschuwd wordt 
tegen het gebruik van opium. 

Ofschoon ik van dergelijke lapmiddelen niet veel nut 
verwacht, zou ik toch van den geachten Regeeringsgemach
tigde willen vernemen, of bedoelde weigering juist is, en 
zoo ja, op grond waarvan. 

De hMr Kan : Mijnheer de Voorzitter! Het is met 
groote sympathie en tevens ook met gl'oote blijdschal), dat 
ik de rede van den heer Dwidjosewojo heb aangehoord. Ik 
geloof dat het de eerste k ee l' is, als ik mij niet vergis, in 
de reeks del" jaren, dat de Volksl·aad heeft bestaan, dat 
uit het midden der inheemsehe bevolking eell dergelijke 
stem is opgegaan. waal'in het opiumkwaad op de juiste 
manier is beschouwd. 

Ik hoop, dat de Regeerin g naar aanleiding van de rede 
van den heel' Dwidjosewojo en ook naar aanleiding van 
hetgeen ik zoo dikwijls in den Volksraad ter sprake heb 
gebracht, er thans van overtuigd is dat Zij - mede in 
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verband met de instelling van een enquête door den Vol· 
kenbond - bereid zal moeten zijn, lllcc"dere gelden ter 
besch ikking te stellen voot' de bestrijding va n den opium
smokkelhandel. Wordt deze laatste goed bestreden, dan 
kan Cl' spl'f1ke zijn van een systemnti eh tegengaan van 
het opiummisbntik, in dien zin, dat zich geen nieuwe schui
VCJ'S zullen bezondigen aan het opiumkwaarl, 

Mijnhee,' de Voorzitter! Ik heb U gevraagd, bij dit on· 
dcl'\vCl'p als ln atstc sprekcl' te mogen optL'cden. Uit het 
feit , dat -u mij thanR het woo1'(l hebt g·cgevcn. mag ik wel 
afleiden, clnt Cl' g'CC!l nlldcl'c spl'okel's Z\jll, clie tegen het 
voorst el del' Regeel'ing zonden pleitel\. Knal' aanleiding 
daul'vnn m('('11 ik. hiel'mede te kunnen \'olstaun . 

De heel' V ct n Hel sdi n gen: Mijnheer de Voo 1"

zittcr! :Ik wi l sl<:<:hts een korte opmel'lcing maken, die ik 

zou hebben achtergehouden, indien cr geen andere sprekers 
vóór mij waren geweest. Ik meen thans echter goed t~ 

doen, een misverstand uit den weg te ruimen. 
Naar mij gebleken is zijn er mensehen geweest, die ge

meend hebben. dat de woorden, die ik bij gelegenheid van 
de behandeling der b~grooting voor 1929, tweede aanvul
lingslwg]"ootin~ '"001' nfd. V. post Si5. heb gespl'okcn, een 
soort van wantrouwen inhielclen tegen het ,beleid van dezen 
Regee ringsgema0htigdc en dat ik daarop critiek heb willen 
uitoefenen. 

De Regeeringsgemaehtigde zal wel willen aannemen, dat 
dit allerminst het geval is. Ik heb toen alleen gewezen op 
de wensehelijkheid, dat de Volksraad er op bedacht zou 
zijn, zich met de aanneming van den post niet te binden 
aan den grondslag der subsidi eregeling, zooals die in de 
Memorie van ToeJichting was neergelegd. 

TI( meen, dat ue Regeeringsgemachtigde dat indertijd 
zeer goed begrepen heeft. Ik wenseh mijn bedoeling hier 
thans echter nog eens openlijk uit te spreken en wil daar
aan toevoegen mijn groote waardeering voor de wijze, 
waarop de Regeering deze subsidieregeling heeft ont
worpen en voorgebracht. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van L 0 n k h u y zen, Hoofd van den Dienst 
van Volksgezondheid: Mijnheer de Voorzitter! In ant
woord op de nadere verklaring van den heer Van Hels
dingen kan ik dezen geachten spreker -mededeelen, dat ik 
indertijd geen oogenblik heb gedacht, dat in zijn opmer
kingen eenig wantrouwen tegenover het beleid van den 
Regeeringsgemachtigde zou schuilen. Ik dank den heer 
Van Helsdingen intusschen zeer voor zijn uiteenzetting, 
welke in ieder geval aantoont, welke gevoelens de heer 
Van H elsdingen den Regeeringsgemachtigde toedraagt. 

Ik heb voorts met groote belangstelling aangehoord het
geen de heer Dwidjosewojo heeft gezegd over de opium
bestrijding in het algemeen en de woorden, die de heer 
Kan dam'aan toevoegde. 

In de Memorie van Antwoord heeft de Regeel'ing reedR 
medegedeeld dat Zij meent, thans niet op opmerkingen 
over de RegeeringspoliLick tOIl opzichte van de opiumbe-

(HOOFD D. V. G. ) 
strijding te moeten ingaan. Verleden jaar, en ik meen ook 
eerverleden jaar, is deze politiek ter sprake gebracht bi j 
de begrootingsbehandeling in de eer ste gewone zittingen 
en ik meen - en ik mag er wel op vertrouwen, dat de 
meerderheid der leden van dit College het met mij eens 
zal zijn - dat een discussie over die politiek niet bij een 
gelegenheid als deze thuis behoort, doch bij de algemeene 
beschouwingen op de begrooting. Ik zal mij op het oogen
blik dus beperken tot de beantwoording van die opmer· 
kingen van den heer Dwidjosewojo, welke direct betrek
king hebben op het onderwerp, dat hier thans in behan
deling is. 

In de eerste plaats heb ik dan de vraag te beantwoorden 
of het niet -mogelijk is, althans voor de Regeering anti
opium-hospitalen te stichten dus buiten de inrichtingen die 
aan de particuliere 7.iekcnhuizen verbonden zijn. 

Mijnhcer de Voorzit te" ! Hetgeen voor particulieren 
geldt, geldt natuurlijk ook voor het Gouvernement. Wan· 
neer de ervaring heeft aangetoond, niet alleen hier te lande, 
maar ook overal elders, dat de verpleging of de ontwenning 
van p ersonen. die misbruik maken van opium, in afzon· 
dCl'lijlH' ziekenhu izen en op zichz.clf stHandc, geen succes is 
geweest en dat daarin moeilijk verandering zal kunnen 
worden gebracht, dan is dit een argument, dat natuurlijk 
ook voor het Gouvernement geldt. 

Als ik even de algemeene voordeelen mag opnoemen, die 
een verpleging in ziekenhuizen heeft, dan is het eerste voor· 
deel dit, dat de verpleging van opiophagen, die voor een 
groot deel ook aan iets anders li jden dan alleen aan opium. 
zucht, het best in een algemeen ziekenhuis kan geschieden. 
De heer Dwidjosewojo heeft gezegd: tegen vermoeidheid 
neemt men wel opium in, en later maakt men er dan mis
bruik van. Dat is ongetwijfeld waar, maar meestal is de 
oorzaak van het opiumgebruik, dat men zich bepaald uiet 
lekker voelt. Uit de ervaring, die wij in het algemeen in 
ziekenhuizen hebben opgedaan, blijkt, dat niet alleen en 
hoofdzakelijk vermoeidheid tot misbruik leidt, -maar dat 
de opiophagen voor het grootste deel menschen zijn, die een 
of ander organisch lijden hebben. Wanneer men nu een 
anti-opium-hospitaal heeft, dan moet dat er volkomen op 
ingericht zijn, dat men er deze menschen kan genezen; het 
zal dus noodzakelijk een universeel hospitaal moeten wor
den. I s dat niet het geval, dan kan het niet aan de ver
wachtingen beantwoorden. 

Een tweede bezwaar nnn <..lc" instelling van anti-opium
hospitn len verbonden iS1 clHt de medicus. die daarbij in 
dienst is, non zulk rcn hospitnal alleen niet voldoende werk 
zal hd)he n - tenzU hel hospitaal buitengewoon gl'oot zou 
zijn - enhct gevolg daarvan is natuurlijk, dat deze ge
neesheer z\in werkkracht niet geheel aan dat hospitaal, 
maal' cigenlijk aan icts (mders za l geven. Dit is ook weer 
andel's bij een algemeen zi(>kenhuis met een ,lfdeeling voor 
opiophagen. 

Een derde bezwaar -- cn clat v indt men ook bij de in
richtingen, die zich met de verpleging en genezing van 
drankzllchtigen bezig houden _ . is dat het anti-opium-hos
pitaal niet voor iedereen de gewensehte inrichting is, 001-
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dat de naam velen afstoot, die een zekeren schijn wille" 
bewaren. 

Ten slotte is er nog een andere belangrijke reden, waar· 
om het wenschelijk is niet te beginnen met subsidie te ver· 
leenen voor de oprichting vnn anti-opium-hospitalen . 
Wanneer men een anti-opium-hospitaal wil stichten wordt 
begonnen met plannen, waarvan men niet weet in hoeverre 
zij zullen worden uitgevoerd en succes zullen hebben. Bij 
de ontworpen steunverleening stelt de Regeering zich voor 
eerst dan subsidie te verleenen en kmchtdadig te helpen, 
wanneer aangetooud is, dat daaraan werkelijk dringend 
behoefte bestaat. Men zal dus niet à priori beginnen sub· 
sielie aun inrichtingen te geven, wanneer de verccuiging 
Waal'V811 het ziekenhuis uitgaat niet aangetoond heeft. 
\\\\tt\g werk'.aam te zijn in de pl'aktijk dcr opiophagen· 
genezing. 

Dit, Mijnheer de Voorzitter, lijkt der Regeering betel'e 
politiek dan te beginnen met steun aan anti-opilun-hospi· 
talen, waarvan het nog twijfelachtig is, of zij aan hun doel 
zullen beanl woorden. Dit wil niet zeggen, dat er ook geel! 
Gouvel'nements-ziekenhuizen zullen zijn, waarin men de 
verpleging 7.al ter hanel nemen; dit zal van omstandig
heden afhangen. 

Ik meen hiermede de verschillende opmerkingen te heb
ben beantwoord, Mijnheer de Voorzitter. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren ! Binnengekomen is 
een motie ingediend door de heeren Koesoemo Oetoyo, 
Roep, Soekawati, Soejono en De Hoog (Ond. 94) , luiden
cje als volgt: 

"Het College van Gedelegeerden, 
rekening houdende met de ongerustheid, gewekt 

oneler alle bevolkingsgroepen dOOl' het optreden tegen 
eenige nationalistische vçl'eenigingen; 

noodigt de Regeering uit zoo mogelijk reeds op den 
dag van de opening van de aanstaande zitting van den 
Volksraad, den lOden Januari a.s., den Raad in te 
lichten omtrent de overwegingen, welke Haal' hebben 
gebracht tot dit optreden en omtrent de algemeene 
resultaten van het ingestelde politioneel onderzoek". 

Deze motie zal worden gedrukt en rondgedeeld en ik 
stel mij voor, haar te behandelen na afloop van de behande
ling van de voor de openbare vergadering van heden aan 
de orde gestelde onderwerpen. 

Aan de orde is thans de behande lin g van: 

Deo n t w e r p-o r don n a n tie tot w ij z i gin g 
der 0 r don na n tie inS t a a t s b 1 a d 1923 No . 56G, 
zoo als d e zei s g e w ij z i g d b ij deo r don n a n
tie in Staatsblad 1925 No. 32 (Ond. 82 ). 

Deo n t w e r p-o r don n a n tie hou den dei n
stelling va n een Landgerecht te Padang 

(VOORZITTER, KIÈS.) 
(Sumatra's Westkust). a ls meele 
stelling van het ressort van 
Landgerecht (Ond. 84). 

de vast
bedoeld 

Deze ontwt!l'p-ol'donnanties worden achtel'eenvolgens 
zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De Voo r z it ter: A a n deo r dei s d e b e
haudeling van de motie voorgeste ld door 
de h eer e n IC i è s. A I i Moe s a. D c Hoog. S 0 e
jon 0 en S 0 e k a wat i (0 n d. 96), luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
van oordeel, dat de bescherming van zekere voor de 
wetenschap belangrijke natuur-producten aan fauna 
en 1'1ora een aangelegenheid van groote internationale 
wetenschappelijke beteekenis is, 

noodigt de Regeering ui t met spoed den Volksraad 
een tweetal ontwerp-ordonnanties voor te leggen : 
d. voor het in het leven roepen van eenige z.g. wild

reservaten; 
b. voor beperking C.q. verbod van jacht op en uit

voer van bepaalde wild-producten, 
en gaat over tot de orde van den dag". 

Wenscht de eerste voorsteller haar nog mondeling toe 
te lichten j Zoo ja, dan is het woord aan den heer Kiès. 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Hetgeen ik 
oorspronkelijk als inleidende rede had bestemd, is reeds ter 
kennis van ons College gebracht als toelichting op de motie. 
Daardoor blijft mij nu in eerste instantie nog slechts wei
nig te zeggen. 

Ik wilde graag reeds nu onder de aandacht van den 
Regeeringsgemachtigde brengen, dat ter zake tot oordeelen 
bevoegden mij mededeelen, dnt het sub beier motie ge
vraagde, namelijk "beperking c.s. verbod van jacht op en 
uitvoer van bepaalde wild-producten' , voorloopig een l'igou~ 
reus verbod van uitvoer uit Nederlandsch-Indië van aUe 
levende dieren, behalve voor wetenschappelijke doeleinden, 
noodzakelijk maakt. Zulks dan in afwachting van een la
ter uit te werken meer gespecificeerde dicl'cnbeschel'mings
ordonnantie, die wellicht uitzonderingen zal toelaten. Deze 
raad komt o.m. van den bekenden prof. Eng. Dubois t e 
Haarlem en werd ook dool' dPI1 hecl' Henri Polak in de 
Eerste Kam er der Staten-Generaal bij de behandeling van 
ditzelfde onderwerp te bel'dc gebracht. 

Ik meen hier nog eens speciaal op te moeten wijzen, nu 
onder meer door <len reeds in de toelichting der motie 
gesignalcprden qjtvoer van 6Q ora.ng-oetans, VOor welke 
diereu een absoluut jachtverbod best~at in de jacht-ordon
nantie, gebleken is, hoe slecht de hand is gehouden aan 
dat verbod. 

Ik zal nu verder eerst het Regeeringsantwoord afwach
ten. Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 
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(VAN HELSDINGEN, KOESOEMO OETOYO, KERK
KAMP, DIR. LANDB., NIJVERH. EN .HANDEL.) 

De heer V a 11 H e l . di 11 ge n: MijnlJteer de Voorzitter! 
Ik wi l niet over de wcnscheli jkheid van de motie spreken, 
doch slechts wij.en op eell leelijke reda ctiefout. 1k ge
loof ook wel, dat de ,"oorstellers dadclijk geneigd zullen 
zijn dic fout t e herst ellen. 

Ik lees u.l. onder sub b ","oor beperking C.q. verbod va n 
jacht op" - op wat, Mijnheer de Voorzitter7 - "op be
paalde wildprodu cten ". Dit lijkt mij onjuist uitgedrukt. 
BCH ju ister\:! redftctic :lOU m.i. zijn: J!- vel'bod van Jacht 
op bepaalde wildsoort en en den uitvoer van bepaald e wild
producten". 

E en jacht op wildproducten is toch inderdaad niet mo
gelijk ; onder wildpl'oducten yerstaat men immers df' 
pr,oducten, die van het wild afkomstig zijn. 

Ik gecf deze redactic\~ el'b('te l'ing in oyerweging. 

I)c heel' Ko e 8 ° e III ° 0 e t 0 )' 0: Mijnh eer de VOOI'
zitt (l l' ! Gaal'ne wil ik mijn stem Clan deze motie geven. 
All een zou ik de Rcgcering in overweging willen geven, 
om, wanneer Zij aan die moti e gevolg geeft, geen al t e 
groote uitgestrektheden grond, vooral die, \\"elke voor land
bouwdoeleillden gesc hikt zijn, daarvoor op Java t e reser
vCCl'cn. 'V ij wetell imme l's all en: dat op J ava than s reeds 
gebrek Han goeden bouwgr ond bcstHat. 

De heer Ki ès: Wat U wenseht, is ook de bedoeling van 
de mot ie. 

Dc heer Ko e S 0 e 111 0 0 e toy 0 : H et is mij bekend, 
dat op sommige plnats(lll toch wel klei ne stukken grond VOOI' 

do eleind en a ls waal'Om het hiel' gaat, worden gereserveerd, 
clie geb leken zijn heel goed bruikbaar tc zijn voor bou\\"
grond voo,' de bevolkin g. Dit aeht ik ongewenseht. Mijn
heer de Voorzitter. 

De hcer K e I' k ka 111 p: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
wil begi nnen met dndelijk te zeggen, dat ik het met de 
st" ekking "an de 1II 0tie gehee l ee ns ben. doch ik verkeer 
in het ongelukkige gevaL dat ik d e bewoordin gen danr
van , wel ni et on dni rl elijk, maBI' toch taalkundig te wen
schen oveda tend aeilt. 

i k lIle'l 'k hi el'lJ"ij op, dat onduidpJijk nitel'a aI'C1 niet het 

zelfde is "Is taalkundig ni et geheel juist. 
Ik acht dus d e motie taalkundig niet geheel juist en ook 

de toelichting kan ik ni et ge h e e I onderschrijven, maar 
waarschijnlijk wel \'001' ongeveer zeven/achtsten. Dat is 
ook ele I'eelen. dat ik de moti e ni et heb mede-onderteekend , 
maal' wel mijn stem ('1' arm zal geven . 

D!.:! hee l' B e r na l' d, direceul' van Landbouw, Nijver
heid en Handel : Mijnheer de Voorzitter! De motie van 
den heer Kiès c. s. heeft de strekking om, uit overweging-, 
dat de bescherming van zekere voor de wetenschap belang
l'ijk(' natuurpl'oductf'n aan fauna en f lora een aangelegen~ 
heid van groote internationale beteekenis is, de Regeering 
door den Volksraad t e doen uitnoodigen, twee ontwerp
ordonnanties in te tl ienen, n.1. één voor het in het leven 
roepen van ecnige wildreservaten en één t en behoeve van 

Handelingen. Zittingsjaa r 1929- 1930. 

(DIR. LANDB., NIJVERH. EN HANDEL.) 
beperking C.q. verbod van jacht op en uitvoer vall bepaalde 
wild producten. 

In zijn toelichting op de motie heeft de heer E:iès een 
opsomming gegeven vu n de maatregelen, die in Amerika, 
Zwitserland, Engeland, Zuid-Afrika, België en Frankrijk 
getroffen zijn of nog overwogen worden, om belangrijke 
natuurproducten aan fauna en flora in het eigen land of 
il1 het bijhehoorende overzeesch gebied ten behoeve vall 
de wetenschap voor uitsterving of uitl'oeiïng te bewaren. 
De voor"teller is van .gevoelen, dat Nederlandseh-I ndië in 
dezen ni et achter mag blijven . 

Mijnh eer de \ 'oo "zit ter! Ik acht het een zeer verblij
dend feit, dat de heer Kiès deze aangelegenheid aall de 
orde heeft gestel rl en aldus Pllblieke belangstelliug wordt 
ge wekt voor een aangelegenheid, welk e ook mij na aan het 
hart ligt. .lntussehen hoop ik den heer Kiès in het over
zicht, dat ik zoo flanstonds zal geven, te kunnen bevredigen 
ten aanzien van hetgeen hi er t e lande op het gebi ed del' 
natuurbescherming l'eeds is en nog zal worden verricht. 

In 1912 werd de Ned erlalldseh-Indisehe Vereeniging tot 
NatuUl'beseherming opgericht, die onder leiding van haar 
promotor, wijlen Dr. S. TI. Kaarders, haar werkzaamheid 
in het bijzonder richtte op de totstandkoming van natunr-
1ll0 tllll1lC'lltCIl, g'c bi eclcn, waarill d \,., llHtU tll' in onge l'cpten 

toesta nd bewaard en gchêC I aUIl zit hzc: h 'c ovc l'gel fJtl' ll 
wordt. 

Zelf kreeg zij daartoe een bij Depok aanwezig stuk oer
bosch in beheer; doch daar zij met het oog op haar niet 
mim e geldmiddelen niet kon voortgaan op dezen weg, 
trachtte zij het doel te bereiken door van Gouvernements
wege tot het Staatsdomein behoorende gebieden t e doen 
aanwijzen, waal' el ke handeling, die het natuurproces 
stoort, op straffe verboden is. De staatsrechtelijke basis 
"oor dit instituut der publ iekt-cchtelijke natuurmonumen
ten werd gelegd bij de vaststelling der natuurmonumenten
ordonnantie in Staatsblad 1916 ~o. 278. Op den voet der 
daarin vervatte 'hepalingen zijn sedert - t elkens per in 
het Staatsblad opgenomen besluit - een niet onbelang
"ijk (),a nhtl publickl'C'chtelijke natuul'monum enten aan ge· 
wezen, 

Venle r wist d e \"t~ l'c(' nigin g ll1ec l'de J'c administrateurs van 
ond(:l'nemingen tot Illcdc\\"cl'kin~; te bewegen. die d e t CI'I'e il1e l1 

binnen hun onderneming vrijwillig van ontginning uitzon
derden en aan de natuur overlieten . 

lOindclUk heen zU door bemiddelin g- ,a n de bet"okkPll 
hoofd en van gewestelijk bestuur sommige Zelfbcstul'cn in 
de buitengewesten Cl' toe ]nmnen brengen OlU, naar het van 
OOuvcl'l1runcntswcge gegeven vOOl~bceld , t erre inen binnen 
hU il gciJied tot natuul'monumeut t e ve rklaren. 

Zulk e natuurmonum enten, particuliC're en Gouvcl'nemen
teeic, bestaan cr I1U op Java t en getale van niet minder dan 
55 j voor de buitcl1<gcwesten komen el' aan Gouvernements
en Zclfbcstuurs-natuul'monumenten nog 17 bij, zoodat een 
totaa l van 72 natuurmonument en in Indië aanwezig is, 
Een opsomming van di e op Java is t e vinden op de :bijlage 
tegenover bladzijde 34 Vall het boek van Dr. Dammemllan : 
"Presel'vation of wild liIe anel nature "cscrves in the Ne-
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(DIR. LANDB., NIJVERH. EN HANDEL.) 
thel'lallds Illdies", ûHll boekwerk, waarin het meerelldeel komen. Ten aanzien van l\tIidclcn-SlllilatI'a heeft dit pogen 
der natuurmOllmuenten, ook in de buitengewesten, een uit- intusschcll l'eeds succes opgeleverd: bjj Uouvernemcntsbe
vo erige beschrijving heeft gevonden. De uitgave van dit sluit van 9 December 1929 No. 2i (Staatsblad 1929 No. <li4) 
boek werd in 1929 ter gelegenheid van het Foul'th Pacific is de Piek van lndrapocl'a als natuurmonument aangewe
Science Congress gereed gemaakt. Aan alle deelnemer,q zen. Ten aanzien der overige genoemde gewesten is de 
w erden exemplaren uitgereikt. voorbereidende arbeid bij het Departemf'llt van Lnndbouw 

Het toezicht op de Gouvernements-natuurmonumenten is nog in vollen gang. Leidt die tot een bevredigend resultaat, 
in artikel 2 del' reeds genoemde NatuUl'lllOnumenten-ordon- dan zal, naar gehoopt mag worden, een afdoende hcscher
nantie (Staatsblad 1916 No . 2iS) geregeld. Die, welke iu ming verkregen zijn voor diersoorten als de olifant, de 
's Lands bosschen gelegen zijn, staan onder het toezicht rhinoceros, de tapir, dQ orang-oetan, de banteng, enz. 
del' houtvesters, de overigen z(jn aan het toezicht del' be- Het ~al Uw aandacht niet ontgaan zijn, Mijnheer de 
stuUl'sambtenaren toevertrouwd. Voorzitter, dat de Piek van Inclrapoera niet als wildresel'-

Bij rondschrijven van het Departement van Landbouw vaat, doch, evenals indertijd Oedjoen g Koeion en Djati 
van 16 September 1929 Ko. 8536fB - sedert onder No. 12116 Ikan met Poerwo, al s natuurmonument is aangewezen. Dit 
opgenomen in het Bijblad op het Staatsblad van Neder- is geschied, 'omdat voorloopig nog niets anders mogelijk is. 
landseh-Indië - werd deu betrokken hoofden van geweste- Wel is bij het Departement van Landbouw een voorstel in 
lijk bestuur del' buitengewesten en den belanghebbenden be':,el'king om de natuul'monumenten-ordonnantie tot een 
residenten op Java en Madoera onder opgave van de na- natuurmonumenten- en wildrese1'vaten-ord01Ulantie om te 
tuul'monmnenten, die onder hUil toez. icht g'csteld zijn, nog houwen, doch het werd ni et wenschelÁjk geoordeeld de aan
eens uitdrukkelijk om medewe l'king vel'zocht 0111 bescba- wijzing van de Piek van Ilic1l'apoel'a en van eventueel nog 
dig'in g daarvan te voorkomen. A :ll1 de betrokken bosch- volgende terreinen op oe totstandkoming del' nieuwe 01'

beheerders \\-'erd e('n .gelijksoortig-e aans('hr\iving gericht donnantie te doen wachten. Daarom is dit gebi ed alvast 
door den hoofdinspecteur, hoofd van den Dienst van het tot natuurmonument verklaard. Als de nieuwe ordonnan
Boschwezen. tie het Staatsblad bereikt zal hebben, kan aanwijzing als 

Uit het voorgaande 7.al al reeds duidelijk zijn geworden 
dat er meer dan enkele kleine natuurmonum enten hier te 
landc bestaan . Natuul'lijk zijn el' kl ein e bij , maar grootc 
ontbreken ook njet. Pl'insen-Eiland in Straat Soenda b.v. 
js 17.500 hectaren groot, Ocdj oeng J\Oelon in Bantam om
vat 37.500 hectaren, te",viil de aan elkaar grenzende gebie
den Djati Ilmn en Poerwo aan Java's Oostpunt 'te zalllen 
59.500 hectaren meten, en het l.jorentz-natuurmonument in 
Nieuw-Guinea door een tweestroomenland van 150 km 
lengte en 10 tot 60 km breedte gevormd ·wordt . 

Ofschoon de thans bestaande natuurmonumenten hooid. 
zakelijk ten behoeve van het behoud der flora in het leven 
r.ijn geroepen, werd(·n sommige bepaald elijk ingesteld 0111 

het hehoud der fauna te di enen. Vool'beelden daarvan zijn 
de zooeven genoemde groote schiereil anden Oedjoeng koe
lon en Djati Ikan met Poerwo, welke twee gebieden eigen
l\j k ,,·Hdreservaten zijn) aan mechanis('he bearbeiding en 
j acht onttrokken o.a. om den l'hinoeel·os in stand te houden. 

Nietternjn werd \vel begl'epen, dat verder gegaan moest 
wonlen en dat ook in de buitengewesten wildreservaten 
moesten worden ingesteld. Het was alweer de Nedel'
landsch-Indisehe VCl'eeniging' tot Natuurbescherming, die 
in )Iaart 1926 het voorbereidend werk begon voor de aan
wijzing van wildreservaten in SllIuatl'a en Borneo. Toen 
dan ook vinh. teg'en het eind van 1928 een vC l'zoek van de 
Nedcl'landsche Commissie voor Internationnle Natuul'be
scherming om tot aanwijzing van wildreservaten over te 
gaan het Departement van J.andbouw bCI'cikte, kon in dezen 
?p het voorbereidend werk dpr vorengenoemde vereen iging 
\Vorden voortgebouwd. Hierbij zat de bedoelin g voor om 
in Nool'd-, :Middcn- en Zuid-Sumatra en zoo mogel\jk zoo
wel in de Westel'afdeelin!( als in de Zllider- en Oosteraf
decling van Borneo tot instelling \'an wildl'eservaten te 

wildreservaat volgen. 
Buiten de reservaten zijn wij voor de bescherming van 

het dierenleven voor Java eu Madoera op de Jachto rdon
nantie in Staatsblad 1924 No. 234 eu V'ÜÜl' de buitenge
westen op de regeling in Staatshlad 1909 No. 497 jo. 594, 
aangewezen. Met de hanteering daarvan zijn niet onbe
langrijke resultaten bereikt. 

De structuur der jachtordonnantie brengt mede, dat 
daarin de dieren llominat.im worden opgesomd, ten aanzien 
waarvan een verbod van jagen, vangen, dooden en 'bezit
ten geldt. De regeling voor de buitengewesten is jllist 
omgekeerd , gebouwd op een algemeen verbod van jagen, 
vangen, dooden en bezitten van zoogdieren en vogels, waar
bij de dieren, ten aanzien waarvan dat verbod niet geldt, 
nominatim worden opgesomd. Wat de controle op deze 
verboden betreft, ligt de sleutel van de positie uiteraard 
bij de douane. Deze is reeds anderhalf jaar geleden drin
gend aangezocht om medewerking) welke sedeli met de 
meeste bereidwilligheid daadwerkelijk verleend wordt. De 
uitvoer vall wilde dieren wordt dan ook op intensieve wijze 
tegengcgaa~l. 

Natuul'lijk wil dit niet zeggen, dat l1ÏmmCl' een tl'ans
port Indië zal kunnen verlaten. In dit verband komt va n 
zelf de clandestiene wegvoering van een verzameling orang
oetans ter sprake, welke eenigen tijd geleden in de dag
bladpers veel belangstelling genoot en waaraan de ]lee1' 
Kiès nog herinnerde. In deze landen met hun zeer lange 
kustlijn iederen çlandestienen uitvoer onmogelijk te maken, 
zal wel een onbereikbaar ideaal blijven. Toch zal het wel 
mogelijk zijn ·het zoover te brengen, dat het zooeven ge
memoreerde feit zich niet herhalen kan. Er was daarbij 
n.l. een bijzondere omstandigheid in het spel en wel de 
directe nabijheid van Penang, waarheen de apen in kleine 
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·vaarttügjes vrij gemakkel ijk konden worden overgevoerd 
O(!ll waal' g'cen 1l1voerveruod hun binnenkomen belette. Ook 
in dit opzÎc·ht is de Regecl'ing echter waah."'- en \Verk;~aam 

geweest. Nadat dezerzijds de staten Bl'oenei, Se1'8wak en 
13t'it8c1h NIÛO l'd-Bol'l1eo bcwog'en waren tot het treffen van 
IlHlntrege1en tegen dool'- cn uih'ocr van Drang-oetans dool' 

en uit hun gebied, waal'door voorkomen werd, dat de in 
Sumatra -in het nanw gedreven dierenhandel zich naar 

(ma. LANDB., NIJVERH. EN HANDEL, KIÈS, 
VOORZITTER.) 
keren zin al reeds vooruit. Al diende Zij nog geen ont
werp-ordonnantie in l reservaten werden intusschen wel 
l'ceds ingesteld, terwij l instelling van mecrdere verwacht 
kan worden, Ook die ordonnantic zal nog volgen . Zti is 
in voorbereiding en zal de Regeering binnen niet te langen 
tijd bereiken. 

Wellicht vinden de voorstellers der motie in het voren-
BornC'o zou verplaatsen: werd aan de Regeeringen yan de staande aanleiding om hun motie in te trekken. 
Straits Settlements en dCl" Gefedet·cPl"de Maleisehe Staten 
W'!';f,ocht rcn im'oc l'vcl'hod ,"OOI' ol'ang-octans in hun g'l'

bied uit te vaardigen . I s dit eenmaal afgekomen , dan mng: 
gehoopt worden,' dat dool' samenwerking V<lll dc genoemde 
Regeel'ingen met de onze de export van ol'nng-oetans uit 

,<leze landen, ~ondel' \'e J'g'unning van Ovel'hcidswcge~ althillls 
ln verzamelingen, niet meel' voor zal k,0111 el1 , 

\Vat deze \-e1'gunning'cll betreft. dienE' nog', dat deze dool' 
-de n Directeur yan Landbouw kunnen "'orden g:cgcY(·n. 
doch alleen voo I' wetenscha.ppelijke doeleinden aan welke 
bepel'ldng streng de hand wordt gehonden. Ook ten aan

z icn van jachtvergunnillg aan bnitenJandsche exped ities 
wordt dezelfde beperking streng' in acht genomen, 

Hetgeen op de7.p wijze dnol' hantee l'Îl1{! \'an de Jacht
Ol',\on nant\C' en de jal!htl'cgelin).!.' \'001' de' huitrnge\\'esif>!1 
reeds bereikt werd , zal niet vel'1ol'cn gaan, 111 <1 ar perder 
be'·estigd en uitgebreid kl1llJ1ell ·worden, als straks die Yer· 
ordeningen dool' de nieuwe jachtwetgeving en de nieu,ye 
dicl'cnbeschermingswetgeying, waal'in jacht en uitvoer \'an 

beschermde diel'en zal geregf'ld worden. zullen zijn ver
vangen. De voorstellen daartoe zijn bij de Regeel'ing in

,gediend en thans 'bij Haar in overweging. 
Een a.fzol1de r]~jk woord moge hier nog' aan de r euze· 

varanen ~cw\jd worden. D('ze diC'I'C'!l l~(lnH'n n11('cn op de 
(·ilanden Komoc1o en R.intja en in een gededte yan het 
kustgebied van West-Flores voor. Beide streken behooren 
tot het gebied van het ZdfbestuUI' van het LandsC'hap 
àlanggal'ai. 

BNloC'Jd Zelfbefltul1I' heeft de vangst WIIl deze varanen 
hillllcn en c1en ultvoC'l' daarvan uit zijn gebied, zonder 
\'{'I'I...'unning Y;lll he! 7.C'LfbestuHt' , Yél·hod(,l1. Tevens heeft 
het ziC'h verbonden die vergunning in geen enkel geval te 
vel'leCnell zonder toestemming van den Gouverneur-Gene
l'allI. Aan deze bepalingen wordt streng de hand gehou
,den ook tegenover buitenlandsche expedities, zood at, VOOl'
zoovel' bekend , de vangst en de ui tvoer van varanen, waar
toe Zelfbestuur en Gouvernement geen toestemming gaven, 
inclC'l'claad ook niet ,"ool'komt. , 

Om nu tcn slotte tot de lJlotip terug te keerf'n, l\iijnheel' 
('1(' \ ~oono;iH('l', zitl uit J,et voorgaande wcl gebleken zijn. 
clnt een uitnoocliging van de Regeering om ontwerp-ordon
nanties in te dienen! betreffende het inste1len van wHdre
sel'nltC'n en beperking van jacht en uitvoer van beseherm
<le diersoorten, niet zoozeer meer nood ig is. Voor het laat
'Ste onderwerp heeft Zij de einc1voorstell en reeds in over
weging, met Iwt OOlIlllCI'k natul1rlUk om die zoo spoedig 
mogelijk bij den Volksl"aad in te dienen . E n wat de an· 

Dl' hl'l'l' Ki è S: l\lijllhcct· de Vool'zittcl'! Ik ;o;ou v~if 

minuten sdlol'sing' wi1l en \'I'ugell, ten einde mct mijn mede
onderteekenaren der motie overleg te k Ullnen plegen over 
de wijziging vnu enkel e woorden del' motie. 

De Voo l' zit ter : Daartegen bestaat geen bezwaar, 

De YC'I'g'[tllcl'ing wordt te 9,15 uur v,lU geschorst en te 
9.22 UUl' \ ' .m, hervIlt. 

De Voo l' zit t er : l\Iijne Heeren, De motie-Kiès c, s. 
(Ond. lUl ) is gewijzigd en luidt thans als volgt: 

).1 [ct Colleg'e "all Gecleleg~erclen\ 

nIJl oOl'deel. dat de bescherming van z.ekere voor de 
wetenschap bel;mg'rijkc natuUI'pt'oducten ,,1811 fn t/na 

en flora ce-n aangelegenheid van gl'uote internationale 
wetenschappelijke beteekenis is, 

noodigt de U,rgeel'ing uit met spoed cle naoelige 
maatregelen te nemen : 
a. voor het ln het leven roepen van eenige z,g. wild

reservaten, 
b. voor strengere beperking C.q. verbod van jacht op 

bepaalde wild soorten en uitvoer van bepaalde wild
soorten en wildprodueten, 

en 'g'aat over tot de orde van den dag" . 

De heer Ki è s: Mi.inhee,· de Voo,·zitter ! Ik ben cr 
wel zeker van te spreken namens alle onderteekenaal's der 
motie en waal's('h ijnlijk ook namens ons geheele College, 
wannccl' ik den gea~hten Rcgeel'ingsgemachtigde hartel ijk 
dank zeg voor de verstrekte in lichtingen en voor de waar
deering. elie ons voorstel van de zijde der Regeering mocht 
te beurt vallen; mede voor de juist eenige dagen ge1eden 
plaats gehad hebhende instel1 ing van het llatuurmonmnent 
.. Piek vall Indrapoera" . 

Uit een en ander blijkt, dat onze Regeering terzake van 
de natuurbescherming reeds veel meer verrichtte dan alge
~lleen bekend is, waEl,)'voor der Regeering van deze plaats 
hulde zij gebracht. 

Na de ontvangen inlichtingen en toezeggingen, zou jk 

mijn motie kunnen intrekken i maar ik geloof, Mijnheer 
de Voorzitter, dat het niet zonder belang is voor den indruk 
naar buiten, dat ons College nadrukkeli jk 'zijn steun uit
spl'eekt voor deze zaak van internationaal wetenschappe
lijke beteekenis. welke juist in dezen tijd in verschillende 
landen zoo bijzondere aandacht heeft. Het is daarom, dat 
ik de motie - gewijzigd. zooals door U, Mi j nheer de Voor-

<tere nnngclegcnhrid hetreft, is Zij de nitnoodiging in ze- zitter. zoojuist is VOOl'l;clezen - zn l handhaven, waartegen, 
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(KIÈS, DIR. LANDB., NIJVERH. EN HANDEL.) 
naar ik meen, de Regeeringsgemachtigde ook geen bezwaar 
heeft. 

Tenslotte nog dit. In de toelichting der motie vestigde 
ik reeds de aandacht op het tot stand komen in Midden
Afrika van het Pare National Albert, waarvan de Com
missie van beheer op 19 October jJ. werd geïnstaUeerd door 
den Koning der Belgen met een persoonlijk uitgesproken 
rede. 

Mijnheer de Voorzitter! Bedoelde commissie bestaat uit 
18 leden, waarvan een derde gedeelte vreemdelingen zijn. 
teneinde, zooals Zijne Masjesteit .zeide, "het internationale. 
karakter te markeeren, dat elke wetens~happelijke instel
ling heden ten dage behoort te hebben". 

Mijnheer de Voorzi tter ! Ik geef der Regeering dringend 
;n overweging het. door België gegeven voorbeeld te willen 
navolgen in een hiel' in te stellen "Commissie voor de bc
schenming der Nederlandsch-Indische natuurproducten", 
welke Haar van advies kan dienen, zoowel voor het be
heer der wildreservat.en als voor de te nemen maatregelen 
inzake jachtvoorschl'iften. uitvoer verbod. enz. Bn dan mo
ge ik hierbij aanbevelen de gedachte, om den heel' Mr. van 
Tienhoven, den bekenden voorzitter van de N ededandsche 
Commissie voor Internationale Natuur-besc hernling te Am
sterdam en liè! van de zoo juist besproken beheers-com
missie van het Parc National Albert, zoomede prof. Der
scheid te Brussel, de voornaamste organisator van bedoeld 
Parc, uit te noodigen voor een bezoek aan Nederlandsch
Indië, om hiel' te zamen met Dr. Dammel'Illan, chef van het 
Zoölogisch Museum en Laboratorium te Bnitenzorg, thans 
reeds correspondent van genoemde Nederlandsche Com
missie, voor zoo ver noodig nog voorlichting te geven voor 
de organisatie der natuUl'bescherming hier. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is hier voor onze Neder
landsch-Indische Regeering een daad van groote beteekenis 
te verrichten! Het mag een gelukkige coïncedentie wor
den genoemd, dat wij alleszins ovel'tuigd mogen zijn van 
de volle sympathie voor deze aangelegenheid van onzen 
geachten Regeeringsgemachtigde voor Landbouw, Handel 
en Nijverheid, van oorsprong een 1andgenoot van wijlen 
den eminenten voorganger in de wereldheweging voor de 
bescherming der oatuUl', Dr. Paul Sarassin . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Bel' nar d, directeur van Landbouw, Nijver
heid ~n Handel: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil begin
nen met te VeI' klaren dat ik natuurlijk niet het minste bc
zwaar tegen de gewijzigde motie heb, integendeel, de Re
geering beschouwt haar als een steun voor het werk, dat 
Zij op dit gebied reeds heeft verricht OH nog zul hebben te 
V"errichten. 

Wat de Ncderlandsche Commissie voor Internationale :"<a
tuurbescherming betreft wil ik nog mededeelen .dat de , 
Indi sche Regeering met haar en haar Voorzitter, Mr. Van 
Tienhoven, in contact staat. Indien het noodig blijkt, ook 
in Indië OVel' te gaan tot de instelling van een dergelijke 
commissie, zal de Regeering daartoe mettertijd gaarne 
overgaan. 

(DIR. LANDB., NIJVERH. EN HANDEL, VOORZ .• 
KOESOEMO OETOYO.) 

Op de suggestie van den heel' Kiès betreffende het la
ten uitkomen ·van MI'. Van Tienhoven moet ik opmerken, 
elat ik thans nog niet khll zj:lggen, of deze wensch in ver
vulling zal kunnen gaan. Deze kwestie zal in ieder geval 
in studie worden genomen. 

Den heel' Koesoemo Oetoyo wil ik nog eveu de verze
kering geven, dat bij de aanwijzing van natuurmonumenten. 
altijd natuurlijk in de eerste plaats rekening zal w.orden. 
gehouden met de behoeften van den landbouw, hetgeen tot 
nu toe trouwens steeds is geschied. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De gewijzigde motie-Kiès c.s. (Ond. n~) wordt zondel" 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De V 0 0 r zit tel': A a n d eo r dei s d e III 0 t i e
Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 c.s. i n zak e het 0 p t r ed e 11 

tegen nationalistische vereelligingen 
(Ond. 94) . 

Deze motie is zooeven reeds vool'ge]ezen . 
Alvorens haal' in bespreking te brengen vestig ik er de 

aandacht op, dat dc strekking van deze motie uitslnitend 
is het stellen van een vraag aan de Regeering. Ik verzoek 
den leden van dit College dus uitdrukkelijk, zich bij de 
bespreking van den vorm, waarin deze vraag zal worden 
gesteld, niet op zijpaden te begeven en de zaak, waaroj) 
de vraag betrekking heeft, niet zelf in behandeling te 
nemen. Het oogenuHk is daal·toe nog niet geëigi'nd. 

De heel' IC 0 esa e m 0 0 e toy 0 : :Mijnheer de Voor
zitter! Gelijk in de motie duidelijk staat uitgedrukt, heb
ben de gebeurtenissen, die tengevolge van het optreden 
van besmur en politie den laatsten tijd hebben plaats ge
vonden, eenige ongerustheid verwekt. ~Ien weet niet, wat 
tot deze massale actie eigenlijk aanleiding heeft gegeven 
en men is eveneens onkundig van de bedoeling, die de R e
geeritig met een en ander heeit. Is deze actie alleen ISC
richt tegen de P . N. 1., de Partij N asional Indonesia, of is 
het de bedoeling van bestuur en politie, ook de meest ge
matigde lnlandsche vereenigingen onder zekere contróle te 
stellen Y 

l\1en is er zóó ongcrust OVC1', lUünh ccl' de VOOl'zjttel~ d;Jt 

men erover heeft gedacht ter zake ook openbare vergade
ringen te beleggen; maal' ik hoop, dat het ons is gelukt 
voorloopig die vergaderingen, die in de bestaande situatie 
maar vertroebeling zouden kunnen veroorzaken, te vOot'

komen . Nu weten wij wel, dat door ons medelid, den h eel' 
Miudenuorp, over deze aangelegenheid een vraag tul ue 
Regeering is gericht, een vraag, die wij in algemeenen zin 
wel kUDnen onderschrijven, maar wij vreezen, Mijnheer de 
Voorzitter, dat bet antwoord van de Regeering daarop zal 
komen in den tijd, waarin wij het heel druk zullen hebben 
met de behandeling van de suppletoire begrooting. Daarom 
hebben wij het noodig geacht de Regeering te verzoeken 
voor of op den dag der opening van de tweede zjtting van 
den Volksraad zich ter zake duidelijk uit te spreken. 



185 

17de VERGADERING - VRIJDAG 3 JANUARI 1930. 

Motie·Koesoemo Oetoyo c.s. betreffende het optreden tegen nationalistische vereenigingen. 

(FRUIN, VOORZITTER, BRUINEMAN.) 
De heer Fr u in: Mijnheer dè Voorzitter I Ik meen, 

dat het niet de bedoeling is om naar aanleiding van deze 
plotseling in ons midden geworpen motie de geheele hou
ding van de Regeering tegenover de P.N.I. te bespreken. 

De Voo l' zit ter: Dat is inderdaad niet aan de orde. 

De heer Fr u in: Ik zal dat dan ook zorgvuldig nala
ten, Mijnheer de Voorzitter, en mij beperken tot deze motie. 
Ik kan beginnen met te zeggen, dat ik in het algemeen 
tegen de motie geen bezwaar heb en dat ik het antwoord 
van de Regeering met zeer veel belangstelling tegemoetzie, 
maar waarschijnlijk om andere reden dan de eerste onder
teekenaar en voorsteller dezer motie, de heer Koesoemo 
Oetoyo. Ik hoop, dat uit dit antwoord moge blijken, dat 
de Regeering is teruggekomen op de vroeger door Haar 
aangenomen houding, en Zij in het vervolg inderdaad krach
tig stelling zal nemen tegen acties als hier bedoel,f. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, waartegen ik bezwaar heb 
is het eerste deel der motie, nl. dat gedeelte waarin ge
sproken wordt van een zekere ongerustheid. Ik meen 
te hebben kunnen waarnemen, dat het optreden van 
de politie - naar ik hoop op last der Regeering -
in g"oote groepen del' bevolking, zoowel inheemsche 
als Europeesche, juist groote gerustheid heeft ge
wekt. ~l:aar, Mijnheer de Voorzitter, ik wil tenslotte 
over een woord niet vallen. Ik wil alleen constateeren, 
dat ik het daarmede uiet eens ben en ik mag er wel aan 
toevoegen, waar hier een vraag van den heer Middendorp 
in debat is gebracht, dat ik van mijn kant ook een vraag 
tot de Regeering heb gericht en wel deze: of de Regeering 
niet eindelijk den tijd gekomen acht dat requisitoir worde 
genomen tegen de P .N.I., n.l. om deze te verklaren als te 
zijn een vereeniging in strijd met de openbare orde. En 
ik heb daar nog een andere vraag aan toegevoegd, nl. of 
de Regeering niet bereid is het vergaderrecht van de P.N.1. 
over geheel Nederlandsch-Indië aan beperkingen te onder
werpen. 

De Voo I' zit ter : Een gedeelte van de rede door 
den geachten spreker gehouden betrof een zaak, die niet 
aan de orde was. Ik verzoek den heet'en derhalve, daarop 
thans niet in te gaan. 

De heer B r u i ne man: Mijnheer de Voorzitter! Niet 
ingaande op dat deel van de rede van den heer Fruin, dat 
niet al1l1 de orde was, kan ik mij aansluiten bij hetgeen 
daarva.n wel aan de orde is .. . ....... . . 

(BRUINEMAN, DE HOOG, VAN HELSDINGEN, 
MIDDENDORP.) 
lijking gevonden in de woorden van den heer Koesoemo 
Oetoyo, en wel daar, waal' hij zei, dat het optreden van 
politie en Justitie een zekere ongerustheid gewekt had. 
Wanneer het inderdaad de bedoeling van deze motie is, 
te zeggen, dat onder de bevolking op het oogenblik een 
zekere ongerustheid zou bestaan dank zij het optreden van 
politie en Justitie, dan ben ik het daarmede niet eens, en 
zou ik, hoezeer ik ook het laatste deel del' motie toejuich 
en gaarne een verklaring del' Regeering te dezer zake zou 
willen hebben, niet vóór de motie kunnen stemmen. 

Ik zou dus gaarne van den voorsteller del' motie de ver
klaring willen hebben, dat zuiks niet de bedoeling is ge
weest met het woord "ongerustheid ". 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter I Ik heb 
deze motie mede-onderteekend om de bewoordingen zooals 
zij daarin zijn gesteld. De toelichting van den heel' Koe
soemo Oetoyo behoef ik dus niet te onderschrijven en on
derschrijf ik dan ook niet. Maar naar aauleiding van het
geen de heer Brnineman heeft gezegd zou ik het volgende 
willen opmerken. De ongerustheid uit zich naar mijn mee
ning, Mijnheer de Voorzitter, op deze manier, dat bij de 
verschillende bevolkingsgroepen allerlei geruchten de rOn
de doen en in vol vertrouwen op de leiding van de Regee
ring en op Haar daden, zoo als Zij ook dezen keer een der
gelijk vertrouwen waardig heeft getoond, wenschen wij 
toch de juiste toedracht van het ingrijpen in deze te weten, 
opdat doordat de waarheid omtrent een en ander bekend 
wordt, de geruchten naar den eenen, of naar den anderen 
kant, aldus de kop wordt ingedrukt. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter I 
Ook ik had eenig bezwaar tegen de formuleering van het 
eerste gedeelte van de motie. Formuleert men de gronden 
voor die ongerustheid op de wijze als de heer De Hoog 
ze heeft omschreven, dan kan ik mij daarmede geheel aan
sluiten. 

Ik zou voorts nog willen opmerken, dat ik niet accoord 
kan gaan met de motiveering van den heer Koesoemo 
Oetoyo waarbij hij de vrees heeft uitgesproken, dat de 
Rcgeering de geheele Inlandsche beweging als 'het ware 
op één lijn stelt met de actie der P . N. I. Doch waar ik 
er volkomen mede accoord kan ,gaan, dat wij zoo spoedig 
mogelijk hieromtrent een uiteenzetting van de Regeering 
krijgen, waarin Zij dus te dezen aanzien de kaarten open
legt, zal ik gaarne deze motie steunen. 

De heer Kerkkamp: Dan blijft er niet veel over. De heer Middendorp: Mijnheer de Voorzitter! 
Gelijk U bekend is, heb ik als lid van den Volksraad, 

De heer B l' U i n e man: ............ n.l. bij hetgeen de gisteren categorische vragen gesteld aan de Regeering, 
heer Fruin heeft gezegd over de ongerustheid, die gewekt waarop ik met belangstelling het antwoord afwacht. 
zou zijn. Met den heer Fruin constateer ik juist, dat het Dat er thans vanuit dit college stemmen opgaan om als 
optreden der Regeering, voor zoo ver mij bekend is, groote college een soortgelijken drang op de Regeering uit te 
gerustheid heeft gebracht . De betreffende zinsnede in de oefenen, beschouw ik als een steun aan mijn streven en 
motie is niet al te duidelijk en heeft een zekere verdnirle· ik zal dus gaarne mijn stem aau deze motie geven. 

Ha.ndelingen. Zittingsjaar 19-29-1930. 
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Motie-Koesoemo Oetoyo c.s. betreffende het optreden tegen nationalistische vcreenigingen. 

(KAN, ROEP, KERKKAMP.) 
De heer Ka n: ~ijnheer de 'Voorzitter! Ik kan in 

aansluiting met het gesprokene door de heeren De Hoog 
en Van Helsdingen vóór de motie stemmen. dus los van de 
toelichting, zooeven door den heer Koesoemo Oetoyo ge
geven. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij 
geheel aan bij de woorden door ons geacht medelid, den 
heer De Hoog uitgesproken en als mede-onderteekenaar 
van de motie stem ik op dien grond voor de motie, los van 
de toelichting, door den heer Koesoemo Oetoyo gegeven. 

De heer K e rkk a om p : Mijnheer de Voorzitter! In 
aansluiting bij hetge~n is gezegd door den eersten onder
teekenaar van de motie, den heer Koesoemo Oetoyo, zou ik 
er de aandacht op willen vestigen - hetgeen gedeeltelijk 
ook reeds is gedaan door mijn ·geacht medelid, den heer 
Middendorp - dat het hier niet alleen betreft de kwestie 
van voorrang van een uitspraak van ons college boven een 
persoonlijke vraag van één der leden, doch dat het hier boven
ilien gaat om een zoo belangrijke aangelegenheid, dat het 
'op onzen weg ligt zoo spoedig mogelijk, hetzij in den 
Voll<sraad, hetzij in dit college, een dergelijke algemeen 
gestelde vraag aan de Regeering te doen. 

Ik stel mij voor, dat de onderteekenaars deze vraag 
hebben gedaan, omdat zij willen weten - zooals ik ook 
gaarne zou willen weten - of het inderdaad noodzakeli}k 
was, dat de Regeering op deze wijze optrad. 

De heer K i è s : Anders had Zij het niet gedaan. 

De heer K e rkk a m p : Ik voor mij, als lid van het 
College, zou gaarne worden overtuigd van de noodzakelijk
heid van een dergelijk ingrijpen, als door de Regeering 
heeft plaats gehad. Wanneer wij op de gestelde vraag 
antwoord heb1len gekregen, zal het ons kunnen blijken of 
deze handelwijze wel volkomen verantwoord was. 

Daaruit volgt dan, dat ik op een heel ander standpunt 
sta dan de heer Fruin, die het ingrijpen r eeds toejuicht, 
zonder te weten op welke gronden het is geschied. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
zitter! Mij willende houden aan Uw rand om deze debatten 

(KOESOEMO OETOYO, BRUINEMAN, FRUIN.) 
niet al t e lang t e maken, heb ik nog slechts een kort woord 
te zeggen. 

Wat de vraag van den heel' Bruineman betreft, geloof 
ik, dat daarop al antwoord is gegeven door den heer De 
Hoog. 

De heer B r u i n e man: Sluit U zich daarbij aan t 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Ik wil nog eens 
verklaren dat er, op welke gronden dan ook, overal onrust 
heerscht. Doch waar het grootste deel van mijn gene.hte 
medeleden zich heeft uitgesproken vóór de motie, geloof 
ik niet, dat ik mij verder in een verdediging daarvan be
hoef te begeven. 

De heer B r u i n e m a. n : Ik wilde alleen verklaren, dat 
ik op grond van de redevoeringen van de heeren De Hoog 
en Roep 'mijn stem los kan maken van de toelichting door 
den heer Koesoemo Oetoyo gegeven en clus vóór zal 
stemmen. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Waar de 
heCl'en onderteckenaren der motie getracht hebben het 
woord "ongerustheid" daarin voorkomende, ieder naar 
eigen opiuie te defiuieeren, zou ik dit woord als volgt wil
len verklaren, dat bij bepaalde groepen van personen het 
denkbeeld bestaat, clat cle toestand. nog erger is dan hij al is_ 

De heer K e rkk a m p : n et t egendeel is waar! 

De motie-Koesoemo Oetoyo c.s. (Ond. 9 4) , wordt zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit t er: Ik verzoek de heer en na sluiting 
van de vergadering in besloten vergadering bij ecn te 
blijven. 

De notulen cler vorige openbare vergadering, die 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt t e 9.41 uur v.m. gesloten. 
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Molie-Koesoemo Oetoyo c.s. betreffende het optreden tegen nat ionalistische vereenigingen. 

(FRUIN, VOORZITTER, BRUINEMAN.) 
De heer l~ r u in : Mijnheer de Voorzitter! Ik meen, 

dat het niet de bedoeling is om naar aanleiding van deze 
plotseling in ons midden geworpen motie de geheele hou.
ding van de Regeering tegenover de P .N.I. te bespreken. 

De Voo r zit ter: Dat is inderdaad niet aan de orde. 

De heer Fr 1I in : Ik zal dat darlook zorgvuldig nala
ten, Mijnheer de Voorzitter, en mij beperken tot deze motie. 
Ik kan beginnen met te zeggen, dat ik in het algemeen 
tegen de motie geen bezwaar heb en dat ik het antwoord 
van de Rcgecring met zeer veel belangstelling tegemoetzie, 
maal' waarschijnlijk om andere reden dan de eerste onder
teekenaar en voorsteller dezer motie, de heer Koesoemo 
Oetoyo. Ik hoop, dat uit dit antwoord moge blijken, dat 
de Regeering is teruggekomen op de vroeger door Haar 
aangenomen houding, en Zij in het vervolg inderdaad krach
tig stelling zal nemen tegen acties als hier bedoeld. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, waartegen ik bezwaar heb 
is lIet eel'ste deel de L' motie, 111. da,t gedeelte waarin ge· 
sproken wordt van een zekere ongerustheid. Ik meen 
te hebben kUlUJen waamemen, dat het optreden van 
de politie - naar ik hoop op last der Regeering _ 
in groote groepen der bevolking, zoowel inh ecmsche 
als EUl'opccschc, juist groote gerustheid heeft ge
wekt. 1\[a81', 1I 1ij nhccl' de Voorzitter, ik w il tenslotte 
over een woord niet vallen. Ik wil alleen constateeren, 
dat jk het dnul'rncde niet eens ben en ik mag Ct' wel aan 
toevoegen, waar hier een vraag van den heer Middendorp 
in debat is gebracht, dat ik van mijn kant ook een vraag 
tot de Regeerillg heb gericht en wel deze : of de Regeering 
niet eindelijk den tijd gekomen acht dat requisitoir worde 
genomen tegen de P .N.I., n.l. om deze te verklaren als. te 
zijn een vc!'C'enigjtq,;' ia sll'ijd met de openbare orde. En 
1k lwb uaat' nog l'e n anûcl'C \Taag aan toegevoegd, 111. Ol 
de R cgecl'ing' niet be l'eid is het vCl'gadcrrccht van de p,N,r. 
over geheel Nederlandsch-Indië aan beperkingen te onder
worpen. 

De Voo I' zit ter: Een gedeelte van de rede door 
den geachtcn spl'ekcl' gehouden betrof een zaak, die niet 
êHlIl de orde was. Ik vel'zoek den heeren derhalve, daarop 
thans uiet in te gaan. 

De heel' B I' U in c m 11 n : ~Iij'nhecr de Voorzitter! i\ict 
jngaunde ,op dnt deel Villl de rede van Jen heel' I.~'rllil\ dat 
ni et aan de o l'de wns, kan ik mij aansluiten bij hctgrel1 
daaL'van wc l Hall de orde is .......... . . 

(BRUINEMAN, DE HOOG, VAN HELSDINGEN, 
MIDDENDORP.) 
lijking gevonden in de wool'den vun den heer Koesoemo 
Octoyo, en wel daar, waar h ij ze i, dat het optreden van 
politie en Justitie een zekere ongerustheid gewekt had. 
W anneer het inderdaad de bedoeling van deze motie is, 
te zeggen, dat onder de bevolking op het oogenblik een 
zekere ongerustheid zou bestaan dank zij het optreden van 
politie en Justitie, dan ben ik het daarmede niet eens, en 
zou ik, hoezeer ik ook het laatste dcel der motie toejtrich 
en gaarne een verklaring der Regeering te dezer zake zOt\ 
willen hebben, niet vÓÓr de motie kunnen stemmen. 

Ik zou dus gaarne van den voor'steller der motie de ver
klaring willen hebben, dat zulks niet de bedoeling is ge-· 
weeRt met bet woord "ongerustheid)Jo 

De heer D e Hoo g : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb' 
deze motie mede-onderteekend om de bewooriüngen zooals 
zij daarhl zijn gesteld. De toelichting van den heer Koe
soemo Oetoyo behoef ik dus niet te onder'schrijven en on
derschrijf ik dan ook niet. Maar nanr aanleiding van het
geen de heer Brllineman heeft gezegd zou ik het volgende 
",jiJen opmerken. De ongerustheid uit zich naar mijn mee
ning, 1\1ijnheer de Voorzitter, op deze maniel', dat bij de 
verschi ll ende bevolkingsgroepen alledei geruchten de ron
dr doen en in vol vertrouwen op de leid in g van de Regee
ring en op Haar daden, zooals Zij ook dezen keer een der
gel ijk verh'onwen waardig heeft getoond, wenschen wij 
toch de jtriste toedracht van het inglijpen in deze te weten, 
opdat doordat de waarheid omtrent een eu ander bekend 
wordt, de geruchten naar den eenen, of naar den a.nderen 
kant, aldus de kop wordt ingedrukt. 

De IJleer Van H e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ook ik had eenig bezwaar tegen de fOl1nuleerÎllg van lret 
eel'ste gedeelte "an de m0tie. Formuleert men de gro~den 
voor die ongerustheid op de wijze als de heel' De Hoog 
ze heeft omschreven, dan kan ik mij daa1'med e geheel nan
sluiten. 

1 k zon voort s nog willen opmel'li"en , dat ik niet accoord 
kan gaan met de moti,·cel'ing van den hec l' Koesoemo 
Ofl toyo waarbij hij de 'Tees heeft uitgesproken, dat de 
RCl!ccl'ing de geheelc Inl andsche bewe,çd ng- als het ware 
op één lijn stelt met de act ie der' P. N.l.Doch waar' ik 
Cl' vollwmcn ll1rde aeeool'Cl knn gaan, dntwij zoo !=\poedig 
mogelijk hi eromtrent een uiteenzctting van de Regeerin g 
krij gen, waa.rin Zij dus te dezen unnzicn de kaarten open
leg't, za l ik gaarne deze moti e steunen . 

Dl' hOl'" Ke .. kkalllp: Dan blijft cr niet veel over. De heer Midd e ndorp: Mijnheer de Voorzitter I 

De hee l" H I' ti i n e IJl a n: .. . ...... . .. n.l. hij hetgeen de 
heel' Fruin heeft gezegd over de ongel'ustheid, d ie gewekt 
zou zijn. Met den hecl' Fruin constateer ik juist, dat het 
optreden der Regeel'ing, voor zoove l' mij bekend is, gl'ootc' 
gerustheid hreft geb r'arht . De l>etreffcnde zinsnede in de 
motie is uiet al te duidelijk en heeft een zekere verduidc-

Handelingen. Zittingsjaar 19'29-1930. 

Gelijk U bekend is. heb ik als lid van den Volksraad, 
g isteren categorische vl'ugen gesteld aan de Regeering, 
waarop ik met belangstelling het antwoord afwac1lt. 

Dat e l' thans vanu it dit college stemm en opgaan om als 
co ll ege een sool·tgelijken dr'ang op de Regeering uit te 
oefenen, beschouw ik als een steun aan mijn streven en 
ik zal dus gaarne mijn stem aan deze moti e geven. 
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17de VERGADERING - VRIJDAG 3 JANUARI 1930. 

Motie-Koesoemo Oetoyo c.s. betreffende het optreden tegen nationalistische vereenigingen. 

(KAN, ROEP, KERKKAMP.) 
De heer K an: Mijnheer de Voorzitter ! Ik kan in 

aansluit ing met het g'esprokene dool' de heeren De Hoog 
en Van Helsdingen vóór de motie stemmen. dus los van de 

. t oelichtin g, zooeven dool' den heer Ko esoemo Oetoyo ge
geven. 

De heer Ro e p: Mijnheer de Voorzitter ! Ik sluit mij 
,geheel aan bij de woorden door ons geacht medelid, den 
heer De Hoog uitgesproken en als mede-onderteekenaa1' 
van de motie stem ik op dien grond voor de motie, los van 
de toelichting, dool' den heer Koesoemo Oetoyo gegevelL 

De heer K e l' k k am p : Mijnheer de Voorzitter! In 
aansluiting bij hetgeen is gezegd door den eersten onde1'
teekenaar van de motie, den heer Koesoemo Oetoyo, zou ik 
er de aandacht op willen vestigen - hetgeen gedeeltelijk 
ook reeds is gedaan door mijn geacht medelid, den heer 
Middendorp - dat het hier niet alleen betreft de kwestie 
van voorrang van een uitspraak van ons college lbo ven een 
persoonlijke vraag van één der leden, doch dat het hier boven
dien gaat om een zoo belangrijke aangelegenheid, dat het 
op onzen weg ligt zoo spoedig mogelijk, hetzij in den 
Volksraad, hetzij in dit college, een dergelijke algemeen 
gestelde vraag aan de Regeering te doen. 

Ik stel mij voor, dat de onderteekenaars deze vraag 
hebben gedaan, omdat zij willen weten - zoo als ik ook 
gaarne zou willen weten - of het inderdaad noodzakelijk 
was, dat de Regeering op deze wijze optrad. 

De heer Ki è s: Anders had Zij het niet gedaan. 

De heer K e rkk a mp: Ik voor mij, als lid van het 
College, zou gaarne worden overtuigd van de noodzakelijk
heid van ecn de l'gelijk ingri jpen, als door de Regeering 
heeft plaat" gehod. Wanneer wij op de gestelde vraag 
antwoord hebben gekregen, zal het ons kunnen blijken of 
deze handelwijze wel volkomen verantwoord was. 

Daaruit volgt dan, dat ik op een heel ander standpunt 
sta dan de hee r Fruin, die het ingrijpen reeds toejnicht, 
zonder te weten op welke gronden bet is geschied . 

De her" Koe s 0 c m 0 0 eta y 0: Mijnheer dP. Voor
zitter! JI U will ende houden aan 'L\v raad om deze debatten 

(KOESOEMO OETOYO, BRUlNEMAN, FRUIN.) 
uiet al te lang te maken, heb ik nog sleehts een kort woord 
te zeggen. 

Wat de vraag van den heel' Bruineman betreft, geloof 
ik, dat daarop al antwoord is gegeven door den heel' De 
Hoog. 

De heel' B l' U i n e man : Sluit U zich daarbij aan I 

De heer Ko e s 0 e moa eta y 0 : I k wil nog eens 
verklaren dat er, op welke gronden dan ook, overal onrust 
heerscht. poch waar het grootste deel van mijn gcne.hte 
medeleden zich heeft uitgesproken vóór de motie, geloof 
ik niet, dat ik mij verder in een verdediging daarvan be
hoef te begeven. 

De heer B l' U in c man: Ik wiluc alleen verklaren, dat 
ik op grond van de redevoeringen van de heeren De Hoog 
en I~oep mijn stem los kan maken van de toelichting door 
den heer Koesoemo Oetoyo gege\'en en dus vóór zal 
stemmen. 

De heel' Fruin: lIIijnheer de Voorzitter! Waal' de 
heeren onderteekenaren der motie getracht hebben het 
woord "ongerustheid" daarin voorkomende, ieder naar 
eigen opinie te definieeren, zou ik dit woord als volgt wil
len verklaren, dat bij bepaalde groepen van personen het 
denkbeeld bestaat, dat de toestand nog erger is dan hij al is. 

De heer IC e l' k kam p : lIet tegendeel is waar! 

De motie-Koesoemo Oetoyo c.s. (Ond. 94), wordt zonder 
h~.ofdelijke stemming aangenomer. 

De Voo l' zit tel': Ik verzoek de heeren na sluiting 
van de vergaderin g in besloten vergadering bjjccn te 
blij ven. 

De notulen der vorige openbare vel'gaded ng, die 
t er inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.41 uur v.m. gesloten. 
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18de VERGADERING - DONDERDAG 23 JANUARI 1930. 

Ingekomen stukken. 

18de VERGADERING. 

Vergaderi)1g van Dond erdag 23 Jan. 1930. 

(BijeenroepingsuUt" 10 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Verkiezing plaatsvervangend 
Voorzitter. - Vrijstelling van invoerrecht voor eenige 
<lhemicaliën (Ond. 8 6 ) . 

Voorzitter: J . W . ~{E1ER RANNEFT 

Tegenwoo rdig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten, 
de heeren: 

Ali l\foesa, Bla8uw, Bl'uillemau, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van H elsdingen, De Hoog, s'Jacob, Kerkkamp, Kan, 
Khouw Kim An, Kiès, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Mid
.o.endo L'p , Ratu Lnngie, Roep, Soejono en Socl\awati. 

De Vo 0 r zit ter: Mijne heeren! Ik open de ver
gadering en heet de twee nieuwe leden van dit College, 
d e lleeren Ratn Langie en rawuw Kim An, van harte 
welkom. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn in gekomen : 
A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen : 

1. Kabinetsbrieven van den Gouverenur-Generaal van 14, 
16 en 17 Januari 1930 Nos. 18, 20 en 31 tel' aanbieding 
van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van de be

palingen ter verzekering van het zoutmonopolie 
(Ond. 100); 

b. een ontwcl'p-ordonnantie houdende eenige voorzie
n1ngcn in YCl'band met de opheffing van de ouder
al'deeling Padang, Tidji, afdeeling Pidië van Gou
vernement Atjeh en Onderhoorigheden (nd. 101); 

c. een ontwerp-a.m.b. v. betreffende het toetreden als 
deelgenoot tot het Weduwen- en Weezenfonds van 
Europeesche militairen beneden deu rang van offi
cier yoor bepaalde categoriën van gepensioneerde 
en gegageerdc militairen van de Koloniale t roepen 
(Ond. 102) . 

De stukken worden of zijn gedrukt. 

2. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 10 
Januari 1930 No. 31 houdende mededeeling van de 
vaststellin g van de ordonnantie tot instelling van een 
landgerecht te Padang (Ond. 84). 

'3. Besluit van den G-ouverlleur-G-eneraal van 7 Januari 
1930 No. 40 houdende benoeming van J . N. Gronthoud 
tot lid van den Raad voor de Scheepvaart. 

4. Als voren van 7 Januari 1930 No. 47 bepalende, dat 
gesubsidieerde bijzondere H.B.S.-en met vijf jarigen 
cursus door den Directeur van Onderwijs en Eeredienst 
kunnen worden aangewezen, als bevoegd om aan haar 
leerlingen een einddiploma uit t e reiken hetwelk in 

Ned.-Indië gelijkwaardig is aan dat van de openbare 
H.B.S.-en. 

5. Als voren van 7 Januari 1930 No. 48 'bepalende, dat 
gesubsidieerde bijzondere Vool'bereidende Onderwijs
afdeelingen B der Algemeene Middelbare School door 
den Directeur van Onderwijs en Eeredienst kunnen 
worden aangewezen als bevoegd om aan haar leer- . 
lingen een einddiploma uit te r eiken, hetwelk in Ned.
Indië gelijkwaardig is met dat van de openbare Voor
bereidend Hooger Onderwijs-afdeelingen B der A1ge
meene Middelbare School. 

6. Als voren van 7 J anuari 1930 No. 49, bepalende, dat 
gymnasiumafdeelingen van gesubsidieerde lycea door 
den Dil'ectetu' van Onderws en Eeredienst kunnen wor
den aangewezen als bevoegd om aan haar leerlingen 
een einddiploma uit te reiken, hetwelk in Ned.-Indië 
gelijkwaardig is met dat van de openbare gymnasia in 
Nederland. 

7. Als voren van 8 Januari 1930 No. 9 houdende machti
ging, krachtetls art. 105 l.S. tot het doen van de in 
bedoeld besluit vermelde uitgaven. 

8. Als voren van 8 Januari 1930 No. 22 hondende goed
keuring van de statuten van de Stichting "Museum 
van Beelclende Kunsten" te Batavia en benoeming 
van cle leden der Commissie van Beheer van genoemde 
stichting. 

9. Als voren van 13 Januari 1930 No. 12 tot het verleenen 
van studieopdl'acht naar Nederland aan R. A. A. Soe
jono, R. A. A. Tjakranigrat en R. 1. F. Wenas. 

10. Als voren van 14 J anuari 1930 No. 2x tot interneering 
van den daarin genoemden persoon. 

11. Als voren van 14 Januari 1930 No . 31 tot wijziging en 
aanyulling van den "Staat van standplaatsen, waar 
cen standplaats toelage wordt genoten". 

De snb 2 t/ m 11 genoemde stukken worden 
ter inzage gelegd t er secretarie van den Volks
raad. 

B. De ,"olgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 

1. Schrijven van het Volksraadsstemkantoor van 9 J a
nuari 1930 No. A 49/ 1/ 2 ter aanbieding van een af
schrift van het proces-verbaal zijner openbare verga
dering van Bdezer. 

2. Schrijven van het Volksraadsstemkantoor van 16 Ja
nuari 1930 ter aanbieding van een verbeterd afschrift 
proces-verbaal zijner openbare vergadering van B dezer. 

3. Schrijven van den Directeur van Binnenlandsch Be
stnur van 8 Januari 1930 No. A.I. 27/1/3 t er aanbie
ding van een vervol gverslag van den stand der her
vormingen in het Gouvernement Soerakm·ta over 1928. 

4. Schrijven vfln den Adviseur voor de Decentralisatie 
ter aanbied ing van een exemplaar van het rapport 
naar aanleiding van zij n studiereis naar Britsch-Indië. 

5. Schrijven van het hoofdkantoor van den Mijnbouw 
van 14 J anuari 1930 No. 282 houdende mededeeliug 
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18de VERGADERING - DONDERDAG 23 JANUARI 1930. 
Ingekomen stukken. - Verkiezing plaatsvervangend Voorzitter. - Vrijstelling van 

invoerrecht voor eenige chemicaliën. . 

(VOORZITTER.) 
van de resultaten der Goud- en zilvermijnen in Ben
koelen over de maand December 1929. 

6. Mededeeling van Prof. Ir. P. N. Max van 15 Janu ... ri 
1930 No. 3147/30, dat hij als tijdelijk waarnemend 
hoofdinspecteur der Staatsspoor- en tramwegen is 
opgetreden. 

7. Adhaessiebetuigingen van de regentschapsraden Ma
djalengka en Pandeglang met het hesluit van den 
stadsgemeenteraad Soerabaja, waarbij o.a . aan de 
Regeering werd verzocht om maatregelen te willen 
nemen, welke het mogelijk maken dat spoedig gelijke 
pensioenvoorwaarden voor Europeesche locale ambte
naren tot stand komen als die voor 's Lands burger
lijke ambtenaren. 

8. Motie van een protestmeeting te Tahoena, houdende 
het verzoek aan de Regeering om nietigverklaring 
van de laatstelijk gehouden verkiezingen voor den 
Sangirsehen zelfbestuurder. 

9. Afsehrift van een tot den Directeur van Financiën 
gericht verzoekschrift, gedagteekend Sampang 4 Janu
ari 1930, van Raden Saleha alias Raden Ajoe Moerang
troeno, houdende verzoek om toekenning van onder
stand. 

10. Moties van de Perkoempoelan Kebangsaan Djawa, 
houdende protest tegen de door de gemeente Madioen 
gegeven bevelen, die in strijd zijn met de verordenin
gen van die gemeente, en bezwaar tegen het beheer 
van de aloon-aloon door genoemde gemeente. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

De Voorzitter : Aan de orde is d e v e rkie
zing van ee n plaatsvervan.gend Voorzit
ter van het College van Gedelegeerden. 

Ik benoem tot leden van het stembureau de heeren Kan, 
Blaauw en Soejono en deel ingevolge het bepaalde bij art. 
77 van het Reglement van Orde mede, dat aamvezig zijn, 
mèt den Voorzitter, 20 leden. • 

(KAN, VOORZITTER.) 
Tot stemming wordt overgegaan. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Namens de com
missie voor de stemopneming deel ik U mede, dat nitge
bracht zijn 20 stemmen - waarbij 19 geldige - te weten: 

13 stemmen op den heer De Hoog, 
6 stemmen op den heer Koesoemo Oetoyo en 
1 stem in blanco. 

De Voo l' zit ter : Aangezien de volstrekte meerder
heid van het aantal uitgebracbte geldige stemmen 10 be
draagt, is de heer De Hoog benoemd. 

Aanvaardt de heer De Hoog zijn benoeming1 

De heel' D c Hoog: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo r zit ter: Dau wensch ik den heer De Hoog 
en het College van Gedelegeerden met zijn benoeming tot 
plaatsvervangend Voorzitter van het College geluk. 

Aan de o rd e i s de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot h et verleenen 
van vrijstelling van invoerr ec ht voor 
een i g e c hem i cal i ë n, ben 0 0 d i g d a I s hu l p
middel bij d~ werkzaamheden in fabrie
ken en b ed rijv en (O nd. 8 6 ). 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke st.emtning aangenomen. 

De notuleu van de vorige ver.gadering, die ter inzage 
hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren na afloop der 
vergadering in de commissies te willen bijeenkomen. 

Dc vergadering wordt te 10.12 uur v.m. gesloten. 
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19de VERGADERING - DONDERDAG 20 }'EBRUARI 1930. 

Uitbreiding regelen VOOl" het administratief beheer. - Aanvulling van het K. B. betreffende de Postspaarbank. 

1ge VERGADERIl'iG. 

Ver ga der i n g van Don der dag 20 Feb r. 1930. 

(Bijeenl'oepingsuur 8.30 voormiddag). 

Uitbreiding regelen voor het administratied' beheer 
(Ond. 8~). - Aanvulling Vrul het Koninklijk besluit be
treffende de Postspaarbank (Ond. 90). 

Voorzitt e r: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 
de.heeren: 

.AH Moesa, Blaauw, Bruineman, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdi11geI\, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiè6, 
Koesoemo Oetoyo, KhollW K im An, Mandagie, Middeldorp, 
Ratu Langie, Hoop, Soekawuti en Soejono. 

Aan de orde is de behande l ing van: 
1. De ontwerp-ordonnantie tot uitbreiding 

van de "rege l en voor het administratief 
beheer, voortvloeiende uit de Indische 
Comptabiliteitswet" (St aatsblad 1910 
No. 312) zoo als de zei s ge w ij z i gd b ij ~:I e
morio van Antwoord (Ond.85) . 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(VOORZITTER.) 
2. De ontwerp-ordonnantie tot aanvulling 

van art ik e l 13 va 11 het Kon i n 1 ij k bes I u i t 
van 12 J n I i 1917 No. 50 (I n dis e hSt a a t s b I a d 
No. 672) betreffende de Postspaarbank 
i n Ne d e rl a n: d s e h - I 11 d i ë (Ond. 90). 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder be
raadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter : Mijne heer en ! Ik deel U mede, dat 
ik voor Donderdag 27 Februari a.s. geen vergadering van 
het College van Gedelegeerden heb uitgeschreven. De eerst
volgende vergadering zal dllS over 14 dagen plaats hebben. 
Mocht er dien dag geen gelegenheid zijn de agenda geheel 
af te handeleru, dan kan ook Vrijdag d.a.v. vergaderd 
worden. 

Ik verzoek den leden na sluiting der ver.gadering in 
conunissie bijeen te willen blijven. 

De notulen dilr vorige open bru·e vergadering, die ter 
inza.ge hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vel'gadering wordt te 8.38 uur v,m. gesloten. 
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20ste VERGADERING - DONDERDAG 6 MAART 1930. 

Ingekomen stukken. 

20ste VERGADERING. 

Verga 'dering van Donderdag 6 ~fuart 1930. 

(Bijeenroepingsnur 8.30 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Onteigening eigendomsrechten iJ.. 
Madioen (Ond. 92) . - Voorzieningen in verband met de 
opheffing der onderafdeeling Padang Tidji (Ond. 101) . -
Wijziging van het Vorstenlandsche grondhuurreglement 
(Ond. 103). 

Voorzitter: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, B1aauw, Dwidjosewojo, Frnin, Van Helsdin
gen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesoemo 
Oeto)'o, Khonw Kim An, Mandagie, Middendorp, Ratu 
Langie, Roep, Soekawati en Soejono. 

Regecriugsgemaehtigde: de heer Mühlenfeld. 

De Voorzitter opent de vergadering. 

D Secretaris deelt mede dat zijn ingekomen: 

A. Afschrift vau het schrijven dd. 2 .. Februari 1930 van 
-den heer N. van Zalinge aan den Gouverneur-Generaal hou
dende verzoek om ontheffing van het lidmaatschap van den 
Volksraad per 31 Mei a.s. 

Wordt ter in zage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinctsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 11, 

15, 18, 26, 2ï en 27 Februari 1930 Nos. 14, 21, 2, 10, 
1 en 2 ter aanbieding van : 
a. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging en 

aanvnlling onderscheidenlijk van het Reglement op 
den Postdienst in Nederlandsch-Indië en het Re
glement op den Pakketpostdienst in Nederlandseh
Indië (Ond. 110) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot aanvul li ng van artikel 
60 van het Gestichtenreglement (Ond. 1.1.2); 

c. ecn ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van 
het Europeeseh Onderwijsreglemel1t (Ond. 1.1.3) ; 

d. een ontwerp-ordonnantie tot terugbrenging tot het 
I.Jandsdomein van de particuliere landen Groot 
Kampong Makassar en Harmendaal in het regent
schap Meester-Cornelis (Ond. 114); 

e. een ontwerp-ordonnantie houdende voorzieningen in 
verband met de verplaatsing van de hoofdplaats van 
de onderafdeeling Oost-Ceram (Ond. lU~ ) ; 

f. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling 
van de Hondsdolheid-ordonnantie 1926 (Ond. 116). 

De stukken ziju of worden gedrukt. 

2. Brieven van den lsten Gou vernements Secretaris van 
21 Februari 1930 Nos. 378/Begr. t/m 388/Begr., met bij
behoorende beslniten, houdende de mededeeling, dat de 
afdeellngen I t/m X van de eerste aanvullingsbegroo
ting voor 1930 door den Gouverneur-Generaal in over
eenstemming met den Volksraad zijn vastgesteld. 

3, Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 21 
en 22 F ebruari 1930 Nos. Ix en 23, houdende de mede
deeling, dat vastgesteld zijn : 

a. de ordonnantie ter aanvulling van het Strafwetboek 
met bepalingen tot bestrijding van revolutionnaire 
woelingen (Ond. 6ri ); 

b. de ordonnantie tot aanvulling van artikel 13 van 
het Koninklijk besluit betreffende de postspaarbank 
in Nederlandseh-Indië (Ond. 90). 

4. Besluit van den Gouverneur-G{lneraal van 11 Februari 
1930 No. 13 tot eervolle ontheffing van Mr. D·. J. Jon
geneel als lid van de Com missie voor de financieele 
verhouding. 

5. Als voren van 12 Februari 1930 No. 18 tot eervolle 
ontheffing van Prof. Ir. P. N. Max als lid van de Com
missie van advies voor de l'cglementecring van de uit
voering van openbare werken en houdende benoeming 
in diens plaats van Ir. J. K. Lagerwey. 

6. Als voren van 13 Februari 1930 No. 14 tot bekendma
king door plaatsing in het Staatsblad van Nederlandseh
Indië van het Koninklijk besluit tot vaststelling van 
de wijziging van artikel 18 vfln de Instructie en ver
dere bepalingen voor de Algemeene Rekenkamer in Ne
derlandseh-Indië (Ond. 69). 

7. Als voren van 15 Februari 1930 No. 15 tot overseln-ij
ving van een bedrag van f 565100 van H oofdstuk IJ 
naar Hoofdstuk I der begrooting voor 1929. 

8. Als voren van 19 Februari 1930 Nos. 36 houdende de 
benoeming van den Referendaris Ie klasse J. Scheltinga 
tot hoofdambtenaar ter beschikking van den Voorzitter 
der Organisatie-Commissie. 

9. Als voren van 19 Februari 1930 No. 42 houdende aau
teekening dat de besluiten, waarbij ten behoeve van 
de bewaking' van het tinpark te Tandjong Priok telkens 
3 politieagenten 2dc klasse worden indienstgesteld, ge
acht moeten worden met ingang van 1 Januari 1930 
te zijn buiten werking gesteld. 

10. Als voren vau 20 Februari 1930 No. Ix tot internee
ring van den daarin genoemden persoon. 

11. Als voren van 21 Februari 1930 No. 57 tot wijziging 
van artikel 2 van de "Regeling voor de toekenning van 
wachtgeld aan in Nederlandseh-Indisehen burgerlijken 
dienst zijnde landsdienaren, die tot lid van het college 
van gedeputeerden cener provincie zijn gekozen en dat 
lidmaatschap hebben aanvaard". 
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20ste VERGADERING - DONDERDAG 6 MAART 1930. 
Ingekomen stukken; Onteigening eigendomsrech ten in ~[adioenj Voorzieningen in verband met de opheffing der 

ondcl'aÏdecling Padang rl'idji ;~V\iz i gjng \"au het Vorstenlandsche gl'ondhuul'reglement. 

(VOORZITTER. ) 
12. Als voren van 22 Februari 1930 No. 28 houdende de 

benoeming van A. Mühlenfeld tot lid van de Commissie 

13. 

14. 

voor een Departement van Verkeerswezeu. 
Als voren van 26 Februari 1930 No. 3x tot openbaar
making door plaatsing in het Staatsblad van een w\j

ziging van artikel 2 van het Reglement van Orde van 
den Volksraad en het College van Gedelegeerden 
(Ond. 103 ). 

(VOORZITTER, FRUIN, DWIDJOSEWOJO.) 
w ij z i g d bij M emo ri e van Antwoord, 
St uk 5. 

2. deo n t w e r p-o l' don n a n ti c hou den d e een i
ge voorz i e nin ge n in vC l'b a nd m et de 
op h eff in g van de onderafdeeling Pa
d a n g T i dj i, a f d ce l i n g P i d i ë van h e t 
g 0 u v e r n e JU e n t A t j e hen 0 11 der h oo r i g

h o den (Ond. 101) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon-
Als voren van 27 F ebrnari 1930 No. 33 houdende mach
tiging ingevolge art. 105 1. S. tot het doen van de in 

der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange~ genoemd besluit vermelde nitgave. 

De sub 2 t/m 14 vermelde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kemüsneruing ontvangen bescheiden : 
1. Schrijven van den Commandant der Zeemacht van 12 

Februari 1930 No. P 130/1/40 ter aanbieding van een 
exemplaar van de "Regeling van de bezoldiging van het 
militair personeel der Zeemacht". 

2. Besluit van den regentschapsraad van ~VIeester-Cornelis 

van 25 Januari 1930 No. 137jR.R. om de wensehelijk
heid uit te spreken, dat de Regeering zoo spoedig 
mogelijk overgaat tot het vaststell en ,"an een reglement 
op het vc l'leenen van pensioen aan l1iet-Europeesehc 
locale ambtenaren en aan de weduwen en weczcn di er 
ambtenaren . 

3. Motie van den regentschapsraad van Tasikmalaja betoo
gcnde de wenschelijkheid van opvoering van de grens 
van het minimum belastbaar inkomen tot .f 300 's jaars. 

4. Besluit van den regentschapsraad van Krawallg "an :n 
December 1929 No. R Kw 486/21/1 tel' betuiging van 
adhaesie aan de motie van den l'cgentschapsl'aad van 
Tasikmalaja betreffende de overdracht van de slaeht
on motorrijtuigenbelasting, zoomede de vrllchtautoretri 
butie aan het regentschap. 

5 . Afschrift van ecn verzoekschrift van het hoofdbestuur 
van den Algemeenen Bond van Politiepersoneel in Ne
dcrlandsch-Indië aan den Directeur van Binnenlandseh 
Bestuur en het Hoofd van den Dienst del' Volksgezond
heid houdende klachten over den Gouvernements con
trolccl'end geneesheer te Bandoeng. 

6. Afschrift van een schrijven van de Laras Rubber Es
tates Limited, dd. 12 F ebruari 1930 inzake het ontslag 
van den assistent Rogge. 

Deze stukken worden ter inzage gelegd tOl' sc· 
cretarie van den Volksraad. 

De V oo r zit t e r: A a 11 deo r d e i s d c bch a 11 -

d e lin g van : 
1. d eo n t \V e l' p-o r don n a n tie tot v e r k I a l' i n g, 

dat h e t algemeen nut o nt e i ge nin g 
vordert van d e e i ge ndom s r ec ht e n op 
e c n s tuk g l' 0 n d m et d e d a a rop voo r
kom e nd e b ebo nwin g in d e r es id entie 
Madioen (Ond. 92), zooals d eze i s ge-

nomen. 

De Vo o l' zit ter : A a n d eo l' d e i s d e b e
h a n del i n g van d e o n t w e r p-o l' don n a n tie 
tot \V ij z i gin g v a ti art i k e I 15 va n h e t "V 0 l'

st e n I a n d s e h eg l' 0 lt d h u u r r eg I e m e n t " (Zit
tingsjaar 1928-1929, Ond. 7 8 , Zittingsjaar 1929-1930, 
Ond. l03) zooals d e z e is gewijzigd bij Me
mor i e va n A n t w oor d (Zittingsjaar 1928-1929, 
Ond. 7 8 , stuk 5) e n Not a van IV ij z i g in g (Zit
tingsjaar 1929-1930, Ond. JO:I, stuk 2). 

Ik wil even een kort e uiteenzetting geven vau den stand 
van zaken. Oorspl"ollk c l~jk is het ontwerp ingedi end in het 
zittingsjaar 1928-1929. In de vergadering van het College 
van Gedelegeerden va n 13 December 1928 is daarop een 
amendement ingediend door de heeren Bruineman, Fruin en 
Mandagie (.Zittingsjaar 1928-19~ Ond. 7 8 , stuk 6) . 

De Regeering heeft de aangelegenheid nader overwogen 
en hecft naar aanleiding daarvan bij brief van 24 Januari 
1930 een Nota van Wijzigingen ingedi end. 

Ik stel daarom bij afwezigheid van den heel' Bruineman, 
aan den heer Fruin de vraag, of de voorstellers het amen
dement handhaven dan wel intrekken. 

De heel' Fr u i n: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel niet 
ten volle is tegemoetgekomen aan hetgeen wij hebben ge
vraagd, zijn de wij zigingen, die door de Regeering in het 
ontwerp aangebracht zUn, toch van di en aard, dat wij daar
mede gaarne met erkent elijkheid genoegen nemen en mits
dien ons amendeme~.t intrekken. 

De Voo r zit t e r : lIet amendement-Bruinemall c.s. 
(Zittingsjaar 1928-1929, Ond. 7 8 - stuk 6) is door de 
voorstellers ingetrokken en maakt ·derhalve geen onderwerp 
van beraadslaging meer uit. 

De heel' Dwidj ose wojo: Mijnheer de Voorzitter! 
Bij nota van wijzigi ngen wordt o.m. lid 2 vun het inge-
diende ontwerp nIs volgt gewijzigd: ___ 

,,(2) De minimumprijzen worden telkens na omme· 
komst van een tijdvak van tien achtereenvolgende jaren 
herzien, welk tijdvak kan worden verlengd, indien het 
bij eenbrengen van de voor die herziening Iloodi ge ge· 
gevens zulks noodzakelijk maakt " . 

Tegen de redactie van dit lid heb ik twee bedenkingen: 
l e. over eenkomstig de oorspronkelijke redact.ie acht ik het 
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20ste VERGADERING - DONDERDAG 6 MAART 1930. 

Wijziging van het Vorstenlandsche Grondhunrreglement. 

(DWlDJOSEWOJO, RATU LANGIE, VOORZ., FRUIN.) 
duideJjjkheidshalve noodig, dat tusschen de woorden 
"worden" cn "telkens)1' ingelascht worden de woorden: 
.. behoudens het bepaalde in het volgende lid ", en 

2e. de woorden "kan worden ", bebooren naar mijn be· 
scheiden' meening te worden vervangen door het woord 
.. wordt", aangezien het facultatief stellen van de ver
lenging van het 10-jarig tijdvak, welk begrip immers 
in de uitdrukking .. kan worden" besloten ligt, logisch 
niet klopt met de daaraan verbonden restrictie, n.l. 
.. indien het bijeenbrengen van de voor die herziening 
noodige gegevens zulks noodzakelijk maakt ". Immers 
aan het ingediende ontwerp ligt de bedoeling der Re
geering ten grondslag om mogelijk te maken, dat het 
tijdvak van tien achtereenvolgende jaren - zoo noo
dig - kan worden verlengd, hetgeen volgens de tegen
woordige redactie van art. 15 van het Vorsteulandsche 
Grondhuurreglement uitgesloten is. 

Wanneer nu bij de aanwezigheid van de daaraan verbou
den restrictie bedoelde verlenging niet imperatief doch 
slechts faenltatief wordt gesteld, dan is het niet onmogelijk, 
dat znlks - ondanks de aanwezigheid van die r estrictie, 
zooals zooeven door mij bedoeld - uiet plaats heeft en men 
in dit geval dns denzelfden toestand heeft als vóór de wijzi
ging van meerbedoeld Ud van art. 15 van het Vorstenlandsehe 
Grondhuurreglement. 

Op grond van het vorengaande zou ik de Regeering gaarne 
in overweging willen geven de redactie van lid 2 van art. 15 
van het Vorstenlandsche Grondhnurreglement te willen aan
vnllen en wijzigen zooals door mij is aangegevcn. ,-

Mijnheer de Voorzitter, ik dank U. 

De heer Rat u La n g ie: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou gaarne enkele opmerkingen maken naar aanleiding van 
dit onderwerJl. 

De Voo r zit t cr: Ik maak den heel' Ratu Langie erOJl 
attent, dat ik hem - althans op het oogenblik - het woord 
niet kan vCl'leenen, aangezien hij zich niet als spreker voor 
dit onderwerp heeft laten inschrijven. 

De heer Fr n in : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne een enkel woord willen zeggen naar aanleiding van 
de opmerkingen van den heer Dwidjosewojo. 

Als ik den hccl' Dwidjosewojo goed begrepen heb, beoogt 
zijn eerste opmerking eenvoudig een redactiever'betering i 
zijn tweede opmerking echter, wil daadwerkelijk wijzigin.g 
aanbrengen in de gedachte, die thans is neergelegd in ali
nea 2. 

Mijnheer de Voorzitter! Het komt mij voor, dat hct op 
het oogenblik buitengewoon lastig is om de portée van de 
wijzigingen, die de heel' Dwidjosewojo voorstelt, te beoor
deelen, omdnt, zooaJs bekend is, deze zaak niet opnieuw 
in de afdeelingen is behandeld. Daarom zou ik den he .. r 
Dwidjosewojo wel ernstig in overweging \',,;lIen geven om, 
wanneer het antwoord van den Regeeringsgemachtigdc hem 
eenigszins bevredigt, genoegen te nemen met de redactie, 
zooals die OllS nu is voorgelegd, vooral ook, omdat, zooals 

(FRUIN, RATU LANGIE.) 
de heer Dwidjosewojo heeft kwlnen lezen, die nieuwe re
dactie tot stànd is gekomen met instemming van de Zelf
besturen. 

Komt nu de heel' Dwidjosewojo met een andere redactie, 
dan zou het noodig zijn, de Zelfbesturen opnieuw te raad
plegen. Dit zou ik jammer vinden, daar deze zaak al zoo
lang heeft getraineerd. 

Ik hoop, dat de heer Dwidjosewojo hierin aanleiding zal 
vinden, de tweede door hem voorgestelde wijziging, niet te 
laten doorgaan. 

De Voo r zit ter: Ik geef thans alsnog het woord aan 
den heer Ratn Langie. 

De heer Rat u La n g ie: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
wil beginnen met U mijn excnses aan te bieden, dat ik niet 
den gebruikelijken gang van zaken heb gevolgd, door roi;i 
van te voren als spreker te laten inschrijven. De reden 
daarvan is, dat een Ud van dit college, dat hierin reeds 
langer zitting heeft dan ik, en door wien ik mij van te voren 
had laten inHchten, mij mededeelde, dat men zich indien 
men over een bepaald onderwerp wenscht te spreken, niet 
van tevoren behoeft te laten inschrijven, doch eenvoudig 
als het onderwerp in behandeUng komt, het woord kan 
vragen. Ik bied U daarom bij deze mijn verontschnldiging 
aan voor de fout, die ik begaan heb, Mijnheer dc Voorzit
ter, en betuig U mijn dank voor de clementie, die U betoond 
hcbt om mij in dezen tcrmijn toch nog het woord te ver
leenen. 

Walmeer ik dan overga tot behandeling van de kwestie, 
waarover ik het woord heb gevraagd, zou ik gaarne het vol
gende hierover willen zeggen. 

Ik heb met verwondering de rede van mijn geacht mede
lid den heer Fruill aangehoord, vooral daar, waar de heer 
Fruin heeft gezegd, dat dc portée van de kwestie dool' ons 
geacht medelid, den heer Dwidjosewojo, naar voren ge
bracht, nog zoo moeilijk te vatten is. Die portéc is llilal" 

m.ijn meerring heel eenvoudig. Het gaat n.1. hierom, dat de 
bijeenbrenging van de voor de voorgestelde herziening 
noodige gegevens het noodzakclijk maakt, dat het tijdvak 
van tien achtereenvolgende jaren, na ommekomst waarvan 
herziening van de minimumprijzen is vastgesteld, wordt ver
lengd en dat dit dan ook impC'l'atief wordt ,'oorgesC'hl'evcn. 
Deze kwestie heeft mijn geacht medelid, de heer Dwidjose
wojo, uitvoerig uiteengezet, zoomede de gronden, waarop hij 
dit voorstel heeft gedaan . Ik behoef hierbij dan ook geen 
verdere gronden aan te voeren, omdat naar mijn meening 
de dool' den hcer Dwidjoscwojo aangevoerde voldoende zijn . 

'rhans terugkomende op een ~lndere kwestie door den heer 
Fruin zooeven naar voren gebracht, n.1. dat het misschien 
noodig zal zijn om over deze nieuwe wijzigingen e"entueel 
wederom de Zelibesturen te hOO1'C11, zou ik willen opmerken, 
dat wanneer de voorgestelde wijziging prineipieele punten 
zou bevatten, die in hun strekking, doel en uitwerking een 
principicele verandering van artikel 15 zouden te weeg 
brengen, ik met mijn geacht medelid, den heer Fruin, zou 
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willen meegaan . \ \"aar echter deze wijziging - ook in de kelijk voor in dit stadium van de zaak nog weer opnieuw 
daaraan verbonden consequenties, niets anders zal zij n dan overleg te moeten gaan plegen. 
eon parti colc wijziging, die aan het principe van de zaak Ik meen dus de r edactie zoon Is zij thans dool' de Regee-
niets verandert, zou ik den heer Fl'uin in overweging willen ring is voorgesteld, te moeten handhaven. 
geven aan zijn opmc['king aa ngaande het hoo1'on van de Ik dankU, ~lijnJ1ee l' de Voorzitter . 
ZclfbcstUJ'Cll toch niet een zoodanige kracht toc te kennen, 

dat hierdoor alleen het voorstel van den heel' Dwidjosewojo De heer D w i d j 0 s e w 0 j o : Mijnheer de Voorzitter! 
zou worden teruggenomen. 

Ik dank U, )IUnhcer de Voorzitter . 

De heel' )1 ii h I e n i c id, directeur van B. B.: ~ l ijn· 

hecr de Voorzittcr! De dool' den heel' Dwidjoscwojo wen
schelijk geachte wijzigingen zouden wellicht verbetering 
kunnen beteekenen, in zooverrc, dat althans de eerste door 
hem aangegeven wijz iging een verduidelijking is. Ik meen 
echtcr , dat de bcdocl iJ~ g in de door dc Regeel'ing voorge
stelde I"ctla ct ic, ook yoldoe ndc duidel ijk wordt wccl"g'cg'l! \'cn. 
l[el is hicl'medl': als met zoo\'olo dingen " Ic mieux est sou\'cnt 
t'enn cmi du bi cn ", en dit zou ook hier het geval kunn en 
zij n. De heel' Dwidjosewojo toeh zou will en inlasse hen de 
woorden: "behoudens het: bepaalde in het \'olgcnde lid ", 
Dit moge voll ediger zUn, ;\IijnJlCcr de Voorzitter , doch in het 
volgende lid wordt op zichzelf duidelUk genoeg aan~ege\"('n, 
wat tlc bl'doclin~ is. Daarom g'c loof ik niet, dat de dool' den 
hoer Dwidjosewojo \'Ool'gcstelde wijziging noodzakelijk is. 

Wat de tweede, dool' den heel' Dwidjosewojo voorgesteld e 
wijziging betreft, nl. om de woorden "kan worden ti te ver
vangen dool' het woord IJ wordt u , geloof ik, dat de door de 
Regeerin g gebezigde redact ie dezelfde bedoeling heeit als 
die, welke dool' den heer Dwidjosewojo wordt aangeC"teven, 
n.1. dat in zu lk een geval inderdaad verlenging van het tijd· 
vak zal plaats hebben . Dat hi er wordt gesproken vall "kan 
wOI'den \"{'I'Jengel" is uiteen geschied, omdat in andere ge
vallen geen ve rlengi ng van den termijn kan plaats hebben. 
Alleen n.1. wanneet' de bij eenbrenging van de gegevens voot' 
de herziening het noodzakelijk maakt, kan verlenging plaats 
vinden. 

Intusschen is omt rent de redactie, zooals deze hie l' voor 
o,,~ \igt ()\'er\c1!: ~l' l)\ccgd met de Zelfbestuurders cn deze 
tekst is dool' de Zelfbestuurders goedgekeurd. 

Ik meen dus, dat het alleen reeds uit een oogpunt van 
gocde vormcn trgcnovcl' de Zelfbestuurders noodzakelij k zal 
zijn, dat wannoor een redaetiewijziging wordt aangebracht, 
hieromt rent eerst n uder overleg met die Zelfbestuu l'dCl's 
wordt gep leegd. 

Nu is deze zaak rèeds meor dan ecn janr uanhallg'ig ü l! 

\\ïlal'srhi,jnlijk za l eCII del'g'e lUk over leg wecl' tot vJ'ij gl'ootc 
vcrtl'ag ill ~ aanleiding" geven, El' zullen natuurlijk op de 
gcb t'uikcJüke wijZ(' inli chtingen moeten worden verst rekt en 
bespl'cldngen wordcn gehouden, zoodat op deze munim' on
getwijfeld een n iet onaanzierilijke vertraging in de afdoe
ning van deze kwesti e za l plaats vinden. 

Mijnheer de Voot'zitter! Alhoewel dus tegen hetgeen hiel' 
als wijzi gi ng wordt YOOl'gesteld op zichzelf niet zoo veel 
bezwaar zou behoenlll te bestaan, komt het mij toch beden

Handelingen. Zittingsjaar 1~29----19 3'O. 

Over mijn ccrste bezwaar kan ik gemakkelijk heenstappen, 
doch het tweede bezwaar geldt bij mij zoo sterk, dat ik dit 
niet prijs kan geven. 

31ijnJlCer de Voorzitter! E en van de ·redencn waarom de 
geachte Regeeringsgemach tigde bezwaar heeft tegcn de in

williging van miin verzoek heeft betrekki ng op het weder 
daaruit voortvloeiend overleg met de zelfbestuurders en de 
daaraan verbonden vertraging van de totstandkoming van 
hot ontwerp. 

,Yanne(' l' ik mij ni et vergis, had het overleg dat in deze 
reeds met de zclfbestuut'del's is gep leegd, alleen betrekking 
op den inhoud van het ontwerp, niet op de redactie. Ik 
herinner mij uit den tijd, dat ik nog particulier secretaris 
van den Sultan van Djoejakarta was, dat het nooit gebem'd 
is dat cl' omtrent de een of andere redactie van een ontwerp
ol'donnantie overleg wercl gepleegd, doch wel omtrent de 
hl'dol'lillg' \i.1n een YOOl'stel. 

Xli is de bedol'ling' \ 'a ll di t VOO I'str!, zooa ls wel lluidel.ijk 
is gl'bleken uit de .\Iemo l'i c \ 'i!1l Toelichting, om het moge
lijk te maken, wanneer dit voor het verzamelen van gege
vens in deze noodzaak is, dat het tienjarige tijdvak kan 
worden verlengd met een paar maanden, dan wel met een 
jaar. En deze bedoeling wordt gedekt dool' mijn voorstel 
om de woorden "kan worden" te vervangen door "woedt " . 
IIanclhaaft men echter de uitdrukking ),kan wOl'dou ", dan 
bestaat de kans, dal bij aanwezigheid van de restrictie het tien
jarig tijdvak niet wordt verlengd met een der geliik kort 
tijdvak, doch weder met tien jaat' en a ldus de vastgestelde 
miuimumprijs twintig jaar bLijft gelden. 

Dus bij de dool' de Regeering voorgestelde redaetie kun· 
llen de minimumprijzen gedurende jaren lang onvel'anderd 
blij ven, en dat is het bezwaar, dat ik tegen de regeel'ings
redactie heb. Dit weegt nu bij mij zoo zwaa l', dat, wanneer 
de Regeerillg meent niet te kunnen t egemoetkomen aan mijn 
verlangen, ik tegen de voorgesteldc wijzigin g zal stemmen. 

Ik dank U, Mijnheer de Vool'zittel·. 

De heer F l' U i 11: ~J ijnhce l' do Vool'zittel'! Nog een 
korte opmerking, Ik geloof dut dool' het antwoord van den 
geachten Regeeri ngsgemaehtigde wel is geblekcn) dat het 
standpunt van den heel' Dwidjose\\'ojo en dat van de He
gCCl'ing slechts weinig ui teen loopen. 

H eb ik ZOO even de woordcn va 11 den heer Dwidjosewojo 
goed beluisterd, dan heeft deze zelfs onwillekeurig in ZÜn 
eigen rede ook weer gcbl'lukt de wool'clen "kan wOl'dClt 
verlengd" en daaruit blij kt eigenlijk uI, hoc natuurlijk het 
is, dat deze redactie bij dit art ikel is opgenomen. Ik heb 
zelf den heer D widjosewoj o hOOl'011 zeggen, dat de termijn 
in bijzondere omstandigheden "kan worden verlengd" en 
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hij lmoopte daaraan de conclusie vast, dat daarom i Tl de 
ordonnantie moest staan "wordt verlengd", 

Wat de andere opmerkingen van den heer Dwidjosewojo 
betreft, vooral die waar hij heeft gesproken over zij n er
varingen als particulier secretaris van deu Sultan vau Djok
jakarta, kau ik verklaren groote bewondering te hebben 
voo't de ervaringen, die hij in die functie heeft opgedaan. 

Maar op het oogenblik hebben wij niet zoozeer te makeu 
met die ervaringen van het geachte lid, doch in de eerste 
plaats met de stukken, die ons door de Regeering worden 
aangeboden. Nu lees ik hier uitdrukkelijk, dat de zelfbe
stuurders niet alleen met den inhoud, maar ook met de 
redactie van deze ordonnantie hebben ingestemd en ik ge
loof toch niet, dat het noodzakelijk is, dat ik nu de ecnige 
beu, die h.ier opkomt voor die zelfbesturell. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou gaarne nog een opmerking willen maken naar aanlei
ding van hetgeell de geachte Regeeriugsgemachtigde zoo
even heeft gezegd. 

Heb ik toch zijn woorden goed verstaan, dan heeft de 
geachte Regceringsgemachtigde eigenlijk betoogd, dat het de 
bedoeling is, dat, wanneer het verzamelen van de gegevens 
zulks noodig maakt, de termijn verlengd wordt. Mijnheer 
de Voorzitter ! Ik zie den geachten Regeeringsgemachtigde 
instemmend knikken, dns heb ik hem goed verstaan. Maar 
ik zou toch willen opmerken, dat, wanneer wij de gegeven 
redactie behouden, wij de mogelijkheid openen om dien ter
mijn toch uiet te verlengen, juist, omdat er staat "kan 
worden verlengd". 

De heer Van H e l s di n gen: Ook na de ui tdrukke
lijke verklaring vau den Regeeringsgemachtigde! 

De heer Rat u La n g ie: Wij hebben te doen met wat 
op het oogenblik in de redactie van artikel 15 lid 2 staat. 

De heer F r u in: En met de besprekingen, die hier 
worden gehouden. 

De heer Rat u L a n g ie: Inderdaad hebben wij ook 
te doen met de hier gehouden besprekingen, maar wanneer 
later deze ordonnantie moet worden toegepast, geloof ik uiet, 
dat er velen zullen zijn, die nog eens de moei te znllen nemen 
om de besprekingen hier geleverd weer na te slaan. 

De heer Fr u i 11: Dat is toch wel zeer wenschelijk. 

De heer Ra tuL a n g i e: Ik geef toe, dat dit zeer 
wenschelijk is, maar ik zeg alleen, dat er heel weinig men
schen znllen zijn, die nogmaals de beschouwingen, in het 
bijzonder de belangrijke beschouwingen van den heer Fruin, 
erop zullen nalezen. 

De heer Ki è s : Maar men mag toch verwachten, dat de 
ordonnantie te goeder trouw zal worden uitgevoerd. 

(RATU LANGIE, DIRECT. B. B.) 
De heel' Rat u La 11 g i e : Inderdaad mogen wij ver~ 

wachten, dat met goede trouw zal worden gewerkt en ik 
twijfel daaraan dau ook niet. Waarom de heer Kiès nu in 
dit verband dc woorden "goede trouw" ter sprake brengt, 
begrijp ik niet. 

De heer Ki è s: Omdat U lwijfelde. 

De Voo r zit ter : Ik verzoek den heer Ratu Langie zijn 
rede te vervolgen en niet op interrupties in te gaan. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! 
'Vaar de Regcering het toch eens is met hei idee van den 
heer Dvt'idjoscwojo in de eerste plaats en waar twecdens 
de door dit geachte lid voorgestelde redactie juister de be
doeling weergeeft, omdat met de woorden" wordt verlengd" 
de verlenging imperatief wordt gesteld, zou ik er bij den 
geachten Regeeringsgemachtigde - het spreekt natuurlijk 
vanzelf, beleefd - op willen aandringen de voorgestelde re
dactie wel te willen overnemen. 

De heer lIf ü h I e n fel d, directeur vau B. B.: Mijnheer 
de Voorzitter! Tot mijn leedwezen vrees ik, dat het der 
R<lgeering, ook na de nadere toelichtingen, onmogelijk is om 
in deze richting aan de verlangens der geachte sprekers toe 
te geven. Want de heer Dwidjosewojo heeft wel vermeld, 
wat hem uit zijn ervaringen als particulier secretaris van den 
Sultan vau Djocja bekend was en gezegd dat het bij overleg 
als hier bedoeld eigenlijk meer om den geest dan om de letter 
van de bewoordingen gaat, maar zooals door de gouverneurs 
van Djoejakarta en Soerakarta is medegedeeld is na ge
pleegd overleg met de zelfbestuurders in die gewesten door 
hen te kennen gegeven, dat zij zich kunnen vereenigen met 
de voorgestelde wijziging van het VOl'stenlalldsclIe gl'ond
huurreglement. Ik moet dus aannemen, dat dit betreft de 
wijzigingen, zooals die in den tekst van deze ol'donnanHe 
zijn neergelegd, zoodat nadere wijziging wel degelijk zou 
Hoodig maken een nieuw overleg. 

Wat betreft de woorden waarom het hier gaat, in het ar-
tikel is duidelijk gezegd ......... . 

"welk tijdvak kan worden verlengd, indien het bijeen
brengen van de voor die herziening noodigc gegevens 
zulks noodzakelijk maakt". 

Het is toch wel bijna niet te veronderstellen, dat, indien 
de nood zak e I ij k hei d gebleken is, dat de termijn 
verlengd wordt, men niet tot deze verlenging zou overgaan. 

Ik herhaal, dat dit toch wel bijna ondenkbaar is; een der
gelijk verzuim ZQU n.l. alleen kunnen plaats vinden, indien 
op een gegeven moment zeer groote fouten willens en wetens 
zouden worden gemaakt en met dc gebleken lloodzakelijkheid 
tot verlenging geen rekening gehouden wu worden. 

In dit verband komt het mij voor, dat zooals de redactie 
thans is, het gevaar werkelijk slechts denkbeeldig is en om
dat bepaalde noodzakelijkheid tot verandering niet bestaat, 
meen ik de bestaande redactie te moeten handhaven. 
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De Voo r zit ter: De beraadslagingen over di tonder· '1' e ge n stemmen de heeren: Ratn Langie, Koesoemo 
werp zijn gesloten en wij kunnen thans tot stemming over- Oetoyo en Dwidjosewojo. 
gaan. 

De leden 3 tot en met 5 van art. 1, art. 1 in zijn geheel, 
Lid 1 van art. 1 wordt zonder hoofdelijke stcmming aan· art. 2 en de gewijzigde ontwerp-ordonnantie iu haar geheel 

genomen. worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

Het gewijzigde lid 2 van art. 1 wordt in stemming ge-
bracht en aangenomen met 16 stemmen vóór en 3 stemm.en De notulen del' vorige openbare vergadering, die ter in-
tegen. zage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

V Ó Ó r stemmcn de heeren: Ali Moesa, Soejono, Roep, 
Mandagie, s'Jacob, Kerkkamp, IChouw Kim An, Van Hels- De vergadering wordt te 8.57 nur v.m. gesloten. 
dingen, Kan, De Hoog, Soekawati, Middendorp, Fruin, 
Blaauw, Kiès en de Voorzitter, 
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21ste VERGADERING. 

Ver g a d cr i n g van Don der dag 13 M a art 1930. 

(BijeenroepingsuUl' 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Bescherming van 's I ... andsbosschcn 
in Singkil (Ond. 7:1 ). - Opcentellheffing op Inkomsten
en Vennootschapsbelasting (Ond. 107) . 

Va 0 rz i ttc r: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met dcn Voorzitter, 19 leden, te wetcn 
de heeren: 

All Moesa. Blaauw, Dwidjosewojo, Fruin, Van HeIsdin
gen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesocmo 
Oetoyo, Khonw Kim An, lIlandagie, Middendorp, Ratu 
Langic, Roep, Soekawati en Soejono. 

Regeeringsgmnachtigde: dc heel' Bernard. 

De Voorzittcr opent de ' vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven: 

1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Gcneraal van 4 Maart 
1930 No. 25 houdende de mededeeling, dat is vastgesteld 
de ordonnantie tot uitbreiding van de "Regelen voor het 
administratief beheer, voortvloeiende uit de Indische 
Comptabiliteitswet" (Ond. Sii). 

'Vordt tor iU7...age gelegd ter secretarie van don 
Volksraad. 

2. B. G. S. van 8 Maart 1930 No. 61x houdende mededee
lingen betreffende de tinrestrictie. 

Wordt gedrukt. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluit van den regentschapsraad van Indramajoc van 

20 Februari 1930 No. I /R tel' betuiging van adhacsie 
met de motie van den regentschapsraad van Pandeglang 
om bij de Rcgeel'ing aan te dringen op het spoedig in 
het leven roepen van een pensioenregeling voor regent
schapsarnbtenaren en het vormen van een weduwen- en 
weezenfonds. 

2;. :Motie van de Verecniging Kolonisatie Nieuw-Guinea, be
toogende de urgentie van aanleg van een weg van de 
kust tot de Boernistreek om de kolonisatie op Nienw
Guinen te doen slagen. 

Deze bescheiden worden ter i nzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

(KERKKAMP.) 
De Voo r zit t c l' : A a. n cl c 0 r cl c is d e b e

hand e ling van de ontwerp-ordo nnantie 
tot nadere wijzi g in g van de or donnantie 
van 27 A u g u s t us 1917 (St.aatsblad No. 527) b e
t r e f f e u d e bes e bel' min g \. a n 's L a u d s b 0 s
sc h e n J n Sin g k i I (Ond. 7:1 ), z 0 0 a lsd e z e 
g e w ij z i g di s voo l' gcs tel din s tuk 6. 

De heel' K e rkk a mp : )lijnheer de Voorzitter! Om 
goed het gezag te handhaven is een eerste regel, dat men 
zoo min mogel ijk verbiedt en, wanneer men eenmaal ver
boden heeft, het verbod wo streng mogelijk handhaaft. Ieder 
keut deze theorie, maar in de practijk wordt er herhaaldelijk 
van afgeweken. Zoo ook hier, waal' men begonnen is te VOI'

bieden. Wij lezen toch in artikel 1: 

"Het is in het r echtstreeks bestuurd gebied der on
derafdeeung Singkil, afdeeung Westkust van Atjeb, 
gouvernement Atjeh en Onderhoorigheden, binnen door 
het Hoofd van gewestelijk bestuur aangegeven en vol
gens plaatselijk gebruik bekend gemaakte grenzen, ver
b.oden zonder vergunning enz.' J. 

En dan komen later op dat verbod verschillende uitzon
deringen. 

Ik zou de zaak wi lIen omkeeren en willen beginnen met 
ecn en ander toe te staan om dan later te zeggen, in hoeverre 
hetgeen toegestaan is beperkt moet worden. Ik heb daarom
trent enkele punten opgeteckcnd cn heb mij in het algemeen 
den gang van zaken als volgt gedacht. 

Het rooht van de bevolking tot het verzamelen in 's Lands 
bosschen van boschproducten wordt erkend. 

Het Hoofd van gewestelijk bestuur is bevoegd iu overleg 
met het hoofd van den betrokken dienstkring van het Bosch
wezen gedeelten van die bosschen aan te wijzen, waarbinnen 
het kappen van boom en on het verzamelen van boschproduc
ten niet is toegelaten, dan wel aan een \'C'rgnnning is ge
bonden. 

?t'lijnheer de Voorzitter! Ik heb hi erbij gevoegd "uiet is 
toegelaten", omdat het wellicht weuschelijk kan zijn een ge
deelte van die bosschen in het gebergte te behouden met het 
oog op de watervoorziening van het gewest, 

Bij gewestelijke keur wornf'n no grenzen van die bosch
gedeelten vastgesteld en wordt tevens bepaald op welke wijze 
die grenzen in het terrein zullen worden aangegeven. 

Ook hiertegen wordt herhaaldelijk gezondigd. Er wordt 
wel op schrift gesteld, dat in dit of dat gedeelte van het 
bosch niet mag worden gekapt of ingezameld, maar nergens 
staat voorgeschreven, dat de grenzen van dat gedeelte dui
delijk in het terrein moeten worden aangegeven en het spreekt 
toch wel vanzelf, dat men niet all een kan volstaan met iets 
voor te scbrijven, doch dat men ook duidelijk de plaatsen 
moet aangeven waarvoor die voorschriften gelden. 

De vergmmingen kunnen worden beperkt tot met name 
genoemde bosch producten en aan bepaalde voorwaarden wor
den gebonden. 

Voor de vergunningen kan betaling van een vast recht 
worden gevorderd, volgens een door het hoofd van gewes-
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21ste VERGADERING - DONDERD.(\G 13 MAART 1930. 
Bescherming van 's Landsbosschen in Singkil. - Opcentenheffing op Inkomsten

en Vennootschapsbelasting. 

(KERKKAMP.) 
tclijk bestuur in overleg met het hoofd vnn den betrokken 
dienstkring van het Boschwezen vastgesteld tarief. E en 
soort van licentie is hiel' bedoeld, in afwijking dus van het
geen de Regecring voorstelt, n.l., dat naar de hoeveelheid 
verzamelde bosch producten moet worden betaald. 

I\Iijnheer de Voorzitter! Ik zou de zaak willen vereen
voudigen en zeggen, dat personen, die vergunning kregen 
om op voor anderen afgeslotf'n gedeelten bosch producten te 
verzamelen, een bewijs l-::l'ijgcn, dat zij daartoe gerechtigd 
zijn en hen voor dat bewij s, volgens een vaststaand tarief, 
laten betalen. 

De heel' Van 1I e l s din ge n: Dan mogen zij cr dus 
zooveel uithalen a ls zij will en, zonder dat het Land er voor
deel van trekt? 

De heel' K c l' k kam p: Niet zonder dat het Land cr 
voordoet van trekt, want voor die vergunningen moet WOl'

den betaald nopens eell vast tarief. Bovendien zo u ik Cl' 
opmerkzaam op willen maken, dat iu de buitengewesten VOOL' 

bijna alle boschproducten ui tvoelTechten moeten worden be
taald, 

'l'en slotte zou dan evenals bij de door de Rcgeering VOOl"-

gestelde regeling, moeten worden bepaald dat : 
JJgecn betaling is versch uldigd, indien de vergu nning 
uitsluitend wordt verleend voor bepaalde hoeveelheden, 

(DIR. LANDB., NIJV. EN HANDEL, VOORZITTER.) 
De heer B e l' nar d, dh'oeteur van Landbouw, Nijverheid 

en lI.alldel: Mijnh eer de Voorzitter! Ik zou gaarne een 
korten tijd van voorbel'eiclin g VOOl' mijn antwoord willen 
hcbben, indien U mjj zulks kunt toestaan. 

De vergadering wordt te 8.38 UUl' v.m. voor 5 minuten 
geschorst en daarna hervat. 

De heer B e l' nar d, d.ireeteur van J.Jllndbouw, Nijverheid 
en Handel: Mijnheer de Voorûtter! De ervaring opgedaan 
met reeds in \"erking zijnde soortgelijke ordonnanties in an
dere gebi eden in Sumatra en ill Hiouw, heeft geleerd, da t 
de voorgestelà e bepalingen ;Joede result aten kunnen geven. 
Dit is te danken aan het feit, dat dezc ordollnanties ratio
neel en soepel zijn. Art. 2 van de ordonnantie in Riouw 
bijv. is vollwmen gelijkluidend uan art. 1 van de hier voor
gestelde ordonnantie . 
. De Regeering zal echter bij de versch illende ordonnan
ti es, die Zij nog in studie heeft of welke wellicht voor wU
ziging in aanmerking mochten komen, r ekening houden met 
de snggesties van den heer KCl'kkamp. 

Op grond van de ervaring kan ik thans niet anders doen 
dan de ordonnantie, zoonis deze thans luidt, voor aanneming 
aa nbevelen. 

Ik dank U, Mijnheer de Vool·zittcr. 

uitsluitend bestemd voor eigen gebrnik " . De ontwerp-ordonnant ie wordt zonder hoofdelijke stem-
Mijnheer de Voorzitter! Hier krijgt men weder een af- ming aangenomen. 

wijking van het voorstel 
gekeerden zin. Hier zon 
bepalen. 

der Rcgeering, maar dan in om
ik n.l. wèl de hoeveelheden willen 

\Vanneer iemand hout noodig heeft voor eigen geb ruik, is 
dat slechts een gelimiteerde hoeveellleid. Wanneer iemand 
echter handel drijft in boschproducten, is hij geneigd zoo
veel te vervoeren als hij krijgen kan. Daarom lijkt mij de 
door mij voorgestane regeling eenvoudiger als die dool' de 
Regeering voorgesteld. Zij heeft m.i. bovendien het groote 
voordeel, positief te zijn, omdat op den voorgrond wordt 
gesteld het r echt van de bevolking, dat alleen mag worden 
beperkt waar en voor zoover dit noodi g is. 

De Voo l' zit t Cl' : A a n d e o l' d e i s d e bch a 11-

del j n g va 11 deo 11 t w e r pen van t wee 0 r d 0 n
nanti es tot vaststelling van het aantal 
o pee 11 ten 0 n d e l' s e h e i d e n I ij k 0 ]l dca a n
s lag e n in d e inkomst e nbelasting over 
h e t j a a l' 1930 0 nop dca a n S I a ge n i n d c 
vennootschapsbelasting b e tr e kking h eb
ben d e o p tijd vak k e n, w e l k e I' e i n d e val t 
t n s s c h e n 30 J ti n i 1929 e 11 1 J u I i 1930 (Ond. 
J07 - stukken 2A en 2B). 

lIet js niet mijn bedoeling te trachten bij dezo ol'l]on- Deze ontwerp-ordonn anti es wOI'<.1el1 achtereenvolgens ZOI1 -

nautie een wijziging in den dool' mij aangewezen geest te dOl' beraadslaging en zondel' hoofdelijke stemming aange
verkrijgen. Ik heb alleen pl'incipieel de aandacht van de nomen. 
ltegeering op deze aangelegenheid willen vestigen, in de 
I,oop dat Zij hetgeen door mij is opgemerkt zal willen over- Do not.ulen der vorige openbare vergaderin g, di e tel' 
wegen on te goeder liid ertoe zal kunnen besluit en deze en inzage hcb)Jcn gel egen, worden goedgekeurd. 
dergelijke ordonnallties in dien geest te wijzigen. 

Ik dank U, :Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit t e l': Is de Regecl'ingsgemachtigdc be
reid dadelijk te antwoorden ! 

IIundelingen. Zittingsjaar 1929~1930. 

De Voo r z it ter: Ik verzoek den leden, n3 sluiting 
der ver~adel'ing in commi ssie bij een te willen blijven. 

De vergadering wordt te 8.46 uur v.m. gesloten. 
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22ste VEIWADERING - VlUJDAG 21 M.i\ART 1930. 
Regeling van de invordering van belastingen. - 'Vijziging van het EUl'opccsell Ondcrw\isl'cglcmcnt. 

Voorzieningen in verbamI JIlet verplaatsing hoofdplaats ondcl'afdecling Oost-Cerum. 

22ste VERGADERING. 

Vcr ga der i n g va u V rijd a g 21 M a art 1930. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Regeling van do invordering van belastingen (Ond. 98 -
Wijziging van het Europeeseh Onderwijsreglement (Ond. 
J la - Voorzieningen in verband met verplaatsing · hoofd
plaats ondel·afdeel ing Oost-Ceram (Ond. Ui») . 

Voo r zit ter: J. W. MEYER RANNEFT. 

TcgcnwoorJig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
ue heeren: 

Ali 1rloesa, Blaauw, Dwidjosewojo, Fruin, Van IIelsdingcn, 
De Hoog, s'Jaeob, Kan, Kerkkamp, 1<iOO, Koesoemo Oeto)'o, 
Khouw Kim An, Mandagic, Middendorp, Ratu Langic, Roep, 
Sockawati en Soejono. 

De Voo r zit ter: Mijne heeren! Ik open de vergade
ring. De bedoeling van deze vergadering is, zooals bekend, 
lwt afdoen van oenige punten, die naar wij kuullen vermoe
den, onder den hamer zullen doorgaan, vpdat zij niet langer 

vordering van belastingen in Neder
landseh-Indië dOOl· middel van dwang· 
schriften (Ond. 98); 

b. Deo n t wor p . 0 l' don n a n tic tot n a cl e l' l~ 

wijziging van hot EUl'opccsch onderwijs
reglement in verband met de instellin g 
van afzonderlijke aantcckcning~n voor 
nuttige handwerken voor m c isj cs en 
handenarbeid (Oud. U3), 

C. Deo n der w c r p - 0 r don n a n tic, hou den d e 
oenige voorziçnil1gcl1 in vcrband met d e 
vcrplaatsiHg van de hoofdplaats van d IJ 
onderafdeeling Oost-Cc cam ( Molukk en) 
vau Geser naar Boela (Ond. lli». 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zou
dcl' bcraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De notulen del' vorige openbare vCl'gadel'ing, die ter inzage 
hebben gelegen," worden goedgekeurd. 

hlijven liggen dan strikt noodzakelijk is. Voor heden ziju De Voo r zit tel". Ik verzoek den heeren zich thans in 
er dan ook alleen punten op de agenda geplaatst, waarvoor de commissies te begeven. 
geen spreket·s zijn ingeschreven. 

Aan de orde is de behandeling van: De vergadering wordt te 8.33 UU!· v.m. gesloten . 
(I . De ontwerp-ordonnantie tot nadere 

a a n v 1I I I i n g VaD cl è reg eli n g v a 11 d ei i n-
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23ste VERGADERING - VRIJDAG 28 MAART 1930. 

\Vijziging artikel 15 van het Reglement op de Rechterlijke organisatie. 

23ste VERGADERING. 

Vel' g " del' i n g v u n V l' ij dag 28 l\1 a art 1930. 

(Bijeelll'oepingsuur 8.30 voormiddag). 

Wijziging al·tikel 15 van het Reglement op de Rechterliik~ 
Organisatie (Ond. 79). - Bekrachtiging leerungsbesluit 
gemecntel'Rlld Medan (Ond. 97). - Invoering verkiezingen 
voo r gCIllN' llt Ci ad,t'n ~1ClladG en llandjcl'lllasin en wijziging 
samenstelling gemeenleraad Mcnado (Ond. 1~2 ). 

Voo l' zit tel': J. W . MEYER RANNEF'l'. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten de 
llCeren: 

Ali ~llocS{)" Blaallw, Dwidjosewojo, Fruin, Van Hels
dingen , De Hoog, s j Jacob, Kan, Kel'kkamp, Kiès, 1(oe8001110 

Octoyo, 1\ houw Kim All , lUandagie, Middendol'p, Ratu 
Langie, ltoep, Soekawati en Soejono. 

Regccl'ingsgcmach tigdcn de hceren: Ml', Schl'ickc CI1 

CollOn Stuart. 

De Voo l' zit tel': Mijne heereu! Ik open de vergadering. 

Aan de orde is de ontwerp-ordonnantie 
tot a a n v u 11 i n g v. nar t . 15 van het Reg Ie -
m e nt op d e rechterlijke organisatie en 
het b e l eid del' Justitie in Nederlandseh
Indië (Ond. 79). 

])e heel' ]) w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
De bedoeling, die aan deze ontwerp-ordonnantie ten grond
slag ligt, is na. l' mijn inzien het betrachten van de billijkheid 
ten aanzien van de plaatsing van gegradueerde rechterlijke 
ambt"naren bij hun benoeming op de ranglijst. Dit is dui
llelijk geblekcn uit de cerste alinea van de :Memorie van 
rr oe\ich1ing, welke als volgt luidt: 

" Ingevolge het bepaalde in het eerste lid van art. 15 
van het Reglement op de rechterlijke organisatie en 
het beleid der Justitie in Nederlandsch-Indië worden 
gegradueerden bU benoeming tot een ambt bij de rechter
lijke macht - niet behoorende tot de betrekkingen 
bedoeld in artikel 16 van voormeld reglement - op de 
ranglijst gCjlJ1:lntst onmiddellijk na dengene, die van de 
tot een ambt llcl'Zclt'de groep benoemden het laagst op 
die lij .st staa.t. 'l'oepassing van dit voorschrift kan iu 
bijzondere gevallen echter t.ot onbillijkheid leiden". 

Naar aanleiding hiervan is in het Gedelegeel'denvel'slag d~ 
\Taag gesteld, 

"of van de bevoegdheid tot afwijking vall het huidig 
voorsehrirt ook gebruik zal worden gemaakt ten aan
zien van rcehtet'lijke ambtenaren, die tevoren als In
landseh rechtskundige zijn werkzaam geweest", 

JJ ierop heeft de Regeering het volgende geantwoord: 

(DWIDJOSEWOJO, DIR. JUSTITIE.) 
"H et ligt voorshands niet in de bedoeling 0111 van de 

aan den Landvoogd toe te kennen bevoegdheid gebruik 
te maken ten aanzien van l'eehterlijke ambtenaren, die 
tevoren als Iulandsch rechtskundige zijn werkzaam 
geweest. Waal' het voorstel uitslnitend op gegradueerde 
rechterlijke ambten. l'en betrekking heeft, meent de 
Hegeering Haal' antwoord ook overigens tot deze groep 
vun ambtenaren te mogen beperken", 

Mijnheer de Voorzitter! Dit argument van de Regeering 
is mij niet erg duidelijk, want ook de in het Gedelegeerden
verslag gestelde vraag betl'eft slechts gegl'adueel'de rechter
lijke ambtenaren en wel c.liegcllen , die in een bijzonder geval 
vCl'keel'en, waardoor ook zij iu de lel'lI1CIl vaIlen van deze 
voorgestelde bepaling. 

Bedoeld bijzonder geval bestaat n.l. hierin, dat zij tevoren 
den Lande als Inlandseh rechtskundige hebben gediend. 

Daarom zou ik Cl' bij de H.cg'ccl'ing gaarne op willen aan
dringen. om in de voorkomende gevallen ten aanzien va.n 
oud-Inlandsch-l'echtskllndigcn ook gebruik te maken van de 
aan uen Gouverneur-Generaal toe te kennen bevoegdheid, 
zooals die in deze ontwerp-ordonnantie is neergelegd, zij het 
ook niet in dezeltde mate als ten aanzien van gegradueerde 
rechterlijke ambtenaren , die tevoren den Lande als zoodanig 
hebben gediend. Daarbij kan b.V. als richtsnoer worden 
geul'lIikt de bestaande tl'actclllcntsl'cO'clinO' voor de fJ'egra-o 0 0 

dueel'de oud-lnlandsche-reehtskundigon, volgens welke rege
ling de dnur van hun voorpractijk als Inlandsch rechtskun
dige voor de helft in aanmerking wordt gebracht. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Sc h l' i e k e, directeur van Justitie: Het ge
achte lid, de heer Dwidjosewojo vestigt el' terecht de aan
dacht op, dat er ten aanzien van de rangregeling tussehcn 
de reehte1'lijke ambtenaren, clie in dienst zijn getreden als 
meester in de rechten en a.n den anderen kant de rechterlijke 
ambtenaren, die eerst Inlandseh rechtskundige zijn geweest 
en later meester in de rechten zij n geworden, ecn zekere 
I.eune bestaat. Dat erkent de Regeering. 

Nu is in het Gedclegccl'denvcl'slag gevraagd, of de voor
ziening, die op het oogcnblik in ar!. 15 H.O. wordt aange
bracht, ook niet gebruikt kan worden om de lacune, die ik 
zooeven aanduidde, uit dl! wCl'cld le helpen. Dit punt is bij 
de opstelling van de :Memorie van Antwoord overwogen en 
het loek toen betel' om eerst in orde te bl'engen de ranl'ege
Jjng tusschen hen, die als meeste L' in de l'echten hun dienst 
zijn begonnen en los daarvan de andel'e- kwestie te onder
zoeken, Die andere kwestie is in s tudie, Ik heb een oogen
blik gemeend, dat het misschien mogelijk zou zijn om deze 
tcgcl~jkcrtijd tot een oplossing te brengen en dat is de oor
zaak, dat de :àfemol'ic van Antwoord wat langer onderweg 
is gebleven. Bij nader inzien leek het mij toch betel' de bei 
de zaken uit elkaar te houden en de dool' het geachte lid, 
den heer Dwidjoscwojo, bedoelde lacune daarna in behan
deling te nemen. In verba nd daarmede staat ook in de Me
morie van Antwool'd, dat het voo r s h a n d s niet in de 
bedoeling li gt de nieuwe bevoegdheid ten aanzien der In
landsche r echtskundigen te gebl'tlikcll, 
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23ste VERGADEHING - VHIJDAG 28 MAART 1930. 
Wijziging art. 15 van het Reg!. op de Recllterlijke organisatie. - Bekrachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Medan. -
Invoering verkiezingen voor gemeenteraden Menado en Bandjermasin en wijziging samenstelling gemeenteraad Menado. 

(DIR. JUSTITIE, DWIDJOSEWOJO, 'RATU LANGIE.) 
I)e zaak is, zooals ge-,egd, op het oogenblik in studie eu ik 

stel mij voor, dat binnen betrekkelijk korten tijd aan de Re
geering een oplossing zal worden voorgelegd, waarbij het 
misschien mogelijk zal zijn, toch van deze bepaling gebruik 
te maken. Daarop komt de Regeering dan nader terug. 

Het is niet de bedoeling om de zaak waarop het geachte 
lid de aandacht vestigde ter zijde te schuiven, doch zij is 
thans nog niet geheel rij p voor oplossing. Ik stel mij voor, 
dat binnen redelijken tijd in de lacune zal worden voorzien. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter. Ik 
dallk den geaehteu Regeeringsgemaehtigde voor zijn verdui
delijking van de Memorie van Antwoord en voor de toe· 
zegging, als ik het zoo mag noemen, dat de door mij ge
wenschte l'egeling nader onderzocht zal worden. 

(RATU LANGIE.) . 
der, dan blijkeu het precies dezelfde argumentn te zijn. Zoo 
wordt in bet Gedelegeerdenverslag om aau te toonen, dat 
de samenleviug Miuabasisch·inheemseh is, in hoofdzaak aau
gevoerd de homogeniteit van de bevolking ongeaebt de 
staatsrechtelijke indeeling. Indo-Europeaan, Indo-Cbineeseh 
en Minabasser hebben zich dezelfde gewoOllteu eigen ge· 
maakt. In het bijzonder geldt dit voor de Indo·Europeesehe 
en de Minabassisehe groepeu. 

Daar zal geen enkele kenner der plaatselijke aaugelegen· 
beden zijn, die de tbese zal durven aanvecbten, dat tnssebeu 
deze groepen, de Indo-Europeescbe en de inheemsehe, een 
volkomen samensmelting beeft l)laats gehad. 

Men heeft eenzelfde soeieteit, men heeft dezelfde tennis· 
club, mcn komt bij elkaar op bezoek, men trouwt onder el
kander. De heele sociale oriënteering is dezelfde. 

Daar is niets, maar dan ook absoluut letterlijk niets, 
De ontwerp·ordonantie wordt zouder boofdelijke stemming ·waarin die twee groepen in l1enado van elkander verseblÎ· 

aangenomen. len. Zij wonen door elkauder en naast elkander in huizen 
die precies op elkander lijken, waal' de m<latschappe1üJw 
welstand gelijk is. Daar zijn welgestelde Indo·Europeanen 
evengoed als cr we/gestcldo Minahassers zijn; daar zijn Indo· 
l':nropeesehe bnis- en grondbezitters even goed als er lliua· 
hassisehe huis- en grondbezitters ziju, daar Zijll eenvondige 
Indo-Europeescbe vissebers eveu goed als er Minabassisebe 
vissehers ziju. Kortom, verscbillen zijn er niet, men is Me
nadouees. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s de be h a n· 
cl C } i n g v a 11 deo n t wor p·or don n a n tic, h 0 u
dende bekrachtiging van het besluit van 
uen gemeenteraad van Medau van 26 Juni 
1929 No. 178, zoo als dat i s g e w ij z i g d b ij b e· 
sin i t van die n r a a d va u 20 Nov e mb e r d.a.v. 
No. 327, s t rek ken d e tot bet a a n g a a u van 
een geldleeniug (Oud. 97). Met bet vorenstaande heb ik willen betoogeu dat de ge

meente Menado een l1iuahassisch of Menadoneeseh aspect 
beraadslaging en heeft. De ontwerp-ordonnantie wordt zonder 

zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a 11 deo r dei s d e bch a 11-

del i n g van deo n t w er p·o r don 11 a n tie tot 
invoering van verkiezingen voor de ge~ 

meenteraden van llanado en Bandjermn-
sin zoomede 
ste lli ng van 
122). 

tot wij z i gin g van, des a m e 11-

eerstgenoemd co ll ege (Ond. 

De heer Rat u La n g i e : Mijnheer de Voorzitter! In 
het Afdeelingsverslag zijll verschillende suggesties gedaan beo 
treffende de verhouding van de leden van de beide gemeen· 
teraden Bandjermasi n en ~Ienado. 

Ik wil mij in mijn beschouwing bepalen tot den gem.eente
raad van l\{enado die ik uiteraard betel' ken dan de gemeen
te Bandjcrmasin, waar ik nooi t geweest ben. Tegen de vcr
schillende suggesties is aangevoerd geworden het bezwaar, 
dat die suggestie zouden doen breken met het beginsel van 
de Nederlandsehe meerderheid. 

Nu bebben wij de volgende merkwaardigheid bij vergelij· 
king van het Oedclcgeerdcnvel'slag en de l\1emorie van Ant
woord. In het Gedelegeerdenverslag wordt betoogd, dat de 
gemeente l\lcnado en ~linahassiseh-inhcems('h karakter vcr
toont. In de :à1cmorie van Antwoord daarentegen wordt be
toogd dat deze gemeente \Vestcl'sch georiënteerd is. 

Vergelijken wij de voor de twee oogensehijnlijk contro
\ cl'seerende uitspraken aangevoerde argumenten mot elkan-

En nu komt bet merkwaardige. Om te betoogen dat de 
gemeente Menado een Westersche oriënteering heeft, wordt 
aangevoerd, de Enropeesche levenswijze der Inheemschen, 
hnn Europcesehe kleederdracht en hUil Christelijke gods
dienst. Dit is in geeomprimeerden vorm precies betzelfde 
wat ik uitvoerig heb betoogd; immers de eenige conclusie 
uit beide beschouwingen is: daar heeft een absolute assimi.
latie plaats gehad tussehell beide groepen. 

Fixeeren wij dit, dan is het VOOI' iedereen dujdelijk, dat 
wat ik Minahassiseh-Inheemseh, in het bijzonder l1enado
neeseh, heb genoemd, in de l1emol'ie van Antwoord wordt 
genoemd een Westel'sche, ol'iënteering. "I clnu, noem \"H~t 

Wester$che oriënteering, ik heb er vrede mee, in elk geval, 
homogeniteit is Cl' en 11.1. een vVcstel'sch geOl·jënteercle homo
gimiteit. 

In deze vVestersch georiënteerde homogeniteit heerschen 
Westersche opvattingen van hygiëne, huisvesting en maat~ 

schappelijke verzorging. Maar dan is het ook duidelijk, dat 
in deze gemeente elke grond verdwijnt van het behoud van 
een Nederlandsche Il'eerderheid. 

Immers, wil mm,- de gemeente :à1enado omringen met waar
borgen, dat in den gemeenteraad het Westerseh inzicht domi· 
neert, dan vindt men die waarborgen even goed in de 
Minahassisehe gemeenschap als in de Indo·Europeesebe. 

Een beginsel is gemaakt voor de algemeene Darm, in casu 
geldt dit ook voor het beginsel der Nederlandsehe meerderheid 
in gemeenteraden . :àfaal' waar wij met een geval te doen . 
hebben, dat absoluut duidelijk afwijkt van deze algemeene 
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23ste VERGADERING - VRIJDAG 28 MAART 1930. 

Invoering verkiezingen gemeenteraden Menado en Banujermasin en wijziging samenstelling gemeenteraad Menado. 

(RATU LANGIE.) 
norm, daar is het niet rationeel om niet af te wijken van het 
beginsel , dat nergens in een wet of ordonnantie is vastgesteld. 
Wij moeten geen schablonen-werk verrichten. Aan het be
houd van de Nederlandsehe meerderheid ontvalt dus de 
noodzakelijkheidsgrond van de waarborging van den Wester
schen geest in den gemeenteraad van :Menado. Deze waar~ 
borgen vindt men in de lnheemsche leden even sterk als in 
de Indo-Europeesche. 

De zetelverdeeling moet dus getoetst worden aan andere 
overwegingen. Ret aantal ingezetenen van Menado bedraagt 
37.190, verdeeld in: Europeanen 1100, Inlanders 30.000, 
Vreemde Oosterlingen 6090. Kiezers zullen zijn : Europeanen 
200, Inlanders 989 en Vreemde Oosterlingen 925. 

Nemen wij als toetsingsgrondslag het aantal ingezetenen, 
dan zou de verhouding moeten zijn 1 : 30 : 6. Maar nemen 
wij het aantal kiezers als grondslag, dan wordt de verhou
ding globaal 1 : 5 : 4%. 

Wat de belangstelling, geneigdheid en geschiktheid betreft 
om een zetel in den gemeenteraad te vervullen, zal ik niet 
ver van de waarheid af zijn als ik beweer, dat het aantal 
ongeveer gelijk zal zijn. 

Resumeerende kan ik zeggen, dat in Menado alle maat
schappelijke verschillen zijn uitgewischt, alleen de staats
rechtelijke barrière is blijven bestaan. 

Ik heb nu in het bijzonder de aandacht gevestigd op de 
verhouding tusschen de groepen der Indo-Europeanen en 
Menadoneezen. In niet zoo sterke mate geldt ditzelfde ook 
voor de Indo-Chineesche groep. Ook zij heeft zieh grooten
deels opgelost in de samenleving, ook zij heeft zich grooten
deels eigen gemaakt de inziehten en gewoonten van de 
1Ilenadoneesche samenleving, men mag haar noemen 
Westersch georiënteerd of inheemsch-Minahassiseh, dat komt 
voor mij op het zelfde neer. 

Wanneer ik nu tensl ott~ moet komen tot een conclusie, 
dan is dat de volgende: 

Ie. het homogene aspect van de Menado-maatschappij, men 
noem e die nu inheemseh-Minahassisch of Westersch 
georiënteerd, maakt niet noodzakelijk de handhaving 
van het beginsel der Europeesche meerderheid in den 
gemeenteraad van Menado j 

2e. de samenstelling der bevolking en de aantallen kiezers 
der betrokken groepen zou eerder een inheemsche 
meerderheid rechtvaardigen; . 

3e. gevaar voor, wat men wel eens noemt, Ilverinlandsching" 
der gemeente Menado bij een inheemsche meerderheid, 
bestaat niet. 

Waar ik bon uitgegaan van de beschouwing der Menado
maatschappij , wil ik hi er uitdrukkelijk uitspreken, dat ik 
mjj ten aanzien van andere gemeenten door het bovenstaande 
in geenerlei opzicht gebonden acht. 

Op deze overwegingen en met in achtneming van de tra
ditie wil ik der Regeering een bemiddelingsvoorstel aan de 
hand doen, n.l. om de verdeeling der zetels als volgt te doen 
zijn: 5 Enropeesche, 5 Inheemsche en 3 Vreemde Ooster-
]jngen. 

(KlÈS, MANDAGIE.) 
De heel' K i è s: Mijnheer de Voorzitter! In het Gede

legeerdenverslag is door enkele leden de vraag gesteld, ai 
er wellicht aanleiding bestaat om, nu in het stelsel va" 
aanwijzing van leden van beide raden verandering wordt 
gebracht, een deel der Europeesche leden, b.v. twee, voor 
eiken gemeenteraad te benoemen. De Regeering meent in 
Haar antwoord, dat het <lp het oogenblik daar nog niet de 
tijd voor is, want dat de kwestie van de benoeming van een 
aantal gemeenteraadsleden eigenlijk een zaak van princi
pieele beteekenis is, die zich niet leent voor een incidenteele 
behandeling bij een geval als dit. Nu kan ik met dit ant
woord van de Regeering niet instemmen; ik zie in Jletgeen 
gevraagd is in het Gedelegeerden-verslag niet het bepaalde
lijk invoeren van een nieuw principe, maar meer het ge
deeltelijk behoud, namelijk voor wat betreft iets goeds, van 
den nu bestaanden toe,tand. De leden, die in het Ged.
legeerden verslag het voorstel deden, zijn van meening, dat 
in kleine gemeenteraden behoefte bestaat aan een zeker soort 
leden, die zich misschien voor verkiezing niet beschikbaar 
wj]]en stellen; bij algeheele omzetting van het stelsel van 
benoeming in verkiezing zou de kans groot worden, dat 
dergelijke speciale deskundigen, b.v. op financieel of hy
giënisch gebied, niet meer in den raad komen. 

Mijnheer .re Voorzitter! Men is in vI'ij breede kringen 
tot de conclusie gekomen, dat de uitsluitende verkiezing van 
leden voor de gemeenteraden, althans .hier voor Indië en zeer 
zeker voor Kleinere plaatsen, beslist nadeel en heeft. Waarom 
men dan nu bij het omvormen van de samenstelling, of 
liever gezegd van het stelsel voor een paar raden, opzettelijk 
die nadeelen er bij gaat nemen, begrijp ik niet. 

Ik wil voor het moment niet het initiatieJ nemen tot een 
voorstel in deze, Mijnheer de Voorzitter, maar mochten er 
in ons college nog andere stemmen in die richting opgaan, 
Cran wil ik graag nu wel reeds zeggen, dat ik mijn steun 
wil verIcenen aan een eventueele poging om ter zake tot 
een uitspraak te komen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Mandagie: Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats zou ik mijn instemming willen betuigen met het 
voornemen der Regeedng tot invoering van verkiezingen voor 
de gemeenteraden van Menado en Bandjel'masin. 

Voorts ben ik met de Regeering van meerring, dat er geen 
aanleiding bestaat om een deel der Nederlandsche leden door 
benoeming te doen aanwijzen , daal' dit m.i . een verkorting 
beteekent van het recht van cl e gemeente 0111 alle leden van 
haal' raad door verkiezing aan te wijzen. De Regeering 
behoort zich m.i. van elke afwijking van dit stelsel zorgvnldig 
te onthouden. De Regeering geve de gemeente de vr~heid 
alle leden van den Gemeenteraad te verkiezen, later kan dan 
aan de hand van de resultaten, die de aanwijzing door ver
kiezing opgeleverd heeft beoordeeld worden of de regeling 
al dan niet bevredigend werkt. Desgewenscht kunnen er 
dan de noodige wijzigingen en verbeteringen in gebracht 
worden. 

Ik zou gaarne mjjn verdere houding in deze richten naar De heer Ki è s: Dus eerst maar weer de nadeelen mee-
bet antwoord van den geachten Regeeringsgemachtigde. nemen' 
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(MANDAGIE.) 
De heer 111 a n dag ie: Men kan toch eerst de resultaten 

afwachten en wo noodig veranderingen aanbrengen! Staats
bladen worden zoo dikwijls gewijzigd. 

Mijnheer de Voorzitter! Tot mijn genoegen lees ik in de 
Memorie van Toelichting de erkenning door de Regeering 
van de groote belangstelling, die in het bijzonder de inheem
sche en uitheemsche luet-Nederlandsche bevolkingsgroepen 
in . beide gemeenten voor de gemeentelijke aangelegenheden 
toonen, waarom de Regeering dan ook den tijd gekomen aeht 
tot invoering van de verkiezingen voor den gemeenteraad 
over te gaan. 

Omtrent de zetelverdeeling heeft, zooals uit het Gedele
geerdenverslag blijkt, in de commissies geen eenstemuügheid 
geheerscht. Ben ik aan den eenen kant dankbaar, dat het 
aantal leden van den gemeenteraad te Menado is nitgebreid 
en het aantal inheemsche leden grooter en ook het aantal 
zetels voor uitheemsehe niet-Nederlanders met 1 is vermeer
derd, voldaan ben ik nog niet. 

De Regeering zegt in Haar ' Memorie van Antwoord, dat 
Zij zich bij de bepaling van het aantal zetels, zooal. dat in 
het ontwerp voor de beide gemeenten aan de Inlandsehe 
bevolkingsgroep is toegekend, niet uitslnitend doch in hoofd
zaak heeft laten leiden door de aantallen kiezers der ver
schillende bevolkingsgroepen, doch daarbij tevens is uitge
gaan van andere faetoren, als de bestaande gemeentelijke 
structuur, de beteekenis der onderscheiden bevolkingsgroe
pen, de beteekenis van deze gemeenten in vergelijking met 
andere, het aantal candidaten geschikt voor het raadslid
maatschap, dat vermoedelijk beschikbaar zal zijn, de mate van 
belangstelling door de onderscheiden bevolkingsgroepen voor 
gemeenteraadszaken betoond, euz. 

Nn is in het Gedelegeerdenverslag door somuüge leden 
bepleit een uitbreiding van het aantal zetels van 13 tot 15 
in de verhouding 7 : 6 : 2, waarvoor de Regeering blijkens 
de Memorie van Antwoord den tijd nog niet gekomen acht. 
Verder zegt de Regeering: 

"Bij een verhonding toch van 7 Nederlandsehe zetels 
tegen respeetievelijk 6 en 2 Inheemsche en Uitheemsche 
zetels, zou de Nederlandsche meerderheid worden prijs 
gegeven, de beslissing omtrent welk vraagstnk van te 
principieel belang is om incidenteel voor :r.fenado en 
Bandjermasin te worden behandeld " . 

Met mijn geacht medelid, den heer Ratu Langie, wiens 
betoog ik goeddeels kan onderschrijven .... .. ........ .. ...... .. 

De heer F r u in: Welk gedeel te dan niet' 

De heer Man dag ie: Dat zal ik U nog wel nader 
mededeelen. 

Met den heer Ratu Langie geloof ik, dat de Regeering 
niet meer zoo krampachtig aan de Nederlandsche meerder
heid moet vasthouden. Ik ben van oordeel, dat langzamer
hand op plaatsen, waar de omstandigheden zich er toe 
leenen met dezen eisch moet worden gebroken. 

Als voorbeeld neem ik den Minahassaraad, waarin zit
ting hebben 18 inheemsche leden, 1 uitheemsch lid niet
Nederlander ell 4 Europeesche leden. 

Wanneer men nu wu willen beweren, dat de invloed of 
de adviezen van die drie of vier Europeanen niet in de 
beslissingen van den Minahassaraad merkbaar zijn, dan zou 
dat onjuist zijn. 

De heer F r u in: Hoe minder leden, hoe meer invloed' 

De heer Man dag i e: Men moet het, wat de Nederlan
ders betreft, niet zoeken in het aantal, maal' in het moreel 
overwicht. 

De heel' F r u in: Waarom zoekt U het dan wel in het 
aantal? 

De heel' D eH" 0 g: Zoodra het over den gemeenteraad 
gaat draait U de zaak om! 

De heer Man dag ie : MijullCer de Voorzitter! Ik zal 
op de interrupties maar niet ingaan en mijn rede voortzet
ten. 

Ik ben zelf lid van den Minahassaraad geweest en heb 
ook zitting gehad in den gemeenteraad van Menado, welke 
raad ik van de geboorte af heb meegemaakt. Ook de toe
st.anden vóór de totstandkonUng van den gemeenteraad heb 
ik meegemaakt. Er bestond toen een plaatselijke raad en 
men was daarbij uitgegaan van een passarfonds. Dit alles 
heb ik als hoekoem besar en als majoor meegemaakt. 

De heer F r u in: Dus U is eigenlijk de baker geweest' 

De heer Mandagie: Mijnheer de Voorzitter! Het 
gaat hier om een zeer belangrijke kwestie en daarom - hoe
wel ik overigens interrupties van den heer Fruin zeer op 
prijs stel ........ .. .... . 

De Voo r zit ter: Ik stel er niet zooveel prijs op en 
heb liever dat U Uw rede vervolgt. 

De heer Man dag ie : Mijnheer de Voorzitter! Dan 
kom ik nu weer op mijn a propos terug. Ik had het over 
de Nederlandsche meerderheid, waarbij ik opmerkte, dat dit 
beginsel niet zoo strikt moot worden doorgevoerd. Ik vind, 
dat de Regeerin g zich niet 7ÁlO krampachtig daaraan moet 
vasthouden en wil dit nogmaals onderstrepen met het oog 
op het volgende. 

De inheemschen, die zitting hebben in den Minahassaraad 
en in den gemeenteraad van Menado zullen voor onafzien
baren tijd zeker nog wel de goede adviezen van de Euro
peanen - en natnurlijk ook die van de vreemde Oosterlin
gen - ter harte nemen. Zij zullen die voor onafzienbaren 
tijd nog niet van zich schuiven. 

De Regeering heeft zich ook nog geen vaste regeling 
gedacht omtrent de zetelverdeeling, maar ik zou den geach- I 

ten Regeeringsgemachtigde wel willen verzoeken, waar er 
zooveel suggesties tot uiting zijn gekomen in het Gedele
geerdenverslag - en hierbij sluit ik mij aall bij hetgeen mijn 
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geacht medelid, de heel' Ratn Langie heeft bepleit voor wat 
den gemeenteraad van Menado betreft - daaraan wel aan
dacht te willen wijden. 

O~el' Bandjel'musin zou ik ook wel willen spreken, maal' 
ik ben duar tot mijn spijt nog 1100it geweest en dus zal 
ik mij van opmerkingen dienaangaande onthouden. Echter 
zou ik wel de suggestie willeu doen voor Menado de zetels 
in de volgende verhouding te verdeelen : Nederlauders : 
inheemsehen : uitheemsehen = 5 : 5 : 3. Wanneer 
evenwe l ,de Regeering de suggestie om het aantal raadsleden 
,üt te breiden lol 15 overneemt of deze althallS in goede 
aarde valt, zou ik de verhouding willen stellen op 6: 6 : 3. 

lk dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De . beer Kc]' k kam p : Mijnheer de Voorzitter ! Bij 
de behandeling van deze ontwerp-ordonnantie zou ik twee 
wenschen naar voren willen brengen, dezelfde trouwens, als 
waarvoor zoocven reeds de heet'en Ratn Langie, Kiès en 
Mandagie hebben gepleit. 

In de eel'ste plaats zou ik willen spreken ovor de samen
s telling van de beide gemeenteraden, n.1. die van Jtfcnado 
en van Bandjermasin. 

Voor wat betreft de sa mens telling vau den eerstgenoemden 
gemeenteraad, zou ik mij willen aansluiten bij het betoog, 
zooeven door den heet" Hatu J.1angie gellOuden, maat· ik zou 
ook een gewijzigde samenstelling willen bepleiten voot" den 
gemeenteraad van Bandjermasin. 

Deze laatste is n.l. een gemeente met rond 65.000 inwoners, 
waarvan bijna 60.000 inheenlSchen, bijna 4.500 uitheem
schen-niet-Nederlanders en tenslotte 750 Europeanen. 

Voor p laatsing op de kiezerslijst. komen in aanmerking 
van de inheemsehen ruim 5000, van de uitbeemschem-niet. 
Nederlanders ruim 300 en van de Europeanen ruim 200. 

Ntl "'cet ik wel, dat het aantal kiezers op dit oogenblik 
1101-{ geen maatstaf kan zijn voor de samenstellin g Vtlll clen 
gemecntemacl, daar tot nu toe onder de Europeeschc bevol
kingsgroep procentsgewijzc moor personen voorkomen ge
serukt om mede te helpen aan de besturing der gemeentelijke 
llUishouding dan onder de vreemde oosterlingen en de in
hcem!-;(}hcn. Dat de huishouding is ingericht naar 'Yestc l'sch 
model, kan ik toegeven, ~lijnheel' de Voorzitt Cl', ma.ar dat 
de gemeenten - een bewering, die zoo dikwijls wordt mis
bruikt - zouden zijn Westersche enclaves in een Ooslersehc 
maatscllappij, gaat toch zeker voor een dergelijke kleine 
gemeente met een zoo gering aanta.l Europeanen niet op. 
Men zal loch niet willen beweren, dat 750 Europeanen op 
een bevolkin g>isterkt.e van 65.000 zielen een gemeente maken 
tot een \ Ve.sl c l'sche gemeenschap. 

Ik zou clan ook willen \TagCl1: waarom hiermede geen 
rekening gehouden evenzeer als met de zooeven genoemde 
vooralsnog bestaande meerdere geschiktheid van Europeanen 
voor het werk, dat op dit gebied gevorderd wordt! Wat 
zou er voor bezwaar tegen kunnen bestaan voor de samen
stelling van den gemeenteraad de verhouding aan te nemen 
van 7 Europeanen, 6 inheemschen en 2 uitheemsehen , Daar
bij is met beide genoemde factoren rekening gehouden. 

Voorts zou ik in aansluiting op hetgeen zooeven door den 

(KERKKAMP.) 
heer Mandagie in het midden is gebracht de vraag willen 
stellen of ook niet in de regentschapsraden gebleken is, dat 
de weinige Europeesebe leden , die daarin zitting hebben, 
voldoenden invloed hebben op den gang van zaken' Is niet 
gebleken, dat hun adviezen bijzonder worden gewaardeerd' 
Vinden de goede werkers onder hen niet steeds den noodigen 
aanhang onder hun inheemsche medeleden' Mijnheer de 
Voorzitter! Ik geloof, dat al deze vragen bevestigend be
antwoord kunnen worden. Waarom dan zoo krampachtig 
vastgehouden aan het nergens in de wet geformuleerde be
ginsel, dat de meerderheid der leden uit Nederlanders moet 
bestaan ' Een dergelijke samenstelling acht ik goed voor 
grootc cn middelgroote gemeenten en ook voor kleinere ge
meenten met een belangrijke Europeesche bevolkiug - ik 
noem hierbij als voorbeeld Meester-Cornelis en Buitenzorg -
doch stellig niet voör deze beide ge~eenten ManadQ en Ban
djerrnasin. 

Ik zou bovendieu den geachten Regeeringsgemachtigde 
willen Vl'agen: wat zijn eigenlijk de gevaren van een even
tueele overstemming van de Ncdel'landsehe groep door de 
beide niet-Nederlandsche tezamen, of zelfs - zooals in 
Menado mogelijk zou zijn als de samenstelling zou worden 
aangenomen, voorgesteld door den heer &atu Langie - van 
overstemming van de Nederlandscbe groep door de inheem
sche1 Zouden Cl' clan wellich t meer beslissingen in strijd 
met het algemeen belang genomen worden da.n thans het geval 
is' Mijnheer de Voorzitter ! Wij weten het niet, maar er 
is ook geen enkele reden om aan te nemen, dat dit het 
geval zal zijn. Bovendien zal dan do voorzi tter - deze 
is tot nog toe altijd een Europeaan geweest en dit zal zeker 
nog wel lang regel blijven - zijn plicht moeten doen en het 
besluit voor vernietiging moeten voordragen. 

Ik zou voorts aan den Regeerivgsgemachtigde willen 
vl'agen of er 11U nooit eens in clie richtnlg een proef zal 
worden genomen en ot de H.egcet' ing op het standpunt staat, 
dat de zaak nu principieel zoo geregcld is, dat er in alle 
g.emeentell een EUl'opeesche mCCI'dcrheid bestaat, zoodat 
gewacht moet worden tot er over het beginsel is beslist om 
daarna eventueel bet omgekeerde te doen' Mijnheer de 
Voorzitter! Ik geloof niet. dat dit in de bedoeling der 
Hegccring ligt en meen, dat Zij juist gezegd heeft, deze 
kwestie voor elke gemeente afzonderlijk in beschouwing te 
will"n nemen. Waal' dit het geval is, kan cr dunkt mij geen 
bezwaar bestaan om, nu de herziening van de samenstelling 
van twee gemeenten aan de orde is, ook eens na te gaan, 
of nict wellicht aan het beginsel van een Europeesche meer
derheid voor deze beide gemeenten - desnoods bij wijze van 
proef - een einde kan worden gemaakt. 

Laten w~j cens zeggen, dat een dergelljke proef genomen 
wordt en dat het - ik heb geen enkele reden om hieraan 
Ie twijfelen - goed zal gaan, dan zou later ook gedacht 
kunnen worden aan de vorming van kleine gemeenten op 
plaatsen met een talrijke uitheemsche bevolking. Ik noem 
bv. de Chineezen. De bevolkingsgroep, die op zoo 'n kleine 
plaats de meerderheid uitmaakt, heeft dan veelal gemeen
schapsbelangen, die dool' de hoofdzakelijk uit inheemsche 
leden bestaanden regentschapsraad minder goed behartigd 
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kunnen worden. Zou het dan geen voordeel zijn, wanneer 
op een dergelijke kleine plaats een gemeenteraad zou kunnen 
worden ingesteld, hoofdzakelijk /bestaande nit Chineesehe 
leden ! Laten wij eens een voorbeeld nemen van een welva
rende plaats in de buitengewesten, t .W. Bagan Si-Api Api. 
Ik weet niet hoe de omstandigheden daar zijn en of het 
wensehelijk en noodig is daar een gemeenteraad in te stellen, 
maal' gesteld dat dit wel het geval zou zijn, dan zon die 
raad hoofdzakelijk moeten bestaan uit Chineezen. Ik zou der 
Regeering willen vragen, welk bezwaar daartegen zou kun
nen worden ingebracht. Men begrijpe mij goed: Ik wensch 
geen bindenden regel, geldende voor alle gemeenten. Ik wil 
daarentegen zooveel mogelijk differentiatie, zoodat met alle 
plaatselijke omstandigheden ten volle rekening kan worden 
gehouden. 

Wanneel' dan ook voor de beide thans besproken gemeenten 
overwogen wordt, hoe de samenstelling van den gemeenteraad 
het best zou kunnen zijn, geloof ik, dat er geen 
bezwaar tegen kan bestaan, voor de gemeente Menado 
de verhouding vast te stellen, zooals de heer Ratu 
Langie die heeft voorgesteld, nl. 5 : 5 : 3 en voor de ge
meente Bandjermasin 7 : 6 : 2. Daarmede is dan tevens het 
aantal gemeenteraadsleden van Bandjermasin uitgebreid, 
doch het aantal ingezetenen en het aantal kiezers geven 
daartoe alle aanleiding. Het aantal ingezetenen van deze 
laatste gemeente komt ongeveer overeen met dat van de 
gemeenten Mr. Oornelis en Buitenzorg en ook deze beide 
gemeenten hebben een raad, bestaande uit 15 leden. Dat 
de samenste1ling hier anders moet zijn, spreekt vanzelf, om
dat in de gemeenten Meester-Cornelis en Bnitenzorg een veel 
grooter aantal Europeanen aanwezig is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb dus niets anders bepleit 
dan zooveel mogelijk differentiatie, een rekening houden met 
de plaatselijke omstandigheden. Wanneer blijkt, dat voor 
de gemeenten Menado en Bandjermasin een andere samen
stelling gewenscht is, laat men aan bij wijze van proef eens 
nagaan hoe deze in de praktijk voldoet. 

Een tweede punt, dat ik ter sprake zou willen brengen, 
is de zooeven reeds door mijn geacht medelid, den heer 
Kiès, besproken kwestie van verkiezing of benoeming. Een 
ieder, die mijn verleden in den Volksraad kent, weet, dat 
ik aan verkiezing in het algemeen verre de voorkeur geef 
boven benoeming, maar ik haast mij erbij te voegen: niet 
onder alle omstandigheden, in het bijzonder niet voor de 
groep onderdanen-Nederlanders in kleine en zeer kleine ge
meenten. Uitsluitend verkiezing brengt voor een kleine 
bevolkingsgroep, zooals in Baudjermasin, waar 751 Nederlan
ders wonen eenig politiek gevaar mede, gegeven de omstan
digheid, dat de leden van de gemeenteraden kiezers zijn voor 
den Provincialen Raad - in het algemeen gesproken - en 
in dit geval dan alleen, voor den Volksraad. Het politiek 
gevaar, waarop ik doel is, dat uiet de meest geschikte vóór
gaat, maar dat in de eerste plaats gelet wordt op het feit, 
of een candidaat al dan niet is aangesloten bij een bepaalde 
politieke paItij . Ik zou willen vragen of die 751 Europee-
sehe inwoners vaD Bandjermasin zich 
splitsen in allerlei politieke groepjes. 

dan zouden moeten 
Juist in zulk een 

(KERKKAMP, FRUIN.) 
beperkte omgeving verscherpen de tegenstellingen zich zoo 
gemakkelijk. Moet degene, die de kraeht en den wil heeft 
om zich aan de plaatselijke belangen te wijden, worden uit
gesloten, wanneer hij geen aansluiting wil zoeken bij een 
van de politieke groepen of moet hij - en in de praktijk 
komt dat wel eens voor - om zijn doel te bereiken zich maar 
aansluiten bij de groep, die de meeste kansen biedt j Daarbij 
komt - en dat is daareven reeds dool' den heer Kiès gezegd 
- dat heel dikwijls de besten, de llotabelen, zich afzijdig 
houden, omdat zij niets voelen voor politieke aansluiting en 
nog minder voor het persoonlijk geharrewar van een plaat
selijke verkiezing, zooals regel zou zijn op kleine plaatsen 
onder een weinig talrijke groep, waar iedereen iedereen Kent. 
Daarom acht ik het onder bijzondere omstandigheden - dat 
is in kleine gemeenten met een gering aantal Europcesche 
inwoners - gewenseht, een beperkt aantal plaatsen dool' 
benoeming te bezetten. 

Ik zon daarbij, om de gedachten t e bepalen, een ~e\ii'.e 
verhouding willen noemen als zooeven is genoemd door den 
heer Kiès, n.1. 2 van de 7 leden. Uit die verhouding blijkt 
dan tevens voldoende de voorkeur voor verkiezing. Ik ge
loof, dat aan een dergelijke regeling het voordeel is verbon
den, dat men menschen trekken kan, die zich anders met 
beschikbaar stellen, en dat men dus krijgt een betere behar
tlging van de gemeentezaken. En dan zou ik willen vragen, 
wat voor nadeel is aan een dergelijke verhouding tnsschen 
het aantal benoemde en het aantal gekozen leden verbon
den ' Mij dunkt, wanneer wij later ook in andere gemeenten 
een dergelijk aantal benoemde leden zouden zien - dus 
ongeveer in de verhonding van 2 op 7 - dat dan toch het 
totaal aantal benoemde leden zeer gering zou blijven, en. 
dat de invloed van die menschen, verspreid over geheel 
Indië, op de verkiezingen voor den Volksraad nihil, of in 
ieder geval buitengewoon gering zou zijn. Want het betreft 
als regel ongeorganiseerde personen, die zich om allerlei 
redenen niet bij een van de politieke groepen hebben willen 

aansluiten. 
Ik geef dit denkbeeld gaarne aan de Regeering in over

weging. Ik kan mij voorstellen, dat de Regeering zegt, op 
dit oogenblik ter zake nog geen beslissing te willen nemen. 
Toch acht ik de zaak van zoodauig belang, dat ik, evenals 
de heer Kiès, wanneer ik hier in dit college voldoende mede
standers zou kunnen vinden, niet zou aarZelen ter zake een 
voorstel te doen. Laten wij nu eindel.jjk eens breken met 
den regel, dat overal, tot in de kleinste gemeenten toe, alle 
leden door verkiezing moeten worden aangewezen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De beer Fr u i 11 : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
willen beginnen met een enkel woord naar aanleiding van 
de rede van mijn geacht medelid, den heer Ratn Langie. Ik 
moge dan wel aanvangen met te zeggen, dat ik over het 
algemeen zijn rede met groote sympathie en ook met groote 
voldoening heb aangehoord. Want, wat heb ik vooral kunnen 
beluisteren in de rede van mijn geacht medelid' Dat Jlij 
zich stelt op denzelfden grondslag als ik doe, n.l. deze, dat de 
ontwikkeling van de gemeenten moet gaan in Westersche 
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richting en dat het dus in het algemeen wenschelijk - ik der pl~ttige gevoelens, de rede van mijn geacht medelid, 
zou willen zeggen noodzakelijk - is, dat in de gemeenteraden, den heer Kerkkamp. 
ten einde een ontwikkeling in dLe Westersche richting te Mijnheer de Voorzitter! Wanneer men den heer Kerk
waarborgen, een Nederlandsche meerderheid aanwezig is. kamp hoort spreken over de Indische gemeenten, krijgt 
Zoo heb ik dan ook alle vertrouwen, dat de heer Ratu Langie, men inderdaad den indruk, dat wij hier eigenlijk niet meer 
vasthoudend aan dat beginsel, wel zijn amendement zal leven in Nederlandsch-Indië, want wanneer men door den 
indienen voor Menado, maar niet zal ingaan op de suggesties heer Kerkkamp hoort verdedigen de stelling dat waar, 
van dcn heer Kerkkamp, wat betreft de andere gemeente," waar b.v. een sterke Chineesche bevolkingsgroep is, de 
omdat daarvoor niet dezelfde argnmenten gelden als voor ontwikkeling van het gemeentewezen moet gaan in Chinee
Manado. schc richting en daar, waar een sterke zuiver iuheemsche 

Wat nu het door den heer Ratu Langie aangekondigde bevolkingsgroep is, de ontwikkeling van het gemeentewezen 
amendement aangaat, heeft het geacht lid erop gewezen, dus ook in inhecmsche richting zou moeten gaan. 
dat er in Manado bijzondere tocstanden zijn, dat men te 
Manado inderdaad kan spreken van een zeker niet onge
wenschte assimilatie tnsschen de verschillende bevolkings
groepen. Wanneer men daarmede rekening houdt, dan lijkt 
op het eerste gezicht het voorstel van den heer Ratu Langie 
nog niet zoo onaannemelijk. Voor mij ook daarom niet, 
omdat ik Manado nog altijd beschouw als de hoofdstad van 
onze twaalfde provincie, en ik zou b:ijna zeggen : all-een om 
deze sentimentsreden reeds zon ik geneigd zijn, voor het 
voorstel vau den heel' Ratu Langie te stemmen. 

Ik zal dat echter niet doen, Mijnheer de Voorzitter, en wel 
om deze reden: Ik zou den geachten voorstellers erop willen 
wijzen, dat men inderdaad in Menado een heel eind is afge
weken van de tot nn toe bestaande verhondingen, die golden 
voor het aantal leden in onze gemeenteraden ten opzichte 
van de verschillende bevolkingsgroepen. Ik zou dan ook den 
heer Ratu Langie in overweging willen geven bet amen
dement, dat hij thans wil indienen, nog eenige jaren aan 
te honden. 

Mijnheer de Voorzitter! Hieruit blijkt wel, dat ik princi
pieel tenslotte op den duur, speciaal voor deze gemeente, 
met den heer Ratu Langie zou kwmen medegaan, maar ik 
zou den heer Ratu Langie toch nog het volgende willen 
vragen. Is het nu niet beter, dat wij wat Manado betreft 
krijgen een geleidelijken overgang, welke op 'den dnur kan 
voeren tot het door den heer Ratu Langie gewenschte doel j 
Ik ben in die meening versterkt, dank zij de inlichtingen 
die ons geacht medelid, de heer Mandagie, heeft verstrekt 
ten aanzien van den Minahassaraad. 

De heer Mandagie heeft er daarbij op gewezen, dat in 
dien }{inahassaraad zitting heeft een betrekkelijk kleine 
groep van Nederlanders. Die betrekkelijke kleine groep van 
Nederlanders nu, schijnt daal' een geweldigen invloed te 
kUIlllen uitoefenen op de beslissingen van dien raad, waaruit 
wel blijkt, dat inderdaad de invloed en de kracht die uitgaat 
van de Westersche bevolkingsgroep jnist in die streken, toch 
nog wel wat grootel' is, dan de heer Ratn Langie mij heeft 
willen doen gelooven. Wanneer een klein groepje N eder
land ers tot een dergelijken invloed in staat is, blijkt ook, 
hoe gewenscht het is, dat de positie van die groep nog altijd 
een andere is en dat de assimilatie nog altijd niet zoover 
is gevorderd als mijn geacht medelid, de heer Ratu Langie, 
het heeft willen doen voorkomen. 

Ik heb, zooals ik reeds zeide, met sympathie de rede van 
den heer Ratu Langie aangehoord, doch met heel wat min

Handel ingen. Zittingsjaar 192~1930. 

De heel' K e l' k kam p : Dat heb ik in het geheel niet 
betoogd. 

De beer Van Helsdingen: 
gezegd door den heer Kerkkamp. 

Dat is absolnut niet 

De heer F l' 11 in : De heel' Kerkkamp heeft gewezen op 
gemeenten waar veel Chineezen wonen. 

De heer K er k kam p : Ik heb gesproken van Chinee, 
sehe leden van den gemeenteraad. 

De heel' Fr U in: En van een Chineesche meerderheid. 

De heer KeI' k kam p: En van een Chineesche meer
derheid, daar waar de Chineesche groep de stel'ke groep is. 

De heel' Fr 11 in: Dat is precies hetzelfde als wat ik 
zeg. 

De heer K e I' k kam p : In het geheel niet. 

Dc heel' F l' U i n: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil met 
kracht tegen een dergelijke snggestie opkomen. Bovendien 
wil ik el' op wijzen, dat dit vraagstuk te belangrijk is, dan 
dat incidenteel nu, naar aanleiding van deze voorstellen, 
betreffende betrekkelijk kleine gemeenten, een dergelijke 
beslissing genomen kan worden. Ik geloof, dat de heer 
Kerkkamp dat ook niet wenscht want hij wil rekening hou
den met de positie van iedere gemeente afzonderlijk. Doch 
de heer Kerkkamp verli est uit het oog het beginsel, dat de 
ontwikkeling van alle gemeenten hier zal moeten gaan in 
Westersche richting. 

De heer KeI' k kam p: Integendeel. 

De heer F l' U in : Of die gemeenten klein dan wel groot 
zijn, doet er niet toe. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu heeft de heer Kerkkamp en 
ook de heer Kiès nog een ander punt ter sprake gebracht, 
dat ik eigenlijk liever ter sprake had zien gebracht bij een 
andere gelegenheid. Daarom zal ik er dezen keer slechts 
WClllIg over zeggen. Het betreft hier de vraag of het geen 
aanbeveling verdient een deel der leden van de gemeenteraden 
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te laten benoemen. Zooals gezegd, zal ik thans op deze 
kwestie niet diep ingaan. Ik wil alleen even opmerken dat 
de wijze, waarop de heer Kerkkamp deze vraag ter sprake 
heeft gebraeht, mij veel doet denken aaneen oratio pro-domo. 
Het standpunt van den heer Kerkkamp is wellicht begrij
pelijk ; immel'!! de Vrijzinnige Bond telt nu eenmaal weinig 
leden en heeft bij verkiezingen voor den Volksraad niet zoo 
buitengewoon veel kans om vertegenwoordigers in dit college 
te brengen, als wellicht bij benoeming het geval zal zijn. Nn 
heb ik nit het door den heer Kerkkamp gesprokene den 
indruk gekregen, dat juist in de kleine partijen veel eminente 
mannen voorkomen, want de menschen, die door de verkie
zingen in de gemeenteraden komen, zijn wel partijgangers, 
doch behartigen niet zoo in een dergelijke mate de belangen 
van de gemeenten, als de vrienden van den heer Kerkk~mp. 

De heer KeI' k kam p: Dat zijn de notabelen. 

De heel' Fr u in: Blijkbaar zijn de notabelen alleen de 
partijgenooten van den heel' Kerkkamp. 

De heel' K eI' k kam p: Dat heb ik in het geh"el niet 
.gezegd. 

De heer Fr u in : Ik kan van den heer Kerkkamp niet 
begrijpen dat hij, lid en leider zijnde van den Vrijzinnigen 
Bond, op betrekkelijk lossen grond zou propageeren, dat het 
wenschelijk zou zijn om de leden voor verschillende colleges 
door benoeming te doen aanwijzen. 

De heer K e rkk a m p: Het is toch gebeurd. 

De heer F I' U in: Wat mij zelf betreft, Mijnheer de 
Voorzitter, ik laat mij op het oogenblik over dit vraagstuk 
niet uit, het eenige wat ik wil doen is een woord van protest 
te laten hooren tegen de wijze, waarop de heer Kerkkamp 
de zaak hier naar voren heeft gebracht. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Toen ik zooeven 
den heer Fruin aanhoorde in het begin zijner rede, kreeg 
ik hetzelfde gevoel als bij het bijwonen van de laatste op
voering van het tooneelstuk "op proef" in den Dierentuin 
alhier, toen de luie hertog plotseling vlijtig werd. Maar al 
ras bleek mij, dat mijn verwondering eigenli jk geen grond 
had, want de rede van den heer Fruin komt immers hierop 
neer, dat d" heel' Fruin, alhoewel veel sympathie gevoelende 
voor de redeneeringen van den heer Ratu Langie en de 
gronden, waarop die zijn gebaseerd, toch liever zou zien, 
dat dit idee slechts op den duur zou worden verwezenlijkt, 
m.a.w. dat voorloopig de kwestie aan den kapstok wordt 
gehangen. 

Ten overvloede wil ik hiel' verklaren, dat' ik voor het idee 
van den heel' Ratu Langie hen, niet zoozeer, omdat in zijn 
voorstel ook is opgenomen de vermeerdering van het aantal 
leden van mijn groep, maar wel meer, omdat - gelijk de 
heer Ratu Langie gezegd heeft, hetgeen dool' den heel' Fruin 

(KAN, DE HOOG.) 
werd beaamd - er in de Minahassa een andere samenleving 
bestaat, meer op Westerschen grondslag gebaseerd. H et' "is 
dan ook daarom aat ik kan medegaan met den heer Fruin, 
waar dit geachte lid zich heeft verzet tegen de suggestie van 
den ·heer Ker!il{amp. De gemeenteraad, die een Weslersehe 
instelling is, is voor 011S Vreemde Oosterlingen nog iets 
nieuws. Wij moeten hier nog aanleeren de leiding te heb
ben en de meerderheid van het Enropeesche element in den 
gemeenteraad is m.i. vooralsnog noodzakelijk. 

Ik zon dus mijn geachte medeleden, in tegenstelling met 
wat de heer Fruin hier heeft gesuggereerd, n.l. om de 
kwestie op de lange baau te schuiven, in overweging willen 
geven met dat idee niet mede te gaan. En tot de Regeering 
zou ik het volgende willen zeggen. Zooals ik zooeven zeide, 
is m.i . het principe, dat in gemeenteraden het EUl'opcesche 
elrunent nog de meerderheid moet vormen juist, doch ,waar 
het hier een uitzonderlijk geval betreft, vermeen ik Haar in 
overweging te mogen geven het huldigen van dit principe 
niet zoover te drijven dat het gaat gelijken op Prinzipien
reiterei. 

Ik dank U. Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' De Ho 0 g: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou 
gaarne enkele woorden willen zeggen in de eerste plaats . 
over hetgeen is gezegd dool' de heeren Kiès en Kerkkamp n.l. 
de kwestie van benoeming van een deel der Europeesche 
leden van den gemeenteraad. 

Ik heb dit onderwerp reeds in den Volksraad bij de 
behandeling der aanvnllingsbegrooting aangeroerd en zal 
er daarom nu niet dieper op ingaan, maar ik ben het met 
de Regeering en met diegenen mijner geachte medeleden, 
die zich in dezen zin hebben uitgesproken, eens, dat het 
hier gaat om een principieele kwestie, die niet behoort te 
worden beslist in het College van Gedelegeerden. 

De heeor KeI' k kam p : Juist. 

De heer De Ho 0 g: De Regeering heeft zich trouwens 
in denzelfden geest uitgesproken, maar toch wil ik nog wel 
eens op een enkel punt wijzen. In de eerste plaats wil ik 
opmerken, dat wanneer het hier gaat . over de kwestie van 
het niet vertrouwen, dat de belangen van de gemeente be
hartigd zullen worden door de verkozen gemeenteraadsle
den, ik mij zelf dan afvraag: Heeft dan alleen het Europee
sche deel van den gemeenteraad het privilege om een derge
lijk wantrouwen te bezitten ? Waarom is, noch door den 
heer Kiès, noch dool' den heer Kerkkamp, bepleit om ook 
een deel van de. Inlandsche leden of de Chineesche groep 
te kunnen benoemen, omdat daardoor het intellect of welke 
andere factoren dan ook, tot uiting kunnen komen, die an
ders bij een v"rkiezing ni et die rol zouden kunnen spelen, 
die beide heeren zoo gaarne wenschten toegekend te zien 
aan dat deel der gemeenschap' 

Dat alleen maakt voor mij het denkbeeld, wat men. hiel' 
naar voren brengt voor de Europeesche groep zoo onsym
pathiek. Ik wil nog niet eens spreken over betgeen dool' 
den heer Kerkkamp is gezegd, die hier een kwestie van poli-
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tiek en dan nog wel een zeel" laag-bij-de-gl"ondsche polüiek 
nuar voren heeft gebracht tel' adstrueering van zijn meening, 
dat de leden van de gemeenteraden benoemd moeten worden 
en niet verkozen, omdat andel"s de sterkste partij niet de 
neiging zou kunnen weorstaan om de andere partijen buiten 
de gemeenteraden te houden. 

De heer Kc rkk am p : Dat heb ik niet 
het woord meerderheid zelfs niet genoemd. 

gezegd, ik hcb 

De Voo r zit ter: Inmiddels wil de heer De Hoog 
woor'den "laag·bÜ-dc-grondsche" zeker wel terugnemen T 

de 

De heel" De H oog: Zeke1·, Mijnheer de Voorzitter! Wij 
JlCbbcn zooeven van den heer Kerkkamp gehoord, dat de 
benoeming van de gemeenteraadsleden zoozeer noodig was, 
omdat ,"ooral bij de Elll·opeesche groepen de politieke 
kwesties zoo naar voren kunnen komen, dat daardoor de 
kl'achten, die eigenlijk in uunmerking zouden moeten komen 
voor de vertegenwoordiging van de belangen der gemeente
naren, niet verkozen zouden worden en vandaar, dat de heel' 
Kerkkamp benoeming voorstaat. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer hier zoo gezegd wordt 
dat dit de Enropeesche politiek is, dan is dat toch een zem· 
onprettige vorm van politiek die naar voren wordt ge
bracht, nl. die ,"an het uitsluiten, van de besten in de ge
meenten, dus het uitsluiten van hen, die de belangen der 
gemeentenaren het best kunnen behartigen en het brengen 
in de gemeenteraden van veel minder waard zijnde krachten . 
Mijnheer de Voorzitter! Tegen een dergelijke opvatting 
dient m.i. een woord van protest gesproken te worden. 

Ik wil niet zQOvcr gaan als mijn geacht medelid, de heer 
Fruin, maar ik zon willen vragen, heeft heer Kerkkamp 
pertinente voorbeelden gezien, ont.leend aan de practijk van 
deze miskenning van de vertegenwoordiging van de belangen 
del' gemeente. Mijnheer de Voorzitter! En als de heer 
}Cel'kkamp voorbeelden zou kunnen noemen, dan zou ik willen 
vragen: hebben die zich wellicht niet eveneens afgespeeld 
een tijd terug, toen laat ik z,eggeu, de partij van den heel' 
J(erkkamp een veel meer leidende rol speeld e, dan zij thans 
doet' 

Jk ben zooC\'en begonnen met te zeggen dat ik dit een 
kwestie van pl'incipicelcn llf.lI'd acht, die niet incidenteel in 
het Coll ege van Gedelegeerden behandeld kan worden. Het 
tweede punt, dat ik naar voren zou wlUen brengen, de f<wes· 
tie van de Iedcrlandsche meerderheid in de gemeenteraden, 
ie; ook een kwestie van principicelen aa l'd, die niet incidenteel 
in dit. College behandeld dient te worden. Ik verwijs ook 
hiel'voor naar hetgeen dool' den Regeeringsgemachtigde in 
den Volksl'aad is gezegLl, toen deze aangelegenheid aldaar 
behandeld werd en waarbij ik mij absoluut kan aansluiten. 
lIraar die Nederlandsehe meerderheid, die tenslotte eigenlijk 
alleen op papier bestaat, heeft altijd getoond een open oog 
te hebben voor de belangen van het niet-Nederlandsehe 
bevolldngsdcel en heeft dit bij stemmingen wel degelijk tot 
uiting gebracht. Deze Nederlandsche meerderheid is boven· 
dien toch wel van zeel' groot belang juist in verband met. 
de specifiek westersche I)ricnteering van de gemeente'n, wam'· 

(DE HOOG, VAN HELSDINGEN.) 
door dus de specifiek westersche belangen van de gemeenten 
beter tot hnn recht znllen komen bij een Nederlandsche meer
derheid, dan wanneer deze meerderheid niet zal bestaan. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit brengt mij van zelf tot het 
derde punt, dat ik wil bespreken, nl. hetgeen door den heer 
Ratu Langie is gezegd naar aanleiding van de wijziging van 
de a.S. samenstelling van den gemeenteraad van Manado, 

Ik heb de argumenten van den heer Ratn Lungie met 
belangstelUng aangehoord en ik moet verklaren, dat ik 
inderdaad met zeer veel vall zijn argumenten kan accoord 
gaan. Ik heb zelfs een oogenbük geaarzeld of ik niet aan 
zijn verzoek om zijn amendement mede te ondcrteckenen, 
zou voldoen, maar Cl' bestaan voor mij twee bezwaren daar· 
tegen. 

In de eerste plaats zon ik wiUen zeggen, dat de kenschet
!!iing, die de heel' Ratu Langie van de ?tienadoneesche ge· 
meensehap gegeven beeft, niet geheel juist is. Mijns 
inziens is het zoo, dat de onderste helft van de EUl'opeesche 
en de bovenste helft van de Menadoneesche gemeenschap de 
gemeenschappelijke belangen hebben, waarover de heer 
Ratu Langie sprak, maar ik voor mij geloof, dat wanneer 
me'l de andere helft van de Europeesche gemeenschap stelt 
tegenover het overblijvende deel der iuheemsche gemeen
schap, ieder wel degelijk zn lke verschillende belangen 
heeft, dat men zeel' zeker kan spl'eken van een Em'opeesch 
gedeelte der bevolking tegenover een Inlandseh gedeelte. 

Daaraan zou ik het volgende willen toevoegen. Kan ik 
dus tot op zekere boogte meegaan met den heer Ratn Langie 
en voor z'ijn inzichten iets voelen, ik vreoo, dat niettegen~ 
staande de uitdrukkelijke verzekering van den heer Ratu 
Laugie, dat hij dit geval an sich beschouwen wil en absolnut 
los van het principe - het principe, dat de heer Rutu 
Langie, heeft de heer Fruin hem goed verstaan, deelt -
de beslissing, welke de heer Ratu Lallgie wil, zal worden 
aangegrepen als het eerste bestrijdingspunt van de Neder
landscho meerderheid, waarover ik het zooeven had en dat 
dit de eerste afbrokkelende steen zal zijn van het gebouw, 
dat naar mijn meening nog jaren zal moeten blijven staan, 

Daarom zie ik de zaak ook anders. De heer Ratu 
Langie beplcit de wenschelijkhcid 0111 in deze kwestie te 
zien het incidenteele, maar ik heb de overtuiging, dat wij 
hierin voornamelijk zullen moeten zien het pl'incipieele, 
waaraan dan juist het ineidenteele, dat de heer Rutu Langie 
naar voren brengt, kwaad zal doen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De hoer Va 11 H e l R din ge .n: Mijnheer de Voorzitte,· ! 
Ik zou in ue eerste plaats willen bc,ginncn met cr mijn 
leedwezen over te betuigen, dat door onze geachte mede~ 
leden, de heeren Ft'uia en De Hoog, een onzuivet' element 
in de besprekingen is gevoegd , nl. dit onzni vel· clement, 
dat aan den heer Kerkkamp ve1·schillende opmerkingen en 
gedachten in de schoenen zijn geschoven, die hij - voor 
zoover ik hem heb kunnen beluisteren - niet beeft geuit, 
Daardoor is het debat in eens op een m.i . ongewenscht 
zijpad geleid. 

Ik kan dit te beter zeggen, omdat ik ten opzichte van 
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deze beliangrijke kwestie, het ·benoemingsrecht van den 
Gouverneur-Generaal ten aanzien van gemeenteraden, mijn 
uiteindelijk standpunt nog niet heb bepaald, zoodat op mij 
niet kan vallen de verdenking, die de heer Fruin heeft 
geuit tegenover den heer Kerkkamp, dat ik, omdat ook ik 
lid ben van een kleine partij, er op uit zou zijn om door 
de mogelijkheid van benoeming voor die kleine partij 
zetels te verkrijgen. 

Ik betreur het ten zeerste, dat de heer Fruin deze be
schuldiging nw"r voren heeft gebracht, waar de woorden 
van den heer Kerkkamp daartoe geen aanleiding gaven. 

Wat verder de benoemingakwestie aangaat, wil ik ove
rigens nog alleen dit aanvoeren, dat ik met de Regeering 
en andere leden van oordeel ben, dat het op bet oogenblik 
zeker niet de tijd en de plaats is om deze kwestie princi
pieel in dit College te behandelen. Ik zie in, welke voor
deelen aan benoeming verbonden zijn, ·maar ik erken, dat 
zij ook nadeelen beeft en waar de Regeer'ing beeft toege
zegd een zeel' bijzondere bestudeering van het vraagstuk 
in verband met het geheele kiesstelsel hier te lande, zou 
ik bet betreuren, wanneer wij op het oogenblik geheel in
cidenteel , een beslissing zouden nemen, een beslissing, die 
bovendien - ik ben het daarin volkomen met den heer 
De Hoog eens - dit College niet pllBt. 

Ik geloof niet, dat het College de bevoegdheid heeft deze 
politieke kwestie aan zich te trekken, maar meen dat bet 
College die moet overlaten aan den Volksraad in pleno. Ik 
zal daarom over die benoemingakwestie niet verder spreken 
en kom dan nu op bet tweede punt, dat hier door onder
scheidene leden bebandeld is en dat is de kwestie van de ver
houding in de aantallen der leden van den gemeenteraad, 
speciaal van Mtenado. Ik zeg speciaal van Menado, Mijnheer 
de Voorzitter, omdat ik de kwestie van Bandjermasin al 
dadelijk zou willen elimineeren. 

De heer Kerkkamp heeft gevraagd, waarom het niet 
wensehelijk zou zijn, dat het College van Gedelegeerden ook 
t .O.V. deze gemeente in deze een beslissing zou nemen en een 
proef zou nemen, en b~ zeide, dat wij tocb niet altijd de 
Nederlandsche meerderheid kunnen blijven bandhaven. 

De twee gemeenteraden, waarov~r het gaat, zijn echter wel 
zeer verschillend, M~nheer de Voorzitter! Wij hebben ten 
aanzien van Menado een zeer boeiend betoog gebad van den 
heel' Ratu Langie, die wel meermalen zegt de Nederlandscbe 
taal niet voldoende machtig te z~n, maar die dan toch 
blijkbaar wel in staat is een zou uitstekend betoog op te 
stellen als hij hedenmorgen heeft gehouden. Menado is 
wel zeer verscbillend van Bandjermasin, van welke laatste 
gemeente wij bijna niets weten, bebalve dan de enkele c~fers, 
die de Regeeri ng' heeft verstrekt. Daarom zou ik voor een 
nieuwe zetelverdeeling voor Bandjermasin een absoluut af
wijzende houding willen aannemen. 

Voordat ik met m~n betoog verder ga, zou ik de Regeering 
twee vragen willen stellen. 

In het geroneografeerde Gedelegeerdenverslag zijn op blz. 
4 twee vragen gesteld aan de Regeering. De eerste vraag 
luidde: 

"In verband met de voorafgaande beschonwingen stel
den enkele leden nog de vraag, of de Regeering den 
tijd niet aangebroken acht, bet stelsel der zetelverdeeling 
voor alle kleinere gemeenten, ook op Java, te herzien". 

Mijnheer de Voorzitter! Men voelt, dat dit een vraag is, 
die zoo maar incidenteel in bet Gedelegeerdenverslag is in
gelascht om de Regeering tot grooter activiteit te prikkelen 
en Haar nog eens te wijzen op wat bij vele leden leeft, die 
gaarne eenigen voortgang in dit opzicht zagen. De Regeering 
weet dat ook wel en zegt daarop in de gereneografeerde 
Memorie van Antwoord op blz. 2 het volgende : 

"In antwoord op de door enkele leden gestelde vraag, 
of de Regeering den tijd niet gekomen acht bet stelsel 
der zetelverdeeling voor alle kleinere gemeenten, ook op 
Java, te herzien, moge hiel' in herinnering gebracht 
worden dat bedoelde herziening voor de kleinere ge
meenten op Java in het voornemen ligt, zoomede dat 
het daaraan voorafgaand plaatselijk onderzoek in de 
groote meerderbeid der kleinere gemeenten op Java 
reeds is beëindigd". 

Mijnheer de Voorzitter! Daar scbieten wij bij dit onder
werp niet erg veel mee op. 

Maar de tweede vraag, die in het Gedelegeerdenverslag 
was gesteld en die veel belangrijker was, beeft de Regeering 
helaas onbeantwoord gelaten. Die tweede vraag luidt aldus: 

"Anderen zouden gaarne vernemen, of bij de voor
gestelde samenstelling van de gemeenteraden van Me
nado en Bandjermasin wellicht reeds met het resultaat 
van het inzake de zetelverdeeling gehouden onderzoek 
is rekening gehonden". 

31ijnheer de Voorzitter! Ik meen, dat wij dit geheele 
onderzoek, dat de Regeering ook ten aanzien van de kleinere 
gemeenten op Java heeft ingesteld, moeten uitleggen in 
dien zin, dat de Regeering voor zichzelf al eenige algemeene 
beginselen heeft aangenomen ten opzichte van de vraag 
omtrent de zetelverdeeling in verband met den plaatselijken 
toestand; de Regeering heeft waarscbijnlijk voor zichzelf 
reeds eenige beginselen nitgestippeld, waaraan de vraag of 
toepassing van een andere zetelverdeeling wenschelijk is, zal 
worden getoetst. Zou de Regeering niet knnnen meedeelen, 
welke die beginselen z~n' Waarom heeft de Regeering die 
beginselen niet reeds thans toegepast' 

De Voo r zit ter: Mag ik den geachten spreker op
merkzaam maken op hetgeen op blz. 3 van de geroneogra
feerde Memorie van Antwoord is gezegd, nl.: 

"Voorzooveel de kleinere gem€enten buiten Java 
betreft zullen de werkzaamheden op dezelfde w~ze 

worden voortgezet" . 

De heer Fr u in: Trekt de heer Van Helsdingen zijn 
beschuldiging nu in' 

De heer Van Hel sdi n gen : Mijnheer de Voorzitter! 
Ik blijf het betreuren dat waal' bij de regeling van deze 
nieuwe verdeeling el' alle aanleiding was, het onderzoek 
tegelijk im in verband met het onderzoek op Java in dezelfde 
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In,"oel'ing "cl'ldczingcn gemeenteraden 1\lenado en Bandjermasin en wijziging samenstelling gcmeentel'aad ~Ienado . 

(VAN HELSDINGEN.) 
richting tc leiden, de Regeel'ing dat klaarblijkel~k niet heeft 
gedaan en nu, geheel los van bet ouderzoek op Java, dat al 
beëindigd is, al zijn de beslissingen nog niet geheel gevallen 
- deze zetelvet'deeling heeft vastgesteld en ons op de vraag 
in het Gedelegeel'clellverslag uiet nader heeft ingelicht. 

l\Iinaha.!:sa ZQozeer als het ware met elkaar zijn s8n mge\"loch
ten - hij noemde dit zelJ's " in elkaal' opgelost" - dat de 
seheiding tussehen de verschillende gl'oepen niet stcrk of 
eigenlijk ternauwernood waarneembaar was. Ik ben echter 
niet gcheel el'van ovel'tuigd. Hoewel ik de waal'de van dit 
betoog niet gcheel wil aantasten, stel ik mij toch, met dcn 

De hccl' F r u in: 
niet heelemaal. 

Maal' Uw opmerking kl opte dan toch heel' De Hoog, dc vraag of verschillende deel en niet nog zoo 
scherp tegenover elkaar staan, dat die oplossing nog niet in 

De hecl' V a 11 H e l s cl i n g c 11: Daa r 
veel \'an o\'el', :Jlijnhccr de Y OQl'z ittel'! 

alle deel en volkomen kan wOl'den geacht. Daal'om juist bc
blijft toch heel tl'eur ik het, dat de Regeering in deze kwestie niet dadelijk 

hceit nagegaa n of de beginselen, die bij ecn evenlueele ver
schuiving nlll de zctcl\'cl'dccling, Llic ook reeds naar ik meen 

D e heel' K lj rkk a mIJ: :\lcc1' dan van het betoog VUll ten opzichte \'a n de gemeC'nte }Ialang zijn toegepast, niet 
den heer Fl'uin! direct kunnen worden getoetst aan de omstandigheden on 

vel'houdingen te Mcnado. WU haddcn dan dit gl'oote VOOl'-
De heel' Van H e l s di n gen : }lijnheer dc Yoorzittcr! deel gehad, dat na dit ondel'zoek dc Regeel'ing mct ecu be

Ik kOIll nu c\:on op de V l 'i.18g', hoc het eigenlijk staat met het paalde zetel\'el'houding gegrond op de onderzochte werkelijke 
zoogcnaanule \Vcstel'schc karakter der locale raden, dat een verhoudingen was gckomen, waardoor het voor ons dan 
belemmering zou zijn om een andere zeteh'el'deeling in den tegelijk gemakkelijker zou zijn gcw{'est onze houding ten 
gemeenteraad van 3Iellado aan te brengen. ,In het Gede- opzichte van het voorstel van den heel' Halu Langie te 
legeerdenverslag zijn hieraan reeds veel beschouwingen gc- bepalen. Wanneer dat ondel'zoek nu nader zal leiden tot 
wijd, dus ik zal hierbij niet lan g stil blijven staan. \ Vel wijziging del' verhoudingen, hebben wij het nadeel, dat de 
wil ik mijn geachte medeleden de vraa g stellon, in hoevorro ah; het ware verkregen rechten van de Nedel'landel's worden 
het juist is, dat het \Vc8te l's('11c karakter van de gemecnten aangetast. 
meer wordt bepaald dool' de \Y estersehc vormen en instcll in- lIet bezwl1 <1l', dat ik tegen het amendement van den heel' 
gen dan wel dool' hct object dier instellingen. Ik zon hier- Ratu Langic heb is ten eerste, dat het mij niet mogclijk 
bij in herinnering willen brengen, dnt reeds bij de instelling valt, ook zelfs niet na het krachtig betoog van den heel' 
van de gemeenteraden, in het algemeen bij het begin der Ratu Langie, waaraan ik, zooals ik reeds zeide, zeer gl'oote 
decentralisatie - ik verwijs hiervoor speciaal naar het l'ap- waarde toeken, aan te nemen, dat de v.erhouding 5 : 5 : 3 de 
port-Van den Bcrg van 18iS - zeel' nadrukkelijk dool' de Illeest gewenschte vel'honding is, die zieh in de gegeven' Olll

Regcel'in g naar voren is gebrllcht, dat van decentralisa ti e standigheden denken laat. Ik wil mij niet gaarne door 
geen spruke kon zijn, zoolang al leen de Europeanen in aan- theol'etische beschouwingen zonder meel' binden en daarom 
mel'king zouden komen \'001' het bezetten del' verschill ende zou ik aan do Hegeerillg willen vl'ugen, of het onderzoek, 
zetels in de lOCH Ie raden, dat men dus zeel' nadrukkelijk cle dat Zij heeft ingcsteld, aanleiding geeft de dool' den heer 
instelling del' decentralisatie wenschte, ecrst indien en 1'001'- Ratu Langie bepleite zetelvcl'deeling over te nemen, 
ZOO\'C l'J'e ook O\'CI' voldoende materiaal van Inlanders en Indien dat zoo is, wanneer de Regeering geneigd is dit 
Vreemde Oostcrlingen kon worden beschikt. Daaruit blijkt am~ndement over te nêmen, heb ik daartegen geen bezwaar. 
dus, dat de gemcenteraden in dcn opzet al dadelijk niet als Wanneer de Hegeering dat echter niet doet en zegt, dat Zü 
zuivel' \Vestersch werden gedacht. Dat overigens de vorm, op grond \'an Haul' inlichtingen niet over deze kwestie be
waari1\ deze in~teUingen zijn gegoten, de \Vestersche bepa- slissen kan, d:m gaat het "001' mij moeieJij k worden mijn 
Iingcll, cnz. 001< niet in hoofdzaak het \Vcstcl'sch karakter stem aan dit amcndement te geven, maar, hierin verschil 
bepalen, blijkt hieruit, dat de Regeering cr heelemaal geen ik met den heer Frujn dat ik niet, als hij, zon zeggen: Kom 
bezwaar in heeft gezien om de verschillende bepalingen be- ovcr eenige jaren daarmede terug, neen, il< zou dan zeggen : 
treffende de decentralisatie toe te passcn op de vCl'sehiliendc K0111 over eenige maanden Cl' mee terug. 
onderafdeelingsraden in de buitengewesten. Ik noem hiel' l\Iijn tweede bezwaar om met het aangekondigde amen
Ogan-Ilir en P ematang-Ilir en een heele reeks andere raden, dement-Rutn Lungie mede te gaan is, dat wanneer de Re
die gcnocmd kunnen wOI'dcn zooals de Ambonraad, de l\Iina- gccring zich tegen het amcndement verklaart en het Col
hassal'aad, de ](arangascmraad , enz. D eze zijn alle \Vcs- lege van Gedelegeerden eventueel het amendement zou 
tel'sch geëncadrcerd flHwr kunn en daarom nog niet gcheel aHnncmcn, een confli ct zou kunnen ontstaan waardoor de 
worden genoemd \ Vcstel'sche instellingcn, Ik wijs bovell- regeling niet tijdig zon kunnen worden vastgestcid. \Vij 
dien op de regentschapsraden. De heel' l\Iandagie heeft zouden pas over zes maanden misschien een tweede behan
reeds gewezen op de zeteh'erhouding in den :Minahassaraad, deling in dezen Raad kunnen hebben mAar dan zou de 
waaruit wcl heel duidelijk blijl\t, dat 110ewel die heelc raad goede tijd voorbij zijn en zou daa rdoor vorloren gaan, de 
in \Ycst{,l'schen vOl'm is gegoten, toch de zctelvcrdceling een mogelijkheid dat g-ekozen gemeenteraadsleden hun stem 
~ehcel anderc is. uitbrengen in de n.s. Volksmadsverkiezing . nIet het oog op 

Nu heeft de heer Rutu Langie in zijn rede nadl'ukkcl ijk de a.S. Volksraadvel'kiezingcn, acht ik het gewenscht, dat 
h('toogo, dat de verschillende deel en del' bevolking van de dit inconvcnient wordt \'oorkomen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-]930. 
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Invoering verkiezingen gemeenteraden Menado en Bandjermasin en wijziging samenstelling gemeenteraad ~lenado. 

(ROEP.) 
De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan vrij 

kort zijn en wil slechts een paal' woorden zeggen over de 
door mijn geachte medeleden besproken kwestie van de 
al of niet benoeming van leden van gemeenteraden. De 
heel' Kerkkamp heef.t dat betoogd op grond van de moge
lijkheid, dat dan kleine minderheden door dat benoemings
recht betel' tot haal' recht zouden kunnen komen. 

De heel' K e I' k kam p: Dat heb ik heelemaal niet 
gezegd. 

De heer Roe p: Mag ik dan weten, w.at de heer Kerk
kamp wel gezegd heeft ? 

De heer V ft U H e l sd i n gen: De heer Kerkkamp 
beeft .gezegd, dat bepaalde personen, die zich niet bij een 
llolitieke partij hebben aangesloten en toch den ijver en de 
toewijding hebben om de gemeenschap te dienen, benoemd 
moeten kunnen worden. Dat is heel wat anders. 

De heer Ro e 1': Ik dank den heel' Van Helsdingen 
voor deze uiteenzetting, maar wanneer de zaak er zoo v()or 
staat, kan ik thans reeds verklaren, dat ik tegen bet 
benoemingsrecht zal zijn, indien het er nl. om gaat speciale 
personen, alleen op grond van hun bepaalde kennis en hnn 
bepaalde eigenschappen VOOr een benoeming in .aanmerking 
t e brengen, en niet om aan geestelijke of politieke stroo
mingen, al zijn het minderheidsstroomjngen ruimte te 
geven. W anneer he~ dns alleen gaat om - wat ik zou 
willen noemen -een bevoorrechting van enkelingen, voel 
ik niets voor benoeming. Indien de zaak el' anders voor 
staat - en nu begrijp ik de zaak blijkbaar ruweer niet , 
waut de heer Van Helsdingen schndt zijn hoofd, ........ .. .... . 

De heer Van H e l sdi n gen: Niet bevoorrechting 
van enkelingen, maar van de gemee·nsehap. 

De heer Ro e p : Ik zal het betoog nog een nalezen. Ik 
heb mijn opinie intnsschen reeds gezegd. Indien het erom 
gaat kleinen minderheden de gelegenheid te geven in de 
gemeenteraden te komen, zou ik over benoeming wellicht 
anders denken, maar dan zou ik de Regeering wel willen 
opmerken, dat het mij dan toch betel' voorkomt dat te 
bereiken door invoering van het stelsel van evenredige 
vertegenwoordiging. Die gedachte is hier nog niet genit 
en he~ kan zijn nut hebben, dat ik dat thans doe, opdat 
de Regeering bij de verdere overweging van Haar plannen 
en in de verdere ontwikkeling van Haar inzichten ook 
onder de loupe kan nem~n de mogelijkheid van het stelsel 
van evenredige vertegenwoordiging in de gemeenten om 
daardoor den kleinen minderheden, die in bepaalde stroo
mingen vereenigd zijn, de gelegenheid te geven in de raden 
te komen. Ik V001\ mij zou aan de invoering van het stel
sel van evenredige vertegenwoordigin.g verre de voorkeur 
geven boven de hier bepleite mogelijkheid van benoeming. 

Mijnheer de Voorzitter! Een enkel woord naar aanIei· 

(ROEP, SOEJONO. ) 
ding van de rede van den heel' Ratu Laugie. De Regeering 
heeft in de Memorie van Antwoord vCl'klaard, dat dool' de 
invoering van het in het Gedelegeerdenverslag bepleite 
denkbeeld, zooals dat dool' den heel' Ratu Langie nader is 
ontwikkeld, de Nederlandsche meerderheid zou worden 
prijsgegeven en dat dit vraagstuk van te ycel prin('ipieel 
belang is om incidenteel voor de gemeente Menado te wor
den behandeld. Ik zou der Regeel'ing willen vragen of Zij 
de mogelijkheid van een Europeesche minderheid in den 
gemeenteraad van l\1enado onder de Dogen heeft gezien, of 
dat dus reeds gebeurd is en of Zij ook de consequenties 
áaarvan reeds heeft overwogen. Ik zal het antwoord hierop 
met belangstelling vernemen, Mijnheer de Voorzitter , omdat 
daarvan dan mede de bepaling van mijn stem , 'OOI' een g l'oot 
deel zal afhangen. 

Dan nog een enkel woord over de rede van den heer 
Ratu Langie. Dit geachte lid heeft betoogd·, dat er ecu 
assimilatie, althans een zeer gl'oote associatie van de Miua
hassische bevolking del' gemeente Menado met de Em'opee
sche, cn als ik wel begrepen heb ook met de Indo-Chineesche 
bevolking aldaar, heeft plaats gehad. Ik wil mij geheel 
aansluiten bij wat mijn geacht medelid, de heer 1-iaudagie, 
daarover heeft gezegd, n.l. dat dit goeddeels juist is. Mijn 
geaeht medelid, de heer Mandagie, heeft toen hem bij inter
ruptie gevraagd werd om van dat "goeddeels" een nadere 
verklaring te geven, deze, op dit oogenblik althans, nog 
niet willen geven, maar tot mijn groot genoegen heeft mijn 
geacht medelid, de heel' De I-loog, deze verklaring gegeven, 
en voor zOQVCl' ik met de toestanden daal' bekend ben, meen 
ik, dat de heel' De Hoog in die korte schets volkomen duide
lijk heeft weergegeven de situatie van de bevolking del' ge
meente Menado. Indien ons geacht medelid, de heel' Ratu 
Langie, dit nog eens wil overwegen, dan geloof ik, dat hij 
wel zal wi Ilen toegeven, dat inderdaad tussehen de twee 
uitersten, u.l. aan den eenen kant een bepaald deel Vlln de 
Inlandsehe bevolking, dat nog minder vel' ontwikkeld is eu 
aan den anderen kant een deel der Europeesche bevolking, 
inderdaad liggen de groote lagen der bevolking, die in den 
loop der jaren zoo zijn ineen gevloeid, als de hoor Ratu 
Langie ons dat heeft gesche~t. 

Om ten slotte dan nog even een enkel woord te wijden 
aan de kwestie van de benoeming - ik zie, dat ik daarover 
nog een aanteekening heb - zou ik willen zeggen, dat ik 
deze kwestie van te principieclen aard vind, dan dat daarin 
door bet College van Gedelegeerden zou moeten worden 
beslist. Ik acht het beter dat bij nitstek politieke vraag
stuk in den Volksraad te behandelen. 

Ik dank U, Mijnlleer de Voorzitter! 

De heer S 0 e jon 0: Mij11heer de Voorzitter! Slechts 
een enkel woord. Ik wil beginnen met op te merken, dat ook 
naar mijn meening het College van Gedelegeerden niet de 
plaa~ is ~ zooals O.m. de heer Van Helsdingen reeds naar 
voren heeft gebracht - om zoo 'n belangrijke kwestie als 
de invoering van het benoemingsrecht voor de gemeente
raden te behandelen. 
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lll\·ocl'ing \"(~ I'kiezingen gemeenteraden )Ienado en Bancljel'lllasin en WijZiglllg samenstelling gemeenteJ'aad .Menado. 

(SOEJONO.) (SOEJONO, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE. ) 
De heel' IC i è s: I-Iet gaat om het behouden van dat mcdezcggingschap wordt toegekend dan aan de benedcn

benoemingsrecht. laag. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne Vall den hee,' 

De heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, De Hoog willen vernemen, of hij dat ~tandpunt in al ziju 
dat deze kwestie van zoo principieelen aard meel' geëigend eonseqlwnties wil doorvoeren. Dan komt hij daarmede in 
is voor behandeling in den Volksraad in pleno. Mijn stand- het vaarwater van den heel' Fmin, clie overeenkomstig het 
punt ten aanzien van benoemingen in dit opzicht is, dat standp unt van de VaderLandsehe Clnb aan de sociaal ster
ik als overtuigd democraat in het algemeen tegen een dm'ge- kere groep een zekere meerwaarde toekent. De eonscquen
lijke regeling ben. Voorloopig blijf ik erbij, dat verkiezingen tie is, dat vele kiezers van de Enropeesche groep - die 
de beste waarborgen bieden voor de meest juiste vel'tegen- voor een belan gijk deel in de benedenla.a.g zijn te vinden 
woordiging in de gemeenteraden, al erkeu ik; met den heel' _ niet zooveel stemrecht verdienen als de kiezers van de 
Kerkkami" dat practisch in verband met plaatselijke situatie bovmuaag. 
en strueteur van bepaalde kringen vall de maatschappij, er Ik zou clit alleen even als een prineipeele opmerking wi llen 
voordeel en aall benoeming zijn verbonden, althans voor de plaatsen. Ik hoop, dat de zaak later nog in openbare 
kleine gemeenteraden. behandeling in den Volksraad aan de orde zal worden ge-

Thans een enkel woord naar aanleiding van het betoog steld en dat ik dau nog gelegenheid zal hebben, daarom
"an den heel' Ratu Langie, dat ik voor een groot deel kan trent het. een en ander t e zeggen. 
ondel'schrijven, ook al ben ik misschien niet zoo optimistisch Ik wil thans nog een woord naar ill,anleiding van het 
gestemd als hU. Niet geheel ben ik het met hem eens, door den heer Fruin opgemerkte spreken. Het verheugt 
wanneer hij de twee groepen, de inheemsehe, de 1I.'Iinahassische mij, dat de heel' Fruin overtuigd is - evenals trouwens 
en de Europeesche of de Indo-Europeesche, beide Westersch de heer Mandagie _ vau de mogelijkheid van een krach
georiënteerd, als het ware met elkaar vindt samengesmolten. tigen invloed \"all een minderheid, doch dat sluit naar mijn 
Ik geloof, al ben ik zelf J.fenado niet, dat deze voorstelling mecning in . dat de EUl'opeesche groep, juist dool' de kracht 
van zaken niet geheol juist is, en ik be:l het in deze van haal' economische positie eu den hieruit voortspruitenden 
eens met den heer De Hoog, die daaromtrent een andere in doed niet zoo veel leden noodig heeft in een raad. Wratlr
visie heeft en gezegd heeft, dat deze voorstelling van de om is zulks dan met de inbeemsehe leden wel het geval, 
toestanden aldaar wel een beetje overdreven is. 11ij tlheer de Voorzitter? De inheemsche leden vertegen

De heer Roe I' : A 1 te rooskleurig! 
woordingen een zoo groote groep - in Menado 60000 zie
len -, dat eeu gl'ooter aantal inhcemschc leden meer waar
borgen biedt voor een zoo gedi-fferentieerd mogelijke behal'

De heel' S 0 e jon 0 : Die omschrijving kan ik over- tiging van alle mogelijke \·Cl'schillende belangen in de 
nemen. 

Iutusschen kan 
ten aanzien van 
onderschrijven. 

ik het betoog van 
de vermeerdering 

den h<ler Ratu Langie 
van het aantal zetels 

Thans nog een enkel woord over het betoog van den l1eer 
De Hoog, waarmede ik het als gezegd eens ben ten aanzien 
van de voorstelling van de samenstelling van belangen der 
Europeesche en Inlalldsehe groepen . lVIaar ten opzichte van 
deze kwestie is toch nog wel een gedachte bij m,ij opgekomen, 
11.1. van een hinken op twee gedachten. De heer De IIoog 
heeeft gesproken van de Europeesche samenlevi ng, die uit 
twee deelen zou bestaan. 

De heel' De IJ oog: Voor het gemak verdeelde ik haar 
.in tweeën. 

De heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! AI is 
dit yoor dat gema k gebeurd, het verandert aan mijn 0011-

elnsie niet. Er is toch reeds meermalen in deze zaal 
gezegd, dat men de vertegenwoordiging in de politieke 
colleges moet baseeren op he~ sociaal-economische onder
scheid, en de heer De Hoog wil de sociaal·economische 
grens trekken door de Enropeesche groep. Hij stelt zich 
voor een boven- en een benedenlaag. D e consequentie is 
dan, dat de bovenlaag anders gewaardeerd wordt dan de 
beneden laag en vervolgens dat aan de bovenlaag meer 

inheemsehe samenleving. Daarom ben ik voorstander van 
een uitbreiding van het aantal leden van inheemschen land
aard, desnoods ten koste van het aantal leden van de Euro
peesche groep, welke ondanks een minderheid eventueel ten
slotte toch voldoenden invloed heeft om de Westersehe 
oriëntatie tot uiting te laten komen. 

De heer Co h e II S t u art. Adviseur voor de Decen
tralisatie: ~Iijnheer de Voorzitter! Beginnende met ecn 
ondel'\\'erp dat wat minder de aandacht heeft gehad van het 
College, om dan geleidelijk te komen tot de onderwerpen, 
die hier uitvoeriger zijn besproken, zou ik ee l'st enkele woor
den willen wijden aan het betoog van den heer KCl'kkamp, 
die gepleit heeft voor de opvoering \<an het totaal-cijfer ViHl 

het a.antal leden in de gcmccntcl'Hdcn te Bandjcl'masin en 
Menado tot 15 en daarbij een ve l'gelijkin g heeft gemaakt 
met de gemeenten Buitenzorg en !ieestcl'-Col'nelis, welke 
ongeveer gelij ke totaal-cijfers van ingezetenen hebben_ Daar
bij heeft de geachte spreker toegegeven, dat de constructie 
van deze laatste aantallen ei· eenigszins anders nitziet, omdat 
in Meester-Cornelis en Buitenzorg de aantallen Europeanen 
veel grooter zijn, doch naar zijn tucening behoeft clit twh 
geen bezwaar op te leveren tegen gelijkmaking van het totaal
cijfer van het aan tal leden voor de vier h iel' genoemde 
gemeenten. 

i\fijnhect' de Voorzitter ! Ik zou N' op willen wijzen, dat 
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dan toch ook de beteekenis van de gemeenten Buitenzorg 
en l\Ieester-Cornelis wel gl'ooter is te achten dun die van 
de gemeenten Menado en Bandjermasin, zooals kan blijken 
bij vergelijking van de werkzaamheden, die in die verschil· 
lende gemeenten worden verricht. Het is dunkt mij hoven
dien ook wcnschelijk, ten aanzien van de uitbreiding van de 
totaal-cijfers van het aantal gemeenteraadsleden eenige ge
matigdheid te betrachten, aangezien men nog rekening hou· 
den moet met de ontwikkeling der gemeenten, die zich in de 
toekomst laat verwachten . 

Eeu kwestie van principieel belang is hierbij natuurlijk 
niet betrokken, doch de Regeering meende op grond van 
vergelijkiug met de totaal-cijfers der gemeenteraden elders 
dat er nog geen aanleiding bestaat het getal voor Bandjer
masin en Menado uit te breiden tot 15. 

Thans kom ik op het tweede pUllt, nl. de al dan niet 
wenschelijkheid om in de gemeenteraden van Menado en 
Bandjermasin een paar zetels bij de Nederlandsche -groep 
VOOr benoeming te reserveeren. 

Dit punt is in de eerste plaats naar Yoren gebracht door 
clen heer Kiès. Deze heeft het bezwaar gevoeld dat hem zou 
kunneu worden tegengeworpen dat het thans niet de ge
legenheid is, om een principeele beslissing uit te lokken, doch 
hiertegenover heeft hij aangevoerd, clat het slechts een 
incidenteele aangelegenheid betreft, dat het slechts gaat om 
het gedeeltelijk behouden van het bestaande, omdat op het 
oogen blik alle leden worden benoemd en men slechts een 
paar plaatsen zou reserveeren, die momenteel ook reeds door 
benoeming worden bezet. 

De heer De Hoog heeft echter reeds betoogd, dat men dan 
dadelijk vervalt in moeilijke vragen als b.V. deze : waarom 
dan juist zetels voor benoeming te reservceren alleen bij de 
Nederlandsche groep, en de andere groepen van reserveering 
van zetels voor benoeming uit te sluiten Y 

De heer Kerkkamp heeft daarvoor dan nog nader het 
argument aangevoerd, dat vooral in kleinere gemeenten. 
als waarom het thans gaat, de mogelijkheid bestaat, dat 
personen, speciaal uit de Europeesche groep, die men gaarne 
in de raden zou willen zien uit hoofde hunner bijzondere 
capaciteiten - in het belang dus van de gemeenschap - door 
het kiesstelsel zouden kunnen worden buitengesloten. Deze 
mogelijkheid kan zich in de practijk inderdaad voordoen. 
De hcer De Hoog heeft gevraagd of voorbeelden konden 
worden genoemd van gevallen, waarin misbruik van poli
tieke macht als gevolg van het kiesstelsel is gemaakt. Ik 
weet niet, welk antwoord de heer Kerkkamp op die vraag 
zou geven, maar hoe dit antwoord ook moge zijn, men zal 
loch steeds staan voor de moeilijkheid, dat eventueele voor
beelden alleen betrckking kUllllen hebben op plaatsen, waar 
reeds verkiezing bestaat. Op het oogenblik staat men hier 
voor eeu ander geval. Hiel' gaat het om een gemeente, waar 
de zetels in den raad alle door benoeming worden vervuld 
cp men op het moment dus niet kan oordeel en over het al 
dan niet voorkomen van het misbruik, dat van het kiesrecht 
zou kunnen worden gemaakt. 

De conclusie is dtls, dat wij hier thans moeilijk iets op 
grond van de practijk kunnen beslissen. Daarom ligt het 

dan ook voor de hand, dat men voor deze gemeenten het 
stelsel van verkiezing invoert, dat voor vele andere gemeenteIl 
reeds bestaat eu waarbij clan nu aan de bevolking gelegen
heid wordt gegeven om te toonen wat zij door het recht van 
eigen uiting bij verkiezingen zal kunnen bereiken. Daarna. 
kan men, als een pl'incipieele herziening van het vraagstuk 
der samenstelling aan de orde komt, een beslissing nemen, 
bij welke tevens zal zijn partij te trekken van de verkregen 
ervaringen in de gemeenten :àienado en Bandjermasin. Het 
lijkt mij, dat qit een belangrijk argument is, om thans niet 
af te wijken van het bestaande stelsel, doch om dit zonder 
meer ook in de beide betrokken gemeenten toe te passen . . 

Overigens wil ik mij gaarne aansluiten bij de meening 
van de leden, die yan oordeel zijn, clat het hier betreft een 
vraagstuk van Zeel' principieele strekking. In de laatste 
gewone zitting van den Volksraad is hieromtrent reeds uit
voerig van gedachten gewisseld en de Regeering heeft zicl, 
- gelijk door den heel' De Hoog in herinnering gebracht -
toen ook reeds uitgesprokGl1 in dien zin, dat Zij het beter 
acht dit vraagstuk niet incidenteel, doch t.Z.t. principieel 
in beschouwing te nemen. 

Mijnheer de Voorzi tter! Ik zon op grond yan hetgeen ik 
gezegd heb in overweging willen geven, op het oogenblik 
de vraag van benoeming van leden in deze twee gemeente
raden te laten rusten en die zaak te zijner tijd principieel 
tegelijk ook voor andere gemeenten in oogenschouw te 
nemen. 

De meeste belangstelling en gedachten wisseling is gewekt 
door de bespreking - in eerste instantie door den heer 
Ratu Langie - van de vraag der Inlandsehe of Europee
sche meerderheid, speciaal in den gemeenteraad van l\1enado, 
waarbij door den heer Kerkkamp ook ter sprake is gebracht 
de meerderheid in den gemeenteraad van Bandjermasin. 

Met belangstelling en waardeering heb ik het betoog van 
den heer Ratu Langie aangehoord. Intusschen heb ik daar
bij toch eenige opmerkingen te maken. In de eerste plaats 
kom ik dan aan zijn betoog over de verhouding en samen
hang van de verschillende bevolkingsgroepèn te Menado. 
Hij heeft de stelling verdedigd, dat er een zekere homoge
niteit bestaat tussehen de verschillende bevolkingsgroepen 
aldaar. Die homogeniteit, zeide hij tot de Regeering, 11oe
me men Wcstcrsch georiënteerd of Inbecmsch georiënteerd, 
dat is mij hetzelfde, - het is yoor mij alleen de Vl"aag of 
hier ecn zekere mate van homogeniteit bestaat. Inderdaad, 
Mijnheer de Voorzitter, de kwestie der homogeniteit, die 
door den geachten sp rckcl' naar voren is gebracht, is voor 
deze gemeente op den duur zeker van groote beteekenis. 
Ik meen echter wel met den beer De Hoog, dat de voor
stel1ing van zaken van den geachten spreker een zekere 
correctie noodig hecft, n.1. in dezen zin, dat de homogeni
tcit tussehen Indo-Europeanen en InllCcmschen- niet zoo 
volledig aanwezig is als hij dat heeft vool'gesteld. Boven 
dien bestaat dan speciaal in cic Europeesehc grocp toch nog 
een belangrijke a.fwijkjn~ daarvan. 

In de tweede plaats wijs ik er op, Mijnheer de Voorzitter. 
dat, al neemt men ook uit een zekere mate van homogenit~it 
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aau, daarmede toch niet is weggenomen het feit, dat d e 
Indo-Europeaan, die de heer Ratu Langie gemakshalve 
heeft gerekend tot d e Inhee11lsehe groep, bij het kiesstel
Jcl, zooals het nu bestaat, dan toch zou moeten kiezen bin
nen het kader van de Nederlandsehe groep; m. a . w. het 
argument vau de maatschappelijke homoganiteit kan 
staatsrechtelijk van geen betcckenis zijn, zoolang iedere 
groep nog zijn eigen afgevaardigden ki est. De Indo-Eul'o
peesche groep moge maatschappel ijk n og ZOOZeel' samenhan
gen met de Mcnadosc he groep, ze zal geen stem kunnen 
uitbrcngen op de lnheemsche eandidaat*gemeenteraadsle
den en aan den anderen kant zu ll en de lnll eemsche kiezcrs, 
zij mogen nog zooveel verwantschap met de Indo-Europcc* 
sehe g l'OCp vcrtoonen, nooit een stem kunnen uitbrengen op 
candiclaten voor de Nederlandsehe groep in den gemeente
raad. Die samenhang in maatschappelijk opzicht kan dus 

En dan 

van die moderne beschaving heeft gevoeld en zich het eerst 
aan het werk heeft gezet om de bevolking de \'oordeeten van 
die moderne beschaving deelachtig te doen worden. ~laar 

inderdaad, met d e verspreiding van ondel'wijs cn ontwik
Keling in Indië, verspreidt zich de belangstelling voo I' Lle 
\Vestcl'schc bescha\'ing en ook het vermogen tot aanpassing 
aan de ' Vestersche structuur van de gemecnten . 

~Ien zou dus eigenlijk bcter kunnen zeggen, dat de ge
meente is een moderne instelling om moderne besc having 
ten bate van de bevolking te doen komen. Dnn behoeit men 
dus principieel de grensli jn tussehen de vel·sehillende Ile
volkingsgroepen l1iet zoo scherp te trekl\:cn. ~Iaal', zooa18 ik 
heb gezegd, de bron van deze structuur en beschav'ing li gt 
in het " Testen, vandaa r, dat vooreerst ook bij de wel'kzaam· 
heden behoefte bestaat aan een W estersehe kern . 

De heel' Van TI e l s din gen: Dat is iets anders dan 
de scheiding van het kiesstelsel niet wegnemen. 
moet men zieh afn'agen of het ge'l'echtvaal'digd 
aan de Nederlandsehe groep een zeker aantal 
ontnemen. Is dat wel in het belang del' zaald 

is, thans 
'Vcstcl'sche mccrderheid. 

zetels te 

Wanneer ik goed ben ingelicht is de Indo-Europeesehe 
groep te i\lenado in vcrgelijking met die in andere gemeen
ten bijzonder klëill, zoodat de Nederlandsehe groep, zooals 
zij op het oogcnblik in l\Ienado bestaat, voor een groot ge
deelte beïnvloed wordt door het Europeesche element - de 
bovenlaag, zooals de heel" De Hoog hel uitdrukte - zood" t 
deze gl'oep als geheel zeker anders is georiënteerd dan de 
Inheemsellc groep. 

D an zou ik den geachten spreker nog op het volgende 
willen wijzen . De hecr Fruin heeft een punt naar voren 
gebracht, dat , meen ik, ook dool' den heel' Van IIel sdingell 
onderschreven is, nl. dit, dat zich voor Menado inderdaad 
een toekomst afteekent, waa l'lJij evolutie ln de verhoudingen 
spoediger te verwachten is dan cid er . ..;, omdat de bevolkin g 
'Vestersch is gcol'iënteerd. En waar toch ook de struetuul' 
der gemeente een ,restersc h karaktr r heeft, zal de bc\-olking 
daarvoor, aldus deze sprekers, een bij zondere mate van ge
schiktheid llebben. 

Dool' andere sprekers is el' ech ter reeds op gewezen, dat 
die evoluti e pus in gang en nog nie t voltrokken is. I s el' 
dus op het oogenblik wel reeus reden om, zooals men wil, 
de \-cJ'h ouding in de cijfers tusschell de vertegenwoordigers 
d el' vel'sch illende bevolkingsgroepen te veranderen' 

Bij deze besprekingen is el' dool' den heel' Vnn Helsdingcn 
0)) gewezcn, da t wij eigenlijk niet te sterk moeten vasthouden 
aan het woord ,," Testcrsch ", in dien zin, dat wij hier eigen
l ijk alleen zouden hebb~n te maken met een instelling van 
Europea nen voo I' Europeanen. Dat is volkomen juist. De 
gemeentelijke instellill gen hebben ten doel voor de plaatselij
ke samenl eving zekere vool'deelen van de moderne beschaving 
open te stellen om de bevolking de gelegenheid te geven 
daaraall mede te werken of de Overheid te stimuleeren b~ 
haar arbeid. 

\\Tij noe111en die structuur 1l" 7 estersch " omdat de structuur 
van EUl'opa hierheen :is gebrucht; wij zijn geneigd de voor
deejen, die behaald kunnen worden, te beschouwen als 
" Testersehe voordeel en , omdat Europa het eerst de voorde~len 

Handelingen. Zittingsjaar 1929--1930. 

-

De heer Co hen S t u ar t, Adviseur \"oor de D eeentra1i
satie: Dat is inderdaad iets anders j muar toch ligt hicrin 
de reden waarom bij de evo lutie ten deze speciaal in de 
gemeenten een zekere geleidelijkheid wordt betracht. Stil
stand ligt niet in de bedoeling. 

Ik zo u den genchtcn sprcker Cl' op will en wijzen, dat in 
de gesehiedCllis van de gemeenten in Indië, hoe betrekkelijk 
lwrt die ook is, een VOol'tdllrend c evolutie valt waar t e 
nemen. 

Wij hebben arulVankol~k 

derheid, omdat men op die 
de moderne bestulll'SVoering 
len, en een benoemd ledental. 

gehad een a ll1bt el ~ke mee'·
wijze de eleugdelijkheid Wlll 

meende te moeten vciligstel-
De volgende stap is geweest 

het invoe ren \'an d e vel'kiezingen Vaal' de EUl'opeesche 
leden en het afschaffen van de ambtelijke meerderheid _ 
Een daarop,·olgenele stap - ee rs t van 1917 elatee rende -
is geweest het invoeren van verkiezingen ook VOOt' de niet
EUl'opeesche bevolkingsg roepen. " r ij zien du s een voort
durend voortgaan. lIet lig t in d e I~n, clat ook ele Regee
,' ing daal'\'oor een open oog heeft en dat het de bedoeHng 
\-a l1 de R egecl'ing is om, l1!ua.rmate d e moderne ontwikke
lin g zich \·erspreidt. ook \'erder te gaan met het geven van 
het recht van deelneming aan de gemeentelijk e werkzaam
hed r. n. 

l\Iaar, l\Iijnheel' de Voorzitter, hoc staat het nu met het 
geyal, dat zich h:iet' voordoet 1 

H et betrcft hier twee gemeenten, waal' de zetels tot 
clnsven 'e uitsluit en cl vervuld weJ'den dool' benoemingen. 
Nu heeft de Regec ring, als stap vooruit, d e actieve deel
nemin g del' ingezetenen bij de \'crkiezingen willen invoeren. 
Bij l\Icn ndo ls zelfs n og een stap vercler gega an. Daal' 
zijn el e zetels van de ni et-Nederlandsehe g,·oep uitgebreid 
tot de grootst mogelijke minderheid. Nu moet men zich 
afvragen of op het oogenblik wcl de tijd gelwrnen is om 
cl ie zeel' belangl'Ukc veranderingen nog uit t e brciden cn 
zoover t e gaal\ dat tevens aan de Nederlandsehe meerdet·
heid een einde wordt gemaakt. Van die Nederlandsehe 
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meerderheid is altijd dit het voordeel geacht, dat daardoor taak zou ik willen zeggen: laat men toch niet te veel ineens 
de moderne functie op krachtige wijze ingang zal kunnen vragen en laat de invoering van de verkiezingen, zooals is 
vinden ten behoeve van het plaatselijk milieu. voorgesteld, voorloopig een voldoende vooruitgang zijn. 

Nu heeft men gewezen op het feit, dat toch ook vel'Se~lÎl. Laten we niet, dool' bovendien de Europeesche meel'derhei 
lende 1'aden, zooals de onderafdeelingsl'Uden op Sumatra ook nog te laten vervallen een sprong in het duister doen. 
en elders in de buitengewesten en t egenwoordig ook de Laten we niet meer veranderen dan op het oogenblik ge
regentschapsraden, geconstrueerd zijn naar het W estersch wenscht is. 
voorbeeld en toch bezet zijn met inheemsehe meerderheden. In den gemeenteraad van Menado is een igen tijd geleden 
Dat is yolkomeu juist cn wijst erop, dat deze vorm van het vraagstuk van die meerderheid in verkiezing of benoe
organisatie hiel' ook al meel' en meel' gepenetreerd is. ming ter sprake geweest. Men heeft zich toen in dien raad 
Maar wel zou ik el' den nadruk op willen leggen, dat in uitgesproken tegen een combinatie van beide. Men wilde 
de gemeenten de Overheidszorg die ten behoeve van de wel een inheemsche meerderheid hebbcn, manl' clan gcen 
bevolking moet worden verricht van veel intensiever en verkiezing. Bij de besprekingen, die tijdens het plaatselijk 
diepel' gaandeu aard is dan in de meestal meer vaar lande- onderzoek zijn gevoerd, is aan het licht gekomen, dat er 
lijke complexen ingestelde raden met Inlanclschc meerder. velen waren, die de combinati e van deze beide desiderata 
heden, waarop de heer Van Helsdingen doelde. De vraag- bedenkelijk achten. 1\l e11 zou wel verkjezing willen hebben, 
stukken van gemeetezorg zijn dan ook van veel geeompli- maar dan geen inheemsehe meerderheid, of wel eeu in
eeerder en lastiger aard, dan zij zich op het oogenblik uog heemsche meerderheid maar dan geen verkiezing. De e0111-
buiten de gemeenten voordoen. Met het oog daarop - dus binatie van deze twee nieuwigheden achtte men met het 
uitsluitend met net oo,g op de belangen van de gemeen- oog op den geleidelijkcn vooruitgang niet aan te bevelen. 
schop, die behartigd moeten worden - dient men een Bij het plaatselijk onderzoek is de indruk ook verkregen 
zekere voorzichtigheid te betrachten bij het inkrimpen van dat aeze opvatting juist is en daarom zou ik willen ontraden 
de zeggenschap der Europeesche groep. Het komt mij deze twee hervormingen gelijktijdig in oogenschouw te ne
voor dat men geen recht zou doen aan den gedachten- men. Er bestaat alle reden om mom enteel genoegen te ne
gang, di e bij de instelliug van de gemeenteraden heeft men met wat de Regeering thans voorstelt. Men mag met 
voorgezeten, wanneer men zou rueenen, dat door een ander vertrouwen afwachten wat de ontwikkeling in de toekomst 
verhoudingscijfer de belangen van andere groepen meer zal brengen. 
zouden worden gebaat, dan thans het geval is. El' is gewezen op de waarde, die de minderheidsuitspra-

Kan men zeggen, dat in :Menado de Eut'opeesche meerder- ken kunnen hebben in een college. In den gemeenteraad 
heid} oie daal' op het oogenblik is, haar plichten ten aanzien zullen inderdaad uitspraken k-unnen voorkom.en van de 
van de niet-Europeesehe bevolking ,;iet heeft begrepen' iulieemsehe groep als minderheid, maal' de uitspraken van 
Jk geloof, Mijnh eer de Voorzitter, dat het antwoord daarop deze miuaerheid zullen, temecr omdat zij voortkomt uit ve1'
.c:1tkennelld mag luiden. kiezing} dus uit de bevolking zelve, ongetwijfeld van de 

In ~r[enado is de zorg voor de niet-EUl'opee.~che groepen andere groepen alle aandacht hebben. 
,,!tijd zeel' bevredigend geweest. Men heeft daal' voor de Mijnheer de Voorzitter! Ik heb aUeen nog enkele vragen 
"kampongbevolking veel gedaan. Ook weet ik, dat er op te beantwoorden, die door eenige leden naar vOl'en zijn 
~1et oogenblik weel' tal van plannen in de maak zijn om de gebracht. 
))ositic van die bevolking op hooger niveau te brengen. Men De heer Van Helsdingen heeft herinnerd aan een paar 
Ss bezig met plannen voor kampongverbetering} voor ver- vragen uit het Gedelegeel'denverslag. Ik meen die eerste 
betering van de volkshuisvesting en van de hygiënische vraag voldoende beantwoord te achten, zoodat over blijft de 
toestand en. Ik heb den indruk, dat de gemeenteraad van vraag: 
)fenado met z,ijn Europeesche meerderheid krachtig werk- "of bij de voorgestelde sa menstelling van de gemeente-
zaam is in het belang ook van de niet-Nederlandsche groepen. raden vau 1\fellado en Bandjermasill wellicht reeds met 
Waar dit het geval is, vraag ik nog eens : bestaat er momen- het resultaat van het inzake de zetelverdecling gehonden 
teel wel behoefte aan een om:ietting, voor wat de heel' onderzoek is rekening gehouden". 
Soejono de sociaal-economisch zwakkere groep noemde! De Zooals U, 1\fijnheer de Voorzitter, reeds in herinnering 
onderste laag del' bevolking zal wellicht meel' en meer moeten heeft gebracht is deze vraag wel beantwoord in de Memorie 
word en geholpen, er zal voor moet worden gezorgd} dat haar van Antwoord . Ik zou hieraan nog willen toevoegen, dat 
belangen niet in het gedrang komen. Maar is men hiermede . bij het plaatselijK onderzoek in de gemeenten Menado en 
aan niet r eeds op den goeden weg' Bandjermasin geen rekening kon worden gehouden met het 

Ik meen, MijnllCer de Voorzitter, dat Cl' voor Menado plaatselijk onderzoek van de gemeeuten op Java, althans 
geen sprake kan zijn van eenige vrees, dat de sociaal- van het grootste gedeelte van de gemeenten aldaar, omdat 
economisch zwakkere groep in het gedrang zal komen. Waar het onderzoek voor de gemeenten :M:enado en Bandjermasin 
dit niet het geval is, waal' dus op het oogenblik de Euro- daaraan vooraf gegaan is. 
peesche groep in den raad .haar roeping vervult in het al- Ik zou tevens nog wmen mededeelen, dat bij het plaatselijk 
gemeen belang, en de Europecsche groep waarde heeft op onderzoek tot nu toe altijd deze grondgedachte voorop heeft 
grond van haar bekendheid met de moderne gemeenschaps- gestaan - en ik meen hiermede ook de vraag van den heer 
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(ADV, VOOR DE DECENTRALISATIE,) 
Roep beantwoord te hebben - dat niet zou worden gebroken 
met het beginsel van de Nedcl'landsehe meerderheid. 

D e Rcgccring gaat in den gedachtengang van de geleide
lijke ont wikkeling. die ik zooeven heb geschetst, voort. ~faar 

juist als men hierin de geleid elijke penetratie zi et van 
oorsp ronkelijk \Vestcl'se hc denkbeelden , zal mcn inzien dat 
het nooel ig is, ecn zekere ma te van geleidelijkh eid ook hierin 
t e betrachten, da t voorloopig voor aUe gemeenten de Neder
landsehe meerderheid wordt gehandhaafd, zij het dan ook 
dat in het geva l van l\ [cllë.ldo, evenals onl angs voor l\fa lang, 
di e meerderh eid tot den klei nst mogelijken omvang kan 
word en teruggebracht. 

MUnheer de " oorzitt er! Nog enkele niet besproken op
merkingen zijn door verschillende sprekers gemaakt, Ik zou 
op het al'gument \'an den heer Ratu Langie, dat z,i. de 
waal'bOl'gen tegen "verinlandsehing", zooals hij dnt noemt, 
bij de inh eemsche groep, evenzeer bestaan als bij de Euro
peesche groep, willen ant woorden, dat di e waarborgen op 
het oogenblik, omelat de EUl'opeesehe groep dan !peh nog 
s terker El11'o peesch geo riënteerd is dan de Inh eemsche groep, 
<'en punt va n t wijfel uitmaken en dat men dient af te 
wa chten hoe de werking van de verkiezingen met de meer
d erheid, zooals die op het oogenblik in het plan der Regeering 
is opgenom en, aldaar zal zijn. 

Ik slu it nJ\i voor ts geheel aan bij hetgeen de heel'en Fl'uin 
e n Van 11clsdingen hebben gezegd, n1. da t de verhoudingen 
in Bandjerlllasin geheel anders zijn dan in Menado en dat 
wij in Bandj ermasin de evolutie in vr esterschen, modernen 
zin , zooals wij die zien in )'lenado, nog niet zoo duidelijk 
h ebben kunn en COlls tatccren, Ik meen, dat de urgumenten, 
die op het oogenblik voor }.ienado worden aangevoerd, 

men moge daarover dan ver schillend denken - in aUen 
g evaUe nog niet voor Bandjermasin kunn en gelden, 

Specinal de heer Fl'uin is opgekomen tegen de argumen
tatie, gc.baseel'd op de grootte der Inheemsche kiezel'sgl'oep 
te Bandjermasin. EI' is reeds gewaarschuwd in de ~femorie 
"an Antwoord, dat men vooral niet te veel waarde moet 
ll ccllten Han de gegeven cijfers, omdat Jlet geen definitieve 
e iifm's zijn, H et is den leden bekend dat el' een pl'oeedure 
to t vu'-\ tstcll ing van de kiczc l'sl~j st en is en de crva r in g leert, 
d" t de eij fe l'S op de bru tol Usten zeel' aa nmerkel ij k verseh illen 
van de cijfers, die tenslot te voorkomen op de definitieve 
kiezerslijsten, 

Om een voorbeeld t e noemen: voor de gemeente MI', COl'

l1elis, die ecn bevolking heeft van 50,000 inheemsche zielen, 
is men tenslotte op de ki ezerslij st gekomen tot een aantal van 
407 inh ecmschc kiezers. Van de 50.000 inh eemschen in 
Buitcl1zol'g heeft men op de kiezers lij st niet meel' zien ver
schijnen dan 300 kiezers. Al is op het oogenblik getaxeerd, 
dat dit VOO l' Bandjcrmnsin zou kunnen meC\'allell , zekerheid 
bestaat hi eromtren t toch ni et en het is n iet mogelijk op 
grond van de cijfers, zooals die nu bekend zijn, anders dan 
zeer a lgemeene conclusies t e baseer en n.l. dat er een vrij 
belangrijke groep is van personen, die kunn en lezen en 
eh rij ven en voldoende belangstelling hebben in de open

bare zaak. Onzekerheid bestaat vooral \'001' Bandjermasill, 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE, RATU 
LANGIE,) 

maa l' het spreekt vanzelf, dat deze ook nog bestnat voor de 
gemeente ?\fenado. 

Mij nheer de Voorzitter! '['ot slot zou ik, aanknoopende 
aan de vraag van den heer K erkka rnp, waarom de Regee~ 

ri ng thans niet een proof neemt en hiel' begint met een 
niet-Nederl andsehe meerderheid, daarop d it willen antwoor
den: omdat het hier betreft gemeenten, d ie nog staan aan 
het begin van haa l' wel'kzaa mh eid op het gebied del' \'er
kiezingen , op het gebied dus van poli t ieke zelfwerkzaam
heid. En daa rom is cr mindcl' nog dan elders aanleiding, 
he t beginse l va ll een Ncde d andsC'h c moel'del'heid dmll' 11U 

r eeds t"e l a t~n vervallen . 
I k dank U Mijnheer de Yool'zi lt er ! 

De V o o r z it t e l': Mijne heeren! Hiermede zUn de 
beschouwin gen in ee rsten te l'mijn beëindigd, 'Vij kunnen 
thans oYc l'gaan tot den tweed en t ermijn. 

De heel' R. a tuL a n g i e : Mijnhee r d e Voorzitter! Ik 
moge in t weeden t ermijn beO'inn cn met dank t c zeggen voor 
den steun, dien ik voor mijn suggestie heb ondcrvonden in 

de red evoeringen van d e hem'en ~Ialldagi e, Soejono, Kerk~ 

kamp, Kan en t en d eele ook van den heel' Van H elsdingen, 
Ik hoop, dat mijn geaehte medeleden mij t en goede houden, 
wanncec l' ik ni et verder in.ga op hun beschouwin gen. 

Als ik clan ovel'ga tot cl e beantwoording Vall de besehon
wingen mijner geachte medeleden, die ~egcn mün suggestie 
hebben geopponeerd, wil ik beginnen met een onderwerp 
t e bespreken, dat naa r mijn meening van het grootste 
belang is, W" ar ik iu mijn betoog m.ij heb gebaseerd op 
de homogeniteit, de gelijkheid, de ineenvloeiïng del' Euro
peesehe en inheemsehe smn enl eving, heeft mijn geacht 
medelid, de heer De Hoog, bij wien de heer Roep zich heeft 
aan gesloten, in het bijzonder d en nadruk gele,gd op het 
feit, dat ik cleze zaak misschien t e optimistisch heb gezien, 

D e heeren D e Hoog en Roep hebben gezegd, dat wij beide 
gemeenschappen eigenlijk zouden kunnen indeelen in twee 
groepen, de bovenste en d e benedenste laag, Mijnheer de 
Voorzitter! Ik denk, dat zulk een verdeeling in een boven~ 

sto en benedenste laag zeel' moeil~ik te maken is. \Vaur toeh 
is de grens tllsschcn deze twee Ingcn ? '\Vut moet men aan~ 
nemen als maatstaf om hiel' te onderscheiden ? " Tanneer 
men cen zeker maatsehappcl\jk inkomen aunneemt a ls 
maatstaf , wat is dan het maximum van de beneden- en het 
minimum van de bovenlaag' Ik ben van oordeel, dut, wan~ 
neor wij di e scheiding maken en a ls basis nemen van onze 
l'edcneel'ing, wij ni et tot een goed resultaa t zull en kunnen 
komen. 

:1\'1aa r bovendien - ik wil op dit thema een weinig ver~ 
der in gann, }''Iijnheer de Voorzitter - in zoo kleine plaatsen 
als :\Ienado domineeren d e ambtenaren, En nu is cr een 
tijd geweest, ongeveer " ier j nal' geleden, dat b.v, het geheele 
personeel va n het gewestel ij k kantoor, van den oppasser 
af tot en met den gewestclijken secr etaris, geheel uit }'iina~ 
hassers bestond, In denzclfden tUd bestond het pel'soneel 
van den )Iinahass81'aad, ook van den oppasser af tot en met 
den secr et aris en den waul'llemenden direeteur van locale 
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(RATU LANGIE.) 
werken, geheel uit Minahassers. Ook bestond in dienzelfden 
tijd het personeel van den gemeenteraad, mede van den op
passer af tot en met den secretaris en den directenr van 
gemeentewerken, geheel nit Minahassers. Wanneer wij dit 
zien, vraag ik : waar ligt dan de grens, waal' ligt de schei
dingslijn voor onze indeeling ? En in de benedenste en in de 
hoogste lagen treffen wij inheemschen aan. Dan hebben wij 
in de )lillahassa inheemsche artsen met een Westersell di
ploma. Waarbij moeten wij hen indcelen! Zonden zij nict 
even goed thuis behooren in de bovenste lagen van de Euro
peesche samenleving, krachtens ontwikkeling en inkomen 1 

Nog iets anders. De ongeveer 30 particuliere personen, 
die in de belastin gen zijn aangesla gen naar meer dau 
f 15000 per jaa r inkomen zijn allen Chineezen en Mina
hassers. 

Waar blijft de grens, die zooevCIl door mijn geacht 
medelid, den heel' De Hoog, is getrokken en die hij heeft 
willen doen samenvallen met de grens, die gaat tusschen 
EUl'opeaan en inh eemsehe ? 

Ik wil nu nog even wat verder ingaa n op de besellOn
wi ugen van mijn geacht medelid, den heer De Hoog. 

In de Memorie van Toelichtin g hebben ",ij de cijfers 
MU\güroiîen van het aantal kiezers. Daarbij wordt me
degedeeld, dat er ongeveer 200 EuropeeEche kiezers znllell 
z'ijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal uiet ver van cle waar
heid af zijn, wanneer ik hier, om de gedachte te bepalen, 
zeg, dat er zeker niet meel' dan 50 personen van die 200 
zijn, die uiet behooren tot de groep van de blijvers, mis
schien ook wel minder. Die groep van 50 is de groep, die 
mijn geacht medelid, de heer De Hoog heeft ingedeeld in 
de hoogere laa g. Waal' ik nn zooeven heb vooropgesteld, 
dat door de homogeniteit, de gelijkhcid in opvattingen en 
inzichten in de samenleving, de waarborgen voor een over
hcerschillg va n de Westersche gedachte in de gemeente, 
e"engoed te vinden zijn bij dé Inheemsche als bij de Indo
EU l'opeescbc groep, vraag ik mij af of men dan t.a.v. de 
EUl'opeeschc groep zoo'n hooge waarde moet toekennen 
aan dat kleine aantal va n 50 personen, dat niet behoort tot 
de blijvers, doch dat daar komt, mi sschien voor een jaar, 
VOOr twee jaar of wellicht ook voor een paar maanden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ,geloof, dat ik tot het hart 
van mijn geacht medelid, den heer De Hoog spreek, wnn
neer ik zeg: neen, men moet juist aan de blijvers, aan de 
Indo-Europeesche blijvers, den grootsten invloed toekennen. 

Tenslotte zijn toch de sociale instellingen , die geschapen 
worden in de gemeente Menado, bestemd voor de blijvers. 
Degenen die daal' vOOr korteren of langel'en duur komen 
zullen immers niet zoo heel veel beLangen in de aangele
genheden vnn de gemeente zelf hebben. 

Voorts is dool' mijn geacht medelid, den heer Fruin, 
ook een en ander gezegd over Menado. Toen ik mijn ge
acht medelid de woorden hoorde uiten, dat hij Menado nog 
altijd beschouwt als de hoofdplaats van ...... dacht ik, dat 
el' zou komen ...... de Vaderlandsehe Club, doch gelukkig 
beeft mijn geacht medelid toen slechts gesproken van de 
twaalfde provincie. 

Welnu, die kwalificatie laat ik natuurlijk geheel voor 
rekening van mijn geacht medelid. Maal' wanneer ik haar 
moet opvatten als een be,,-ijs van zijn sympathie en belang
stelling voor de Minahassa, dank ik hem voor clie woorden. 

Mijn geacht medelid heeft verder gewezen op den in
vloed, die een kleine groep mensehen kan hebben op een 
raad en hij heeft voorts den heel' Mand,agie geïnterrum
peerd met de woorden : hoe minder leden, hoe groote,' 
invloed. Die interruptie van den heer F ru in is natuurlijk 
als scherts bedoeld, maar toch meen ik, dat mijn geacht 
medelid gedeeltelijk een groote waarheid met enkele woor
den heeft weergegeven, want wat is toch het geval j Als 
de groep klein is, bestaat Cl' meer kans op eenstemmigheid 
dan wanneer de groep groot is en de invloed die van do 
kleine groep - wanneer die eenstemmi g is - kan uitgaan, is 
veel grooter dan wa nn eer het een g l'ootel'e groep van 
Europeanen met verschillende inzichten betreft. De raad
gevingen aan het Inheemscbe deel der groep zullen, iu_ 
deze situatie beschouwd, in het tweede geval uiet zoo 
krachtig zijn als in het eerste. Immers, men gaat zich 
afvragen: Wi e heeft nu gelijk, A zegt dit, en Biets an
de l'S. 

Bovendien moet ik aau de schets, die mijn geacht medelid, 
de. heer l\1andagie gaf van den invloeu, llic uitging van de 
Europeesche leden in den Minahassaraad, toevoegen, dat 
invloed voornamelijk zijn reden vond in het feit, dat 
Enropce~ehe leden van dien raad bijna aUe vakknndigen 
zijn . Er is onder hen een jurist, een ingenieur en iemand 
van den dienst van het Boschwezen, dus aUieht gaat van 
deze personen, wanneer het betreft kwesties die hnn 
aangaan, een grootCl'ell invloed uit dan van de overige 
leden van den Raad. 

Zooeven is ook tel' sprake gebracht het gevaar van 
stemming van de Enropeesche leden door de Iull eems'eh" 1 
leden. Daal' straks heb ik al gezegd, dat van de 200 F,l1lro .. ' 

peesche kiezers er minstens 150 In do-E uropeanen zijn, di e 
zich maatschappelijk op dezelfde w\ize orienteeren als de 
Minahassers. H eeft el' dus in den l'aad een bespreki 
plaats dan kan men aannemen, dat niet het verschil 
staatsrechtelijke indeeling leidend zal zijn, doch men inr]l.r·· ' 
daad aan die bespreking de juiste r ichting zal geven 
onderling met elkander te overleggen, trachtend de voor 
gemeenschap beste oplossing te vinden . Een antagonisme 
zie ik in zulk een geval niet aanwezig. Gevaa r yoor 
stemming zal daar echter alleen zijn - lenimnsle in 
beteekenis, die wij aan het woord hechten - wanneer 

antagonisme bestaat. 
Nu de practischc vraag of men, wanneer wij 

tot het volgen van mijn suggestie, gegeven in mijn 
eersten termijn, zich niet op speculatief terrein he lvelo!!'!:.1 

Mijn geacht medelid, de heer Mandagi., heeft zooeven 
kort ecn schets gegeven van de werking van den Minahassa'-I 
raad. In dien raad domineert heelemaal het Inheem,sclhel 
element. Er zijn 18 Inheemsche leden tegenover 
Europeesche leden. De wetgevende bevoegdheid van 
raad gaat niet alleen over de Inh eemsehe, maar even 
over de Europeesche, de Chineesehe en andere groepen. 
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(RATU LANGIE. ) 
Welnu, ~1:ijnheer de Voorzitter, in het werk van den 

Minahassaraad, die sedert een twaalftal jaren bestaat, zal 
heel moeilijk zijn aan te wijzen één element, waaruit wer
kelijk zou kuunen blijken, dat het belang der Ellropeesehe 
of Chineesehe groep in het gedrang is gekomen, terwijl 
evenmin zal kunnen worden gestaafd het idee, dat door den 
invloed der Inheemsehe leden bv. een zekere verslapping 
in de activiteit van den Raad is ontstaan. Integendeel, in 
de laatste jaren heeft de Minahassaraad zich kunnen ont
wikkelen tot een model voor de plaatselijke raden der 
buitengewesten, niettegenstaande het overwegend Inheemsehe 
element in den Raad. Zooeven heeft de geachte Regeerings
gemachtigde medegedeeld, dat de gemeenteraad van Menado 
geen gevaar ziet in een eventueele inheemsehe meerderheid. 
Daaraan heeft de gemeenteraad van Menado volgens de 
mededeeling, die wij zooeven hebben aangehoord, de restrictie 
vastgeknoopt, dat evenwel niet overgegaan moet worden tot 
de verkiezing van de leden. 

Wanneer wij die twee zaken combineeren, is het duidelijk, 
dat wij dit er in elk geval uit kunnen halen , dat men geen 
gevaar ducht van een inheemsche meerderheid behoudens de 
restrictie. 'Vanneer men dan die restrictie nader beschouwt 
en de oorzaken tracht op te sporen van de restrictie, dan 
geloof ik, dat de ecnige oorzaak is, dat men misschien niet de 
garantie heeft, dat dool' verkiezing de geschikte inheemsehe 
elementen in den raad komen. Mijnheer de Voorzitter! 
Kennende de Menadoneesche samenleving, kennende de 
ietwat overdreven waarde, die men hecht aan intellectualiteit, 
durf ik hiel' de meening te verkondigen, dat door verkiezing 
zeer zeker dezelfde personen door hun kwaliteit op den 
voorgrond zullen geschoven worden, als misschien eventueel 
dool' de Regeering benoemd zouden worden. 

Hiermede meeu ik te kunnen vaststellen, dat ook bij ae 
invoering der verkiezingen geen bezwaren tegen een inheem
sehe meerderheid opgeworpen kunnen worden uit hoofde van 
de overweging, dat misschien elementen in den raad zullen 
komen, die minder goed zullen voldoen voor het werk, dat 
hen in den raad wacht. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft zooeven gezegd, 
dat het min of meel' in de lijn der evolutie ligt, dat men 
zooveel mogelijk aandeel geeft aan de inheemsche bevolking, 
in de behartiging van bv. gemeentezaken, maar de evolutie 
is pas kort aan den gang, heeft de geachte Regeeringsge
maehtigde gezegd. De behartiging van de gemeentelijke 
aangelegenheden is niet zoo kort aan den gang als de geachte 
Regeel'ingsgemaentigde zich denkt. Ook in de inheemsehe 
gemeenschap zelf heeft men reeds moeten zorgen voor de 
behartiging van de gcmeentelijkc aangelegenheden en, Mijn
heer de Voorzittel', wanneer misschien de geachte Regeel'ings
gemachtigde met het woord "evolutie" bedoelt de alge.tl1eene 
beteekenis, die ,vij eraan hechten, evolutie in intellectueelen 
en geestelijken zin, dan moet iK zeggen, dat in dlt opzicht 
de evolntie der Minahassa niet van zoo kort geleden dateert. 
Die is reeds minstens honderd jaar in gang. 

Verder heeft de geachte Regee6ngsgemachtigde zooeven 
betoogd, dat de bedoeling van de Nederlandsche meerderheid 
is ook o.a. de moàerne ideeën zoo krachtig mogelijk te laten 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(RATU LANGIE, VOORZITTER.) 
werken. Mijnheer de Voorzitter! Ik voorzie, dat wanneer 
de verkiezingen worden ingevoerd, bv. de inheemsehe artsen 
met \Vestersehe bul in de gemeenteraden zullen komen. Ik 
haal dit alleen aan om mijn gedachtengaug een zekere lijn 
te geven. Ik stel dan toch de vraag, of van die artsen, bv_ 
niet verwacht kan worden, dat zij de moderne ideeën zoo 
krachtig mogelijk in deze raden tot uiting zullen trachten 
te brengen. 

Mijnheer de Voorzitter! Waal' de geachte Regeerings
gemachtigde ervoor pleit voorzichtigheid te betrachten met 
de iukTimping van de zegg'cnschap van het \Vestersehe deel 
aer samenleving, ben ik het absoluut met den geachten Re
geeringsgemaC'htigde eens maar, 1t1ijnhcer de Voorzitter, die 
voorzichtigheid mag ons niet voeren tot ccu overdreven 
korthonden van de maatschappelijke krachten, die in de in
heemsche samenleving werken . Ik geloof, dat wat dit 
betreft de geachte Regecl'ingsgemaehtigde het ook met mij 
eens zal zijn . En omdat ik meen, dat in ,het bijzonder in 
de gemeente Menado zulke krachtige factoren werken, die 
stuwen in de richting van moderniseel'ing del' samenlevhlg' 
in Westersehen zin, ben ik er van overtuigd, dat het bezwaar 
in dit geval niet geldt. 

'l'en slotte heeft de geaehtc Regeeringsgemaehtigde mijn 
\·ertl'ouwen gevraagd voor 11et voorstel del' Regeel'ing. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wil deze beleefdlleid beant
woorden met eenzelfde beleefdheid en wel deze. Ik vmag 
den geachten Regeering"gemaehtigde vertrouwen te steiien 
in het voorstel, dat ik in eersten termijn .heb geponeerd; 
vertromven te stellen in de maatschappelijke krachten, die 
in Menado werken; vertrouwen te ste11en in de modernisee
rcnde factoren, die el' zich, dank zij de onderwijsinstellingen, 
doen gelden; vertrouwen te stellen ook in den goeden bur
gerzin van de inheemsehen, die zal maken, dat zij niet een 
kracht gaan uitoefenen, welke zal voeren tot benadeeliug van 
de Europeesche groepen en van de gemeen te. 

Ik meen, dat dit vertrouwen op zijn plaats is en heb dan 
ook de vrijheid genomen een amendement bij U in te die
nen, Mijnheer de Voorzitter, beoogende om de zetelverdee
ling in den gemeenteraad van Menado als volgt te doen 
zijn: 5 zetels voor Enropeeanen, 5 voor de inheemsehen en 
3 voor de Vreemde Oosterlingen. 

De Voo l' Z j t ter: Ingediend is Cell amendement, 
voorgesteld dool' de heet'en Raln Langie, Kl1n, Ali Moesa en 
Koesoemo Oetojo (Ond. 122, stuk 6) luidende als volgt: 

"Ondergeteckenden hebben de eer het College van 
Gedelegcerden voor te stellen in de ordonnantie tot 
invoering van de verkiezingen voor de gemeenteraden 
van ~fenado en Bandjel'll1asill zoomede tot wijziging 
van de samenstelling van eerstgenoemd college, artikel 
1 alinea 2, aldus te lezen: 

"Het aantal leden van dien raad is 13. Hij is sa
mellgesteld nit 5 onderdanen Nederlanders, 5 inheem
sche onderdanen niet-Nederlanders en 3 uithc(:ll1sche 
onderuanen-niet-Nederlanders. De leden worden door 
verkiezing aangewezen". 
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(VOORZITTER, KIÈS.) 
In verband met het bepaalde bij artikel 55 (3) van het 

Reglement van Orde, stel ik U voor dit amendement in be
handeling te nemen, zonder dat het vooraf wordt gedrukt 
en rondgedeeld, daal' het zoo eenvoudig is, dat ieder het 
aanstonds kan begrijpen. 

Hiertoe wOldt besloten. 

De heel' Kiès: Mijnheer de Voorzitter! Het sp~t mij , 
dat mijn voorstel voor het behoud van de benoeming van 
enkele leden in de gemeenteraden van Menado en Bandjer
masin oorzaak is geworden voor het ontketenen van politieke 
tegenstellingen. Ik geloof niet, dat in hetgeen ik gezegd .heb, 
daarvoor eenige grond kan worden gevonden. Laat men bij 
(le beool'deeling van een zaak als ueze Loch nuchter blijven 
en alleen den reëelen kant cr van in het oog honden. 

Ik vroeg niet anders dan het gedeeltelijke behoud van 
h et bestaande. Waarom moeten wij nu voor de in bespre
King zijnde gemeenteraden .wel·bcwust gaan invoeren een 
stelsel, waaromtrent eigenlijk reeds vaststaat, dat het over 
eenigen tijd verandering zal ondergaan, getuige het feit, dat 
de Regeering die verandering reeds in overweging heeft ge
nomen' 

Ret is dus m.i. onjuist, dat de heer Van H elsdingen aan 
-mijn suggestie zulk een politieke belangrijkheid gaf, dat ons 
-College van Gedelegeerden niet eens bevoegd zou zijn de 
-onderhavige kwestie te behandelen. 

Ik herhaal, volgens mijn oordeel gaat het hier niet om 
. een principieeIe verandering van een bestaand stelsel, doeh 
om het behoud ineidenteel van wat goed is in den bestaan

·.den toestand. 
Mijnheer de Voorzitter! De heer De Hoog meende mij 

-eenzijdigheid te mogen vel'\~ten, waar ik het behond van 
die benQemingen aUeen vroeg voor de Nederlandsche leden 
en de Regeeringsgemachtigde nam later met graagte dit be
zwaar van den hee.r De Hoog over. 

Ik heb daarop te antwoordon, dat het juist eigenlijk al
leen maal' in de Nederlandsche groep voorkomt, dat zekere 
p erson en met een drukken werkJnoing, zooals op een kleine 
plaats b.v. de agenten van banken of d e plaatselijke ge
neesheeren, (11' weinig of niets voor voelen om zich z.g. in 
de politiek te begeve.n ; daardoor zou dus hun medewerking 
in de behartiging del' gemeentelijke belangen moeten wor
d en gemist. Ik geloof niet, dat deze omstandigheid op ge
lijke wijze bestaat in de Inlandsche of Chineesehe groepen 
van de samenleving in kleine plaatsen. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu intusschen het sentiment ook 
in ons College ziju intrede heeft gedaan en dat nog wel m.i. 
voor een in den grond zoo eenvoudige zaak als de onder
havige, komt het mij beter voor de kwestie voorloopig te 
la ten rusten. 

Merkwaardig vind ik intussehen de mededeeling van den 
geachten Regeerillgsgemachtigde, dat de huidige gemeen
teraad van Menado zelf zich bij een gehouden bespreking 
uitte tegen de invoering van het stelsel van verkiezingen. Wij 
zien dus in de voorliggende ontwerp-ordonnantie de Re-

(KIÈS, MANDAGIE.) 
geering ,-erdel' handelen dan de menschcn te U enado zelf 
",enschen ! 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, mijn standpunt tegen
over de bepleite verandering in het aantal door de verschil
lende groepen te bezetten zetels. Waar ik den overgang tot 
uitsluitend verkiezingen al te groot vind, sluit ik mij aan 
bij de meening van den geachten Regeeringsgemachtigde, 
dat ,~ den sprong niet nog grooter moeten gaan maken 
door ook de zetelverhoudingen belangrijk te wijzigen. Ik 
zal dus stemmen voor de door de Regeering voorgestelde 
cijfers. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer lIf a n dag ie: U~llheer de Voorzitter! In 
tweeden termijn zou ik nog even willen ingaan op ecn paar 
opmerkingen van den geachten Regeeringsgemachtigde. De 
geachte Regeeringsgemaehtigde heeft in z\in betoog o.a. de 
vraag gesteld of de Enropeesehe mcerderhcid dan wellicht 
in haar plicht is te kort geschoten bij de verschillende werk
zaamheden van den gemeenteraad van ~Ienac1o . Ook sprak 
de geachte Regeeringsgemaehtigde met betrekking tot het 
overgaan tot een Europeesche minderheid van een sprong 
in het duister. 

Mijnheer de Voorzitter! Tot m~n spijt kan ik het met het 
betoog van den geachten Regeeringsgemaehtigde niet eens 
zijn. Met aUe respect en met alle waardecring voor hetgeen 
el' mede door het Nederlandsehe deel in den gemeenteraad van 
Menado tot stand is gebracht, wil ik hierbij toch opmerken, 
dat het niet alleen het Europeesche deel van den gemeen
teraad is geweest dat aUe verbeteringn in de gemeente tot 
stand heeft gebracht. 

Wij moeten vooral niet den invloed vergeten , die er van 
een bekwaam voorzitter van den gemeenteraad - al of niet 
burgemeester - die leiding geeft aan den raad, uit kan gaan 
en ook de betèekenis del' werkzaamheid van den directeur 
van gemeentewerken valt niet te onderschatten. Directeur 
van gemeentewerken op Menado is sedert de laatste vier of 
vijf jaren al een j\finahasscr ; thans is daar als zoodanig 
werkzaam de heer Waworoentoe. De raad he~ft hem ge
schikt geacht voor de bekleedillg van die positie en het is 
zeker ook voor een goed deel aan de werkzaamheid en den 
tact van den voorzitter, den tegenwoordigen burgemeester 
van Manado en de voorzitters van dien gemeenteraad vóór 
hem en den directeur van gemeentewerken, die allerlei VOOTM 

stellen doet en deze aan den raad voorlegt, te danken, dat 
de gang van zaken aldaar uitstekend is. Er zijn llatuUl'lijk 
ook commissies uit de leden, die met opdracht worden belast 
en daarover rapporten uitbrengen, maar tenslotte zijn de 
uitvoerende personen toch in de eerste plaats de burgemees
ter en de directeur van gemeentewerken. Daarom zou ik 
willen zeggen, Mijnheer de Voorzitter, dat ik de uitdrukking 
van den geachten Regeerillgsgemachtigde: l,een sprong in 
het duister " in dit verband te sterk acht. 

De heer Fr u in : U vindt het zeker een sprong in het 
licht. 
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(MANDAGIE, KERKKAMP.) 
De heer Man dag ie: Walmeer er geen antecedenten 

waren, als jk zooc\'cn heb aangehaald, ook omtrent de wcr
ken in de Minahasa en de mentaliteit van den Minahasa
raad in zijn geheel ten opzichte van de Europeesche leden, 
dan zou die uitdrukking 1)een sprong in het duister" mis
'schien op zijn plaats zijn, maar na hetgeen ik hier heb uit
eengezet, kan ik het betoog van den geachten Regeerings
gemachtigde niet onderschrijven en blijf ik vasthonden aan 
de wenschelijkheid, dool' mij in eersten termijn en ook door 
mijn geachten medeafgevaa rdigde van de Minahasa bepleit. 

Ik zal dan ook tot mijn spijt op dit pnnt tegen het regee· 
ringsvoorstel moeten stemmen. 

De heer Kan: Waarom tot Uw spijt j 

De heel' ~1 a 11 dag ie: Wanneer ecn l'egeeringsvoorstcl 
l'edelijk is, stom ik gaarne vóór, maal' in dit geval, :Mijnhccr 
de Voorzittcr, zie ik ,~ genoodzaakt voor het ingcdiendc 
amendement en dus tegen het mtikel te stemmen. 

De hcer IC e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! Laat 
ik beginnen met te zeggen, dat ik stellig weet, niet de minste 
aanleiding te hebben gegeven tot het verwijt, mij te hebben 
schuldig gemaakt aan . .laag-bij-de-gl'ondsche politiek". 

D e Voo r zit te r: Die woot'den zijn ingetrokken. 

De heer KeI' k kam p : Ik meen, dat de woorden "laag 
allooi" zijn ingetrokken. 

De Voo I' zit t. cr: U vergist zich; de woorden: "laag· 
bij·de·grondsche politiek" zijn ingetrokken; de andere door 
U genoemde woorden zijn llict gebruikt. 

De heel' KeI' k kam p: Dan zal ik op andere wijze 
zeggen, Mijnheer de Voorzitter, wat ik in het midden wilde 
brengen. Van politiek sentiment was in mijn beschouwingen 
geen spoor aanwezig. Hoogstens kan ik toegeven een der
gelijk debat, geheel tegen mijn wil, te hebben ontketend. 
Ik zeg den heer Van Helsdingen dan ook dank voor zij n 
poging, om het debat Ol' den juisten weg terug te brengen. 

Thans, Mijn.hee,· de Voorzitter, enkele woorden tot ver· 
schillende sprekers. De heer Fruin blijkt niet eens voldoende 
geluisterd te hebben naar hetgeen ik aanvoerde, want hij 
legde mij ' meerdere niet door mij gebezigde argumenten in 
den mond en achtte zich toch gerechtigd te verklaren, dat 
ik hier een oratio pro domo zou hebben gehouden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb hier niets, maar dan ook 
totaal niets voor den Vrijzinnigen Bond bepleit en voor mijn 
persoon was dit zeer zeker nog veel minder het geval. 
Bovendien wil ik nog zeggen, dat ik ook niet aan den heer 
Frnin vraag, of hij zijn voorstellen doet op grond van de 
daarvan te verwachten voordeel en voor zijn partij. Dergelijke 
vragen bchoOl'cn naar mijn meening achterwege te blijven. 
Men behoort aan te nemen, dat de leden hier niet pleiten 
voor zichzelf, maar voor de algemeene zaak. 

(KERKKAMP.) 
Evenals de heer Fruin wenseh ik ook de ontwikkeling 

van de gemeenten in Westersche, d.i. naar mijn opvatting 
democratische richting. 

Ik acht daarvoor, in tegenstelling met dien sproke!', niet 
in alle gevallen een EUl'opeesche meerderheid nooelig. Som
tijds kan een kern voldoen de zijn. Hetzelfde antwoord kan 
gelden voor den heer ICan, die ook op den vool'grond heeft 
gesteld, dat hij voorioopig en vooralsnog een Europeesche 
meerderheid noorlig acht, omdat de ontwikkeling der ge· 
meenteraden gaat in Westersche richting. 

Thans komende tot den heer De Hoog wil ik begiJUlen 
met dat gedeelte van zijn rede, waarmede ik instemming kan 
betuigen. 

De opmerking van den heer De Hoog, dat een beslissing 
van deze aangelegenheid en van de door mij geopperde 
veranderingen in het voorliggend ontwerpl niet in dit Col. 
lege moet worden genomen, kan ik als jui st erkennen . De 
zaak is van zeer groot gewicht en ik acht het goed, dat deze 
kwestie hiel' ter sprake is gebracht, manr ik erken met de 
heeren De Hoog en Van Helsdingen en mèt den geachten 
Regcel'ingsgcmachtigde, dat het betel' is geen beslissing uit 
te lokken van dit College. Daaraan zou ik willen toevoegen, 
daf wellicht voor de gemeente Menado een nitzondering kan 
worden gemaakt, omdat de toestanden daar zoo bijzonder 
zijn als wellicht in geen enkele andere gemeente in Neder· 
landsch·Indië het geyal is. 

De heer De Hoog heeft in het ook door den heer ICiès 
bepleite voorstel, om niet de verkiezingen in te voeren voor 
alle leden van de Europeesehe bevolkingsgroep, een soort 
van wantrouwen gezien in de gesch iktheid van de vertegen
woordigers vnn de EUI'opeesche bevolkingsgl'oep. Hij heeft 
gevraagd, waarom een dergel ijk vOOI'stel ook niet gedaan is 
V001' de overige bevolkin gsgroepen. 

In eersten termijn meen ik dat voldoende te hebben aan· 
getoond, maar ik wil er nu toch nog op wijzen, dat bij de 
andere bevolkingsgroepen de politieke splitsing niet zOQver 
gaat als bij de Europee.sehe en dat bij de verkiezingen ook 
niet blijkt van zulke groote tegenstellingen, uls juist bij 
laatstgenoemde groep. 

l\fijnheel' de Voorzitter! Nu schieten mij ineens de woor
den te binnen, die zoojuist in de plaats haclden moeten wor
den gebezigd van de uitdrukking "Inag bij de grondsche" 
dat zijn de woorden: "politiek in mindel' prettigen vorm". 
Aldus heeft de Iieer De Hoog zijn oorspronkelijke uiting 
gewijzigd. 

De heer De Hoog ,heeft, meen ik, aan politiek in weInIg 
prettigen vorm gedacht, doordat hij mijn nitlatingen ver. 
keerd heeft begrepen, of verkeerd heeft uitgelegd. Hij 
heeft mij althans gesommeerd een voorbeeld te geven van 
miskenning van de gemeentebelangen door vertegenwoordi
gers van de Europeesche bevolkingsgroep. Daargelaten of 
dergelijke voorbeelden zouden zijn aan te voeren, ge\'oel ik 
mij daartoe niet geroepen, want daarover loopt de kwestie 
niet. Het gaat alleen hierom, dat aannemende, dat ieder 
gemeenteraadslid naar de mate zijner krachten , het algemeen 
belang en de belangen del' gemeente tracht te behartigen, 
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(KERKKAMP, FRUIN.) 
door de verkiezingen in dergelijke kleine plaatsen somnrige 
personen zouden kunnen worden uitgesloten, welke in het 
hijzonder geschikt zijn VOor de hehartiging dier belangen. 

De heer Van Helsdingen heeft gewezen op het verschil 
betreffende het geval-Menado en het geval-Bandjermasin. 
Dit verschil heb ik daareven reeds genoemd en als juist 
erkend. Het was trouwens uitgedrukt in de cijfers. Voor 
de gemeente Menado was de voorgestelde verhoumng 5 : 5 : 3 
en voor de gemeente Bandjermasin had ik mij de verhouding 
7 : 6 : 2 gedacht, doch zooals ik reeds zeide, een voorstel 
terzake zal van mIj niet uitgaan. 

De heer Roep heeft blijk gegeven van zijn voorkeur 
VOOr evenredige vertegenw<lordiging. Ik kan mij in me 
voorkeur geheel indenken. Maar deze kwesHe is reeds zoo 
dikwijls in den Volksraad ter sprake gebracht; er is daar 
al zoo dikwijls gepleit VOor invoering van evenremge 
vertegenwoordiging - en de wenschelijkheid daarvan is 
door de Regeering, na.ar ik meen, nooit ontkend - maar 
voorstellen in die richting blijven nog maar steeds uit. Nu 
zal de Volksraad weer voor vier jaren worden samenge
steld volgens de oude methode_ Daarom zou het zeer op 
prijs worden gesteld, wmUleer van de Re.geering eindelijk 
eens een positieve toezegging kon worden verkregen, 
wanneer Zij denkt met een voorstel tot instelling van 
evenredige vertegenwoordiging in den Volksraad te komen. 
De tijd is, dunkt mij, daarvoor reeds lang aangebroken. 

Nu er van mij, naar aanleiding van de voorgebrachte wen
schen, geen voorstellen te verwachten zijn, geloof ik, dat 
ik op hetgeen daar"an door den Regeeringsgemachtigde 
is gezegd niet verder behoef in te gaan. De Regeerings
gemachtigde e11 ik staan, meen ik niet zoo heel ve.r van 
elkaar. Alleen zou ik wat vlugger willen, hetgeen de 
Regeering in langzamer tempo wil doorvoeren. Als deze 
kwestie opnieuw in den Volksraad aan de orde kontt - ik 
hoop, dat dit heel spoedig zal zijn - kall ik op deze aan
gelegenheid wederom terugkomen. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Overtnigd 
dat ik ben, dat ik de voorstellers van het amendement toch 
niet zal kunnen bewegen alsnog hun amendement in te 
trekken, zal ik over dat amendement en al wat daarmede 
samenhangt, verder niets in het nridden brengen. Maar ik 
heb wel aanleiding om met een enkel woord terng te komen 
op de rede van den heer Kerkkamp van zooeven. Dit ge
achte medelid heeft in de eerste plaats opgemerkt, dat ik 
den geachten spreker meerdere argumenten in zijn schoenen 
hebben geschoven, me hij niet zou hebben gebezigd. Waar 
mijn geacht medelid eehter in gebreke is gebleven mt aan 
te toonen, staat het mij thans vrij, hierop thans niet verder 
in te gaan. 

De heer K e rkk a m p: H et staat zwart op wit. U knnt 
het nalezen! 

(FRUIN, DE HOOG.) 
eens zal nalezen wat ik gezegd heb. Wat nu het tweede punt 
aangaat heb ik met veel genoegen gehoord, dat de heel
Kerkkamp, niet een oratio pro domo heeft willen houden_ 
Het spreekt van zelf, dat als de heel' Kerkkamp zulks ver
zekert, ik mt onvoorwaardelijk aanneem. Maar de rede van 
den heer Kerkkamp heeft toch een zeer onaangenamen klank 
gehàd, vooral in de oorcn van hen, me zich erover verheu
gen, dat hier in Inmë op het oogenblik de belangstelling 
voor de politieke aangelegenheden verhoogd is, ook voor 
een groot deel, dank zij de actie van de Vaderlandsche Club, 
Wanneer men dan den heer Kerkkamp hoort zeggen, dat 
mensehen zich bij de politieke partijen aanslniten, alleen 
maar om in den gemeenteraad te komen - en ik geloof, 
dat hij mt gezegd heeft, Mijnheer de Voorzitter - dan heeft 
dit gezegde voor ons, die aUe belangstelling voor deze zaken 
hebben en alles voor deze mngen doen, een zeer onaange
namen klank. 

De heer Van Hel sdi n gen: Dat heeft de heer Kerk
kamp niet beweerd. 

De heer Fr u in: :Mijnheer de Voorzitter! De heer Van 
Helsdingen zegt, dat de heer Kerkkamp zich niet in dien 
geest heeft uitgelaten. Maal' ik geloof toch wel, dat ik 
gelijk heb. 

De heer KeI' k kam p: Xeen, in dien geest beslist niet. 
Leest U maar na, wat ik gezegd heb. 

De heer Fr u in: Ik zal dit doen, Mijnheer de Voorzitter! 
~laar wat naar mijn meening de fout is geweest in het 
geheele betoog van den heer Kerkkam p .............. . 

De heer K e rkk a 111 p: Dat U het er niet mede eens is_ 

De heer F r u in: Ja, Mijnheer de Voorzi tter, ook dat 
is o.a. een fout in het betoog van den heer Kerkkamp ge
weest, maar vooral is het een fout geweest, dat hij de 
oplossing niet heeft gezocht, daar waar die te vinden is. 

Als de heer Kerkkamp er op had aangedrongen getrapte 
verkiezingen af te schaffen, zou hij mij geheel aan zij n zijde 
zien. 

De heer K e rkk a m p : Toch niet! 

De heer F r u in: Maal' zoolang de gemeenteraadsleden 
ook nok kiezers zijn voor den Volksraad, zoolang is het 
noodzakelijk, dat ook de verschillende politieke schakee
ringen in me gemeenteraden zijn vertegenwoormgd. 

Verder zou ik nog deze algemeene opmerking willen 
maken, dat ik mij aanslnit bij die leden, die voorstanders 
zijn van evenredig kiesrecht. Zooals gezegd, die kwestie is 
op het oogenblik eigenlijk niet aan de orde en daarom wil 
ik ze dan ook niet verder aanroeren. 

De heer Fruin: Ik zal het zeker nalezen, Mijnheer de De heer De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
:Voorzitter! Ik hoop, dat de heer Kerkkamp dan ook nog beginnen met eenige woorden te wijden aan hetgeen de heer 
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(DE HOOG.) 
Kerkkamp heeft gezegd. Ik wil mij in dit opzicht in zooverre 
bij den heer Fruin aanslui ten, dat ook ik den indruk heb 
gekregen van de bedoelin g van den heel' Kel'kkamp, die 
hij klaarblijkelijk volgens zij n nadere toelichting met zij n 
woorden ni et heeft gehad, waarbij ik dus mijn leedwezen 
bet uig, als ik hem verkeerd mocht hebben verstaan. 

Ik herhaal eehter nogmaals, dat óok ik dien indruk: heb 
gekt'ogen cli cn dc heer Fl'uin gekregen heeft, en dien hij 
zoo pas onder wool·den heeft gebracht. En dat is dan ook 
de reden geweest, waat'om ik daartegen inging. 

:Mijnhcel' de Voorzit.ter ! 1\u heb ik aangevoerd tegen den 
}ICCl' Ki ès en ook tegen den heer KCl'kkamp, waarom zou 
men, bij de benoeming van een deel del' EUl'opecschc leden, 
zich alleen bepalen tot het Europeesehe deel. Op den voor
grond stel ik, dat ik op deze zaak niet diep heb willen in
gaan, gezien hetgeen ik reeds in den Volksraad in pleno 
hieromtrent heb gezegd en 'ik dus mijn argumenten niet heb 
willen hCl·halen. Doch nu loch dit punt, dat m.i. een be
jungrijke aangelegenheid betreft, door de leden van dit Col
lege JlOg eens nader is behandeld en wel op deze mani er, 
dat men gezegd beeft, dat bij de Nederlandsehe groepen de 
toespitsiJlg van partij-kwestie veel grooter is - en ik geloof, 
dat de Jlecr Kerkkamp zelfs zeide, dat dit bij de inheemsche 
groepen nog zoo goed als niet het geval is . . .. . .. . .. . . 

De heer Kc rkk am p: Veel minder. 

De heer D e Hoog: ........ .. .. wil ik opmerken, dat dit 
gleehts ecn kwestie van appreciatie is, want zie ik goed, dan 
heeft ook daar dezelfde toespitsing plaats. Hetgeen men 
noodig acht voor de Enropeesehe groep, lijkt mij toch zeker 
ook noodig voor de andere groepen . Maar ik kan desnoods 
aannemen, dat men een gradueel verschil maakt ten aanzien 
van het aantal benoemde leden: een principieel verschi l zou 
ik daarin niet kunnen vinden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom nn even op hetgeen mijn 
geacht medelid, de heer Soejono, heeft gezegd. Ik geloof 
n.l ., dat hier van een misverst;lnd sprake is. De heer Ratu 
Langie sprak van een homogene maatschappij en het is juist 
vanwege die uitspraak over die homogenjteit, dat ik meende 
uaartegenover te moeten. stellen een opvatting, die ik niet 
llit plaatselijke kennis heb, want ik bell alleen als jongen van 
6 jaar op Menado geweest en slechts voor drie kwart jaar. 
Daarover kan ik dus niet medespreken. Deze kennis ontlecn 
ik echter aan mijn kennis van den Indo-Europeaan en -
het lijkt misschien een beetje veel gezegd - van mijn aan
voelen van de verschillende rassen van de inheemsche sa
menleving ell van de psyche "an die rassen, Daarom zeidc 
ik aanuemelldcl dat het juist 1s, hetgeen de heer Hatu J..Jangie 
zeide omtrent die homogeniteit, geloof ik toch wei, dat zich 
hierbij nog iets anders voordoet. Evengocd - ik heb dat 
trouwens nooit ontkend - als bij de Europcesche O'roep 
gTadatie bestaat in ontwikkeling, standingl in economisch 
welvaren, vindt men die ook tcrug bij de niet-Europcesche 
groepen, Ik wil dus zeggen, dat wanneer men spreekt van 
een homogene massu l deze toch niet zoo als op den yoor
grond tredende kan worden aangeduid. Omtrent de juist-
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heid van die homogeniteit heb ik mij niet uitgesproken. Ik 
wil ook niet debatteeren over de cijfers door den heer Ratu 
Langie naar voren gebracht, omtrent het auntal Europee
sehe en Indo-Europeesche kiezers, De heer Ratu Langie 
heeft hier met de Europeesehe kiezers bedoeld de trekkers, 
al heeft hij dat woord niet gebruikt. Maar waar ik die cij
fers buiten beschouwing gelaten heb en alleo11 betwist de 
homogeuiteit, blijft voor mij de groote en heel gemakkelijk 
te volgen scheidin gslijn, iliet de scheidingsLijn van opperste 
en benedenste laag, doch de scheidingslijn, die de wet heeft 
getrokken tussehen EU1·opeanen en niet-Eul"Opeanen. Dit 
heb ik wil len aan\"oe1'en als argument voo I' mUil betoog, dat 
ik hic l' ook \ '001' }.[enaclo hield t' l1 waarom ik niet geheel 
accoord giug met de opvattingen van den heer Ratu Langie. 

~1ijuheer de Voorzitter ! Ik heb ill eersteIl termijn 
reeds gezegd, waarom ik he,t amendement van den heer 
Ratu J~angie op dit ooge nblik onjuist acht, ik zal daarop 
niet verder ing'aan Cn mij tenslottc alleen wenden t,ot den 
Regeerin.gsgemachtigde cn wel naal' aanleidin g V(lll enkele 
door hem ,gedane uitsptakell . 111 de eerste plaats heb ik 
tot mijn groote verbazing op miJll vraag: Hebt U ooit 
in de practijk kumlen zien, dat de belangen van de ge
meente niet behoorlijk werden behal·tigd I waarop de heer 
Kerkkamp len ant,,·oord g.af, dat het. beantwoorden dier 
\Taag niet op zijn \\-eg Ing, \ 'all den geachten Regeerings
gcmachtigde antwoord ontvungcn l en wel een Jliet 11Oe1e-
1118al op mijn vraag slaand antwoord l u1. dat ]lct consta.
teeren daaJ'vlUll eigenlijk zoo last ig was in vel'·buud met 
het feit, dat het hier nog altijd ging over benoemingen en 
men van het opdoen van praktijk met den nieuwen vorm 
vun verkiezingen, eigenlijk nog niet kon spreken, 

Mijnheer de Voorzitter! Het verschilpunt tussehen den 
heer Kerkkamp cu mij betl'of de toestanden teu aanzien 
van de verkiezingen, die sedert jaren bes~aan hebben. De 
R.egeeringsgemaehtigde beroept zich op den overgangstoe
stand van benoemingen naar verkiezingen en daardoor 
kom ik als vanzelf tot een andere vraag, die naar ik meen l 

het geheele debat beheerseht. 

Om te beginnen met den gemeenteraad van Bandjerma
s in, cn vooropstellende daL ik hoop goed ingelicht te zijn, 
zou ik willen zeggen dat het - tenminste door verschil
lende mijner geachte medeleden - veel geprezen systeem 
van benocming, zooa ls dat tot nu toe voor clen Bandjer
masinschen Raad heeft gegolden ten opzichte van de 
Europeesche ledcll, in die gemeente niet dien bijval 
hecft vc rwekt, welke dat systeem naar mcn zou meencu, 
ondervinden moest. Dit weet ook de Regecl'ing, tenzij de 
Regcel'ingsgemachtigclc dit zou ontkcJUlCll, 

rrerzakc zou ik hem kunnen Yel'\vijzen naa.r een artikel 
ln "Onze Stem 11, overgenomen uit de I3andjcl'masinbladen, 
waarin de ontstemming omtrent de bcnoemde leden dui
delijk tot uiting kwam) terwijl ik hem vercler zou willen 
"'ijzcn op hetgeen ik in de openbare zittin g van den Vol1<s
rand daaromtrent heb gezegd. 

Ik zou, ~fijnhcel' de VOOl'ZittCi'1 den Regeeringsgemaeh
tigde de vraag wiUen steUen: Is het juist of niet, qat 
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inderdaad de benoemingen, alth.a.ns te Bandjermasin, daal' 
ik over Menado niet wil spreken, toch niet die voldoening 
hebben verwekt in den gemeenteraad, die men zon meenen 
te moeten verwachten van benoemingen, waarb~ menschen~ 
die zich geheel willen geven voor de goede zaak, deskun
digen, menschen van positie en standing, in de gelegenheid 
zijn gesteld aan de openbare zaak mede te werken j 

De heel' KeI' k k a JU p : Twee van de zeven, niet alle 
zeven! 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter, IlllJn be
toog gaat niet tegen den heel' Kerkkamp, doch tegen den 
Regeeringsgemachtigde. 

Ben ik dus goed ingelicht, dan heeft het stelsel del' be
noemingen te Bandjermasin althans geen genoegdoening 
geschonken. 

N n kom ik nog tot het volgende eigenaardige feit. Ik 
zou willen vragen: Hoe staat het dan eigenlijk met de 
benoemingen ten aanzien der niet-Europeesche leden; heeft 
die misnoegen of voldoening gewekt! Uit het feit dat men 
nu verkiezingen voor een grooter aantal niet-Enropeesche 
leden in het leven gaat roepen, zou ik haast geneigd zijn op tol 
maken, dat dit juist wijst op heel iets anders dan op vol
doening ten gevolge van de plaatstgehad-hebbende benoe
mingen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Van Hel sdi ng e n: Mijnheer de Voorzitter f 
Nn de heer Kerkkamp ten aanzien van de hier gerezen 
benoClningskwestie geen beslissing van het College wenscht, 
behoef ik over dit punt niet veel meer te zeggen. Alleen 
1110ge ik nog .opmerken, dat ik mij overtuigd houd dat, 
wanneer de Volksraad begrepen zon hebben, dat de kans 
bestond dat het College over deze kwestie zou willen beslissen, 

. hij zeker van zijn recht tot voorbehoud zon hebben gebruik 
gemaakt. 

Ik wensch een enkel woord te wijden aan het betoog van 
den Regeeringsgemachtigde, dat ik met veel genoegen heb 
aangehoord, omdat ik het inderdaad zeer sympathiek heb 
gevonden

j 
speciaal dat gedeelte eruit l waarin de Regeerings

gemachtigde een overzicht heeft gegeven van de evolutie, 
die ten opzichte van de gemeenteraden heeft plaatsg-repen. 
Hij heeft daarbij gewezen op de ambtenarenmeerderheid, 
die later is omgezet en op de benoemingen die successievelijk 
overal zijn omgezet in verkiezingen. 

Met den Regeel'ingsgemaehtigde ben ik van meening, dat 
wij inderdaad ten deze de noodige voorzichtigheid hebben te 
betrachten en zelfs wil ik met hem medegaan, wanneer hij 
zegt, dat wij niet gelijk moeten stellen de stadsgemeenten 
zonder meel', met de landelijke gemeenten, die ik heb 
genoemd. Ik wil toegeven, dat bij de stadsgemeenten de 
overheidszorg veel intensiever is d~ll elders en daarom juist 
een behoorlijke Nederlandsche kern moet worden gewaar
borgd, waarvan de invloed ook inderdaad groot behoort te 
zijn, al voeg ik daaraan toe, dat het niet altijd noodig zal 

(VAN HELSDINGEN.) 
zijn dezen toestand te bereiken via een N ederlandsche meer
derheid in de gemeenteraden. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, ik geloof, dat wij dit niet 
in het algemeen moeten beschouwen, maar dat wij rekening 
moeten houden met de onderscheiding, die de heer Kerkkamp 
heeft gemaakt, n.l. tusschen grootere, minder groote en 
kleine Europeesche gemeenten. 

De gemeente, heeft de geachte Regeeringsgemachtigde 
gezegd, is een instelling, die bedoelt de moderne beschaving 
in dit land meer ingang te doen vinden. 

De heer Ratu Langie heeft in zijn betoog opgemerkt, dat 
in Menado zooveel Europeesch geschoolde en georienteerde 
Menadoneezen zijn, (jat van hen verwacht mag worden, dat 
zij in dezelfde richting werkzaam zullen zijn. Ik acht dit 
inderdaad een zeel' sterk argument van ons geacht medelid. 

Wanneer de geachte Regeeringsgemachtigde de homogeni
teit betwijfelt, die de heer Ratu Langie heeft geschetst, dan 
ben ik, hoe gaarne ik ook de volle waarde wil toekennen aan 
het betoog van den heer Ratu Langie, nog niet geheel over
tuigd, dat die homogeniteit zoo volkomen is, als hij ons ge
sclietst heeft, hoewel ik aan den anderen kant gaarne wil 
toegeven, dat zijn "betoog ten aanzien van de samenstelling 
van het ambtenaren corps zeer sterk is en ook het betoog dat 
van de 200 Nederlanders er 150 blijvers zijn, die wel een 
groote mate van homogeniteit' hebben met de Menadoneesehe 
bevolking en 50 trekkers. 

Ik zou de vraag willen stellen, of het misschien op den 
weg der Regeering ligt, om de functies, die door die 50 
trekkers worden bekleea., langzamerhand te laten vervullen 
dool' Menadoneezen, die dezelfde scholing hebben dOOl'ge
maakt en van wie verwacht mag worden, dat ze in denzelf-
den Westerschen geest zullen voortgaan, ( 

Een arg1llllent van den geachten Regeeringsgemachtigde 
is ook geweest, dat de Europeesche meerderheid steeds in 
het algemeen getoond heeft voldoende zorg te hebben voor 
de Iulandsche belangen en niet alleen is opgekomen voor 
de Europeesche belangen. Ik constateer dit met groote 
dankbaarheid, maal' dit argument kan men toch moeilijk 
aanvoeren tegen een stelselmatige evolutie in anderen zin. 
Dan toch zou ik de vraag aan den geachten Regeeringsge
machtigde willen stellen : in de eerste plaats - en dit was 
als tegenargument van den heer Ratu Langie te verwach. 
ten - zijn de Europeesche belangen dan niet behartigd 
door de lnlandsche meerderheid in do raden, waarin '" wjj 
een inheemsche meerderheid hebben ? En in de tweede 
plaats komt dan de vraag naar voren: indien inderdaad die 
toestand bestendigd zou worden, en de Nederlandsche meer
derheid de Inlandsche belangen in deu vervolge behoorlijk 
behartigt, zou er dan nooit aanleiding kunnen zijn wijziging 
te brengen in de verhoudingen' Dat is een conclusie, die 
de geachte Regeeringsgemachtigde toch zeker niet voor zijn 
rekening zou willen nemen. Te minder omdat bij dit alles 
rekening moet worden gehouden met een beginsel, dat overal 
en altijd naar voren is gebracht en herhaaldelijk in den 
Volksraad is geproclameerd, n .l. dat de lagere gemeen.schap
pen juist de leerschool behooren te .ijn voor de hoogere en 
dat het daarom zee,; wenschelijk zou zijn aan de eigen 
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werkzaamheid van de groote masse der iuheemsehe klasse 
vooral gelegenheid tot ontplooiïng te geven. 

Een ander argument van den geachten Regeeringsgemach
tigde, en dat ik niet van klem ontbloot acht, is dat dool' 
llet toekennen van de inheemsche meerderheid aan de Nedel'
landsche groep het belangrijke stemrecht voor den Volks
raad ten dceie wordt ontnomen. Dat is zoo, maar ik ge
loof niet, dat wij er buiten kunnen dat in die richting wordt 
gegaan. 

Mijnbeer de Voorzitter! Ik heb aan de Regeering de 
vraag gesteld, of zij bij het onderzoek voor Mcnado en de 
vaststelling van de getalsverhoudingen rekening heeft ge
houden met het onderzoek, dat ten aanzien van deze kwestie 
bler op Java beeft plaats gevonden. De Regeeringsgemaeh
tigde beeft - indien ik hem goed verstaan heb - daarop 
geantwoord, dat het plaatselijk onderzoek in Menado reeds 
plaats had gevonden, voordat het onderzoek op Java plaats 
had en dan, Mijnheer de Voorzitter, is het volkomen ge
rechtvaardigd, dat met dit beginsel, dat aan de versehniving 
del' samenstelling ten grondslag zal liggen, geen rekening 
is gehouden. 

Ik heb ook aan de Uegeel'illg de vraag gesteld, hoe Zjj 
staat tegenover bet amendement, omdat ik van Haar bouding 
ten deze mijll standpunt afhankelijk stel. Miju beide over
wegingen tCll deze zijn in de eerste plaats, dat ik niet 
beoordeelen kan, of de verhoudingscijfers, die de heer Ratn 
Langie heeft gegeven, nl. 5 : 5 : 3, beter zijn dan die van 
de Regeering n.l. 7 : 6 : 2. En in de tweede plaats, dat, 
wanneer er een conflict zou ontstaan tusschen de Regeering 
en den Volksraad (het College van Gedelegeerden), er een 
belangrijke vertraging verwacbt kan worden, zoodat van de 
uitoefening van het kiesrecht voor den Volksraad door de 
gekozen leden in Monado niets komen zou. Dat acht ik een 
ernstig bezwaar om eventueel voor het amendement-R.atu 
Langie te -stemmen, waal' ik anders zeer veel voor zou 
voelen, wanneer de Uegeering el' niet volkomen afwijzend 
tegenover zon blijken te staan. 

Tenslotte, indien blijken mocbt, dat de Regeering niet 
voornemens is bij een eventueele aanneming van het amen
dement-Ratu Langie daaraan gevolg te geven, zou ik el' toch 
lnet alle klem op willen aandringen, dat IVlenado en - dat 
betrek ik el' direct bij - Ambon de beide eerste gemeenten in 
de buitengewesten zullen zijn, die voor een nader onderzoek, 
zooals de Regeering ten opzichte van de kleine gemeenten 
op Java en Madoera heeft toegezegd - om binnen zeer 
afzienbaren tijd met een wijziging in de zetelverhouding te 
kumlen komen - in aanmerking zullen worden gebracht. 

De. heer S 0 C jon 0 : :Mijnhccl' de Voorzitter! Slechts een 
enkel woord naar aanleiding yall het betoog van den hccl' 
De Hoog. 

Ik ]18b in eerste instantie mijn mecl1ing gesteld tegenover 

(SOEJONO.) , 
zaak wel wat te mooi boeft voorgesteld. Inderdaad zijn er 
sociaal en intellectueel zekere nuanceeriugen, nog ongeacht 
de politieke tegenstellingen del' bevolking, maar daarover 
hebben wij bet nn niet. 

Waarop ik in eersten termijn heb gewezen is, dat juist in 
het betoog van den heer De Hoog emaneert de erkenning van 
het bestaan van economische en sociale lagen. Hij erkent, 
dat zelfs in de Enropeesche gemeenscbap die lagen bestaan. 
Daarop ben ik voortgegaan Cll beb gevraagd: wat is de 
eonclnsie ten aanzien van het bestaan dier lagen j Slnit de 
erkollning van het bestaan van die lagen ook in een vcr
srhil van waal'deering van die verschillende lagen, m.a.w. 
moet - ik wil niet spreken van hoogere en lagere lagen 
- de eene economisch-sociale groep anders worden beoor
deeld ten aanzien van de toekenning van medezeggenscbap 
en stemrecht dan de andere economische groep j . 

Ik ben een overtuigcl democraat en tel consequent de 
samenstellende deel en del' maatschappij; ik weeg ze niet. 
In dit OpZicJlt kom ik in de lijn van het I. E. V. Dat, 
weegt ook niet, of het iemand is met een salaris van f 50, 
iemand met alleen een lagere schoolopleiding, neen, hem 
wordt dezelfde stem toegekend ~Js aan een professor, een 
millionair, die sociaal-economisch op een hoogel'c trap 
staan dan de eerstgenoemden. 

Maar als men dit erkent, moet men ook cOl1sequent zijn 
en dan geldt dit ook ten aanzien van de Europeanen 
eenerzijds en de Inlanders anderzijds, terwijl nu juist de 
Europeesche meerderheid wordt verdedigd, op grond van 
de eeonomiscbe en sociale positie der Europeesche bevol
kingsgroep. 

De beer Van Hel sdi n gen: Maar U weet, dat zelfs 
de sociaal-democraten in Holland niet meer aan dat 
rckensommetje vasthouden 'I 

De heer S 0 e jon 0: Ik heb het niet over sociaal
democraten. De beer De Hoog ,geeft toe, dat hij de men
schen telt en niet weegt; hij weegt de diploma 's en de 
geldbenrzen niet. 

De heel' D e Hoog: Inderdaad, ik ben dezelfde demo
cl'a.tisehe richting toegedaan als U. 

De heer S 0 e jon 0: Maar dan moet de heel' De Hoog 
ook ' consequent zijn en geen Europeesche meerderheId 
willen. Wanneer er bijv. 12000 Idezers zijn, doet het er 
niet toe, of onder die 12 000 kiezers lnisschien 1 000 dokters
djawa, artsen of abituriënten van de H. L ,S. zijn. 

De heer Van Hel sdi n gen: De stem van den pu
tjesschepper telt evenzeer als b.V. die van den professor. 

zijn bestrijding van het betoog van den heer Ratn Lallgie. De heel' S 0 e jon 0: Da.t. is ook mij 11 standpunt en in 
1\iet betrekking tot de visie van den heel' Ratu Langie als Holland is dat ook zoo; de pauper, de sociaal-democraat 
zou in de Minahasa homogeniteit bestaan, ben ik echter in- heeft daar dezelfde stem als de professor uit Leiden of 
tegendeel den heer De Hoog bijgevallen. Ik erken met den Utrecht. Dat wil ik ook en de consequentie daarvan is 
heer De Hoog, dat de heer Ratn Langie in dit opzicbt de. in het algemeen een I. E . V. meerderbeid. M'aar gaat men 
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\vegen J dan krijgt men in den raad den administrateur van 
de suikeronderneming, den inteUectueel, de geleerde mees
ters in de rechten, in het aLgemeen de groep van trekkers, 
de inteUectueelen, de economisch krachtige groep, die in 
het algemeen wel tot de Vaderlandschc Club behoort en 
dan zal mcn dus krijgen een Vaderlandsche Clnb-meerder
hcid. Maar bij een regeling als waar ik het over had, 
krijgt men een I . E. V.-meerderheid. Maar als wij zijn 
voor een 1. E. V.-meerdcrheid in den gemeenteraad, dan 
moet men ook consequent zijn en eventueel ook zijn voor 
een Inlandsche mCeI·dorheid. 

De heer Co hen St u a I' t, Adviseur voor de Decentrali
satie: Mijnheer de Voorzitter ! In de eerste plaats wil ik 
alltwoOl'den op enkele vragen, die door den heer De Hoog 
zijn gesteld. 

De heer De Hoog heeft geïnformeerd naar de resultaten 
van het in Bandjernmsin ingestelde onderzoek en hij zou 
gaarne willen ·weten of men wel volkomen tevreden is over 
den raad, zooals die is benoemd. 

~{ijnheer de Voorzitter! Er is zeer zeker op den benoem
den raad eritiek geweest en dat is onder meer ook een 
reden, dat de Regeering met een voorstel tot verandering 
is gekomen. Als de geachte spreker hierlut echter zou wil
len concludee''en, dat tegen het stelsel van verkiezing te Ban
djermasin in het geheel geen bezwaren bestonden, dan moet 
ik hem teleursteUen, want 'Ook daarover waren ter plaatse de 
meeningen verdeeld. Er waren wel degelijk ook personen, 
die meenden, dat de verkiezingen tot teleurstelling zouden 
leiden. Ten slotte heeft, alIes bijeengenomen, de Regeering 
gemeend te moeten concludeeren, dat er toch wel voldoende 
voor pleit om in de gegeven omstandigheden ovcr de geheele 
linie verkiezingen in te voeren. Daarbij is rekening ge
houden met deze overweging, dat te zijner tijd bii de prin
cipieele behandeling van het systeem van vertegenwoordi
ging tevens zal zijll na. te gaan, i.u hoeverre op de verschil
lende plaatsen daarin door benoeming wellicht eeuige wiJzi
ging zal moeten komen. Bij dat principieele onderzoek zal 
uiteraard ook een onderwerp van onderzoek uitmaken het 
door de heeren Roep en Kel'kkamp aangeroerde stelsel van 
everu'cdige vertegenwoordiging. Dat is intusschen ecn 
vraagstuk - ik mag dit wel terloops opmerKen ~ dat niet 
in de gewisselde stukken ter sprake is gebracht, zoodat de 
door den hecr Kerkkamp gevraagde positieve toezegging van 
de Regeering, n.l. met betrekking tot de vraag wanneer Zij 
met een 'voorstel zal komen, niet kan worden beantwoord . 
Wel kan ik zeggen, dat het vraagstuk bij de behandeling 
van het kiesstelsel door de commissie voor de technische· 
herziening van de gemeenteraden ook in beschouwing wordt 
genomen, en dat naar aanleiding van .bet advies van deze 
commissie de Regeering binnenkort zal overwegen wat Haar 
terzake te doen staat. 

Nader zijn door de heeren Mandagie en Ratu Langie de 
bezwaren toegelicht, die zouden bestaan tegen het Regee
ringsvoorstel ten opzichte van ~lenado. 

De heer l\fandagie meende, dat de Rcgeering hier den weg 

der redelijkheid heeft verlaten, waar Zij niet voldoende re-

(ADV. DECENTRALISATIE.) 
keTting hield mot de in den l\iinahassaraad yerkrcgen erva
l'Ïng. Er is door eenige sprekers, in aansluiting op hetgeen 
ik heb gezegd, reeds opgemerkt, dat men in deze toch wel 
onderscheid moet maken tusschen den arbeid van een raad 
als de Minahassaraad, die exte,nsief werkt voor een hoofd
zakelijk landelijk gebied en den arbeid van een gemeente
raad. Men denke zich de lijn van ontwikkeling van een ge
meente als Batavia en vrage zich af of het werk van den 
raad voor zulk een stedelijke gemeenschap op gelijke lijn 
staat met dat van .een college als de Minahassaraad. Ik 
geloof, dat men het bestaan van een vërsehil dan toch wel 
zal moeten erkenneu. Waar dit het geval is, heeft de Re
geel'ing gemeend ervoor te moeten waarschuwen, geen te 
g1'oote sprongen ineens 'vooruit te willen doen, omdat men 
hiervan de consequenties niet kan overzien. 

De heer Ratn Langie heeft de zaak aldus gesteld : de Re
geering vraagt vertrouwen in Haar voorstel en in dit ver
band vraag ik dan het vertrouwen der Regeering voor mijn 
amendement. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou zeggen, dat als van be
leefdheid in deze sprake is, dan toch het voorstel, dat ter 
tafel ligt, den voorrang moet hebben. , 

De heer Van Helsdingen beeft gevraagd of het feit, dat 
hij erkent, dat door de Enropeesche meerderheid in ver
scluUende raden over het algemeen op bevredigende wijze is 
gezorgd, ook voor de niet-Europeesche groepen, als argument 
kan worden aangevoerd tegen de evolutie, die eventueel zou 
leiden tot omzetting van die meerderheid in een inheemsche. 
lVIijnllCer de Voorzitter! Dat heb ik niet gezegd; ik heb be
toogd, dat de evolutie in voUen gang is en ik hoop dat bin
nen niet al te langen tijd in den Volksraad een reeks van 
voorstellen zal worden ingediend voor de uit.breiding van het 
aantal niet-Nederlandsche zetels in verschillende gemeente
raden. 

Daaruit blijkt, dat de Regeering wel degelijk op evolutie 
is bedacht. lVIaar het gaat hier om iets anders, namelijk, 
dat de evolutie niet te veel moet worden versneld. Wij 
staan in dit geval voor het feit, dat voor het eerst verkie
zingen zullen worden ingevoerd; dat is dns de eerste stap 
in de r ichting van de politieke zelfwerkzaamheid van de 
gemeente Menado. Maar nu wordt hier als het ware ge
vraagd 0111 tegelijk met het bewijs van afgelegd admissie
examen voor de eerste klasse ook reeds de bul voor het 
eindexamen te geven. Dit acbt de Regeering te vel' gaand. 

Ik heb den heer Kiès .hoOl'en vragen, of de Regeering op 
het oogenblik met Haar voorstel eigenlijk luet verder gaat 
dan de gemeente Menado zelf wenscht, wijl de gemeenteraad 
van Menado zich tegen verkiezing heeft uitgesproken. 

Mijnheer de Voorzitter! De gemeenteraad heeft ecnigen 
tijd geleden zich uitg~sproken voor de inheemsche meerder
heid en .heeft zich bij die gelegenheid teven, uitgesprOKen 
tegen verkiezing; aoch toen opnienw aan de plaatselijke 
autoriteiten en ook aan de leden van den gemeenteraad de 
vraag werd voorgelegd, hoe men stond tegenover verkiezin
gen, is daarbij gebleken, dat men zich hiermede wel kon 
yereenigen, al waren el' bezwaren tegen de co m bin a tie 
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van verkiezing en inheemsche meerderheid. 1\ien stond 
echtcr niet tegenover het denkbeeld van verkiezing op 
zichzelf. 

De heer Ki è s : Maar men was er toch ook niet algemeen 
voor verkiezing j 

De heer C 0 hen S t u a l' t, Adviseur voor de Decentra
lisatie : EI" was voor verkiezingen in het algemeen te ~Ie

nado veel appreciatie. 
Nn heeft de heer Van Helsdingen gevraagd: hoe staat de 

Regeering tegenover het amendement van den heer Ratu 
Langie ! Hierover zou ik het volgende willen zeggen: Ik heb 
er roeds op gewezen, dat de Regeering is gegaan in de rich
ting van de evol utie, maar daarbij is een zeker vertrouwen; 
een zekere mate van geduld onmisbaar. Zooals ik ook heb 
medegedeeld, heeft de Regeering bU het onderzoek voort
durend het standpunt ingenomen, dat in het belang van 
de werkzaamheid der gemeenten de Nederlandsche meerder
heid steeds zon worden gehandhaafd. De consequenties van 
een plan, als door den heer Ratn Langie ontworpen, kon
àen nog niet worden overwogen en dan lijkt het mij wel 
eenigszins bedenkelijk, om wat toch in wezen een nieuw 
principe is, thans bij wijze van amendement op dit voorstel 
te introduceeren. :Men zegt ter verdediging, dat dit een 
cxccptie zal zijn en dat het een incidenteel geval is, zoodat 
het voor andere gevallen niet meer zal voorkomen, maar 
het spreekt toch wel van zelf, dat men zich moet hoeden, om 
te midden van deze partieele hervormingen te komen tot 
uitspraken, die van te verstrekkende principieele betee
keuis zonden kunnen worden. 

Ik meen dan ook den leden, die hcbben voorgesteld om 
in dezen zin een wijziging in het rcgeel'ingsyoorstel te bren
gen, in overweging te moeten gevenJ hierover thans geen 
beslissing uit te lokkcn en liever te wachten tot het princi
pieele vraagstuk van de herziening der samenstelling aan 
de orde komt. Op het oogenblik moet de Regeering zich af
wijzend tegenover het amendement plaatsen. 

De heer Kan: Prineipieel zijn wij er juist tegen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik heb nog een vraag gesteld, n.l. of de Regeering zon wil
len toezeggen, dat zoo spoedig mogelijk de gemeenten Me
na do en Bandjermasin aan een onderzoek zullen worden on
derworpen in denzelfden geest als de kleine gemeenten op 
Java en Madoera. 

De heer Co hen St nar t, Adviseur voor de Decenträ
]jsatie: 1\1:ijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne de toezegging 
doen, dat dit denkbeeld zal worden overwogen. 

Hàndelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(VOORZITTER. ) 
De Voo l' zit ter: Hiermede zijn de debatten in twee

den termijn geëindigd en de beraadslagingen ovcr het on
derwerp gesloten. Allereerst zal gestemd moeten worden 
over het amendement-Ratn Langie c.s. 

Ik zou willen voorstellen, aangezien de algemeene be
schouwingen reeds voor meer dan driekwart gewijd zijn ge
weest aan het amendement-Ratn Langie e.s., de behandeling 
ook daarvan als geëindigd te beschonwen. 

Hiertoe wordt besloten. 

Het amendcmcnt-Ratn Langie c.s. (Ond. 122 - st. 6) 
wordt in stemming gebracht en aangcnomen met 11 stem· 
men vóór en 6 stemmen tegen. 

V 6 ó r stemmen de heeren: Kerkkamp, Khonw Kim An, 
Kan, Ali Mllesa, Middendorp, Ratu Langie, Dwidjosewojo, 
Soejono, Soekawati, Mandagie en Koesoemo Oetoyo. 

Te gen stemmen de heeren: Fl'uin, De 
Helsdingen, Kiès, s'Jacob en de Voorzitter. 

Hoog, Van 

Art. I, zooals het bij amendement is gewijzigd, wordt zon
der hoofdelijke stemming aangenomen. 

De artikelen 2 tfm 5 worden zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.' 

De Voo l' zit ter: Aangezien in artikel leen wijziging 
is gebracht, stel ik ingevolge het bepaalde van art. 60 ,van 
het Reglcment van Orde voor, desniettemin de eindstemming 
over het geheele ontwerp thans te houden. 

Hiertoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals deze is geamendeerd in 
art. I, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notnlen der vorige openbare vergadering, die ter inza
ge hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den leden, na sluiting 
der openbare vergadering in de commissies bijeen te willen 
komen. 

De vergadering wordt te 11.48 uur v.m. gesloten. 



226 

Uste VERGADERING - DONDERDAG 3 APRIL 1930. 
Ingekomen stulilien. - Aamvljzing landraadsvoorzitter voor Riouw enz. - Kw~tschelding interest 

verschuldigde oorlogswinstbelasting. 

24ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 3 Apr i 1 1930. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Aamvljzing landraadsvoorzitter 
voor Riouw enz. (Ond. 106). - K,vljtschelding interest 
verschuldigde oorlogswinstbelasting (Ond. lID). - Ver
zoekschriften. 

Vo 0 I' zit ter : J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den , Coorzitter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Ten Berge, Blnauw, Dwidjoscwojo, Van Hels
dingen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesoemo 
Oetoyo, Khouw Kim An, Middendorp, Ratu Langie, Roep, 
Soeka wa ti en Soej ono. 

De Voo l' zit ter : Mij ne heeren! Ik open de verga
dering, en ik wil beginnen met den heer Ten Berge, het 
nieuwe lid van het College, welkom te heeten in ons midden. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven ell -bcschikkingen: 
1. B. G. S. van 28 Maart 1930 No. 614/ Begr. houdende 

de mededeeling, dat de afdeelingen IX en X van de 
tweede aanvullende begrooting voor 1930 door den 
Gouvernenr-Generaal zijn vastgesteld. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 
24 en 25 Maart 1930 Nos. 17 en 38, houdende de mede
deeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot nadere aanvulling van de rege

ling van de invordering van belastingen in Neder
landseh-Indië door middel van dwangschriften 
(Ond. OS); 

b. de ordonnantie tot nadere ,vljziging van het Euro
peesch Ondenvljsreglement (Ond. 1I3). 

3. B. G. S. van 27 Maart 1930 No. 610/ A 2 ter aanbieding 
van een afschrift van de aanvullende circulaire van 
den wd. Chef van de Arbeidsinspectie voor de buiten
gewesten betreffende de wijze van inspocteeren van 
ondernemingen in de buitengewesten. 

4. Besluit van den Gonverneur-Generaal van 25 Maart 
1930 No. 9 tot wijziging van het besluit, waarbij o.a. 
aan Raden Adipati Ario Soejono een studiereis naar 
Nederland werd opgedragen. 

5. Als voren van 25 Maart 1930 No. 25 tot ,vljziging van 
de V oorsehriften tot uitvoering van het Vorstenlandsche 
Grondhuurreglement. 

6. Als voren van 25 Maart 1930 No. 37 tot instelling van 
een commissie, welke tot taak zal hebben het instellen 
van een onderzoek naar alle, zoowel uit algemeene als 
locale verordeningen voortspruitende bouwbeperkingen, 
alsmede om de Regeerin:g van advies te dienen, nopens 

de vraag of het wenschelijk is om ten aanzien van die 
beperkingen wettelijke regelingen in het leven te 
roepen. 

7. Als voren van 26 Maart 1930 No. 1x tot interneering 
van de daarin genoemde personen. 

8. Als voren van 28 Maart 1930 No. 24 tot aanstelling 
van personeel boven de formatie ten behoeve van de 
veldpolitie in de afdeeling Probolinggo. 

9. Als voren van 28 Maart 1930 No. 25 tot aanstelling 
van personeel boven de formatie ten behoeve van de 
veldpolitie in de assistent-residentie Billiton. 

10. Als voren van 28 Maart 1930 No. 28 houdende mach
tiging ingevolge art. 105 I. S. tot het doen van nader 
omschreven uitgaven. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secre
tarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Schrijven van H. Pilchowsky houdende klacht betref

fende een naar zijn meening onbevredigende beantwoor
ding van zijn brief door den Thesaurier-Generaal. 

2. Afschrift-rekest van J. Olivier, voorzitter van de ver
eeniging "Diana", aan den Gouverneur-Generaal be
treffende den invoer van jachtvuurwapens. 

3. Dienstnota van dc Algemeenc Secretarie van 26 ~Iaart 
1930 tel' aanbieding van een abusievelijk aan de Re
geering doorgezonden tot den Volksraad gericht rekest 
van eenige handelaren te Geser (Oost-Ceram) houdende 
bezwaren tegen de hooge vrachten del' IC. P. M. en de 
heffing van retributie op bosch- en zeeproducten . . 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter se
cretarie van den Volksraad. 

De Voo r zit ter : Wij kunnen thans overgaan tot de 
behandeling der aan de orde gestelde onderwerpen. Ik moet 
beginnen met mede te deelen, dat de onderwerpen 120 en 
121 van de agenda worden afgevoerd, omdat de indieuing 
der Memories van Antwoord betreffende deze beide onder
werpen door bijzondere omstandigheden is vertraagd. Er 
blijven dus ter behandeling over de onderwerpen 106 en 
IlO en het vierde rapport del' 1C0mmissie voor de Verzoek
schriften. 

Aan de orde is de behandeling van: 
de ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing 
van den voorzitter van d e n Landraad te 
Tandjoengbalei als "oorzitter van de 
L a n dra den i n h et g e we s tRi 0 uwe n 0 n
derhoorigheden (Ond. 106), 
deo n t wel' p-o r don na n tie tot be p ~ I i n g, dat 
o ver den tijd n a 31 D ec e m b e l' 1929 g een 
int ere s t, a I s bed 0 e I din a l' tik e I 58, I i d 2, 
van de ordonnantie op de oorlogswinst
bel ast i n g 1917 (S t a a t S b I a d No. 592), mee l' 
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verschuldigd is van nog onbetaalde 
logswinstb e lasting (Ond. Il9). 

001'- 15 April 1929 No. 753/A1 en 13 December 1929 No. 2638/A1 
hebben op dit verzoek betrekking. 

Deze ontwerp-ordonnanties worden zonder 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

beraadslaging 

De Voo l' zi t ter: A a n deo l' dei s d e b e h a n
de l i n g van het v ier der a p por t d e r C 0 m
missie voor de verzoekschriften, 

1. Verzoek, gedagteekend Seroei 8 Februari 1929, van 
llCt kamponghoofd en een 20-tal ingezetenen van de kam
poeng Nau (district Waroppan, afd. Tel'llate), honden de 
lduchtcn over den afstand van tuingrond aan een Chinec
sehen handelaar te Seroei . 

Brief van den 1sten Gouverncments Secretaris '-an 26 ~o
vember 1929 No. 2512/B heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit de inlichtingen der Regcering blijkt, dat 
de eventueele uitgifte door het betrokken zelfbestuur zal ge
seJlÎcden op den voet van de erfpachtsordonnantie (Staats
blad 1919 No. 61), waarbij met alle ingebrachte bezwaren 
l'ckcning zal worden gehouden, en dat, voor zoaver aanplan
tingen vau de bevolking in de aanvraag zijn begrepen, de 
betrokkenen volledig zullen worden schadeloos gesteld, stelt 
de Commissie t.a .v. dit verzoekschrift voor, over te gaan tot 
d e orde van don dag en adressanten hiervan, onder toezen
di n.g vau een afschrift van den Regeering brief, mededee
li ng te doen. 

2. Verzoek, gedagteekelld Goenoeng Sari (Tempeh) 
22 Januari 1929, van W. C. M. Vcrsteegh, inzake de terug
gave in erfpacht van nader aangeduide perceelen. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 2 De
cember 1929 No. 2560jB heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief en vall 
de bijlagen daarvan, te berichten, dat geen termen aanwezig 
word~n geacht voor het vcricenen van tusschenkomst. 

3. Verzoek, gedagteekend Djamblang 8 Juli 1929, van 
Hadji Mohamad Jasin, inzake de verdeeling vall een erfenis. 

Brief van den Gouvernements Secretaris van 6 December 
1929 No. 2589/ A2 heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat de Volksraad in civiele zaken als de onder
werpelijke geen tusschenkomst kan verleenen. 

4. Verzoek, gedagteekend 14 Januari 1929, van 
R. A. Rahman, onderwijzer te Goenoeng lIegang, e.a. om 
toekenning van standplaatstoelage aan landsdienaren der 
aangeduide plaatsen in de residentie Palembang. 

Brieven van den 1sten Gouvernements Secretaris van 

De Commissie stelt voor adressant te berichten, dat het, 
blijkens bij de Regeering ingewonnen inlichtingen, niet 
mogelijk is geweest de in het verzoekschrift bedoelde plaatsen 
nog in het jaar 1929 in het algemeen dunrte-onderzoek te 
betrekken, doch dat de benoodigde gegevens, ook voor andere 
plaatsen in de residentie Palembang, waar aan ambtenaren 
nog geen standplaatstoelage is toegekend, thans worden 
verzameld. 

5. \ ' erzoek, gedagteckend Bandoellg 24 Mci 1929, van 
Mej . C. P. Sehock, commies bij den 1. C. A., inzake haar 
inpassing in de B. B. L. 1925. 

Bl'ief van den l sten Gouvel'l1ements Secretaris van 14 De
cember 1929 No. 2651/ Al heeft op dit verzoek betrckking. 

De Commissie stelt voor adressante, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Rcgeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verieellen van tusschcnkomst. 

6. Verzoek, gedagtcckend SOCl'abaja, 25 Februari 1929, 
,""n Mas Sastrosendjojo, inzake het hem verleend ontslag. 

Brief van den 1sten Gouvel'nements Secretaris van 17 De
cember 1929 No. 2665/ Al heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen tcrmen aanwezig worden geacht voor het 
verieenen van tusschcnkomst. 

7. Verzoek, gedagteekend Moeara Roepit 5 Januari 1928, 
van Moeehtar bin Doeladji, houdende bezwaren tegen een 
rapatvonnis. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 23 De
cember 1929 No. 2710/ A2 heeft op dit verzoek betrekking. 

Uit de van de Regeering terzake ontvangen inlichtingen 
blijkt: 
a. dat, hoewel Zij naar naar oordeel in het algemeen be

voegd is tot tusschellkomst in voor den iuheemschen 
rechter behandelde civiele zaken, van die bevoegdheid 
echter slechts bij wijze van uitzondering - dns alleen 
in zeer sprekende gevallen van onreeht - gebruik be
hoort te worden gemaakt; 

b. dat de Regeering gecn aanleiding heeft lrulmen vinden 
tot tnsschenkomst in de onderwerpelijke aangelegenheid, 
omdat uit het gehouden onderzoek - waarbij ook het 
advies van het Hooggerechtshof is gevraagd - niet ge
bleken is, dat aan adressant sprekend onrecht ZOR zijn 
aangedaan. 

Met het oog hierop stelt de Commissie voor, t. a. v. dit 
rekest over te gaan tot de orde van den dag en adressant 
hiervan, onder toezending van een afschrift van bovenge
noemden Regeeringsbrief, mededeelil1g te doen. 
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8. Verzoekschriften: 
a. ongedagtcekend, van volksonderwijzers in het regent

schap Bandoeng; 
b. gedagteekend Pandeglang 20 November 1929, van volks

onderwijzers in het regentschap Pandeglang ; 
c. gedagteekend Bandoeng 27 November 1929, van volks

onderwijzers in het regentschap Bandoeng; 
. d. gedagteekend Tjigagade 25 November 1929, van volks

onderwijzers in het regentschap Garoet; 
e. ongedagteekend, van volksonderwijzers in het regent

schap Indramajoe; 
f. ongedagteekend, van volksonderwijzers in het regent

schap Bandoeng; 
g. gedagteekend Tasikmalaja 16 December 1929, van volks

onderwijzers in het regentschap Tasiknialaja; 
h: gedagteekend Tjimalaka 16 December 1929, van volks

onderwijzers in het regentschap Soemedang; 
i. gedagteekelld Radjagaloehlor 15 December 1929, van 

volksonderwijzers in het regentschap Madjalengka; 
j. ongedagteekend, van volksonderwijzers in het regentschap 

Cheribon; 
k. ongedagteekend, van Volksolldel'wijzers in het regent

schap Krawang; 
I. gedagteekend KawaJi 30 December 1929, van volksonder

wijzers in het regentschap Tjiamis; 
m. gedagteekend Bandjar 27 December 1929, van volkson

derwijzers in het regentschap Tasikmalaja; 
... ongedagteekend, van volksonderwijzers in het regentschap 

Soekaboemi ; 
o. gedagteekend Tjiandjoer 25 J annari 1930, van volkson

derwijzers in het regentschap Tjiandjoer; 
om toekenning van pensioensrechten aan de volksonder

wijzers. 

De Commissie stelt voor adressanten te berichten, dat 
blijkens mededeeling der Rageering (zitt. 1929-'30, Ond. 
I - Afd. Hl: st. 13, blz. 6) het vraagstuk iuzake toeken
ning vau pensioensrechten en -aanspraken aan de volkson
derwijzers in overweging is eu de verdere behaudeling hier
van zal plaats hebben zoodra de resultaten bekend zijn van 
het ingestelde onderzoek naar de aan den maatregel ver
bonden geldelijke gevolgen, hetgeen blijkens een latere mede
deeling (zitt. 1929-'30, Ond. 9 ii - Afd. lIl: st. 4, blz. R) 
in Januari j.1. nog niet het geval was. 

9. Verzoek, gedagteekend Poso 21 Angustus 1929, van C. 
Mannel en F. S. Palenewen, inzake de niet-toepasselijkheid 
eener vrijwillige onderwerping aan het Europeesch privaat
recht op personen, die, hoewel van bniten het landschap 
afkomstig, toch als landschapsonderhoorigen worden be
schouwd. 

De Commissie stelt voor adressanten, onder verwijzing naar 
de beschouwingen over deze aangelegenheid in de tweede 
gewone zitting 1929-1930 (Ond. 9 ii - Afd. II: st. 4, 
blz. 1-2; Hand. blz. 1739-1741, 1954-1955, 1963-1965, 
1979-1980), welke te hunner kennis waren te brengen, te 

(KIÈS.) 
berichten, dat na de beslissing der Regeering op het tot 
Haar gericht verzoek van gelijke strekking, welke beslissing 
aan adressanten werd medegedeeld bij orief van den gezag
hebber te Poso van 2 October 1928 No. 3147/3, er voor den 
Volksraad geen aanleiding bestaat tot het verleenen van de 
verzochte tnsschenkomst. 

10. Verzoek, gedagteekend Palembang 18 November 
1929, van Raden Hoesin bin Raden lIIohamad Said bin Pan
gcran Adipati Abdulrachman, om terugkeer op Gouverne
mentskosten naar Palembang van zijn te Ternate vertoeven
den zoon en diens gezin. 

Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 2~ 

November 1928 No. 2523a/ll heeft op een vorig verzoek 
betrekking. 

De Commissie stelt voor het verzoekschrift ter kennis te 
brengen van de Regeering eu adressant hiervan mededec\\ug 
te doen. 

De coneinsies del' Commissie omtrent de verzoekschriften 
1-10 worden zonder beraadslaging en zonder hooidelijke 
stemming aangenomen. 

De Voo I' zit tel' : Aan de orde is de behandeling 
van verzoekschrift: 

11. Verzoek, gedagteekend Padang 30 Septémber 1927 
van l\1:evrouw 1\1. Schultz, inzake vergoeding van het door
haal' in de verpondingsperiode 1923-1928 geleden verlies 
v?n inkomsten tengevolge van haar van bestuurszijde ver
strekte onjniste inlichtingen. 

Brieven van den lstcn Gouvernemcllts Secretaris van 
18 Juni 1929 No. 1455jB en 2 Januari 1930 No. 16jB heb
ben op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressante onder toezending van 
een afschrift van nevengenoemde Rcgeeringsbrieven, te be
richten, dat de Volksraad, in verband met de daarin ver
vatte mededeelingen, geen verdere tusschenkomst kan var
Icenen . 

De heer Ki è s : Mijnheer de Voorzitter! Het College 
z':t1 zich herinneren, dat ik in November van verleckn jaar 
tie zaak, di e vervat is in dit verzoekschrift No. 11, reeds te 
berde heb gebracht. Ik heb daarvan toen gezegd : 

"De kwestie is deze, dat de eigenares van een stuk 
grond te Padang in 1923 moest ondervinden, dat haar 
aanslag in de verponding meer dan verzesvoudigd 
werd, waardoor ue opbrengst van haar land vrijwel 
werd opgeheven. Zij wendde zich tot de opgezetenen, 
ten einde door een grondhuurverhooging in betere om
standigheden te komen, een handelwijze, door de Com
missie voor de Verzoekschriften "volkomen recht
matig" genoemd. Maar het B. B., in casu de toen
malige assistent-resident van Padang, verbood deze 
grondhuurverhooging. 
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(KIÈS.) 
Of dit nu, zooals in het advies del' Commissie staat 

vermeld, het gevolg is geweest van ecu bespreking uit
gaande van de zijde del' eigenares, dan wel dat de 
assistent-resident adressante heeft outboden, komt el' 
minder op aan. Een feit is, dat van de zijde van den 
assistent-resident een onrechtmatige handeling heeft 
plaats gehad, bestaande in het verbod, de grondhuur 
te verhoogen. 

Die eigenares heeft nadien getracht eerst recht
streeks bij de opvolgers vall bedoelden assistent-resi
dent redres te krijgen van hetgeen had plaats gehad 
en zich later, in 1927, pel' rekcst tot dcn Volksraad 
gewend" . 

'l'ot zoover hetgeen ik destijds gezegd heb. 

Ik hcb cl' toen verder op aangedrongen, dat deze zaak 
Hll eindelijk tot een oplossing zou worden gebracht. Van 
de zijde van deu Volksraad is toen een nicuw schrijven tot 
de RegeCl'ing gericht en inderdaad hebben wij nu een be
slissing gekregen, ecn beslissing echter, die nuar m-Un mee
ning weinig bevredigend is. 

Allereerst zou ik nu, ondanks de dool' de Commissie voor
gestelde concJusie, gaarne willen weten, of het rechtsgevoel 
van de Commissie zelf wel bevredigd is. 

In het Regccringsantwoord wordt op een, ik zo u bijna 
zeggen ontwijkende manier, het volgende gezegd: 

"Aan ieder del' toenmaals te Padang bescheiden be
stuUl'sumbteuaren is afgevraagd, of zij de lezing van 
adressante, dat het bestunI' haal' het verhoogen del' 
grondhm en heeft verboden, als juist konden erkennen, 
waarop dool' geen hunner bevestigend is geantwoord ", 

Mijnheer de Voorzitter! Het zal ons opvullen, dat dit 
Oon weinig bevredigende manier van antwooL'den is. Had 
éón der betrokkenen ecn positieve ontkenning kunnen geven, 
dan was zu lks van waarde geweest; maal' de uitsluitende 
mededeeling, dat geen hunner een bevestiging kon· geven, 
maakt de zaak wel zeel' twijfelachtig. 

Ook komt het er, zooals ik reeds vroeger zeide, niet op 
lIan, Ol het bedoelde verbod voor Mevr. Schultz is uitge
vaurdigd na ecn bespreking, die van haal' uitging, dan wel 
nadat deze dame ontboden was bij den assistent-resident. 

De kwestie is eenvoudig, dat de eigenares begolUlcn is met 
de grondhuur te verhoogeu op de basis van hetgeen zij 
meende, dat haal' recht was; positief staat ook vast, dat zij 
naderhand die grondllUur-verhooging niet meel' heeft kun
nen innen. Zulks moet haal' dus op de een of andere wijze 
\'erbod0l1 zij n en dit is dan de onrechtmatige daad geweest 
van het Bestnur. 

l\1ijnheor de Voorzitter! Ik kan mij voorstellen, dat de 
commissie naar aanleiding van het laatste Regeeringsant
woord geen andere eonel us ie heeft kunnen voorstellen, dan 
wij lezen bij No. 11 van de lijst van verzoekschriften. Doch 
volstaan kunnen wij daarmede m.l, niet. Het is daarom, 
dat ik allereerst vroeg, of de commissie voor de verwek
schriften zelf wel in ha UI' rechtsgevoel bevredigd is. Verder 
zou ik willen voorstellen de conclusie aan te vullen met de 
woorden: 

(KIËS, DE HOOG, KIËS.) 
"en dat haal' alsnog den weg openstaat een civiele actie 
tegen het Gonvernement in te stellen"_ 

Mijn.heer de Voorzitter! Zolks zal aan adressante zelf 
misschien ook wel bekend zijn, doch uit deze toevoeging kan 
blijken, dat het College met de conclusie eigenlijk maal' ma
tig tevreden is. 

Ik zou verder ook in overweging willen geven aan adres
sante te zenden een afschrift van hetgeen heden omtrent 
haar verzoek is gezegd in ons College. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal nu gaarne het antwoord 
van don voorzitter van de commissie voor de ycrzoekschl'i ftcn 
vernemen op hetgeen door mij is gezegd. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de commissie voor 
de verzoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil be
ginnen met te antwoorden op de pertinente vraag, die de 
heel' Kiès heeft gesteld. Ik moet dan verklaren namens de 
commissie, dat ook haal' rech tsgevoel niet bevredigd is, doch 
dat zij meent onder de gegeven omstandigheden geen andere 
conclusies van dit College te knnnen voorleggen, dan zij heeft 
voorgesteld. 

Ik zou hieraan nog het volgende willen toevoegen. Het is 
de commissie opgevallen, dut bij de bel1l11ldeling van ver
zoekschriften, dikwijls dool' de Regeering een tegemoetkomen
de houding wordt aangenomen, doch dat ook wel een enkelen 
keer cen houding wordt aangenomen, welke de commissie 
in haal' rechtsgevoel eigenlijk niet geheel bevredigt. De com
missie komt daardoor ten slotte te staan voor een afwegen 
van do controverse: uitvoerende maeht-oordool van de com
missie van de verzoekschriften, waarvan het resultaat is een 
t.:onclusic als de onderhavige. Toch bcu ik van mccning, 
dat hetgeen de heel' Kiès als aanvulling wenseht, eigenlijk 
een ccnlgszins vreemde constructie is in deze materie, aan
gezien het niet op den weg van dit College ligt, om den 
mensehen aan te raden, zich tot den rechter te wenden. 
Daarom ontraad ik ook de conclusie aan te vnllen met de 
dool' den heel' Kiès voorgestelde toevoeging. Wel kan de 
commissie zich vcreenigcn met het voorstel om aan afschrift 
van de Handelingen, waarin dus ook het dool' den heel' Kiès 
gegeven advies voorkomt, toe te zenden aan adressante on 
tevens om hetgeen hieromtrent di t verzoek gezegd is ter ken
nis te brengen van de Rcgeering. 

Het komt mij' voor, dat daardoor ook hetgeen ik zooeven 
zeide, ten aanzien van de soms eigenaardige houding der Re
geering in zake sommige verzoekschriften, vruchten kan af
werpen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik stel dus voor om aan de door 
de commissie voorgestelde conclusie toe te voegon de woorden: 

"en de Handelingen van het College van Gedelegeerden 
omtrent deze aangelegenheid dool' te zenden aan adres
sante en aan de Rcgeerillg". 

De heel' Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil in de 
eel'ste plaats de commissie VOOl' de verzoekschriften dank 
zeggen voor haal' openl18rtige mededeeling, dat ook haar 
rechtsgevoel door de beslissing van de Regeering niet is be-
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Verzoekschriften. 

(KlÈS, VOORZITTER.) 
vredigd. Ik ga verder gaarne mede met het advies van den 
voorzitter der commissie, den heer De Hoog, waaruit naar 
mijn mecning, wanneer dit advies door het College wordt 
overgenOJnen, kan blijken, dat ons College feitelijk de door 
de Regeering genomen beslissing betrenrt. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit ter: Mijne heeren! Aangenomen wordt 
dus, dat de conclnsie der commissie voor de verzoekschrif
ten blijft lniden zooals zij thans is, doch dat daarbij boven
dien nog wordt vermeld, dat de besprekingen over dit ver
zoekschrift in het College van Gedelegeerden, nog eens 
speciaal onder de aandacht der Regeering -en povendien ter 
kennisse van adressante zullen worden gebracht. 

De aldus gewijzigde conclusie op verzoekschrift No. 11 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s vcr z 0 e k
schrift : 

12. Verzoek, gedagteekend Poh Djcdjer (Modjokerto) 17 
April 1929, van Mas Notoadiprodjo, om toekenning van on
derstand C.q. wachtgeld vanaf het tijdstip van ontslag uit 
zijn betrekking tot zijn herplaatsing. 

Brief van den l sten Gouvernements Secretaris van 11 No
vember 1929 No, 2424/Al heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie wenscht er in de eerste plaats op te wijzen, 
dat nit de terzake ontvangen inlichting niet blijkt of aau 
adressant, die bij besluit van den Resident van Soerabaja 
van 17 April 1918 No. 44/230 in het genot werd gesteld, 
met ingang van 1 Januari 1917, van een traetement van 
f 200 's maands, is nitgekeerd het verschil tnsschen dit trae
temeut en zijn vroegere wedde (f 145) over het tijdvak van 
1 Jannari 1917 tot 23 April 1917 (den ingangsdatum van 
het hem verleend ontslag uit de betrekking), welk verschil 
een bedrag beloopt van f 220. 

Tweedens vestigt de Commissie er de aandacht op, dat in 
Bijblad No. 5869 van behoeftigheid en van diligentie alleen 
sprake is bij het bepanlde omtrent den ouderstand, welke 
al dadelijk na de schorsing wordt toegekend, en dat zooda
nige beperkende voorwaarden ni e t gesteld worden bij het 
voorschrift, dat de eventueel genoten onderstand na afloop 

(VOORZITTER.) 
der schorsing verrekend wordt met het over het schorsings
tijdvak nader toe te kennen bedrag aan traetemcnt of on
derstand bij wijze van wachtgeld. Waar adressant geduren
de het - ingevolge Bijblad No. 6123 met schorsing op een 
lijn te stellen - tijdvak tusschell het hem verleend ontslag 
uit de betrekking (23 April 1917) en de toekenning van het 
praedicaat "eervol" (11 Februari 1918) geen behoeftigheids
onderstand heeft genoten, komt hij naar het oOl'decl dcr COIll
missie voor een verrekeningsuitkeering van 10 X 1/3 X 
f 200 = f 666,67 in aanmerking. 

'ren slotte is het der Commissie opgevallen, dat blijkens 
den B. G. S . adressant over het tijdvak 11 Febrnari 1918 tot 
30 Jnni 1919 (het tijdstip van herplaatsing . als ondercol
lecteur) niet in aanmerking kan komen "voor de toekenning 
van wachtgeld of onderstand bij wijze van wachtgeld op den 
voet van het reglement in Staatsblad 1919 No. 193 jo. 
Staatsblad 1920 No. 588, aangezien het ontslag aan eigen 
schuld was te wijten en destijds niet vcrklaard kon worden, 
dat op zijn behoud voor 's Lands dienst prijs werd geste ld ". 
Aangezien adressant in 's Lands dienst werd gehandhaafd en 
na eenigen tijd werd herplaatst, waaruit de conclusie moet 
worden getrokken, dat hij als een brnikbare kracht werd be
schouwd, wil het der Commi sic voorkomen, dat de juistheid 
van de aangehaalde overweging aanvechtbaar is. 111 ieder 
geval acht de Commissie het niet juist, dat adressant tot 
o p het tijd s tip van zijn her p I a a t sin g werd 
aangemerkt als cen persoon, op wiens behoud voor 's Lands 
dienst geen prijs werd gesteld. 

Mitsdien stelt de Commissie voor der Regeering om mede
deeling te verzoeken of de bovenstaande opmerkingen Haar 
aanleiding geven tot een wijziging van Haar standpunt. 

De conclusie der Commissie voor de verzoekschriften be
treffende dit verzoekschrift wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, die ter in
zage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den leden na de sluiting 
dor vergadering in commissie te willen bijeen blijven. 

De vergadering wordt te 8.49 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

25ste VBRGADERlNG. 

V er g a del' i n g van Don der dag 10 Apr i I 1930. 

(BUeenroepin gsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wijzigin g Hondsdolheid·ordon
nantie 1926 (Ond. lUI). 

v 0 0 r z i t te .. : J . W . lIIEYER l~ANl\EFT. 

Tcgcl1woordi,"', met den VOOl'zittcr, 19 leden, te weten 
de heeren: 

AH Mocsa, 'l'en Berge, Blaauw, Dwidjosewojo, Van Hcls
dingen, De Hoog, s'Jaeob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesoemo 
Oetoyo, Khouw Kim A n, Mandagie, Middendo11l, Ratu 
Langic, Roep, Sockawati en Soejono. 

De Voo l' zit ter: Mijne heeren! Ik opeu deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede dat zijn ingekomen: 

A. De volgclulè Rcge ... ·l·in gsbrievcn en -bcsch ikkin gC'll: 
1. Kabinctsbricvcn van den Gouvcrneul'-Gencl'Hal VUn 3 

en 4 April 1930 Nos. 22 en 21 ter aanbieding van 
Ct . een ontwerp-ordonna ntie tot aanvulling van de or

donnantie betreffende de bewaring van effecten en 
preciosa doo r de weeskamers (Ond. 121» ; 

b. een on twerp van wel tot gedeeltelijke kwijtschelding 
van een door de Algemeene Rekenkamer opgelegde 
vel'goeding (Ond. 126) . 

Deze stukken worden gedrukt. 

2. KabinetsbJ'ieven van den Gouverneur-Generaal van 29, 
29 en 31 Maart 1930 Nos. 1, 7 en 29, houdende de me· 
dedeeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de OrdOIllUlntie tot bekrachtiging van ecn Iccnings· 

besluit vun den ge.meentcmad van ~1cdan (Ond. 
1l7) ; 

b. de ordoll nantie tot in\'ocring van verkiezi ngen voor 
de gemeente raden van :Manado cn Bandjermasin 
zoomede tot wijzigin g van de samenstelling van 
eerst.genoemd college (Ond . 122); 

c. de ordonnanti e tot aanvull ing van artikel 15 van 
het RcglcIllCl1l" op .(1e rechterlijke organisatie en 
het beleid der Justitie in Nederhwdsch·[ndië 
(Onel . 7 11 ) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 26 Maart 
1930 No. Ja tot aîkondig ing van de regccringsvcl'ol'dc
ning tot aanwijzing van de waardepapieren bedoeld 
in het derde Hel van artikel 26 van het Vendu regle
ment. 

4. Als VOI'('11 van 31 ~raHl·t 1930 No. 2 houdende wijzi
ging van het besluit tot het verleenen van buiten· 
landsch verlof aan Ir. D. de IOl1gb. 

(VOORZITTER.) 
5. Als voren van 31 Maa rt 1930 No. 16 tot het opelt'agen 

van het dagelijksch beleid del' zaken aan den Vice· 
President van den Raad van Ncderlunclseh·Illdië, den 
heel' Ch. J . 1. M. Welter. 

6. Als voren van 2 April 1930 No. Ix tot het vergunnen 
aan de in dat besluit genoemde geïntel"l1eerde perso
nen uit Digoel terug tc keeren naar onderscheiden 
gewesten. 

7. Als voren van 2 April 1930 No. 18 houdende eervol 
ontslag van P. J. Gerke als lid van de Organi.atie
Comm issie en benoeming in diens pl<lats van B. J. 
de Leeuw. 

8. Besluiten van den Gouverneur·Genera,tl vall 2 en 5 
April 1930 Nos. 23 el1 19 houdende machtiging inge
volge art. 105 1. S. tot het doen vall nader vermelde 
uitgaven. 

9. Besluit van den Gouverneur·Genel·"a l van 2 Apl'Ïl 1930 
No. 24 tot wijzig ing van bet besluit houdende instel· 
ling van de sturueeonunissie inzake de beperking van 
den Zondagsarbeid in Nedel'landseh·lndisehe havens. 

10. Als voren van 4 April 1930 No. 35 houdende goed
keuring dat Prof. Dr. C. D. de Langen tot voorzitter 
van den NatuurwetenschappelUkon Raad voor Neder
landsch·Indië is gekozen en houdende benoeming van 
Prof. Dr. H. R. Woltjer tot lid van genoemden raad. 

De s ub 2 tfm 10 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van deu Volksraad. 

B. De volgende ter kennisnem.ing ontvangen bescheiden: 

1. Besluit van den regentsehn.psl·aad van Soekaboemi vall ' 
22 Maart 1930 No. 10/8fRd tCl' betuiging vaJt adl,aesie 
aan de motie van den regentschapsraad van ~feestel'· 
Cornelis, waarin de wensehelijkheid wordt uitgespro· 
ken, dat dool' de Regeering een regeling in het leven 
wordt geroepen inzake verleening van pensioenen aan 
niet.Europeesche locale ambtenaren en aan hun wc
duwen on \\,('czen. 

2. Als voren "an 22 Maart 1930 No. n /8/Rd tel' betuiging 
vall adhaesie aan de motie aan den regentschapsraad 
van Pandeglang, wnill'in de wcnsehelijkheid wordt uit· 
gesproken van het in het leven roepen dool' de Re· 
geering van een pensioenregcling VOOr dc regentschaps· 
ambtenaren en voor hun weduwen en weezen. 

3. Besluit van het Hoofd van den Dien,t clel' Volksge
zondheid van 7 Apl'Ï1 1930 No. 10231/A tot wijziging 
van het besluit tot aanwijzing- van l,(mrin gsrndcn. 

D eze bescheiden wOI'den tel' inzage gclegd ter 
secretarie van den Volksl"IHld. 

De Voorzitter: Aan de orde i s de ont· 
wel' p·o l' d 0 11 n a n. tic tot w ij z i g i Il gen a a n· 
v u I 1 i n g van d c lI o n d s dol h (' i d·o r don n a n
t i c 1926 (Ond. lUi) . 
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Wijziging Hondsdolheid-ordonnantie 1926. 

(KIÈS.) 
De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Ik stel er 

prijs op, mede namens mijn geacht medelid Mr. Blaauw der 
Regeering dank te zeggen voor het feit, dat Zij gehoor 
heeft gegeven aan onze pleidooien, allereerst om ·de bepa
lingen der Hondsdolheid-ordonnantie reeds dadelijk met 
meer clementie te doen toepassen dan t e voren hct geval 
was. 

Het is mogelijk, dat de nu voorgestelde nieuwe hepa
lingen niet iedereen bevredigen; en ook, dat de als bij
komende straf nog voorgeschreven· vernietiging van eigen
dommen - de opgevangen honden - waarvan niet vast
staat, dat ze schadelijk zijn of met groote kans op waar
schijnlijkheid knnnen zijn voor de gemeenschap, niet on
aanvechtbaar is te aehtcn als zoogenaamdcn politi·cmaatregel. 
Wij hebben echter m.i. te herusten in dit voorschrift, dat 
min of meer rigoureus moet zijn, ter bestrijding van een 
zoo ernstig gevaar, als verbonden is aan het voortwoeke
ren der gevreesde hondsdolheid. 

(KIÈS, VOORZITTER.) 
Ik zal dus gaarne mijn stem geven aan deze ontwerp

ordonnantie. 
Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den leden, zich na de 
sluiting der vergadering naar de commissies te willen 
begeven. 

De vergadering wordt te 8.39 uur V.ID. gesloten. 
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Ingekomen stukken. - Inlijving Djambi bij het Zoutmonopolie. - Wijziging Reglement 

postdienst en postpakketdienst. 

26ste VERGADERING. 

V er g a der i n g van Don der dag 24 A pril 1930. 

(Bijcenroepingslltu' 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Inlijving Djambi bij het Zout
monopolie (Ond. 100) . - Wijziging Reg!. postdienst en 
postpakketdienst (Ond. 110). - Invordering Prov.-, Reg.
en Stadsgemeentebelastingen (Ond. 118 ) . - Onteigening 
in het r egentschap Mr. Cornelis (Ond. 120) . - Onteige
ning in het regentschap Bandoeng (Ond. 121) . - Regeling 
behandeling der Bepalingen betreffende de Volkstelling 
(Ond. 130). 

Voorzitter: J. W. MEYER RANNEF'r. 

'regenwool'dig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 
dc heeren : 

AH ~Ioesa, Ton Berge, Blaauw, Dwidjosewojo, Fruin, 

(VOORZITTER. ) 

b. de ordonnantie. tot aanwijzing van den Voorzitter 
van den landraad te 'l'undjoengbalei als Voorzitter 
van de landraden in het gewest Riouwen Onder
hoorigheden (Ond. 106). 

3. Besluiten van den Gou verneur-Generaal van 5, 5 en 11 
April 1930 Nos. Ix, 2x en Ix tot interneering van de 
daarin genoemde personen. 

4. Beslui t van den Gouverneur-Generaal van 9 April 1930 
No. 22 houdende eervolle ontheffing van J. van Duyn 
van het lidmaatschap van de commissie ter bestudeering 
van het vraagstuk van de beperking van den Zondags
arbeid in Nederlandsch-Indische havens en houdende 
benoeming in diens plaats van F. W. C. N. van Mens. 

5. Als voren van 16 Apr;! 1930 No. 11 houdende aantee
kening dat het dagelijksch beleid der zaken weder 
door den Gouverneur-Generaal is aanvaard. 

Dc sub 2 tlm 5 g'clloemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secreta rie van den Volksraad. 

Van Helsdingen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 
Koesoemo Octoyo, Kh ouw Kim An, Mandagie, Middendorp, 1. Schrijven van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
Ratn Langie, Roep, Soekawati en Soer080. 

De Voo I' z it te r: Ik opcn de vergadering en deel 
mede, dat ik ove"eenkolllstig de betrokken bepalingen den 
b eer R. P. Soeroso heb aangewezen als lid van dit College 
in de plaats van den heer Soejono. 

Ik heet den heer Soeroso in dit Coll ege van harte welkom. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regccringsbl'ieven Cn .beschikkingen : 
1. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal van 7, 

11 en 11 April 1930 Nos. 6, 25 en 26 ter aanbieding van 

vau 9 April 1930 No. A.I. 28/6122 ter aanbieding van 
het vervolg vers}ag~ omtrent den stand del' hervormin. 
gen in het gouvernement Jogjakarta over 1929. 

2. Besluit van den Directeur van Justitie vau 7 April 1930 
No. E 34a/lj2 tot handhaving, mct afwijking van het 
bepaalde bij het besluit van 13 Juni 1925 No. E 1/1122, 
van ~Ir. N. M. Vellenga tot ultimo Apdl 1930 als Se
cretaris van de P ermanente Arbeidscommissie ter Oost. 
kust van Sumatra. 

3. Medcdecling van het hoofdkantoor van den Mijnbouw 
van 15 April 1930 No. 3203 betr effende de bedrijfsr e
sultaten der goud- Cn zil vermijnen in Benkoelen ove!' 
en tot en met Maart 1930. 

u. twee ontwerpen van wet r espectievelijk strekkende 4 
tot goedkeuring van de in 1928 te Rome gesloten 
herziene Berner Conventie ter bescherming van let
terkundige en kunstwerken en tot wijziging van de 
Autcurswet 1912 (Ond. 127) ; 

Afschrift-verzoekschrift van het Hoofdbestuur van de 
Vereeniging van Leeraren en Leerarcssen bij het Mid
delbaar Onderwijs aan den Directeur van Onderwijs en 
Eeredienst inzake co n praktijh:jaat' in den opbouw van 
het Middelbaar Technisch Onderwijs iu Indië. 

b. CCn ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de 1'0-

glementen op het houden der r egisters van den bur
gerlijken stand en tot wijziging van de ordonnantie 
op het houd en der regist er s VOOr gemengde huwe
lijken (Ond. 128); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een 
lecnin gsbesluit van den Pl'ovincialen Raad van Oost
Java (Ond. 120). 

Deze stukken word en gedrukt . 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 7 en 
8 April 1930 Nos. 35 en 26 houdende de mededeeling, 
dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot bepaling, dat over den tijd na 31 

December 1929 geen inter est meer verschuldigd is 
van nog onbetaalde oorlogswinstbelasting (Ond. 

IlO) ; 
Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd t er 
sec retarie van den Volksraad. 

De Voo I' zit t e r : A a n d eo I' d e i s d e b e h a n-
deling van: 

cl c on t w e r P-Q r cl 0 n 11 a 11 tic tot a a n v u 11 i n g 
van d e b e paling e n t e r verzeker in g van 
h e t Zou t m 0 nop 0 I i e (Ond. 100) zoo a l s d e z e 
i s g e \V ij z i g cl b ij :U c mor i c van A n t w oor d, 
stuk 5; 

t wee 0 nt w e r P-Q r cl 0 n n a u tie s tot n a cl e l' e 
w ij z i g i 11 gen a a n v 11 I 1 i n g 0 n cl e r s c h e i cl e n
lijk van h e t r eg l e m en t voor d e n Post
di e n ,t i n N e d e r I a n d s c hoI n d i ë e 11 v a!l het 
re g l e ment voor den Postpakk et di e nst 
in N e derlandsch-Indië (Ond. IlO) . 
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Invordering Prov.-, Reg.- en Stadsgemeentebelastingen. - Onteigening in het regentschap Mr. Cornelis. -

Onteigening in het regentschap Bandoeng. 

(VOORZITTER, SOEROSO, FRUIN.) 
deo n t \V e r p-o r don n a n tie tot n a der e a a n

vnlling van de ordonnantie houdende 
regelen omtrent de h eff i ng e n invorde
r i n g van pro v i n c i a I e, reg ent s c hap s- e n 
stadsgemeentebelast i ngen (Ond. 118). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de be
h a n de li n g van deo n t w e r p-o r don n a n tie 
tot ver k I a rin g, dat h et a I gem een n n t 
onteigeniug voruert van drie st ukk en 
grond, ge l egen in de dessa Gandaria 
N oor d, dis tr i e t K e ba j 0 r a n, reg ent s e hap 
Mee s t e r-C 0 r nel i s, pro v i n e i e W e s t -J a v a 
(Ond.120) zooa l s deze i s gewijzigd bij 
Mem 0 r i e van A n t w oor d, s tuk 5. 

Ik deel mede, dat ook de gewijzigde ontwerp-ordonnantie 
gewijzigd is en dat artikel 1 thans moet worden gelezen : 

"Te verklaren, dat het algemeen nut onteigening 
vordert ten name van Nederlandseh-Indië van de erfe
lijk individueele bezitsrechten op drie stukken grond, 
benoodigd voor den bonw van een radiostation c.a. te 
Kebajoran, desa Gandaria Noord, district Kebajoran, 
regentschap :r.feester-Cornelis van de residentie Batavia 
(provincie West-Java) ". 

In de Memorie ·van Antwoord stond oorspronkelijk "een 
stuk grond", maar, aangezien het gaat over drie stukken 
grond vond de Regeering het juister ook in de ontwerp
ordonnantie over drie stukken grond te spreken. 

De heer S 0 e ros 0: Mijnheer de Voorzitter! Ik acht 
den prijs van 10 cent per m2, die uit de Memorie van Toe
lichting blijkt, te laag; vooral indien het hier betreft sawah
gronden, welke zullen worden onteigend. Daarom zou iJ;; , 

als ook andere leden van het College van Gedelegeerden 
met de hieromtrent ontvouwde opvatting accoord gaan, 
gaarne willen zien gestemd over deze ontwerp-ordonnantie. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou met 
een enkel woord willen protesteeren tegen de weinig gemo
tiveerde rede van mijn geacht medelid. Wanneer mijn 
geacht medelid met argumenten komt, zijn die allicht vat
baar voor bestrijding, maar zich - als ik het zoo noemen 
mag - er af te maken met de algemeenheid dat de prijs 
hem te laag voorkomt, lijkt mij niet in overeenstemming 
met de waardigheid van ons College. 

De Voo r zit ter: Ik maak de leden er op attent, 
dat de ontwerp-ordonnantie zelve zich over den prijs der te 
onteigenen stnkken niet uitspreekt; er wordt alleen ver
klaard, "dat het algemeen nut onteigening vordert ten 
name van )1ederlandsch-Indië van de erfelijk individueelc 
bezitsrechten op drie stukken grond ", met een bepaald op
pervlak en nader aangeduid op een schetskaart. 

(VOORZITTER, ROEP, SOEROSO.) 
De prijs wordt alleen in de Memorie van Toelichting 

vermeld en-ik kan mij niet voorstellen, hoe in dit verband 
een stemming over den prijs mogelij k zou zijn. 

De heer Ro e p: Mijnheer de Voorzitter! Ik ZOIl aan 
mijn geacht medelid, den heer Soeroso, will en vragen, of bij 
hem geen sprake is van een vergissing. Voor zoover mij 
bekend, zal immers over den prijs door den r eehter worden 
beslist. De ontwerp-ordonnantie spreekt zich alleen uit 
over de noodzakelijkheid van de onteigening in het alge
meen belang, maar prejudicieert niets ten aanzien van den 
prijs, dien de rechthebbenden later zullen krijgen. Deze 
zal eerst na rijp beraad en nadat alle omstandigheden 
zullen zijn gewikt en gewogen door den rechter woeden 
bepaald. 

Daarom wil ik vragen, of mijn geacht medelid zich niet 
heeft vergist in de bedoeling van de ontwerp-ordonnantie. 

De heer S 0 e ros 0 : :r.fijnheer e1e Voorzitter! Het kan 
zijn, dat ik mij vergis, waut ik heb de stukken over de zaak 
eerst hedenmorgen kunnen doorlezen. 

Ik lees in de Memorie van Toelichting, dat door de 
Commissie, bedoeld ip Bijblad 11372 prijzen van respec
tievelijk f 600, f 450 en f 1100 VOor de gronden zijn ge
boden; en wel voor stukken van resp. 5550 m2 , 4200 m" 
en 17650 m2• Hieruit meende ik de conclusie te kunllen 
trekken, dat, als de onteigening doorgaat, de prijs niet meer 
dan een dubbeltje per m2 zal bedragen. 

De heer Van Helsd i nge,, : 
hebbenden dan niet. reeds toegestemd 

Hebben de belang
in dien prijs! 

De heer S 0 e ros 0: Dat kan ik niet zeggen. 

De ordonnantie, zooals die is gewijzigd bij Memorie "fin 
Antwoord en nader mondeling in deze vergadering, worelt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen, onder aanteeke.
ning, dat de heer S 0 e ros 0 wenseht geacht te worden te 
hebben tegen gestemd. 

De Voo r zit ter: Ik zon even willen opmerken, dat 
het in het algemeen wenschelijk is - ook voor de waar
digheid van dit College - dat voor de stukken, die hier 
in behandeling komen, een langere studietijd wordt geno
men dan alleen de ochtend v66r den aanvang der verga
dering. 

Aan d e o rd e is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot verk l ar i ng dat 
het algemeen nut onteigening vordert 
ten nam e van Ne der r a n d s c hoi n d i ë van 
het erfelijk individue e l bezitsrecht van 
een stuk grond, gelegen in ae .desa Soe
k apo era, dis tri c ten r eg ent s c hap B a n
doe n g, pro v i n c i e W e s t-J a v a, (Ond. 121) z 0 0-

a I s g e w ij z i g d b ij Mem 0 ri e V" n A nt w oor d, 
st n k 5. 
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26ste VERGADERING - DONDERDAG 24 APRIL 1930. 

Regeling behandeling del' Bepalingen betreffende de volkstelling. 

(VOORZITTER. ) 
Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging 

en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter : Mijne heet'en! Ik deel U mede, 
dat is binnengekomen het ontwerp eener ordonnantie, 
houdende bepalingen betreffende de volkstelling (Ond. 
130). Deze stukken ziju reeds rondgedeeld. 

Voor de afhandeliug van dit ontwerp is door de Re
geeriug een termijn gesteld, n.l. 3 Mei a.S. Dit is dus 
een termijn-ordonnantie en in verband met het bepaalde 
bij artikel 17 R. v. O. moet bet College van Gedelegeerden 
zich erover uitspreken of op verlenging van den termijn 
zal worden aangedrongcn. 

Ik stel voor, dat bet College dat in dit geval niet zal 
doen in verband met de noodzakelijkheid van de zoo snel 
mogelijke totstandkoming van deze ordonnantie, doeh ik 
wil de kwestie aan het oordeel van het College ondcl"
werpen. 

De vraag is dns of men accoord gaat met mijn voorstel 
om in dit geval niet aan te dringen op verlenging van den 
termijn van behandeling. 

Het voorstel van den Voorzitter wordt zonder beraad
slaging en zonder boofdeljjke stemming aangenomen. 

De notnlen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen; worden goedgekeurd. 

De Voo I' zit ter: Ik verzoek den leden zicb na de 
sluiting der vergadering nuar de commissies te willen be
geven . 

De vergadering wordt te 8.48 uur v.m. gesloten. 
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27ste VERGADERlNG - DONDERDAG 1 MEI 1930. 

Ingekomen stukken. 

27ste VERGADERING. 

Ver g a der in g van D 0 u der dag 1 M c i 1930. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 vQormiddag). 

Ingekomen stukken. - Terugbrenging tot landsdomein 
van Groot-kampong Makasser (Ond. 114). - Vaststelling 
bepalingen betreffende de Volkstelling (Ond. 130). - Be
handeling van verzoekschriften. 

Voorzitter: J. W. MEYER RANNEFT. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 18 ledeu, te weten 
de heeren : 

Ali j\ioesa, Ten Berge, Blaauw, Dwidjosewojo, Fruin, Van 
Helsdingen, De Hoog, s'Jawb, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koe
somo Oetoyo, Khouw Kim An, M.iddendorp, Roep, Soeka
wati eu Soeroso. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Bernard en 1I1r. 
Schrieke. 

De Voo r zit ter opent de vergadering. 

De Secretaris deelt mede dat zijn ingekomen : 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 

1. Kabiuetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 22 April 
1930 No. 15 ter aanbieding van een ontwerp-ordonnan
tie tot wijziging van de bepalingen betreffende de 
slachtbelasting op Java en Madoera, voorzoover deze 
betrekking hebben op de toekenning van collecteloon in 
de gewesten Soerakarta en Jogjakarta (Ond. 131). 

De stukken worden gedrukt. 

(VOORZITTER. ) 
7. Als voren van 23 April 1930 No. 30 houdende eervol 

ontslag van Raden Adipati Aria Achmad Dlajadi
ningrat als lid van het College van Curatoren der Bata
viasche Hoogescholen. 

8. Als voren van 24 April 1930 No. 2 tot afkondiging door 
plaatsing in het Staatsblad van Nederlandsch·Indië van 
de wetten van 28 Maart 1930, houdende nadere wijzi
ging en aanvulling van de afdeelingen I, lIl, IV, V, 
VI, VIII, IX en X der begrooting van Nederlandsch. 
Indië voor 1929 (tweede en derde aanvullingsbegroo
tingen). 

De sub 2 tfm 8 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Schrijven van Mangaradja Soritoea houdende klachten 

over het optreden van den assistent-resident van Pa
dang Sidempoean. 

2. Afschrift-rekest van Teukoe Alibasjah, oeleebalang der 
VI moekims Peukan Bada, aan den Gouverneur-Geue
raai houdende verzoek om te zijnen behoeve een hulp
schrijver in dienst te stellen. 

3. Beslnit van het Hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid van 22 April 1930 No. 11535fA bepalende, dat een 
keuringsraad gevestigd zal zijn te Koepang. 

4. Motie van den regentschapsraad van Tasikmalaja, waar
in de noodzakelijkheid wordt uitgesproken, dat de voor
geschreven verplichting van de lnlandsche gemeente
credietinstellingen om zich onder controle te stellen van 
de Centrale Kas voor die instellingen niet medebrengt 
een vergoeding van de zelfkosten dier controle aan de 
Centrale Kas. 

5. Motie van den regentschapsraad van Serang ·ter betui
ging van adhaesie aan de motie van den stadsgemeente
raad van Soerabaja inzake gelijkc pensioensvoorwaar
den voor Europeesche locale ambtenaren en landsdie
naren. 2. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 28 April 

1930 No. 1, houdende de mededeeling, dat de Directeur 6. 
van Justitie mcde is gemachtigd om bij de behandeling 
van de ontwerp-volkstel1ingordonnantie namens de Re
geering voorlichting te verschaffen. 

Motie aangenomen in een openbare protestvergadering 
te Pangkalpinang houdende klachten o.m. over hande-
lingen van den gewestelijken leider van de veldpolitie 
op Banka. 

3. Als voren van 15 April 1930 No. 1 houdende de mede- 7. 
deeling dat de ordonnantie tot wijziging en aanvulling 
van de Hondsdolheid-ordonnantie 1926 (Ond. 116) is 
vastgesteld. 

Motie van den regentschapsraad van Serang ter hetui
ging van adhaesic aan de motie van den regentschaps-
raad van Pandeglang betreffende het in het leven roe
pen van een pensioenregeling voor de rcgentschaps
am btenaren. 4. Besluit van den Gouverneur·Generaal van 16 April 1930 

No. Ix tot illterneering van deu daarin genoemden per
soon. 

5. Als voren van 17 April 1930 No. 9 tot eervolle ont
heffing van J. Beyleveld van het lidmaatschap van de 
1I1edebestuurscommissie en tot benoeming van L. G. C. A. 
van der Hoek als lid in genoemde commissie. 

6. Als voren van 23 April 1930 No. 10 tot instelling van 
een "Centraal Kolonisatie Comité" en benoeming van 
de leden van genoemd comité. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

De Voo r z it ter : A a n deo r dei s d e b e h a n
del i n g van deo n t w e r p·o r don n a n tie, h 0 u
den d ede ver k I a rin g, dat het a I gem een 
belang de terugbrenging tot het Lands
dom e i TI V 0 l' d e r t van dep art i c u 1 i e r e 1 a n-
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27ste VERGADERING -'-- DOl·mERDAG 1 MEI 1930. 
Tel'ugbJ'enging tot landtdomein van GI'oot-kampong ~Iakassar. - Vaststelling 

. bepalingen betreffende de volkstelling. 

(KERKKAMP.) 
cl e Il G l' U 0 t-k n JU IJ u n g ~i a kas sar (vel" p 0 n

din g s Ll u mme r 6348) e 11 ti a l' m e 11 d a a 1 (v e 1'
pon d i 11 g sn u mme l' 6497, 6498 e II 8850) ge l e g e 11 

i n het l' e g e 11 t s e hap M ee s t e 1'-0 0 l' nel i s 
(Ond. 114), zooa l s gewijz i gd bij Memori e 
van Antwoord (stuk 5). 

De ont,verp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitt e r: Aan de orde is de be
hand e ling van de ontwerp-ordonnantie, 
houdende bepal in gen b e treff e nde d e 
Volkstelling (Ond. 130), zooals gewijzigd 
bij ge w ij z i gd co n t w e r p-o I' don n a n tie (s t \1 k 
6). 

De heel' K c rkk a m p: Uijnheer de Voorzitter! In 
de eerste plaats zou ik een korte opmerking willen maken 
over het tijdstip van indiening van dit ontwerp en den 
daarbij gestelden termijn vOor de behandeling. De aanbie
ding brief is gedagteckend 22 April en wij hebben het ont
werp, meen il\ ) 23 Apl'il ontvangen. Daarbij werd gevraagd 
het besluit van ons College vóór 3 Mei mede te deelen, zoo
dat in enkele dagen de zaak beslist moest zijn . 

In de Memorie van Antwoord is voor dezen zecr korten 
termijn een toelichting gegeven, een toelichting, waarmede 
ik mij natuurlijk geheel kan vereenigen, maar waaruit toch 
blijkt, dat met een eenigszins ruimeren, meer vooruitzien
den blik van de Regeering, dit stuk wel cerclel' in handen 
van ons College gestel.d had kuunen worden. De grondsla
gen van het stelsel moesten eerst in de practijk beproefd 
worden, voordat kon worden overgegaan tot het vastleggen 
van regelen. Nu zUn die grondslagen van het stelsel eigen
lijk in de ont.wcl·p-ordol1uantie in het geheel niet opge
nomen, want deze zullen in hoofdzaak in de Regeerings
verordening wOI'den ondergebracht en bovendien had men 
ook wel zó6 vroeg met deze voorbereidingen kunnen be
ginnen, dat men althans eCn langoren terrnün dan tien 
dagen aan ons Coll ege had kunnen geven Om deze zaak af 
te doen. Het gevolg van de late indiening is geweest, 
dat wij de Memorie van Ántwoord zeel' laat in handen 
hebben gekregen en dus thans tot een eenigszins overhaaste 
afdoerung moeten komen. 

Verd or zou ik omtrent de Memorie van Antwoord nog 
een en and er willen opme l'ken, in de eerste plaats betrcf
fo"nde a l't. 2. D1l8l'În is ecn uitleg gegeven van het begrip 
Hbevolldng". De Regecrillg' stelt zich voor dit begrip 
aldus te omschrijven : 

"dat daarond el' worden verstaan alle tijdens de 
volkstellin g hie l' te land e aanwezige personen, onver
schillig of zij al dan niet binnen Nederl~d1Clsch-Indië 
hun gevestigd verblijf hebben, zoomede VOor de gewes
ten buiten Java en Madoera, zij die geacht worden 
aldaar hun gevestigd verblijf te hebben, maar tijdens 
de telling buitenslands vertoeven". 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

Mijnhee r de Voorzitter! Ik .zou gaarne van den geaeh
ten Regeeringsgemachtigde vernemen, waarom dit Laatste 
alleen geldt voor de personen, die bulten Java en Mudoera 
gevestigd z~n en niet voor de op Java gevestigden. 

In het antwoord op de ,gemaakte opmerkingen bij art_ 
3, heeft mij het volgende gefrappeerd: 

"Ook in de stadsgemeenten worden de tellers aan
gesteld op de wijze als in dit lid ",.ngegeven". 

Uit een van de leden van art. 3 blijkt, dat de tellers 
worden aangewezen door deu regent en nog wel door den 
"betrokken" regent. Nu zou ik willen vragen, wie is de 
betrokken regent, die de tellers moet aanwijzen b.V. in 
de gemeente Batavia, \\'clk voorbeeld ik noem daar ge
noemde gemeente stellig .geen deel uitmaakt van het 
regentschap Baota via ' Ik meen, dat de redactie niet geheel 
en al zuivel' is. 

Tenslotte, M~nheer de Voorzitter, het hoofdpunt, de
strafbepaling, opgenomen in art. 6, lid 2. Da.aromtrent 
lees ik in de 'l\1:cmorie van Antwoord een zinsnede, waarop. 
ik even de aandacht zou will en vestigen, omdat ik meen, 
dat hi er sprake is van een ver·gissing. 

El' staat nl. het volgende: 

"Hiertoe bestalat te minder reden" - dat is de 
kwestie van opzet of niet - "nu het i eit .anders dan 
in artikel 171 van het Wetboek van Stl'8frecht als 
overtreding is gekwalificeerd en uitsluiteud strafbaar 
is gesteld met geldboete van ten hoogste honderd 
gulden", 

Wanneer meu dan het gelijkluidende artikel opslaat in 
het verbeterde ontwerp, dan z.iet men Cl' een stl'laifbedrei~ 

ging I1met hechtenis van ten hoogste veertien dagen of 
geldboete van ten hoogste driehonderd gulden". Dat klopt 
dus niet met de aanteekening in de Me.morie van Antwoord 
betreffende de maximum straf van f 100 boete. 

Thans een enkel woord over de strafbepaling zelf. 
in artikel 6 lid 2 staat nl. het volgende: 

"Hij, die dool' het verspreiden vall valsehe geruchten 
omtrent de volkstcl1ing, voorin genomenh eid da'3\l'tegen 
verwekt. wordt gestraft met hechtenis vau ten hoog
ste veertien dagen of geldboete van ten .hoogste drie
bonderd gulden". 

In de eerste plaats is hiel' het verspreiden van valsehe 
geruchten reeds voldoend e. Van eenig opzet behoeft geen 
sprake te z~n. Verder behoeft de uitwerking van het 
verspreiden van die geruchten slechts te zijn) dat voor
ingenomenheid WOI-dt gewekt tegen de volkstelling. Zwak
ker 1\:an ik mij een omschrijving al niet denken. Wanneer 
wij nag3lan hoe het hiel' in Indië - ik zou haast zeggen 
- bijna gebruik is om door het schrijven in de courant, 
door het verspreiden van .geruchten, voorin.genomenheid te 
wekken, bv. tegen de Regeering van Nederlandsch-Indië 
- wat str-affeloos kan gescl]. ieden -, dan vraag ik mij 
af, waarom dit zooveel lichtere vergrijp zoo betrekkelijk 
zwaar gestraft moet worden. 

D ..... aan is bovendien nog een nadeel verbonden. Het 
betreft · hier een overtreding en zooals wij allen weten, 
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27ste VERGADERING - DONDERDAG 1 MEI 1930. 

Vaststelling bepalingen betreffende de Volkstelling. 

(KERKKAMP, DIR. VAN LANDB., NIJVERH. EN 
HANDEL.) 
worden op verschillende plaatsen in N ederlandsch.lndië dic 
overtredingen berecht dool' den politierechter. Met een 
zoo vage runsc.hrij ving kan iedereen binnen de grenzen van 
deze str.afbepaling vallen . Vandaar, dat ik tegen die beo 
paling ernstig en principeel bezwaar heb. Wanneer er 
d'an ook geen wijziging wordt aangebracht, ben ik genood· 
zaakt stemming over het bet"okken artikel te vragen en 
dan zal ik er tegen moeten stemmen. Ik zou der Regee· 
ring in overweging willen geven de redactie van het artikel 
als volgt te wijzigen: 

"Hij, die op eenigerlei wijze stemming maakt ,tegen 
de volkstelling of de wijze van nitvoering daarvan, 
wordt gestraft .... . .. .. ............ enz. IJ . 

Ik mecm, nat deze redactie zuiverder en vee.l minder V8!llig 

is. Wij moetcn ook nict vergeten, dat hier nitsluitend het 
verpl'eiden van valsche geruchten strafbaar wordt gesteld, 
terwij l ook het verspreiden van ware gcruchten aanleiding 
kan geven tot het wekken van zelfs meel' dan vooringeno. 
menheid. Dit laatste zou dan niet v'aJlen onder de voor· 
gestelde strafbepaling, maar wel onder de bepaling zooals 
ik die heb voorgesteld. 

(DIR. VAN LANDB., NIJVERH. EN HANDEL, DIR. 
VAN JUSTITIE, KERKKAMP.) 
muleerd dan voor de buitengewesten. Het motief daarvoor 
is dat voor Java eu M~doera kan worden volstaan met de 
opname der feitelijk aanwezige bevolking, welke om theore· 
tische zoowel als practische gronden, dool' de Commissie 
voor de Volkstelling in haar Eerste Nota ontwikkeld, de 
voorkeur verdient. Dool' aauteekening van de woonplaats 
van degenen, die geteld worden buiten hun woonplaats, 
zal niettemin inzicht in de zoogenaamde woonbevolking 
worden verkregen. 

Voor de buitengewesten, waar op vele plaatsen geen 
momenttelling zal kunnen worden gehouden, zou deze werk
wijze tal van onjuistheden doen ontstaan. Daar treedt dan 
ook de woonbevolking meer op den voorgrond, al zal daar 
door aanteekening van hen, die buiten hun woonplaats 
worden aangetroffen, niettemin ook de feitelijke bevolking 
worden opgenomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat betreft de strafbepaling 
laat ik de beantwoording gaarne over aan mijn geachten 
collega, den diJ:ecteur van Justitie. 

De heer Sc hl' ie k e, directeur van Justitie: 1I1ijnheer 

Mijnhecr de Voorzitter! Ik geloof, dat ik hiermede kan de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Kerkkamp, heeft 
bezwaren ingebracht tegen het tweede lid van art. 6 en 
heeft daarbij gewezen op een misstelling, die in de Memorie 
van Antwoord is ingeslopen ten gevolge van den gl'ooten 
spoed, waarmede dit stuk moest worden afgewerkt om nog 
op t ijd bij het College van Gedelegeerden te zijn . Het ge-

volstaan. 

De Voo l' zit t er: Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
dadelijk te antwoorden Y 

De hecr Bel' nar d, directeur van Landbouw, Nijver- achte lid heeft voor dat twecde lid een nieuwe redactie 
heid en Handel: voorgesteld, aldus lnidende: 

Mijnheer de Voofzit.ter! Ik zal gaarne over eenige 
minuten a.ntwoorden. 

De vergadering wordt te 8.45 UUr v.m. voor korten tijd 
geschorst en daarna hervat. 

De Voo r zit ter : Het woord is aan den Regeerings· 
gemachtigde voor Laudbouw, Nijverheid en Handel. 

De heer Bel' nar d, directeur van Landbouw, Nijver· 
heid en Handel: Mijnheer de Voorzitter! Met den heer 
Kerkkamp betreurt de Regeering het, dat de termijn voor 
de behandeling der ordonnantie zoo kort is geweest. Het 
Kantoor voor de Volkstelling is al langen tijd aan den 
gang, en ook tijdig begonnen met de oriënteerende werk· 
zaamheden, mallr door langdurige reizen en andere tegen
vallers is cr allerlei vertraging gekomen. 

De heer Kerkkamp heeft geïnformeerd hoe de Regeering 
zich voorstelt in de stadsgemeenten, o.a. in Batavia, de 
tellers aan te stellen. De gemeentebesturen hebben overal 
verklaard niet in staat te zijn de organisatie zelf ter hand 
te nemen, omdat er o.a. veel moeilijkheden zijn met het 
personeel en de kamponghoofden rechtstreeks onder het 
Binnenlandseh Bestuur staan. In verband hiermede wor· 
den d~ tellers, ook in de stadsgemeenten, als Batavia, door 
den regent aangesteld. 

De heer Kerkkamp heeft voorts gevraagd, waarom het 
begrip "bevolking" voor Java en J\{adoera anders is gefor· 

"Hij, die op eenigerlei wijze stemming maakt tegen 
de volkstelling of tegen de wijze van uitvoeriilg daar· 
van, wordt gestraft met hechtenis van ten hoogste 
veertien dagen of geldboete van ten hoogste <ll'iehon· 
derd gnlden". 

Mijnheer de Voorzitter! Er bestaat bij de Regeering 
tegen overname van deze andere redactie geenerlei bezw'aar; 
het ontwerp wordt dlls in dien zin gewijzigd en daarmede, 
Mijnheer de Voorzitter, mag ik mij wel ontslagen rekenen 
van een naderen uitleg, hoe de tekst in de Memorie van 
Antwoord ten aanzien van dit lid precies had moeten lni· 
den. Zooals ik reeds zeide, is daarin tengevolge van spoed 
een misstelling ontstaan. 

De heer KeI' k kam p: Een enkel woord, Mijnheer de 
Voorzitter. In de eerste plaats zou ik beide Regeerings
gemachtigden mijn dank willen betuigen voor hun antwoord. 
Met de beantwoording van den directeur van Landbouw, 
Nijverheid en Handel kan ik mij in hoofdzaak vereeuigen; 
dus behoeft over deze geschilpunten verder niet gesproken 
te worden. 

Het doet mij genoegen, dat de directeur van Justitie 
erkend heeft, dat de groote spoed inderdaad aanleiUing 
heeft gegeven tot een misstellin g. Hoewel ik geen tegen· 
stander ben van spoedordonnanties, wil ik er op wijzen, 
hoe hieruit -blijkt, dat wij in dit gev,a,1 zeer meht genaderd 
waren tot de uiterste grens van wem:ehelijkheid. 
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(KERKKAMP, DIR. VAN JUSTITIE, VOORZITTER.) 
Verder zou ik ten aanzien van het ,gewijzigde tweede 

lid van mt. 6 nog een vraag willen doen aan den Regee. 
ringsgemachtigdc . Ik hoop, dat bij de toepassing van d e 
ord0l111anti c aan het begl'Ïp "stemming maken" een milden 
uitleg ~a.t worden gegeven. Toevallig werd, naar aanlei
ding van een zooe ven ,gevoerd ,gesprek, mijn aandacht erop 
gevesti.gd dat ook de uitdl'ukking "stemming maken" op 
zichzelf roeds vrij gevnal'lijk is. Wanneer' bv. iemand zou 
zeggen, dat deze volkstelling enkele tientallen milHoencll 
kost en dat dit geld beter voor iets anders best eed zou 
kunnen WOrdCl\ kan men dat reeds uitleggen als "stem
ming maken " cn zou de persoon, die zich op een dergelijke 
wijze uitlaat, onder deze stNl~bepaling vallen. 

Mijnhee l· de Voorzitter. Ik hoop, dat de Regeeringsge
machtigde hiel· kan vel·kla,·en, dat een dergelijke zeer 
form cclc C11 zeel' stl 'e ngc opvatting van dit artiJ.; el niet in 
de bedoeling ligt. 

De heel' S c h r i e k e, dir·eeteur van Justitie : Mijnheer 
de Voorzitter I Ik zou erop willen wijzen, dat deze straf
bepaling niet op zichzelf staat, maar alleen in de ordonnan· 
tie is opgenomen teneinde te verzekeren, dat de volkstelling 
een behoorlijk en vlot verloop zal hebben. In ·verband 
daarmede kan Cl' op vertrouwd worden, dat aan het be
trokken artikel gcen te fo rlUeelen uitleg zal wordcn ge
geven en dat het alleen zal worden gehanteerd om - gclijk 
gezegd - een behoorlijk en vlot verloop van de volkstel
Ung t e waarborgen. 

De Voorzitt e r : Hiermede zijn de beraadslagingen 
over deze ,ontwerp-ordonnantie gesloten. Daar het ontwerp 
tijdens deze ber aadslagingen een wijziging heeft ondergaan, 
moet op grond vall art. 60 van het Reglement van Orde 
de eindstemming worden uitgesteld, tenzij het College an· 
d ers beslist. Ik stel daarom voor, thans de eindstemmin g 
Over het ontwerp te doen plaats hebben. 

Hiertoe wordt besloten. 
D e ontwerp-ordonnantie, zooa18 deze bij Memorie van 

Antwoord en gedurende de beraadslaging is gewijzigd, 
wordt zonder hoofdelij ke stemming aangenomen. 

De Voorzit te r: 
hand e lin g van 
Commissi e v oo r 

Aan 
h e t 

d e 

d e ord e is d e b eo 
vijfd e rapport d e r 
v e r z 0 e k s c h rif t e n. 

1. Verzoek, gedagteekend Semendodarat 25 November 
1927 ( 1), van Siandak e.a. t egen het margahoofd van Pa
dang Bindoe. 

Brief van den l stcn GonVCl'l1Cmcllts-Secrctal'is van 9 Ja
nuari 1930 No. 84/1\ 1 heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt VOor adressanten, onder toezending 
,ran een afschrift van bovengenoemden Regeel'Îngsbl'icf , te 
berichten, dat geen tcrmen aanwezig worden geacht voor 
het verleenell van tusschenkomst. 

2. Verzoek, geda gteekeud Tjilegah 23 Juni 1929, van 
!\fintodhnoeljo, om toC'l;;enning van onderstand. 

Brief van den 
Jariuari 1930 No. 

1sten Gou vern ements·Seeretaris van 10 
95/A I heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit de van de Regee l'ing terzake ontvangen 
inlichtingen blijkt, dat adressant bij besluit van den direc. 
teur van Gouvernementsbedrijven van 21 November 1929 
No. 1IP.T.T. in het genot is gesteld van onderstand, waar
door aan zijn verzoek is voldaan, ~telt de Commissie voor 
t.a.v. dit rekest over te gaan tot de orde van den dag en 
adressant hiervan mededeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Pertiwi 12 September 1928, 
en nad er schrijven, gedagteekend P ertiwi 3 October 1928, 
van Dalam Sepoerna Djaja e.a., inzake de benoeming van 
Dalam Kasoema di Wangsa tot pasirah van de marga 
Pertiwi. 

Brieven van den (lsten) Gouvernements·Seeretaris van 
9 Maart 1929 No. 467/1\ 1 en 11 Januari 1929 No. 104/A I 
hebben op deze aangelegenheid betrel, king. 

De Commissie stelt voor de door de Regeerin g vers trekte 
nadere inlichtingen ter lezing te leggen ter secretarie van 
den Volksraad. 

4. Verzoek, gedagteekend Arnhem 9 Juli 1929, van het 
bestuur der vereeni!(ing van gepensionneerde en gegageer
de militairen bij het leger i.n Ned.-Oost- en West-Indië 
"Voorwaarts " , om toekenning van een jaarlijkscbe subsidie 
van f 3 000 ten behoeve van de tot die ver eeniging behoo
rende onderafdeeling "vrijwillige hulpverleening". 

Brief van den lsten Gotlvernements·Secretaris vau 11 
Januari. 1930 No. 105/D heeft op dit verzoek betrekking. 

De cOmmissie stelt voor adressant in kennis t e stellen 
met bovengenoemden Regeeringsbrief en met de op hun 
verzoek betrekking hebbende bl adzijden van de Bijlagen 
en Handelingen van den Volksraad. 

5. Verzoek, gedagteckend Ma l"Ubahan 16 Juli 1929, van 
Hadji Solcma n e.a. , tokoh ouders aldaal', inzake hUil aan. 
slag in de personeele belasting. 

Brief van den lsten Gouvernements-Secretaris van 20 
Januari 1930 No. 176/ C heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressanten, onder to ezending 
van een afschrift ",au bovengenoemd en Regeerillgsbrief, te 
berichten, da,t geen termen aanwezig worden geacht voor 
het ve l'l ccnen van tusschenkomst. 

6. Verzoek, gedagteekend W eltevreden 31 Mei 1928, en 
brief, gedagteekend 28 October 1928, van een 45·tal be
woners van de Kampoeng Kalipasir op het p articuliere land 
Pengarengan, inzake den oafkoop van de prestatie van 
arbeid krachtens art . 30 van het reglement omtrent de 
particuliere landerij en bewesten de Tjimanoek (Stbl. 1912 
No. 42Z) . 
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Brieven van den 1sten Gouvernements-Secretaris van 10 
Juli 1929 No. 1658jB en 21 Januari 1930 No. 182/B hebben 
op dit verzoek betrekking. 

Aan gezien uit de van de Regeering ontvangen inlichtin
gen blijkt, dat het afkoopgeld bij besluit V>Il,n den Resident 
van Batnvia zal worden vastgesteld op nihil, waardoor aan 
het verzoek van adressanten is voldaan, stelt de Com
missie voor t.a.v. dit rekest "ver t e g!1an tot de orde van 
den dag en adressanten hlervan mededeeling te doeu. 

7. Verzoek, gedagteekend Koret 30 Juli 1928, van Pak 
Tjemah e.a" allen ingezet~nen van de kampoeug en desa 
Tand joengsari, om afstand vau grond tel' ontginning. 

Brieven van den 1sten Gouvernements-Secretaris van 6 
Januari 1928 No. 37/B, 17 Januari 1929 No. 96/B en 24 
Januari 1930 No. 209/B hebben op deze aangelegenheid 
betrekking. 

Aangezien l)lijkens van de Regeering ontvangen nadere 
inlichtingen ruim 30 bouws van de dool' adressanten ter 
"ntginning aangevraagde gronden aan de daarvoor in 
aanmerking komende ingezetenen vau de desa Tandjoeng
sari worden uitgegeven, waardoor aan den wenseh vaD 

adressanten is voldaan, stelt de Commissie voor t.a.v. dit 
rekest over te gaan tot de orde van deu dag en adressanten 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Rangkasbitoeng 15 Januari 
1929, van Raden Soema Antaredja, inzake den ingangsda
tum van het hem verleend pensioen. 

Brief van den 1sten Gouvernements-Secl'eta1"is van 27 
Januari 1930 No. 225/A I heeft op dit verzoek betrekkiug. 

Aangezien bij besluit van den directeur van Financiën 
van JO Januari 1930 No. P . O. c 12/6/25 is voldaan aan het 
door de Commissie gedaan verzoek om den ingangsdatum 
van het aan ad"essant toegekend pensioen, bepaald op 1 
December 192'2, nader vast te stcllen op 1 Februari 1919 
wordt voor.gesteld t.a.v. dit rekest over te gaan tot de 
orde van den dag en adressant hiervan mededeelillg te 
doen. 

9. Verwek, gedagteekend Weltevreden 10 Juli 1929, 
van v rouwe H. Th. CareIs, weduwe van H. Baas Beeking, 
om toekenning van onderstand. 

Brief van den 1sten Gonvernements-Secretaris van 30 
Januari 1930 No. 237/A I heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien blijkens de van de Regeering ontvangen in
lichtingen bij besluit van den directeur van Financiën van 
18 December 19·29 No. P. O. 23/15/15 aan adressante een 
onderstand is toegekend, gerekend van 1 Februari 1929, 
waardoor aan haar verzoek is voldaan, stelt de Commissie 
v"or t.a.v. dit rekest over te gaan tot de orde van den 
dag en adressante hiervan, onder toezending van een af
schrift van bedoelden Regeeringsbrief, mededceling te 
doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Oelec-Gle Juli 1929, v"'n de 
Imeums cn P eutoeha's van de II Moekims ToenoCllg Oelee
Gle (onderafdeeling Bireuen), om het 'daarheen te leiden 
dat zij, evenals tevoren, rechtstreeks komen te staan onde,' 
de bevelen van het ondel'afdeelingshoofd en niet onderge
schikt zijn aan den zelfbestUtll'der van Samalanga. 

Brief van den 1sten Gouvernemcnts-Secretaris van 11 
Februari 1930 No. 309jII heeft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor, adressant, onder tQezending 
van een afschrift van .bovengenoemden Regeeringsbrief, te 
berichtén, dat geen termen aanwezig worden geacht voor 
hct verleen en van tnsschenkomst. 

11. Verzoek, gedagteekend IJa wang Agoeng Augustus 
1928, van Aliman bin Kenasin, inzake zijn niet-benoeming 
tot kerio (c1oesoenhoofd) van Ba,joer OeI oe. 

Brieven van den 1 8tC11 Gouvernements-Secretaris van 
ZO Februari 1929 No. 329b j A I cn J3 Februal; 1930 No. 
323/A I hel>ben op dit verzoek betrckkin g. 

De Co~missie stelt voor ten aanzien van dit verzoek
schrift over te gaan tot de orde van den dag en adressant, 
onder toezending van een afschrift van boven genoemde 
Regeeringsbrieven, hiervan mededeeling te doen. 

12. Verwek, gedagteekend Bandoeng 31 Maart 1929, 
van A. L. de la Fosse, inzake zijn niet benoeming tot 
hoofdkantoorchef P . T. T. te Soerabaja. 

Brieven van den lsten Gouvernements-Secretaris van 
23 Juli 1929 No. 1717/A I en 14 Februari 1930 No. 333/A I 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor ,ten aanzien van dit verzoek
schrift Over te gaan tot de orde van den dag cu ,adressant, 
onder toezending van een afschrift van bovengenoemde 
Regeeringsbrieven, hiervan mededceling te doen. 

13. Verzoek, gedagteekeud Tcndjonegara 20 Juli 1929, 
,'an IlIas Waugsaatmodjo, gewezen boschwachter, om her
plaatsing. 

Briet van den 1sten Gouvernements-Secretaris van 24 Fe
bruari 1930 No. 406/A I heeft op dit verzoek betrekking_ 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrüt van bovengenoemden Regeeringsbrief, te be
richten, dat geen termen aanwezig worden geacht voor het 
verleen en van tusschenkomst. 

14. Verzoek, gedagtekend Soek a 23 December 1929, van 
Nolong Baroes, om benoeming tot sibajak van Baroes Djahé 
dan wel plaatsing in een andere betrekking bij het Gou
vernement of het landschap. 

Brieven van den lsten Gouvernements-Secretaris van 21 
October 1929 No. 2289/II en 4 Maart 1930 No. 451/II heb
ben op dit verzoek betrekking. 
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De Commissie stelt voor adressant, ten aanzien van wiens 
rekest reeds op 24 Januari 1930 een afwijzende beslissing 
werd genomen, in kennis te stellen met bovengenoemden 
naderen Regeeringsbrief. 

15. Verzoek, gedagteekend Wonosobo 31 Augustus 1929, 
van Oey Ing Lie, inzake restitutie van betaalde oorlogs
winstbelasting. 

Brieven van den lsten Gonvernements-Secretaris van 24 
September 1929 No. 2120/A 1 en 25 Maart 1930 No. 594/C 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden naderen Regeeringsbrief 
met bijbehoorende nota te berichten, dat geen termen aan
wezig worden geacht voor het verleenen van verdere tus
schenkomst. 

16. Verzoek, gedagteekend Menggala 17 Januari 1930, 
van 102 ingezetenen van Menggala (Lampongsche Dis
trieten), inzake den druk der personeele belasting. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929--1930. 

(VOORZITTER.) 
De Commissie stelt voor het verzoekscbrift tcr kennis 

te brengen van de Regeering en adressanten hiervan mede
deeling te doen. 

De conclusies van de commissie worden achtereenvolgens 
zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren na sluiting 
del' openbare vergadering bijeen te blijven voor de beban
deling van het rapport van de Fondscomnrissie. Hierbij 
dcel ik mede, dat in de plaats van den heer Soejono tot lid 
van de Fondscommissie is benoemd de heer Dwidjosewojo, 
die deze benoeming heeft aanvaard. 

De notulen del' vorige openbare vergadering, die ter in
zage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.07 nur v.m. gesloten. 
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28ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van W 0 e n s dag 11 Jun i 1930. 

(Bijeenroepingsutu" 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stuldcen. - Herzicning van het Stoomregle
ment (Ond. 117) . - Wijziging van art. 294 v/h Reg!. van 
Strafvord. (Oud. 124). - Bew'aring van effecten en pre
siosa door Weeskamers (Ond. 121'i). - Wijziging regle
menten op registers Iburg. stand (Ond. 12S). - Bekrach
tiging leeuingsbesluit provo Oost-Java (Ond. 129). - Col
lecteloon slachtbelasting in de Vorstenlanden (Ond. 131). 

Voorzitter: J. W. MEYER RANNEFT. 

'fegenwool'dig, met den Voorzitter, 19 leden, te weteu 
de heeren : 

All M'Oesa, Ten Berge, Blaauw, Brujneman, Dwicljose
wojo, Fruin, Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, 
Kerkkamp, Kiès, Koesoemo Oetoyo , Khouw Kim A", Ratu 
Langie, Roep, Soekawati en Soeroso. 

Regeeriugsgpmachtigde de heer mr. Schrieke. 

De Voo r zit ter opent de vergadeling. 

De Secretaris deelt mede dat zijn ingekomen: 

A. De volgende op leden betrekking hebbendc beschei
den: 
1. B. G. S. van 1 Mei 1930 No. 965/ II houdende de mede

deeling, dat de heer W. Middendorp met ingang van 
10 Mei 1930 ontslag heeft genomen als lid van den 
Volksraad. 

2. Besluit van den Gouvemeur-Gcneraal van 20 Mei 1930 
No. 18 tot benoeming van dcn heer J. E. Stokvis tot 
lid van den Volks raad. 

3. B. G. S. van 26 Mei 1930 No. 1188/ II houdende de 
mededeeling, dat de heer J. E. Stokvis de bij artikel 59 
der Indische Staatsregeling bedoelde verklaring in han
den van den Gouverneur-Generaal heeft afgelegd. 

4. Brief van deu Algemeenen Secretaris van 28 Mei 1930 
Letter A houdende de mededeeling, dat de heer Dr. P. 
van Hulstijn ontslag heeft genomel1 als Hd van den 
Volksraad. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter secretarie 
van den Volksraad . 

B. De volgende Uegecringsbrieven en .beschikkingen: 
1. lCabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 

26 April, 8, 14, 21, 26, 26, 29, 29, 30 en 31 Mei 1930 
Nvs. 25, 17, 4, 6, 13, 12, 2, 3, 14 en 29 ter aanbieding 
van 
a. ecu 0l1twerp-ordoru1sutie tot aanvulling van de 

nRegeLing van het beroep in belastingzaken" 
(Oud. 132) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot intrekking van de 
alleen voor Atjeh en Onderhoorigheden geldende 
scheepvaartregeling (Ond. 13); 

c. een ontwerp-ordonnantie houdende regelen voor 
toekenning van subsidie aan stadsgemeenten ten 
behoeve van in haren dienst uitgezonden onder
wijzers voor de door hen aan het Pensioenfonds 
vOOr ]~uropcesche locale ambtenaren verschuldigde 
huwelijksbijdragen (Ond. 134); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot het toekennen van de 
bevoegdheid aan den residentierechter om bij den 
landrand geschorste zaakwaarnemers als gemach
tigden of zaakwaarnemers te weren ·(zitt. 1930-'31, 
Oud. S ); 

e. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van de 
Opiumfabriel; te W eltevreden tot Lanusbedrijf 
(zitt. 1930- '31, Ond. 3 ); 

f. een oIltwcl'p-ordonnantic tot aanwi jzing van 
's Lands kina- en theeonderneming te Tjinjiroean 
tot Landsbedrijf (zitt. 1930-'31, Ond. li ); 

g. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van den 
Pandhuisó.ienst tot Landsbedrijf (zitt. 1930- '31, 
Oud. 4); 

h. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van het 
reproductiebedrijf van den Topografischen dienst 
als Lapdsbedrijf (zitt. 1930-'31, Ond. 6 ); 

i. negen ontwerpen van besluit tot vaststelling vau 
aanvullende begrootingen van Nederla"dsch-Indië 
voor 1930 in verband met de toepasselijkverklaring 
van de Indische Bedrij venwet op enkele Lands
bedrijven (zitt. 1930-'31, Ond. 7 ); 

j. een 0,n1 werp-ord011l1antie tot terugbrenging naar 
Japara van de thans te Koedoes hewaarde J'egisters 
van de" bnrgerlijken stand (zitt. 1930-'31, Ond. 9 ) . 

Deze stukken zijn of worden gedl'llkt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 26, 
26, U en 30 April, 2, 2, 7, 7, 23 en 27 :Iofei 1930 Nos. 
22, 23, 24, 4, 12, 14, 1x, 21, 39 en 11 houdende mede
deeling van de vaststelling van: 

a. de ordonnantie tot aanvulling vrun de bepalingen 
ter verzeker;Jlg van het zoutmonopolie (Ond. 100) ; 

b. die ordonnantie tot nadere aanvulling van de or
donnantie houdende regelen omtrent de heffing 
en invordering van provinciale-, regentschaps- en 
stadsg~meentebelastingen (Ond. liS ) ; 

c. de ol'dtJuuantie tot nadere wijziging en aanv·uIting I 

ondel's~h eidenlijk van het Reglement voor den 
Postdienst en het Reglement voor den Pakketpost
dienst in Nederlandsch-Indië (Ond. 110); 

d. de ordonnantie tot onteigenmg van drie 'stukken 
grond in het regentschap Meester-Co melis (Ond. 
120) ; 

B. de ordonnantie houdende bepalingen betreffende de 
volkstelling (Ond. 130) ; 
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f. de ordonnantie tot terugbrenging tot Landsdomein 13. Als voren van 23 Mei 1930 l\ o. 59 tot eervolle ont-
van eenige particuliere landen in het regentschap 
Meester-Col'llelis (Ond. 114) ; 

g. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de 
ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925 (zitt. 
1928-'29, Ond. 107, zitt. 1929-'30, Ond. 20); 

h . de ordonnantie tot vaststelling van een subsidierege
ling voor opiophagenverpleging (Oud. 77); 

'Z. de ol'donnantie tot onteigening van een stuk grond 
in het regentschap BandoCilg (Ond. 12J) ; 

J. de ordonnantie tot nadere wijziging van.de ordon
nantie betreffende het winnen van diamant in de 
onderafdeeling Martapoera (Ond. 82). 

3. Afschrift-B.G.S. van 14 Mei 1930 No. 1081 aan den 
Gouverneur van Oost-Java inzake de mogelijkheid en 
wcnsehelijkheid VUll uitbreiding dcr korpsen Bal'isOll 
door middel van een korter dienstverband aan perso
neel, dat zich vrijwillig verbindt voor reserve }lUchten, 

4. Besluiten van den Gouverneur-Gen.eraal \'an 28 April 
en 2 Mei 1930 Nos. 18 en 16 houdende machtiging in
gevolge art. 105 l.S. tot het doen van nader omschreven 
uitgaven, 

5. Besluit vall den Gouvcrneur-Generaal "an 29 April 
1930 No. 2x tot interneering van de daarin genoemde 
pel'sonen. 

6. Als voren van 29 April 1930 No. 20 tot cel'\'olle ont
heffing van J. A. Lagas als lid van dc commissie van 
onderzoek inzake monopoliseering der vuul'wcrkfabri
cat j e en tot benoeming in diens plaats \'all DL'. L. J. de 
Ven. 

7. Als voren van 3 :Mci 1930 No. 13 houdende aal1tecke~ 
nillg van (la bekra.chtiging door Callnda, Italië, 
Duitschlancl en E stland van het Verdrag van G-enè,'c 
inzake s lavcrnij en toetreding \'8n E cuador, Irak en 
de V ereenigde Staten van Ame,l'ika tot dat vCl'drag. 

8. Als voren van 6 Mei 1930 No. 36 bepalende, dut de tel' 
beschikkin ;;stellin g van Dr. J. " ' . de Stoppelaal' van 
de zg. Kl ein e \Velvaartcommissie geacht moet wO l'den 
te zijn g'cschied ten einde hem te brlasten met het 
secretariaat dicr commissie. 

9. Als voren vall 16 Mei 1930 No. 1 bepalende O.m . de 

heffing van ~'Lr. H. M. Vrijheid als lid van de Com
missie vooi.~ de financieele verhouding. 

14. Als voren van 31 Mei 1930 No. 24 tot nadere wijzigÎllg 
vall de Algemeene Bepalingen omtrent den Gouver
nements Post- en Telegraafdienst in Ned .-Indië. 

De sub 2 t/m 14 genoemde stukken worden ter in
zage gelegd ter ,secretarie van deu Volksl'aad.~ 

C. De "algende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 

1. Schrijven van Mr. DI'. J. A. M. van Buuren van 3 Mei 
1930 No. D 25/25/12 houd'ende de mededeeling, dat 
hij het beheer van het departement del' B. O. W. 
heeft aan vaard. 

2. Schrijven van den Directeur d~r B. O. W . van 2 Mei 
1930 No. P 30/10/13 inzake de voorziening in loeati
teiten voor de Geneeskundige Hoogesc.hool te Wel
tcvl'·eden. 

3. Schrijven "a n dC11 Directeur van J...Jundbouw, Nijver
heid en Hllndel van 2 Mei 1930 No. 4036/A tel' aan
bieding' van het verslag van de Commissie van Bijstand 
voor 's Lands Caoutchoucbedrijf over het door haar 
ingestelde onderzoek llaar de beweerd e wantoestanden 
op de Gouvernements oliepalmonderneming Majang. 

4. Seh1'ij"cl1 "an dcn Dil'E't'Ïrul' van HinrH'lllandseh Bc
stUUl' vall 20 Mei 1930 No. 13 9/1/20 tel' aanbieding 
"Bn afschrift en HlIl de vel'slagen van de Commissie 
voor de filmkeuring over de jaren 1928 en 1929. 

5. Schrijven van den Directeur van Binnenlandsch 130-
stnul' tel' 'l8nbieding- \'all het vervolg van het herv01'
ming'SYC1'sl:1g ove1' ]929 betreffende de zclfbcstuul's
~ehicc1en in 3001'81.:::8rt8. 

6, Besluit van den Dil'cctouJ' van Lmldbouw, N"i;jvcl'heid 
en Handel vall 4 J ll1Ü 1930 No. 5188·I/ A tot. "nIHvij
zing: van B. n. Paerels als lid nlll het CPllt l'.Hll Kolo
ni satie Comité. 

7. Aclhae~Î(·hC'tuig:illg('1l nlll de J'cgcntschapsl'adon van 
Mndjalcngl::a. Koeningall, Socmeclang, Ta~ikl11111aj[\. en 
rrji:1Jlc1joPI' <1,111 de motie \'an den l'e ~entR:('h<lp!7n'nad van 
P,lndcg-lnng 11lzal,c hct in hrt Icycn roeprIl van ecn 
pensiocnfonds voor nÎ C't-En ropoC'schc 10t'HIr amhtc-

geldelijke tegemoetkomingen aall het ten be-hoeye vml naren en hun weduwen en wcezen. 
de volkstelling aangewezen person eeL 8.· Adhaesicbctuiging van den l'egent,schapsl'aad van Ma-

10. A Is voren van 20 Mei 1930 No. 2x tot een'ol1e 011t- dinlenglm aan de motie van den regentschapsraad van 
heffing vall J. A. Deknatel van het lidmaatschap van ~rasikmft.12ja , waarin de wenschelijkheid ,,,,'ordt uitge-
de Commhsie voor lnlaudsche Rechtspersonen en tot sproken van de opvoering van het minjm.um beln:3t-
benoeming in diens plaats van A. A. Paauw. baar inkomen van f 120.- tot f 300.- 's jaars. 

11. Al s vo)'en van 22 Mei 1930 No. 34 tot eeryol ontslag 9. Motie van de P erikatan Perkoempaelan Istel' i Indonesia 
va n P. J. Gerke als lid van de Commissie van Bijstand houdende verzoek aan de Regecl'ing wettelijke maatl'C-

voor de Staatsspoor- en tramwegen en tot benoemÎllg gelen te tl'effen tot tegengang van het houden van bij-
in diens p1aats van B. J. de J...Jeeuw. vrouwen en verbodsbcpnlingcn vnst te stellen tegen on-

12. Al s voren va n 23 Mei 1930 No. Ix tot instelling van wettige huwelijken. 
een commissie tot het houden van onderzoek naar de ]0. ~1:otie van een Comité van act ie te Bcdji (Kluten) 
gestie van de directie del' N . V. Algemeen Nieuws- en 
Telegraaf Agentschap .,Aneta n 011 tot benoeming van 
de Jeden dier commissie. 

waarin de wenschelijkheid wordt uitgesproken van tcgcn
gang van polygami e, strenge bcpcrking ,'811 crhtschei
dingen en verbod van huwel ijk van minderjarigen. 
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11. 

12. 

13. 

14. 

15. 

16. 

17. 

18. 

19. 

Motie aangeuomen op een vergadering van ouders der 
inheemsche leerlingen van de Christelijke Julianaschool 
te Soerabaja, houdende protest tegen de door de Regee
ring bij hare bereidverklaring tot subsidieverleening ge
stelde voorwaarde, dat de school moet worden gelijk
gesteld met een schakelschool. 
Motie van den Bataviaschen Bestuurdersbond, waarin 
protest wordt aangeteekend tegen de blijkbaar door de 
Regeering voorgestane politiek om eventueel geraamde 
tekorten op de landsdienaren te verhalen. 
Motie van de niet-Europeesche onderoHicierenvereeni
ging "Oentoek Keperloenn Kits", waarin de wenschen 
worden te kennen gegeven om: l O den sergeant (wacht
meester) Ie klas gelijk te bezoldigen als den Europee
schen sergeant (wachtmeester), 2° den sergeant (w~cht
meester) 2e klas een maandelijkschc bezoldiging toe te 
kennen bec1ragende %. van die van den Europeeschen 
sergeant (wachtmeester) en 3° de hoogere rangen ook 
bereikbaar te stellen voor hen, die slechts de Maleische 
taal machtig zijn. 
Motie van de militaire Perserikatan ~1inahassa, waarin 
de wenschen w:ol'den te kennen gegeven om : 10 de be
zoldiging, het pensioen en andere r echten van de Mina
hassisehe militairen gelijk te stellen met di e van hun 
Europeesche collega's, 2° de sergeanten (wachtmeesters) 
2e klas een maandelijksche en betere bezoldiging toe te 
kennen, 3° hoogere rangen dan dien van sergeant (wacht
meester) 2e klas bij alle wapens bereikbaar te stellen 
voor hen die slechts de Maleische taal machtig zijn, 
en 4° het bestaande verlof van 2 maanden voor Mina
hassisehe militairen te verhoogen tot 4 maanden. 
Motie van de vereeniging van ambtenaren van middel
bare opleiding van de landbouw- en aanverwante dien
sten (Vamola), waarin der Regeering in overweging 
wordt gegeven om op gemakkelijke voorwaarden cre
diet te verleenen en grond ter ontginning uit te geven 
aan de beste, onbemiddelde abituriënten der bedrijfs
school. 
Moties van het Protest-Comité te Tahoena en .Angges 
houdende verzoek aan Regeering en Volksraad om 
vernietiging van de laatste verkiezing van een zelf
bestuurder en een djogoegoe voor K endahe-Tahoena. 
Afschrift-verzoekschrift van de vcreeniging van Bur
gemeesters en Secretarissen inzake de door de Regee
ring voorgenomen regeling van de bezoldiging van 
Indische Gemeentesecretarissen. 
Afschrift-verzoekschrift van de vereenigin!\" van amb
tenaren en beambten bij den dienst der bel!l-'ltingen 
inzake positiever betering. 
Afschrift-verzoeks<lhrift van het hoofdbestunr der ver
eeniging van ambtenaren van middelbare opleiding 
van de Landbouw- en aanverwante diensten, inzake 
positieve"beteriug voor de adjunct-landbouwconsu
lenten. 

D eze bescheiden worden ter inzage gelegd ter secretarie 
van den Volksraad. 

(VOORZITTER, DIR. V. JUSTITIE.) 
De Voo r zit ter: Mijne Heeren! 
Zooals zooeven door den Secretaris is voorgelezen heb ik 

volgens de bestaande bepalingen den heer Stokvis aange
wezen als lid van het College van Gedelegeerden. Het spijt 
mij, hem tfuans niet persoonlijk te kunnen welkom heeten. 

Uit het college is getreden de heer Middendol'P en ik wil 
hier constateeren, dat zijn groote ijver, zijn groote oprecht
heid en de groote erust, waarmede hij de zaak, die hij dien
de heeft vool'gestaan, bij ons steeds in goede herinnering 
zullen blijven. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot h erziening van 
h et stoomreg l ement (Staatsb l ad 1924 No. 
24) Ond.117, a l s gewi.jzi-gd bij nota vau 
wij z i 'g i n gen (s tuk 6). 

Alvorens het woord te verleenen aan de voor dit ontwerp 
ingesChreven sprekers, geef ik het woord aan den Regee
ringsgemachtigde voor Justitie tot het afleggen van een 
verklaring. 

De heer Sc h r ie k e, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Nadat de Memorie van Antwoord het 
College van Gedelegeerden had bereikt, heb'ben zich nog 
eenige belanghebbenden tot het departement gewend met 
enkele bezwaren. Het kan waarschijnlijk tot bekorting 
van de debatten leiden, wanneer iik deze bezwaren in het 
kort even behandel en beantwoord. 

Het eerste bezwaar Van belanghebbenden betrof artikel 1 
van de ordormantie. Er bestond van die zijde, als ik het 
populair mag uitdrnkken, de vrees, dat een verdampings
liehaa.m, zooals dat bij de suikerfa brieken in gebrtrik is, 
misschien zou worden aangezien V,Qor een stoomketel. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kan U wel verzekeren, dat 
onze deskundigen van het veilig'heidstoezieht dergelijke 
vel'gissingen niet zullen begaan , zoodat een del'gelijk ver
d2_mpingslichaam niet zal vallen onder de stoomketels, be
doeld in art. l. 

Het tweede bezwaar betrof art. 12. Dit artiikel van 
de ordonnantie laat een hooger bel'Oep open ten aanzien 
van bepaalde beslissingen van den ~bef van het Veilig
heidstoezicht. Men kan binnen veertien dagen na ont
vangst der kennisgeving van de beslissing in beroep gaan 
bij een commissie, bestaande uit het hoofd van het Kan
toor van Arbeid, als voorzitter, en twee jaarli jks door den 
directeur van Justitie aan te ~ijzen werktuigkundige in
genieurs, als leden. Nu bestond bij belanghebbenden de 
vrees, dat de directeur van Jnstitie zoo kortzichtig zou 
zijn) in deze commissie van beroep te benoemen twee in
genieurs van het Departement, dat ,vil dus z~ggen van het 
Veiligheidstoezicht, zoodat de belanghebbenden eigenlijk 
gedwongen zonden worden in beroep te komen bij. onder
geschikten van den <rhef, die de bestreden beslissin'g ge
nomen heeft. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat hier volstaan 
kan worden met een verklaring mijnerzijds, dat bij den 
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Herziening van het St(}(l'IIlr eglement. 

(DIR. V. JUSTITIE, VOORZITTER, Kl\N.) 
Directeur van Justiti e geenerlei voornemen bestaat op een 
dergelijke wijze te handelen; dat integendeel er voor ge
zorgd zal worden, dat in deze commissie benoemd zullen 
worden onpartijdige ingenieurs, staande buiten het De
partement. 

Het laatste bezwaar, dat is ingebracht, betreft artikel 18, 
dat voorschriften behelst voor het geval de betrokken amb
t~naar van. het Veiligheidstoezicht meent, dat er reden be
staat, tusscllentijds, dus binnen de bij Regeeringsverordening 
vastgestelde normale onderzoekingen, tot een extra-beproe
ving of een extra-onderwek van de betrokkeu stoomketels 
of stoomtoestellen over te gaan. Dat dit artikel alleen betrek
king heeft op deze extra-beproevingen staat uitdrukkelijk 
vermeld in de Memorie van Antwoord. Uit de bedenkingen, 
die door belanghebbenden tegen dit artikel zijn ingebracht 
is echter duidelijk geworden, dat het gewenscht is, dat het
geen in de Memorie van Antwoord staat, ook blijkt uit het 
artikel zelf. Daarom stelt de Regeering er prijs op, dit artikel 
alsnog als volgt te wijzigen. Achter de woorden "hetzij voor 
een ", wenscht Zij daarom in te lasschen de woorden "bin
nen de bij Regeeringsverordening vast te stellen normale 
termijnen", zood at dit artikel thans in 2ijn geheel komt te 
luiden als vol tg : 

"Indien de gebruiker van een stoomtoestel in strijd 
met de mcening hem door den betroi<ken ambtenaar 
medegedeeld, vermeent, dat er geen voldoende reden 
bestaat, hetzij voor eeu, hinnen de bij Regecringsver
ordening vast te stellen termijnen in te stellen, beproe
ving of onderzoek bij welke het stoomtoestel buiten 
werking moet worden gesteld, hetzij voor een door dezen 
gelasten maa.tregel om het in ecn voor onderzoek of 
beproeving geschikten toestand te brengen, geeft hij 
van zijn bezwa ren binnen drie dagen na die mededee
ling sehriftelijk kennis aan dien ambtenaar. Deze laatste 
beslist of uitstel kan worden verleend. Indien zulks 
met de eischen van de veiligheid is overeen te bren
gen, wordt door hem zooveel mogelijk Ran het ver
langen van den gebruiker tegemoet gekomen". 

Deze aanvulling wordt dns hierbij aangebracht. 

De Vo or z i tt er: Mijne Heeren! Na het door den 
Regeelingsgemachtigde gegeven uitvoeri ge antwoord op be-
2waren, die uiet officieel aan ons Coll ege zijn bekend ge
maakt, open ik de beraadslaging over dit .onderwerp en stel 
daarbij voor aan te nemen, dat het Regeeri1lgsvoorstel 
nader gewijzigd is, zooals zooeven door den Regeerings
gemachtigd'e aangegeven is. 

Daartoe wordt besloten. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik naar 
aanleiding van hetgeen de geachte Regeeringsmachtigde zoo 
juist heeft opgemerkt het woord 7 

De Voo r zit ter: Zeker, maar er is reeds een spreker 
ingeschreven. Na hem kunt U het woord krijgen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1929-1930. 

(KAN, VOORZiTTER, BRUlNEMAN.) 
De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Wat ik wil 

opmerken geldt nitsluitend hetgeen zoo jnist door den 
geachten Regeeringsgemachtigde naar voren is gebracht. 

De Voo r zit t er : Ik maak er den geachten spreker 
opmerkzaam op, dat thans aan de orde is de ordonnantie 
in haar vollen omvang, dus tevens hetgeen zoo juist door 
den geachten Regeeringsgemachtigde is gezegd. Het woord 
is nu aan den heer Bruineman, als eerstingeschreven spreker. 

De heer B r n in e man : Mijnheer de Voorzitter! .1k 
kan niet anders dan begÎlmen met mijn dank nit te spreken 
aan den geachten Regecringsgcmachtigde, omdat hij op een 
wijze, dic ik niet &l1dere dan zeer fair kan noemen, tegemoet 
is gekomen aan de bezwaren, die niet langs normalen weg 
door een lid van dezen Raad naar voren zijn gebracht. 

Ik constateer dus allereerst, dat artikel 1 niet wo moet 
worden gelezen, dat een verdampingslichaam als stoomketel 
wordt beschouwd. 

In de tweede plaats constateer ik, dat de geachte Regee
ringsgemachtigde beeft verklaard, dat het geenszins en nim
mer de bedoeling kan zijn ambtenaren van zijn depa,·tement 
in een onpartijdige scheidscommissie te benoomen. 

In de derde plaats constateer ik, dat artikel 18 slaat op 
tussehentijdsche beproevingen. 

Maar dan is er nog eon punt, dat ik gaarne nog een:, 
ter sprake wil brengen. Dat betreft artikel 18, in den tekst 
waarvan mijns inziens eenigermate een Onduidelijkheid zit. 
'Vanneer men den eersten zin van artikel 18 leest, ziet men, 
dat tweeërlei bezwaren kunnen worden ingebracht: hp.zwa
ren tegen den tijd en bezwaren t egen de wijze, waarop het 
onderzoek zal plaats vinden. Dat zijn dus tweeërlei bezwa
ren, die d(}or belanghebbenden kunnen worden voorge
brao.ht, maar volgens den tweeden zin van a.rtU<e113 schijnt 
het recht om bezwarell naar voren te brengen bcperkt te 
worden tot bezwaren tegen den tijd. 

Nu bestaat de mogelijkheid, dat ik hier verkeerd gelezen 
heb, dat de bezwaren uiet alleen gelden den tijd, maar ook 
de wijze waarop en daarom zou ik aan den geachten Rc
geeringsgomachtigdc willen verzoeken om - als hij tenminste 
van oordeel is, dat inderdaad de be2waren niet alleen be
hoeven te gelden den tijd, maar ook de wijze waarop _ nog 
een supplernrn tvcrkJal'Îng te willen afleggen, n1. dat nrtikel 
18 niet bedoelt, dat de bevoegdh eid van den gebruiker tot 
het zich beklagen beperkt is tot den t ijd alleen, maar ook 
de bevoegdheid geeft om tegen de wijze, waarop het onder-
20ek of de beproeving plaats heeft, bezwaren in te brengen 
tegen den betrokken ambtenaar en zijn oordeel er over uit 
t e spreken. 

. De heer Kan: Mijnlheer de Voorzitter! Daar het mij 
met bekend was, dat ons geacht medelid, de heer Bruine
man degene was, die deze bezwaren naar voren heeft ,ge
bracht, heb ikzooeven het woord gevraagd. Nu ' de heer 
Bruineman hetgeen de geachte Regeeringsgemaehtigde ge
z~gd heeft, reed.s heeft geïnterpreteerd, heb ik eigenl ijk 
mets meer op te merken. 
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(KAN, DIR. .V. JUST., BRUINEMAN.) 
Ik heb het woord echter gevraagd, omdat ik van dcn 

geachten Regeeringsgemachtigde vernam, dat de directcnr 
van Justitie de plechtige verklaring aflegt, dat het niet de 
bcdoeling zal zijn ingenieurs van het departement in de 
scheidscommissie te benoemen. Het is echter voor den
gcnc, die de bezwaren naar voren heeft gebracht wel aan
genaam, wamleer - misschien ten overvloede - de ver
klaring wordt afgelegd, dat deze bekendmaking ook bin
dend zal zijn voor de opvolgers "an dezen directeur. 

De heer S c h I' i ek e, directeur van Justitie: Mijn
heer de Voorzitter I Ik wil beginnen met de vraag, die de 
lleer Kan heeft gesteld. 

In antwoord op deze vraag zou ik er op willen wijzen 
dat de toelichtingen, di e van Regeeringswege, hetzij bij de 
schriftelijke, hetzij bij de mondelinge gedachtem";sseling 
in een wetgevend college als de V{)lksraad en het College 
van.Gedelegeerden zijn gegeven worden, niet slechts gelden 
voor dengene, die de verklaring aflegt, maar bindend zijn 
voor ieder, die de betrokken regeeringsverordening te han
teeren krijgt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom nu aan de vraag, ten 
aanzien van art. 18 door het geachte lid, den heer Brui
ll eman, gesteld. De 'heer Bruineman wijst erop dat de be
zwaren t egen de extra-onderzoeking van een stoomtoestel 
zich zoowel kunnen richten tegen het tijdstip, waa~op de 
extra beproeving is vastgesteld, als tegen de wijze, waarop 
deze zal geschieden. Dit is volkomen juist, Mijnheer ae 
Voorzitter, en ik meen, dat dit in het vervolg van het 
artikel dan ook wel tot uiting komt. Aan het slot van 
het artikel leest men, dat er, walllleer de bezwaren, die de 
belanghebbende tegen de beproe";ng heeft, ter kennis van 
den ambtenaar zijn gebracht, twee beslissingen mogelijk 
zijn. De eerste beslissing heeft zeer kenneliJk betrekking 
op de bezwaren tegen het tijdstip waarop de beproeving 
zou plaats hebben. Er staat: 

"Deze laatste" - dat is de ambtenaar - "beslist 
of uitstel kan worden verleend". 

Daarmede zijn de bezwaren ten aanzien van hen tijdstip 
afgedaan. Dan krijgen wij de tweede groep van bezwaren, 
de bezwaren n.l. tegen de wijze, waarop de extra-beproe
ving of het onderzoek zal worden ingesteld, en men leest 
dan aan het slot van bet artikel: 

"Indien zulks met de eischen van de veiligh~id is 
overeen t e brengen, wordt door hem zooveel mogelijk 
aan bet verlangen van den gebruiker tegemoet ge
komen", 

De bedoeling van het artikel is, om op deze ,";jze ook 
de andersoortige bezwaren, wanneer dat mogelijk is, tot 
hun recht te laten komen en daaraan zooveel mogelijk 
tégemoet te komen. 

Mijnheer de Voorzitter I Ik hoop, dat het geac:hte lid 
met de,ze verklaring voldaan zal zijn. 

De heer B r u i n e man: Mijnheer de Voorzitter! Na 
de duidelijke verklaring van den directeur van Justitie, 

(BRUINEMAN, VOORZITTER.) 
welke mijn inzicht verhelderd heeft en waaruit ik conclu
deer, dat inderdaad ook tegen de wijze, waarop het onderzoek 
zal worden ingesteld, bezwaren knnnen worden ingebracht, 
kan ik acooord gaan met den voorgestelden tekst van het 
artikel. Ik betuig den directeur van Jnstitie mijn dank voor 
de door hem afgelegde verklaring. 

De Voo r zit t e 1': Hiermede is de beraadslaging OVdr 

dit onderwerp gcsloten. Volgens art. 60 van het R. v. O. 
moet de eindstemming over dit ontwerp, wijl het in den loop 
der beraadslaging tijdcns de vergadering een wijziging heeft 
ondergaan, tot een volgende vergadering worden uitgesteld, 
tenzij de raad anders besluit. Ik stel voor de eindstemming 
thans te doen plaats hcbben. 

Heeft iemand daartegen bezwaren' Zoo niet, - dan is 
daartoe besloten en kan tot stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals deze is gewijzigd bij Nota 
van Wijzigingen en bij de mondelinge behandeling van de 
zijde van den Regeeringsgemachtigde, wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De Voo I' zit ter: Aan de orde is de behandeling van: 

Deo n t w ti r p - 0 l' don na n tie tot wij z i gin g 
van art. 294 van het l' eg I e men top d e 
St I' a f VOl' d er i Tc g (0 n d. 124); 

hou d c n d e a a n
van art i kei 10 
19 S e p tem bel' 

Deo nt wel' p - 0 I' don n -a nt ie, 
vulling van het eerste lid 
van de ordonnantie van 
1897 (Staatsblad No. 231). (Ond. 121»; 

De ontwerp-ordonnantie, hond e nde 
eenige ,yjjzi g ingcn in de reglementen op 
het houd en der registers van den bur
g e rl ij ken ,t a n d voo I' d e E u I' 0 P e a n e n, d e 
Chineezen en cen ig e g ro e pen van de niet 
tot de onderhoorigen van een zelfbestuur 
b e hoor end e I n I a n d s c·h e be v 0 lid n g van J a
va e n Mad{) era en in de ordonnantiG op 
h et houden der registers V01)r gemengde 
huw e lijken (On d.128) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zou
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stenuuing aan ge

nomen. 

De Voo r z j tt er: Hiermede zijn de onderwerpen, waar
voor de Regcerin~gemachtigde voor Justitie aanwezig is, 
afgehandeld. D< wii' hierbij den Regeeringsgemaehtigde 
uitdrukkelijk mededeelen - en ik -geloof ook namens het 
college t e spreken, - dat de weh";lIendc wijze, waarop 
hij de ontwerp-ordonnantie tot herziening van het Stoom
r eglement hier heeft behandeld, zeer op prijs wordt ge
steld. 

1 

1 
I 
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BekraelltigÎllg leeuiugsbesluit provo Oost-Java. - Collecteloon slachtbelasting in de Vorstenlanden. 

Aan de Q"d e is de b ehandeliug va n: 

(VOORZITTER.) 
Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens 

zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aan-
De o n t wel' p - 0 r don a nt i e, hou den de b e- genomen. 

krachti g in g van artikel I van het be-
s I u i t va u den Pro v i il1 C i a I e n R a a d v a u De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
o Q st - J a v a va u 24 0 c t 0 b e l' 1929 No. C 126/ 1/ 18 inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 
strekk e nd e tot het aangaan van een 
gel die en i n g (0 n d . 129) . De Voo l' Z i tt er: Ik verzoek den heeren na sluiting 

der openbare vergadering in commissie te willen bij een-
Deo ut w c r p - 0 l' don na n ti e tot wij z i gin g blijven. 

van de b e p a ling e n b e .treffend e de slllcht-
bel ast i n g 0 p J a v a en },f a do e l' a, voo r z 0 0-

ver de z e bet l' e k kin g heb ben 0 p de t 0 e- De vergadering wordt te 8.50 uur v.m. gesloten. 
kenning van collecte l oon in de gewesten 
S oerakarta en J og j a k a r ta (Ond. 131). 
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